
ÉRTESÍTI





A MAGYAR TUDOMÁNYOS AKADÉMIA 
VESZPRÉMI AKADÉMIAI BIZOTTSÁGÁNAK 

ÉRTESÍTŐJE 
I.

V E S Z P R É M
1979



összeállították: Dr.Bakács Tiborné
Dr.Magyari Miklós 

Műszaki szerkesztő: Kovács István

Kiadja:
Felelős kiadó: 
KészUlt:

Az MTA Veszprémi Akadémiai Bizottsága
Dr.Nemecz Ernő, az MTA VEAB elnöke
850 példányban a Nehézvegyipari Kutató 
Intézet házi sokszorosító üzemében

Engedélyszám 43.874
ISSN 0133-4938



- 3 -

TARTALOM Oldal
I. A VEAB 1978. ÉVI PLENÁRIS ÜLÉSE.................. 5

1. Dr.Bélák Sándor, az MTA levelezd
tagja, a VEAB elnökének beszámo
lója ............................................ 5

2. Dr.Nemecz Ernő,az MTA levelező
tagja, a VEAB alelnökének ismer
tetője az 1978.évi pályázatokról .............. 19

3. Éri István, a VEAB Településtör
téneti Szakbizottsága elnökének 
előadása: A magyarországi céhes
ipar történetének kutatásáról,.................  30

II. A VEAB ESEMÉNYNAPTÂRA
/1978. VI. 30. - 1978.XII. 31. /......................  38

III. BESZÁMOLÓK A VEAB SZAKBIZOTTSÁGAI ÉS 
A MUNKABIZOTTSÁGOK 1978.II.FÉLÉVI
MUNKÁJÁRÓL...........  42 .
1. Agrártudományi Szakbizottság .................. 42
2. Biológiai és Orvosi Szakbizottság ............. 47
3. Erdészeti Szakbizottság •......................  51
4. Jogtudományi Szakbizottság.....................  53
5. Kémiai Szakbizottság...........................  55
6. Műszaki Szakbizottság..........................  56
7. Számitástechnikai és Rendszerelméleti

Szakbizottság................................... 58
8. Társadalomtudományi Szakbizottság.............. 60
9. Településtörténeti Szakbizottság .............. 62

10. Környezetvédelmi és Tájhasznosítási
Koordinációs Tanács............................  65

IV. SZEMELVÉNYEK AZ ÜLÉSEKEN ELHANGZOTT ELŐADÁSOKRÓL... 71
1. Az Agrártudományi Szakbizottság Kertészeti 

Munkabizottságának tudományos tanácskozása
1978. szeptember 29-én Veszprémben............. 71

2. A Biológiai és Orvosi Szakbizottság össze
vont ülése 1978. október 24-én Veszprémben
a VEAB székházban.............................  86

3. A Biológiai és Orvosi Szakbizottság ökoló
giai Munkabizottságának ülése 1978.julius 
6-án Keszthelyen,az Agrártudományi Egyete
men.............................................  99



- 4 -
Oldal

4. A Jogtudományi Szakbizottság ülése 1978.
szeptember 15-én Veszprémben, a VEAB szék
házban. .............................................  122

5. A Jogtudományi Szakbizottság Gazdasági-Pol
gári és Környezetvédelmi jogi Munkabizott
ságának ülése 1978. november 24-én Veszprém
ben, a VEAB székházban.............................  127

6. A Jogtudományi Szakbizottság Győri Munkacso
portjának kerekasztal megbeszélése 1978. no
vember 28-án Győrött, a Jogász Klubban............. 138

7. A Kémiai Szakbizottság Agrokemizálási Munka-
bizottságának és a Magyar Talajtani Társaság 
Talajbiológiai Szakosztályának közös tudomá
nyos értekezlete 1978. szeptember 5-én Veszp
rémben, a VEAB székházban..........................  142

8. A Kémiai Szakbizottság Környezetvédelmi Munka- 
bizottságának előadói ülése 1978. október 12-
én Veszprémben, a VEAB székházban.................. 186

9. A Társadalomtudományi Szakbizottság ülése
1978. szeptember 22-én Dunaújvárosban.............. 204

10. A Társadalomtudományi Szakbizottság Nevelés- 
tudományi Munkabizottságának 1978. október
27-i ülése a VEAB székházban.......................  208

11. A Társadalomtudományi Szakbizottság Szocia
lista Vállalat Munkabizottságának ülése 1978. 
november ЗО-án a VEAB székházban,.................. 214

12. A VEAB Társadalomtudományi Szakbizottsága,a 
PAB Irodalom- Nyelv- és Történelemtudományi 
Szakbizottsága, a Vas megyei Pedagógus To-

. vábbképző Kabinet együttes ülése 1978. de
cember 8-án Szombathelyen, a Megyei Tanács 
disztermében ...........................   232

13. A magyar-lengyel történész vegyesbizottság
ülésszaka 1978. október 30.-november 2. kö
zött Veszprémben................................... 262

14. A Környezetvédelmi és .Tájhasznositási Koor
dinációs Tanács és a Balatoni Intéző Bizott
ság együttes ülése 1978. szeptember 25-én 
Veszprémben........................................  264

V. A VEAB 1979. ÉVI PÁLYÁZATI KIÍRÁSA...................  295



- 5 -

I.
A VEAB 1978. ÉVI KÖZGYŰLÉSE 

A VESZPRÉMI VEGYIPARI EGYETEM AULÄJÄBAN 
1978. DECEMBER 2-án

Dr.Bélák Sándor, az MTA levelező tagja, 
a VEAB elnökének beszámolója.

Tisztelt Plenáris ülés!
Kedves Vendégeink!

A Magyar Tudományos Akadémia Veszprémi Akadémiai Bizottsá
gának Elnöksége nevében őszinte tisztelettel köszöntőm Bizottsá
gunk minden jelenlevő tagját és kedves vendégeinket.

Köszöntőm az MSzMP, az MTA és régiónk megyéinek képvisele
tében megjelent vezetőket, akik közgyűlésünkön való részvételük
kel is kifejezésre juttatták érdeklődésüket és támogatásukat mun
kánk iránt.

A VEAB fennállásának 6. esztendejében, valamint az ezt meg
előző időszakban kifejtett tevékenységét úgy tudjuk a legponto
sabban felmérni és értékelni, ha az éves munkát a VEAB Értesítő
ben is megjelentetett tervekkel és gyakorlati igényekkel vetjük 
össze, örömmel közölhetem, hogy az elmúlt 1978. évben kitűzött 
feladatainkat teljesítettük.

A VEAB megalakulása óta, tevékenysége eredményességének a- 
lapját a régió párt- és tanácsi szerveivel létesített együttmü - 
ködés zavartalansága, és kutatóinknak, a tudomány művelőinek,szo- 
icalista emberhez méltó, fáradhatatlan, kitartó és szorgalmas 
munkája képezi.

Az MTA Elnökségének köszönetét kell mondanunk azért,hogy az 
elmúlt esztendőben is minden lehetséges erkölcsi és dologi támo
gatást egyaránt megadott a Veszprémi Akadémiai Bizottság felada
tainak megoldásához.

Köszönetét kell mondanunk a régió párt- és tanácsi vezetői
nek, hogy igen jelentős politikai, erkölcsi és anyagi támogatás
ban részesítették a VEAB-ot, és ezzel olyan kedvező lehetősége
ket teremtettek számunkra, melyek országosan példamutatóaknak te
kinthetők. Ezt a nagyon fontos körülményt mérlegelték kutatóink 
és a régió területén dolgozó, a tudományos kutatás iránt érdeklő
dő kollegáink is, amikor ebbe a munkába bekapcsolódtak, akár mint 
irányítók a szakbizottságok, munkabizottságok keretében,akár mint 
megvalósítók, kivitelezők.

Bizottságunk azokat az elveket és célkitűzéseket igyekszik 
szem előtt tartani és megvalósítani, melyek létrehozták a terü
leti Akadémiai Bizottságokat. Ez röviden abban foglalható össze, 
hogy ezek az Akadémiai Bizottságok fogják össze a tudományosan mi
nősített - vagy nem minősített -, de a tudományos munka iránt ér
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deklődő szakemberek munkáját.Fórumot igyekszünk teremteni a tu
dományos közéletnek, hogy serkentsük a tudományos tevékenységet, 
és nem utolsósorban segitsük a kapcsolat fejlesztését a tudomá
nyos dolgozók és a tudomány eredményeit felhasználó szakemberek 
között.

Ez a tevékenység segiti elő a nagy tudományos centrumtól 
területileg távolabb folyó kutatómunkát, támogatva a szakembe
rek fejlődését, módot nyújtva a tudományos eredmények gyakorlat 
ti felhasználására. Továbbá ez a szervezet kapcsolatot teremt
het az Akadémia osztályaival, tudományos bizottságaival és in
tézeteivel.

Az MSzMP tudománypolitikai irányelveinek az az állásfogla
lása, hogy törekedni kell területi tudományos centrumok létre- 
zására, továbbá segiteni kell a tudományos tevékenység kibonta
kozását a nem kifejezetten tudományos intézményekben is, s ez
által érvényre juttatni a vidéki egyetemeken, főiskolákon, kór- • 
házakban,kutató intézetekben, élenjáró gazdaságokban, termelő 
egységekben dolgozó kutató érdeklődésű szakemberek összefogását, 
munkájuk eredményesebbé tételét és elismertetését.

Az MTA tudományszervező tevékenysége korábban túlságosan 
centrálisán, Budapest-központosan jelentkezett és hatott. Tevé
kenységét sokkal hatékonyabbá lehet és kell tenni ahhoz,hogy a 
tudományszervezés elsődleges célja, a tudomány termelőerővé vá
lásának folyamata eredményesebben érvényesülhessen.

Térben és tartalomban közelebb kell hozni a tudomány mühe- , 
lyeit az eredményeket alkalmazó üzemekhez, vállalatokhoz és in
tézményekhez, igy a tudományos kutatás kezdeményezésében, foly
tatásában, bonyolításában a kapott eredmények, esetenkénti rész- 
eredmények közvetlen figyelemmel kisérése, és alkalmazásának fo
lyamatos kiépítése nagymértékben elérhető és biztosítható.

A Veszprémi Akadémiai Bizottság a Magyar Tudományos Akadé
mia' bizottságainak egyike. Ilyen szervezet működik már Szegeden, 
Pécsett, Debrecenben,szervezés alatt áll Miskolcon. A Veszprémi 
Bizottság 6 évvel ezelőtt kezdte meg rendeltetésszerű működését.

Feltétlenül szükségesnek tartjuk, hogy most már az 5. műkö
dő akadémiai területi bizottságnak egységes alapszabálya legyen, 
melynek megszerkesztése sürgős feladat, annak összeállításában 
készséggel résztveszünk.

Az MTA Elnöksége 1961. évben foglalkozott először az akadé
miai bizottságok tervezeti kérdéseivel. Feladatul tűzte ki:
- a város és környező vidék akadémiai tagjainak a tudományos mun

ka hatékonyabbá tétele érdekében való összefogását;
- a helyi tudományos élet fejlődésének elősegítését;
- a regionális népgazdasági és kulturális tervek megvalósításá

ban való aktiv részvételt;
- az Akadémia és a vidéken tudományt művelők közötti szorosabb 

kapcsolat kialakítását.
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Bizottságunk tevékenységét megkülönböztetett figyelemmel szem
lélik az MTA részéről, de megkeresnek bennünket a többi bizott
ságok vezetői, munkatársai is tanácskérés és konzultativ megbe
szélés céljából.

Az MTA feladatának tekinti a bizottságok működéséhez szük
séges dologi feltételek, a gazdasági eszközök biztositását,va
lamint a felsőszintű szakmai irányitást. A bizottságok meglehe
tős önállósággal rendelkeznek az elfogadott és jóváhagyott évi 
kereteken belül. Feladatainkat elsősorban az MSzMP tudománypo
litikai határozatai Írják elő, valamint a kutatás szervezésének 
irányelvei, melyeket legutóbb a folyó év márciusi KB ülésen fo
gadtak el.

Az a tudományos, tudománypolitikai és tudományszervező te
vékenység azonban, amellyel területi bizottságaink az említett 
határozatokat megvalósítják, messze túlnőnek azokon az elképze
léseken, amelyekre 1961-ben az Elnökség gondolhatott.

Meglepő és igen örvendetes az az érdeklődés, kezdeményező
készség, a bizottságok munkáját kisérő bizalom, segitőszándék, 
de egyben az elvárás is a testületi munkát illetően, amely a 
helyi párt- és állami vezetés, az oktató és kutató intézmények, 
a termelőegységek részéről bizottságaink irányában megnyilvánul. 
Különösen örvendetes az a hatás, mely ezáltal friss szellemi e- 
rők felszínre törését jellemzi.

A legnagyobb területet átfogó és most már 6 éves múltra visz- 
szatekintő Veszprémi Akadémiai Bizottság tevékenységét is számos 
olyan uj eredmény kiséri, mely színesebbé, hatékonyabbá teszi a 
testületi munkát és előmozdítja a szervezeti és működési szabály
zatban rögzített feladatok végrehajtását.

Erősítenünk kell a megyei és városi tanácsokkal, továbbá az 
államigazgatási szervekkel való bizottsági kapcsolatot.

Szélesítettük Bizottságunk, valamint az Akadémia tudományos 
osztályai, tudományos szakbizottságai közötti együttműködést, a- 
mit már a székház felavatása óta megtartott együttes rendezvények 
is reprezentálnak. így pl. az MTA osztálytitkárainak értekezlete, 
a Kémiai Tudományok Osztály, a Történelemtudományok Osztálya itte
ni ülései.

Bizottságunk a jelenlegi helyzetben, a kívánalmak és a régió 
feltételeinek, igényeinek figyelembevételével 9 szakbizottság, 1 
koordinációs tanács, valamint 36 munkabizottság keretén belül fejt 
ki érdemi tevékenységet. A kutatás, a tudományszervezés bázisa,az 
adott szakbizottságok feladatainak meghatározása,ezen szervezeti 
formában jól, rugalmasan, a gyakorlat fejlesztéséhez mérten műkö
dik.
Tisztelt Plenáris ülés!

A szakbizottságok tevékenységének rövid értékelése, felada- 
taninak meghatározása képezi e beszámoló érdemi részét és tartal
mát.



8

Az éveken át folytatott eredményes munka után a Veszprémi 
Akadémiai Bizottság székházát ünnepélyes keretek között 1978. 
junius 14-én adtuk át rendeltetésének. A székház avató ünnep
ségen felszólaltak és az esemény jelentőségét méltatták: Pap 
János, az MSzMP KB. tagja, a Veszprém megyei PB első titkára, 
Szentágothai János, az MTA elnöke és Márta Ferenc, az MTA fő
titkára. Az avatási ünnepségen résztvettek az Akadémia osztály
elnökei, a régiónkhoz tartozó megyék első titkárai, tanácselnö
kei, politikai, kulturális és gazdasági életünk vezetői.

A Veszprémi Akadémiai Bizottság eddigi munkája során arra 
törekedett, hogy vállalásainak mind teljesebb mértékben, magas 
színvonalon tegyen eleget. Az átvett székház biztosítja és je
lentősen könnyiti a tudományszervező tevékenységét.

Az épület elsődlegesen a VEAB munkáját segiti elő, ugyan
akkor azonban egész tudományos életünk gazdagodott az épület 
hivatásszerű működtetésével, mert ezáltal is lehetővé válik tu
dományos rendezvényeink decentralizáltabb, kulturált körülmé
nyek között való megszervezése, lebonyolitása, külföldi és ha
zai tudósaink, vendégeink elszállásolása, könyveknek, folyóira
toknak megfelelő formában való tárolása és megfelelő környezet- t 
ben való tanulmányozása.

A székház megjelenése az eltelt pár hónap alatt igen örven
detes mértékben javitott a korábbi helyzeten. Ezt megelőzőleg a 
Veszprémi Vegyipari Egyetem adott helyet a központi adminisztrá
ciós részlegnek és otthont rendezvényeinknek. A nélkülözhetetlen 
segitség létkérdést jelentett Bizottságunknak és csak most a szék
ház hasznosításánál látjuk milyen jelentős volt a segitségadás.
Ti-sztelt Plenáris ülés!

Szakbizottságaink feladatai között szerepel a tudományos mi
nősítésre pályázók segitése a minősítés megszerzésében. Az elmüLt 
évek során visszatérőleg foglalkoztunk ezzel a problémakörrel.Né
hány évvel ezelőtt felmérést végeztünk a tekintetben, hogy kik a- 
zok, akik 5 éven belül minősítést kivánnak szerezni, és ehhez a 
feltételek nem minden esetben biztosítottak. E felmérő munka so
rán, az Orvosi és Biológiai Szakbizottság kezdeményezésére, 43 
szakemberhez küldtünk kérdőivet, melyben érdeklődtünk szakmai e- 
lőrehaladásuk, feltételeik javulása iránt. Érdekelt bennünket, 
hogy milyen segítséget adhatunk a kollégáknak akár közvetlenül, 
akár munkahelyi vezetőiken keresztül, hogy milyen akadályt kel
lene elhárítani a tudományos fokozat megszerzésének utjából?

Mindössze 16 kérdőivet kaptunk vissza, és az azokat vissza
küldők között sem sokan voltak, akik megtudták volna jelölni va
lójában milyen segítségre lenne szükségük. Megállapítható volt, 
hogy nem kidolgozottak azok a módszerek és lehetőségek, melyek
kel a tudományos minősítésekre törekvőket segíteni tudjuk.Nehéz 
volt megtalálnia módot, hogy a munkahelyi vezetéssel miképpen 
egyeztessük az egyéni törekvéseket. Az kétségtelenül megállapít
ható, hogy az eddigieknél jobb kapcsolatot kell a jövőben a mun
kahelyi vezetőkkel kiépítenünk, ha serkenteni, segiteni akarjuk 
a tudományos minősítésre pályázók munkájának eredményességét.



9
Készek vagyunk közreműködni a védéssel kapcsolatos eljárásban 
úgy is, hogy az előopponálási feladatokat házivita szervezésé
vel előmozdítjuk.

Nem egyszer operativ feladatok ellátása érdekében keresik 
fel a Bizottságot a különböző intézmények és vállalatok. Ismé
telten hangsúlyozni kell, hogy a VEAB, mint az Akadémia Elnök
ségének Bizottsága, testületi fórum, csupán kezdeményezi, koor
dinálja a tudományos kutatást, de közvetlen kutatási feladatot 
nem lát el.

Elismerés illeti a Veszprémi Akadémiai Bizottságot az igen 
széleskörű publikációs tevékenységéért.

Nagy segítséget jelent a régió tudományos kérdésekkel fog
lalkozó szakemberei számára, hogy a hagyományos folyóiratok mel
lett a VEAB utján is közlési lehetőségük nyilik.

Az évente két-három alkalommal - informáló és eredményt be
mutató jelleggel - megjelenő ÉRTESÍTŐ, valamint az eddig kiadás
ra került nyolc MONOGRÁFIA ezt a feladatot teljesiti.

Szükséges azonban, hogy Bizottságunk kiadványai is kiérde
meljék tudományos elismerésüket a többi folyóiratok között,mert 
azzal nehéz segiteni egy helyi munkatárs tudományos fokozatának 
megszerzését, ha a publikációs jegyzék összeállításakor zömmel 
a VEAB-Értesitő szerepel, és ezeket a tanulmányokat a tudomány
ág elismert szakemberei általában nem lektorálták. Egyes Szakbi
zottságok és a Koordinációs Tanács ezt a gyakorlatot már megva
lósították. A jövőben az Elnökség minden esetben megkívánja a 
publikálás előtti lektorálást.

Eredményes együttműködést végzünk a régióban működő társa
dalmi szervekkel /Balatoni Intéző Bizottság, Bakonyi Intéző Bi
zottság, Tudományos Ismeretterjesztő Társulat, MTESz, stb./.

Külön szólni kell a MTESz Veszprém megyei Szervezete és A- 
kadémiai Bizottságunk közös rendezésében "Kutatás, fejlesztés 
és megvalósitás" cimmçl, ez év szeptemberében Alsóörsön szerve
zett tanácskozásról, melyben az érintett egyesületek a bizottsá
gok mintegy 150 vezetője, szakembere vett részt. E tanácskozás 
jelentősége túl mutatott a VEAB illetőségi területén, - országos 
súlyú megállapitásokat eredményezett. A tanácskozás közvetlen 
célkitűzése a hazai és külföldi kutatási és fejlesztési eredmé
nyek megvalósitásával kapcsolatos helyzet elemzése volt. A ta
nácskozáson elsősorban a környező megyék, de az ország más terü
letén is működő ipari és mezőgazdasági vállalatok, termelőszövet
kezetek továbbá kutató, fejlesztő és tervező intézetek szakembe
rei vettek részt.

A tanácskozás elérte célját. A bevzető előadások és a vitá
ban elhangzott javaslatok nagymértékben megvilágították a hazai 
és külföldi kutatási és fejlesztési eredmények megvalósitásával 
kapcsolatos helyzetet.

A tanácskozás összefoglalóját Nemecz Ernő akadémikus, Bizott
ságunk alelnöke tartotta és meghatározta e fontos témában a jövő 
tennivalóit.
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Az itt ehangzott javaslatok és ajánlások továbbra is meg
határozói a kutatási eredmények gyakorlati bevezetésének, a tu
domány és a gyakorlat együttműködésének.

Bizottságunknál az érdemi munka - amint arra már előbb rá
mutattunk - a szakbizottságok és ezen belül a munkabizottságok 
keretében valósul meg. Ezért indokoltnak tartjuk, hogy évzáró 
plenáris ülésünkön röviden bemutassuk az egyes szakbizottságok 
ez évi tevékenységét és munkásságát. Az itt közöltek összeállí
tásánál figyelembe vettük a szakbizottságok vezetőitől féléven
ként bekért jelentéseket.
1. Agrártudományi Szakbizottság

A Szakbizottság a beszámoló időszaka alatt az alakuláskor 
elfogadott célkitűzésnek megfelelően végezte munkáját. Rendez
vényeik programjában egyaránt szerepeltek a tudományágat érin
tő általános, táji és megyei témák, a tudományos káderutánpót
lás figyelemmel kisérése, a tudomány és a termelés közötti kap
csolatok kialakítása, tudományos kutatóműhelyek munkájának ta
nulmányozása, és a VEAB más szakbizottságaival való együttműkö
dés .

Az általános témakörökön belül különös figyelmet fordítot
tak a legfontosabb népgazdasági célokat szolgáló kutatási, ter
melési problémák megvitatására. így a mezőgazdaság kemizálásá- 
val kapcsolatos kérdésekre, a mezőgazdaság gépesítésével össze
függő problémákra, a növényi fajtakérdésekre, a fajta minősí
téssel, a növényfajtákkal szemben támasztott minőségi követel
mények bemutatására.

A Szakbizottság, mint általános problémát, megvitatta a 
sertéstenyésztés és a szarvasmarhatenyésztés fejlesztésével 
kapcsolatos munkabizottsági ülések tapasztalatait, valamint a 
takarmányok tárolásának, tartósításának, a mezőgazdasági termé
kek hűtőtárolásának kérdéseit.

A Szakbizottság munkájában külön helyet foglalt el a VEAB 
működési területéhez tartozó egyes tájegységek termelési prob
lémáinak megvitatása.

Az Agrártudományi Szakbizottság nagy jelentőséget tulajdo
nit egyes, működési területükhöz tartozó megyék speciális ter
melési problémáinak.

így foglalkoztak a munkabizottságok Győr-Sopron megye ál
lattenyésztési helyzetével, a Szigetköz speciális fejlesztésé
vel a Gabcsikovói gátrendszer összefüggésében, a Zala megyei 
speciális növénytermesztési és kertészeti termelés /gyepgazdál
kodás, téli körte stb./ helyzetével.

Az egyes munkabizottsági üléseket általában nagy aktivitás 
és érdeklődés jellemzi.

A Szakbizottság a tapasztalható fogyatékosságok felszámolá
sára a jövőben a következők figyelembevételét tartja szükséges
nek:
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- gyakran kell tartani szakbizottsági üléseket,, hogy a munkabi
zottságok tevékenységét általános szempontok, elvek, tervek 
adásával segitsék, irányítsák;

- a bizottságok munkájában több termelési szakembert kell bevon
ni;

- működési körzetükben a káderképzésbe való bekapcsolódásuk meg
indult, de törekedni kell arra, hogy lehetőleg teljes áttekin
tésük legyen a helyzetről;

- munka- és szakbizottsági üléseken már túlsúlyba került a más 
szervekkel közös rendezvények szervezése, mely nem minden e- 
setben célravezető, ebből adódóan a viták túl általánosak;

- nagyobb gondot kell fordítani a szakbizottságokban a pályázati 
témák kiválasztására és a pályázók számának növelésére, bizta
tására;

- kevés az agrártudományi témájú kiadványok száma;
- szükséges és célirányos, hogy az Uzerçtan-Uzemvezetési Munkabi

zottság mielőbb megalakuljon és az elkövetkező év elején kezd
je meg működését;

összegezve az általános, táji és megyei vonatkozású kuta
tott témákat megállapítható, hogy azok a VEAB működési körzeté
be tartozó megyék legfontosabb termelési, agronómiái problémái
val foglalkoztak, ugyanakkor a tudományágazat népgazdasági szem
pontból általános témáinak megvitatása is helyet kapott.
2. Biológiai és Orvosi Szakbizottság

A Szakbizottság vezetősége az elmúlt év során négy alkalom
mal ülésezett. Megállapitásuk szerint most került sor először ar
ra, hogy a Biológiai és Orvosi. Szakbizottság összevont ülést tart
son .

*

Ezért a vezetőség azt tartotta célszerűnek,hogy ez alkalom
mal a Szakbizottság tevékenységéről és feladatairól adjanak tájé
koztatást. A jelenlevő kollégák egy-egy munkabizottság ténykedé
sét látják csak és az egész VEAB munkájáról nem eléggé tájéko
zottak. Ezért célszerűnek tartják, hogy a vezetőség tagjain ki- 
vül a szakbizottságban dolgozó kollégák is elmondhassák vélemé
nyüket, feltehessék kérdéseiket és javaslatot tehessenek a mun
ka eredményesebbé tétele érdekében.

A Szakbizottság nagymértékben elősegiti a 6 munkabizottság 
tevékenységét.

Az ökoló'giai Munkabizottság az Erdészeti Osztállyal közös 
rendezésben ülésezett Sopronban.

Az Entomológiai Munkabizottság ugyancsak Sopronban tartot
ta ülését, a Véralvadási Munkabizottság országos jellegű szim
póziumot rendezett nagyszámú résztvevő jelenlétében Szombathe
lyen.
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Az Onkológiai Munkabizottság, valamint Számitástechnikai 

és Nagymüszeres Munkabizottság a győíi kórházban tartotta meg 
nagyrendezvénynek tekinthető konferenciáját.

A rendezvényeken túlmenően a Véralvadási Munkabizottság 
irodalmi és módszertani tájékoztató anyagot is összeállitott, 
és megküldte Írásban tagjainak és más érdeklődőknek. Ez a te
vékenység, úgy véljük, ugyancsak hasznos és a lehetőségek ha
tárain belül ilyen természetű bibliográfiai munkával a jövő
ben is segíteni lehet az érdeklődő szakembereket.

A Szakbizottság tevékenysége természetszerűleg a 6 Észak- 
-dunántuli megye nagyobb intézményeiben dolgozó biológusokra és 
orvosokra épül. Az idetartozó különböző intézmények részvétele 
munkabizottságaink tevékenységében nem mindig felel meg az op
timális követelményeknek. Egyes intézmények nagyobb mértékben 
tudnának a'VEAB munkájába bekapcsolódni, minthogy a tudományos 
munka feltételei is itt jobbak. A tudományos munka iránti érdek
lődésük is nagyobb, mint ahogyan az jelenlegi részvételükben tük
röződik. Az intézmények vezetőivel való jó kapcsolattartás fontos 
feltétele annak, hogy az adott munkahelyen belül a tudományos шп-: 
ka serkentésében, a tudományos káderképzésben az Akadémiai Bizott
ság hatékonyabban tudjon közreműködni, segíteni. Mindehhez a Szak- 
bizottság vezetőségének és a ^Munkabizottságok vezetőinek körülte
kintő és aktiv munkájára van szükség.
3. Erdészeti Szakbizottság

Az Erdészeti Szakbizottság 1978 két félévi munkáját a Velen
cei-tó zöldövezetének kialakításával kapcsolatban, bemutatóval 
összekötött, kibővített ülésére összpontosította.

A második félévi tevékenységük/ témája az erdei ökoszisztémák 
vizsgálata. A rendezvényt az MTA Erdészeti Bizottságának Környe
zet- és Fakitermelési Alkalmi Bizottságával, valamint a VEAB Kör
nyezetvédelmi és Tájhasznositási Koordinációs Tanácsával közösen 
tartották. A nagy érdeklődést kiváltó ülésen mintegy 80 személy 
jelent meg, az elhangzott 20 előadás nagyon színessé tette a ren
dezvényt.

Az ülés alaptudomány-jellegű témájával jól szolgálta a MÉM 
tárcaszintű,ralamint a Balaton-vidék környezetkutatásának felmé
rését és propagálását. A kutatók megismerhették egymás kutatási 
módszereit és eredményeit, a gyakorlati szakemberek észlelhették 
a téma sokrétűségét és néhány eredmény hasznosításának előnyét a 
napi munkában. A rendezvény hozzájárult a különböző területen dol
gozó elméleti- és alkalmazott biológus szakemberek terminológiai, 
értelmezési véleményeltéréseinek összehangolásához.

A VEAB Erdészeti Szakbizottságának kiküldött munkabizottsá
ga az MSzMP Veszprém megyei Bizottságának kívánságára bejárta a 
felsőnyirádi erdőket és szakvéleményt adott egyes hajdan nedves 
láp és ártéri erdőjellegű részletek faállományának pusztulása ü- 
cfyében, rámutatva arra, hogy a kérdéses jelenség természetes kö
vetkezménye a bányászat érdekében történt vízrendezésnek.
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4. Jogtudományi Szakbizottság

A Gazdasági és Polgári Jogi Szakbizottság az első félév so
rán két környezetvédelmi, három gazdasági és polgári jogi témá
ról szervezett előadásokat. A második félév során vitára bocsáj- 
totta az államigazgatási munka korszerüsitésének és egyszerűsíté
sének javaslatait.Egésznapos érdemi vita alakulhatott ki,mert az 
anyagot kellő módon előkészítve Írásban megkapták az ülés részt
vevői .

A tanulmány a közigazgatás fejlesztésének komplex tudomá
nyos vizsgálatával foglalkozik és kapcsolódik az államigazgatá
si munkát érintő kutatási főirányhoz.

A tanulmány vitára bocsájtása különösen azért volt hasznos, 
mert a tanácskozás során alkalom nyilt a VEAB régiójához tartozó 
6 megye e témakörhöz tartozó tapasztalatainak megismertetésére.

Az emlitett tanácskozás alkalmat nyújtott arra is, hogy el
mélyítsük kapcsolatainkat az Igazságügyi Minisztérium törvényelő
készítő szerveivel, továbbá az Államigazgatási és Szervezési In
tézettel.

A szakbizottsági munka hatékonyabbá tétele érdekében a máso
dik félév során megvizsgálták a tagok aktivitását.

A Büntetőjogi-, az Allamjogi és Államigazgatási Munkabizott
ságok széleskörű felmérő munkát végeztek, annak érdekében, hogy 
fiatal, tudományos munkára alkalmas szakembereket vonjanak be te
vékenységi körükbe.

A Polgári és Gazdasági Jogi, valamint a Környezetvédelmi Jo
gi Munkabizottság legutóbbi, novemberi ülésén 5 környezetvédelmi 
témájú előadást szervezett, mely nagy érdeklődést váltott ki.

A munkaüléseken túlmenően Bizottságunk tagjai résztvesznek 
a KGST és az ENSz környezetvédelmi jogi kérdéseivel foglalkozó 
különböző bizottságainak munkájában.

A munkabizottság az OVH megkeresésére véleményezte a VITUKI 
és a VIZITERV által készített balatoni koncepcióprogramot, az ÉVM 
megkeresésére pedig a készülő csendvédelmi rendelet tervezetét.A 
Munkabizottság együttműködési tárgyalást folytatott az Országos 
Környezetvédelmi és Természetvédelmi Hivatal munkatársaival.

A Szakbizottság és a Munkabizottságok tagjai a második fél
évben is számos tanulmányt publikáltak országos szakmai lapokban.

A Jogtudományi Szakbizottság tevékenysége nagymértékben ja
vult, aktivizálódott és eredményes irányban fejlődik.
5. Kémiai Szakbizottság

A Szakbizottság uj kezdeményezést indított el és valósított 
meg munkájában. Kerekasztal-megbeszélést szervezett a Kémikusok 
Egyesületének megyei csoportjával. Ennek keretében megvitatták a 
korszerű kémiai analitika kérdéseit az előre kiküldött vitaanyag
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.alapján. így érdemi vitára bőven volt lehetőség, ami azt jelen
ítette, hogy az előadást nagy érdeklődés kisérte, a vitában so
kan vettek részt. Javasolják ilyen irányú kezdeményezés folyta
tását.

A Környezetvédelmi Munkabizottság külön előadói ülést tar
tott a W E  Kémiai Technológia Tanszékének levegőtisztaságvéde
lem területén folyó kutatási tevékenységéről. Ezen ülésen részt- 
vett a Merseburgi Főiskola Környezetvédelmi Tanszékének vezető
je is.

1978. október 27-én megalakult a Kémiai Szakbizottság kere
tén belül a Kőolaj- és Gázipari Munkabizottság is. E Bizottság 
megalakítását a Zala-megyei párt- és tanácsi szervek kérték.

A Kémiai Szakbizottság ugyancsak megtartotta rendes félévi 
ülését, melyen az elnök beszámolt a Szakbizottság munkájával kap
csolatos kérdésekről és tervekről.
6. Műszaki Szakbizottság

A Szakbizottság vezetősége program szerint végezte munká
ját. Napirendükön szerepelt az éves program megvitatása és jó
váhagyása. Ezen ülésen előterjesztették az 1979. évre vonatko
zó pályázatok témaköreit is, melyeket az elnökséghez továbbítot
tak.

A Szakbizottság vezetősége külön foglalkozott az Elektro
technikai Munkabizottság tevékenységével, és további észrevéte
leket, javaslatokat tett munkájuk javitása érdekében.

A Szakbizottság, az Aluminiumipari Munkabizottság vezető
sége és a Szerkesztő Bizottság együttes munkájaként elkészült a 
monográfia, mely jelenleg nyomdában van és előreláthatólag ez 
év végéig megjelenik.A monográfia témaköre a timföldgyári mel
léktermékek hasznoitásának technológiája.

A Melléktermék és Hulladékhasznosítási munkabizttság novem
ber végén tartotta munkabizottsági ülését, ugyancsak eredeti 
programjának megfelelően. A Gépészeti Munkabizottság a műtrágya
gyártás gépészeti problémáit vitatta meg.
7. Szdmitásteohnikai és Rendszerelméleti Szakbizottság

A Szakbizottság három munkabizottsága az MTA Műszaki Kémiai 
Kutató Intézettel együttműködve tevékenykedik. Munkásságuk igen 
dinamikus, sokoldalú, nagy gondot fordítanak az elméleti kutatás 
mellett a gyakorlati kapcsolatok érvényesitésére.

A Szakbizottság az OMFB felkérésére megvitatta a számitógé
pek alkalmazási lehetőségeit a kutaó munkában. A kiküldött cél
munkabizottság a vegyipari rendszerek számitógépes szimulációjá
ról készített tanulmányt. Több tudományos nemzetközi rendezvényen 
vettek részt, melyek közül kiemelkedik a "Számitógépek alkalmazá
sa a \egyiparban"1 nemzetközi szimpózion Párizsban. A hazai rendez
vények közül kiemelkednek a következők:
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- Az Ajkai Timföldgyár és Aluminiumkohó munkájának megtekinté

se és megismerése;
- A MÂFKI, a MÜKKI, a W E  és a NEVIKI intézményekben folyó szá
mítástechnikai alkalmazás áttekintése.

Az év második felében agrárszakemberek részvételével a Mun
kabizottság kerekasztal megbeszélést szervezett a vállalati ter- 
melés-irányitási rendszer kialakításának tapasztalatairól.

A Munkabizottság tagjai résztvettek a "Műszaki kémiai rend
szerek 78" cimü konferencia előkészítésében, szervezésében és 
bonyolításában.
S. Társadalomtudományi Szakbizottság

A Szakbizottság munkájára az utóbbi években kialakult akti
vitás folyamatossága jellemző. A Szakbizottság munkakapcsolatai 
kiszélesedtek, sokoldalúbbá váltak. Elmélyítették a kapcsolatot 
a régió oktatási tudományos intézeteivel és a Pécsi Akadémiai 
Bizottsággal.

A Szombathelyen megrendezett társadalomtudományi szabadegye
tem jól szolgálta a VEAB társadalmi kapcsolatainak szélesítését 
és népszerüsitését.

November hónapban más szervek közreműködésével tanácskozást 
szerveztek Tatabányán "A munkahelyi demokrácia elvi és gyakorla
ti kérdései" cimü témakörből, ahol a terület vezető szakemberei 
mondták el véleményüket. A több mint 100 hallgató jelenlétében 
igen élénk vita alakult ki.

Kiemelkedik a rendezvények sorából a Szombathelyen december 
8-án megrendezésre kerülő ülés "A történeti szemlélet elvi tar
talma és a dialektikus gondolkodásmód alapelvei" témakörben.Ezt 
az ülésszakot is a Pécsi Akadémiai Bizottsággal közösen szervez
ték .

E Szakbizottságunkhoz 7 munkabizottság tartozik. Munkájuk e- 
gyenetlen. A Munkásmüvelődés Történeti Munkabizottság az ígére
tes indulás után szinte megszűnt; a Nyelvtudományi- Irodalomtör
téneti - Könyvtártudományi Mnhkabizottság tevékenysége akado
zik; a Pályaválasztási-Pályaorientációs és Pszichológiai Munka- 
bizottság elismerést érdemlő erőfeszítését bizonyos szemléletbe
li akadályok fékezik.

A VEAB Elnöksége javasolja, hogy a Szakbizottság vizsgálja 
felül néhány munkabizottság összevonásának lehetőségeit, és te
gyen konkrét javaslatot.

A Marxista Propaganda Módszertani Munkabizottság a szoci
alista tudatformálás módszertanának tudományos elemzésével or
szágosan is figyelmet keltett publikációival.
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A Nevelési és Oktatástudományi Munkabizottság tevékenysé
ge alapvetően a Központi Bizottság 1972. junius 15-i oktatás- 
politikai határozatai alapján az általános iskolákra vonatkozó 
feladatok tartalmi, metodikai elemzéséhez, az oktatástechnoló
giai folyamatok kidolgozásához kapcsolódik. E Munkabizottság a 
Zenepedagógiai Munkacsoport létrehozásával tovább differenciá
lódott és néhány publikálás előtt álló tanulmánnyal is elkészült.

A Filozófiai és Szociológiai Munkabizottság tevékenységé
ben a szocialista struktúrára és az üzemi munkahelyi demokrácia 
problémáira irányuló elemzések jelentősek.

Minden elismerést megérdemlő közös vállalkozásuk, "A magyar- 
országi céhes-kézműipar forrásanyagának katasztere" cimet viselő 
kiadvány, több mint 80 adatgyűjtő, rendszerező önkéntes munka - 
társ több éves társadami munkáját dicséri. A két kötetes forrás
munka az első olyan, befejezést is elért kisérlet Magyarországon, 
amelynek során egy humán tudományág adatai számitógép felhaszná
lásával kerültek feldolgozásra.

összegezve: a Társadalomtudományi Szakbizottság jövőben a 
munka folytonosságának biztosítását,tartalmi kiegyenlitését,az 
elmaradó munkabizottságok tevékenységének megerősítését kell, 
hogy fő feladatának tekintse.
9. Településtörténeti Szakbizottság

A Kézmüvesipar-történeti Munkabizottság igen aktivan, cél
ratörően, tudományos megalapozottsággal végzi munkáját.

Jelentős feladatot vállalt magára, amikor megszervezte a 
Nemzetközi Kézmüvesipar-történeti szimpóziont Veszprémben.

A rendezvény iránt megnyilvánult érdeklődést mutatja,hogy 
azon közel 40, 8 országból érkezett külföldi tudományos kutató 
és 60-nál több magyar szakember vett részt. A konferencia anya
gát nyomtatásban kívánjuk megjelentetni. A tanácskozás további 
nemzetközi együttműködés lehetőségét biztosítja.

A munka közben számos esetben módosított, finomított adat- 
feldolgozó módszer célkitűzése nagyratörő volt, megvalósitása 
s z í v ó s munkát igényelt, újszerű gondolkodásmódot követelt meg, 
és néhány év alatt sikerre is vezetett.

Újabb lehetőség a széleskörű nemzetközi együttműködésre a 
jelenleg már 11 nyelven összeállított mesterségnév-szótár.
10. Környezetvédelmi és Tájhasznosítási Koordinációs Tanács

Az első és második félévben az elfogadott munkaprogramnak 
megfelelően végezte munkáját. A Tanács mindkét félévben kétszer 
ülésezett, lehetőleg követték azt az elvet, amely szerint^az i- 
gényeknek megfelelően a VEAB más szakbizottságokkal, illetőleg 
a koordináló munkához kapcsolódóan egyéb szervekkel együttesen 
rendezett üléseket, munkaértekezleteket.
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Egy-egy témakör kutatásának koordinálása mellett arra is 
törekedtek, hogy lehetőséget teremtsenek a kutatási eredmények 
minél hatékonyabb érvényesülésére a gyakorlati megvalósitásban.
Ez a módszer bevált. Ezért a Koordinációs Tanács az első félév 
során a kutatási főirányhoz tartozó kutatóhelyeknek a vizi öko
szisztémák kutatásával kapcsolatos 1977. évi fontosabb eredmé
nyeit elemezte; megvitatta a dijnyertes pályázatok közül azokat, 
melyek a Szakbizottság területét érintik; javaslatot tettek a 
gyakorlati alkalmazásra.

Ehhez kapcsolódó előadóüléseken megvitatták a MÉM-nek a me
zőgazdaság kemizálásával kapcsolatos feladatait és az érintő 
környezetvédelmi kérdéseket.

A márciusi ülésen a NEVIKI MKSz keszthelyi bemutatótelepé
nek megtekintése, az itt folyó munka megismerése volt a cél.

Szeptemberi ülésük témája a "Balatoni szúnyogirtás hatásá
nak biológiai felmérése" volt. Ebbe a munkába a BIB Környezet
és Vízvédelmi Szakbizottsága is bekapcsolódott. Az alapvető cél
kitűzés az volt, hogy a Balaton korszerű fürdőkulturájának biz
tosítása mellett maximálisan óvjuk a táj élővilágát a felesleges 
káros hatásoktól. A technológiai megvalósitás során, biológus 
szakemberek korszerű észlelő hálózattal rendszeresen figyelem
mel kisérik az élővilágot érő hatások következményeit.

Az ülés elsősorban a VEAB kötelékében működő kutatók ered
ményeinek megismerését és módszereik összehangolását célozta.Az 
ülés, a koordináláson túlmenően, igen hasznos tapasztalatokat, 
információkat szolgáltatott a Balatoni Intéző Bizottság Titkár
ságának további gyakorlati munkájához.

Október 10-én került sor a VEAB Környezetvédelmi és Tájhasz- 
nositási Koordinációs Tanács "Urbanisztikai" Munkabizottságának 
megalakulására. Az uj Munkabizottság tevékenysége elé nagy vára
kozással tekintünk, mert eddig a kutatás a komplexitás hiánya mi
att nem volt teljes.

Az alakuló ülés bevezetőjeként a VEAB Környezetvédelmi és 
Tájhasznositási Koordinációs Tanácsának elnöke tájékoztatást 
nyújtott a VEAB, különösképpen a Koordinációs Tanács tevékeny
ségéről. Előadásában rámutatott, hogy napjaink egyik legizgal
masabb kérdése az ország településeinek fejlődése, az urbanizá
ció folyamatainak figyelemmel kisérése, és a szerzett tapaszta
latok érvényesitése.

Indokolt a térségben lévő városok és vonzáskörzetük hatá
sainak figyelemmel kisérése. Célszerűnek látszik, hogy az uj 
Munkabizottság évenként két-három alkalommal ülésezzék, a téma 
jellegének megfelelően lehetőleg a helyszínhez kapcsolódva.

A VEAB Környezetvédelmi és Tájhasznositási Koordinációs Ta
nács tagjai hasznosan működtek közre Komárom megye, különöskép
pen a tatabányai medence környezetvédelmi feladatainak megvilá
gításában .

A VEAB Környezetvédelmi és Tájhasznositási Koordinációs Ta
nácsát megkereste és meglátogatta dr.Gonda György elvtárs állam
titkár, a Környezetvédelmi Hivatal elnöke, aki részletesen tájé
kozódott a Bizottságunknál folyó környezetvédelmi munkáról, és a



18

Ugyanakkor tájékoztatást nyújtott a VEAB illetékességi te
rületét érintő környezet- és természetvédelmi tervekről. Különö
sen kiemelte a Gapcsikovó-Nagymarosi Vizierőmü létesítésének kör
nyezetvédelmi gondjait, és egyetértését fejezte ki a Ferto-to 
környezetvédelmi VEAB kutatások nemzetközi fejlesztesevel kap
csolatban.

Ennyiben kívántunk tájékoztatást adni Bizottságunk,a Szak- 
bizottságok és Munkabizottságok elmúlt évi tevékenységéről es 
eredményeiről.

Megállapítható, hogy Bizottságaink a lehetőségeket jól ki
használták.

Véleményünk szerint részletesebb átszervezésre nincs szük
ség.

Szakbiztotságaink és munkabizottságaink létszámát emelni 
egyelőre nem indokolt; 9 szakbizottság, 36 munkabizottság és 
a Koordinációs Tanács megadja a szervezeti keretet a munka foly
tatásához.

A Veszprémi Akadémiai Bizottság, ennek Szakbizottságai,Mun
kabizottságai tevékenységének fontos állomásai azok a tudományos 
rendezvények, konferenciák, ülésszakok, melyek egy - egy aktuális 
tudományos kérdés megvitatását tűzik ki célul.

Annak, hogy milyen szerepe van mai életünkben a megfelelő 
információnak, gondolom nem szükséges hangsúlyozni.

E helyről kérjük az Akadémia Elnökségét, hogy korábbi ter
vei alapján foglalkozzék a területi bizottságok kérdésével, ha
tározza meg a bizottságok feladatait, módszereit rögzitő szere
zeti és működési szabályzatot. Kérésünk lényege, hogy a hiányzó 
alapszabály készüljön el.

A területi bizottságok munkáját úgy kell összehangolni,hogy 
az megfeleljen az országos és a helyi tudományos érdekeknek egy
aránt, jó együttműködést tegyen lehetővé az irányitó főhatóságok, 
az Akadémia, az Akadémia tudományos osztályai és bizottságai, a 
többi területi bizottság, az országos és helyi párt-, illetve ál
lami vezetés között. Ez nem kis feladat. A területi bizottságok 
közreműködése nélkül ez nem is valósítható meg.

Az eddigi eredmények biztosítékot nyújtanak arra, hogy meg 
tudunk felelni az Akadémia központi elvárásainak, ugyanakkor meg
felelően szolgáljuk a VEAB illetékességi területén a fejlesztési 
tervek tudományos alátámasztását.

Ehhez minden együttműködőnek és közreműködőnek sok sikert 
kívánunk!



Dr.Nemecz Ernő, az MTA levelező tagja, 
a VEAB alelnökének ismertetője 

az 1978. évi pályázatokról.

Tisztelt Plenáris Ülés!

A VEAB évenként visszatérő decemberi összegező és az éves 
tevékenység mérlegét megvonó plenáris üléseinek kedves napiren
di pontja a beérkezett és elbirált nyertes pályázatok nyilvános
ságra hozatala,a pályadijak ünnepélyes átadása.

A pályázatok szellemi életünkben betöltött felfrissítő sze
repéről az Akadémiai Bizottság sokéves kedvező tapasztalatai a- 
lapján is szükségtelen volna szólnom, ha az idei pályázatok szá
ma és átlagos színvonala nem mutatna nagyfokú hanyatlást a ko
rábbiakhoz képest. A mennyiséget tekintve, kitűnik ez a követke
ző számadatokból:

1974, 1975, 1976, 1977, 1978
27 40 53 73 37

E tények mögött különböző okok húzódnak meg, melyek között 
bizonyosan szerepet játszik - mint azt a VEAB pályadij értékelő 
vézetőségi ülése is megállapította - a pályázati feltételek mó
dosítása is. Mégis nem könnyű elmenni e jelenség mellett megjegy
zés nélkül, hiszen a pályázati rendszer a tudományos élet serken
tésének jól bevált módszere, amellyel Akadémiánk már a múlt szá
zadban is bőven és sikeresen élt. Az esetleges ellenvetés, hogy 
a tudományos kutatás mai technikája már inkább a szervezett, te
hát intézményesített kutatást helyezi előtérbe, csak féligazsá
got fejez ki, mert nem veszi figyelembe az uj gondolatok forrá
sának szélesebb körű társadalmi bázisát is.

Egyébiránt is a tudományos ismeretek, amelyekre a társa
dalomnak szüksége van, az elvontabb vagy gyakorlatiasabb fon
tosság, az alkalmazhatóság szükebb vagy általánosabb köre sze
rint igen széles skálán helyezkednek el. Egy részük olyan ter
mészetű, amely inkább egy szélesebb probléma szintetikus átgon
dolásával, értékes egyéni szemlélet kifejeződésével visz köze
lebb a megoldáshoz, s vagy jellegzetesen a pályamüvektől vár
hatók el eredmények, sem mint egy intézet aprólékos kutatási 
munkájától.

Úgy véljük tehát, hogy a pályázati rendszert, mint a VEAB 
egyik működési formáját nemcsak, hogy fenn kell tartanunk,hanem 
a szükséghez és lehetőséghez képest tovább kell fejlesztenünk, 
még akkor is, ha jelenlegi feltételeink változatlanok maradnak.
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A pályaművek kiírásánál ésszerű témakoncentrációra,a nép- 
gazdasági érdekek figyelembevételére, a régió párt- és állami 
szerveinek, termelő üzemeinek óhajaira és szempontjaira igye
keztünk figyelemmel lenni.

Ezúttal mondok köszönetét Fejér, Komárom, Győr-Sopron,Vas, 
Veszprém és Zala megye tanácsainak a jelentős segítségért,mely 
lehetővé tette,hogy akadémiai pályázatok kiírására, illetőleg 
díjazására nagyobb összeget fordíthatunk. Külön köszönöm a Ne
hézipari Minisztérium által biztosított támogatást. Az Akadé
miai Bizottság nevében köszönetemet nyilvánítom a tanulmányok 
szaklektorainak, valamint a szakbizottságok elnökeinek a pá
lyaművek elbírálása során kifejtett értékes munkájukért.

Az 1978. évi pályázati kiirásra 68 szerzőnek 37 pályázata 
érkezett be a bíráló bizottsághoz. A beérkezett pályázatok me
gyék közötti megoszlása a következő:

Bács-Kiskun megye: 1
Fejér megye: 4
Győr-Sopron megye: 7
Komárom megye: 3
Szolnok megye: 1
Vas megye: 8
Veszprém megye: 12
Zala megye: 1

Ezután kihirdetem a pályázatok eredményét, amelyet a birá- 
ló bizottság 1978.november 8-i ülésén díjazásra egyhangúan ho
zott meg. Ismertetem a pályázati témát és a nyerteseket,a tanul
mányok rövid jellemzésével.
Az Agrártudományi Szakbizottság négy témában irt ki pályázatot. 
Kiemelt első díjban részesült:
Dr.Tóth György, Ekk István, dr.Novinszky László, Szabó Sándor, 
Kiss Miklós /Vas megye/.
"A fénycsapdás gyűjtést módositó tényezők. Naptevékenység föld- 
mágnesség hatása" cimü pályamunkája, amely hosszú éveken keresz
tül fénycsapdával fogott, néhány jelentős lepkefaj /amerikai fe
hér szövőlepke, kis és nagy téliaraszoló,aranyos téliaraszoló, 
tollascsápu araszoló, bükk gyapjas lepke, gyapjas lepke/ példá
nyainak relativ gyakorisága és a földmágneses erőtér éjszakai ó- 
rákban mért horizontális komponens változásának szumma értékei 
között állapított meg összefüggést. Az eredmények eddig nem is
mert uj kapcsolatokat tártak fel, amelynek alapján a vizsgált 
kártevők megjelenésére az eddiginél pontosabb előrejelzések ké
szíthetők a fénycsapda alapján. Eredeti megállapításnak minősül 
az az eredményük is, hogy a naptevékenység változásait párhuza
mosan követi számos kártevő lepkefaj hiperciklikus mozgása. Mi
vel 200 év óta rendelkezünk naptevékenységre vonatkozó megfigye
lésekkel, igy annak változásai ma már biztonságosan előrejelez-
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hetők. Tehát a naptevékenység változásokat 2-3 évvel követő, 
vagy azzal fázisban lejátszódó lepkegradációkat igen nagy va- 
lószinüséggel lehet előrejelezni.már a gradációkat megelőző é- 
vekben. Ennek a törvényszerűségnek ismeretében a távprognózi
sok kidolgozása teljesen uj elméleti alapokra helyezhető.A ta
nulmány színvonala messze meghaladja a szokásos pályamunkák 
szintjét, mert a szerzők olyan uj elméleti törvényszerűségeket 
állapítottak meg, amelyek az entomológia populációdinamikával 
foglalkozó ágában eddig nem voltak ismertek. Elméleti megálla
pításaik alkalmazása a gyakorlati rovarprognosztika biztonsá
gosabbá tételét is nagyban elősegíti, végső soron pedig a kör
nyezetvédelem célkitűzéseit is hivatva van szolgálni, tehát a 
pályamunka eredményei korunk egyik legégetőbb feladatának meg
oldásában is realizálódnak.
Második dijban részesült:
Hertelendy Lajos, Karamán József, Sütő Gusztáv, Tóth Ilona, 
Varga László /Zala megye/
"A növényvédelmi előrejelzés fejlesztésének lehetőségei Zala 
megyében" cimü tanulmány, mely helyzetfelmérés annak érdeké
ben, hogy reális képet kapjunk a növényvédelmet és ezen belül 
az előrejelzési tevékenységet objektiv és szubjektiv módon be
folyásoló tényezők szerepéről. A feldolgozás alapjául a gazda
ságoknak kiadott és átaluk kitöltött felmérőlap szolgált. A me
gye 52 nagyüzeméből 36 gazdaságot vontak be a vizsgálatba, igy 
megfelelő reprezentáló bázisra támaszkodtak. A vizsgálat szá
mos kérdésre tért ki és azok feldolgozása eredményeképpen a nö
vényvédelmi szolgálat munkáját segitő következtetések voltak 
levonhatók. A szerzők hasznos munkát végeztek, amely egyrészt 
a gyakorlati teendőkre, másrészt a kutatás továbbfejlesztésére 
nyújt lehetőséget.
A Biológiai és Orvosi Szakbizottság négy témakörben irt ki pá
lyázatot.
Második dijat nyert:
Dr.Mészáros István, dr.Somogyi József /Veszprém megye/
"A növényvédőszer mérgezések növekvő jelentősége, egyik VEAB 
területén lévő kórház tizéves toxikológiai beteganyagának elem
zése" cimü pályamunka.
A téma a "Biológiailag aktiv anyagok kutatása" cimü országosan 
kiemelt fő témához csatlakozik. Azon belül is egy igen fontos 
területtel, a növekvő kemizáció humán vonatkozású toxikológiai 
ártalmaival foglalkozik. Régiónkban a koncentrált vegyipar és 
a speciális mezőgazdasági körülmények az országos átlagtól mesz- 
szemenően eltérő toxikológiai viszonyokat eredményeztek. A pá
lyamunka egy igen fontos növényvédőszerre /a Gramoxonra/ vonat
kozó anyaga nemzetközi vonatkozásban is kiemelkedően gazdag. A 
vele kapcsolatos megállapítások felhívják a figyelmet arra,hogy 
egy mezőgazdaságilag közepesen mérgezőnek dekladált anyag humán 
vonatkozásban gyakorlatilag az igen mérgező anyagok közé tartó
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zik. A tanulmányban szereplő adatok és a belőlük levonható kö
vetkeztetések egyaránt hasznosak a növényvédőszer gyártással és 
felhasználással foglalkozók, a környezet-higiénikusok és a mér
gezések effektiv ellátásával foglalkozó szakemberek számára.

Harmadik dijat nyert:
Dr.István Lajos, Dr.Giczy Sarolta /Vas megye/
"A Hodgkin-kór epidemiológiájára vonatkozó vizsgálatok a VEAB 
területén" cimü pályamunka.
A tanulmány a szerzők által Vas megyében huszonkét év alatt kezelt 
166 eset epidemiológiai feldolgozását adja. A morbiditás gyako
riság évenkénti eloszlása, a megbetegedés jelentkezésének sze
zonális ingadozása és a havi középhőmérséklettel való korrelá
ciója, kor, nem, vércsoport és foglalkozás szerinti megoszlása, 
azok a főbb mutatók, melyek az értékelés alapját képezték.A gon- 
dos adatfeldolgozás és összegezés alkalmat ad budapesti és szá
mos külföldi feldolgozással való összevetésre, ami nagy segit - 
séget nyújt a betegség aethiopathogenezisének további kutatásá
hoz .
Az Erdészeti Szakbizottság két témában irt ki pályázatot.
Kiemelt első dijban részesült:
Donkó Károly /Szolnok megye/
"A Koloska-völgyi karsztbokorerdő ökoszisztéma coleoptera fau
nájának vizsgálata" cimü pályamunka, mely a Balatonfüred hatá
rában, a Tamás-hegy platóján elterülő kísérleti terület Lepi- 
doptera és Coleoptera faunáját vizsgálja. A szerző munkájában 
szinte minden módszert alkalmazott, az egyedi gyűjtéstől a fény
csapdázásig. A karsztbokorerdő Coleoptera és Lepidoptera fauná
ját összehasonlította más ökoszisztémákéval és ebből alapozott 
meg néhány nagyon fontos következtetést. A nagy szorgalommal és 
kiemelkedő szakértelemmel készített tanulmány legnagyobb érdeme 
a számos megfigyelési adattal kiegészített faj lista, amely na
gyon értékes dokumentumokat szolgáltat a karsztbokorerdő öko
szisztéma biocönózisának megismeréséhez.
Második dijat nyert:
Dr.Csesznák Elemér /Győr-Sopron megye/
"A Balaton-felvidék sajátos erdei ökoszisztémáinak dinamikája, 
különös tekintettel a karsztbokorerdőkre" cimü dolgozat.
Tárgya a balatonfelvidéki karsztbokorerdők és gyepestársulások 
szukcessziójának vizsgálata, célja pedig a jelenleg található 
leromlott állapot regenerációs folyamatának segitése és gyorsí
tása. A szerző fajmegválasztási javaslatai során igen figyelem
reméltó ajánlásokat tesz a feketefenyő, az ezüsthárs, szelíd - 
gesztenye, magyar tölgy alkalmazására. Értékes része a tanul
mánynak "A fejlődés várható irányai” cimü fejezet, amelyben a
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pályázó a társulások fejlődési fázisait rövid, de a lényeget 
jól jellemző leírásokban és szemléltető grafikus ábrázolások
ban tárja elénk. A dolgozat lényegesen előbbre vitte a balaton- 
felvidéki gyepes és fás növénytársulások megismerését és hasz.- 
nos útmutatást ad a VEAB területén felmerülő regionális erdé
szeti problémák megoldására.
Harmadik dijban részesült:
Dr.Tóth József /Bács-Kiskun megye/
"A Bakony-farkasgyepüi bükkösök rovarvilága” cimü tanulmány,a- 
mely a farkasgyepüi erdészeti fénycsapda által 1965, illetve 
1969 óta befogott lepkék és bogarak fajait dolgozta fel. Elis
merésre méltó érdeme, hogy az összefogott Coleoptera-anyag a- 
lapján megállapitásokat tesz az egyes fajok elterjedéséről,ká
rosságáról, illetve hasznosságáról. A pályamunka értéke, hogy 
alapvető adatokat szolgáltat a farkasgyepüi bükkös ökosziszté
ma bogár- és lepkefaunájához, ezzel hozzájárul a bükkös - VEAB 
áital is kiemelt - komplex kutatásához.
A Kémiai Szakbizottság egy témában irt ki pályázatot.
Harmadik dijban részesült:
Dr.Sárosi Herbert, dr.Polák Aranka, Papp Gézáné, Márk István, 
dr.Faragó Lászlóné, Fodor Péter /Győr-Sopron megye/
"Vágóhidi szőrhulladék állati takarmánnyá való feldolgozásának 
lehetőségei" cimü tanulmány.
Célkitűzése az állattenyésztés intenzifikálását célzó probléma 
megoldására irányult. Népgazdasági érdek a hulladékszőrből elő
állított magas fehérjetartalmú és teljes biológiai értékű fehér
jét tartalmazó hidrolizátum felhasználása, mert igen nagy valu- 
tamegtakaritást jelentene.
1.000.- forint jutalomban részesült:
Berkes Sándor /Fejér megye/
"Az állati és növényi melléktermékek hasznosítása a takarmányo
zásban" cimü pályamunka, elsősorban a téma fontosságára való te
kintettel. A tanulmány a furfurol - gyártás hulladék-anyagainak 
hasznosítására tesz javaslatot. A Péti Nitrogénmüvek már megkezd
te egy újabb furfurol-gyár beruházását, igy népgazdasági,valamint 
környezetvédelmi szempontból egyaránt fontos, hogy az üzem mellék- 
terméke hasznosítható legyen.
A Számítás technikai és Rendszerelméleti Szakbizottság négy té
mában irt ki pályázatot.
A Nehézipari Minisztérium különdijában részesült
Dr.Bálint Sándor, Schremf József, Kis Zoltán /Győr-Sopron me
gye/
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"Számítástechnika az iparszerü növénytermesztésben" cimü pálya
munka, melynek kollektívája a szántóföldi növények termesztésé
re ható természeti, biológiai, kemizálási tényezők számitástedi- 
nikai értékelésének rendszerét dolgozta ki. összefüggéseket vizs
gáltak a technológiai műveletek időpontja és minőségi megoldása, 
valamint a terméseredmények között. A mai intenziv tápanyagu u- 
tánpótlási rendszerben e kérdések optimatizálásának ̂ lentősége 
lényegesen nagyobb, mint amit annak általában tulajdonítanak. A 
szerzők uj utakat jelöltek meg nagyüzemeink gazdaságos termelé
sének kialakításában és olyan alapot fektettek le, amelynek fej
lesztésével uj metodikai módszerek dolgozhatók ki.
A Nehézipari Minisztérium különdiját nyerte el
Siklós János, Csermely Zoltán és Pukler Antal /Veszprém megye/
"Gőz-folyadék egyensúlyi rendszerek matematikai modellezése" 
dolgozata. Kifogástalan munka. Értéke, hogy egzakt módon fog 
hozzá egy, a fennálló nehézségek miatt állandóan felvetett,de 
meg nem oldott problémához. A fázisegyensúly számítására alkal
mas legjobb közelítést adó matematikai modell kiválasztása, pa
ramétereinek meghatározása magasszinvonalu számítástechnikával, 
korrekt adatbázison történt. A dolgozat a gyakorlat számára is 
hasznosítható matematikai statisztikai módszert kinál a kísér
leti adatok leírására szolgáló több lehetséges összefüggés köz
ti optimális választásra, az eredmények megbízhatóságára.A maxi- 
mum-likelihood becslés elvére épülő módszer nemcsak a gőz-folya
dék egyensúlyi, hanem egyéb más mérési adatrendszerek vizsgála
tánál is hasznosítható lehet.
Második dijban részesült
Dr.E&rtos Attila, dr.Karácsony István /Veszprém megye/
"A rákos betegek mortalitásának és túlélésének értékelése Magyar- 
országon és néhány más országban rendszerelmélettel" cimü tanul
mány, amely egy korábbi pályamunka továbbfejlesztése. Fontos meg
állapításuk, hogy a vizsgált halálos daganatféleségeknél a veszé
lyeztetettség maximumát az éltesebb dekádokban kell keresni és e- 
zért a kezelési és megelőzési eredményességet korbontásban kell 
értékelni. A kérdésről a szerzők rendszerelméletbe foglalva, és 
korszerű számítástechnikai apparátussal elemezve közhasznú onko- 
epidemiológiai áttekintést adtak.
Második dijat nyert
Bálint György /Veszprém megye/
"A kölcsönzés gépesítés rendszerének számitógépes feldolgozása 
a szombathelyi"Berzsenyi Dániel" Megyei Könyvtárban" cimü tanul
mány egy külföldön már bevezetett módszer adaptációja és tovább
fejlesztett változata. A szombathelyi könyvtár egyre nagyobb és 
hatékonyabb szerepet vállal az általános és szakirodalmi ellátás 
regionális szervezésében. Az intézmény feltáró és adatszolgálta
tó rendszerének számitógépes lehetőségekre épitett továbbfejlesz
tése a regionális feladatok további bővülését, s különösen annak 
minőségi fejlesztését eredményezheti.



Harmadik dijat nyert:
Szikra Dezső /Veszprém megye/
"A vadgazdálkodás információs rendszerének számitógépes érté
kelése" cimü pályamunka.
A kutató a nagy előkészítő, adatgyűjtő munkát igénylő felada
tot igen alaposan és lelkiismeretesen végezte el. A tanulmány 
egy információrendszer létrehozását célozza, amelynek segítsé
gével az adott gazdasági szervezetben a gyakorlat szempontjá
ból fontos problémakör megoldásában segithet, nevezetesen a 
vadállomány minőségi emelésében, illetve a vadkár csökkentésé
ben. A dolgozat a Szakbizottság "Rendszerelmélet illetve szá
mítástechnika alkalmazása valamelyik gazdasági szervezetben a 
gyakorlat szempontjából fontos problémakör megoldásában" cimü 
pályázati kiírásának egyik leginkább megfelelő munkának tekint
hető.
A Társadalomtudományi Szakbizottság öt témában irt ki pályáza
tot.
Második dijban részesült:
Nyirő József /Veszprém megye/
"A marxista propaganda hatékonysága növelésének eszközei és mé
résének módszerei" cimü tanulmánya arra vállalkozott, hogy a 
szocialista tudat kialakításában, a személyiség formálásában a 
marxista propaganda szerepét méltassa, és a propaganda munka to
vábbfejlesztésének, módszerei állandó javításának, megújításá
nak fontosságát hangsúlyozza. Hézagpótló tanulmány és értékét 
növeli az, hogy a szerző a fenti témakör problémáit újszerűén 
mutatja be, s a módszerek tekintetében korszerű és célravezető 
megoldást ad.
Harmadik dijat nyert:
Nagy József /Veszprém megye/
"Az üzemi demokrácia és a termelés kapcsolata a Bakony Müvek
ben" cimü pályamunka.
A XI. kongresszus megfogalmazta, hogy pártunk a szocialista de
mokrácia fejlesztésében ma különleges jelentőséget tulajdonit 
az üzemi, munkahelyi demokráciának, kibontakoztatását előtér
ben álló feladatnak tekinti. A határozat arra is rámutat, hogy 
az üzemi demokrácia hatékonysága nemifelel meg a követelmények
nek, ezért mind tartalmában, mind módszerében tovább kell azt 
fejleszteni. A dolgozatiró e kérdéskör jelenlegi helyzetét vizs
gálta a Bakony Müvekben. Beszámol az ott végzett szociológiai 
vizsgáhtról és ennek során igyekezett választ adni arra, hogy 
milyen tényezők befolyásolják egy vállalatnál az üzemi demokrá
cia érvényesülését. A vizsgálat eredményei és tapasztalatai fel
használhatok úgy az elméleti kutatásnál mint a gyakorlatnál.
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Harmadik dijat nyert:
X>r.Szabó J. Károly /Komárom megye/
"A társadalmi hatékonyságtól az egyéni érdekig" cimü tanulmá
nya, amely a népgazdaság struktúraváltozásából és kívánatos 
termelékenység-növekedésből következő munkaerőmozgással foglal
kozik. Az évi átlagos 200 ezer munkakörváltozás szükségszerűen 
előirja az ezzel a kérdéssel való elmélyült felelősségteljes 
foglalkozást. A szerző helyesen mutat rá arra, hogy a jövőben 
lényegesen többet kell törődni a termelékenységnövelés emberi ol
dalával, a szellemi értékekkel, amelyet tervezni kell. A tanul
mány foglalkozik az uj generáció képzésével is és figyelemre 
méltó javaslatokat tesz a gyakorlati lépésekre.
Harmadik dijban részesült:
Dr.Stadler Jenő /Veszprém megye/
"A szakmával, pályával való azonosulás folyamatának vizsgálata" 
cimü tanulmány.
A pályamű a szocializációs folyamatból az általános képzés és a 
szakképzés időszakát vizsgálja, mint az életpályával való azo
nosulás két metszéspontját. Szerzője megkísérli a két szakasz
nak, mint folyamatnak a vizsgálatát, ugyanakkor igyekszik az el
ső szakasz hatásait kimutatni a második szakaszban. Értéke az 
alapos gyűjtőmunkával összeszedett gazdag tényanyag és az azok
ra épülő hiteles következtetés. Szemléletében a gondok és meg
oldások olyan aspektusait fejti ki, amelyek hozzájárulhatnak az 
egyéni tervek és a társadalmi igények összehangolásához.
A Településtörténeti Szakbizottság egy témában irt ki pályáza
tot.
Harmadik dijban részesült:
Molnár Dezső /Vas megye/
"Ság története" cimü tanulmánya.
A szerző főleg a szakirodalom, de néhány alapvető levéltári for
rás alapján jó históriai érzékkel vázolta fel Ság hét évszázados 
múltját. Helyes analizist alkalmaz a terület őstörténetéről,majd 
a magyar honfoglalás, s a település középkori fejlődéséről. Be
szél a birtokviszonyokról, a török hóditás következményeiről.A 
település múltját egész részletességgel tárgyalja a 18. század 
közepéig, de az azután következő évszázadok rajza már csak váz
latos. Munkáját érdemes lesz kiegészíteni a 18-20. század társa
dalmi fejlődésének ábrázolásához nélkülözhetetlen, a megyei le
véltárakban őrzött anyag feldolgozásával.
Harmadik dijban részesült:
Eszes László /Veszprém megye/
"Keszthely mezőváros és végvár. Adatok a település történetéhez" 
cimü tanulmánya, amelynek legjelentősebb érdeme a páratlanul ki
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terjedt adatanyag, az Országos Levéltár eddig közületien okira
tai. Forrásanyaga sokban módosítja a város eddigi - részben meg
jelenési ideje miatt is elavult - monográfiáinak megállapítása
it. A téma topográfikus szemlélete, az adatok lokalizálása a vét- 
rostörténészek - épitésztörténészek munkáját is sok helyen fog
ja a jövőben segiteni.
Harmadik dijban részesült:
Nádasdy Lajos /Vas megye/
"Pórdömölktől-Celldömölkig" cimü miinkája.
A tanulmányíró az 1979. január 1-től várossá válló település, 
Pórdömölk-Nagydömölk és Kiscell több évszázadon keresztüli egy
mástól független fejlődését vizsgálta és napjainkig vezető tör
ténetét állította össze. Felhasznált eddig nem figyelembevett 
forrásokat is: gazdasági statisztikákat, népesedési és birtok- 
viszonyokra utaló adatokat, sőt a korabeli országos és helyi 
sajtó eldugott híranyagából is meritett. Történeti összeállí
tása hasznos szempontokat és adatokat fog nyújtani a jövőben 
végzendő kutatásokhoz és alapját képezheti egy településtörté
neti monográfiának.
A Környezetvédelmi ée Tájhaeznoaitá8Í Koordinációs Tanács egy 
témában irt ki pályázatot.
Kiemelt első dijban részesült;
Dr.Manninger G. Adolf /Veszprém megye/
"Iparszerüen termelő mezőgazdasági nagyüzemek növényvédelme és 
a környezetvédelem kapcsolata" pályázata, amely sok évtizedes 
növényvédelmi, állattani tapasztalatok és kísérletek alapján 
készült. Különleges értéke, hogy a benne foglaltak olyan megál
lapításokat tartalmaznak, amelyek alapján a kukorica, búza, lu
cerna, cukorrépa és len iparszerü termesztésekor az állati kár
tevők ellen úgy lehet védekezni, hogy annak környezeti veszélye 
a legkisebb. A pályamunka mondanivalója túlnő a VEAB illetékes
ségi körén. A benne kipróbáltan ajánlott módszerek az egész or
szág területén, - ahol a felsorolt növényeket termesztik - al
kalmazhatók. Hazai irodalmunkban ez az első olyan jellegű össze
foglalás, amely a kártevők elleni védekezési módszereket, a ta- 
lajelőkészitéstől a betakarításig, olyan komplex módon tárgyal
ja, amelyben különleges helyet foglal el a környezetvédelem.
A VEAB ée Fejér Mggye Tandcsának közösen meghirdetett pályáza
taiból
1.000,- Ft jutalomban részesült:
Kóré Sándor ' /Fejér megye/
"Munkásmüvelődés a Dunai Vasműben" pályaműve, amely a Dunai 
Vasmű művelődési életének helyzetét igyekezett feltárni, de 
nem foglalkozott a művelődés ösztönzőivel. A tanulmány mégis
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korszerű elméleti felkészültségről tanúskodik és a benne fog
lalt javaslatok kellő alapot szolgáltatnak arra, hogy a szer
ző figyelmét felhívjuk a témakör továbbgondolására és újbóli 
megírására.
A VEAB és GySr-Sopron Megye Tanácsának közösen meghirdetett pá
lyázatai közül
Első dijban részesült:
Dr.Ostorharics-Horváth György, dr.Lissák Stefánia /Győr-Sop- 
ron megye/
"Szemléletbeli változások az epilepszia kezelésében" cimü ta
nulmány.
Magas színvonalú, a korszerű egészségügyi törekvéseknek minden
ben megfelelő pályázat a Győr-Sopron megyei tapasztalatokat ösz- 
szegzi az epilepsziás betegek előfordulása, kórismézése, therá- 
piája és gondozása tekintetében. A munka részletesen kitér a 
szociális vonatkozásokra is. A tapasztalatok gondos összefogla
lása, az alkalmazott eljárások hatékonyságának ismertetése és ja
vaslatként való/ feltárása nagyra értékelhető, és a hazai orvosi 
gyakorlat és egészségügyi/ hálózati szervezés számára fontos in
formációt jelent.
Második dijat nyert:
Végvári László és Eszes József /Győr-Sopron megye/
"Javaslatok egy egységes operativ hirközlő rendszer kialakítá
sára a mezőgazdasági üzemekben" cimü tanulmány. A hírközlés 
napjainkban jelentkező igény, a közeljövőben pedig szükségsze
rű feltétele lesz a mezőgazdasági üzemek korszerű irányításá
nak. E szellemben tárgyalják a szerzők a kialakítandó rendszer 
lehetséges alternatíváit, illetve ezek műszaki jellemzőit.ír
nak az üzemeltetés és karbantartás problémáiról. Végül egy tény
legesen üzemelő rendszer adatain keresztül mutatják be azt,ho
gyan realizálódnak az elvi megfontolásokból adódó eredmények.
A VEAB és Komárom Megye Tanácsának közösen meghirdetett pályá
zataiból
Második dijban részesült:
ötvös Mihály, Hartmann Ferenc /Komárom megye/
"Adatok az atrazinnal szemben rezisztens szőrös disznóparéj bio- 
tipus előfordulásához" cimü dolgozat. A vegyszeres gyomirtás ma 
már minden növényünknél a termesztéstechnológia szerves része.
A rendszeres, hosszantartó, azonos tipusu gyomirtószerek hasz
nálata egyes gyomfajoknál rezisztens biotipusok kialakulásához 
vezethet, ami a vegyszeres gyomirtás hatékonyságát nagymérték
ben befolyásolhatja. A monokultúrás kukoricatermesztés és az 
ezzel járó folyamatos atrazin használat néhány kétszikű gyom
nál rezisztens biotipusok kialakulását eredményezte több or
szágban. A kukoricát közel 20 éve monokultúrában termesztő Bá-
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tolnai Állami Gazdaságban az elmúlt években a szőrös disznópa- 
réj tömeges elszaporodását figyelték meg, A szerzők a tanul
mány első részében ismertetik a szőrös disznóparéj magokkal 
végzett Hungazin PK kezelés kísérleteit, majd leírják a rezisz- 
tens biotipus országos elterjedésének megállapítására vonatkozó 
vizsgálataikat. Mind az alkalmazott módszer, mind az eredmények
ből levont következtetések tudományos igényességüek és úgy elmé
leti mint gyakorlati szempontból figyelmet érdemelnek.
A VEAB és Vas Megye Tanácsának közösen meghirdetett pályázatai 
közül
Harmadik dijat nyert:
Dr.Búzás Emil /Vas megye/
"A gyermekkori rheumás láz epidemiológiai helyzete Észak-Dunán- 
tulon a megelőző tiz évben" cimü dolgozat a rehumás láz gyakori
ságát, kardiális manifesztációjának előfordulását és recidivák 
eseteit dolgozza fel 10 évre visszamenőleg Észak-Dunántulon,5-14 
éves korcsoportba tartozó gyermekekre vonatkozólag. Megállapítja, 
hogy a megbetegedés gyakorisága az országos helyzethez hasonlóan 
csökkenő tendenciájú, 10 év alatt az uj esetek száma egyhatodra 
csökkent, s ez a prophylaxie és a szociális körülmények javulá
sának az eredménye. A hazai és nemzetközi adatokkal is összeha
sonlítást végző tanulmány jó képet ad a megbetegedés epidemioló
giai helyzetéről, és alkalmas kiindulópontul szolgál későbbi é- 
vek adatainak értékeléséhez.

. Ezúttal is felhívom a kutatók figyelmét arra, hogy a VEAB 
1978-ban több olyan pályázatot irt ki, amelynek beadási határ
ideje 1979. szeptembere.

Valamennyi kutatónak további jó munkát és sok sikert kívá
nok!



Éri István, a Településtörténeti Szakbizottság 
elnökének előadása

A magyarországi céhes ipar történetének 
kutatásáról.

Tisztelt Elnökség, Tisztelt Hallgatóság!

Amikor a Magyar Tudományos Akadémia Veszprémi Akadémiai Bi
zottsága Elnökségének megbízását megkaptam a mai előadás megtar
tására, gondolkodóba ejtett: vajon ez a téma képes lesz-e az ö- 
nök érdeklődését lekötni? Egyáltalán: tartalmazhat-e a kérdéssel 
foglalkozók, a "céhbeliek" körén kívülállók számára hasznos in
formációkat, esetleg figyelembevehető szempontokat a magyarorszá
gi céhes ipar történetéről szóló áttekintés? Megnyugtatást kap
tam, hogy érdemes lesz az önök idejét és figyelmét e témakörrel 
kapcsolatosan igénybe vennem.

Bevezetőként próbáljuk meg a céhes ipar történetével fog
lalkozó kutatások helyét meghatározni a tudományok rendszerében. 
Kézenfekvő, hogy a történettudományon belül az ipartörténet egyik 
ágának tartsuk. A közfelfogás azonban az "ipar" kifejezést nagy 
általánosságban a gépi-, vagy gyáriparra vonatkoztatja, ipartör
ténet alatt a kapitalista termelési mód, termelési viszony kuta
tását értik. Az ipari forradalom előtti, preindusztriálisnak ne
vezett korszakra viszont a kéziszerszámokkal végzett termelőmun
ka a jellemző. A VEAB Kézmüvesipartörténeti Munkabizottsága ön
maga elnevezésével programot adott magának. Leszögezte, hogy a 
Bizottság az ipari és fogyasztási termékeknek kézi szerszámokkal, 
ennek megfelelő technológiával történő előállításának történeté
vel, az efajta munkamódszerrel dolgozók tevékenységével, életmód
jával foglalkozik.

A kézműves ipar fogalma azonban nem esik egybe teljesen a 
céhes iparral. Ez utóbbi amannak csak egy része. A háziiparból 
kifejlődött kézműipar egy meghatározott fejlődési fokán a feu
dális társadalmi kereteken belül testületek, céhek alakultak.E- 
zek a munkamegosztás alapján kialakult gazdasági-termelő és tár
sadalmi funkcióikat megszabott módon, védő, de egyúttal korláto
zó szabályok alapján látták el. A céhek a történeti fejlődés fo
lyamatába beilleszkedve - annyi más társadalmi és gazdasági for
mációhoz hasonlóan - előbb progresszív, majd retrográd szerepet 
játszottak Európa csaknem teljes területén.

Nyugat-Európához viszonyítva - általános történelmi helyze
tünknek megfelelően - az első magyarországi céhek egy-másfél év
százados késéssel alakultak meg, a XIV. század utolsó negyedében. 
Ismereteink szerint az 1376-ban Pozsonyban, illetve ugyanazon év
ben az erdélyi szász városokban tevékenykedő iparosoknak kiadott 
királyi rendeletek tekinthetők az első céhprivilégiumoknak. Miu
tán hazánkban a céhek működését véglegesen az 1872. évi VIII.tör
vénycikk szüntette meg, a céhes ipar kutatásának időbeli terje
delmét éppen fél évezredben határozhatjuk meg.
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A céhes ipar kutatásával foglalkozók tehát egy pontosan 
meghatározott szervezeti-termelési keretben, ötszáz esztendőn 
át folyt és az egykori Magyarország egész területére kiterjedő 
tevékenységet vizsgálnak a maga teljes bonyolultságában és sok
rétűségében.

Az időbeli, földrajzi és iparágazati tényezők azonban még 
távolról sem határolják le a kutatást. Nemcsak az árutermelés 
módjának ipar- és gazdaságtörténeti szemléletű vizsgálatáról 
van szó.

Mi sorolható tehát még - a fentieken kivül - a kutatási 
szférába? Művelődéstörténet, életmód-kutatás. Foglalkozni kell 
a műhelyekben egykor használt, ma már többnyire a múzeumok ré
gészeti vagy néprajzi gyűjteményeiben őrzött szerszámanyaggal.
A termékek előállításában alkalmazott technológiával. A céhipa
rosok szakképzésének - az inas-, legényéletről van szó - sajá
tos és azonos módszereivel. A termelő és a fogyasztó kapcsola
tával. Ideértjük az értékesítés, a termékszerkezetváltozás,sőt 
a divat és az Ízlés alakulását is. Társadalomtörténeti szempont
ból fontos az inas, a legény és a mester viszonya, ennek válto
zása egyes műhelyekben, szakmákban. A céhszervezetek szerepe és 
jelentősége a városi, mezővárosi és a falusi közösségekben,a fe
udális társadalmi rendben.

A céhek tagjaik számára nemcsak a termelés viszonylatába:: 
határoztak meg szigorú kötöttségeket. A rendi társadalomban el
különülten, kialakított hierarchiájuk és autonómiájuk alapján 
sajátos szokások, előírások révén egyéni és csoport-magatartást 
formáltak, szertartásosnak is nevezhető formaságok között.Ennek 
kézzelfogható tárgyi emlékanyaga is fennmaradt: pecsétek, zász
lók, behivótáblák, céhkancsók, céhládák, stb. Ma ezek megbecsült 
múzeumi értékek, szintén a kutatás körébe tartoznak,akár a céh
jelvények szimbolikáját, heraldikai vonatkozásait, akár azok i- 
parmü\és*ti értékeit vizsgálják.

A céhszabályok, rendelkezések jogtörténeti szempontból ér
tékesek. Még a nyelvészeknek is jut bőven feladat a céhes ipar 
szókincsének feldolgozásában, egészen a jelentésváltozásig. Ku
riózumként hadd emlitsem meg, hogy az ünnepélyes keretek között 
végbement céhgyülések a céhláda felnyitásával kezdődtek,majd be
zárásával végződtek. Ez származott át napjainkig az ülések, ér
tekezletek megnyitására, bezárására vonatkozó kifejezésekben.

A fentiek alapján talán elfogultság nélkül mondhatjuk ki, 
hogy ez a kutatási terület számtalan irányból közelithetd meg, 
komplex, sőt interdiszciplináris studium. Amikor a céhes ipar 
kutatástörténetét vizsgáljuk, rögtön szembetűnik, hogy a bonyo
lult és sokrétű feladatoknak mennyire nehéz volt eleget tenni.

Történettudományunkon belül a magyar iparfejlődés kutatá
sa sajnálatosan elmaradott, alig több, mint száz esztendős múlt
ra tekinthet vissza. Szűcs Jenő 1955-ben, a XV. századi Magyar- 
ország városairól és kézművességéről Írott monográfiájában ezt 
Írja: "Társadalmi osztályok a történelemben többek közt saját 
múltjukat, ha nem is személyes, de társadalmi értelemben vett 
őseik letűnt életét, tetteit, szerepét keresik, igazolást vagy
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buzdítást várnak tőle jelenbeli céljaikhoz. Magyarországon... 
a polgárság nem kereste, kutatta büszkeséggel vagy kíváncsiság
gal több évszázados múltját... Mig a nyugati, francia, német, 
történetirásnak immár két évszázada egyik fő témája a várostör
ténet... addig nálunk néhány tudós egyéni kezdeményezése, kü
lönálló munkája maradt. Ma, amikor történettudományunkat a kö
zépkori városfejlődés s ezen belül is most már szükebb témánk, 
a kézmüvesipar kibontakozása, szerepe elsősorban hazánk gazda
ság-, társadalomfelődése sajátosságainak megértése szempontjá
ból érdekli - még jó ideig az alapvető anyagfeltárás, az elő
munkálatok állanak előtérben."

Csaknem két évtized múlva Makkal László éppen egyik veszp
rémi kézmüvesipartörténeti szimpóziumunkon állapította meg,hogy 
"történetírásunk figyelme a múltban jóval nagyobb mértékben irá
nyult a parasztság és a mezőgazdaság, mint a kézművesség és a 
gyári munkásság, illetve a céhes kézműipar és a gépipar problé
máira... igy az ipartörténet az össztörténeti ábrázolásban sem 
kaphatta meg a maga méltó helyét."

Természetesen nincs szó arról, hogy az elődök munkásságát 
sommásan lebecsüljük. Alig néhány évvel a céhek feloszlatása u- 
tán, 1877-ben a Történelmi Társulat, akkori tudományos életünk 
két jeles személyének, Römer Flórisnak és Ipolyi Arnoldnak a 
kezdeményezésére felszólította a történészeket a céhtörténet 
tárgyi és Írásos emlékeinek megmentésére, összegyűjtésére és 
feldolgozására. A felszólítás azonban csak részleges eredmények
kel járt. Számos céh, addig évszázadokon keresztül gondosan meg
őrzött iratanyaga és tárgya ment veszendőbe, vagy kallódott el, 
máig abba nem hagyható gyűjtőmunkára késztetve muzeológusainkat, 
levéltárosainkat.

Az elmúlt egy évszázad céhtörténeti publikációinak száma 
- amint az éppen összeállítás alatt lévő bibliográfiánk adatai 
alapján megállapítható - több ezerre rúg. De javarészük megre
kedt a puszta anyagközlésnél,a provinciális szemléletnél, ösz- 
szefoglaló monográfiák nem láttak napvilágot. Hozzájárult mind
ehhez, hogy a különböző szempontú és témájú dolgozatok nemcsak 
történelmi jellegű kiadványokban, folyóiratokban, hanem a leg
különbözőbb, esetenként alig ismert régészeti, néprajzi, nyel
vészeti folyóiratokban, műszaki közleményekben, egyes ipartes
tületek szakmai közlönyeiben szétszórva láttak napvilágot.

A forrásanyag igen hiányos mértékű közlése, e közlések át
tekinthetetlensége, a múzeumokban, levéltárakban lappangó, fel
derítetlen anyag hozzáférhetetlensége kényszeritette az elmúlt 
néhány évtized összefoglaló munkáinak szerzőit, hogy általános
ságban mozgó, helyenként hipotetikus megállapításokat tegyenek. 
Mint a már idézett Szűcs Jenő irta: "Előmunkálatoknak csaknem 
teljes hiányában, s a források jelenlegi ismeretében teljesen 
megnyugtató, lezárt eredmények, a részleteket és az összfolya- 
matokat egyaránt megvilágító összefoglalás lehetetlen."

Ilyen körülmények között és előzmények után magátólértető- 
dőnek tűnt, hogy a céhes ipar történetének kutatásában előrelép
ni csak akkor sikerül, ha koncentráljuk az erőket,közösen kiala
kított kutatási irányvonalakat fogalmazunk meg, és - talán leg
elsősorban - a forrásanyag minél teljesebb feltárására törekszünk.
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Mindehhez a feltételek kedvezően alakultak. Az 1960-as é- 
vektől a számbelileg is meggyarapodott és megfiatalodott tör
ténész , levéltáros és muzeológus kutatógárdából egyre többen 
fordultak a céhtörténet felé. Javultak a publikációs feltéte
lek is - vidéki múzeumi, levéltári, helytörténeti kiadványokra 
gondolok - bár ez újra a közlések szétszórtságával járt. Egyre 
nőtt azok száma is, akik a legkülönbözőbb szakterületek irányá
ból, "amatőrként" ugyan, de egyáltalán nem lebcsülendő szakér
telemmel kezdtek céhtörténeti tanulmányokkal foglalkozni.

Mindezen munkálatokat hátráltatta azonban a kutatók elszi
geteltsége, illetve a feldolgozásban érezhető beszükültség. Az 
előbbire jellemző volt a kutatók tevékenységének visszhang nél
kül maradása, a kritikai észrevételek, de az érdemek elismeré
sének teljes hiánya. Az utóbbi jellemzője, hogy ki-ki szakmai 
érdeklődése alapján úgy dolgozott fel, közölt céhiratokat, céh
tárgyakat, ismertetett gazdaságtörténeti adalékokat, céhszoká
sokat, vagy éppen kézművesipari munkaeszközöket és módszereket, 
hogy a másjellegű forrásanyagot többé-kevésbé mellőzte. Ezt in
dokolta, hogy a nehezen hozzáférhető gyűjteményekben, fondokban 
hosszadalmas, fáradságos és gyakran eredménytelen kutatás nem 
állt arányban a célkitűzésekkel.

A céhes ipar problémakörének összetettségéből következett, 
hogy semmilyen intézmény: akadémiai kutatóintézet, egyetemi tan
szék, muzeum vagy levéltár önmagában nem is vállalkozhatott a 
kutatás ösztönzésére, koordinálására. Függetlenített, kizáróla
gosan kézmüvesipartörténettel foglalkozó szakember ma sem műkö
dik egyik emlitett intézményben sem, munkakörük ellátása mellett 
foglalkozik valamennyi ezzel a témával.

Ezért tűnt a legésszerűbb megoldásnak, hogy a Veszprémi A- 
kadémia Bizottság adta szervezeti keretek között kíséreljük meg 
a kézmüvesipartörténetet kutatók teveékenységének integrálását. 
Erre 1973-ban nyilt mód, azonban nem helyi előzmények nélkül.

Ugyanis a Bakonyi Muzeum céhtárgyakban, de iratanyagban is 
pártját ritkitó gazdasága már az 1960-as évek elején azok rend
szeres feldolgozására ösztönzött bennünket. Kialakult - egyelő
re csak a megye emlékanyagával foglalkozó - kis munkaközösségünk 
Csaknem tiz évig tartó munkát igényelt, amig felderítettük,hogy 
a megyében egykor 140 céh működött és ezeknek 500-nál több tár
gyi emléke, többezer irata maradt fenn - az ország 16 különböző 
közgyűjteményében teljesen rendszertelenül szétszórva, az egyhá
zak és magánosok tulajdonában lévő forrásértékű emlékeket nem is 
számitva.

Ennek a komplex kutatásnak és feldolgozásnak a tapasztala
taiból vontuk le azt a tanulságot, hogy hihetetlen mértékű mun
kaerő és energiamegtakaritással, egyben hatalmas mennyiségű, 
eddig ismeretlen forrásanyag napvilágra kerülését eredményezné 
egy országosan megszervezett, egyidőben lezajló, valamennyi köz
gyűjteményre kiterjedő adatfelmérés és annak korszerű feldolgo
zása .



1971-ben ennek a programnak a megvitatására hivtuk először 
össze az ország céhtörténészeit. Saját tapasztalataik alapján 
is, egyetértettek a tervezettel, vállalták a rájuk háruló ter
heket. Közösen kidolgoztuk az egységes felmérési szempontokat, 
a kérdőiveket és a feldolgozás számitógépes módszerét. A Kultu
rális Minisztérium Múzeumi Főosztálya rendelkezésre bocsátotta 
- éppen a munkálat újszerűségét értékelve - a szükséges - nem 
túlzott mértékű - anyagi támogatást.

Két év alatt 84 önkéntes munkatárs 110 közgyűjtemény céhes 
emlékanyagát vizsgálta át, kb. 13.000 adatlapot töltött ki,eze
ken hozzávetőlegesen 200.000 értékelhető adat található.

Az adatgyűjtés célja: annak megállapitása, hçgy a történe
ti Magyarország hány, milyen székhelyen működő és milyen foglal
kozást űző céhének melyik hazai közgyűjteményben milyen jellegű 
emlékanyagát őrzik? Mindezekre az alapvető kérdésekre korábban 
semmiféle becsült adat nem állott rendelkezésre.

Az összegyűlt anyag feldolgozása után 4.500 valamikori céh
ről szereztünk tudomást, amelyekben 210 féle különböző szakmát 
űző iparosok működtek az ország 900 különféle településén. Az a- 
datlapok minden szöveges adatsora kódolásra került, ezáltal egy
részt a minimálisra csökkentettük a mágneslemezen történő és a 
mai napig "élő", sőt gyarapodó adattárolásigényt. Másrészt az a- 
datok visszakérdezésének szinte korlátlan lehetőségét biztosítot
tuk a lehető legegyszerűbb programozási feladattal.

A betáplált adathalmazt a számitógéppel topografikus sor
rendbe rendeztettük, leírattuk, majd 37 különféle szempont sze
rint mutatókat készíttettünk vele. Miután mindenegyes céh a leg
fontosabb információkat is tartalmazó azonosító számot kapott,az 
u.n. alaptáblán a mutatók segítségével bárki eligazodhat.A számi
tógép által ilymódon összeállított anyagot ezer példányban lesok- 
szorositottuk, két kötetben, 800 oldal terjedelemben "A magyaror
szági céhes kézműipar forrásanyagának katasztere" cimen megjelen
tettük, 1975-76-ban. Ma már minden tudományos intézményben, múze
umban és levéltárban, sőt nagyobb közkönyvtárban is hozzáférhető, 
sőt jelentős példányszám jutott külföldre, elsősorban a szomszé
dos országokba is.

A dolog lényegét tekintve igen egyszerű munkaműveletről van 
csak szó. Mégsem tekinthetjük annak. A számitógép alkalmazása Ma
gyarországon a humán tudományokban még gyermekcipőben jár, tudo
másunk szerint ez az első történeti forrásanyagot tartalmazó a- 
datbank hazánkban, amely sokszorosítás révén közkézbe is került, 
s amely - mint már említettem - máig él és bővül. Céhes forrása
nyagot pedig Európában még sehol nem dolgoztak fel ilyen módszer
rel. így tehát uj, követhető gyakorlatot sikerült kialakítani.

A másik, nem lekicsinyelhető eredménynek a csoportmunka ér
telmének bizonyítását tarthatjuk. Talán szükségtelen kiemelni, 
hogy egy, vagy néhány ember képtelen lett volna térben és időben 
belátható időn belül egy ilyen feladatot elvégezni, az anyagi rá- 
forditás költségeit nem is emlitve. Inkább a közös munkához csat- 
lakozottak szemléletmódjában bekvöetkezett változást érdemes hang
súlyozni. Néhány, alább következő példa igazolja, hogy a megindult 
folyamat első, de nem utolsó eredménye a céhkataszter.
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Harmadsorban az adatfeldolgozási rendszer nyitottságát em- 
liteném. A céhkataszter önmagában is bővithető, minden újabban 
előkerült adat a rendszer változtatása nélkül beilleszthető. A- 
kár hazai, akár külföldi őrzőhelyekről származnak. Miután 1918- 
ig országos közgyűjteményeinkbe a történeti Magyarország teljes 
területéről kerültek be céhemlékek, alig szorul különösebb bi- 
zonygatásra, mit jelent a szlovák, a román, vagy a jugoszláviai, 
kisebbmértékben a burgenlandi vagy kárpátukrajnai kutató számá
ra a kataszter. Célkitűzésűnkkel már sokan egyetértenek a szom
szédos országokban, belátható időn belül nemzetközi együttműkö
déssel teljessé tehető a kataszter. /Az NDK-ban és Ausztriában 
dolgozó céhtörténészek eljárásunk adaptálását fontolgatják/.

A rendszer nyitottsága azonban gazdaságtörténeti és más as
pektusból is hasznositható, erre alapozva már egy újabb adatfel
dolgozást is megindítottunk.

A céhes ipar alapvető forrás- és információsanyaga termé
szetesen nem merülhet ki a céhszervezetekre és emlékeikre vo
natkozó kataszterrel. A VEAB Kézmüvesipartörténeti Munkabizott
ságának ma már kb. 100 fős munkatársi gárdája újabb csoportmun
kákra is vállalkozott az első közös munka eredményei láttán.El
készüld az ország 61 múzeumában őrzött 281 kézmüves-mühely ka
tasztere. Ma már tudjuk - sajnos - hogy a céhkataszter 210 féle 
mestersége közül mindössze 97-nek mentették meg szerszámát a mu
zeológusok, igaz, hogy némelyikből az országban több is megta
lálható .

Létrejött a mesterségnevek először három, latin-magyar-né- 
met, napjainkban már tizenegynyelvü szótára. A gyakran már szak
emberek számára sem egyértelmű, feledésbemerült mesterségek el
nevezéseit először a céhkataszter kódolása miatt kellett össze
gyűjtenünk és egységesítenünk. A céhek működését engedélyező, 
szabályaikat megerősítő u.n. privilégiumleveleket ugyanis Ma
gyarországon hol német, hol latin, hogy magyar nyelven Írták, 
térben és időben váltakozva. Vannak emellett szlovák és horvát.- 
nyelvü céhlevelek is. De még egy nyelven belül is vannak vari
ánsok. Kevesen tudják például, hogy a kádár, a pintér és a bod
nár kifejezés egyugyanazon mesterséget jelölt. Latinul ugyanezt 
a szakmát vietor, doliator, doliarius és seriparius néven egya
ránt Írták.

A szótár hasznos segédkönyv. Annak találták azok a külföl
di kollégáink is, akiknek segítségével szlovák, cseh, román, o- 
rosz, horvát, olasz, francia és észt szóanyaggal 5.000 kifeje
zésnél többet tartalmaz ma már ez a szinonima-gyűjtemény. Ter
mészetesen számitógéppel állíttattuk ezt is össze'.

A bibliográfia is nélkülözhetetlen az alapos munkához. A 
magyarországi kézmüvesiparra vonatkozóan közös munkával eddig
3.000 címleírás készült el, 1979-ben fogjuk lezárni és közzé
tenni .

1977-ben újabb forrásanyag összegyűjtése indult meg. Az or
szág levéltáraiban őrzött, nemesi vármegyék és városok által ki
adott, bizonyos területre és időtartamra érvényes árszabásokról 
van szó, amelyekben a 16. századtól a 19. század elejéig egyes
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ipari termékek, élelmiszerek árai és munkabérek találhatók. A 
gazdaságtörténeti kutatásokhoz nélkülözhetetlen forrásanyag ka
taszterének kb. 3.000 adatlapját két év alatt gyűjtöttük össze, 
1979-ben számitógéppel feldolgoztatjuk és kiadjuk.

A néhány felsorolt újabb munka megvalósitása során tapasz
taltakat negyedik tanulságként az intézményi szolidaritás kia
lakulása címszóval említeném. Miben áll ez? Mint említettem,céh
kataszterünk - ajándék formájában - minden jelentős közintézmény
hez eljutott. Bizonyára értékelte az az intézményvezető is,akit 
érdeklődése nem kötött hozzánk. Egyes munkatársakat sem hagyha
tott a munkálat eredménye'közömbösen. A közösen végzett munka i- 
ránti megbecsülést, az "ahhoz nyújtott támogatást kell látnunk 
abban, hogy az árszabás-kataszterhez a levéltárak, a bibliográ
fiához a könyvtárak,a mühelykataszterhez a múzeumok úgy szolgál
tattak adatokat, hogy erre "felülről" senki utasítást nem adott, 
Munkabizottságunk pedig többnyire erkölcsi megbecsülést helyez
hetett kilátásba: nevezetesen a közreműködők nevének megemlíté
sét a szóbanforgó anyagok megjelenésekor. A magam részéről nem 
becsülném kevésre azt az etikus magatartást, amely a jelenség 
mögött rejlik.
Tisztelt Hallgatóság!

Amint az eddigiekből kitűnt, megvannak a biztató jelei an
nak, hogy a céhes kézműipar történetének feldolgozásához alap
vetően szükséges forrásfeltárások záros határidőn belül befeje
ződhetnek. Tévedés volna azt hinni azonban, hogy a céhtörténé
szek az utóbbi időben csupám elszemélytelenitett team-tagokként 
működtek. A korábban hiányolt szakmai fórumon, az egy-két éven
ként megtartott szimpóziumokon az egyéni kutatási eredmények is
mertetésére »megvitatására is sor került.

A céhtörténészek egyéni érdeklődését, témakörét figyelembe- 
véve ugyan, de előre meghatározott, közösen kialakított temati
kát lehetett megfogalmazni. Ezek egy-egy jelentős kérdéscsopor
tot ölelnek fel,kezdve a kutatás tárgyának és határainak szaba
tos meghatározásától a társadalom-, gazdaság- és technikatörté
neti vonatkozásokig. Gyakori, hogy a szerzők szakfolyóiratban 
történő publikálás előtt e plénumokon bocsájtják közre dolgoza
taikat, figyelembeveszik a birálók, vitapartnerek véleményét. 
Rövidített terjedelemben, korlátozott példányszámban valameny- 
nyi érdemleges előadás napvilágot látott a Kézmüvesipartörténe- 
ti Munkabizottság füzeteiben. Három, hazai résztvevőkkel tartott 
szimpózium után az elmúlt héten nemzetközi jelleggel rendeztük 
meg a negyediket. Tiz ország harminc kézmüvesipartörténésze ta
lálkozott első alkalommal magyar kollégáival. Alighanem ez volt 
Európában az első efajta konferencia. Reméljük, nem az utolsó.A 
céhes ipar Európa-szerte azonos szervezeti rendje, a szakma el- 
sajátitásához kötelezően előirt külföldre irányuló legényvándor
lás - a szakmai tapasztalatcsere századokon át eredményesen mű
ködő formája - a számtalan azonos vonás munkaeszköztől mester
ségbeli fogásokon át a céhjelvények azonosságáig, mindez magá- 
tólértetődővé teszi a nemzetközi együttműködést és tapasztalat- 
cserét. Ebben egyetértve alapítottuk meg - stílszerűen - a céh
történészek veszprémi anyacéhét.
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Az eddigi előmunkálatok alapján joggal vehettük elismerés
nek, de egyben a következő évek munkáját meghatározó programjá
nak is Ránki György javaslatát: forditsuk figyelmünket az eddi
ginél is fokozottabb mértékben a kézmüvesipar gazdaságtörténeti 
jelentőségének feltárására, hogy az 1982-ben Budapesten megren
dezésre kerülő Nemzetközi Gazdaságtörténeti Kongresszuson ez a 
kérdéskomplexum elfoglalhassa megérdemelt helyét a tanácskozás 
napirendjén.

Előadásom befejezéseként szeretnék visszautalni a bevezető 
mondatokban kifejtett aggályokra. Szeretném remélni, hogy a kéz
müvesipar kutatásában igénybevett elektrónikus adatfeldolgozási 
módszer paradoxitása nemcsak furcsaságával válik önökben emléke
zetessé. Sokak előtt úgy látszhat, hogy a céhes ipar kutatásáról 
szólva tulajdonképpen csak a VEAB egyik munkabizottságának tevé
kenységéről számoltam be. őszinte meggyőződéssel jelenthetem ki, 
hogy ez nem látszat, hanem a valóság: ez a két dolog szorosan 
összefügg. És talán ez indokolhatja, hogy erre az előadásra itt 
és most sor került.
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BESZÁMOLOK A VEAB SZAKBIZOTTSÁGAI ÉS A 
MUNKABIZOTTSÁGOK 1978. II. FÉLÉVI MUNKÁJÁRÓL

Beszámoló
az-Agrártudományi Szakbizottság 

1978. II. félévi munkájáról

Az Agrártudományi Szakbizottsághoz tartozó munkabizottsá
gok az 1977-ben meghatározott munkatervek szerint végezték mun
kájukat. Amint arról már korábbi jelentésünkben beszámoltunk az 
Agrártudományi Szakbizottság 1978. április 28-án az Agárdi Mező- 
gazdasági Kombinátban összegezte korábbi években végzett munká
ját és meghatározta azokat a feladatokat, amelyek a szakbizott
ság hatékonyabb működéséhez szükségesek. így a II. félévi tevé
kenységben a munkabizottságok figyelembe vették a szakbizottsá
gi ülésen elhangzottakat is. Az egyes munkabizottságok II. fél
évi munkája az alábbiak szerint alakult:

Az Állattenyésztési Munkabizottság/tagjai a VEAB működési 
körzetébe tartozó megyékben mindenütt bekapcsolódtak a VI. öt
éves terv előkészítésébe. Ezen túlmenően a munkabizottság tag
jait bevonták a "Specializáció és reprodukció a szarvasmarhate- 
nyésztésben"c. tudományos nemzetközi jellegű ülés munkájába.

Az ülés szükebbkörü tudományos problémával foglalkozott.Je
lentős volt, mert a szarvasmarhatenyésztési ágazgatban a kormány- 
program szerint megvalósitásra kerülő specializációt és azzál kap
csolatos reprodukciót tárgyalta.

Érintette az ülés a szarvasmarhatenyésztésben folyó távla
ti célkitűzéseket, a tenyésztői munkát és a genetikai kérdése
ket. Az uj genotípusok előállítása, a specializált állományok 
takarmányozásának problémái terén elhangzottak is a fejlesztés 
munkájához adtak tudományos alapot. Az uj szaporodásbiológiai 
követelmények és a biotechnikai eljárások a távlatban mutatták 
meg a tudományos alapon kidolgozott eljárások várható hatását.

A munkabizottsági ülésen dr.Iváncsics János, a bizottság 
földi állattenyésztés V. ötéves tervciklusban várható eredménye
ire, illetve a VI. ötéves terv előkészítésére vonatkoztak.

Az ismertetőben vázolta azokat az elveket, amelyek a kisal
földi állattenyésztés V. ötéves tervciklusban várható eredménye
ire, illetve a VI. ötvées terv előkészítésére vonatkoztak.

Taglalta az egyes állatfajokkal kapcsolatos tenyésztési te
endőket, különböző genetikai konstrukciók kialakítása során al
kalmazott keresztezési,szelekciós lehetőségeket. A különféle ge
notípusok lehető legelőnyösebb hasznosításához szükséges környe
zeti feltételek biztosításáról szólt. Ismertette továbbá^azokat 
a körülményeket, amelyeknek a figyelembevételével lehetővé vá
lik a fajták, genotípusok tudományos alapokonvaló megválasztása.
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Ezután a két bevezető nyomán megbeszélést folytattak le az 
egyes területeken /megyék, munkahelyek/ elért szarvasmarhatenyész
tési eredményekről.

A szakosodás fejlesztése érdekében a bizottság tagjai saját 
munkaterületükön tovább foglalkoztak a fenti kérdésekkel.

A bizottság az ülésen a második napirend szerint meghall
gatta dr.Szajkó László elnök bevezetőjét a fiatal szakemberek 
tudományos fejlődése kérdésében. Ezt követően a tagok véleményt 
mondtak és tájékoztatást adtak a fentiekről.

A bizottság befejezésül megtárgyalta a jövő évi munkafela
datokat. Elhatározta, hogy /1/ uj pályázatokat fog javasolni és 
szorgalmazza a beadásukat, /2/ más szervekkel együtt tudományos 
napot szervez a "Szigetközi" rendezvények keretében, /3/ elmé
lyültebben kiván foglalkozni a takarmányozás kérdéseivel. A mun
katervet a jövő évi ülésen fogadja el.

A Kertészeti Munkabizottság a terveknek megfelelően Veszp
rémben a VE AB székházában 1978. szeptember 29-én tartot-ta ülését.
Az ülésen Gyúró György a munkabizottság titkára tartott beszámo
lót, melyben utalt arra, hogy azl977. évben meghatározott tervek 
szerint végezték munkájukat. A tervezett tudományos tanácskozá
sok közül az elsőt - "A zöldségtermesztés fejlesztési lehetősé
gei agráripari egyesülés keretében" cimmel - május 26-án Győrben 
a Technika Házában tartották, amit - lipóti TERMÂL-CSÂRDÂ-ban - 
közös ebéd, majd - a délutáni program keretében - a Szigetközi 
Agráripari Egyesülés egyik taggazdaságának, a "Szigetközi Magyar- 
Csehszlovák Barátság" TSz lipóti üzemegységének a megtekintése 
követett.

Témaválasztásuk alapgondolatát - ahogy erről a Tanácsko
zás megnyitása alkalmával elnökük szólt - egyrészt az adta,hogy 
éppen a régió területén működik a - jelentős zöldségtermesztési 
profillal /mintegy 1.000 ha/ létrehozott - Szigetközi Agráripa
ri Egyesülés, ami hazánk élelmiszergazdaságában nem régen kiala
kult olyan uj szervezeti forma, amely igen jelentős fejlődési 
lehetőségeket van hivatva biztosítani mind a mezőgazdaság,mind 
az egész élemiszergazdaság számára. A témaválasztás másik oka 
pedig az volt, hogy - mint ismeretes - a Minisztertanács 1974. 
évi határozata a zöldségféléket alapvető élelmiszereknek,a zöld
ségtermesztést és - ellátást pedig kiemelten fontos gazdaságpo
litikai feladatnak jelölte meg.

Pártunk Központi Bizottsága - ez évi márciusi határozatá
ban - rámutat, hogy "Megkülönböztetett figyelemmel kell kisérni 
az agráripari egyesülések működését; ösztönözzük, segitjük a fej
lesztési célok egyeztetésére, és ésszerűbb munkamegosztásra és 
földhasználatra, a gazdaságosabb beruházásokra, azok célszerű 
elhelyezésére, a szellemi és anyagi erőforrások összpontositá- 
sára irányuló tevékenységüket. Tapasztalataikat folyamatosan ér
tékelni és hasznosítani kell."

Éppen e gondolatok és célok jegyében és érdekében rendez
ték meg ezt a Tanácskozást, aminek főreferátumát Tibold László, 
a Szigetközi Agráripari Egyesülés osztályvezetője tartotta, át
tekintést nyújtva abban az Egyesülés helyzetéről és fejleszté—
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si terveiről, majd bemutatta és elemezte azokat az Egyesülés 
adta lehetőségeket, amelyek a növekvő igényeknek megfelelően 
képesek a koncentrált, nagyüzemi zöldségtermesztés, - tárolás, 
-feldolgozás és - értékesítés fejlesztésének feltételeit biz
tosítani.

Igen értékesen egészítették ki az előadást a korreferátu
mok, amelyek keretében dr.Csaba László, a győri Hütőház igaz
gatója a zöldségtermesztésnek és az iparfejlesztésnek a kapcso
lódásáról; Oross Tibor, a Győr-Sopron megyei ZÖLDÉRT Igazgató- 
helyettese a piaci igények változásainak a termékszerkezet ala
kulására gyakorolt hatásáról; valamint Nagy Mihály, a Békéscsa
ba és Környéke Agráripari Egyesülés igazgatója Egyesülésük ki
alakulásáról, helyzetéről és fejlesztési célkitűzéseiről beszélt.

A Tanácskozáson többen részt vettek a munkabizottság tag
jai és a Győr-Sopron megyei vezető szakemberek közül, akik az 
egésznapos program zárása után tartott rövid értékelés kereté
ben igen hasznosnak, színvonalasnak, jól szervezettnek értékel
ték mind a Tanácskozást, mind az üzemi bemutatót. A témaválasz
tás helyességét és időszerűségét egyébként jól igazolja a Ta - 
nácskozáson megjelentek nagy száma /91 fő/ is.

Sokak részéről hangzott el olyan igény, hogy nagyon érté
kes lenne, ha a Tanácskozás teljes anyaga - esetleg különlenyo
mat formájában - önállóan is megjelenne és kapható lenne.

A szeptember 29-i veszprémi ülésen a Munkabizottság-i ülést 
megelőzően szervezték a második tudományos tanácskozást - "A nö
vényi szövettenyésztés alkalmazása a kertészeti termelésben"cim- 
mel. Az ülésen résztvett dr.Bélák Sándor, a VEAB elnöke is. Az 
ülésen 26 fő jelent meg az alábbi megyénkénti és %-os megosztás
ban:

Fejér megyéből 12 %
Győr-Sopron n 19 %
Komárom •1 4 %
Vas tt 4 %
Veszprém n 11 %
Zala n 7 %
Bács-Kiskun n 12 %
Csongrád 1« 4 %
Budapestről n 27 %

Az ülésen dr.Zatykó József, a GYDKI Fertődi Kutató Állo
másának a tudományos munkatársa "A növényi szövettenyésztés 
alkalmazása a kertészeti termelésben" címmel tartott előadást, 
amelynek bevezetőjében rövid áttekintést adott a szövettenyész
tés kialakulásáról, majd a vegetativ szaporítás gyorsítása, az 
egészséges növények előállítása és megőrzése, valamint a neme
sítés hatékonyságának növelése témakörben beszélt a szövette
nyésztésben - a kertészeti termelés szempontjából - rejlő al
kalmazási lehetőségekről.

Az előadást követően dr.Vértesei Judit, a GYDKI tudomá
nyos munkatársa "A fás növények szövettenyésztéssel történő 
szaporítása”; Kis Fábiánná, a GYDKI Fertődi Kutató Állomásá
nak üzemmérnöke a "Bogyósgyümölcsüek in vitro szaporítása"; 
Retkes József, a Szombathelyi "Kertész" TSz főmérnöke "Orchi-
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deák üzemi méretű szaporítása szövettenyésztéssel"; valamint 
Szegedi Miklós, a budapesti "Rozmaring" Tsz főmérnöke "A szeg
fű és a gerbera szaporitóanyag-termesztés fejlesztése a "Roz
maring" Termelőszövetkezetben" cimmel tartott korreferátumot.

A Tanácskozás után a megjelentek megtekintették a VEAB 
Székházát, majd a VEAB elnöke, dr.Bélák Sándor a Tanácskozást 
bezárta.

A Növénytermesztési Munkabizottság 1978. október 24-én Pá
pán tartott munkabizottsági ülést, melynek tárgya "A növényter
mesztés intenzív fejlesztésének lehetőségei az állami gazdasá
gokban és a mezőgazdasági termelőszövetkezetekben" volt. A tár
gyaláson 22 fő vett részt.

Dr.Csepregi István igazgató vitaindító előadásában ismer
tette a növénytermesztés intenzitásának fokozásában elért főbb 
eredményeket. További javulást kell és lehet e téren elérni.Pár
tunk XI. Kongresszusának és a KB. 1978. március 15-i határozatá
nak értelmében a feladat világosan áll előttünk.

Tovább kell fejleszteniük az iparosodó mezőgazdasági terme
lést, főként a hatékonyság növelése révén.

Alapvetően fontos a feladataik közül a talajvizsgálatokon 
alapuló szakszerű trágyázás. E kell kerülniük a túladagolást,az 
egyoldalú tápanyagpótlást, a talaj savanyosodását és más káro
kat.

Jelentős feladat a takarmánytermesztés javitása, mely elma
radt az egyéb intenziv szántóföldi kultúrák színvonalától.A gyep
területekkel különösen sok a tennivaló. Intenziv gyepgazdálkodás
sal lehet megalapozni a szántóföldi növénytermesztés szerkezeti 
változását /területfelszabaditás/.

Fontos a termesztési körülményekhez alkalmas, nagy termőké- 
pességü fajták alkalmazása is.

Végül felhivta a figyelmet az intenzitással járó, fokozódó 
környezetszennyezés veszélyeire,illetve ezek elhárítására a szük
séges intézkedések megtételére.

Németh Ervin, a veszprémvarsányi Tsz elnöke elmondta, hogy a 
termelőszövetkezetek növénytermesztése is szükségszerűen az inten 
zitás fokozásának irányába halad.- Véleménye szerint minden gazda
ságnak ki kell választania a helyben legnagyobb termést adó kultu 
rákat.

A fajtaváltást ugyancsak fontosnak tartja. A nagyobb adagu 
műtrágyázást csak intenzivebb fajtákkal lehet hasznosítani.

Felhivta a figyelmet a korszerűbb gépesítés fontosságára
is.

Befejezésül említette, hogy az élőmunka hatékonyságára az 
anyagi ösztönzésnek megfelelő pénzügyi intézkedésekkel meg kell 
teremteni a feltételeit. A 3 %-os bérfejlesztés ugyanis túlságo
san kevés, ez nem teszi lehetővé az anyagi ösztönzés alkalmazá
sát.
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Vas István, a Dalmandi Állami Gazdaság igazgatója a ter
melési rendszerek jelentőségéről és az állami gazdaságok kap
csolatáról beszélt.

A gazdaság irányítása koncepcionális és operativ oldalá
nak néhány fontos részletét emelte ki.

Helytelenítette, hogy az üzemek és a termelési rendszerek 
döntően még napjainkban is ágazati szemléletűek. Véleménye sze
rint a helyes szemlélet: tejvertikum, husvertikum, cukorvertikum, 
stb./nem takarmányágazat, cukorrépa ágazat, stb./.

A vertikális integráció döntően fontos. Ez az integráció 
azt jelenti, hogy pl. az állattenyésztés veszteséges volta a 
a növénytermesztés befektetéseit is tönkreteszi. Az egész üzem 
vertikumainak szűk keresztmetszeteit kell megismerni és megszün
tetni. Enélkül nen képzelhető el fejlődés. Nem lehet modern az 
üzem, amelyben egyes ágazatok elavultak és korszerűtlenek.

A három előadást tartalmas vita követte, melynek során 
dr.Szabó J. László több kérdést is érintett. A nap hőenergiá
jának minél jobb hasznosítása véleménye szerint a továbblépés 
egyik kulcsa. Felvetette a melléktermék elnevezés jogosságát. 
Véleménye szerint nincs melléktermék, csak hasznosítható ter
mék van. Kiemelte a fajtaváltás szükségességét.

Dr.Gáncs Lajos, Veszprém megye néhány növénytermesztési 
kérdéséről tett említést. Véleménye szerint többek között szük
séges a megye búzatermesztését átigazítani. Az étkezési és ta
karmánybúza jelenlegi 70-30 %-os arányáról, 50-50 %-ra kell tö
rekedni.

A vita után Mesterházy László, a csőri Tsz elnökhelyette
se "A búzatermesztés minőségére ható tényezők a pápai járásban" 
cimü készülő doktori értekezésének főbb tételeit ismertette. 
Vizsgálatai szerint a bakonyi tájon - mely minőségi búza ter
mesztésére nem alkalmas - a termést erősebben befolyásolja az 
évjárat, mint az elővetemény. Kiemelte a jó minőség érdekében 
a harmonikus tápanyagellátás fontosságát.

Az elhangzott ismertetések után az ülés résztvevői számá
ra dr.Csepregi István igazgató gazdasági bemutatót tartott. E- 
gyebek között megszemlélték a cukorrépa betakarítást és egyéb 
folyó gazdasági munkákat.

Ebéd után kötetlen eszmecserén vitatták meg az ülés részt
vevői a látottakat és hallottakat.

Az ebéd utáni megbeszélés közben jelentkezett telexen a 
győri rádió tudósitója. Dr.Sárdi. Jenő munkabizottsági titkár 
ez alkalommal tudósításra alkalmas részletes információt adott 
ugyancsak telexen a győri rádió számára.

Az ülést követő napon a Veszprém megyei sajtó is megemlé
kezett az ülésről: "Tudományos szakemberek tanácskozása az in
tenzív növénytermesztésről" cimmeml.

Az ülés után a bizottság tagjai megbeszélték az 1979. évi 
munkaprogramot. Dr.Varqa János



Beszámoló
a B i o l ó g i a i  és Orvosi S z a k b i z o t t s á g

1978.II.félévben végzett munkájáról

A Szakbizottság vezetősége 1978. II. félévében augusztus 
1-én tartott ülésén az alábbi napirendi pontokat tárgyalta meg:
1. / A Szakbizottság tevékenysége és feladatai a tudományos mi-

nősitésre pályázók támogatásával kapcsolatban.
2. / Tájékoztató a munkabizottságok I. félévi tevékenységéről.
3. / A Szakbizottság októberi tudományos ülésének előkészítése.
4. / Egyebek.

A vezetőség elemezte az év első felében a tudományos minő
sítésre pályázók körében végzett kérdőíves felmérés tanulságait 
és javaslatokat fogadott el az e téren kifejtett munka hatékony
ságának fokozására. A munkabizottságok I. félévi tevékenységét 
eredményesnek értékelte. Elfogadta az októberi tudományos ülés 
programjára tett javaslatokat. Egyebek között nemzetközi szim
póziumok rendezésében való közreműködésről és a munkabizottsá
gok tagjait érintő személyes kérdésekről tárgyalt a vezetőség. 
Előkészítette az 1979. I. félévi ülés tematikáját s felkére a 
munkabizottságok vezetőit az 1979. évi munkatervek, az 1980-ra 
kiirandó pályázati javaslatok összeállítására, valamint a munka- 
bizottságok uj tagnévsorának áttekintésére.

A Szakbizottság első tudományos ülését 1978. október 24-én 
tartotta meg az alábbi programmal:
1. / Dr.Salánki János: "A VEAB Biológiai és Orvosi Szakbizottsá

gának tevékenysége és feladatai."
2. / Dr.István Lajos: "Lehetőségek és korlátok a haemophiliások

vizsgálatában és ellátásában."
3. / Dr.Sáringer Gyula: "Rovarkártevők elleni biológiai védeke

zés lehetőségei és perspektívái."
A Biológiai és Orvosi Szakbizottság keretein belül működő 

munkabizottságok 1978. II. félévi tevékenysége a következő 
volt:
ökológiai Munkabizottság /vezetője: dr.Entz Béla kandidátus/

A munkatervben egy önálló előadóülés szerepelt. Ezenkívül 
társrendezőként részt kívántunk venni a Tihanyi XX. Hidrobioló- 
gus Napok szervezésében és lebonyolításában.

Az előadóülésre Keszthelyen került sor julius б-án, ahol az 
alábbi öt előadás hangzott el:
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1.1 Kárpáti Veronika - Dinka Mária - Pomogyi Piroska;
a. / A vegetáció cönotaxonómiai áttekintése.
b . / ökológiai kutatások mocsári és vizi bioegységekben.

2. / Fre'ch Miklós: A Kisbalaton kialakulása és jelenkori válto
zásai.

3. / Kölüs Gábor: A Balaton délnyugati öblözetei halainak ökoló
giai viszonyai.

4. / Gelencsér József: A Kisbalaton környéki lápterületek proto-
zoológiai vizsgálata.

5.1 Tusnádi Győző: Néhány populációbiológiai adat a keszthelyi 
öböl hal-állományáról.
Az előadásokat vita követte. Az előadóülés után a résztve

vők motorcsónakkal tanulmányi kiránduláson vettek részt a Kis- 
balatonon. A helyszínen előadás hangzott el a védett terület ma
dárvilágáról: Keve András: "A Kisbalaton madárvilága" cimmel.

Október 3-6 között került sor Tihanyban a Hidrobiológus Na
pokra. A konferencia előkészítésében és lebonyolításában több 
munkabizottsági tag tevékenyen részt vállalt.

A konferencia központi témája a következő volt: "Hidrobioló
gia: tudomány a gyakorlat szolgálatában". Ennek a tematikának a 
konferencia előadásai valóban meg is feleltek.

Az ülésszakon három felkért előadó összefoglaló előadást tar
tott. Ezek mellett került sor 40 előadásra, melyek között számos 
nagy érdeklődésre tartott számot. Külön érdemes megemlíteni a Deb
receni Hidrobiológus Munkacsoport hét, egymással összefüggő, kol
lektiv kutatás eredményeiről számot adó előadásait.

Az ülésen közel százan vettek részt és igen tanulságos szak
mai vitákra is sor került.

Entomológiai Munkabizottság /vezetője: dr.Sáringer Gyula, a
mezőgazdasági tudományok doktora/

A tervezett programnak megfelelően a Zala megyei Növényvé
delmi és Agrokémiai Állomás Szelidgesztenye és Erdővédelmi Tech
nológiai Állomását látogatták meg Zalaegerszegen október 19-én. 
Az ott dolgozó tagtársak számoltak be az eddig végzett munká
jukról és a jövő terveikről. Szóba került többek között, hogy 
1979-ben a VEAB keretében országos szelidgesztenye védelmi ösz- 
szejövetelt lenne célszerű szervezni.
Onkológiai Munkabizottság /vezetője: dr.Kocsis Sándor főorvos/

Befejeződött az Onkológus Munkacsoport újjászervezés. Három 
referáló ülést tartottak szükebb körben:
1./ A rákepidemiológia kérdései Sopron város, járás és Veszprém 

megyében.
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2.1 A tüdőrák komplex terápiája.
3./ A haemoblastosisok komplex kezelése.
Számítástechnikai és Nagymüs zeres Munkabizottság /vezetője: 
dr.Horváth Mihály kandidátus/

A munkabizottság két rendezvényt szervezett részben önál
lóan, részben más szervezetekkel együttműködésben.
1.1 Ultrahangos Doppler szimpózium:

A rendezvény nemzetközi és országos részvétellel, mintegy 
20-30 részvevővel zajlott. A már ismételten visszatérő 2 kül
földi résztvevőt F.Strik főorvost a hollandiai Oldenzaal-ból 
és W.D. Ulrich professzort Berlinből /NDK/ Vonzotta, hogy az Aj
kai Kórház szemész főorvosa dr.Bauer Nándor volt az első,aki a 
Doppler technikát az art. ophthalm. nyomásmérésére felhasznál
ta.

A kétnapos szimpóziumon, melyet az Ajkai Kórházban rendez
tek meg, az alábbi előadások hangzottak el:
Dr.Strik F.: /Oldenzaal/ A konventionális és dopplerophtalmody- 

nometria összehasonlitó eredményei /Critical clo- 
sing pressure/.

Dr.Farkas P.: /Budapest/ Az agyi keringés tanulmányozása a Dopp- 
ler-Flow-méterrel, különös tekintettel a regisztrá
lás problémáira.

Dr.Ulrich W.D.: /Berlin/ Az ophthalmodynamometria, ophthalmody- 
namographia és a temporalis-dynamographia jelentő
sége az extracranialis agyi erek elzáródásának di- 
agnostikáj ában.

Dr.Lőrincz Ignác, dr.Budai Anikó: /Ajka/ Az ultrahang ODM érté
ke carotis interna ^történéseknél carotisangriograp 
hia ellenőrzése mellett.

Dr.Strik F.: /Oldenzaal/ Doppler és ophthalmodynamographias gör
bék dynchron összehasonlítása.

Dr.Ulrich W.D.: /Berlin/ Az artéria opthalmica vérnyomás össze
függése a testmagassággal.

Dr.Bauer N.: /Ajka/ Az ultrahang ODM x-y regisztrálhatóságáról. 
/előzetes közlemény/

Dr.Pfeiffer J.: /Budapest/ A Dopplergörbe reprodukálhatóságáról.
Dr.Hetényi A.: /Veszprém/ Dr.Pfeiffer J.: /Budapest/ Minivason 9 

készülék alkalmazása Dopplergörbe regisztrálásra.
Dr.Kelényi L. /Pécs/ dr.Ludwigh Károlyné, dr.Horváth Mihály,
dr.Török Mária /Balatonfüred/ Minivason 9-hez készített regiszt

rálóadapter digitalis analizátorba való csatlakoz
tatással.

Dr.Hetényi A.: /Veszprém/ Felső végtagi keringés vizsgálata Dopp 
ler-flow módszerrel.

Dr.Móricz I., Góczy Gy.: /Budapest/ Doppler áramlásmérés intra- 
operativ felhasználása.
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Dr.Uhl K.: /Ajka/ Az ultrahang-Doppler módszer jelentősége az 
ujszülöttkoru gyermekek vérnyomásmérésében.

A rendezvény keretében kerekasztal konferencia szervezésé
re is sor került: "A Doppler-sonographias regisztrálási módsze
rek kritikája és aktuális problémái" cimmel.

2./ "A műszeres kardiológiai vizsgálatok kiértékelésében fel
használt számítástechnikai célprogramokról /orvosi informáci
ós-érték szempontjából/" cimmel 1978. október 8-án a Magyar 
Kardiológus Társasággal és a Neumann János Társaság Biológiai 
és Orvosi Szakosztályával, a balatonfüredi Állami Szivkórház- 
ban /társrendezésben/ kerekasztal-vitára került sor.
Témák: Véráramlás és véráramlási modellek

időbeni leképzések /aritmia analizis, Surface mapping/ 
térbeli leképzések /picture imaging változatok/:

radioizotóp technika 
ultrahang technika 
Rtg.-komputer tomográfia 
thermográfia.

A vitát dr.Horváth Mihály a Munkabizottság elnöke vezette.

Dr.Salánki János 
a Szakbizottság elnöke
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1978.11. félévi munkájáról
I.

Erdészeti Szakbizottságunk 1978. második félévi munkáját 
az 1978. október 13-án Veszprémben, a VEAB székházban tartott 
felolvasó ülése megrendezésére összpontosította. Az ülés témá
ja az "Erdei ökoszisztémák vizsgálatának eredményei" volt. A 
rendezvényt az MTA Erdészeti Bizottságának Környezet- és Fater
mesztési Alkalmi Bizottságával, valamint a VEAB Környezetvédel
mi és Tájhasznositási Koordinációs Tanácsával közösen tartót - 
tűk.

A nagy érdeklődést kiváltó ülésen mintegy 80 személy je
lent meg, tehát a VEAB nagy ülésterme teljesen megtelt.

Az ülésen 20 előadás hangzott el.
Dr.Magyar Jánosnak,a VEAB alelnökinek megnyitó és üdvözlő 

szavai után a délelőtti főelőadást dr.Láng István, az MTA fő
titkárhelyettese tartotta "Az ország növényökológiai potenci
áljának felmérése" cimmel. Ezután dr.Keresztesi Béla akadémi
kus, dr.Járó Zoltán kandidátus és dr.Márkus László kandidátus 
az ÉRTI kutatási eredményeit, majd dr.Nagy Miklós adjunktus a 
a debreceni egyetem sikfőkuti ökoszisztéma-vizsgálatait,dr.Kár
páti István professzor, a tudományok doktora, pedig az ártéri 
szintek ökoszisztémáinak változását ismertette.

A délutáni előadások, sorrendben: dr.Majer Antal, dr.Szap 
panos András, Mészárosné Draskovits Rózsa, dr.Szodfridt Ist 
ván, dr.Igmándy Zoltán, dr.Tóth József, dr.Tóth László, dr.Ko 
loszár József, Mészáros Gyula, dr.Csesznák Elemér és Ba 
lasko Peter részéről a tarkasgyepüi bükkös és a balatonfüredi 
karsztbokorerdők ökoszisztéma vizsgálatainak eredményeiről hang 
zottak el. Dr.Simon Tibor és dr.Magyar János hozzászólása, il- 
leive előadása is ezekhez kapcsolódott. Az előadások a producen 
sek, kiemelve a fás növényzetet, az ökológiai kapcsolatok,a kon 
zumensek és reducens-szervezetek világával, mennyiségi és minő- 
®®^i elemzesevel,Valamint dinamikájával, erdő— és .-erdésztörté— 
neti vonatkozásaival foglalkoztak.

Az ülés, alaptudomány-jellegű témájával, jól szolgálta a 
MÉM tárcaszintű, a VEAB környezetvédelmi és tájhasznositási»va
lamint a Balaton-környék környezetvédelmi kutatásainak felméré
sét és propagálását. A kutatók megismerhették egymás kutatási 
módszereit és eredményeit, a gyakorlati szakemberek pedig ész
lelhették a téma sokrétűségét és néhány eredmény hasznosításá
nak előnyét a gyakorlati munkákban.

Az ülésen elhangzott előadások és hozzászólások a VEAB ki
advány-sorozatnak külön szaunában, 1979. első negyedévében meg
jelennek.
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II.

A VEAB Erdészeti Szakbizottságának elnöke és titkára - Papp 
János elvtársnak, az MSzMP Veszprém megyei szervezete első tit
kárának kívánságára - bejárta a felsőnyirádi erdőket és szakvé
leményt adott egyes, hajdan nedves láp- és ártéri erdő jellegű 
részletek faállományának pusztulása ügyében, rámutatva arra, 
hogy a kérdéses jelenség természetes következménye a bányászat 
érdekében történt vízrendezésnek, s hogy a pusztulás, mivel csak 
igen kis területre terjed ki, az erdőgazdálkodás nagyüzemü gya
korlatában lényegesebb jelentőséget nem ölt.

Dr.Májer Antal 
a Szakbizottság titkára

Dr.Magyar János 
a Szakbizottság elnöke
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A Jogtudományi Szakbizottság 1978. szeptember 15-én a VEAB 
székházában tanácskozott. A megvitatott téma - a munkatervnek 
megfelelően - az államigazgatási munka korszerüsitésének és 
egyszerűsítésének Veszprém megyei eredményei voltak. Az előter
jesztést a szakbizottság tagjainak és a meghivottaknak Írásban 
előzetesen kiküldtük.

Az államigazgatási munka korszerűsítése és egyszerűsítése 
a Minisztertanács határozatainak megfelelően történik Veszprém 
megyében is. A vitaülésre bocsátott összegezésem az 1976-ban 
megindított Veszprém megyei felmérés eredményeit ölelte fel /az 
akkori koncepciónk a VEAB értesítő 1977. évi első számában je
lent meg/. Ez a kutatási téma egyébként szervesen kapcsolódik 
"A közigazgatás fejlesztésének komplex tudományos vizsgálata"
c. központi - az államigazgatási munkát érintő kutatási főirány
hoz .

A tanulmány vitára bocsátása azért volt különösen hasznos, 
mert a tanácskozás során alkalom nyilt a VEAB régiójához tarto
zó 6 megye e tárgykörhöz tartozó tapasztalatainak a megismeré
sére. A tanulmány anyaga egyébként felhasználást nyert a taná
csi igazgatás-szervezők 1978. szeptemberi országos tanácskozá
sán is.

Az említett tanácskozás alkalmat nyújtott arra, hogy elmé
lyítsük kapcsolatainkat az Igazságügyi Minisztérium törvényelő
készítő szerveivel, továbbá az Államigazgatási Szervezési Inté
zettel.

A szakbizottsági munka hatékonyabbá tétele érdekében a II. 
félév során megvizsgáltuk a tagok aktivitását is. Azokkal kap
csolatban, akik nem a kivánt mértékű aktivitást mutatták, fel
hívást küldtünk, hogy a szakbizottsági tagságból eredő kötele
zettségeiknek eleget tudnak-e tenni. Az érintettek a tagsággal 
járó munkát - egy kivétellel - vállalták és aktívabb részvételt 
Ígértek. Dr.Szalai György a székesfehérvári Megyei Bíróság elnök- 
helyettese azt közölte, hogy munkahelyi elfoglaltsága miatt a 
szakbizottsági tagsággal járó teendőket a jövőben ellátni nem 
tudj a .

Az Államjogi- és Államigazgatási Jogi-, valamint a Büntető
jogi Munkabizottság ez év második félévében, az előterjesztők 
munkahelyi elfoglaltsága miatt ülést nem tartott.

Az Államjogi-, és Államigazgatási Jogi Munkabizottsága is 
arra törekszik, hogy fiatal, tudományos munkára alkalmas munka
társakat vonjon be tevékenységébe. Ennek érdekében széleskörű 
felmérő munkát végeznek, elsősorban a munkabizottság tagjainak 
a bekapcsolásával.



54

A Gazdasági- Polgári- és Környezetvédelmi Jogi Munkabizott
ság 1978. november 24-én ülésezett, ekkor öt környezetvédelmi té
májú előadás hangzott el.

A munkaülésen túlmenően a munkabizottság tagjai résztvesz- 
nek a magyar KGST Környezetvédelmi Jogi Bizottságának munkájá
ban, továbbá az OMFB környezetvédelmi jogot fejlesztő bizottsá
gainak munkájában.

A Kossuth és a Petőfi rádió az elmúlt félévben a munkabi
zottság három tagjával készitett interjút a környezetvédelmi jo
gi kérdésekről.

A munkabizottság az OVH megkeresésére véleményezte a VITUKI 
és a VIZITERV által készitett balatoni akcióprogramot, az ÉVM meg
keresésére pedig a készülő csendvédelmi rendelet tervezetét. A 
munkabizottság együttműködési tárgyalást folytatott az Országos 
Környezet- és Természetvédelmi Hivatal munkatársaival.

A szakbizottsáa és a munkabizottságok tagjai a II. félév
ben is számos tanulmányt publikáltak országos szakmai lapokban.

Dr.Hardy Zoltán 
a Szakbizottság elnöke
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Az Agrokemizálási Munkabizottság a Talajtani Társasággal 
együtt 1978. szeptember 12-én igen nagy sikerű ankétot rende
zett a termőtalaj élővilágáról és védelméről.

A Környezetvédelmi Munkabizottság 1978. október 12-én elő
adói ülést tartott, melyen az .előadások felölelték a W E  Kémi
ai Technológiai Tanszékének levegőtisztaságvédelem területén 
folyó kutatási tevékenységét. Az ülésen megjelent és előadást 
tartott dr.Jugel professzor is, a Leuna-Merseburgi Főiskola 
Környezetvédelmi Tanszékének vezetője.

1978. október 27-én megalakult a Szakbizottság harmadik 
Munkabizottsága: a Kőolajipari Munkabizottság. Ennek elnöke 
dr.Horváth Róbert, titkára Horváth Zoltán. Az alakuló ülésen 
résztvett dr.Nemecz Ernő akadémikus, aki bevezetőjében kije
lölte a Munkabizottság feladatait. Az ülésen 19 meghivott mun
kabizottsági tag vett részt.

A Kémiai Szakbizottság 1978. november 16-án tartotta ren
des félévi ülését. Ezen az elnök beszámolt a beérkezett pálya
munkákról és kérte a Szakbizottság tagjait: a jövőben nagyobb 
propagandát fejtsenek ki annak érdekében, hogy több és jobb pá- 
lamunka érkezzen be a meghirdetett témákra. Ugyanezen a napon a 
Magyar Kémikusok Egyesületével együtt kerekasztal beszélgetést 
rendeztünk, melyen az Orvosbiológiai Szakbizottság tagjai is 
résztvettek. Előadók voltak: dr.Horváth Mihály főorvos, dr.Mo
hai Jenő főgyógyszerész és dr.M.Tóth Antal főorvos. A téma: 
"Kémiai módszerek orvosbiológiai vetületei", igen nagy érdek
lődést keltett és a vitában sok meghivott vett részt.

Dr.László Antal 
a Szakbizottság elnöke
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A Szakbizottság vezetősége december 8—án a VEAB székházban 
munkabizottsági tagjainak részvételével tartott ülést. Ennek ke
retében dr.Kapolyi László nehézipari miniszterhelyettes közérdek
lődésre számottartó előadása szerepelt napirenden, amelynek cime: 
"A magyar nyersanyag és energia-termelés egyes kérdései". Ezt kö
vetően a vezetőség értékelte az éves munkát, kialakította a jövő 
évi terveket és programokat, pályázati kiírásokra állitott össze 
javaslatokat.

A Szakbizottság vezetősége - dr.Magyar János VEAB alelnök 
felhívásának megfelelően - foglalkozott az 1977. évben díjnyer
tes pályázatok helyzetével, hasznosítás! lehetőségeivel, prob
lémáival. A díjnyertes pályaművek szerzőit levélben kerestük fel, 
kértük tájékoztatásukat a hasznosításról, lehetőségekről, esetle
ges nehézségeikről. A beérkezett anyagok bizonyítják, hogy helyes 
kezdeményezés volt a pályaművek hasznosításának felmérése, egyes 
esetekben szükséges a segitség nyújtás is. A válaszokat a VEAB 
elnök helyetteséhez továbbítottuk.

A Szakbizottság, az Alumíniumipari Munkabizottság vezető
sége és a szerkesztőbizottság együttes munkája eredményeként el
készült a monográfia, jelenleg nyomdában van és előreláthatólag 
az év végén 450 pld-ban megjelenik.

A monográfia témaköre: A timföldgyári melléktermékek hasz
nosításának technológiái.

Az Elnökség határozatának megfelelően - 1978. október 20-án 
a VEAB székházban - megalakulta Földtudományi Munkabizottság,há
rom szakcsoporttal, amelyek munkaprogramjaikat még ez évben kör
vonalazzák. Az Elnökség elvi hozzájárulását adta a Műszaki Fizi
kai Munkabizottság létrehozásához, amelynek megvalósítására a jö
vő évben kerül sor. A Szakbizottság munkabizottságainak II. fél
évi rendezvényeiről a következőkben számolunk be.

A Metallurgiai Munkabizottság november 23-án Budapesten a 
MTESz székházban tartotta ülését.I Napirenden szerepel Kálmán Ist
ván, a VASKÚT osztályvezetőjének környezetvédelmi előadása, a 
jövő évi munkaterv, pályázati kiirásra téma javaslatok, gyárlá
togatás az öntödei V. soproni gyáregységénél.

A Melléktermék és Hulladékhasznosítási Munkabizottság no
vember 29-én a VEAB székházban tarfettaülését. Dr.Markó László 
akadémikus "A hulladékmentes technológiák, hulladékhasznosítás"- 
témakörből tartott előadást,majd a Munkabizottság ülésén megtár
gyalták a pályázatok tapasztalatait, az ipari és mezőgazdasági 
hulladékok felmérésével összefüggő további feladatokat, majd a 
jövő évi munkatervet.
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A Gépészeti Munkabizottság december 1-én a Péti Nitrogén
müvek V.-nál tartotta ülését. Tolnay Lajos főosztályvezető "A 
műtrágyagyártás gépészeti problémái" cimmel, dr.Pleva László 
egyetemi docens "A vegyipari kombinát optimális hőgazdálkodá
sa" témakörben tartott előadást. A programban a jövő évi mun
katerv összeállitása és gyárlátogatás szerepelt.

Az Aluminiumipari Munkabizottság december 12-én Iszkaszent- 
györgyön /Kincsesbánya/ tartotta ülését a Bányászati Szakcsoport 
rendezésében. Megvitatták a bauxitbányászat helyzetét és jövőbe
ni feladatait, az 1979. évi munkatervet, majd a gánti bányásza
ti múzeumot tekintették meg. Az ülésen vitaindító előadást Gor- 
dos Péter műszaki igazgató tartott.

Az Elektrotechnikai Munkabizottság tevékenységében az év so
rán jelentős visszaesés tapasztalható, amely egyértelműen a Mun
kabizottság vezetésének hibájából adódik. A Szakbizottság a hely
zet megváltoztatására intézkedéseket határozott el.

Dr.Keszler József 
a Szakbizottság titkára
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A Szakbizottság az MTA Műszaki Kémiai Kutató Intézettel e- 
gyüttmüködve mikroszimpóziumot rendezett Augusztus 28-31 között, 
Veszprémben a "Kémiai rendszerek modellezése" témakörben, bolgár, 
csehszlovák, francia, japán, lengyel, magyar résztvevőkkel.A kor
szerű számítástechnikai megoldásokat bemutató rendszerszemléletű 
előadások és az informativ jellegű diszkussziók jó lehetőséget 
adtak a szakterület jelenlegi helyzetének felmérésére. A hazai 
előadók többségükben a Rendszerszerkezeti és Számítástechnikai 
Munkabizottságok tagjai voltak. E kiemelkedő fontosságú rendez
vényünk helyszíne a VEAB székház volt.

A Szakbizottsághoz tartozó munkabizottságok tevékenysége:
Rendszer szerkéz éti Munkabizottság

A munkaterv szerinti évi rendes ülését november 9-10 között 
tartotta Bozsokon. Az ülés programjában a "Szerkezetelmélet al
kalmazása a műszaki kémiai rendszerek modellezésében" c. téma 
megvitatása szerepelt.
Az elhangzott előadások:
- A rendszerhalmazok szerkezetelméleti vizsgálatáról 

/Dr.Blickle Tibor/
- A diffúziós egyenletek korszerű interpretációjáról 

/Dr.Tóth János/
- A reakciókinetika inverz feladatáról, a gyors kémiai reakciók 

sebességi állandóinak becsléséről
/Dr.Érdi Péter/

A viták során körvonalazódtak az 1979-ben kimunkálandó fel
adatok ,tennivalók.
Vegyipari Számit ás technikai Munkabizottság

Az elmúlt félévi ülését november 23-24-én tartotta Almás
füzitőn, a Timföldgyárban. A kétnapos program célja az Almás
füzitői Timföldgyár számitástechnikai-alkalraazási munkáinak és 
terveinek megismerése, valamint a. Munkabiættsàg 1979. évi ter
vének megbeszélése volt.

Az ülés első napjában az almásfüzitői kollegák kilenc elő
adásban számoltak be a timföldgyártás számitógépes irányításá
ra tervezett rendszerük egyes részeiről. Az előadásokat szakmai 
diszkusszió követte. Az ülés második napján a Munkabizottság tag
jai gyárlátogatás keretében tekintették meg a nemrég üzembehelye
zett TPA számitógépet. Bemutatásra került az irányitás software 
részét képező, naplózó funkciót ellátó programja.
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Az 1978. évben megtartott gyárlátogatásokkal, szakmai ta
lálkozókkal befejezettnek tekintjük azt a munkatervi feladatun
kat, miszerint a Munkabizottság tagjai a tematikai munka megkez
dése előtt ismerjék meg egymás munkahelyein folyó számítástech
nikai munkát, terveket. Az 1979-es évben az adatfeldolgozás szá
mítástechnikai problémáinak témakörével kivánunk foglalkozni.
Válla latkibernetikai Munkabizottság

A második félévben is folytatta azon szakemberek felkuta
tását a régión belül, akik a Munkabizottság által müveit isme
retkörökkel tudományosan foglalkoznak.

Ennek eredményeképpen a Munkabizottság Zala megyei tagok
kal bővült.

A második félévben két ülést tartottak. Október 11-én Mo
sonmagyaróváron az Agrártudományi Egyetemen a "Modern vállala
ti szervezet rendszerszemléletű megközelitéssel" c. téma került 
megvitatásra.
Az elhangzott előadások a következők voltak:
- A vezetési tevékenység szakaszai közötti logikai összefüggés, 
különös tekintettel a szervezésre /Dr.Veszel! Titior/

- A lineáris programozás,mint vezetési segédlet a mezőgazdasági 
nagyüzemek irányításában /Ferenczi Zoltán/

- A tevékenységi és felelősségi mátrix alkalmazása a 
fejlesztésben /Dr.ődry Tihamér/

A november 22-én, a Nehézipari Minisztérium Továbbképző 
Központjában tartott előadói ülés témája a számítástechnikai 
ismeretek oktatási helyzetének felmérése volt. Referátum hang
zott el a Közlekedési és Távközlési Műszaki Főiskola, a Veszp
rémi Vegyipari Egyetem, a Nehézipari Minisztérium Továbbképző 
Központja, a SZÁMOK és a SZUV részéről.

A Szakbizottság fontos feladatának tekinti annak elősegíté
sét, hogy a korszerű számítástechnikai és rendszerszemléletű meg
oldások egyre szélesebb alkalmazást nyerjenek gyakorlati problé
mák megoldásában. Ezért örömünkre szolgált, hogy az 1978-as VEAB 
pályázatra beérkezett munkák közül tizet a Szakbizottságunkhoz 
nyújtottak be, s ezek közűi öt munka díjazásra érdemesnek bizo
nyult. Ezzel kapcsolatos további feladatunk a díjnyertes munkák 
sorsának figyelemmel kisérése, termelőerővé válásának elősegíté
se.

Péterfiné dr.Halász Zsuzsa 
a Szakbizottság titkára
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1978. II. félévi munkájáról

A Szakbizottság munkájára az utóbbi években kialakult ak
tivitás folyamatossága jellemző, amely a kutatási létszám gya
rapításában, a közművelődési - szocialista tudatformáló funk - 
ciónk teljesítésében, tudományszervéző és kutató tevékenységünk
ben egyaránt kifejezésre jut. Munkakapcsolataink kiszélesedtek 
és sokoldalúbbá váltak a régió oktatási-tudományos intézeteivel, 
a PAB-bal és a budapesti vezető szakemberekkel.

Szombathelyen, a TIT Vas megyei szervezetével közösen lét
rehozott Társadalomtudományi Szabadegyetem már második éve mű
ködik, sikeresen. Témái az aktuális társadalomelméleti- politi
kai kérdésekhez kapcsolódnak. November 16-án pl. megemlékeztünk 
a Kommunisták Magyarországi Pártjának megalakulásának jelentősé
géről, amelyet közel százan hallgattak meg.

November 24-én Tatabányán - más szervek közreműködésével - 
tanácskozást szerveztünk "A munkahelyi demokrácia elvi és gya - 
korlati kérdései" c. témakörből, ahol e terület vezető szakembe
rei mondták el véleményüket, szintén közel száz hallgató előtt.
A tanácskozást élénk vita jellemezte.

A következő évben - Magyar Tanácsköztársaság kikiáltásának 
60. évfordulója alkalmából - a régióban tájkonferenciákat szer
vezünk.
Szocialista Vállalat Munkabizottság

A W E  Üzemgazdaságtan Tanszékével együttműködve november 
ЗО-án egynapos konferenciát szervezett "A termelékenységnövelés 
és tervezés aktuális kérdései és módszerei a vállalatoknál" té
makörben.

Az elmúlt évi rendezvényeink sorában kiemelkedő Szombathe
lyen december 8-án a történeti szemlélet elvi tartalma és a di
alektikus gondolkodásmód alapelvei" témakörében a PAB-bal közö
sen szervezett tudományos ülésszak, ahol egy referátum és kilenc 
korreferátum hangzott el, mintegy százhúsz résztvevővel.

Pályázati kiírásunkra tiz pályamű érkezett be, közülük négy 
pályadijat nyert, egy pénzjutalomban részesült. Szakbizottsági 
üléseiket a munkaterv szerinti ütemezésben megtartották, ame
lyeken a közös feladatokat és azok végrehajtását vitatták még, 
értékelték az egyes Munkabizottságok tevékenységét.

Szakbizottságunkhoz hét munkabizottság tartozik, munkájuk 
egyenletlen. A Munkásmüvelődéstörténeti Munkabizottságunk az i- 
géretes indulása után szinte megszűnt, a Nyelvtudományi- Iroda
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lomtörténeti - Könyvtártudományi Munkabizottság tevékenysége 
akadozik, a Pályaválasztási - Pályaorientációs és Pszicholó
giai Munkabizottság elismerést érdemlő erőfeszítését bizonyos 
szemléletbeli akadályok fékezik. A Munkabizottság elnöke je
lezte: "Kibontakozó munkánk során egy nagyon fontos gonddal is 
találkozunk, melynek lényege, hogy a PTI-ket felügyelő munka
ügyi osztályok nem veszik szivesen, s gyakran nem is engedélye
zik a Pályaválasztási Munkabizottság tevékenységében való rész
vételt /kivéve Zala megye/... Amennyiben a helyzet nem alakul 
kedvezőbben, nem valószinü, hogy e tevékenységet tudjuk tovább 
folytatni.”

Munkabizottságaink sorában a munka tartalmában, szervezett
ségében és a folyamatosság tekintetében kiemelkedő a Marxista 
Propaganda Módszertani-, a Neveléstudományi-, ..-a-Szocialista 
Vállalat és a Filozófiai - Szociológiai Munkabizottság tevékeny
sége.

A Marxista Propaganda Módszertani Munkabizottság a szoci
alista tudatformálás módszertanának tudományos elemzésével»or
szágosan is figyelmet keltett publikációival, forrásmunkák bib
liográfiájának kiadásával, modern szemléltetési eszközök készí
tésével tűnik ki. A párt ideiológiai határozatai végrehajtását 
közvetlenül is szolgálja.

A Neveléstudományi Munkabizottság tevékenysége alapvetően 
a KB.1972. junius 15-i oktatáspolitikai határozata általános 
iskolára vonatkozó feladatai tartalmi-metodikai elemzéséhez,az 
oktatástechnológiai folyamatok kidolgozásához kapcsolódik.A mun
kabizottság a Zenepedagógiai Munkacsoport létrehozásával tovább 
differenciálódott, s néhány publikálás előtt álló tanulmánnyal 
is elkészült.

A Szocialista Vállalat a népgazdaság szükségleteit közvet
lenül szolgáló termelékenység és szervezés problémakörében vé
gez kutatásokat, szervez tanácskozásokat. Fő célja az, hogy a 
termelékenység területén eddig is alkalmazott, illetve alkalmaz
ható módszerek a vállalati szakemberek számára ismertté váljanak 
és segitsék a hatékonyabb munkaerőgazdálkodást.

A Filozoófiai- Szociológiai Munkabizottság tevékenységében 
a szociális struktúrára és az üzemi - munkahelyi demokrácia prob
lémáira irányuló elemzések jelentősek. Kiemelendő a világnézeti
ideológiai ismeretterjesztésben, a fontosabb politikai évfordu
lókra való megemlékezésekben való szervezett részvétele.

E munkabizottságok dicséretes igyekezéséért köszönetün- 
ket és elismerésünket fejezzük ki.

A Társadalomtudományi Szakbizottság vezetése a jövőben a 
munka további folytonosságának biztosítását, tartalmi kiegyen
lítését és az elmaradó munkabizottságok tevékenységének megerő
sítését tekinti fő feladatának.

Dr.Gutter József 
a Szakbizottság titkára

Dr.Timár Ede 
a Szakbizottság elnöke
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1978. XI. félévi munkájáról

A Szakbizottság tevékenységének legfőbb területét a tár
gyalt időszakban az I. Nemzetközi Kézmüvesipartörténeti Szimpó
zium előkészítése/ szervezése és lebonyolitása képezte.A Szim
pózium 1978. november 20-24 között zajlott le Veszprémben.Ennek 
a szivonalas rendezvénynek eseményeit az Értesitő számára az a- 
lábbiak szerint jelentjük:
Előzmények

A Magyar Tudományos Akadémia Veszprémi Akadémiai Bizottsá
gának Településtörténeti Szakbizottsága keretében 1973. novem
berében alakult meg a Kézmüvesipartörténeti Munkabizottság. A 
Bizottság az egész ország területére kiterjedően összehangoltan 
szervezi a céh- és kézmüvesipartörténeti kutatásokat, mintegy 
80-90 munkatárs közreműködésével.

Az 1-2 évenként megrendezett hazai résztvevőkkel tartott 
szimpóziumok után a Munkabizottság vezetősége elérkezettnek lát
ta egy nemzetközi részvétellel megszervezendő szimpózium rende
zését. Ilyen értelemben kért és kapott a Magyar Tudományos Aka
démiától, valamint a Kulturális Minisztérium Múzeumi Osztályá
tól elvi és anyagi támogatást.

A szimpózium megrendezésének célja kettős volt: egyrészt az 
eddig elért és nem lebecsülhető magyarországi kollektiv kutatási 
eredmények megismertetése és a további munkálatok nemzetközi szin
tű végzésének előkészítése; másrészt három nemzetközi érdeklődést 
kiváltó témakörben a kutatások összegeztetése. E témakörök:
1. A kézműves legényvándor lások útvonala és a legényvándor lások 

nemzetközi technikatörténeti jelentősége;
2. A céhek tárgyi emlékei mint történeti forrásanyag és a céhek 

nemzetközi összefüggései;
3. A közép-keleteurópai kézmüvesipar késői, 18-19. századi céh

szervezetei és az ipari fejlődés átmenete a manufaktúrába,
111. a tőkés vállalkozásba.

Az előkéezitée

Az előkészítés munkáját 1978. február-márciusában indítottuk 
meg. A szimpózium rendezésével kapcsolatos elképzeléseinket 18, 
főleg európai ország 160 történettudományi intézetével, egyete
mi tanszékével, illetőleg múzeumával és levéltárával közöltük, 
amelyekben tudomásunk szerint efajta kutatások folynak, illetve 
ahonnan egyes névszerint is ismert kutatók érdeklődésére számí
tani lehetett.
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A megkeresett intézmények több mint fele egyetértett cél
kitűzéseinkkel, bár jónéhány helyről az előkészítés hosszadal
masságára, illetve a költségekre hivatkozva a szimpóziumon va
ló részvételt ugyan lemondták, azonban a nemzetközi együttműkö
dés hasznossága mellett foglaltak állást. 38 személy jelentette 
be részvételi szándékát, összesen 25 előadást, illetve korrefe
rátumot jeleztek. A jelentkezések alapján maximálisan 20 főt ter
veztünk az MTA támogatásának" terhére meghívni.

A külföldiek körében végzett szervezés után a magyarorszá
gi szakemberek körében hirdettük meg a szimpuziumot, számítva 
az elszállásolási és tanácskozási lehetőségek behatárolt mérté
kére, a magyar résztvevők számát 60 főben maximáltuk.

A jelentkezések elfogadása és visszaigazolása után állí
tottuk össze az ideiglenes napirendet, biztosítottuk a szállást, 
a közös étkeztetést és a tolmácsolási igényeket. A szervezés mun
kája a szakbizottság elnökének munkahelyére, a Múzeumi Restaurá
tor- és Módszertani Központra hárult, amelyet a VEAB veszprémi 
apparátusa messzemenően támogatott.
A réaztvevffk megoezldea

A menetközben beérkezett lemondások után végülis 26 kül
földi szakember vett részt a szimpóziumon, közülük szocialista 
országokból érkezett 17. /Csehszlovákia 6, Jugoszlávia 4, Len
gyelország 2, NDK 4, Szovjetunió 1 fő/. Nyugati országokból 9 
fő vett részt /Dánia 1, Ausztria 6, NSzK 2 fő/.

Az 1.400.- Ft-os részvételi dijat 12 külföldi résztvevő 
fizette be, 14 volt az általunk meghívottak és vendégül látot
tak száma. /NDK 1, Csehszlovákia 3, Lengyelország 2, Jugoszlá
via 4, Ausztria 3, NSzK 1 fő/. A szovjet vendéget cserepartner
ként az MTA Társadalomtudományi Főosztálya látta vendégül.

A külföldi vendégek elszállásolása részben a VEAB Székhá
zának vendégszobáiban, részben a Hotel Veszprémben történt. U- 
gyanitt foglaltuk le a magyar résztvevők /60 Fő/ szobáit, költ
ségeiket - az étkezés kivételével - önállóan fedezték.
Az elhangzott eldaddeok

A szimpózium 3 munkanapján, igen szoros programban, össze
sen 39 előadás, illetve korreferátum hangzott el, amelyből 16-ot 
magyar résztvevők tartottak. Miután a 3 főtéma mellé egy negye
dik témakör is bekerült, Anton Spiesz csehszlovák résztvevő vi
taindító előadásával, ez utóbbin kivül a többi vitaindító refe
rátumot magyar előadók tartották.

November 21-én Nemecz Ernő akadémikus megnyitója után az 
első témakört bevezető előadást Domonkos Ottó muzeumigazgató 
tartotta a legényvándorlásokról. Ehhez 7 korreferátum csatla
kozott. Ugyanezen a napon Nagybákay Péter vitaindító előadása 
/céh-jelvények/ után 5 korreferátum került előadásra.
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November 22-én Dóka Kiára tartotta a 3. témakör bevezető 
előadását /18-19. századi céhszervezetek/, ezt 15 korreferátum 
követte.

November 23-án Anton Spiesz,"A magyar királyság céhrend
szerének helye Európában" cimmel tartott vitaindító előadást 8 
korreferátum követte.

Az előadások igen színvonalasak voltak, a tárgyi anyaggal 
foglalkozó 2. témakört vetített képekkel is illusztrálták. Mi
után a tomácsolás színvonalának biztosítása érdekében az előa
dások jó részét kéziratban korábban megkaptuk, az előadókkal 
történt megállapodás szerint 1979 első negydévében a szimpózi
um anyaga sokszorosításban megjelenhet.

A Kézmüvesipartörténeti Munkabizottság korábbi tevékenysé
ge a külföldi résztvevők jórésze előtt már ismert volt. Az 1978. 
év újabb eredményeiről /számitógéppel összeállított 11 nyelvű 
mesterségnévszótár, a magyarországi árszabások katasztere, ma
gyarországi kézmüvesipartörténeti bibliográfia/ részben alkalmi 
bemutatón, részben tájékoztató jellegű sokszorosított bezámolón 
keresztül adtunk tájékoztatást. Az előadások szüneteiben, bará
ti eszmecseréken már előkészítettük a kézmüvesipartörténet to
vábbi kutatására vonatkozó nemzetközi együttműködési tervezetün
ket, amelyet az utolsó munkanapon vitára bocsátottunk. A részt
vevők hozzászólásai alapján részben módosított javaslatot eljut
tatjuk a résztvevőkhöz, illetve mindazon intézményekhez és sze
mélyekhez, akik a továbbiakban együtt kivánnak velük működni.

Az együttműködés elsősorban kölcsönös tájékoztatásra ter
jed ki, mint pl. : a kézmüvesipar.történettel foglalkozók névso
ra, érdeklődési körül feltüntetésével, e tárgykörből publikált 
jelentősebb munkák rendszeres címjegyzékének publikálása,stb.A 
másik tevékenységi forma a céhkataszter folyamatos bővítése, il
letve módszerének adaptálása szomszédos országokban, a mesterség
névszótár bővitése és szakmai jellegű csoportosítása, végül a 
Corpus Sigillorum Caehalium összeállítása számitógép alkalmazá
sával.

A résztvevők egyetértettek abban is, hogy a szimpózium meg
rendezésére megfelelő időpontban újból szükség volna. Miután Rán- 
ki György javasolta annak megfontolását, hogy az 1982-ben Buda
pesten megrendezésre kerülő Nemzetközi Gazdaságtörténeti Kong
resszuson a kézmüvesipartörténet gazdaságipartörténet vonatkozá
sai kellő hangsúllyal szerepeljenek, ésszerűnek tűnik a kutatást 
ebben az irányban szorgalmazni,és 1980-ban főleg a 82-es kongresz- 
szuson való részvétel előkészítő témákat napirendre tűzni.
Kieérő programok

A szimpózium feszitett programja mellett aránylag kevés le
hetőség nyilt az ebédszünetekben a város nevezetességeinek meg
tekintésére. A résztvevők felkeresték a püspökség egyházmüvésze- 
ti gyűjteményét és a Bakonyi Múzeumot.
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A VEA3 székház klubhelyiségében esténként kötetlen, bará
ti találkozókra került sor, egy alkalommal a Hotel Veszprém kü- 
lön-termében valamennyi résztvevő számára vacsorát adtunk.

A szimpózium hangulatához illetően a veszprémi Bakonyi Mu
zeum értékes gyűjteményéből kikölcsönzött néhány reprezentativ 
céh-tárgyakat a VEAB székház egyes helyiségeiben elhelyeztük,ő— 
si céhszokás felelevenitéseként a tanácskozásokat a céhláda fel
nyitásával és bezárásával nyitottuk-zártuk.

Végül minden résztvevő egy, Veszprém város 18. századi lát
képével ellátott latin-nyelvű bizonyságlevelet kapott a szimpó
ziumon való megjelenése tanúságaként.

A külföldi szakemberek közül kb. 10-en néhány napot Buda
pesten töltöttek. A magyar rendező bizottság tagjai, főleg mu
zeológus kollegák segítségével biztosították a szakmai érdeklő
dést kielégítő programok lebonyolításával.
Szervezési-gazdasági lebonyolítás

A szimpózium zökkenőmentes megszervezése a már említett in
tézmények munkatársainak és a Munkabizottság tagjainak segítsé
gével történt. Az angol és német nyelvű szinkron tolmácsolás u- 
gyancsak magas színvonalú volt.

Az elszállásolás és étkeztetés színvonala megfelelően bizo
nyult.

Sikerült a költségelőirányzattól való minimális eltéréssel 
lebonyolítani a gazdálkodást.

A rendezvény költségeire fordított kb. 60.000 Ft egyharmada 
a résztvevők befizetéseiből származott.A szimpózium anyagát tar
talmazó kiadvány költségeit a Kulturális Minisztérium támogatá
sából biztosítjuk.

Éri István
a Szakbizottság elnöke

Dr.Nagybákay Péter 
A Kézmüvesipartörténeti Mun

kabizottság titkára
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a Környezetvédelmi és Tájhasznosítási Koordinációs Tanács 

1978. II. félévi munkájáról

A VEAB Környezetvédelmi és Tájhasznositási Koordinációs 
Tanácsa az 1978. II. félévben az elfogadott munkaprogramnak 
megfelelően végezte munkáját.

A Koordinációs Tanács két alkalommal ülésezett a II. fél
év során. Mindkét alkalommal követtük azt az elvet, hogy lehe
tőleg a szükségletnek megfelelően VEAB szakbizottságokkal, il
letőleg a koordináló munkához kapcsolódó egyéb szervekkel együt
tesen rendezett üléseket, munkaértekezleteket tartsunk. A rende
zés során az egy-egy témakör kutatásának koordinálása mellett 
arra is törekedtünk, hogy lehetőséget teremtsünk a kutatási e- 
redmények minél hatékonyabb érvényesülésére a gyakorlati megva- 
lósitásnál.

1978. szeptember 25-én a VEAB székházában került megrende
zésre a "Balatoni szúnyogirtás hatásának biológiai felmérésé"- 
vei foglalkozó előadó- és vitaülés, amelyet az MTA VEAB Környe
zetvédelmi és Tájhasznositási Koordinációs Tanácsa és a BIB Kör
nyezet- és Vízvédelmi Szakbizottsága együttesen rendezett. Az el 
nöki megnyitóban hangsúlyoztuk, alapvető célkitűzés, hogy a Bala 
ton korszerű fürdőkulturájának biztosítása mellett maximálisan 
óvjuk a táj élővilágát a felesleges káros hatásoktól. A technoló 
giai megvalósitás során biológus szakemberek korszerű észlelő há 
lózattal, rendszeresen figyelemmel kisérik az élővilágot érő ha
tások következményeit. Az ülés elsősorban a VEAB kötelékében mű
ködő kutatók eredményének megismerését és módszerik összehango
lását szolgálta.

Az ülés a következő programpontok szerint került megrende
zésre :
1. / Dr.Sáringer Gyula: A balatoni "helikopteres szúnyogirtás" 3

éves tapasztalatai.
2. / Dr.Bajcsi László - Illés István - dr.Kiossz László: Szúnyog

irtás a Balatonnál /előzmények és a nagyüzemi repülőgépes ir 
tás szervezési, technológiai meteorológiai vonatkozásai/.

3. / Dr .Kecskeméti István - dr.Tóth Sándor: A balatoni szunyogpo-
pulációk egyedszámváltozása a szúnyogirtás során.

4. / Dr.Tóth Sándor - dr.Kölüs Gábor: Az Ízeltlábú fauna mennyi
ségi változása s szúnyogirtás során.

5. / Dr.Ponyi Jenő - dr.Tusnádi Győző - Wanger Éva: A balatoni
szúnyogirtás hidrobiológiái vonatkozása.

6. / Limbek Pál - Stagl Jenő: A viz-, a növény- és a talajminták
Malathion tartalmának vizsgálati eredményei.
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Az ülés a koordináláson túlmenően, igen hasznos tapaszta
latokat, információkat szolgáltatott a Balatoni Intéző Bizott
ság titkárságának további gyakorlati munkájához. A tanácskozás 
leszögezte a következőket:
1. / Jelenleg a nagyüzemi irtásra a WHO által ajánlott és a Ba

latonnál alkalmazott - módszernél nincs jobb.
2. / A használatos vegyszer /Malathion/ és technológia /ULV/

kellő körültekintés mellett nem okoz maradandó környezeti 
ártalmat.

3. / Az irtás előkészítésében és kivitelezéslen résztvevő szer
vezetek /gyakorlati és elméleti szakemberek/ nagy felelős
ségtudattal és igen jó együttműködéssel segítették a leg
optimálisabb módszer kialakítását.

4. / A tudományos ellenőrzés biztosította az azonnali gyors és
hatékony beavatkozás lehetőségét a tecnológiai folyamatba. 
Ezért nagyüzemileg csak ilyen széleskörű és operativ figye
lőrendszer működtetése mellett folytatható nagyüzemi szú
nyogirtás.

5. / A 3 éves munka olyan részletes, sokirányú és ellenőrzött ta
pasztalatot eredményezett, ami világviszonylatban is egyedül
álló.

6. / Végül, de nem utolsósorban a Balaton idegenforgalmi vonzása
a leglátogatotttab 2 hónap szúnyogirtás! tevékenységével o- 
lyan mértékben gyarapodott, hogy azt - hasonló ráforditás 
mellett - semmiféle fejlesztéssel nem lehetett volna elér
ni .
Ez a munka évente 5-6 millió ember nyugodt pihenését teszi 

lehetővé és az esti, alkonyati időben, a villanyfényes teraszo
kon, vendéglőkben, kertmozikban, horgászstégeken nyugodt körül
ményeket teremt a pihenéshez, szórakozáshoz.

Amennyiben a legkisebb mértékben a tartós környezetrontó ha
tás mutatkozna, a nagyüzemi szúnyogirtást szüneteltetni kell. Az 
ülés anyagát részletesen ismertetjük az 1978. évi II. VEAB Érte
sítőben .

1978. október 10-én került sor a VEAB Környezetvédelmi és 
Tájhasznositási Koordinációs Tanácsa Urbanisztikai Munkabizott
ságának megalakulására. Az uj Munkabizottság elnöki teendőinek 
ellátására a VEAB elnöke Kustos Lajos elvtársat kérte fel, aki 
a felkérésnek megfelelően a VEAB működési területén érdekelt me
gyékből megkért információk alapján tette meg a Munkabizottság 
tagjaira személyi javaslatát, amit a VEAB elnöksége elfogadott.
Az alakuló ülés bevezetőjeként dr.Kárpáti István a VEAB Környe
zetvédelmi és Tájhasznositási Koordinációs Tanácsának elnöke tá
jékoztatást nyújtott a VEAB és különösképpen a Koordinációs Ta
nács tevékenységéről.
- Kustos Lajos az Urbanisztikai Munkabizottság elnöke elmondot

ta: "a Munkabizottság elnöki teendőinek végzését úgy képes a 
kívánalmak szerint teljesíteni, ha ehhez a Munkabizottság tag-
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jai sokoldalú segítséget nyújtanak. Elmondta, hogy napjaink 
legizgalmasabb kérdése a magyar viszonyok között is az ország 
településeinek fejlődése, az urbanizáció folyamatainak figye
lemmel kisérése és kellő tapasztalatainak megvonása. Indokolt
nak látja, hogy a Munkabizottság tevékenységével a Nyugat-du- 
nántuli terület tapasztalatait kellő mélységgel és a célra 
koncentráltan vitassa meg, a jó tapasztalatokat közkinccsé te
gye. Indokolt a térségben lévő városok és vonzáskörzeti kapcso
latainak a régi történelmi városmagok megőrzésének és az épité- 
si technológiák településre gyakorolt hatásának figyelemmel ki
sérése. Egyúttal a műszaki és a szubjektív feltételek kapcsola
tának a település fejlődésében történő hatásfok mérése. Előad
ja, hogy a Munkabizottság évenként 2-3 alkalommal célszerű,hogy 
ülésezzen éspedig a téma jellegének megfelelően - lehetőleg a 
helyszínhez kapcsoltan - más, más városban. Még ezévben legalább 
egy alkalommal célszerű ülést összehívni - javasolja, hogy ennek 
helyszíne Zalaegerszeg legyen - ahol a Munkabizottság működési 
szabályzatára vonatkozó előterjesztését és az 1979. évi munka
tervet vitassák meg és fogadják el. Kéri a Bizottság tagjait, 
hogy a munkatervi javaslataikat november végéig a Munkabizott
ság elnökének cimére eljuttatni szíveskedjenek."

1978. október 13-án az MTA Erdészeti Bizottság Környezet
és Fatermesztési Alkalmi Bizottsága, a VEAB Erdészeti Szakbi
zottsága, a VEAB Környezetvédelmi és Tájhasznosítási Koordiná
ciós Tanácsa együttesen rendezte meg az "Erdei ökoszisztémák 
vizsgálatának eredményei" c. felolvasó ülését. A felolvasóülés 
hasznosan informálta a témakörben dolgozó, illetőleg a témakör 
kutatási eredményei után érdeklődő szakembereket és lehetősé
get nyújtott néhány alapvető jelentőségű terminológiai kérdés 
megvitatására, alkalmazott módszerek megismerésére.

Az előadói ülés napirendje a következő volt:
1. / Dr.Láng István: Az ország növényökológiai potenciáljának

felmérése.
2. / Dr.Keresztesi Béla: Az ökoszisztéma-vizsgálatok jelentősé

ge. /Helyette: dr.Járó Zoltán tartotta meg az előadást/.
3. / Dr.Jakucs Pál: ökoszisztéma-vizsgálatok eredményei a sik-

főkuti cseres-tölgyesekben. /Helyette: dr.Nagy Miklós tar
totta meg az előadást/.

4. / Dr.Kárpáti István: Ártéri szintek erdei ökoszisztémái.
5.1 Dr.Járó Zoltán: A kulturerdők ökoszisztéma-vizsgálata.
6. / Dr.Márkus László: Erdei ökoszisztémáink élőfakészlete és

összes szervesanyagmennyisége.
7. / Dr.Majer Antal: A természetes erdei ökoszisztémák vizsgá

lata.
8. / Dr.Szappanos András: Mikroklima-vizsgálatok a farkasgyepüi

bükkösökben.
9. Dr.Mészárosné Draskovics Róza: Fényökológiai és gyepszint 

cönológiai vizsgálatok a farkasgyepüi bükkösökben.



69

10. / Dr.Szodfridt István: A magyarországi bükkös ökoszisztémák
szerepe a génmegőrzésben. /Helyette: sr.Tóth József tartot
ta meg az előadást/.

11. / Dr.Igmándy Zoltán: Reducens szervezetek életműködésének
vizsgálata a bükkös és karsztbokorerdő ökoszisztémákban.

12. / Dr.Tóth József: A farkasgyepüi bükkösök rovarvilága.
13. / Dr.Tóth László: A farkasgyepüi bükkös ökoszisztéma talajá

nak ragadozó bogarai.
14. / Dr.Koloszár József: Humuszvizsgálatok a farkasgyepüi bük

kös ökoszisztéma területén.
15. / Mészáros Gyula: Adatok a bakonyi bükkösök erdőtörténetéhez.
16. / Dr.Csesznák Elemér: A balatonfelvidéki karsztbokorerdők

szukcessziójának vizsgálata.
17. / Balaskó Péter: A karsztbokorerdő növényvilága és erdészeti

kezelése.

A VEAB Környezetvédelmi és Tájhasznositási Koordinációs Ta
nács tagjai hasznosan működtek közre Komárom megye, különöskép
pen a Tatabányai-medence környezetvédelmi feladatainak megvaló- 
sitásában.
- A félév folyamán megbeszélést tartottunk az 1979. évi munka

tervi feladatokról és megegyeztünk egy közös környezetvédel
mi rendezvény beiktatásáról, amit a MTESz szervezettel közö
sen rendezünk.

- 1978. október 25-én Esztergomban Környezetegészségügyi Kollok
vium megrendezésére került sor a Technika Házában a MTESz Esz
tergom városi szervezetével együttműködve. Ezen 12 közérdeklő
désre számottartó tudományos előadás hangzott el. Dr.Szántó 
András a Veszprém Megyei Kórház főorvosa átadta a VEAB Orvos
egészségügyi Szakosztályának üdvözletét is.

- Dr.Csinády László a VEAB Koordinációs Tanács titkára - mint 
közegészségügyi-járványügyi szakértő - résztvett 1978. novem
ber 13-18 között Szófiában a Mezőgazdasági Szennyvizek Tiszti- 
tása, Hasznositása cimü KGST Szimpóziumon /II.-01 téma/. Ott 
előadást tartott "Higtrágya Kezelés, tisztitás és elhelyezés 
közegészségügyi vonatkozásai" cimmel.

- A területi és munkahelyi zajártalmak mérésével és elhárításá
val kapcsolatos problémák megvitatására november 24-én szak
értői konferenciát tartottak Győrött, a Győr-Sopron megyei 
KÖJÁL-ban.

- A tatabányai városi szennyviziszap mezőgazdasági elhelyezésé
nek vizsgálataira tudományos kutatási és együttműködési szer
ződést kötö-t a Komárom megyei Vizmü Vállalat, Környei Mező- 
gazdasági Kombinát, a Keszthelyi Agrártudományi Egyetem Moson
magyaróvári Kara és a Komárom megyei KÖJÁL.

- Kutatási-fejlesztési, termelői, szolgáltatói társasági szer
ződést kötött a szennyvizek és szennyvíziszapok mezőgazdasági 
elhelyezésének fejlesztésére a VITUKI, a Kecskeméti Magyar-
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- Szeptember 4-én látogatást tett a KöJÁL-nál és Megyei Tanács
nál dr.Gonda György elvtárs, államtitkár, a Környezetvédelmi 
Hivatal Elnöke és tájékoztatták a megyében folyó környezetvé
delmi munkáról és a VEAB ilyenirányú tevékenységéről.

Előző évekhez hasonlóan, részletekbemenően tájékozódni ki
van a Magyar Tudományos Akadémia Veszprémi Akadémiai Bizottsá
ga /VEAB/ Környezetvédelmi és Tájhasznosítási Kutatási Főirány 
/1975-1979/ egyes részfeladatainak helyzetéről, ennek érdekében 
részletes informálódó körlevelet küldött szét az együttműködő 
intézményekhez, amelyben kérte, hogy 1979. január 10-ig adja
nak tájékoztatást a kutatások állásáról.

Szovjet Barátság MgTSz , a Gyulai Vízmüvek, Békés megyei KÖJÁL,
Komárom megyei KÖJÁL, Alsótiszavidéki Vízügyi Igazgatóság és
a Kőrösvidéki Vízügyi Igazgatóság.

Dr.Kárpáti István 
A VEAB Környezetvédelmi és Táj

hasznosítási Koordinációs 
Tanács elnöke



IV.

SZEMELVÉNYEK
AZ ÜLÉSEKEN ELHANGZOTT ELÖADfiSCKRÖL

Az Agrártudományi Szakbizottság Kertészeti Munkabizottságának 
tudományos tanácskozása 1978. szeptember 29-én Veszprémben

A növényi szövettenyésztés alkalmazása a 
kertészeti termelésben

Dr.Zatykó József

Mikor HABERIANOT /1902/, a magyarországi születésű biológus, a század- 
fordulón elvégezte az első növényi szövettenyésztési kisérleteket, nem gon
dolhatott arra, hogy kezdeményezéséből, melyet kizárólag elméleti cél sar
kalt, nagy gazdasági jelentőségű módszer válik. Az idő azonban akkor még nan 
volt érett a sikeres szövettenyésztésre, és HABEKLANDT tenyésztései nem vol
tak hosszú életűek. Bár a kitűnő intuicióju biológus sejtette, hogy bizonyos 
hormonszerü anyagok fontos szerepet játszanak a sejtosztódás, - megnyúlás és 
a morfogenetikus folyamatok szabályozásában, az első növényi hormont, az in- 
dolecetsavat, csak harminc évvel később 1934-ben azonosították /KÖGL és mun
katársai, 1934/.

Néhány évvel ezután már szövettenyészetekben is eredményesen alkalmaz
ták a szóbanforgó növényi hormont, és segítségével létrehozzák az első sár
garépa kallusztenyészetet /GAUTHEKLi, 1939, NOBECOUKT, 1939/.

Csakhamar rájöttek azonban, hogy az indolecetsav mellett szükség van 
még valamilyen komponensre, amely a sejtosztódást huzamosabb ideig fenntart
ja. Ilyen tulajdonságú természetes növényi kivonatok között a kókusztej ter
jedt el legjobban /VAN OVERBEEK és munkatársai, 1941/.

A szövettenyésztő biológusokat erősen foglalkoztatta a kókusztejben lé
vő biológiailag aktiv anyagok azonosítása. Kiderült, hogy a sejtosztódás in- 
dukálásáért és fenntartásáért a citokinineknek nevezett horarai-cscport fele
lős. Az első citokinint 1956-ban fedezték fel és kinetinnek nevezték el /MEL
LER és munkatársai, 1956/. Ezzel lényegében eljutottunk arra a szintre,amely 
lehetővé tette a szövettenyésztés széleskörű, gyakorlati feladatok megoldásá
ra is képes, alkalmazását.

Ha a kertészeti termelés szenpontjából nézzük a növényi szövettenyész
tésben rejlő lehetőségeket, akkor elsősorban az alábbi három területet kell 
említenünk:

I. Vegetativ szaporítás gyorsítása.
II. Egészséges növények előállítása és megőrzése.
III. Nemesítés hatékonyságának növelése.
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Vegetativ szaporítás gyorsítása
Elöljáróban érdemes szót ejteni néhány törvényszerűségről, amelyek a- 

lapvetően szabályozzák a szervképződést. Természetesen ezek a szabályozók 
nem csak in vitro körülmények között érvényesek.

A vegetetiv szaporításnál elsősorban a hajtás- és gyökérképződés szabá
lyait kell szemelőtt tartanunk. Tudjuk, hogy a gyökér képződésének a citoki- 
ninekhez viszonyított magas auxinarány kedvez, mig a járulékos rügyek il
letve hajtások kialakulását az auxinhoz képest magas citokinin arány segi- 
ti elő /SKOOG és TSUI 1948, SKOOG és MILLER 1957/.

A mechanizmus lényegét jól érzékelhetjük, ha annak következirényeit tel
jes növényen szemléljük.

Az auxin-termelés központja a hajtáscsúcsokban van. A citokininek fő
ként a gyökerekben keletkeznek. Az egyensúlyban lévő növény auxin- és ci- 
tokinin-termelésének aránya harmonikusan szabályozza a fejlődést. Ilyenkor 
sem járulékos rügyek sem járulékos gyökerek nem alakulnak ki. Mihelyt azon
ban ezt az egyensúlyt sebzéssel vagy hormonkezelésekkel megbontjuk, megin
dul a szervképződés. A már említett összefüggés értelmében az auxinok túl
súlya esetén gyökerek képződnek, ellenkező esetben pedig a járulékos rügy
képződés feltételei kedvezőbbek.

Ha valamilyen növényrészt szövettenyészetben regenerálunk, elsősorban 
a fent vázolt összefüggésekre kell gondolnunk.
1. Hajtásosuosok és rügyek gyökereztetése

A legáltalánosabban használt, és viszonylag egyszerűen kivitelezhető, 
a hajtások és rügyek gyökereztetése. Minthogy a levelek kedvezően befolyá
solják a gyökérképződést, előnyös, ha a levágott növényrész vegetációban 
van. Ennek érdekében esetenként szükséges a hajtások előkezelése a hőmér
séklet vagy a fotoperiódus változtatásával. Megfelelő oxigén-ellátottság 
mellett, a makro- és mikroelemeket, valamint a cukrot tartalmazó táptala
jon, sok faj gyorsan fejleszt gyökereket. Az esetek többségében azonban 
szükséges vagy legalábbis előnyös, a táptalajhoz szintetikus auxinokat /in- 
dolecetsav, indolvajsav, naftilecetsav stb./ adagolni.

WICKSON és THIMANN /1958/ megfigyelése szerint a citokininek befolyá
solják a csucsdominanciát. Amennyiben a citokinin koncentráció bizonyos 
szint fölé emelkedik, a levelek hónaljában lévő rügyek kihajtanak. A vege
tativ szaporítás hatékonyságát ez a felismerés jelentősen fokozhatja. A má
sod- esetleg harmadrendű hajtások meggyökereztetésével nagyságrendekkel ja
víthatjuk a szaporítás rátáját.
2. Hajtásosuos-merisztémák regenerálása

A hajtásésucs-rrerisztérte regenerálásával történő szaporítás valójában 
a hajtáscsúcsok gyökereztetésének speciális esete. Ilyenkor a steril körül
mények között levágott néhány tizedmilliméteres merisztéma-kupból megfelelő 
láptalajon illetve táptalajokon teljes növényt állíthatunk elő. A módszer 
- melyet MOREL alkalmazott először dáliánál /M3REL és MARTIN 1952, Î30REL 
1960/ - előnye, hogy segítségével virus és általában betegségrrentes növé
nyeket lehet előállítani.



3. Járulékos rügyek képződésének indukdlása

Szövettenyésztési szempontból nehezebb feladat a járulékos rügyek indu- 
kálása. Erre akkor van szükség, amikor elsődleges rügyet nem hordozó növény
részről kivánunk teljes növényt előállítani. Több faj rendelkezik járulékos 
rügy képző készséggel. Például a begónia ilyen tulajdonságát a dísznövény
termesztők már régóta felhasználják. Többnyire azonban a már említett auxin- 
citokinin arány mesterséges beállításával lehet csak járulékos hajtások e- 
lőtörését provokálni. A citokininek auxinhoz viszonyított arányának növelé
sével esélyünk van arra, hogy a legkülönbözőbb növényi szervekből és szöve
tekből járulékos rügyeket differenciáltassunk. Bármennyire is csábitónak lát
szik az ilyen módon való szaporítás, óvatosságra int az a tény,hogy a járulé
kos rügyekből létrehozott növények között jóval több mutánst találunk mint 
az elsődleges hajtásokkal szaporitottaknál,
4. Járulékos embriógenezis

Minden sejt rendelkezik a fajra jellemző öröklődést biztositó anyaggal.
Ez az elméletinek tűnő megállapitás éppen a szövéttenyésztés segítségével 
bizonyítható legpregnánsabban.Már régóta ismeretes, hogy egyes fajok,főként 
a Citrus-félék családjában, képesek szomatikus sejtjeikből embriókat fej le æ- 
teni. Ezek az embriók komplett klónértékü növényekké nevelhetők fel. Az ilym 
módon szaporított növényék nagyvalószinüséggel vírusmentesek. Egyelőre csak 
kevés fajnál találták meg az embriógenezis indukálásának módszerét. Kertésze
ti haszonnövények közül a sárgarépánál és rokonainál /REINEKT 1958/, valamint 
a pirosribiszkénél /ZATYKŐ és munkatársai 1975/ lehet nagy biztonsággal járu
lékos embriókat indukálni, és ezeket felnevelni.

A felsorolt in vitro szaporítási eljárások segítségével rohamosan nö
vekszik a rutinszerűen szaporítható kertészeti növényfajok száma. Gyümölcs
fajok közül az alma-alanyok, birs, cseresznye, meggy, mandula, őszibarack, 
szilva alanyok, szamóca, szeder és szedermálna Üzemszerű szaporításával di
csekedhet a szövettenyésztés. Disznövényfajok közül csak a legfontosabbakat 
soroljuk fel: Anthurium, Begónia, Dianthus, Gerbera, Chrysanthemum, Gladio
lus, Hyacinthus, Lilium, Orchideák, Pelarginium és Saintpaulia nemzetségek
hez tartozó fajok illetve változatok.

Egészséges növények előállítása és megőrzése
Ezt a kérdéskört csak röviden tárgyaljuk, mert az itt használatos mód

szerek lényegében megegyeznek az in vitro vegetativ szaporítás nár említett 
eljárásaival.

7. Hajtáscsucs-merisztémák regenerálása
Bár hőkezeléssel számos virus inaktiválható, illetve elpusztítható,leg

alább annyi a hőkezelésre érzéketlen vírusok száma. Jelenlegi tudomásunk sze
rint a virusmentesités leghatékonyabb módja a hajtáscsucs-meriszténák rege
nerálása.

Természetesen a hajtáscsucs-merisztémával szaporított növények vírus- 
mentességét különféle virustesztekkel kell ellenőriznünk.
2. Hajtáscsúcsok gyökérzete

Bár fordított összefüggés van a leoltott hajtáscsúcsok mérete és vírus- 
mentessége között, mégis viszonylag nagyobb /5-10 ntn/ hajtáscsúcsokból is 
lehet vírusmentes növényeket előállítani. Ehhez többszöri átoltásra van szűk-
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ség. Feltehetőleg a táptalaj virus-szaporodást—gátló komponensei, különbö
ző növekedésszabályozó anyagok, is szerepet játszanak az ilyen utón törté
nő virusmentesitésben.

3. Hőkezeléssel kombinált tenyésztési eljárás

Az egészséges növények előállítása érdekében végzett tenyésztési el
járások hatékonyságát hőkezeléssel fokozhatjuk. Szó esett róla, hogy a hő
kezelés önmagában is eredményes lehet hőre érzékeny virusok ellen. Ez a 
lépés tehát bevezetője az in vitro szaporítási eljárásoknak. Fontos, hogy 
a hőkezelésen átesett növények hajtáscsúcsait minél előbb leválasszuk az a- 
nyanövényről, mert legtöbb esetben az ilyen módon hőkezelt növények virus- 
mentessége csak a hajtáscsúcsra korlátozódik, és normális hőmérsékleten ko
moly esélye van a hajtáscsúcsok visszafertőződésének. Éppen ezért szinte ál
talános gyakorlattá vált, hogy a hőkezelt in vitro tenyésztéssel kombinálva 
alkalmazzák.
4. Génbank

A virustól és egyéb betegségektől mentes növényanyag laboratóriumi kö
rülményék közül kikerülve hosszabb-rövidebb idő elteltével ismét fertőződ
het. Ez a veszély szükségessé teszi az egészséges törzsek védett helyen, 
lombikban való fenntartását. Étből a törzsanyagból különösebb nehézség nél
kül végezhetünk szaporítást. A növényecrészséongyi szempontokon túlmenően a 
növényeknek lombikban való fenntartása gazdaságos lehet fajtagyüjterrények 
vagy nemesitési szempontból értékes egyedek megőrzésére is. Néhány négyzet- 
méter laboratóriumi felületen több hektár tenyészkeretet igénylő növényanya
got tarthatunk fenn. A módszerben rejlő lehetőségeket a kriobiológia legutób
bi fejlődése még inkább aláhúzza. Megfelelő recept szerint folyékony nitro
génben lehűtött növényi sejtek tetszőleges ideig hűtőszekrényben tárolhatók, 
és szükség esetén ismét osztódásra birhatók. Ezt az eljárást már gazdasági
lag fontos növényfajoknál is /pl. sárgarépa/ alkalmazzák.

A nemesítés hatékonyságának növelése
A szövettenyésztés nemcsak a szaporítás technológiáját forradalmasítot

ta, hanem a növénynemesités fegyvertárát is Ígéretes módszerekkel gazdagítot
ta. A már isrtert módszerek hatékonyságának növelése mellett egészen uj eljá
rások bevezetésére is lehetőség nyílott.
2. Embriótenyésztés

HANNING /1904/ elsőként közölte, hogy az anyai szövetekből kipreparált 
embriók mesterséges táptalajon is növekednek. Húsz évvel később LAIBACH 
/1925/ irta le,hogy len fajkeresztezésekből származó csökkent életképessé- 
gü nagok embrióit is fel letet steril körülmények között nevelni. Ez a mun
ka vetette meg a” növényi embirokultura-kutatás alapjait, és indította el fel
lendülését. Az embriókul túrákat azóta a növényélettan és a növénynemesités 
különböző területein elterjedten alkalmazzák. Fajtakeresztezésekből szárma
zó növényanyag felnevelésében ez az eljárás máris nagy segítséget nyújt.

2. Megtermékenyítés lombikban

Az in vitro beporzás olyan esetekben teszi lehetővé a megtermékenyítést, 
amikor az inkonpatibilitásnak élettani okai vannak. Ez a megállapítás az ön- 
inkcnpatibilitásra /RANGASWAMY és SHIVANNA 1967/, valamint inkarrpatibilis ke- 
resztezési kombinációkra /ZENKTELER 1967, 1970/ egyaránt érvényes. Az eljárás 
alkalmazásától tehát mind a beltenyésztések, mind pedig a fajkeresztezések le
hetőségeinek növekedését várhatiuk.
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3. Poliploidizálás

Különösen a távoli fajkeresztezéseknél fellépő sterilitás leküzdésére 
alkalmazzák a kromoszóiraszám megduplázásának, a poliploidizálásnak módsze
rét. A poliploidizálást az esetek többségében eddig a magoncok, rügyek /Vi
rágok vagy éppen a magok kolhicin-kezelésével érték el vagy kívánták elér
ni. Bár ez az eljárás többnyire hatékonynak mondható, mégis hátulütője,hogy 
az ilyen módon előállított poliploid növények ritkán mentesek termékenyülé- 
si zavaroktól. Ismeretes ugyanis, hogy a kolhicin genomutációk mellett gin- 
mutációkat is előidézhetßs ezek a mutációk sokszor rontják a kezelésnek a- 
lávetett egyed tulajdonságait.

Kallusz-kulturákban, gyakori a genetikai instabilitás. Ennek egyik meg
nyilvánulási formája a sejtek spontán poliploidizálása. Az ilyen sejtekből 
regenerált poliploid növények nem terheltek a kolhicin kedvezőtlen mellék
hatásaival, és ezért értékesebb alapanyagai a nemesítésnek mint a kolhip- 
loidok.
4. Hántások szelektálása

Nem véletlen, hogy a genetika törvényszerűségeinek jelentős részét bak
térium-tenyészetek vizsgálata során derítették ki. Egyetlen petri-csészében 
tizezerszámra lehet baktériumokat tenyészteni, és megfelelő táptalajon, még 
viszonylag kis mutációs ráta mellett is, megbízható következtetéseket lehet 
levonni egy-egy mutációs kezelés eredményességéről. A növényi szövet- illet
ve sejttenyésztés fejlődése lehetővé tette, hogy a baktérium-genetikában e- 
rednényesen alkalmazott módszereket a magasabbrendü növények nemesítésénél 
is felhasználjuk. A növények szöveteiből sejtkultúrákat létesíthetünk,és e- 
zek a sejtek táptalajon baktériumokhoz hasonlóan tenyészthetők. Szelektív 
táptalajok segítségével több millió sejtből választhatjuk ki a számunkra ér
tékes néhány mutáns-sejtet.Ezután már csak a kiválasztott sejtek teljes nö
vénnyé regenerálása van hátra. Szabadföldi körülmények között elképzelhetet
len, hogy ilyen nagyszáma növénnyel végezzünk mutációs kísérleteket. A szó- 
banforgó eljárás alkalmazásának egyelőre határt szab az a tény, hogy még nem 
minden növényfaj, illetve változat sejtjeiből tudunk teljes növényt regene
rálni.
5. Haploid indukció antéra tenyésztéssel

A beltenyésztéses heterózisnemesités előfeltétele a homozigóta vonalak 
létrehozása.A klasszikus módszer szerint ezt a homozigóta állapotot többszö
ri beltenyésztéssel lehet elérni. A lassú nemzedékváltó fajoknál, ide tartoz
nak a gyümölcsfajok is, ez a folyamat évtizedeket venne igénybe.

Az utóbbi években olyan szövettenyésztési módszereket dolgoztak ki »me
lyek segítségével ezt a homozigóta vonalakhoz vezető hosszú utat feltehető
en meg lehet rövidíteni. Elsősorban a burgonyafélék családjába tartozó fa
joknál tapasztalták, hogy megfelelő stádiunban steril kultúrába vitt antérák 
pollenszemeiből embriók képződnek /GUHA és MAHESHWARI 1964/, és szerencsés 
esetben ezek az embriók már az indukáló táptalajon növénnyé fejlődnek. 
/NITSCH és NITSCH 1969/. Természetszerűen a közvetlenül pollenből fejlődött 
növények homozigóták. Ez annyit jelent, hogy a korábban csak többszöri bel
tenyésztéssel elért homozigóta állapotot egyetlen lépésben érhetjük el.Nem 
véletlen, hogy ez az uj lehetőség inspirálta a biológusokat és a nemesi tő
ket egyaránt. Ma már több mint száz æoknak a fajoknak a szárra, melyekből ai- 
térákultúrák segítségével haploid növényeket nyertek. Ezek között van már
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néhány kertészeti haszonnövény is: spárga, káposzta, paradicsom, paprika. 
Dísznövények közül a Pélargonium, Petúnia és Saintpaulia fajokat emlitjük. 
Bár a fás növényekkel is végeznék ilyenirányú kísérleteket, ezek eddig e- 
gyedül a Vitis thunbergiinél vezettek eredményre.
6. Szomatikus hibridizáció

Cellulózbontó enzimek segítésével a növényi szövettenyésztoknek sike
rült sejtfal-nélküli élő sejteket, protoplasztokát, létrehozni. Ezek a 
protoplasztok alkalmas táptalajon rövid idő alatt regenerálják sejtfalukat, 
és belőlük karrplett növényeket lehet felnevelni. Még izgalmasabb jelenség 
tanúi lehetünk, ha a sejtfal kialakulása előtt lehetővé tesszük a proto- 
plasztOk összeolvadását, fúzióját. A hibridprotoplasztok ezután sejtfallal 
veszik magukat körül, és osztódni kezdenek. Amennyiben tökéletes a két pro- 
toplaszt fúziója, vagyis a sejtrragdk is egybeolvadnak, akkor esélyünk van a 
partnerek tulajdonságait egyesitő hibridnövény felnevelésére. A protoplaszt- 
fuzió technika olyan esetekben Ígérkezik hasznosnak, amikor a szexuális hib
ridizációnak valamilyen akadálya van. A szomatikus hibridizációval létreho
zott utódok szárra még meglehetősen szerény, de egyre nő a sikeres kombiná
ciók listája. Ezen elsősorban dohányfajok hibridjeit találjuk /CARISON 1972/, 
de előállítottak hibrideket petúnia fajok /POWER és rrunkatársai 1976/ fel- 
használásával is, sőt nemrégen egy kertészeti haszonnövény, a sárgarép és 
rokona a Daucus capillifolius közötti eredményes szomatikus hibridizáció
ról olvashattunk /DUDITS és munkatársai 1977/.
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Korreferátumok

Fás növények szövettenyésztéses szaporításának 
jelentősége

Dr.Vértessy Judit

Egységes növényállományt és ismert tulajdonságok fennmaradását bizto
sitó vegetativ szaporítási módok a hosszú fejlődési ciklusú fás növények - 
nél különösen jelentősek. Jelentőségüket még fokozza, hogy az intenziv ter
mesztéstechnikákhoz szükséges nagy mennyiségű növényanyag gyors és pontos 
előállítása válik szükségessé /medow-orchard, intenziv alanyok/. A vegeta
tiv szaporításnak újabb nagy lehetőségei nyilnak a szövettenyésztés alkal
mazásával:
1. Olyan növényfajdk klónszaporitása válik lehetővé, mely eddig csak gazda

ságtalanul, vagy egyáltalán nem volt eredményes /pálmafajok/.
2. A szövettenyésztéssel nyert növényegyedek száma messze meghaladja bárme

lyik hagyományos módszerrel előállítottakét, annak száz, sőt ezerszere
sét jelentheti.

3. A szaporítási ciklus jelentősen rövidebb.
4. A szaporítás módszere - ha szükséges - egyszersmind a patogénirentességet 

is biztosítja /virus, mikoplazrra, baktérium, gomba, sőt fonálféreg fer- 
tőzöttség kiküszöbölése/ vagy legalábbis a mentesség fennmaradását a sza
porítás folyamán.

5. A nemzetközi és országon belüli növényanyagcsere biztonságosabbá válhat.
6. Á génállomány fenntartása "in vitro" és a kriobiológia segitsésével a 

jövőben kis területen megoldhatónak látszik.
A szövettenyésztéses szaporítás nemcsak újonnan szelektált vagy neme

sített egyedek gyors forgalorrba-hozását teszi lehetővé, hanem az egyes sza
porítási fázisokban mutagén beavatkozással, korai citológiai vizsgálatokon 
alapuló szelektálással a ploiditási szintek változtathatók vagy más nemesi- 
tési célkitűzések valósíthatok meg /Triplóid Populus/.

Egyes esetekben az "in vitro" szaporítás folyamán a tenyészetekben o~ 
lyan kémiai vagy morfológiai "marker" tulajdonságok állapíthatok meg, me
lyek a teljesértékü növényeken latensek, vagy nehezen kimutathatók. Kalifor
niában szövetnekrózisok alapján szelektálták ki és küszöbölték . ki a rügy
pusztulásban szenvedő egyedeket. NSzK-ban csonthéjas alanyok "in vitro" ne
velése folyamán fenol vegyület tartalmukból az alanyok növekedési erélyére 
lehetett következtetni.

A szövettenyésztéses szaporításnak csupán olyan előnyeit igyekeztem 
röviden felsorolni, melyek a fás növények esetében a kutatások jelenlegi 
szintjén de facto megvalósultak. A fás növények klónszaporitása csak úgy, 
mint genetikai manipulációjuk a lágyszáruaknál kidolgozott módszerekkel ál
talában nem oldható meg, a legtöbb szaporítási fázisban újabb problémák me
rülnek fel, melyek módosításokat tesznek szükségessé.
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Fás növények szövettenyésztéses szaporításának 
módozatai

A szövettenyésztés szaporításra való felhasználása M3REL /1960/ nevé
hez fűződik, aki azt először orchideáknál alkalmazta. Fás növények különbö
ző szöveteit ettől függetlenül már ez előtt régebb óta tenyészetbe állítot
ták és a nyert kallusz-szövetekkel különböző fiziológiai alapkutatást végez
tek. GATHEKET 1934-ben, M3REL 1948-ban, JACOQUOIT 1950-ben számol be többek 
között Populus, Salix, castanea, Syringa fajok kallusz-szöveteinek fenntar
tásáról, ami egészen egyszerű táptalajon valósítható meg, ha az interfaszci- 
kularis kambiumból származik.

Fás növények szaporításának kezdeti iránya - talán a kallusztenyésze- 
tek hagyománya miatt - a szomatikus- embriogenézis és járulékos hajtásképző
dés jelenségének felhasználása volt. A klónszaporitásnak kétségtelenül ez 
a leghatékonyabb és gyorsabb módja. Általában két lépésben valósítható meg; 
először a kalluszszövetek előállításával és azok megsokszorozásával; másod
szor eirbrioidok, embriók indukciójával és a fiatal növénykék felnevelésével. 
WINTCN /1970/ Populus, JAQUIOT /1964, 1966/ Betula, ANEJA-ATAL /1969/ Euca
lyptus kalluszból tudott teljesértékü növényeket előállítani. Citrus fajok
nál a nucellaris szövetekben gyakori az embriogenézis; az embrió zsák körüli 
diploid sejtekből származó növénykék genetikailag egységesek, genotípusok 
az anyanövényével egyezik meg. Állandó jellegű törekvések közé tartozik and- 
rogenikus szövetek tenyésztése és ezekből haploid növények regenerálása,il
letve szaporítása.

A szomatikus embriogenézis alkalmazhatósága ma még azonban igen kevés 
genusra korlátozódik, mikoris általában embriók vagy fiatal negoncok szöve
tei adják a legmegfelelőbb kiindulási anyagot, ami viszont klónszaporitás 
szempontjából értéktelen. Más, sok nehézséget okozó problémát a kalluszszö
vetek genetikai instabilitása vet fel. Prunus persica és Prunus amygdalen 
kalluszban М1СНХТЈШ és társai /1974/ haploid, diploid sejteket találtak. 
Mivel a genetikai változások minden kalluszszaporitási műveletnél gyarap- 
szanak, a szaporulatban a törzsalaktól való kisebb-nagyobb eltérés várható.

A 70-es évektől a fás növények szövettenyésztéses szaporitásánek egy 
másik iránya vált gyakoribbá és hozott gyakorlatilag szélesebb körben fel
használható eredményeket. A szaporítás alapja egyrészt az oldalrügyek ki- 
hajtásának serkentésével gazdag oldalelágazódás elérése, másrészt járulé
kos rügyekből képződő hajtások nevelése "in vitro". Mindkét esetben az ol
dalrügyekből és járulékos rügyekből képződő haj táskákat kell leválasztani a 
tenyésztésbe állított szervről, szervrészről vagy az abból közvetlenül kép>- 
ződött kalluszról és ezeket kell továbbtenyészteni, majd meggyökeresiteni.A 
szaporításnak ez a módja 3-4 lépésben vagy fázisban valósítható meg.

Első lépés a szaporítandó növény szervének, szervrészének vagy szöveté
nek steril kultúrába helyezése. Itt egyrészt az explantatum fertőtlenítését, 
másrészt fejlődése megindulását kell megoldani. Kísérleteinkben gyümölcster
mő növényekkel dolgozva Prunus és Rubus fajok hajtáscsúcsainak fertőtleníté
se nem okozott nehézséget, viszont Malusoknál 24 órás növekvő koncentráció
jú fertőtlenítéssel tudtunk csak steril explantatumokat tenyészetbe állíta
ni. Megfelelő táptalajon és környezetben a megfelelően kimetszett explanta
tum fejlődésnek indul, 4-6 hét múlva elindíthatjuk a szaporítás második fá
zisát, a hajtás sokszorosítását.
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Merisztématenyésztés esetében az első táptalajon gyakran csak apró ro- 
zetták alakulnak ki, a sokszorositás előtt ezeknél a szár vagy törzs rregnyu- 
lását kell indukálnunk, igy még egy lépést kell a tulajdonképpen szaporítás 
előtt beiktatni.

Második lépésben a megnövekedett explantatum, már hajtáska, újabb sza
porítást biztositó táptalajra kerül, amelyen az emlitett hajtássokszorozó- 
dás megvalósul. A haj táskák leválasztása és kultúrába helyezése addig foly
tatható, mig a kívánt növényegyedszám rendelkezésre nem áll. őszibarack,szil
va és alma esetében 3-4 hetenként 4-10 uj hajtáskát számoltunk egyedenként.

A kellő számban elszaporitott hajtások harmadik lépésként újabb tápta
lajon meggyökeresithetők. A gyökeresedés időtartama 2-6 hét. A gyökeres nö
vényeket ki lehet ültetni, ezek autotroffá váltak, de fokozatosan kell ed
zeni őket az önálló élethez. A fényintenzitást, ha lehet, még "in vitro" 
előnyös 10.000 lux-ig növelni. Kiültetés után magas relativ páratartalom 
biztosítása lényeges, párafüggönnyel, ahol erre nőd van, vagy egyszerűen a 
kiültetett növények fóliás letakarásával. Hasznos lehet az egyre csökkenő 
koncentrációjú táptalajjal történő öntözés.

Gyümölcstermő növények szaporításának ezzel a módjával amerikai, an
gol és belga kutatók értek el elsősorban a gyakorlatban alkalmazható ered
ményeket. B0XUS-QUOIRIN /1974/ TABACHNIK-KESTER /1977/ Prunusok, DITCHER- 
—POHELL /1972/, QUOIRTN /1974/, ABBOT-WHITELEY /1976/ JONES és társai /1977/ 
Malusokat szaporítottak el egyes esetekben többezres nagyságrendben.^ tudunk 
ilyen munkákról Francia-és Olaszországban,az NSzK-ban, a Szovjetunióban 
és Kinában. Magyarországon a Szegedi Biológiai Központban NÉMET dolgozik a- 
lanyfajokkal eredményesen, intézetünkben Prunus persica, valamint Prunus és 
Malus fájókat sikerült szaporítanunk és meggyökereztetnünk.

Fda növények azövettenyéeztéses szaporításának technikája

A módszer sikeres alkalmazása hárem alapvető tényező helyes megválasz
tásán és harmonikus alkalmazásán múlik:
1. A kiindulási növényanyag korának, fejlődési fázisának megállapitása.
2. A tápközeg kémiai összetételének és fizikai állagának maghatározása.
3. A környezeti tényezők magfelelő /fény, hő, páratartalom/ biztosítása.

1. Fás növényeknél életképesen fejlődő explantátumokat fiatal magcncok 
csucsmerisztémáiból, éves vesszők csúcsrügyeiből nyertek vegetációs idő fo
lyamán és a mélynyugalmi idő, után, valamint alanyok és gyökérsarjak 1 cm- 
es csúcsaiból. Ezeknek a szerveknek a tenyésztésbeállitása a patogénmentes- 
ség szempontjából is a legmegfelelőbb. Minden esetben a juvenilis alkokról 
származó szervek tenyésztése járhat sikerrel és ezeknek is legfiatalabb ré
szei adják a legjobb eredményt. Figyelembe kell venni a szaporítandó növény 
fejlődési ciklusait és a nyugalmi idő, majd az abból való kilépés hőmérsék
leti feltételeit. A tenyésztésbe állitásnál hasznos lehet a növény természe
tes életritmusának szimulálása. Az explantatum mérete a aporitási cél függ
vénye; minél nagyobb, annál életképesebb, de annál kisebb a valószinüsége pa- 
razitamentességnek.

2. Tápközegként KNOP, mttj.fr, MUFASHIGE-SKOOG és más alapvető makro- és 
mikroelem össztételeket használ. Az első lépésben használt tápközeg általá
ban gazdag NH.NCP-ban vagy más nitrogénforrásban, de a többi makroelem is 
koncentráltan hatásos. Mikroelemek közül különös jelentősége a Mn-nak van.
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Nélkülözhetetlen az inozitol és néhány B-vitamin, bár az utóbbiak szerepe 
nem tisztázott. Szénforrásként 2-3 % cukrot adagolnak. A szaporítást biz
tositó táptalajban a citokinin-, a gyökeresitést serkentőben az auxin-szint 
a magasabb, az organogenézis indukálásának SKOOG-MILLER /1957/ által megfo
galmazott alapelvei szerint. Malus fajoknál JONES sikereit fenolos vegyüle- 
teknek tulajdonítja, mások vitatják jelentőségüket. Sok vita alakult ki a 
szilárd vagy folyékony táptalaj használatával kapcsolatban. Agár gél haszná
lata egyszerű és nem munkaigényes; a folyékony táptalaj a növényfejlődés 
szenpontjából lehet előnyösebb. DCJTCHER-POWELL rotorokra helyezett kultú
ráin lényegesen erősebb volt a hajtásfejlődés; a folyékony táptalaj a gyö
kérszőrök fejlődését teszi lehetővé.

3. A kulturába-helyezés időszakában a tenyészetek fényigénye nem nagy; 
1000-4000 lux. A fotoperiodiznus úgy látszik nem játszik különös szerepet. 
Kultúráinkban 16 és 24 órás megvilágitás mellett hasonló volt a fejlődés.

Kevés adat áll az optimális hőnérséklet megállapitására vonatkogólag 
rendelkezésre. Gyümölcstermő növényekből készült tenyészeteink 24-25 C-nál 
jól fejlődnek 18-20°C alatt és 28-30°C felett határozott visszaesés, sőt 
pusztulás tapasztalható. A nyugalmi állapotban szedett oltóvesszek rügyei 
-2-4°C hőmérsékleten raktározva 5 hónapig felhasználhatók. A tenyészedények 
nüanyagfóliás lezárása munkáinkban megfelelő légcserét biztosit a tenyésze
tek számára; a táptalaj kiszáradását megakadályozza. Hermetikus lezárás e- 
setén a levegőcseréről külön gondoskodni kell. Rotorokban az 1 rpm-es for
dulat biztosítja a növénykék légellátását.

Szövet tenyésztés es szaporítással előállított fás növények 
ellenőrzése

A szövettenyésztéses klónszaporitásból származó egyedeket fajtaazonos- 
ság és kórokozóktól való mentesség szenpontjából a kibocsájtás előtt ellen
őrizni kell szigorú szelekcióval és megfelelő tesztelési eljárásokkal. A 
mutáció vagy mutáns rügyek felhasználásával lehetősége u.i. mindenkor fenn
áll és a marisztématenyésztés sem 100 %-osan ható kórokozóktól mentesítő el
járás.

Egyetlen panachirozott növény rügyeiből származó százezer tételes sza
porulat igen sok kellemetlenséget okozott és a merisztématenyésztést,mint 
módszert tette kérdésessé egy esetben /DEKMINE szóbeli közlés/.

ÖSSZEFOGLALÁS '

Az eredményeket összefoglalva bizonyosan megállapitható, hogy a szövet
tenyésztéses szaporítás eddig nem tapasztalt lehetőségeket rejt nagában. 
Gyakorlatilag megvalósitható és Magyarországon sem maradtunk el a nemzetkö
zi színvonal mögött. Elengedhetetlen feltétele a sterilitás biztosítása és 
a kultúrák elhelyezéséhez szükséges, bizonyos fokig kliiratizált és világí
tott helyiség, valamint a szakképzett munkaerő.

Semmiképpen nem teszi szükségtelenné a hagyományos szaporítási módokat, 
melyek na egyszerűbbek és külterjesebbek.

Fás növények szövettenyésztéses szaporítása ma olyan helyeken tűnik gaz
daságosnak, ahol újonnan nemesitett, szelektált, inportált vagy’ virusrrente- 
sitett értékes egyedeket kell gyorsan, nagyobb mennyiségben termesztésbe ál
lítani, ahol lehetőség nyílik bizonyos fokú kutató munkára és a növényanyag 
szakszerű ellenőrzésére.
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Bogyőagyíbnölosüek in vitro szaporítása 
Kiss Fábiánná

A bogyósgyümölcsüek szaporítóanyagának a GyDKI Fertődi Kutató Állomá
sán folyó virusmentesitési programja keretében, a Ribes, a Rubus és a Fra- 
garia fajok hajtáscsúcsaiból, illetve hatjáscsucsmerisztémáiból, in vitro 
körülmények között, növényeket állitunk elő.

A szeder és a szedernálna fajták esetében a virusmentesités mellett a 
gyorsabb szaporodási mód kidolgozása is cél volt. Ennek érdekében kezdtük 
el a szeder /Thomfree/ és szedernálna /9001/174 fajtajelölt, Rubus Mohácsy- 
anus Porp. utódnemzedéke/ hajtatáscsucs tenyésztését.

A szeder és szedernálna gyökérsarjat nem hoz, a továhbszaporitás zöld
illetve félfás dugvánnyal történik, és csak norerribertől márciusig terjedő 
időben eredményes.

Az első leoltást novemberben végeztük, amikor a hajtásvégek pozitív geot- 
ropossá válva kissé etiolálódtak. utóbb tavaszi zöld hajtások csúcsát is ered
ményesen használtuk tenyészetek létrehozására.
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A szabadból behozott hajtásokat alapos mosás után, steril körülmények 
között, a következő recept szerint fertőtlenítettük:

1. 80 %-os alkohol/0,5 perc
2. 0,4 %-os HgClj/lO perc
3. öblités steril desztillált vizben 3-szor.

Ezután 5-10 rtm nagyságú darabokra vágott haj fásokról a sterilitás ér
dekében eltávolitottuk a bőrszövetet, ez a beavatkozás néhol még a kambiu
mot is elérte.

Többféle táptalaj kipróbálása után választottuk ki a NITSCH-NITSCH 
/1969/ táptalajt, melyhez 1 ppm töménységben indolvajsavat adtunk. Ezen a 
táptalajon a hajtáscsúcsok 2 hónap alatt jól meggyökeresedtek és 8-9 leve
les hajtást képeztek, amelyek alkalmasak voltak kiültetésre vagy továbbsza-
poritásra. %

Továbbszaporitás esetén az anyanövényeik hajtását 1-2 leveles darabokra 
vágtuk és visszaoltottuk NTTSCH-táptalaj ra. A leoltásokból már 6 hét alatt 
kész, erős gyökérzetü növényt kaptunk.

Az igy nevelt növényeket Wescodynnel fertőt leni tett cserépbe, autokláv- 
ban sterilizált gelegágyi föld-per lit 1:1 arányú keverékébe ültettük és kli- 
makamrában 20-25°C hőmérséklet és állandó megvilágitás mellett neveltük kb.
4 hétig. Edzés után a növények szabadba kerültek, itt már csak öntözésben 
és növényvédelemben részesültek.

In vitro körülmények között végzett szaporítás - ellentétben a hagyo
mányos növényházi dugványgyökereztetéssel - egész éven át folyamatosan vé
gezhető.

Az igy előállított növények Rubus Henryi indikátor növényen tesztelve 
vírusmentesnek bizonyultak.

Kultúráink irásik részét a hőkezelt málna és ribiszke növények hajtás
csúcs-tenyészetei alkotják.

Az egyes kultúrák virusmentesitéséhez szükséges hőkezelés elvégzése 
után a cserepes növények hajtáscsúcsait leszedtük, és megfelelő sterili
zálás után leoltottuk.

Mailing Exploit, Nagymarosi málnafajták és a 6201/23 és 6241/26 málna 
fajtajelöltek hőkezelt hajtáscsúcsait oltottuk le. A gyökeresedés 3-4 hét 
múlva indult meg, majd a hajtások is növekedni kezdtek. A Mailing Exploit 
és a Nagymarosi fajták jól gyökeresedtek, a fajtajelöltek gyengébben.

A Ribisek hőkezelt hajtáscsucs-kulturáinál az a tapasztalatunk, hogy a 
feketeribiszke jól tenyészthető steril körülmények között. Természetesen a 
fajták között itt is van különbség. Jó eredményt kaptunk az Alfajszkaja D., 
Brödtorp, Fertődi 1. és a Golubka leoltásokból. A pirosribiszke esetében a- 
zonban táptalaj módosításra van szükség, mert olyan nagymértékű a kalluszo- 
sodás, hogy az feltehetően akadályozza a gyökér és hajtás képződését.

A virusmantesités érdekében több fajnál megpróbálkoztunk a mari szféra
tenyésztéssel is.

A szamóca esetében már kidolgozott módszert vettünk át dr.Vértessy Ju
dittól. A módszer segítségével az indikátor-növényként használt Fragaria 
vesca faj törzseit szaporítjuk.
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A nálnánál a Mailing Exploit és a Nagymarosi fajtákból sikerült nerisz- 
témából kész növényt előállítanunk.

Rár a módszerek általában nem helyettesíthetők egymással, megjegyezzük, 
hogy a hokezelt hajtáscsúcsokból, méreteiknél fogva, könnyebb növényt regene
rálni, mint néhány tizedmilliméteres haj táscsucsmerisztémából.

További nehézséget jelent, hogy mig hőkezelt hajtáscsúcsokat szinte e- 
gész éven át olthatunk, addig merisztéma preparálásra nem mindig alkalmas a 
növény. A málnánál példáiul csak az előtörő sarjakat lehet ilyen célra ered
ményesen használni.

ÖSSZEFOGLALÁS
A Thomfree szederfajta és a Rubus Mohácsyanus Porp. utódnemzedékéből 

származó 90001/174 szedermálna fajtajelölt hajtáscsúcsai indolvajsawal ki
egészített NITSCH-NITSCH /1969/ táptalajon rutinszerűen gyökereztethetők.D—  
gyanez a médium kedvez a hajtás fejlődésének is.

A hajtáscsúcsokból 5-6 hét alatt kiültetésre alkalmas növények fejlőd
nek. Az igy nyert növények hajtásait 1-2 leveles darabokra vágva, a fenti 
táptalajra visszaültetve, továbbszaporitásra használjuk fel. —

Az in vitro szaporítás, ellentétben növényházi dugványgyökereztetéssel, 
egész éven át folyamatosan végezhető.

Két évi tenyésztés után a növények Rubus henry! indikátorral tesztelve, 
vírusmentesnek mutatkoznak.

Előzőleg virusmentesités céljából hőkezelt málna, fekete- és pirosribisz
ke fajták május-juniusban vágott 10-15 ntn-es hajtáscsúcsai 3-4 hét alatt meg
gyökeresednek. A fajták gyökeresedő képességében jelentős különbségek vannak.

A disznövény-szaporitóanyag termesztés helyzete és 
fe ladatai

SZEGEDI MIKLÓS

A közelmúltban, amikor az Országos Műszaki Fejlesztési Bizottság vizs
gálat tárgyává tette a dísznövény-termesztés helyzetét, alapvető megállapí
tásokat és ajánlásokat tett. /Lásd a 8-7411-ET jelű tanulmánynak a szakmai 
vita alapján részlegesen átdolgozott "összefoglalás" és "Ajánlások" cimü 
fejezeteit. /.

Az egész disznövény-termesztés és - forgalmazás helyzetéről készült 
számadás abból az általános érvényű tételből indul ki, hogy "A dísznövény- 
-szaporítóanyaggal való ellátottság nem kielégítő. " Az ágazat jövője érde
kében a szakértők konkrét ajánlásokat tesznek. Ezek lényegét igy foglalhat
juk össze:
1. Szakosított bázisgazdaságok kialakítása és az iparszerü technológia kö

vetelményeinek megfelelő felszerelése; a szaporitóanyag-tenrelő üzenek 
műszaki színvonalának fejlesztése.

2, A szaporítóanyagok fajtaválasztékának bővítése, betegségellenálló alap
anyagok előállítása; a szaporítóanyag—termesztés és -forgalnazás közpon
ti ellenőrzése.
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3. A tenresztés-technolôgiai, valamint a - szaporitó-anyag ellátással kap
csolatos - vállalati szintű kutató-fejlesztő munka bővítése.
Az Országos Műszaki Fejlesztési Bizottság gazdasági okokból a szaporitó- 

anyag hazai előállítását elsősorban azoknál a növénycsoportoknál látja szük
ségesnek, ahol a belső szükséglet nagy, jelentékeny az exportigény, s az im
port kiváltása érdemleges.

A Rozmaring Teraelőszövetkezet mintegy tiz esztendeje kezdte meg magas 
légterű, a lehetséges mértékig "felszerszámozott" Uvegház-épitő programját 
és 1976-ban érte el a teljes, hat és fél hektáros üzemnagyságot. Ez idő a- 
latt kialakított egy alapvetően kiegyensúlyozott termelési szerkezetet és 
kooperációs rendszert, amelyben döntő jelentősége van a szaporitóanyag elő
állításának és forgalmazásának.

Programunk eredményesebb megvalósitása érdekében szövettenyésztő labora
tóriumunk 1977-ben megkezdte a szegfű- és a gerbera szövettenyésztéses szapo
rítását .

Szegfű
Az ismert, egy rügyből kiinduló me risztéire szapori tásos, virusmentesitő 

eljárás - tárgyi okokból - nem lett az iparszerü szegfű szaporitóanyag-ter- 
meszbés hazai gyakorlatban alkalmazható módszere. Ezért kerestük az újabb,a 
termesztésben is kivitelezhető, vegetativ szaporítási eljárásokat.

A Szegedi Növényélettani Intézet kutatói adaptálták és átadták számunk
ra Earle és Iaughans 1975-ben publikált, uj eljáráson alapuló szaporítási 
módszerét. Ennek lényege, mint ismeretes, in vitro körülmények között kivál
tott és hormonálisán szabályozott hajtásképződés. Mivel a folyamat elvileg 
korlátlan ideig ismételhető és szaporítási rátája nagas, gyorsan, nagytöme
gű, fajtaazonos növény előállítását teszi lehetővé.

így a módszer a tömegtermelés szintjére "egyszerűsítheti le" a szegfű szö
vettenyésztéses szaporítását; néhány tucat ellenőrzött, fajtaazanos növény be
hozatalára mérsékelheti az inport igényt; a beruházási szükségletet az in vit
ro tartás és szaporítás, valamint a szapori tóházi nevelés berendezéseire és
eszközeire korlátozza.

Gerbera
Másképpen indokolható a gerberánál az uj módszerek bevezetése. A Rozmaring 

Termelőszövetkezet kilenc éve termeszti üzemi méretekben a gerberát. A termesz
tési biztonság megteremtése lehetővé tette a felületek dinamikus növelését.Je
lenleg 11.250 m^ felületen termesztjük. A felüleg-egységre eső hozamok növelé
se érdekében munkánkat itt uj fajták előállítására irányuló széleskörű szelek
ciós tevékenységgel kapcsolhatjuk össze. À nemesítést eredmények a szokásos 
vegetativ szaporítási módokkal csak 4-5 éves felszaporitási szakasz közbeik
tatásával vihetők át a termesztési gyakorlatba. E folyamat lerövidítése érde
kében kezdtük el a szövettenyésztéses szaporítás alkalmazását.

A gerbera szövettenyésztéses szaporítása néhány éves múltra tekint visz- 
sza. Az általunk is alkalmazott két eljárás Murashige és munkatársai /1974/ 
illetve Pierik és munkatársai /1975/ eredményein alapszik. Mindkét módszer lé
nyege hormonhatáson alapuló,tömeges oldalhajtásképződés serkentése,hajtáscsúcs
ból vagy virágfejből kiindulva.

Mindkét eljárás nagy előnye, hogy a fajták ellenőrzött laboratóriumi körül
mények között korlátlan ideig fenntarthatok és kivánt időre felszaporithatók.
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A Biológiai és Orvosi Szakbizottság összevont ülése 
1978. október 24-én Veszprémben, a VEAB székházban

A VEAB Biológiai és Orvosi Szakbizottságának 
tevékenysége és feladatai

Dr.Salánki János

A Veszprémi Akadémiai Bizottság 6 éves működése óta most került sor e- 
lőször arra, hogy a Biológiád, és Orvosi Szakbizottság összes ülést tartson. 
Éppen ezért a vezetőség azt tartotta célszerűnek, hogy ez alkalonnal Szak- 
bizottságunk tevékenységéről és feladatairól is oldjunk tájékoztatást. A je
lenlévő kollegák egy-egy munkabizottság ténykedését látják, és amennyiben 
az évenkénti közgyűléseken résztvesznek., úgy az egész VEAB tevékenységéről 
is tájékozottak lehetnek - a Biológiai és Orvosi Szakbizottság körében fo
lyó munka egészéről azonban kevés az ismeretük. Úgy gondoltuk továbbá,cél
szerű, ha a vezetőség tágjain túl a szakbizottságokban dolgozó kollegák is 
elmondják véleményüket, felteszik kérdéseiket és megteszik javaslataikat 
munkánk eredményesebbé tétele érdekében. Az általam elmondandó tájékozta
tót éppen ezért tekintsék olyan bevezetőnek, melynek célja adatok és té
nyek ismertetésén túl gondolatok ébresztése, kérdések provokálása, és al
kalom arra, hogy elképzeléseiket, javaslataikat elmondhassák.

Szakbizottságunk azokat az elveket és célkitűzéseket igyekszik szem e- 
lőtt tartani és megvalósitani, amelyek meghatározták a területi akadémiai 
bizottságok létrehozatalát. Ez röviden abban foglalható össze, hogy ezek az 
akadémiai bizottságok fogják össze a tudományosan minősített vagy nem minő
sített, de a tudományos munka iránt érdeklődő szakembereket, teremtsenek fó
rumot a tudományos közéletnek, serkentsék a tudományos tevékenységet,és nem 
utolsó sorban, segítsék a kapcsolat fejlesztését a tudományos dolgozók és a 
tudomány eredményeit felhasználó szakemberek között. Ez a tevékenység segít
heti a nagy tudományos centrumoktól területileg távolabb folyó kutatómunkát, 
elősegítheti a szakanfcerek fejlődését, kerülőutak nélkül módot nyújthat a 
tudományos eredmények gyakorlati felhasználására, hasznos lehet a káderkép
zés szempontjából, továbbá, ez a szervezet csatornát jelenthet az Akadémia 
osztályai, tudományos bizottságai és intézetei felé. A Magyar Szocialista 
Munkáspárt tudománypolitikai irányelveinek az az állásfoglalása, hogy töre
kedni kell vidéki tudományos centrumok létrehozására, továbbá, hogy segíte
ni kell a tudományos tevékenység kibontakozását a nem kifejezetten tudomá
nyos intézményekben is, előtérbe helyezte a vidéki egyetemeken, főiskolákon, 
kórházakban, gyakorlati intézményekben, termelő egységekben dolgozó, kutató 
érdeklődésű szekemberek összefogását, segítését, munkájuk eredményesebbé té
telét és elismertetését.

A VEAB területén, az észak-dunántuli 6 megyében, ahol biológiai vagy 
orvostudományi felsőoktatási intézmény nincs, kedvezőek a feltételek arra, 
hogy Szakbizottságunk működése egyenletesen oszoljon el a különböző megyék 
és intézmények között. A Szakbizottság 18 tagú vezetőségében Zala negye u- 
gyan jelenleg nincs képviselve, a munkabizottságokban azonban - különösen 
biológiai vonalon - a Zala megyei kollegák is résztvesznek, orvosi vonalon
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inkább a Pécsi Akadémiai Bizottsághoz tartoznak. Keszthely város Zala ne
gyéhez történő csatolása egyébként a vezetőségen belül is három tagú kép
viselethez juttatja Zalát. A munkabizottságok szervezésekor az az elv ve
zetett bennünket, hogy olyan munkabizottságokat szervezzünk, amelyek a te
rület legalább 3 minősítettjét és 10-15, tudományos munka iránt érdeklődő 
szakemberét tömöri tik. így alakult ki kezdettől az entcnológiai, a véral
vadás kérdéseivel foglalkozó, valamint a számítástechnikai és nagynál szeres 
munkabizottság, melyhez később ökológiai, onkolóqiai és mikrobiológiai mn- 
kabizottságot is szerveztünk.Természetesen ezek nem nyújtanak lehetőséget 
minden,a biológia és orvostudomány területén kutatómunkát végző,a Veszpré
mi Akadémiai Bizottsághoz tartozó 6 megyében tevékenykedő szakember szánára. 
Úgy gondolán, szükséges értékelni az eddigi munkát, szánbavenni az eredménye
ket, és a tapasztalatok alapján érdemes elgondolkodni azon,vajon nem idősze- 
rü-e valamilyen átcsoportosítást végrehajtani a szakbizottságok között.Fel
vetődik,vajon nem kell-e uj szakbizottságokat létrehozni olyan kollégák tö
mörítésére, akik valamilyen más témában tudnának együttnüködni,és kívánnának 
a tudományos tevékenységben vagy közéletben kooperációra lépni.A jelenlegi 6 
szakbizottságban több mint 150 tagot tartunk nyilván.A munkabizottságok ren
dezvényei azt mutatják,hogy ennél többen érdeklődnek munkánk iránt.Természe
tesen az érdeklődők között sokan vannak, akik talán nem sorolhatók a közvet
len tudományos tevékenységet folytatók közé, azonban helyes is, ha rendez
vényeink nemcsak szűk kör számára jelentenek fórumot. Az elmúlt évek során 
több, korábban aktiv tag megvált a dunántúli régiótól, ugyanakkor fiatal 
szakemberek között számosán vannak, akik egy-egy munkabizottságba szeret
nének felvételt nyerni. Éppen ezért a következő hónapokban a munkabizott
sági struktúra egyidejű áttekintése mellett a munkabizottságok tagjainak 
a kiegészítésére illetve a névsorok rendezésére is sor kell kerüljön.

A munkabizottságok fő tevékenységét rendezvényeik adják. Az elmúlt 3 
év során a munkabizottságok évente átlag 2-4 rendezvényt tartottak. Ebből 
a szempontból a számítástechnikai munkabizottság volt a legaktívabb, külö
nösen 1977 folyamán, amikoris 6 rendezvényt tartott. Ezek a tudományos 
összejövetelek esetenként a munkabizottság tagjainak beszámolóiból, vagy 
egy-egy referátumból és azt követő vitából, máskor külső meghívott előadó- 
vail karöltve rendezett vitaülésből álltak. Néhány nemzetközi jellegű ren
dezvény is szerepelt a programban, ilyenkor azonban szakbizottságunk csak 
társrendezőként szerepelt valamely országos szerv mellet. A jövőre vonat
kozóan is úgy gondoljuk, hogy szakbizottságunk tevékenysége elsősorban a 
területen dolgozó szakemberek eszmecseréjét segitse, és ha külső meghívott 
előadó tart előadást, azt mindenkor egészítse ki a VEAB területéről kike
rülő korreferátum. Néhány munkabizttságunk, igy az entamológiai, ökológiai 
és számítástechnikai,nés munkabizottságokkal, illetve más szakbizottságok
kal közösen is rendezett tudományos ülést, and előnyösen segítette inter
diszciplináris problémák megtárgyalását és eltérő szakterületen dolgozó 
szakemberek találkozóját. A számítástechnikai és onkológiai munkabizott
ság több tudományos rendezvény szervezésében VEAB-on kivüli szeurvekkel mű
ködött együtt, és ezt a tevékenységet ugyancsak hasznosnak kell Ítélni. U- 
gyanakkor szükséges felhivni a figyelmet arra, hogy az ilyen közös rendez
vények ne formai célokat szolgáljanak, pontosabban, munkabizottságaink csak 
akkor adják nevüket valamely rendezvényhez, ha ott ténylegesen, érdeműi mó
don vesznek részt a program előkészítésében és lebonyolításában. Ez mindig 
tudományos hátteret feltételez, és tudományos igényeket kell, hogy kielégít 
sen. A rendezvényeken túlmenően a véralvadási imunkabizottság irodalmi és 
módszertani tájékoztató anyagot is állitott össze és juttatott el Írásban 
tagjainak és más érdeklődőknek. Ez a tevékenység, úgy véljük, ugyancsak 
hasznos, és a lehetőségek határain belül ilyen természetű bibliográfiai 
munkával a jövőben is segíteni lehet a terület érdeklődő szakembereinek.



- 83 -

A Veszprémi Akadémiai Bizottság működése óta nagy gondot forditott pá
lyázatok kiirására és díjazására. A terület biológusai és orvosai az elmúlt 
években nagy aktivitással vettek részt a pályázatokon, melyek témáit a VEAB 
elnöksége a Szakbizottság vezetőségének javaslata alapján tűzi ki. 1976-ban 
13, 1977-ben pedig 7 olyan pályázat nyert dijat, melyet szakbizottságunk 
tagjai nyújtottak be. Ezek egy része nem a Biológiai és Orvosi Szakbizott
ság, hanem a Tájhasznosítási és Környezetvédelmi Koordinációs Tanács vagy 
valamely Megyei Tanács kiirására érkezett be és nyert dijat. Megjegyzem, 
hogy egy-egy szakbizottság átlag 3, esetleg 4 dijra tarthat számot évenként. 
Tekintettel a többszerzős pályamunkákra, az a 20 pályázat, mely 2 év alatt 
dijat nyert, mintegy 40-45 szakembert érint. Nem akarom eltúlozni a pályá
zatok jelentőségét és a pályaművek értékét, mégis nyugodtan állithatam,hogy 
a pályázati lehetőség komoly lendületet adott szakembereinknek, és előnyö
sen segítette a tudományos dolgozatok elkészítését, sőt disszertációk meg
írását is. Az ez évre kiirt pályázatokra mindössze négy munka érkezett,és 
ezek is kizárólag orvosi területről. Ez határozott csökkenést jelent; talán 
a pályatételek kiírása vagy azok propagandája nem volt elégséges. Az is le
hetséges, hogy aktívabb tagjaink az elmúlt évek pályázatai során rendelke
zésre álló anyaguk nagy részét feldolgozták, és a kiirás utáni másfél éves 
periódus nem elégséges egy-egy téma kellő szintű feldolgozásához. Természe
tesen törekedni kell a pályázatok színvonalának magasan tartására, tehát a- 
mikor a csökkenő részvételt jelzem, semmiképpen sem szeretnék arra biztatni, 
hogy kellően ki nem dolgozott, vagy a tudományos igényeknek nem megfelelő 
pályázatok kerüljenek beadásra. Eddigi tapasztalataink, melyeket a díjazott 
pályázatok utólagos megvitatásából is leszűrhetünk, pozitívak. A pályázatok 
a tudományos élet serkentésében hasznosnak bizonyultak, és alkalmazkodva a 
központi elképzelésekhez, a jövőben is kívánatos ezt a rendszert fenntarta
ni.'

A VEAB értesítői azt a célt szolgálják, hogy tájékoztatást nyújtsanak 
a VEAB szakbizottságai tevékenységéről, mig a monográfiák arra alkalmas, 
150-200 oldalnyi, közérdeklődésre számot tartó témát felölelő anyag magyar- 
nyelvű publikálását biztosítják. Szakbizottságunk munkájáról a VEAB értesí
tőiben rendszeresen tájékoztató jelenik meg, és ha a rendezvényen tartott 
előadások 1 oldalas kivonatát megkapjuk, azt az értesítőben münden alkalom
mal közöljük. Szakbizottságunk területéről 1 monográfia jelent mag eddig, 
mely egy-egy 110 illetve 130 oldalas entamológiai tárgyú dolgozatot közölt.
A VEAB költségvetése évente átlag két monográfia kiadását teszi lehetővé, 
ezért szakbizottságunk legfeljebb 1980-ban számíthat arra, hogy központi 
keretből monográfiát jelentethet mag. Ha azonban a kézirat megjelentetésé
nek anyagi fedezetét valamely intézmény vállalja, vagy pedig biztosítva lát
szik a monográfia eladási árából a költségek jelentős hányadának visszatérü
lése, akkor - kellő szakmai színvonal esetén - a VEAB nevét is adja és vál
lalja a kiadással kapcsolatos technikai tennivalókat.

Szakbizottságunk feladatai között tartja nyilván azt, hogy segítse a 
tudományos minősítésre pályázókat a minősítés megszerzésében. Az elmúlt é- 
vek során visszatérőleg foglalkoztunk vezetőségi ülésen ezzel a probléma
körrel. Néhány évvel ezelőtt felmérést végeztünk a munkabizottságok tagjai 
között a tekintetben, kik azok, akik 5 éven belül ndnősitést kívánnak sze
rezni. Ez évben az akkor erre jelentkezett 43 szakembernek kérdőivet jut
tattunk el, melyben érdeklődtünk szakmai előrehaladásuk iránt. Ezeket a 
kérdőiveket azért küldtük ki, mert azt is szerettük volna felmérni, milyen 
segítséget adhatunk a kollégáknak akár közvetlenül, akár munkahelyi vezető
iken keresztül, vagy milyen akadályt kellene elhárítani a tudományos foko
zat megszerzésének utjából. Az igazság az, hogy 43-ból mindössze 16 kérdő
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ivet kaptunk vissza, és az azokat visszaküldők között sem sokan voltak, 
akik íreg tudták volna jelölni, valójában milyen segítségre lenne szükségük. 
Nem kaptunk olyan jelzést sem, hogy pl. vizsgálatok végzéséhez műszeres se
gítséget igényelne valaki, pedig az elmúlt években több esetben segítettünk 
hozzá kutatókat vagy kutatócsoportokat a terület valamely intézményében 
meglévő nagyrrüszer használatához. Úgy gondoljuk, nem világosak azok a mód
szerek és lehetőségek, melyekkel a tudományos minősítésre törekvőket segí
teni tudjuk. Nem tudtuk megtalálni a módját, hogy a munkahelyi vezetéssel 
miképpen egyeztessük az egyéni törekvéseket és saját lehetőségeink felhasz
nálását. Bizonyos, hogy jobb kapcsolatot kell a jövőben a munkahelyi veze
tőkkel kiépítenünk, ha serketeni és eegiteni akarjuk a tudományos minősités- 
re pályázók számának növekedését és munkájuk eredményességét. Másrészt szük
séges bizonyos félreértéseket is eloszlatnunk a minősítésre pályázók köré
ben. A VEAB közreműködése a disszertációk előkészítésében azt a célt szol
gálja, hogy a benyújtandó értekezés színvonalas legyen, megfeleljen az or
szágosan megkövetelt igényeknek. Az előkészítés stádiumában igyekszünk se
gítséget nyújtani a kutatómunka végzéséhez, az értekezés megírásához,biz
tosítani kivánjuk annak a lehetőségét, hogy a pályázó más szakemberek vé
leményét megismerje, azok tanácsaihoz hozzájuthasson. Készek vagyunk közre
működni a védéssel kapcsolatos eljárásban is úgy, hogy ha szükséges, akkor 
az előopponálási feladatokat házi vita szervezésével ellássuk. Ez természe
tesen nem jelentheti alacsonyabb mérce állítását, vagy ismeretségi, baráti 
alapon nem kielgéitő igényű munka támogatását. Ez sem etikai szempontból 
nem képzelhető el, de gyakorlatilag is kárt okoznánk a jelöltnek, hiszen 
a 1MB szakbizottsági szinten utasítaná vissza a munkát, ha az nem ütné meg 
az országosan elvárt színvonalat.

Tisztelt Kollégák!

Szakbizottságunk tevékenysége természetszerűleg a 6 észak- 
dunántuli megye nagyobb intézményeiben dolgozó biológusokra és 
orvosokra épül. A Keszthelyi Agrártudományi Egyetem, az orszá
gos és megyei vagy városi egészségügyi intézmények, növényvédő 
állomások, valamint az MTA Biológiai Kutatóintézete képezik mun
kánk elsődleges bázisát. Úgy gondolom azonban, hogy a különböző 
intézmények részvétele munkabizottságaink tevékenységében nem 
mindig felel meg az optimálisnak; némely intézményünk, igy pél
dául a veszprémi kórház, hogy csak az egyik legközelebbit emlit- 
sem, nagyobb mértékben tudnának a VEAB munkájába bekapcsolódni, 
minthogy a tudományos munka feltételei is jobban és tudományos 
munka iránti érdeklődésük is nagyobb, mint ezt jelenlegi rész
vételükben tükröződik. Éppen ezért fontos feladat a jövőre néz
ve a terület nagyobb intézményeinek vezetőivel való kapcsolat 
javitása, érdeklődésük felkeltése a VEAB munkája iránt. Az in
tézmények vezetőivel való jó kapcsolattartás fontos feltétele 
annak, hogy az adott munkahelyen belül a tudományos munka ser-
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kerítésében, a tudományos káderképzésben az Akadémiai Bizottság 
hatékonyabban tudjon közreműködni, segiteni. Ehhez a szakbizott
ság vezetőségének és a munkabizottságok vezetőinek körültekintő 
és aktiv munkájára van szükség. Törekednünk kell arra, hogy a 
munkabizottsági üléseket és más rendezvényeket lehetőleg ne min
dig ugyanazon helyen, hanem felváltva, különböző intézményekben 
tartsuk. Uj székházunk ugyan csábitó a rendezvények megtartásá
ra, mégis úgy gondolom, a jövőben sem szabad feladni azt az el
vet, hogy menjünk közel a munkahelyekhez, teremtsünk kapcsola
tot minél több szakemberrel. Ezt a célt a kihelyezett ülések 
jól szolgálják, ezért azokról lemondanunk nem szabad.

A VEAB elnöksége évről-évre értékeli a szakbizottságok mun
káját. Aki a decemberi ülésen részt szokott venni, tudja,hogy 
szakbizottságunk munkája is elismerést váltott ki az elmúlt é- 
vek során. Rendezvényeink és tagjaink által benyújtott pályáza
tok ugyancsak eredményes munkáról és aktivitásról tanúskodnak.
Ez azonban nem jelenti azt, hggy munkánkon ne lehetne, ne kelle
ne javitani, és ne kellene jövőbeni munkánkat uj vonásokkal gaz
dagítani. Ennek érdekében kérdéseik mellett, melyre igyekszünk 
válaszolni, szívesen hallgatnánk meg 'javaslataikat is.

* * *

Az előadás utáni vitában többen hangsúlyozták annak szükségességét,hogy 
a munkahelyi vezetőkkel jobb kapcsolatot kellene teremtenie a VEAB-nak. Ez 
segitené azt, hogy a mindennapi rutinmunkával terhelt munkahelyeken nagyobb 
lenne a kutatcmuríka és a kutatás iránti érdéklődök megbecsülése és segitése. 
Mások a többi területi Akadémiai Bizottsággal való jobb együttműködést szor
galmazták. A minősités iránti csökkenő érdeklődést több felszólaló arra vezet
te vissza, hogy hiányzik a minősítettek anyagi és erkölcsi megbecsülése. Fel
vetődött a Szakbizottság jövőben esetleges megosztása, miáltal külön Biológi
ai Szakbizottság és Orvosi Szakbizottság jönne létre.
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Rovarkártevők elleni biológiai védekezés 
lehetőségei és perspektívái

Dr. Sáringer Gyula
/Agrártudományi Egyetem, Növényvédelmi Intézet,Keszthely/

Mielőtt előadáson tulajdonképpeni tárgyára rátérek engedjék meg, hogy 
egészen nagy vonalakban a növényi kártevők elleni védekezés fejlődéséről is 
beszámoljak. E rövid történeti áttekintéssel szeretném megvilágítani,a nap
jainkban egyre több oldalról sürgető peszticidmentes védekezési módszerek 
közül, a biológiai védekezés iránt megnyilvánuló nagyfokú érdeklődést.

Azt hiszem, nem messze járok az igazságtól, ha azt mondán, hogy az em
beri civilizáció történetének két ismeretlen nagy hőse volt, aki az embert 
valóban emberré tette és valamennyi élőlény fölé emelte. Az egyik, aki el
sőként tüzet gyújtott, a másik, aki először vetette el az ős buzaszemet,hocy 
most már ne csak a természet terített asztalán keresgélje táplálékát, hanem 
saját maga is táplálékot adó növényt termeljen. A tüzet a klasszikus görög 
mithológia szerint Prometheus lopta le az égből, vagyis az Olymposról, ame
lyet az istenek hazájának tartottak. Gyakorlatban ez valószinüleg úgy zaj
lott le, hogy a villámcsapás következtéből kigyulladt fából nyerte az ősem
ber a tüzet és véletlenül jöhetett rá, hogy a megperzselődött növényi mag 
jobb izü, könnyebben emészthető.

Az őskori történelem tanúsága szerint, az akkor élő népeknél a férfiak 
elsősorban vadászattal foglalkoztak, ahogy az ma is megfigyelhető egyes af
rikai, civilizációtól elzárt törzsek esetében. Minden bizonnyal az ősasszony 
figyelte mag elsőként a növények fejlődését a nagvak csírázásától egészen a 
termésérésig. Ezek a megfigyelések sarkalhatták arra, hogy maga is elvesse a 
magot a fellazított talajba és várja a termés beérését. Ezzel az aktussal,az 
addig gyűjtögető életet élő népek mindinkább helyhez kötötté váltak. Az ős
asszony, miközben figyelte növényeinek fejlődését; önkéntelenül észre kellett, 
hogy vegye a növényeit kárositó különböző állatok /rovarok, madarak, sülősök/ 
jelenlétét is növényein, és a maga, akkori eszközeivel biztosan fel is vette 
a harcot ellenük. Más szóval ez azt jelenti, hogy a növényvédelem egyidős a 
tudatos növénytermesztéssel. *
* Már az ókorban is voltak olyan gondolkodok, akik keresték az egyes nö
vényi kártevők és kórokozók elleni védekezés különböző módozatait. Az első 
feljegyzések az i.e. 1000 körüli időkből származnak, amely szerint az indi
ai Véddk emlitést tettek arról, hogy milyen módszerekkel védekeztek a rak
tározott termények kártevői ellen. A zsidó Talmidban is található egy ren
delkezés, amely előirja, hogy a sós port milyen %-os arányban kell a forga
lomba kerülő gabonához keverni, hogy abban a raktári kártevők el ne szapo
rodhassanak. Homeros az i.e. 950 körül a sáskák elleni védekezés módozatait 
irta le. Aristoteles /i.e. 384-322/, a lángeszű filozófus, természettudomány- 
nyal foglalkozó Írásaiban többek között a hemyókártevők irtását is tárgyal
ja. Később a római Varro /i.e. 116-127/ "De rustica libri" c. munkájának 3. 
kötetében több mint 50 görög munkára hivatkozva tesz emlitést a kártevő ál
latok elleni védekezés különböző módozatairól. Plinius /i.e. 23-79/ a "His
toria naturalis "-ban foglalkozik védekezési problémákkal, irajd Collumella 
/i.sz. 1. század/ a "Du re rustica" cimü 12 kötetes munkájának 10. kötetét 
a hernyók pusztításának szenteli, majd megalkotja az első növényvédelmi nap
tárt, amely az évszakonkénti védekezési teendőket tartalmazza.
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Annak ellenéig hogy a görög-rcmai világ már gyakorlati eljárásokat is 
ismertet az egyes kártevők leküzdésére, az ókori zsidó nép történetét tar
talmazó ószövetségi Biblia a kárositok és egyéb elemi csapások /szárazság, 
sso/ fellépéseî  a2 isten csapásának tekinti,amely mind azért van, mert az 
emberek nerc, tartanak bünbánatot és nem térnek meg az Úrhoz. A Királyok alsó 
iönyvéban Salamon király imádsága, majd Joel próféta könyve, amely valószi- 
nüleg a fogság idején Íródott, továbbá Ámosz próféta könyvének megfelelő 
sorai iVind erről tanúskodnak.

A Római Birodalom bukása után /i.sz. 476/ Európában kialakult zűrzava
ros évszázadból nem maradtak fenn Írásos emlékek a kártevők elleni védeke
zési módszerekről.

A középkorban a teológiával foglalkozó tudományok virágoztak. E kortól 
való rovartani munkák főleg a görög és rettai irók munkáiban található ada
tok adaptálására szorítkoztak.

Hazai vonatkozásban a 17. században jelentek meg az első olyan mezőgaz
dasági szakmunkák, amelyekben a kártevőkről is történik említés. A közölt is
meretanyagon igen erősen érződik a klasszikus görög-rcmai hatás, amely arra 
utal, hogy Nyugat-Európából betelepített különböző szerzetesrendek: bencé
sek, pálosok, jezsuiták kezdték meg a korszerű földművelésre oktatni a ma
gyarságot.

A 17. század első felének kimagasló gazdasági szakírója Lippay János 
/1606-1666/, az akkori esztergomi érsek Lippay György öccse. 6 maga jezsui
ta szerzetes volt. 6 könyvét ismerjük, amelyek közül legjelentősebbek a 
M  adást Hegért "Calendarium oeconomicum perpetuum" 1661-es kiadása és az 
16«4-hen megjelent "Posoni kert". Mindkét könyvében igen részletesen foglal
kozik az egyes növényi kultúrákat kárositó különböző hemyófajok leírásával, 
fejlö^ésmenetükkel és az ellenük való védekezéssel. Hazai vonatkozásban ő ve
ti fel először a biológiai védekezés gondolatát, amelynek lényege, hogy élő 
szervezetei használunk fel egy másik élő szervezet elpusztítására. Bizonyos 
növényeknek, bizonyos rovarokra kifejtett repellens hatását is megfigyelte. 
Szamos felismerésének tudományos szintű realizálása napjaink kutatási prog
ramját képezi.

A nemzetközi irodalomban 1756-ban a nagy Linné irt elsőnek a biológiai 
védekezésről. Egyik időtálló megjegyzése a következőképpen hangzik: "ami
óta az eirber megfigyelte mennyi kárt tesznek a rovarok, sokféle rródot eszelt 
ki irtásukra, de meg senki sem gondolt arra, hogy a rovarokat a rovarok ál
tal irtsák. Minden rovarnak negvan a naga oroszlánja, mely üldözi és irtja, џ 
\ növények megtisztítása céljából ezeket a ragadozó rovarokat kellene meg
szelídíteni és óvni."

A 18. századi nagy hernyójárások, a madarak mint biológiai ellenségek, 
szerepére hívják fel a figyelmet. Nagyváthy János 1791-ben megjelent "Szor
galmas mezei gazda" c. könyvében erről igy ir: "Ha a madarakat pusztítjuk, 
a férgek szaporodnak el. Azt nem lehet tagadni, hogy a Verebek sok Hernyót, 
Tsere bogárt el-emésztenek. "

Qr.litésre méltó még ebből az időszakból Grossinger János /1728-1803/ 
jezsuita természettudós "Universa historia physica regni Hungáriáé,secun
dum tria naturae regna digesta" cisii 5 kötetes munkájának 4. kötete,amely 
1794-ben jelent meg és "Entcmológia’ cirret viseli. Ebben a kötetben már 
részletesen ir a biológiai védekezés akkor használatos módozatairól. Pl. a
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káros hernyók tömeges megjelenésekor az ezeket pusztító hangyák összegyűj
tését és a hemyós területeken való kibocsátásukat, valamint a hernyókkal 
táplálkozó madarak odatelepítését javasolja.

. A fentebb emlitett néhány kiragadott könyv természetesen távolból sem 
öleli fel azokat a munkákat, melyeknek egy-egy fejezete a biológiai védeke
zés gondolatával vagy nár kisebb-nagyobb gyakorlati alkalmazásának eredmé
nyeivel foglalkozik, csupán bizonyítani szerettem volna, hogy a gondolat 
nem újkeletű, hanem mióta természeti megfigyelés folyik, azóta mindig visz- 
sza-vissza térő probléma..

A szervezett növényvédelem hazánkban az 180O-as évek derekán indult meg, 
amikor az egyre szaporodó hemyókártételek arra sarkalták a hatóságokat,hogy 
a külföldön már korábban hozott törvényekhez hasonlóan itthon is törvényesít
sék a hemyóirtást /más néven növényvédelmet/. Kezdetben csak törvényeket 
hoztak a különböző kártevők pusztítására, majd a szőlőkulturánkat megsermi- 
sitéssel fenyegető filloxera ausztriai megtelepedése után rövidesen 1800-ban 
megszervezték az Országos Phy 1 loxera-Kisérleti Állomást. Az intézmény több 
átszervezésen ment keresztül az elmúlt közel 100 esztendő folyamán és nap
jainkban mint Növényvédelmi Kutató Intézet működik.

A magyar növényvédelmi irodaion az elmúlt 100 esztendő folyamán több- 
izben számolt be biológiai védekezési kísérletekről. Legjelentősebb sike
reket a 20-as évek végén a vérbetü fürkésznék az Aphelinue mali-nak bete
lepítésével érte el /Dr.Jeszenszky Árpád nevéhez fűződik/. Ugyanebben az 
időszakban fedezte fel Húsz Béla a Bacillus thuringiensis-t, mint a kuko
ricamoly hernyók ellen alkabrazható biológiai védekezési módszert. Eredmé
nyei egészen az БО-es évek végéig csak irodalmi érdekességek maradtak,majd 
ettől az időtől kezdve egyes nyugati országokban megindult e faj spóráinak 
ipar szerű előállítása és ma már, főleg erdei kártevők ellen, több 10 ezer 
hektáron kerül alkalmazásra /pl. Korzika szigetén gyapjaspille ellen/. Az 
50-es évek végén a burgcnyabogár egyik Amerikában élő természetes ellensé
gét az amerikai ragadozó poloskát /Perillus bioculatus/ telepítettük be ha
zánkba. A betelepítési kísérletek a poloska és a burgonyabogár egyes fejlő
dési alapjainak eltérő fejlődésmenete miatt fiaskóval végződtek. Több mint 
10 év óta a Növényvédelmi Kutató Intézet Állattani Osztályának fő kutatási 
témája a rovarkártevők elleni biológiai védekezési módszerek kidolgozása.E- 
zen kivül a MÉM Növényvédelmi és Agrokémiai Központjának Hódmezővásárhelyen 
nüködő Biológiai Védekezési Laboratórium és számos vidéki Növényvédelmi és 
Agrokémiai Állomás foglalkozik a biológiai védekezés gyakorlati megvalósítá
sával.

A rovarok elleni biológiai védekezés fegyvertára a második világháború 
végéig kizárólag a paraziták és epiziták továbbá a rovarpatogén mikroszer
vezetek alkalmazásából állt. Annak ellenére, hogy számos kártevő ellen és 
több országban ezekkel a módszerekkel értek el eredményeket, a modern mező- 
gazdasági termelés a kártevők egyedszánának gazdasági szempontból veszély
telen szintre szorításához, a peszticidekkel történő védekezéssel szemben, 
e módszereket elégtelennek minősítette. A korszerű módszerekkel, iparszerei
én termelő mezőgazdasági nagyüzemek célja, hogy a felület egységről minél 
nagyobb mennyiségű energiát szolgáltató terményt takarítsanak be. Mai is
mereteink szerint, ez csak a peszticidek igen intenzív alkalmazása mellett 
válik lehetségessé. A terméserednények szakadatlan növelését parancsolólag 
Írja elő az errberi populáció jelenlegi nagyméretű gradációja, amely azt je
lenti, hogy a mostani 4 millárdos lélekszám az ezredfordulóra, a demográ
fusok becslése szerint duplájára emelkedik. Ha felidézzük a FAD főigazgató
jának 1976. évi jelentését, miszerint a II. világháború 6 esztendeje alatt
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a különböző harctereken 45 millió ember pusztult el, és 1975-ben, tehát egy 
év alatt, 70 millió ember halt éhen, éhezés vagy rosszultápláltság következ
tében, és ehhez hozzávesszük a Rátái Klubnak azokat a becsléseit, amelynek 
alapján 1982-85 között Délkelet-Ázsiában "éhségbomba" fog robbanni, amely 
500 millió enber éhhalálát jelenti, altkor azt hiszem, hogy egyenlőre csak 
olyan módszerek jöhetnek számi tásta a rovarkártevők elleni védekezés terén, 
amelyek egyéb tényezők mellett, a maximális terméseredmények elérését teszik 
lehetővé. Ilyen módszer, jelenlegi ismereteink szerint csak a peszticides vé
dekezési módszer.A peszticides védelem viszont ökológiai szempontból vet féL 
olyan problémákat a környezet állandó szennyezése miatt, amely-elsősorban hu
mántoxikológiai, de egyéb szempontokból is kifogásolható. Ebből a rendkívül 
paradoxonból következik, hogy a növényvédelmi szakemberek nem térhetnek ki 
olyan uj védekezési módszerek kutatása elől, amely csökkent peszticiddel, 
vagy peszticid-mentesen oldja meg a kártevő populációk egyedszámának csök
kentését.

Nézzünk szembe a kérdéssel ! Milyen uj módszerek kutatása Ígérkezik sike
resnek? Az utóbbi hárem évtized rovarfiziológiai, etológiái,genetikai,bio
kémiai és ökológiai kutatásainak ismeretében a következők jöhetnek számítás
ba:
1./ genetikai módszer, amely a rovarok sterilitásán alapszik és önpusztító

úgynevezett "autocid” vagy steril-him technika néven vált ismertté.
■2./ Juvenilhonron hatását utánzó JH-analógok az u.n. juvenoidok,
3. / Szexferomonok vagy más néven ivari csalogatóanyagok, és
4. / Mikrobiológiai eljárások alkalmazása.

A genetikai ismereteken alapuló autocid módszer kidolgozását az tette 
lehetővé, hogy a negyvenes évek közepén Kipling amerikai entomológus felfe
dezte, hogy az ionizáló .'sugarakkal /gamma, röntgen/ kezelt him imágok élet
tevékenysége, párzási kedve nem csökken, de az ilyen hinnél párzott nőstény 
életképtelen utódokat hoz létre. E módszert először Észak-Anerikában az em
lős állatokat pusztító amerikai húslégy /Cochlicmya himinivorax/ ellen alkal
mazták. A módszer feltételezi a kibocsátásra kerülő hímek tömeges laborató
riumi tenyésztésének megoldását, valamint az optimális sugárdózis megállapi- 
tását, végül a helikopterrel történő egyenletes kiszórást a veszélyeztetett 
területekre. Az első kísérletek teljes sikerrel jártak ugyannyira, hogy már 
3 évtizede ezzel a módszerrel folyik a védekezés. A sikereken felbuzdulva 
világszerte megindultak a kutatások más kártevők autocid módszerrel törté
nő irtására. Elsősorban a trópusi gyümölcslegyek, az almamoly, a földközi 
tengeri gyümölcslégy és a babzsizsikkel foglalkoztak. Almamollyal 1976-77- 
ben kanadai kutatók értek el gyakorlati eredményeket. 460 hektáros izolált 
almásban az almamollyal fertőzött almák százaléka kisebb volt mint a vegy
szerrel kezelt kontroli-gyümölcsösben. A kanadai kutatók számításai szerint 
az autocid módszer alkalmazása az első évben kétszer drágább volt, mint a 
vegyszeres kezelés, de a következő években az egyre kisebb egyedszám miatt 
kevesebb sterilhim kibocsátására volt szükség, igy a költségek fokozatosan 
csökkentek.

Az almamoly, a gyümölcsmoly és a babzsizsik elleni auticides módszer 
kidolgozásával hazánkban a Növényvédelmi Kutató Intézet Állattani Osztályán 
több mint 10 éve foglalkoznak. Almamoly esetében a kanadaiakhoz hasonló gya
korlati siker, a törregtenyésztés költséges volta, továbbá a hazai almamoly 
populáció területi eloszlása miatt eddig nem volt elérhető. Mivel a tömegte
nyésztési módszerek gyorsan fejlődnek, ezért remélhető, hogy a hazai kutatá-



- 95 -

sok eredményei is realizálhatók lesznek a gyakorlatlan. Csak mellesleg em
lítem meg, hogy két évtizeddel ezelőtt még az volt a felfogás, hogy növény
evő rovarokat csak a tápnövényükön lehet nevelni, ma már kb. 750 rovarfajt 
tudunk mesterséges táptalajon felnevelni.

Az örökléstanban ismert úgynevezett genetikai inkompatibilitás ismere
te is egy újabb védekezési módszer lehetőségeit rejti magában. Osztrák és 
csehszlovák entcmológusok megállapították, hogy a cseresznyelégy egymástól 
távol élő populációi, egymással keresztezve életképtelen utódokat . hoznak 
létre. A gyakorlati alkalmazhatósághoz nem szükséges mást tenni, mint ilym 
inkonpatibilis rasszokat tömegesen tenyészteni és egyik nemiket a másik rassz 
természetes populációjának biotcpjában»megfelelő egyedszámmal kibocsátani.A 
hatás ugyanaz, mintha a steril-himekkel árasztottuk volna el a területet.

A genetikai tudományok rohamos fejlődésének ismeretében lehetségesnek 
látszik, a rovarok genetikai megváltoztatása is, ami eddig nem is sejtett 
lehetőségeket nyit meg a gyakorlati védekezési módszerek fejlődésében.

Az utóbbi másfél évtized rovarfiziológiai kutatásainak eredményéként 
a rovarok életfolyamatait szabályozó hormonmeahanizmusok megismerése vetet
te fel újabb védekezési módszerek kidolgozásának lehetőségét. A csehszlovák 
Sldma és az, amerikai Williams a Harvard Egyetemen végzett kutatásaik során 
felfedeztek egy juvenilhornon hatású növényi anyagot. A juvenilhormcn a ro
varok átalakulásával és szaporodásával kapcsolatos élettani folyamatok sza
bályozásában vesz részt. Hatásmechanizmusuk abban különbözik az inszektici- 
dektől, hogy nem ölik meg azonnal a rovart, hanem általuk az embrionális és 
postembrianális fejlődés során olyan morfogenetikai változások indukálhatok, 
amelynek következtében a rovar egy későbbi időpontban pusztul el.

A juvenilhornon hatású szerves vegyületeket az úgynevezett juvenoidokat, 
amelyek szintézise napjainkban igen széles körben folyik, maga Williams az 
inszekticidek harmadik nemzedékének nevezte el. A kezdeti sikerek nyomán úgy 
látszott, hogy velük a kártevők elleni védekezés egy olyan magas fokú szelek
tív módszerét sikerült megtalálni, amely feloldja a peszticides növényvéde
lem előbb említett nagy paradoxonját.

Az elmúlt 10 esztendő alatt j uvenoidokkal végzett kísérleti eredmények
ből a következő megállapít ások tehetők:

Környezetvédelmi és humántoxikológiai szempontból az eddig vizsgált ju- 
venoidok veszélytelennek vagy kevéssé veszélyesnek bizonyultak. Pl. akut o- 
rális ID-SO értékük patkányokon többezer graimnak adódott. A szubakut, tera- 
togén és mutagén ellenőrző vizsgálatok is megnyugtató adatokat adtak.

Az eddig alkalmazásra került juvenoidok a természetbe kijuttatva rövid 
idő alatt elbomlanak, a magasabbrendü állatok szervezetébe jutva ott gyorsan 
degradálódnak, metabolitjaik sem károsak, egyszóval kumuláció és magnifikáció
veszélye nem áll fenn.

A halakon végzett tesztelési vizsgálatok során is magas LD-50 értékeket 
kaptak. Vadtcocikológiai vonatkozásban is kedvező hatásúak.

Rovarokon kifejlett szelektivitásuk olyan nagyfokú, hogy pl. Varjas kol
légára vizsgálatai szerint a j uvenoidokkal kezelt hernyókból az endogén para
ziták /fürkészlegyek és fürkészdarazsak/ károsodás nélkül kifejlődtek.
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A juvenoidok a fentebb emlitett előnyös tulajdonságai mellett mégsem 
tudtak a gyakorlatban olyan mértékben elterjedni, mint azt várni lehetett 
volna. Nagyméretű alkalmazásukat gátolja az a hátrányos tulajdonságuk,hogy 
a rovarok egyedfejlődésének csak egy meghatározott szenzitiv szakaszában 
hatnak. Tehát, ha eredményt akarunk elérni juvenoidos kezeléssel, akkor azt 
a rovar egyedfejlődéséhez pontosan időziteni kell. Mivel a rovarpopulációk 
egyedfejlődés tekintetében sohasem homogének, ezért mindig csak a populáció 
éppen érzékeny stádiumban lévő kis százalékára hatásos. A nehézség áthida
lására jelenlek igen nagy erőfeszítéseket tesznek a kutatók, hogy növeljék 
a juvenoidok szabadföldi stabilitását, amelyet a hatóanyag szerkezetében 
végzett változtatásokkal mint pedig a formulázás módjának megváltoztatásá
val próbálnak elérni.

Úgy a külföldi, mint az eddig végzett hazai vizsgálatok eredményei a- 
lapján a juvenoidok elsősorban ezivákártevák /levéltetvek, pajzstetvek,le
vélbolhák, lisztecskék/ továbbá többgenerációs moly lepkefa jók /gyümölcsmo- 
lyok, szőlőnolydk/ ellen látszanak perspektivikusnak. Erdészeti vonatkozás
ban különösen a lcmbpusztitó hernyók, a humán entanológiában pedig istálló- 
legyek és talán szúnyogok ellen kerülhet alkalmazásra.

A rovarhonTcnak egy másik jelentős csoportjának a vedléei hormonok vagy 
ekdisonoknak gyakorlati felhasználására is történtek próbálkozások. Ezek any- 
nyiban előnyösebbek mint a juvenoidok, hogy már a fiatal lárvát is elpusz
títják. Egyébként a lárvafejlődés bármelyik szakaszába bejutva a lárva szer
vezetébe, rövid időn belül morfológiai változásokat idéznek elő, amely a lár
va pusztulásához vezet.

A vedlési hormonok gyakorlati alkalmazását egyenőre két tényező akadá
lyozza. Az egyik az, hogy a rovarok kültakaróján nem vagy csak nagyon von
tatottan hatolnak át, mivel polihidroxi-szteroidok, tehát erősen poláros 
jellegűek. A másik pedig, hogy bonyolult szerkezetük miatt előállításuk e- 
gyelőre rendkívül költséges.

A szelektiv védekezési módszerek egy másik igen jelentős vonalát kép
viselik azoknak az anyagcsoportoknak a megismerése, amelyek a rovarok fa- 
jonbelüli információcseréjét biztosítják és amelyet feromonoknak nevezzünk. 
Ezek az anyagok a kémiai koímunikáció eszközei. Közülük az elmúlt 10 év so
rán különös helyet foglaltak el az ivari csalogatóanyagok, vagy szexuális 
fercmonok röviden szexfermonak. A fajok nagyrészénél a nőstények termelik 
ezeket az anyagokat. Szerkezeti képletüket is sikerült megállapítani igy 
szintetikus utón is előállíthatok és kb. 5 éve kereskedelmi forgalomban is 
vannak. Gyakorlati alkalmazásukra a következő lehetőségek kínálkoznak: A 
szintetikus szexfercmonokat tartalmazó csapdák szabadföldi kihelyezésével a 
hímek rajzásának ideje megállapítható, ezáltal a legkedvezőbb védekezési i- 
dőpont pontosan meghatározható, ami lehetővé teszi, hogy a vegyszeres keze
lések számát csökkentsük.

A ferctnonos csapdák alkalmazásának eddigi kedvező tapasztalatai felve
tették azt a kérdést, hogy nem lehet-e egy adott területen annyi csapdát ki
helyezni, amivel az ott élő hímek összefoghatok lennének. Az ilyenirányú 
próbálkozások eddig még nem hozták meg a várt sikert, amelynek oka vélemé
nyünk szerint a fajok diszperzitásának, és etológiái tulajdonságainak nem 
megfelelő ismeretében keresendő.

A szexferomcnok szintetikus előállításakor, hozzájuk egészen közelál
ló vegyületekkel is végeztek kísérleteket, amelyeknek során kiderült, hogy 
ezek képesek megakadályozni a természetes ferorronoknak a hinek tájékozódó-
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sát biztositó hatását. Ezeket az anyagokat inhibitoroknak nevezték el. Te
hát meg van a lehetősége annak, hogy a növényállomány légterét ilyen szex- 
ferorton-inhibitor anyaggal telítsük, ezáltal a himek a nőstények irányában 
történő tájékozódását megzavarják. Az inhibiciós technikának a szabadföldi 
kísérletek szerint óriási előnye, hogy nemcsak egy fajhoz tartozó himek o- 
rientációját zavarja meg, hanem az egy genusba tartozó fajok hímjeiét is.
A Növényvédelmi Kutató Intézetben a keleti gyümölcsmoly hímjeit inhibitor 
hatású dodecilacetát 16 g/ha/14 nap dózissal, sikerült úgy megzavarni,hogy 
csak kis százalékuk találta meg a nőstényt. 160 g/ha/14 dózis pedig telje
sen megakadályozta a nőstények megtalálását /Jermy, Tóth/.

A légtér-belitéses módszernek egy másik változata, amikor a nőstény 
szintetikus szexf érámon j át a megvédendő növényállományban viszonylag nagy 
mennyiségben, egyenletesen kijuttatjuk, ezáltal dezorientáljuk a hímeket, 
ennek folytán a párzás és természetesen a szaporodás elmarad. Ezt az eljá
rást konfúzióé technikának nevezik. Ezzel a módszerrel az első sikereket 
erdei gyapjaslepkével az Egyesült Államokban érték el. Azóta Európában a 
keleti gyümölcsmollyal, a szilvamollyal és a kukoricamollyal végeztek ered
ményes kísérleteket .A beszámolók szerint csak közepesen fertőzött területen 
sikerült a himek, nőstények iránti orientációját megzavarni. Hektáronként 
100-300 g-nyi mikrokapszulás szexferomont használtak fel.

Úgy az inhibitor, mint a konfuziós technika szélesebb körű elterjedé
sének legfőbb akadálya, hogy a szintetikus feromonok jelenlegi formulázása 
nem megfelelő. Optimális követelmény az lenne, ezekkel a rendkívül illékony 
anyagokkal szemben, hogy minél hosszabb ideig, lehetőlet egyenletes koncent
rációban telitsék a megvédendő növényállomány légterét.

A szexferomonek használatának igen figyelemreméltó előnye a rovarhormo- 
nokkal szénben, mint utóbbiak a vadonélő állatok és az ember szempontjá
ból bizonyos fokú hunántoxikológiai ellenőrzést igényelnek, addig a szinteti
kus szexferomonok nemcsak, hogy kímélik az ökoszisztéma hasznos tagjait,hanem 
csak a kérdéses faj egyedszámát csökkentik, azonkívül nár szerkezetük miatt 
is humántoxikológiai veszélyességük valószínűleg elhanyagolható. Egyenlőre 
rendkívül szelektív tulajdonságú egyedszámcsökkentő anyagoknak tekinthetők. 
Nyugodtan állíthatjuk, hogy a közeli jövőben közvetlen védekezési óéira is 
felhasználhatók lesznek, ha a kívánatos formálás problémája megoldást nyer. 
Gyakorlati alkalmazásukkal kapcsolatban még a következő igen fontos biológi
ai problémát kell megoldani: nevezetesen mekkora az a legkisebb terület, a- 
melyen a feromonok eredménnyel használhatók, mert hiszen, ha nagyon kis terü
leten történik a növényállomány légterének telitése, akkor megvan a veszélye 
annak, hogy a környéken már megtermékenyült nőstények berepülnek és ezen vé
dekezési módszer hatását lerontják. De remélhető, hogy ennek a nehézségnek a 
megoldása csak idő kérdése.

A szexferomonok kutatásán kivül egyéb fercmonok kutatása is eredménnyel 
kecsegtet. így pl. a cseresznyeléggyel kapcsolatban negállapitást nyert,hogy 
a nőstény, miután a gyümölcsbe elhelyezte tojását, a gyümölcs felületére pot- 
rohával egy olyan feraient ken, amely elriasztja a következő petézni óhajtó 
nőstényt, igy ugyanabba a gyümölcsbe még egy tojás berakására nem kerülhet 
sor. Ennek köszönhető, hgy a cseresznyében csak egy lárva találtató. Svájci 
entemológusok ezt a petézést gátló fercmont már kimutatták és szerkezetkémi- 
kusok foglalkoznak összetételének megállapításával. Ha sikerül a szintetikus 
előállitás,ugy a cseresznyelégy elleni védekezés uj távlatai nyílnak meg, a- 
mely lehetővé teszi, hogy megszabaduljunk a kellemetlen nyüves cseresznyétől.
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Itt jegyzendő meg, hogy hazánkban a MÉM Növényvédelmi és Agorkémiai Köz
pontja irányításával 1977-ben az egész ország területén magyar, szovjet,a- 
merikai, olasz, rátán és francia cégek által készitett szintetikus szexferő
mön készítmények kerültek kipróbálásra, mintegy 7 lepkefajon. A konfuziós 
technikával Sántha ár. foglalkozott. A részletesebb eredmények ismertetése 
messzire vezetne, inkább csak az alapelvek tárgyalására szorítkoztam.

Néhány szóban még a mikrobiológiai védekezési módszer, mint a biológiai 
védekezés egyik igen intenziven müveit ágáról kell megemlékeznem. Számos tő
ke és szocialista országban különböző neveken már forgalomba kerültek a Ba
cillus thüringiensis-ből készült spórakészitmények, vízben oldható paszta 
vagy por forrójában. Ezekből készült szuszpenziók helikopteres kipenretezése, 
elsősorban erdészeti kártevők ellen, hozott sikereket. Hazai kipróbálásuk is 
nagyon pozitív eredménnyel zártul ISzalay-Marzeó és Halmágyi/. Kiterjedtebb 
alkalmazásukat gazdaságossági meggondolások korlátozzák.

Egyes külföldi szerzők legnagyobb perspektívát a rovarpathogén vírusok 
alkalmazásában látják, különösen a trópusok főkártevői ellen, ahol az inszek- 
ticidekkel szemben igen rövid idő alatt erős rezisztencia alakul ki. A rovar- 
patogén virusok gyakorlati elterjedésének legnagyobb akadálya az a régóta vi
tatott, de mind mai napig megnyugtatóan meg nem oldott kérdés, hogy a rovar
pathogén virusok vajon veszélyesek-e az enterre vagy sem?

Az előbb elmondották csak nagy vonalakban mutatták be azokat a módsze
reket és lehetőségeket', amelyeket ma a növényvédelmi entomológia tudománya 
elért a kártevő rovarfajok egyedszárónak csökkentése érdekében. Mint az is
mertetésből is kiderült, igen lázas munka folyik szerte a világon, hogy a 
peszticidek alkalmazását minél kisebb területre tudjuk visszaszorítani. A ku
tatási eredmények jelenlegi állása szerint azonban egyedül a biológiai mód
szerek nem adnak olyan átütő sikert, amely kiküszöbölhetné a peszticides vé
dekezési módszert. Az uj biológiai módszerek egyenlőre csupán kiegészítői le
hetnek a kémiai védelemnek olyanképpen, hogy bizonyos esetekben, alkalmazásuk
kor redukálni lehet a kémiai kezelések számát. Ez is sóikat jelenthet a mester
séges ökoszisztémák peszticid terhelésének csökkentése szempontj ából. Jelen
leg növényvédelmük az úgynevezett integrált védekezési módszerek fokozttabb 
bevezetésén fáradozik. "Integrált védekezésnek nevezzük a komplex védekezés
nek azt az esetét, amely a kárositók egyedszárnának a gazdasági kár szintje a- 
latti szinten való szabályozásához az agrobiooönózis természetes biotikus sza
bályozó tényezőit is fe Ihasználja. " /Jeimy/.

Végezetül szeretném megjegyezni, hogy a növényi kártevői elleni uj vé
dekezési módszerek kidolgozásában a biológiai és kémiai tudományok rendkívül 
sck ága vesz részt, nem úgy mint negyedszázaddal ezelőtt, amikor csak az al
kalmazott tudományok körébe utalták a kártevők elleni védekezés megoldását. 
Szilárd meggyőződésem, hogy a különböző társtudományok összefogásával nyilik 
csak lehetőség olyan uj, eddig még nem is sejtett módszerek kidolgozására,a- 
mely az ökoszisztémákat alkotó hasznos populációk kímélése mellett, a kárte
vő rovarok egyedszárót olyan szintre szőrit ja le, amely gazdasági kárnak már 
nem minősül. Eïre a nagy összefogott munkára is érvényes, minden idők egyik 
legnaqvobb biológusának Pausteur-nak megállapitása miszerint: Il n'y pas de 
sciences appliquées, il y a les sciences et les applications des sciences." 
Amelyet szabad fordításban talán igy mondhatunk, hogy "Nincsenek alkalmazott 
tudományok, csak tudományok vannak, melyeket alkalmazunk."
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A Biológiai és Orvosi Szakbizottság ökológiai Munkabizottságának 
ülése 1978.julius 6-án Keszthely en, az Agrártudományi Egyetemen

A Balaton délnyugati öblözetei halainak 
ökológiai változásai
Dr.Kölüs Gábor

/Keszthelyi Agrártudományi Egyetem/ 
Állattani Tanszék

A Balaton védelmének egyik fontos részét teszi ki az ott megnyilvánu
ló ökológiai adottságoknak és változások okainak tanulmányozása. Éhnek hi
vatott kutató bázisa a MTA Tihanyi Biológiai Kutató Intézet. Viszont nincs 
olyan biológus, ökológus, akinek a Balaton, mint hazánk legváltozatosabb ö- 
koszisztéma egysége ne lenne szivügye.

Az 1930-as évekig a Balaton élővilágát a nagy állandóság jellemezte. 
Inkább a mennyiségi változásokat tudtuk észlelni. Mig a növekvő antropogen 
hatások a Balaton élőegységének minőségi változásait idézték elő, mégpedig 
negativ irányban. Etre már korábban felfigyeltek, igy Sebestyén és Ehtz, 
majd későbben az SO-es évektől kezdve WOjnarovich, Hortobágyi, Tamás. 1934- 
ben be is következett a nagy balatoni depresszió, az u.n."vizvirágzás" for
májában. S azóta ez már kétszer ismétlődött--Majd 1975-ben jelentkező bala
toni halpusztulás, ill. keszthelyi láp szennyviztelep környéki csatornáiban 
1976-ban történő halpusztulás, valamint az 1977. évben uovanott lezajlott 
látványos madárpusztulás, figyelmeztetett bennünket, különösen a keszthelyi 
öböl térségében kialakult veszélyre.

Ez utóbbi három nagy halpusztulás okainak felderítésében személy sze
rint is résztvettem a VEAB és az akkori Természetvédelmi Hivatal megbízásá
ból a kutatási munkaprogramm keretében történő kutatás révén. Mégis azt ta
pasztaltuk, hogy véleményeinket különböző intézkedő szervek az események i- 
dőszakában nem vették figyelembe, s csak azután ismerték el figyelmezteté
seink indokoltságát.

Mint említettem az eseményeknek említésre méltó előzményei voltak,még
pedig az alábbiak.

A települések növekedése, a partvédeleimel kapcsolatos hinár- és nád
irtás, mint antropogén hatások már 1934-ben elősegítették a kék algák /Mic- 
rocystis aeruginosa és a Microcystis flos-aquae/ a vizvirágzás kialakulását.

1960 júliusában a tápanyagdusulás következtében az eutrofizáaió robba
násszerűen jelentkezett a Balatonboglár térségében az Anabaena flos-aquae 
és a Anabaena jacutica okozott vizvirágzást sőt az év augusztusában a Mia- 
roaystis flos - aquae volt okozója a vizvirágzásnak. 1966-ban a keszthelyi
öböl tejfelsürüségü kék alga törregüvé vált, s aggodalomnál szemléltük az ott 
kialakult vizvirágzást. Ezt akkor az Aphanizomenon flos-aquae mérhetetlen 
felszaporodása okozta, s borította fel a keszthelyi öböl biotop egyensúlyi 
állapotát.
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A vízszennyeződés és dusulás 1975. évben bekövetkezett nagy halpusztu
lás formájában hívta fel újra a figyelmet. Ez ideijén már megjelentek olyan 
állati- és növényi taxának, melyek előremutattak az egyensúly megbomlására 
és az eutrofizáció megnövekedését tükrözték. Ez elsősorban a hínár felszapo
rodásában és a Lyngbya lirmetiea ! fonalas moszat / 850-szeresére való növe
kedését mutatta az 1967-1974-ig terjedő időszakhoz viszonyítva /Tamás sze
rint/. A nagyarányú kovamoszatok felszaporodása, főleg a Cyalotea kovaalga 
fajok jelenléte vált veszélyessé. így 1974-ben az eutrofizáció bekövetkezé
se a fi tornásszá ill. a zoemassza növekedése tulaj dóriképpen a biomassza nagy
arányú felfutása a Balaton DNY-í öblözeteiben igen súlyos hipertrof állapo
tot eredményezett. A viz már március elején tejszerüen opálossá vált, majd 
szeptemberre barnás-zöld szint mutatott, s bekövetkezett a vizvirágzás, ami 
végül is 1975 február-március hónapjában az említett nagy halpusztuláshoz 
vezetett.

1975 február közepén hozott hozzám dr.Tóth László biológus néhány elpusz
tult halat Balatcnboglár térségéből mérgezésre gyanakodva. Az első látásra ki
jelentem, hogy nem valószínű a toxikus pusztulás, mivel a kopoltyú szinezett- 
sége, valamint a bőrön látható vérömlenyekből Ítélve inkább légzési elégte
lenségre gyanakszom. Pontosabb vizsgálat céljából ajánlottam, hogy keresse 
fel dr.Pénzes Bethen halbiológust. Közben március elején az Állattani Szak
osztályi ülésen tájékoztattam a hallgatóságot az észlelt halpusztulás
ról ahol dr.Pénzes Bethen is jelen volt.Több lirmológus beválásával megindí
tották a részletes vizsgálatokat. A halpusztulás okairól 1975 október 3-án 
szánolt be dr.Pénzes Bethen az Állattani Szakosztály ülésén.

Mint akkor ismertté vált, Fonyód és Balatcnmária között 1975 február 2- 
március 20-ig tartott a nagy halpusztulás, s április 6-áig 272 q halat szed
tek ki, s kb. kétszer annyi a nádasokban veszett, s igy kb. összesen 6-800 q 
hal pusztulhatott el. Ez kb. 15 km2 halállományára vonatkozik. Ez a tény egy 
szomorú statisztikai adatot szolgáltatott a Balaton azon térsége halainak faj- 
és egyedszám állapotára, tekintve, hogy az ide beúszó hallak is elpusztultak.A 
becslések szerint ez az ott élő halállomány 70 %-ára vonatkozott, ami suly%- 
ban kifejezve az alábbiak szerint oszlik meg:

55 % dévérkeszeg /Abramis brama/
18 % harcsa /Silurus glanis/
13 % angolna /Anguilla anguilla/
6 % ponty /Ciprinus carpio/
5 % fogassüllő /Stizosteidon lucioperca/
1 % fehér-busa /Ari stichthys-molitrix /
1 % aimr /Cbenopharingedcn idella/

nyálkás ccnpó /Tinca tinca/
karikakeszeg /Blieca bjorkna
garda /Pelecus cultratus/

1 %-szélhajtó küsz /Alburnus alburnus/
pirosszenü kele . /Scandinus erytroptalamus/
csuka /Esox lucius/
csapósügér /Perca fluviatilis/
.kősüllő /Stizostediode vurgaris/

Tehát 15 populáció képviselte az elpusztult halállományt.
Az okok az említett előzmények voltak, vagyis valószínűleg az ökológiai 

körülmények rendellenes változásai, mégpedig:
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1. / 1974-75 telén nem volt jégképződés. December l-től március ЗО-ig a víz
hőmérséklete 100 napon át 1 C° felett volt, s 8 C-ig ingadozott.

2. / A v í z  szine a nevezett térségen állandóan sárgás volt.
3. / A vizben /Tamás szerint/ Nitzechia aciaulavis és Synedra aaus kovaal

gák 10-17,8 mill. db/liter volt, mely különben csak 2-4 mill. db/liter 
szokott lenni.

4. / A kovaalgák felszaporodását a nevezett körzetben a viz szilícium /SiO-,/
tartalma is befolyásolta mivel /Sebestyén szerint/ az általános 20-25 
mg/liter helyett 74 mg/liter volt. Az emlitett kovaalgák tűszerű vázu
kat mint ismeretes a SiO, alkotja. Ezek befuródtak a kopoltyúlemezek 
légzőhánrjai közé, s az amúgy is kevés oxigén felvételét lehetetlenné 
tették, igy menthetetlenül beállt a fulladásos halál.

5.1 Amint a vizsgálatok kimutatták a szerves anyagok dusulását és veszélyét 
még fokozta e viz "a" klorofil mennyiségének és különböző aerob baktéri
umok ugrásszerű megnövekedése is.
A káros ökológiai állapotot 1975. március 20-án történt hirtelen lehűlés 

az igen erős orkánszerü szél, s ennek következtében a viz hullámázása szün
tette meg azáltal, hogy az erős vizmozgás a kovaalgákat szétroncsolta, s a 
viz 02~vel dusult. így végre "lélegzethez jutottak" a halak.

Az elmondottakból következik, hogy hasonló depressziók a Balaton más tér
ségében különösen a keszthelyi öblözetekben is előfordulhatnak.

Már 25 éve figyelemmel kisérhettan a Balaton keszthelyi öblözeteinek élő
világát, azok változásait. Először 1942-46-ig végeztem kisebb jelentőségű meg
figyeléseket, sőt módomban volt a motoros balatoni halászatról oktatófilmet 
is készíteni. Az akkori megfigyeléseimnek azonban tudományos értéke nincs. 
Néhány halfogási napot töltöttem halászhajón, s visszaemlékezésem szerint 
igen nagy volt a hal fajgazdagsága de méginkább azok mennyiségi mutatói. 1943 
őszén négy öblözeti halászaton vettem részt, s arra emlékszem, hogy minden nap 
50 q feletti zsákmánnyal futottunk be a halásztelepre.

Idevonatkozó adatok szerint az időben a Balaton halfajainak száma 30 kö
rül volt.

Az újabb vizsgálatok /a Keszthelyi Horgász Egyesülettől szerzett infor
mációk szerint is/ azt mutatják, hogy a keszthelyi öbölből csaknem eltűnt a 
a csapósügér /Perca fluviatilis/, - vágódurbincs /Acerina cernua/, - naphal 
/Iepomis gibbosus/, - menyhal /Iota lota/, - árász /Carassius carassius/, - 
máma /Barbus fluviatilis/, - ezüstös bálin /Biicca blicca/, - fejes dcmojko 
/Squalius dobula/, - kövicsik /Kü-hal - Coibitis barbatula/. Ma pedig csak 
20 faj fogható a keszthelyi öbölben, melyből három faj - /angolna, fehér- és 
pettyes busa/ betelepített, ill. újabban megjelent a tarka géb is.

A legmegbízhatóbb adatokat a Balatoni Halászati Vállalat keszthelyi rész
legétől sikerült beszereznem. Az idevonatkozó adatokat tiz év viszonylatában 
sikerült feldolgozni. Ezek némi tánpontot adnak a befogott fajokra, legfő
képpen pedig a leltért és pontosan könyvelt haihusmennyiségre napi fogásnak 
megfelelően. Ennek alapján módónban állt évi ütemezésben összehasonlítást vé
gezni a kifogott hal sulymennyiségére ill. a főbb halfajokra vonatkozóan ér
tékelést adni.
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Ebből kitűnik, hogy a keszthelyi öblözetekben a halhusprodukció 1967- 
1977-ig állandó csökkenő tendenciát mutat, annak ellenére, hogy nagymennyi
ségű ivadék behelyezést eszközölnek. Az egyes években kifogott halmennyiség 
súlyviszonyai az alábbiak szerint változtak:

1952-ben az évi fogás 5000 q
1967-ben (1 4500 q
1972-ben II 4000 q
1975-ben II 3500 q
1977-ben II 3400 q

A kifogott mennyiség %-os összetétele:
80 %-a keszegfélék 
8 %-a fogassüllő 
7 %-a ponty 
2 %-a Pettyes busa 
1 %-a ragadozó ön 
1 %-a csuka
1 %-a egyéb /harcsa, fehér-busa, kősüllő, angolna, 

compó, stb./

A nagy 100 q-án felüli fogási napok november 20-tól december 15-ig ter
jednek, amikor a halak a mélyebb vizekben "bandáznak", illetve téli búvóhe
lyükre vonulnak. 300 fogónapot számítva napi 10 q körüli halmannyiségekre 
lehet számítani. Ezen kívül napi 2 q halmennyiségre tehető az a halhusmeny- 
nyiség, melyet a sporthorgászok /111. zug-horgászok/ kifognak a keszthelyi 
öblözetekből. Ennek a halhusprodukciónak kétszerese volna elérhető,ha ked
vező ökológiai körülményeket tudnánk biztosítani.

Sajnos ennek megteremtése szinte lehetetlennek tűnik. Az antropogen 
hatások talán a Balaton egyetlen térségében sem hatnak olyan károsan, mint 
éppen a keszthelyi ötölben. Ez elsősorban a város iparosodása, az urbanizá
ció növekedésében rejlik. Igen nagy mennyiségű szennyezőanyag termelődik, 
melynek elvezetése, tisztítása szinte megoldhatatlan problémát jelent. A 
szennyviztisztitó telepek mint az elmúlt évek bizonyították, nem képesek be
fogadni és közömbösíteni a mindinkább halmozódott fekál- és különböző kemi
káliák maradványait. A szennyvíznek valahol utat kell nyitni, s ez többnyi
re közvetve\agy közvetlenül a Balatonba jut. Ez a nagytömegű szerves anyag 
viszont az öblözetekben olyan dusulást okoz, ami menthetetlenül a parti viz- 
szegély eutrofizációjához vezet.

Az itt kialakult élelmilánc bizonyos ideig kedvezően hathat az ott sza
porodó és jelenlevő életközösségekre, igy a halivadék táplálására is. Azon
ban az előbb emlitett okok miatt az egyéb létfeltételek csökkenése a viz 0-, 
hiányát a fonalas- és kovaalgák hihetetlen gyors felszaporodásával újabb és 
újabb depressziót okozhatnak.

Mit lehetne mégis tenni a veszély csökkentésére?
1. / Először is a most még meglévő parts segély esc nádasokat xcg kell hagyj! 

Csakis ezek lehetnek a még meglévő természetes ökoszisztémák bázisai, 
különösen a természetes halszaporodás szempontjából.

2.1 A Zala beömlés vízmennyiségének áramlását egy részben biztosítani kelle
ne, s a belső öböl eliszaposodását csökkenteni lehetne azáltal, hogy a 
keszthelyi hajóállomás mólóján nehány átfolyó hidat kellene nyitni. Ez 
áramlástani szempontból igen fontos lenne, mint ahogy ezt a régi tapasz
talatok bizonyították.
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3./ A hinártömeg felesleget nemcsak kivágni, hanem ki is kellene hordani 
megfelelő kanposzt telepre, hogy ne a vízben rothadjon el.

A. I Az öböl iszap fejtését 2 évenként meg kellene ismételni, s az u.n. vasút 
melletti "zámori" mélyterületeket fel lehetne vele tölteni.

5. / Az igj szennyvíztelep felépítését gyorsítani kell, s a megfelelő bioló
giai- és kémiai tisztítást állandó ellenőrzés mellett végre kell hajta
ni.

6. / A keszthelyi öbölbe évről-évre biztosítani kell a nagyobb mennyiségű
halivadék mesterséges betelepítését is.

1.1 A nagy vizigényü és sok szennyvizet produkáló ipari létesítmények tele
pítését nem szabad engedélyezni. -

8./ Végül a Zala folyó Balatonba való befolyása előtt a tervezett Kis-bala- 
toni ülepitésének tervét alaposan átgondolva érvényesíteni kell.
Az elmondottak valószínűen kihatnának' a Balaton ezen térségének egész 

ökoszisztéma kedvező kialakulására és állandósultságára. így elérnénk azt, 
hogy a keszthelyi öböl halfajainak egyedi- és mennyiségi növekedése bizto
sítva lenne.

Keszthelyi-öböl nádasainak és hinárállcnényainak 
geokémiai környezete és elemakkumulációj a

Dinka M. - Kárpáti V. - Pomogyi P.
/MTA. Bot.Kút.Int., Vácrátót, Agrártudkanányi Egyetem,Keszthely/

A parti zóna legelterjedtebb növénye a nád, amely a tó életében jelen
tős szerepet tölt be /élőhely, alzat, búvóhely, ivadékgondozóhely, stb./.A 
korszerű ökoszisztéma kutatásánál a tavak életében előtérbe kerülnek a par
ti zóna növényei, azok elemtartalmának és a vizek biológiai tisztításában 
játszott szerepének a vizsgálata, kutatása. A nád elemtartalmára kevés ha
zai adat áll rendelkezésre, szemben a már korábban megjelent /Kárpáti I. - 
Kárpáti V. - Tölgyesi Gy., 1967, Kárpáti V. 1977, Kárpáti V. - Bedő 1.Д970/ 
hinártársulásokra vonatkozó akkurmlációs vizsgálatokkal.

Mintaterületül a Keszthelyi-öbölnek a Csókakő-patak torkolatától Bala
tongyörökig terjedő partszakaszát választottuk. A mintavételezés időpontja: 
1977. julius 4-5. 21 nád, 20 viz és szedimentum mintavétel történt. A Csó
kakő-patak, Szt.Imre-árok és Szt.László-árok torkolatánál levő mintavételi 
helyek a terhelt partszakasz, mig a keszthelyi Halásztanya, alsógyenesdiási, 
vcnyarcvashegyi és balatongyöröki mintaterület a terheletlen partszakasz el
nevezést kapta. Mintáinkat a parti nádas zonációtől a nyílt viz felé 250 an
es vízmélységig a hináros békaszőlő hinárállanányaiból vettük egy-egy tran- 
szekt mellett.
Meghatározott elemek:
- nád: Si, N, P, K, Na, Ca, Mg, Fe, Mn, Sr, Zn, Cu, Pb
- hinár: N, P, K, Na, Ca, Mg, Fe, Mn, Zn, Cu+
- viz: Si, Na, Mg, Ca, Fe, Mn, Zn, Sr, Cu, NH. , N0,, összes P
- szedimentum: N, P, Ca, Mg, Na, K, Fe, Mn, Sr, Zn, Pb, Cu,

szervesanyag
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Vizsgálati eredmények:
A nádas vize a vizsgált eleiteket a becslések közelében nagyobb mennyi

ségben tartalrrazza /kivéve a Cu-t/ /l.ábra/, amelyek közül a Ca és Mn-tar- 
talcmban szignifikánsan különbözik a terheletlen partszakasztól.

A szedimenturrban az összes és könnyen felvehető elemtartalcm mennyisé
gét határoztuk meg. A vizsgált összes elemmennyiség a szedimentum 57,96 %- 
át teszi ki, ezen belül a könnyen felvehető formában levő eleteket /kivé
ve a Mn-t és a Sr-ot/ nagyobb mennyiségben tartalmazza /2.ábra/, melyek kö
zül a Ca, Mg, K, P és Zn-tartalcnban szignifikánsan különbözik a terhelet
len partszakasztól.

A nád különböző szervei a biogén elemeket eltérő mennyiségben és a meny- 
nyiségi viszonyok alapján eltérő sorrendiségben tartalmazzák:

Makroelem Mikroelem
Si, N, P, Ca, K Fe, Mn, Cu, Zn, Pb,

Mg, Na % Sr и
Levél 8,87 440
Szár 6,02 103
Vizi gyökér 18,16 6431
Rizcma 6,28 495
Járulékos gyökér 7,62 3856
"Gyökér"-ág . 8,64 7181

A levélben, mely a növény egyik legaktívabb szerve /fotoszintézis/ je
lentős mennyiségű elem van. A szervek közül a legnagyobb mennyiségben tar
talmazza a N-t, a makroelemek közül a Si-, N-, K-, Mg-, Ca- és P-tartalcm, 
mig a mikroelemek közül Fe-, Mg-, Sr-tartalma jelentős. Az idevonatkozó i- 
rodalmi adatok alapján is /Tóth-Szabó 1958, Mochnacka-Lawacz, 1974/ maximá
lis N-tartalmat a levelekben mértek.

A nád szára nódusokra és intemódiumokra tagolódik. A szervek közül a 
legkevesebb mikro- és makroelem mennyiségeket itt mértük. A szárból Pb-t,
Sr-t és Cu-t, az általunk alkalmazott módszerrel kimutatni nem tudtunk. Mik
roelemek közül Si-, N- és K mérhető nagyobb mennyiségben.

A vizzel borított nád szárán a viz borítástól függően a nodusokból vizi 
járulékos gyökerek fejlődnek. Különböző nádtipusok, rasszok, vizi gyökerének 
morfológiája között nincs különbség /Popescu-Reichman 1966/. Egy nódusból ál
talában 5-12 vizi gyökér ered, melynek hossza 10-15 cm is lehet, ezekből á- 
gaznak el az oldalgyökerek. Csucsova-Arbuzova /1970/ vizsgálatai alapján a 
viz al|tt levő nádszárból 6000 vizi gyökér fejődhet, nelynek felülete 300- 
900 ott is lehet. A nagy felületük révén a vizi gyökereknek igen jelentős az 
adszorpciós kapacitásuk, s ennek következtében a vízből jelentős mennyiségű 
u.n. "többlet"-tápanyagot vesznek fel /Lyubics-Arbuzova 1964, Dykyjova-Hra- 
decká 1976/.

Vizsgálati eredményeink alapján a legnagyobb rrakroelem. tartalma a gyö
kereknek van, melyek közül a Si, N, Ca, Mg és P, mig mikroelemek közül a Fe, 
Mn és Sr-ot akkumulálják nagyobb mennyiségben.

Az alga-irodalomból ismert és alkalmazott a koncentráció vagy' akkumulá
ciós falctor, amely egy elem adott mennyiségi arányait tükrözi a szervezet és 
a termőhely /viz/ között /Bowen 1956, Fukai /1964/. Ezt a vizi gyökereknél 
is kiszámítottuk, mivel azok a lebegő hínárokhoz /pl.Leírna sp./ hasonlóan 
közvetlenül a vízből veszik fel a tápanyagokat.



- 105 -

Elem Koncentrác.
N 103P 103Ca 102Mg 102K 101Na lo}
Fe 103Mn 102Zn 102Sr 103
Cu 103

Az eletek koncentráció faktora jól tükrözi a vízi gyökereknek a viz 
biológiai tisztításában játszó szerepét.

A nád földalatti szára a rizcna, nely az áttelelő szerve. A vizben lé
vő nád rizcmája csak néhány deciméter mélyen van "a talajban" /Rodewald- 
Rudescu 1974, Björk 1967/. A makroelem tartalom alapján is a szár és a ri- 
zoma egymáshoz közel álló szervek. A rizcnában a makroelemek közül jelentős 
a Si, N és K mennyisége. A szervek közül itt relative nagyobb mennyiségben 
mérhető a Na /vö. Ulehlova-Husak-Dvorák 1973/. A rizcna összes mikroelem 
mennyisége a szárban levő mennyiség négyszerese, melyek közül a Fe- és №i- 
tartalma jelentős.

A rizcna noduson fejlődő járulékos gyökerek hossza és vastagsága igen 
változó. A járulékos gyökér a makroelemek közül a Si-t, N-t, Ca-t tartalmaz
za nagyobb mennyiségben, mig a mikroelemek közül Fe, Mn és Sr-tartalma jelen
tősebb.

A járulékos gyökér elágazásait, a nagy adszorpciós felületű "gyökér"- 
ágakat, a járulékos gyökértől elválasztva analizáltuk. A vizsgált makróé le
nek közül a Si, Ca, N-tartalom, mig a mikroelemek közül kiugróan nagy a Fe- 
tartalom, s ez mellett még a Mn-, Zn és Sr-tartalom is számottevő.

Az egyes vizsgált eleiek szervenként! alakulását a terhelt és terhelet
len partszakaszon a 3-8. ábrák szemléltetik.

Az egyes szervek vizsgált összes elemtartalma a terhelt és terheletlen 
partszakaszon a következő:

Makroelem 
Si, N, P, Ca, Mg, 

Na, K %
Te Ti'XX

Mikroelem
Fe, Mn, Zn, Pb, Cu, 

Sr, ppn
Te Ti

Levél 9,35 8,54 609 258
szár 5,59 5,99 117 85
vizi gyökér 20,30 15,82 6654 6188
rizona 4,94 7,36 482 506
járulékos gyökér 8,33 6,85 3814 3882
,'gyökér,,-ág 9,16 8,07 6973 7400

X = terhelt /11 minta átlagában/
XX = terheletlen /10 minta átlagában/
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A makróé leneket a levél 0,81 %-kal, a vízi gyökér 4,48 %-kal a járulé
kos gyökér, 1,48 %-kal és a gyökér-ág 1,09 %-kal nagyobb mennyiségben tar
talmazza a terhelt partszakaszon. A terheletlen partszakaszról származó nád 
szára 0,42 %-kal, a rizomája 2,42 %-kal nagyobb mennyiségben tartalmazza a 
ггакroelenieket. A terhelt partszakasz vizének nagyobb elemkoncentrációja elő
ször a vizi gyökerekben és a levélben, mig a szedimentum nagyobb elemtartal- 
na a gyökérágakban és a járulékos gyökerekben merhető. A terhelt és terhelet
len partszakasz nád növényei a levél P-tartalira és a szár P-tartalma alapján 
szignifikánsan különböznek egymástól. A nádasá 1 lományokban szinozimot képez 
a nyiltviz felé eső szakaszon a Myriophyllo-Potametum potametosum perfoliati 
és pectinati és Caratophylletum demersii. A Keszthelyi-öböl hinárállományai- 
nak cönotaxoncmiai feldolgozását és cönodinamikai értékelését 1964 óta folya
matosan végezzük és publikáljuk /Kárpáti I. - Kárpáti V. 1968, 1970, Kárpáti
I. - Varga Gy. 1970, 1971, Kárpáti V., 1977. etc./.

Tápanyagakkumulációs szempontból elsősorban a társulást alkotó, tömege
sen előforduló, jellemző fajok jönnek számításba. A nádhoz hasonlóan, terhelt 
és terheletlen partszakaszokról gyűjtött növénymintákat, szervek szerinti szét
válogatás után analizáltunk. A sutmers legyökerező hínároknál nem tudtunk ele
gendő mennyiségű gyökérzetet az analízisekhez előkészíteni. így a vizsgálato
kat szárból és levélből végeztük. A sutmers lebegő hínároknál szintén a levél 
és szár megjelöléssel hasonlítottuk össze a két vegetativ szerv akkumulációs 
készségét. A sutmers hínároknál jellemző táplálkozási forma, hogy a növény táp
lálékfel vétele nemcsak a gyökérzet feladata, hanem az egész vegetativ test ké
pes vizben oldott anyagokat felvenni. Ennek alátámasztására már a nádnál is 
alkalmazott koncentráció-faktoros számítást végeztük el. A vizsgált növények kö
zül az öbölben légjobhan elterjedt PPtaraaqeton nerfoliatus koncentráció fak
tor adatait közöljük:
■’otamogeton per foliatus

Elem iconoentráció
N 103 103P 103 103Ca 102 102Mg 103 103K 102 102Na 1 0 ? 103Fe 103 103Mn 102 102Zn 102 102Cu 102 102

A nagyságrendeket véve tekintetbe a suitfaers hínároknál a szár és levél 
elán koncentrációk között nincs különbség. A Potamogeton perfoliatum nagy 
számú /43/ ismétlésben elanzett mintái alapján szignifikáns különbséget nem 
figyelhetünk meg. A nád és a hináros békaszőlő hinár koncentráció faktorá
nak értékeit összehasonlítva megállapítható, hoov mind a makrobiogének mind 
a mikrotápanyagok közül azonos nagyságrendűek.

Az említett 43 minta analitikai eredményeit növényi szervenként,a ter
helt és terheletlen partszakaszon a 9-10 ábrákon mutatjuk be, mg/100 g ab
szolút száraz anyagra vonatkoztatva. AN, Ca és Mg, valamint nagyobb mennyi
ségben a levélben akkumulálódott, a P, Na egyenlő mértékben, a K-nál a szár
ban találunk nagyobb mennyiségeket. A mikroelemek közül a Mn és Zn értékei
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a levélben magasabbak valamivel, a Fe és Cu a szárat részesítették előnyben.
A partszakasz terheltségének függvényében szignifikáns különbségeket megál
lapítani nem tudunk.

A következőkben /11-12. ábra/ bemutatjuk a Keszthelyi-öböl három leg
jellemzőbb és legnagyobb biomasszát produkáló fajának akkumulációs képessé
gét:
1. / Potamogeton perfoliatus - hináros békaszőlő hínár
2. / Potamogeton pectinatus - fésűs hínár
3. / Ceratophyllum demersum - tócsagaz hinár

A Potamogeton perfoliatus tápanyag akkumulációs sorrendje a mennyiség 
függvényében a következő: Ca, Mg, N, K, Na, P. A mikroelemek közül a Cu,Zn,
Fe, Mn sorrend állítható fel.

A Potamogeton pectinatus hasonlóan a hináros békaszőlő hinár értékeihez 
Ca, Mg, N, K, Na, P, alakult. A mikroelemeknél ez esetben a Zn mért értéke 
volt a legtöbb az ezt követő sorrend Cu, Fe, Mn.

A Ceratophyllum demersum elemkoncentrációja általában magasabbnak mond
ható az előző két ismertetett növényfajnál. A makrobiogének sorrendje a kö
vetkező: K, Ca, N, Mg, P, Na, a mikroelemeknél Cu, Fe, Zn, Mn.

Ha értékeinket összevetjük a termőhelyi paraméterekkel a grafikonunkból 
itegállapitható, hogy az itt említett hárem faj közül a legtöbb fitemasszát 
produkáló Ceratophyllum demersum vonja el a környezetből a legnagyobb elem
koncentrációt. A trofitási fokot befolyásoló magas tápanyag koncentrációjú 
termőhelyeken a Ceratophyllum demersum /érdes tócsagaz /, mint indikátor faj 
tulszaporodása szén előtt tartandó.

Amig a Keszthelyi-öböl terhelt és terheletlen partszakaszainak jellemzé
sét a nád különböző szerveinek magasabb tápanyagtartalmával igen jól demonst
rálhatjuk, addig a nádast követő zonációban a sukmers hínárok ezt az indikáci
ós különbséget nem mutatják az erősebben és kevésbé terhelt termőhelyek kö
zött.

Ez magyarázható azzal is, hogy az intenzív terhelés első lépcsője a nádas. 
A nád gyökerei az iszapból, a vizigyökerei a vizból veszik fel az oldott táp
anyagot, igy tulajdonképpen a szűrésnek az első fázisát végzik. A submers le
begő növények csak a vízből, a vízben alámerült vegetativ szerveikkel veszik 
fel a tápanyagot. A szufcmers legyökerezők is elsősorban a vízből közvetlen 
táplálkoznak.

ííérési eredményeink alapján úgy tűnik, hogy a nádnál és a sutmers hínárok
nál egyaránt magas koncentráció faktor értékek tulajdonképpen az egész Keszt
helyi-öbölre vonatkoznak, legfeljebb terhelt és kevésbé terhelt partszakaszo
kat lenne helyes megemlíteni.

A nád és a vizi makrofitonok a Balaton vizének tisztítása szanpontjából 
mint kettős szűrő vehetők figyelembe. Egyrészt a szedimentumból, másrészt a 
vízből jelentős mennyiségű tápanyagot, ill. biogén elemet vesznek fel. Az e- 
lemkkumuláció, ill. a biológiai szűrő tevékenységük miatt a nádas és a vizi 
makrofiton állományokat a Balaton vízminőség védelme miatt kell fenntartani 
és mechanikai beavatkozásokkal az évi periódusonként akkumulált tápanyagot 
kiemelni.
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10. abra

Potamogeton perfotiatus biogen elem 
tartalma

•SSZj terhelt partszakasz terheletlen partszakasz

1 szár
2 levél

mg/lOOg

10 -

5 ••

1 2 
Zn

mg/lOOg

• 1 - *

0,5

1 2 
Cu
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Balatoni hínárok biogén elem tartalma

1 Potamogeton perfoliatus
2 Potamogeton pectinatus
3 Ceraiophyllum demersum
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A Jogtudományi Szakbizottság ülése 1973. szeptember 15-én 
Veszprémben, a УЕАВ székházban

Az államigazgatási munka korszerűsítésének és egyszerűsítésének 
eredményei Veszprém megyében

Dr.Hardy Zoltán

Az államigazgatási tevékenység fejlesztésének, ésszerüsitésének,a kor 
követelményeinek megfelelő igazgatás kialakításának igénye az elmúlt évti
zedekben a közigazgatás területén erőteljes hangsúlyt kapott. Az igazgatás 
korszerüsitése az elmélet és a gyakorlat szakembereinek azóta is időről-idő
re visszatérő kutatási témája. Érthető ez az érdeklődés,hiszen napjainkban 
az államigazgatás normái az életviszonyok rendkívül széles körét fogják át, 
funkcionálásuk pedig számottevően befolyásolja a gazdasági élet szervezett
ségét, a társadalmi együttélési viszonyokat, és kihat az állampolgárok poli
tikai közhangulatára is.

Az államigazgatás egyszerüsitésének és korszerűsítésének országos mére
tekben megújult programja a korábbi szükebb körű racionizálási törekvések 
sorába illeszkedik, de minőségileg uj tartalmat kapott. Jellemzője az is, 
hogy semmiképpen sem időszakos feladat, a folyamatos fejlesztés igénye ma 
már a mindennapi munka elválaszthatatlan része.

Az államigazgatási tevékenység korszerüsitését és egyszerüsitését célzó 
előkészítő munkánkra alapvetően a következők voltak jellemzők:

A Veszprém megyei párt- és tanácsi szervek elsősorban a téma politikai 
súlyát hangsúlyozták. Ezt érzékelve kezdték meg a végrehajtás megszervezé
sét. Az államigazgatási munka korszerüsitése tevékenységünk jelentős ténye
zőjévé, állandó jellegű részévé vált. Intézkedéseink tényfeltáráson, a való
ságos folyamatok gondos elemzésén alapultak.

Jellemzője volt ennek a munkának, hogy a párt, a tanácsi és a társadalmi 
szervek együttes feladataként jelentkezett. A végrehajtás megszervezése a 
szervezetek különböző funkcióiból adódó munkamegosztás összehangoltságában 
realizálódott.

A következetes feladatelhatárolás és munkamegosztás folytán a feladatok nem 
szűkültek le, csupán a tanács - esetleg az egyes tanácsi szerveken belül egyes 
személyek vagy munkacsöpörtök - feladataira. A párt, az állami és a tömegszer
vezetek vezető testületéinek iránymutatása, számonkérési igénye meafelelő bizo- 
nyitékot jelentett és jelent ma is rendszeres és folyamatos korszerüsitési mun
kához.

Az államigazgatási tevékenység korszerüsitését és egyszerüsitését komplex 
feladatnak tekintjük. Ez a komplexitás az államigazgatás szervezetrendszeré
ben vertikális /helyi tanácsoktól és szerveitől a kormányzati szervekig/, il
letőleg horizontális /egyes tanácsszintek belső feladatainak rendezése/ meg
oszlására vonatkozik.

Az összetettség másik jellemzője, hogy a feladatok végrehajtásánál alap
vetően abból indultunk ki, hogy a munkamegosztás korszerüsitésének feltétele
it biztosítsuk, nevezetesen: a személyi és a tárgyi feltételeket.
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Fő hangsúllyal vizsgáltuk azt, hogy a tervezett korszerüsités milyen ha
tásokat vált ki a lakosság körében /tehát a korszerüsités hatásainak vizsgá
lata elsősorban a lakossági érdekek oldaláról történt/, végül döntő szempont 
volt az is, hogy a korszerüsités az államigazgatási tevékenység egyszerűbbé 
tételét, gyorsabbá és olcsóbbá válását szolgálja-e, mégpedig nem a szervezet, 
hanem a lakosság szemszögéből szemlélve ezt a követelményt.

A jogszabályok mennyiségi vizsgálata azt mutatta, hogy a tanácsoknak és 
szerveiknek feladatokat /hatáskört, hatósági jogkört/ megállapító jogszabály 
1971-ben 1019, 1976-ban 1030 volt hatályban. A jogalkalmazói panaszok között 
túlzások is tapasztalhatók, tény azonban az, hogy a jogszabályok magas száma 
nehezíti a joganyagban való eligazodást és veszélyeket rejt magában a törvé
nyes alkalmazást illetően is.

Jóval meghaladja az említett mennyiséget a jogszabálynak nem minősülő mi
nisztériumi /országos főhatósági/ jogi iránymutatások száma, melyek különbö
ző elnevezéssel látnak napvilágot, /irányelv, elvi állásfoglalás, körlevél, 
közlemény stb./. 1975-ben - megalapozottnak tűnő felmérésünk szerint - mint
egy 3000 jogszabály és jogi iránymutatás érintette tanácsi szerveinket.

A jogszabályok mennyiségénél sokkal inkább tartalmi kérdés azonban a jo
gi normák minősége. E téren a következő főbb tapasztalatokat vontuk le, kb. 
az 1975-ig terjedő időre:

A szabályozás mélysége fokozódik, a már szabályozott területek utóbb 
részletezőbb rendezése következik be.
- Nem egyszer túlzottan is széles azoknak a társadalmi viszonyoknak a köre, 
amelyeket miniszteri rendeletnél alacsonyabb szintű jogszabállyal szabá
lyoztak.

- A különböző jogi iránymutatások még azoknak a jogalkalmazóknak a számára 
is nehezen áttekinthetők, akik azokkal rendszeresen foglalkoznak nem be
szélve az ügyfelekről, akik e szabályok között járatlanok és a társszer
vekről, amelyek számára ezek a szabályok nem is mindig kötelezőek.

- Az iránymutatás normativ eszközei számszerűleg alig csökkentek, ugyanak
kor a valódi jogi normáknak nem minősülő állásfoglalások egyes területe
ken átvették a normativ eszközök szerepét, "áljogszabályként" funkcionál
nak.

- A jogi voluntarizmus gyakran vezetett oda, hogy a jogi norma kibocsátója 
nem kellő átgondoltsággal számolt a végrehajtás objektiv és szubjektív 
feltételeivel.

- Gyakori a jogszabály-szerkesztési munkában az olyan példa is, hogy a jog
szabály megjelenését követően azt 6-8 rendelkezés módosítja, mégsen tör
ténik meg mindig ilyen esetekben a jogszabály egységes szerkezetben való
közreadása.

- Az ágazati jogszabályok gyors változásai rontják azok hitelét, ez a kri
tikai alapállás helyenként átcsap az állami fegyelem és a szocialista tör
vényesség lazitásában.

- Feltűnő jelenség, hogy egyes tárcák rendelkezéseiket - azok lényegének vál
tozatlanul hagyásával - évenként újabbal megerősítik.
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- Elég gyakori, hogy megjelenő uj jogszabály alapjaiban változtat meg egy 
korábbi jogszabályt, azt mégsem hatálytalanitja teljes egészében.

- Nem ritkán egy-egy utasításhoz különböző magyarázó mellékletek, irányel
vek is kiadásra kerülnek. Az ilyen szerteágazó szabályozás megnehezíti az 
eligazodást, jogalkairazási hibák forrása lehet és azzal jár, hogy gyako
rivá válik a felsőbb szervek zaklatása állásfoglalásért.

- Gondot jelent egyes esetekben, hogy igen hosszú idő telik el, amig a vég
rehajtási rendelkezések megjelennek. Előfordul, hgoy a helyi szabályozás 
megelőzi a központi irányelveket és később a területen korrekcióra van 
szükség.

Tény az, hogy az államigazgatás egyszerüsitését és korszerüsitését cél
zó kormányhatározatok óta a jogalkotó tevékenység az utóbbi években átgondol
tabb lett. Hozzájárultak ehhez az Igazságügyi Minisztréium részéről 1977-ben 
kiadott Irányelvek, amelyek a jogszabályok előkészítésének szabályait tartal
mazzák. AZ eredmény az, hogy némileg csökkent a kibocsátott jogszabályok szá
ma. A jogalkalmazók felülvizsgáltak és hatályonkivül helyeztek számos ide
jétmúlt rendelkezést. Egységes szerkezetben adták ki a fontosabb társadalmi 
viszonyokat szabályozó jogszabályokat.

Mindezek elismerése mellett is - a jelzett felmérésünk összegezése u- 
tán - a Veszprém megyei tanácsi szervek nevében összesen 150 jogszabálymódo- 
sitási javaslatot küldtünk meg az érintett minisztériumokhoz. Példamutató 
gyorsasággal és alapossággal reagált javaslatainkra a MÉM, az IM, a ffi.M. a 
KM, az ÉM4, az OTSH. Több javaslatunkra már válasz érkezett, javaslataink 
egy részét a tárcák elfogadták.

A tanácsokat érintő egyszerüsitési lehetőségek legfőbb belső lehetősé
ge az ügyintézési folyamat kritikai felülvizsgálata, az üresjáratok kiikta
tása és az ügyfélközpontú ügyintézői magatartás kialakítása.

Ezeket a lehetőségeket igyekeztünk feltárni és ennek érdekében ügymenet- 
vizsgálatok tartását rendeltük el. A program 14 kötelezően vizsgálandó ügy
csoportot, eltérő bonyolultságú ügyeket jelölt meg. Előirta továbbá olyan 
ügytípusok vizsgálatát is, amelyek jellemzője az, hogy csak több szakigazga
tási szerv együttműködésével intézhető el.

Az ügymenetvizsgálatok általános célkitűzései a következők voltak:
- javaslatok készítése a felesleges ügyintézési mozzanatok kiiktatására, el
sősorban a helyben saját intézkedésekkel elérhető egyszerüsitések beveze
tésére, másrészt pedig az ügyintézést meghatározó jogszabályok egyszerűsí
tésére;

- egyszerűsített ügyintézési formák kidolgozása és széleskörű alkalmazásának 
bevezetése;

- a felsőbb szintű döntésekhez tájékoztatás az ügyintézés helyzetéről és a 
további egyszerüsitések lehetőségeiről.
Az önvizsgáló jellegű ügymenetvizsgálatök természetszerű ve le járó ja, hogy 

a vizsgálatban résztvevő szervek egyúttal imnkafényképezést is végeznek. A 
vizsgálatot végző szervek tehát az ügymenetvizsgálatök eredményeképpen reális 
képet nyerhettek tárgyi és személyi feltételeikről is, a munkaleterhelések 
megoszlásáról és tényleges helyzetükről.
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Az ügymenet-vizsgálatok alapvető célkitűzéseit sikerült megvalósítani.
A beérkezett részanyagokból msgállapitható volt, hogy a vizsgálatot végző 
szervek - az ügynenetviz sgálatok eredményeképpen - számos azonnal bevezet
hető egyszerűsítési megoldást máris hasznosítottak. Ezek között leggyako
ribb a kiadmányozási jog ésszerű szintre történő lebontása, az iktatás és 
az irattározás centralizálása, központi kezelő-leiró-irodák megszervezésé
re való törekvés. Számos javaslat született az ügyintézést meghatározó jog
szabályok módosítására, más módon történő szabályozására.

Az ügymenetvizsgálatok igen sok hasznos tapasztalattal jártak. Problé
mát látunk azonban abban, hogy az ügymenetvizsgálatok jórészben tanácsi kee- 
deményezésüek maradtak. A minisztériumok nem végeztek elmélyülten vizsgála
tokat és igy központilag nem egyszerűsítették, egységesítették az ágazati 
ügymeneteket.

A következő időszakra vonatkozóan részvizsgálatok tartását látjuk cél
ra vezetőiek azokban az ügycsoportokban, amelyeknél az ügyintézési gyakorlat 
szerint az eredményesség biztosítottnak látszik. Az elemzéseket az ügyek 
teljes vertikumát érintően kellene folytatni viszonylag kisebb létszárai és 
jobban felkészült vizsgáló brigádok utján. Az a tervünk, hogy az ügymenetek 
egységes rendje érdekében ügymenet-modelleket dolgozzunk ki. Ezt szeretnénk 
beilleszteni a Tanácsigazgatási Szervezési Intézet által készített koncepci
óba.

Az ügymenetvizsgálatokon kívül az államigazgatás írüködésének egyszerű
sítésére számos egyéb intézkedést is tettünk. A megye minden városában ügy
félszolgálati irodákat hoztunk létre, melyekben heti két alkaloméi munka
idői túl is ügyfélfogadást tartunk. A községekben a rainkaidőn túli ügyfélfo
gadási ügyeletet vezettük be. A városok üzemeiben kihelyezett tanácsi ügyfél
fogadási napokat tartanak a helyi szakigazgatási szervek .Az állarrpolgári jog
ismeret fokozása érdekében széles körben felhasználjuk a folyamatosan megje
lenő tájékoztató kiadványokat, pl. a Házi Jogtanácsadó röplapjait és saját 
tájékoztatóinkat, valamint a helyi sajtót. Jó együttníiködést alakítottunk ki 
a szakszervezeti jogsegélyszolgálat és a tanácsok ügyfélszolgálati irodái 
között.

Az a tapasztalatunk azonban, hogy az egyszerűsítés még nem mindenütt 
vált bevezett gyakorlattá más szerveknél, nem ritkán küldözgetik az állam
polgárt a tanácshoz olyan adatok igazolásáért, amelyhez a munkahelyen több 
információ áll rendelkezésre, vagy amely adatok egyszerűen a személyi iga
zolványban igazolhatok lennének.

A maounk területén azzal is igyekszünk hangsúlyozni a tanácsi igazga
tás szolgáltató jellegét, hogy vizsgáljuk: milyen lehetőség van mind szé
lesebb körben arra, hogy a különböző társhatósági, vállalati stb. nyilat
kozatokat, igazolásokat az ügyfelek helyett hatóságaink szerezzék be az el
járás folyamán.

tegyei tanácselnöki utasitás alapján felülvizsgáltuk a tanácsi szer
vek adatszolgáltatási rendszerét is, számos feleslegesnek minősített adat
szolgáltatást, amelyet a megyei szakigazgatási szervek kértek be, eltöröl
tünk.

Felülvizsgáltuk a tanácsok ügyvitel-technikai ellátottságát és annak 
tervszerű fejlesztésére programot dolgoztunk ki, /korszerű gépi felszere
lések beszerzése, gépi adatfeldolgozás elterjesztése/. Célszerű lenne ezen 
a téren országosan egységesített koncepciót kidolgozni.
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A megye településhálózat-fejlesztési tervének megfelelően folyamatos 
területe zervezéet hajtottunk végre. A mait évben 3 város peremközség egye
sítést, 8 községi tanács városi irányítás alá helyezését és 8 községi kö
zös tanács kialakítását hajtottuk végre. Az MSzMP Politikai Bizottsága 1 1 
október 19-i határozata alapján a központi párt- és állami szervek felé 
jabb területszervezési javaslatokat terjesztettünk elő.

A decentralizálással összefüggésben számos intézkedésre került sor 
államigazgatás szervezeti egységesitése tekintetében is. Ezek elsődleges 
a helyi tanácsi apparátusok egységesitése irányába hatottak /községi egy 
ges szakigazgatási szerv létrehozása, a városi tanácsok és a járási híva.■. 
lók apparátusai tagoltságának mérséklése/.

Úgy Ítéljük meg azonban, hgoy a negyei szintű tanácsi hivatal szerve
zetben a korszerűsödés kisebb ütenü. Jórészt még az 1950-es években kiala
kult apparátusi "felállásban" dolgozunk, jóllehet a feladatok jelentősen 
megváltoztak. Nem arra gondolunk, hogy a tanácsi munka minden gondja a szer 
vezeti kérdésekre összpontosul, mégis időszerűnek tartjuk a szervezeti kor
rekciókat. Egyes osztályoknál az ágazati koncentráció már-már irányítási 
gondokat okoz.
A foltosabb feladatok:
- A helyi kezdeményezéseknek igen nagy jelentőséget tulajdonítunk, folyama
tosan igényeljük a jogszabályok egyszerűbbé tételére irányuló apparátusi 
javaslatokat.

- Érvényt kívánunk szerezni az adatgyűjtési fegyelem maradéktalan betartása 
nak, következetesen ellenőrizzük a kiadott külön utasítások végrehajtását

- Rendkívül fontosnak ítéljük meg, hogy a korszerüsitési munka folyamatos 
legyen, váljon a mindennapos tevékenység szerves részévé. Ennek érdekében 
az időszerű feladatokat osztályaink és tanácsaink éves feladattervébe is 
beépítjük.

- Szükségesnek tartjuk a korszerűsítés és egyszerűsítés egységes főhatósá
gi koncepcióinak kidolgozását, amibe beilleszkednek a tanácsi javasla
tok.

- Indokoltnak tartanánk központi szervezeti intézkedéseket, a negyei taná
csi szervezet korszerűsítésének tekintetében is.

- Hatékonyabbá kell tenni a tanácsi intézmények irányítását, ki kell alakí
tani az intézményirányítási rendszer optimális szervezetét, önállóságuk 
egyértelnü iztositását.

- Sarkalatos kérdésnek tekintjük a személyi feltételek további javítását.E 
cél elérése érdekében törekszünk az utánpótlás tervszerű megteremtésére, 
a továbbképzés differenciálására, a hivatástudat emelésére, a pályakez
dők írunkahelyi beilleszkedésének segítésére.

- Igényesebbé kívánjuk tenni a vezetői munkát a példamutatásban és a szá
monkérés következetességében.Jcbban hangsúlyt kell kapjon az előrelátó, 
kezdeményező, alkotó munkastílus.

- Rendkívül fontos feladat, hogy koordináltabb, összehangoltabb legyen az 
együttműködés a jogalkotó és a jogalkalmazó szervek között. A központi 
jogalkotó szervek időben tájékoztassák legalább a területi szerveket ko- 
difikációs programjaikról, igényeljék ezekhez az észrevételeket.
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- A központi szervek hasznosítsák a jogalkalmazói tapasztalatokat, ugyanak
kor jelezzék is, hogy melyek azok a társadalmi viszonyok, amelyek külön
leges szabályozást igényelnek, amelyek sorában a végrehajtás hatékonysá
ga megkülönböztetett fontosságú.

- Tekintettel arra, hogy a törvényelőkészítő imnka hosszabb időt vesz i- 
génybe /például az államigazgatási eljárási törvény módosítása/, helyes 
lenne, ha a jogalkotók már a kodifikáció félidejében tájékoztatnák a jog- 
alkalmazókat a jogszabály előkészítő nunka irányairól, részeredményeiről. 
Ez a kölcsönös informálási folyamat a jogalkalmazás és a jogalkotás szá
mára egyaránt termékenyitőleg hatna.

- A társadalmi viszonyok szabályozásának folyamatában hasznosítani kell a 
tudományos technikai forradalom eredményeit, ugyanakkor azonban el kell 
különíteni a technikai, niiszaki nomékat a közvetlenül az emberi környe
zetet befolyásoló, elsődlegesen jogi jellegű normáktól.

Az államigazgatási munka fejlesztése és tökéletesítése társadalompoli
tikai feladat.Az .egyszerüsités nem válhat mechanikussá, hanem mindig a leg
racionálisabb és leghatékonyabb szervezési módszerek, szervezeti fonnák al
kalmazási módját követeli meg. Az államigazgatás korszerűsítése a szocialis
ta épités egyik követelménye, amelynek az állami munkában minden területen 
folyamatosan érvényesülnie kell.

A Jogtudományi Szakbizottság Gazdasági-Polgári és Környezetvédelmi 
Jogi Munkabizottságának ülése 1978. november 24-én Veszprémben, 

a VEAB székházban

A szerződési rendszer hatályosulása a gazdálkodó 
szerveknél

Dr.Mayer István

A népgazdaság tervszerű és arányos fejlesztésében kiemelkedő szerepük 
van a gazdálkodó szerveknek. A közöttük kialakult összekötő kapocs, amely 
sokrétű gazdasági tevékenységüket összefogja, a szerződési rendszer.E szer
vezetek gazdálkodásának jelentős elemeit a kialakult rendszer tükrözi.

Gazdálkodó tevékenységet folytató szervezetek tevékenységük keretében 
a polgári jogi kapcsolatokat mind szélesebb körben kihasználják. Ennek meg
felelően, mint ahogy azt a módositott Polgári Törvénykönyv is kimondta,kö
vetelmény, hogy ilyen irányú kapcsolataikban is a népgazdaság tervszerű,a- 
rányos fejlődésének követelményével összhangban kell eljárniuk.

A kialakult szerződési rendszer biztositja az egyes szocialista szerve
zetek közötti együttműködés megszervezését, kialakítását és megvalósitását. 
Rendeltetése, hogy funkcionálásával a szerződő felék megvalósítsák a népgaz- 
dsasági tervben kijelölt feladatokat, illetve ezek megvalósitását előmozdít
sák és a népgazdasági terv gazdaságpoitikai célkitűzéseit a szerződésekben 
vállalt kötelezettségek utján segitsék megvalósítani és ezáltal a felmerülő 
szükségleteket kielégítsék.
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A szerződési rendszer hatályosulásának értékelésénél elsődleges szem
pont annak vizsgálata, hogy a szocialista szervezetek között létrejött szer
ződések mennyiben segitik elő a gazdaságpolitikai célok megvalósitását. E- 
mellett azonban nem hagyható figyelmen kivül annak vizsgálata sem, hogy a 
jelenlegi szerződési rendszer megfelelő keretet biztosit-e a gazdálkodó szer
vezetek részére.

Az elmúlt 10 év alatt lényegében kialakult a gazdálkodó szervezetek 
szerződéseinek egy jól bevált és időtálló rendszere.A gazdaságirányítási 
rendszer lényeges követelménye, hogy biztosítsa a központi irányítás haté
konyságát és fokozását, ezzel párhuzamosan a vállalati önállóság optimális 
méretű növelését és e két követelményt egyben szinkronba is hozza. E köve
telmények érvényesítése egyúttal megnövelte a termelésben, az elosztásban 
és a forgalomban a polgári jogi szerződések szerepét.

A Polgári Törvénykönyv megalkotásakor a szabályozás jellemzője volt, 
hoqy a gazdálkodó szervezetek rendelkezési jogának szűk teret biztosított. 
Eltérő szabályozásra is lehetőséget adott és igy alakult ki olyan helyzet, 
hogy a gazdálkodó szervezetek szerződéses viszonyait túlnyomó részt alacso
nyabb szintű jogszabályok szabályozták.

A szerződések szerepének növekedésével viszont olyan jellegű igény je
lentkezett, amely időtálló, magasabb szintű jogi szabályozást tett szüksé
gessé. A Polgári Törvénykönyv módosítása során figyelembe vették az alacso
nyabb szintű jogszabályok megoldásait, amelyek lényegében a törvény tartal
mává váltak, a szükséges összhang megteremtése után. Tekintettel arra,hogy 
a gazdálkodó szervezetek szerződéses kapcsolatai eltérnek a magánszemélyek 
szerződéses kapcsolataitól, szükségessé vált egyes kérdéseknek a differen
ciáltabb szabályozása. Ezt szükségessé tette, hogy a szerződéses kapcsola
toknak a népgazdasági tervet szolgáló szerepük is van és a gazdálkodó szer
vezetekkel szeriben fokozott követelmények támaszthatók.

A gazdálkodó szervezetek számára a jogszabályok által biztosított ön
állóság és az eredményes gazdálkodásra való törekvés nem egyeztethető ösz- 
sze olyan magatartásokkal, amelyek sértik a tisztességes gazdálkodást.A Pol
gári Törvénykönyv módosítását megelőzően a tisztességes gazdálkodást sértő 
magatartásokat tiltották különböző jogszabályok és ahhoz fűztek is szankci
ókat. Ilyen volt a tilos ironcpol-helyzetet létesitő, jogtalan piaci, vagy 
anyagi előnyt biztositó megállapodás, a tisztességtelen haszonszerzés, a 
szocialista gazdálkodás elveivel ellentétes, a társadalmi érdekekkel össze 
nem egyeztethető tevékenység. A Polgári Törvénykönyv bevezető rendelkezései 
keretében kimondja a tisztességtelen gazdálkodás általános tilalmát és en
nek keretében kiemeli a gazdasági erőfölénnyel való visszaélésnek és a tisz
tességtelen haszon szerzésének tilalmát. Ugyanakkor kieneli, hogy a feleknek 
a szocialista együttélés követelményei szerint kölcsönösen együttműködve keLl 
eljárni, és ezzel egy általános mércét is ad egyben. lerögzíti, hogy a pol
gári jogi viszonyokban úgy kell el járni, ahogy az az adott helyzetben általá
ban elvárható, és ezzel a feleket gazdálkodó tevékenységük színvonalának e- 
melésére ösztönzi. Ezen alapelveknek minősülő rendelkezéseken túlmenően a 
Polgári Törvénykönyv olyan keretet biztosit, melynek megfelelő tartalomnál 
való kitöltése a gazdálkodó szervezetek részéről biztosítaná a társadalom
nak, a népgazdaságnak a felekkel szemben fennálló elvárásainak teljesítését.

A Polgári Törvénykönyv, valamint a Vállalati Törvény, a gazdálkodó szer
vek részére jelenlegi sokrétűségével biztosítja azokat a szervezeti formákat, 
amelyek a gazdaságos és a népgazdaság érdekeinek megfelelő működéshez szüksé
gesek. A jelenlegi szabályozás, eltérően az előzőtől, a gazdasági élet által
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kialakított, vagy kialakításra javasolt formákat vette figyelembe. Elsődle
ges követelménynek tett eleget akkor, amikor a gazdasági élet áltál kiala
kított szervezeti formákat intézményesítette,illetve e formákat bevezette. 
Ezzel széles teret biztosított a gazdálkodó szervezetek közötti együttműkö
désnek, a rendelkezésre álló anyagi eszközök célszerű és gazdaságos kihasz
nálásának.

A Polgári Törvénykönyv bevezető rendelkezései kiemelték az együttműkö
dési kötelezettséget. A szerződés megkötésére vonatkozó rendelkezéseiben e- 
lőirja, hogy a felek a szerződést megelőzően is tájékoztassák egymást a meg
kötendő szerződést érintő minden lényeges kérdésről. A szerződéskötési köte
lezettség körében még szorosabb és tartalmasabb együttműködésre kötelezi a 
feleket, amikoris szerződési nyilatkozataik eltérése esetén, eltérő állás
pontjaikat kötelesek egyeztetni. A szerződés megkötése vonatkozásában a bí
rói ut igénybevételét biztosítja a szerződéskötési kötelezettség keretében, 
továbbá a huzamosabb ideje fennálló termelési, együttműködési és kereskedelmi 
kapcsolatok megszakítása esetében.

Azcn túlmenően, hogy az elmúlt években kialakult szerződési rendszert a 
nódositott Polgári Törvénykönyv magában foglalja, uj jogintézményeket is ho
zott létre, amelyek a hosszabb távú tartós gazdasági kapcsolatok szervezésé
nek hatékony eszközei lehetnek és amelyre a gazdálkodó szervezetek terveiket 
is megnyugtatóan alapozhatják. A tervszerződések körében lehetőség volt az 
előszerződéshez hasonló kapacitáslekötési és kapacitásfoglalási szerződések 
kötésére, melyek a gyakorlatban nem mindenben váltották be a hozzájuk fűzött 
elgondolást.

Az előszerződés alapján viszont mindkét félre szerződéskötési kötelezett
ség keletkezik. E jogintézmény azzal szolgálja a felek, valamint a népgazdaság 
érdekeit, hogy a szerződés létrehozása során figyelembe vehetek a felek, vala
mint a népgazdaság érdekei, és ennek keretében az előszerződés létrejötte u- 
tán beállott körülmények értékelhetők.

Az általános szerződési feltételek alkalmazására vonatkozó rendelkezések 
biztosítják, hogy az állampolgári szükségleteket kielégítő szolgáltatásokat 
végző gazdálkodó szervezetek javukra egyoldalú előnyöket ne köthessenek ki, 
az állanpolgárok és jogi személyek védelme biztosítva legyen.

A szerződési rendszer hatályosulását biztosítja a Polgári Törvénykönyv, 
valamint a gazdálkodó szervezetek szállítási és vállalkozási szerződéseiről 
szóló Mt. rendelet, amikor az egyes szerződésekről szóló rendelkezései kere
tében egységes szabályozást adott a közszolgáltatási szerződésre a vállalko
zási szerződés keretében, az épitési, szerelési, tervezési, kutatási szerző
désre, valamint a kiskereskedelmi árubeszerzésre. Figyelenbe vette,hogy a 
szállítási és vállalkozási szerződés keretében olyan típusok alakultak ki,a- 
melyek egymástól részben eltérő szabályozást igényelnek.

E rendelkezésre álló jogintézmények megfelelő alkalmazásuk esetén biz
tosíthatják a felek közötti hatékony kapcsolatok kialakítását, elsősorban a 
kooperációs kapcsolatok, az ipar és a kereskedelem kapcsolatának erősítését, 
a szervezettebb árukapcsolatok kialakítását, a szerződéses fegyelem erősíté
sét, erősíthetik a megrendelő pozícióját.

A szerződési rendszer hatályosulásának értékelésénél elsősorban a szál
lítási, valamint a vállalkozási szerződéseket kell vizsgálat tárgyává tenni, 
de nem hagyhatók figyelmen kivül az egyéb szerződésfajtákkal kapcsolatos meg
állapítások sem. A szerződések hatályosulása a gazdálkodó szervezetek tevé
kenységére együttesen hatnak és az esetek nagy százalékában a kitűzött gazda
ságpolitikai célok elérését a különböző szerződések szinkronban történő hatá
lyosulása biztosítja.
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A szerződések betöltik a gazdálkodó szervezetek termelési és értékesí
tés! kapcsolatait, rendező funkciójukat, abban az esetben, amennyiben a meg
kötött szerződések teljesítése mind a megrendelő, mind pedig a szállitó ré
széről a szerződési rendszerben lefektetett alapelveknek megfelelően törté
nik,és a felek között fennálló szerződések tartalmazzák mindazokat a felté
teleket, amelyek előmozdítják a tervben, illetve a szerződésben előirt cé
lok megvalósitását és ezen túlmenően a szerződések teljesítése mindkét fél 
részéről következetes. Az általános szerződéskötési kötelezettség megszünte
tése a szocialista szervezetek gazdálkodását rugalmasabbá tette, a szerződé
sek jobban igazodnak az igények kielégítéséhez, és a szerződésekben jobban 
érvényesülnék a szerződést kötő felek érdekei. A felek érdekeinek érvénye
sülésénél, illetve érvényesítésénél viszont fennáll az a kettősség, hogy az 
esetek egy részében nincs összhangban a szükebb értelemben vett vállalati 
érdét, és a népgazdaság érdeke. A-jelenlegi szabályozó rendszer e vonatko
zásban még nem látszik elég hatékonynak. A szerződéskötési kötelezettség 
szükebb körű fenntartása összhangban van a gazdaságpolitikai célkitűzések
kel és a szükségletkielégitést a szerződő felek részéről végzendő megfele
lően előkészített szerződéskötési írunka, valamint ennek előfeltételét képe
ző gazdasági tevékenység megfelelő színvonalon történő végzése biztosítja.

A cogens szerződési szabályokkal szemben a diszpozitiv szabályok térhó
dítása azokban az esetekben eredményes, amikor a gazdálkodó szervek tevékeny
sége a diszpozitiv szabályok adta lehetőségek kihasználásával megy végbe. A 
kötött értékesitési pályákkal szemben a jelenleg érvényben lévő többcsator
nás forgalmazási rend hatékonyabban szolgálja a szükségletek kielégítését.A 
gazdálkodó szervek között előzetes, szerződéskötés nélküli kapcsolatok ala
kulnak ki. Elsősorban a szállítási és a vállalkozási szerződések vonatkozá
sában áll ez fenn.A szerződő felek a szerződéskötésre vonatkozó szabályokat 
nem alkalmazzák megfelelően, részben a szükséges ismeretek hiányában. A fe
leknek szerződés létrehozására vonatkozó nyilatkozatai nem szabatosak, a 
véleménykülönbségek meghatározatlan megjelölése, tisztázásának elmulasztá
sa, és az ajánlati kötöttségekre vonatkozó határidő lejárta utáni nyilatko
zatok a gyakoribbak.

Ennek megfelelően a gazdálkodó szervek közötti kapcsolat részben szer
ződéses kereteken kivül bonyolódik. Ennek egyik oka elsősorban az ellenér
ték összegében történő megállapodás hiánya. A gazdálkodó szervezetek közöt
ti kapcsolatokban a szerződésen kivüli állapot a szükségletek kielégítését 
szervezetlenné, tervszerűtlenné teszi, és akadályozza, hogy a szerződés a 
rendeltetésnek megfelelően elősegítse a tervszerű gazdálkodást, eszköze és 
végrehajtója legyen a tervezési munkának. Ezen túlmenően a szerződésen ki
vüli forgalom hátrányos a megrendelőre nézve is, mivel nem biztosítja a szer
ződésszegésből eredő jogok érvényesítését. A gazdálkodó szervezetek szerző
déskötési rrunkájának színvonalát nagymértékben befolyásolja a megrendelő,il
letve a szállitó piaci helyzete. Időben, a tervfeladatokhoz és a népgazdasá
gi szükségletekhez jól igazodóan jönnek létre a szerződések azokban az ese
tekben, amikor a szállitó megfelelő kapacitással rendelkezik és a megrende
lésben foglaltakat minden vonatkozásban teljesíteni tudja.

Amennyiben a szállítói, valamint a kivitelezői kapacitás hiánya, annak 
szükségessége miatt a megrendelésben foglaltak teljesítése megfelelő határ
időre és minőségben nem biztosítható, úgy a vállalatok szerződéskötési tevé
kenysége is kifogásolható.

A szerződési rendszer hatályosulásának vizsgálata keretében figyelemmel 
kell kisémi azt a tényt is, hogy az egyes szerződések teljesítése a felek 
részéről hogyan történik meg. A gazdálkodó szervezetek között kölcsönös kö
telezettségek összefüggéseiből következik annak a jelentősége, hogy a forgal
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mi kapcsolatokban a szerződéses kötelezettségvállalásokat az arra kötele
zettek pontosan teljesítsék és a megrendelők ezt meg is követeljék. A nem 
szerződésszerű teljesítés minden körülmények között kihat a megrendelő tevé
kenységére, és ezen túlmenően összességében hatással van a népgazdasági terv 
teljesítésére is. A gazdálkodó szervezetek szerződéses viszonyaiban ennek 
megfelelően rendkívül fontos a kölcsönös kötelezettségekért való felelősség 
és az a tény, hogy a szerződésszegés következtében hátrányosabb helyzetbe ke
rült fél a jelentősebb szankciókat érvényesítse, az elszenvedett vagyoni hát
rány megtérítését a szerződésszegő féltől megkövetelje. A bírósági tapaszta
latok szerint rendszeresen észlelhető az a tény, hogy egyes gazdálkodó szer
vezetek, különösen a piacon előnyösebb helyzetben lévő partnerrel szemben a 
szerződésszegés miatti igényük érvényesítését gyakran mellőzik. Akkor sem esz
közük vagyoni hátrányuk megszüntetését, amikor tapasztalható, hogy a szerző
dés megszegése a termékeik előállításában és értékesítésében zavarokat okoz, 
a vállalkozási szerződés vonatkozásában beruházási létesítmények megvalósítá
sában késedelmet és egyéb hátrányokat idéz elő, aminek következtében szükség
szerűen pénzügyi nehézségek és jelentős többletköltségek, valamint károk me
rülnek fel.

A szerződéses rendszer ilyen körülmények között megfelelő hatékonysággal 
nem funkcionál. Ennek oka elsősorban az, hogy a gazdálkodó szervezetek vezető
inek figyelme továbbra sem irányul kellően az egyes szerződések teljesítésére, 
a szerződésből eredő jogok érvényesítésére, és a gazdálkodó szervek költségér
zékenysége még nem olyan mérvű, hogy a szerződésszegésből eredő hátrányokat 
az eredményesség vonatkozásában észlelnék. Nem mérték fel megfelelően a szer
ződésszegésből eredő hátrányok nagyságrendjét, és általában nem végzik el a 
vállalati költségek egyes szerződésekre vonatkozó bontását sem. A jelenlegi 
költséggazdálkodás mellett a szerződésszegések következtében előállott több
letköltségek is termelési költségként jelentkeznek, és ilyen körülmények kö
zött a kibocsátott termékek árára hatással vannak. Ez a körülmény pedig nép- 
gazdasági szinten is elfedi a termelés, az irányitás hibáit, és nem ad lehe
tőséget annak az elvnek a megvalósitására, hogy a mulasztások következményei 
ténylegesen ott jelentkezzenek, ahol azokat előidézték.

A szerződési rendszer hatályosulásának vizsgálatánál ennek megfelelően ér
tékelni kéll, hogy rendelkezésre állanak-e azok a jogintézmények, amelyek a 
rendszer hatályosulását biztosítják. A Polgári Törvénykönyv médositásával a 
feltételek és formák biztosítottak.

Ugyanakkor megállapítható viszont, hogy a Polgári Törvénykönyv, valamint 
a szállítási és vállalkozási szerződésekre, vonatkozó kormányrendelet által 
biztosított jogintézmények alkalmazása jelenleg még eseti jellegű, és nem 
szolgálja azt a célt, melynek biztosítására hivatott.
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A szocialista gazdasági kooperáció néhány 
szerződéses problémája
Dr. Prugberger Tamás

A kapitalista gazdasági élet az individuális és kétpólusú szerződéses 
rendszerben szervezett kereskedelmi kapcsolatok mellett kitermelte a társas 
együttműködés, a gazdasági kooperáció különböző formáit is. Közülük igen 
sok, jelentős szerepet játszott a technikai forradalom megvalósításában és 
a kapitalista termelés színvonalának emelésében. Nem egy találmány betéti, 
társasági, különösen pedig részvénytársasági formában valósult meg tőkeösz- 
szefogás révén. Ez a tőkeösszefogás később kartell, szindikátus vagy tröszt 
formájában agresszív és retrográd módon is megjelenik, mint versenyt kizáró 
tényező, ugyanakkor azonban a nagy- és a középtőke ilyen és hasonló módon 
fellépő agresszivitásával szemben a kistőke és a kisegzisztencia szövetke
zeti összefogással, a szövetkezeti önsegély alapján álló kölcsönös .együttmű
ködéssel védekezik. A tőkés társadalmi rend méhében kialakult e gazdasági és 
velük összefüggő jogintézmények közül azok, amelyek a gazdaság-szervezés, 
valamint a gazdasági termelés és forgalom szempontj ából nem mellőzbetöek, bi
zonyos átalakítással felhasználásra kerültek a szocialista társadalomban is. 
így mindenek előtt a kétpólusú áruforgalmi és árutermelési szerződés, azon 
belül is elsősorban a hosszabbtávú együttműködésre szóló áruszállitási és 
vállalkozási szerződések, valamint a nemcsak gazdasági, hanem társadalompo
litikai jelentőséggel is bíró szövetkezetek. Ez utóbbiak azonban éppen poli
tikai jelentőségük miatt a szocialista gazdálkodás egyik alapvállalati egy- 
ségformijává szerveződték az állami vállalatok mellett.

A kötött tervgazdálkodás időszakában kialakult szerződéses kényszerpá
lyán a direkt gazdaságirányi tás közvetlen eszközéként az iparban a szállí
tási és vállalkozási szerződés elemeiből összeállított tervszerződés, mig a 
mezőgazdaságban a termeltetési és értékesitési szerződés funkcionált.E szer
ződések a szocialista gazdasági szervezete valamennyi típusában csak formáli
san voltak a felék mellérendeltsége alapján kétpólusúak. Tartalmilag egy har
madik pólus is szerződéses obligan kivül belejátszott, amely nem volt más, 
mint a szerződéses kapcsolatot létrehozató gazdaságirányitó szerv.E szerző
déseknek államigazgatási kényszerpályákkal való telítettsége miatt az alul
ról jövő vállalati kapcsoltakban nem alakulhatott ki legális gazdasági ko
operáció. Ez ellen hatott a kötelező kötbérérvényesités és minden már polgá
ri jogi formában bujtatott igazgatási elem. A tartalmilag is valódi polgári 
jogi eszközök és megoldások számára igy nem sok terület jutott. Mutatja ezt 
a kötbérekkel kapcsolatos korabeli döntőbizottsági gyakorlat, amely az esetek 
nagyobb részében a polgári jogi felelősségi kategóriák alkalmazása nélküli 
vagy igen szinplifikált alkalmazású, egyszerű elszámolási vitává vált.

Hivatkozva azonban Erdei Ferencnek 1968-ban a szövetkezeti elméleti vi
tában kifejtett azon helytálló megállapítására, mely szerint a gazdasági é- 
let nem birja el az abszolút módon megszervezett demokratikus centralizmus 
merevségeit, már a tervlebontásos rendszer szerződési kényszerpályái között, 
először a belső vállalati viszonyokban jelentek meg a polgári jog megoldása- 
it egyre aktívabban felhasználó belső szerződések mind a szövetkezeteknél, 
mind pedig az állami vállalatoknál, bizonyos fokig fellazítva a termelőszö
vetkezeti tagsági viszony és a munkaviszony munkáltatói utasításon nyugvó 
szervezeti és ezt tükröző jogi rendszerét. Ez mutatkozott mag az ipari sző-
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vetkezeti és a vállalati bedolgozói, valamint az átalánybefizetéses munka
végzés vállalkozási eletekkel átszőtt és custodia felelősségen nyugvó sa
játos elszámolásos rendszerének a kialakulásában, a mezőgazdasági termelő
szövetkezetekben pedig az ugyancsak ilyen jellegű, formailag azonban a ré
gi felesbérletre visszanyúló részesmüvelés meghonositásában, a háztáji föld- 
használat területéi az u.n. forintositott földhasználat kialakításában,a kö
zös és a háztáji közötti gazdasági kooperációnál pedig a polgári jogias 
háztáji áruértékesitési belső szerződések elterjedésében. Ezirányu vizsgá
lódásaink alapján arra a megállapitásra jutottunk, hogy a munkaügyi döntő- 
bizottsági és a birósági gyakorlat is akceptálta a polgári jogi megoldások 
előtti utnyitás lehetőségét. A vállalatok egymás közötti kapcsolatainál a 
szerződéses tipusszabadság szélesedésére utalt a szállítási szerződéseket . 
háttérbe szőritó raktári vétel megjelenése, a mezőgazdasági termékfelvásár
lás terén pedig a termelő autonómiáját jobban tekintetbe vevő termekértéke- 
sitési szerződés előtérbe kerülése, amely fokozatosan háttérbe szorította a 
termeltetői gyámkodást tartalmazó termelési szerződéseket, sőt 1968-tól a 
MCTSz-eknek is joguk lett szállítási és raktári vételi szerződéseket kötni.

Az 1968 évben bevezetett indirekt gazdaságirányítás után a közgazdasági 
szabályozórendszerrel államilag irányított piac- és vállalati versenykoncep
ció érvényre engedése magával, hozta a klasszikus polgári jogi szerződések 
és a szerződési tipusszabadság eluralkodását. A találmány és a technikai uj 
ismét értékké vált, és igy a szabadalmi jog szerződési vonásai ismét színes
sé váltak. Ennek kapcsán az iparban és a mezőgazdaságban, állami vállalatok
nál és szövetkezeteknél egyaránt nőtt a szabadalmi hasznositási szerződések
nek és az áruviszony formájában megjelenő "know-hcw"-nak a jelentősége.A szo
cialista gazdasági szervezetek egymás közötti kapcsolataiban a raktári vétel 
további ej lesztéseképpen előtrébe kerültek az adásvételi-tipusu szerződéses 
kapcsolatok, a különböző termékek legyártására szóló megrendeléseket pedig 
többnyire a vállakozási szerződések igénybevételével bonyolították le. Az ál
lami és a szövetkezeti, valamint az ipari és a mezőgazdasági beruházások le
bonyolításával összefüggő uj jogi‘szabályozásban a polgári jogi részről le
vált a közigazgatási vonás, a beruházási szerződések pedig vállalkozási tar
talommal a korábbinál sokszínűbbé váltak, sőt a generálkivitelező és az egyes 
részvállalkozók között a megrendelővel fennálló "horizontális" jogviszonyuk 
mellett sajátos együttműködésként "vertikális" kapcsolat is kialakult. Ez a- 
lapját képezte egy közöttük társasági formában is megvalósítható kooperáció
nak, amelyben a fővállalkozó az egyes alvállalkozókkal "standard" jogi kap
csolatban áll. Emellett a termelő és kereskedelmi vállalatok között kiala
kult és elterjedt az egyszerű, valamint a jogi személyiséggel rendelkező 
gazdasági társulások számtalan különböző forrója. Még inkább áll ez a mező
gazdaságra, ahol először a szövetkezeti társulási formák alakultak lei, ké
sőbb azonban megjelentek a szövetkezeti és állami /állami gazdasági/ vegyes
társulások is. Ez - bár kisebb mértékben - fennáll az iparban is állami vál
lalatok és ipari szövetkezetek relációjában.

Gazdasági irányításunk indirekt rendszerének különösen 1974-től kiala
kult módosulása óta egyre jelentősebbé vált a gazdasági koopráció. A gazda
sági kocperációszervezésnek ebben a tendenciájában háttérbe került az álla
milag irányított szocialista piacgazdálkodási és többcsatornás gazdálkodá
son nyugvó versenykoncepció. Ehelyett előtérbe került a nagyvállalati rend
szer és a vállalatok integrált együttműködése. Ez az iparban elsősorban több, 
korábban önálló vállalatot átfogó trösztökből kialakított nagyvállalatok, 
részben pedig tröszthöz nem tartozott, önálló vállalatok egy vállattá tör
ténő egyesítése forrójában valósult meg, ahol a vállalat több - horizontális 
vertikálisan működő - üzemből áll. Ehhez kapcsolódik még az ipari és fogyasz
tási szövetkezeteknél lejátszódó egyesülési folyamat is. Ezt a jogi személyi
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ség növelésével történő integrációt egésziti ki az iparban a szerződéses in
tegráció, ahol általában a nagyvállalatok hosszúlejáratú vállalkozási szer
ződésekkel többnyire tanácsi kisvállalatokat és ipari szövetkezeteket bizo
nyos alkatrészek specializált gyártására állítanak rá. Ipari szövetkezetek 
emellett bedolgoznak külföldi cégeknek is.

A mezőgazdaságban a horizontális integráció alapeszköze a Mgtsz-ek e- 
gyesülése, ami az utóbbi években talán túlzottan is erős volumenű volt, mig 
a vertikális integrációs folyamatban megjelent az agráripari kcmbinát. Az 
agráripari kombinátoknak csak egy része nüködik önálló jogi személyként, 
egy jelentős részük azonban csak társasági szerződés alapján, egyszerű gaz
dasági társulásként. Mindkét jogi alakzatnál megtalálható a tiszta szövetke
zeti és a szövetkezeti-állami vegyestársulás. Eme uj rendszerű agráripari 
társulások egyik legelterjedtebb formája a termelési rendszer. Ez a koráb
ban ismert egyszerű gazdasági társulásokhoz viszonyítva a jogi konstrukció 
oldaláról nézve is speciális, mivel a non jogiszemélyiséggel szervezett a- 
lakzata nemcsak egyszerű társaságképpen működik, ahol a társaság egyik tag
ja látja el a többiek megbízásából és bizalma alapján a gesztor szerepét, 
hanem úgy is, hogy maga a gesztor köt kétoldalú szerződéseket a rendszerbe 
lépő gazdaságokkal. E jogi konstrukcióra az ad lehetőséget, hogy a temelé- 
si rendszerek gazdasági tartalma valamely uj termelési eljárás vagy termelé
si eszköz használatba vétele a mezőgazdaságban, vagyis nem írás, mint a mező- 
gazdaság terén alkalmazott "kncw-how". A gyakorlati tapasztalatok ugyanakkor 
azt mutatják, hogy a termelési rendszereknek ezt a formáját csak a rendszer- 
gazdák kultiválják, a rendszer tagjai azonban nem, mivel a rendszergazdák 
elnyomják a rendszer tagjainak az érdekeit. A "divide et inpera"-ból adódó 
eme hátrány egyáltalán nem, vagy csak kevésbé érvényesül társulás esetében. 
Ezért a rendszerekben résztvevő tsz-ek a rendszereket társulásos formában 
kívánnák kialakítani. Ugyanakkor viszont a rendszergazdák többsége a mező- 
gazdasági szakigazgatás kiemelt támogatását élvezi, ami abban is kifejezés
re jut, hogy a termelési rendszerekre vonatkozó hatályos speciális agrárjogi 
szabályozás szerint a rendszeren belüli vitás kérdéseket a szakigazgatási 
szerv előtt kell egyeztetni a bírósági ut igénybevételét megelőzően. A szak- 
igazgatási szervek pedig informálisan alkalmazott tekintélyelvi alapon lehe
tőleg nem engedik a vita bírósági útra terelődését, hanem a felékkel olyan 
egyezséget fogadtatnak el, amely többnyire a rendszergazdáknak kedvez. En
nek reakciójaként a termelési rendszerék bizonyos visszafejlődése tapasztal
ható. Ugyanakkor az agrárjogi elmélet képviselői a termelési rendszerek rész
letesebb szabályozását sürgetik,mondván, hogy a jelenlegi szabályozás nem 
kielégítő.

A speciális és igazgatási jogias színezetű agrárjogi szabályozás az itt 
említett problémákat vonja maga után. Ezzel szénben a Szövetkezeti Kutató In
tézetben folyt vizsgálatok eredményei azt mutatják, hogy a partnerek a terms- 
lési rendszerekben fennálló jogi kapcsolataik rendezését polgári jogisas jel
legű társasági szerződésekkel kívánják negvalósitani. Ez több szenpontból is 
elgondolkoztató. Először is elgondolkoztató abból a szenpontból, hogy Sárközy 
Tamás legújabb munkáiban a gazdasági élet továbbfejlődését mind az iparban, 
mind predig a mezőgazdaságban olyan kooperációs és integrációs strukturaháló- 
zat kialakulásában látja, amely termelési rendszerék működésén nyugszik. Ez
zel áll kapcsolatban az a további tétele is, hogy fel kell hagyni a gazdasá
gi verseny és versenyjog eddigi szemléletével, és a gazdasági életben a ha
gyományos polgári jogi szerződéseket fel tellene váltani a kooperációs cél
kitűzéseket teljesen kiszolgálni tudó olyan speciális gazdasági jogi szerző
désekkel, amelyekben a kétpólusú autonóm jelleg helyett a kollektiv vonások 
dominálnak. E nézet - szerintem - részben akceptálható, azonban nem abszolu
tizálható. A piaci igényék tekintetbe vételére továbbra is szükség van, mert
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különben a gazdasági integrációs és kooperációs mozgás öncélúvá válna,a ver
seny kiiktatásával pedig mind a kooperációk egymás közötti viszonylatában, 
mind pedig az egyes kooperációkon belül nem kívánatos monopol, ill. hegelien 
helyzetek alakulnának ki. Ez a veszély mind az iparban, mind pedig a mező- 
gazdaságban különösen a szektorközi vegyes társulások esetében - nagyon re
ális, elsősorban a szövetkezetek hátrányára /a polgári jogi megoldások al
kalmazása mellett is/. Ez a probléma minduntalan felmerül az agráripari kom
binátok esetében is, ami a termelési rendszereknél azok agrárjogias szabályo
zása miatt a már kifejtettek szerint nyilvánvalóvá is lett. Minthogy a terme
lési rendszer alaptartalma szabadalcrmak, vagy ilyen szintet el nem érő más
milyen újnak, kncwhow-nak szerződéskötés vagy társaság létesítése utján tör
ténő hasznosításával függ össze,mind az ipari, mind a mezőgazdasági termelési 
rendszerben, de bármilyen más kooperációban is a résztvevők egymás közötti 
viszonyai igazgatási elemektől mentes, polgári jogias vonásokat tartalmazó 
társasági szerződések utján szabályozhatok, jogi személyiséggel rendelkező 
társaság létesítése esetén pedig a felek mellérendelt helyzetét rögzítő ala
pitó okirattal rendezhetők. De ugyanigy elképzelhetőnek tartjuk a megnyugta
tó rendezést kétoldalú polgári jogi szerződés igénybe vételéve is, bár ennek 
ellentmondani látszik, hogy a már említett mezőgazdasági termelési rendsze
reknek éppen a kétoldalú szerződésekkel kialakított formája a probelmatikus. 
Nem lenne azonban ilyen, ha a szerződéskötési és szerződésfelbontási akarat
szabadságot, valamint a szerződések tartalmából fakadó mellérendeltségi hely
zetet nem zavarná meg a felek egyikét preferáló, igazgatási elemekkel teli
tett agrárjogi szabályozás. Szerintem nem volna szerencsés az egész gazdasá
gi életet - ideértve a népgazdaság valamennyi ágazatát átfogó termelési 
rendszereket és más kooperációs formákat - egy, a polgári jogi elvekkel el
lentétben álló, igazgatási elemekkel telitett gazdasági jogi szabályozás a- 
lá vonni.

összefoglalva az eddigieket, úgy vélem, hogy mind az állami, mind a szö
vetkezeti szektor,mind pedig a felhasználói /megrendelői és fogyasztói/ igé
nyek egyenlő súlyú védelmére a polgári jogi eszközök látszanak alkalmasnak. 
Helytállónak látjuk azonban ezzel kapcsolatosan Sárközynek azt az álláspont
ját, mely szerint meg kellene refornálni a szerződések normativ tartalmát. 
Ezzel összefüggésben szükségessé válna a kooperációs szerződések uj igények
nek megfelelő keretjellegű rendezése is. Mindez azonban a polgári jog és a 
polgári jogtól elveiben nem elszakadó társasági jog keretei között megvaló
sítható, felhasználva Borsi Gyulának általam is vallott azon koncepcióját, 
hogy a szerződések modelljét a népgazdasági áruforgalom követelményei sze
rint kell kialakítani, ami kielégíti az állampolgárok közötti áruforgalom 
igényeit is.
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A vállalkozási szerződések hibás teljesítésének 
elvi és gyakorlati problémái

Dr.Szabó Pál

Az uj szabályozás elvi alapja, hogy a gazdálkodó szervezetekre vonat
kozó korábbi speciális rendelkezésekből általános rendelkezések, mig az ál
lampolgárok jogviszonyaira vonatkozó korábbi általános rendelkezésekből ki
vételek lettek. Ez az alapelv talán leginkább érvényes a vállalkozási szer
ződésekre, és ezen belül még inkább a hibás teljesítéssel összefüggő rendel
kezésekre. A gazdálkodó szervezetek közötti kapcsolatoknál korábban bevált 
elvek lettek a Ptk. uj, általános elvei. A kérdés azonban ezzel korántsem 
vált egyértelművé, a rendszer számos gyakorati problémát hozott felszínre.
A probléma gyökerére világosan rámutatott a Veszprénmegyei j ogásznapokon Sá- 
rándi professzor előadásának az a lényeges megállapitása, miszerint egy mo
dern jogrendszerhez viszonyitottan is igen kiváló és jól sikerült uj általá
nos részhez egy korántsem ilyen jó és ellentmondásokkal terhes különös rész 
kapcsolódik. A teljesség igénye nélkül csipán pár, a mindennapi jogalkalma
zásnál felmerülő kérdésre térek ki:
1.1 Az uj szabályozás a 308. §-ban különböző szavatossági időket rögzit. E- 

zek kategorizáltak, igy beszélhetünk 6 hónapnál rövidebb, hat hónapos, 
egyéves, hároméves és három évnél hosszabb szavatossági időkről. Ezekhez 
az időkhöz a jogszabály különböző terminus technikusokat fűz anélkül, 
hogy azokat közelebbről meghatározná. A jogszabály például nem utal ar
ra, hogy mit ért az igény nenthető okból történő késedelmes érvényesíté
sének. Vagy mi a hiba jellege és a dolog természete kifejezi az igény ér
vényesítéssel összefüggően mi tekintendő tartós használatra rendelt do
lognak. De ezen túlmenően például egyetlen jogszabály, írüszaki előirás, 
szabvány stb. nem látott napvilágot a március óta eltelt idő alatt az i- 
gen lényeges és kötelező alkalmassági időre vonatkozóan.
A gazdasági élet területén pedig sulybelileg nemvitásan ezen utóbbi ka
tegóriának van legnagyobb jelentősége, hisz számos állóeszköznek minősü
lő épület, gyár, gép stb. lényegesen meghaladja nemcsak a 6 hónapi, ha
nem a 3 éves igényérvényesítési határidő követelményeit. A fő problémát 
tehát e vonatkozásban abban látom, hogy a már több mint féléve hatályosu- 
ló jogszabály számos további végrehajtási rendelkezése, vagy egyes spe
ciális fogalmainak értelmezésével kapcsolatos elvi állásfoglalások még 
ma sem láttak napvilágot.

2./ A korábbi évek gyakorlata tételes jogi rendezés nélkül kifejlesztette az 
igen nagy volumenű építőipari beruházások területén az u.n. utófelülvizs
gálati eljárást. Az építőipari létesítmények, lakások, stb. tekintetében 
az alapfeltétel az átadástól számítva egy éves szavatossági időt irt elő 
és a felek ezt megelőzően a létesítményeket felülvizsgálták. Ezt a gyakor
latot tette kötelezővé az uj Ptk. 505. § /2/ bekezdése, miszerint az át
adás-átvételi ejárástól számított egy éven belül - a felek eltérő megál
lapodásának hiányában - a munkát a műszaki átadásra vonatkozó előírások 
figyelembevételével újból meg kell vizsgálni. Ez az idézett előirás, to
vábbá a szavatossági jogok érvényesítésére vonatkozó 6 hónapos elévülési 
határidőt magában foglaló Ptk. 308 §. /1/ bek. előírása egymással össze
vetve számos gyakorlati problémát vet fel, de elméletileg sem egyértelmű. 
Ha például egy, már a 6 hónapos időn belül jelentkező szavatossági hibát 
az egyéves utófelülvizsgálati eljáráson kívánnak érvényesíteni, a kötele
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zett joggal értelmezi úgy a 308. § /1/ bekezdését,hogy az igény elévült, 
hiszen sem a hiba jellege, sem a dolog természete kifejezés nem eredmé
nyezheti a 6 hónap helyetti egyéves, illetve háraréves jogvesztő határi
dő belépését. Mi értelme van tehát az utófelülvizsgálati eljárás kötele
ző jellegének ha az épitési munkák körében ezzel egyidejűleg nincs köte
lező előirás arra, hogy például egy lakóépület szavatossági ideje a kö
telező alkalmassági idő miatt 50 év, vagy ha nem is ennyi, de 3 évnél 
mindenképp hosszabb, és a szavatossági jogok érvényesítésére nyitva álló 
határidő ennek megfelelő.

3./ Végül még egy jogilag rendezetlen vagy ellentmondásosan rendezett kérdés
re kivánok kitérni és ez pedig a vállalkozási szerződéseknek a tervezői 
tevékenység területén érvényesülő és a tervezők szavatossági felelősségi 
határidejével kapcsolatos elméleti kérdés.
Ismét abból indulok ki, hogy a PTk. 308. § /1/ bek. szerint a teljesítés
től számított 6 hónapos elévülési határidő, illetve a /2/ bek. szerint a 
megfelelő feltételek fennállta esetén az egy év illetve a 3 év mérvadó. 
Ugyanakkor az alacsonyabbrendü jogszabály, a gazdálkodó szervezetek kö
zötti kapcsolatokra érvényes 7/1978. Korm. sz. rendelet 87. § kimondja, 
hogy épités-tervezés és technológiai tervezés esetén az elévülési idő 
kezdetét szavatossági jogok vonatkozásában a terv alapján kivitelezett 
szolgáltatás átadási időpontjától kell számitani, ha a kivitelezés a 
terv leszállításától számított 3 éven belül elkezdődik. A gyakorlati é- 
letre lefordítva ez tulaj dóiképpen előidézhet egy olyan esetet, hogy a 
terv leszállításától számított 3-ik év legvégén kezd a kivitelező egy 
létesítményt megvalósítani. Nyilván ezt követi az esetleg több évig tar
tó kivitelezés. A terv leszállításától tehát csak évek múlva derül ki a 
hibás tervszállitás és jelentkezik a tervezővel szembeni szavatossági i- 
gény. Ma viszont a 7/1978. Korm. sz. rendelet idézett előírását a magasabb 
rangú jogszabály, a Ptk. nem támasztja alá, hisz az nem ismer csak a már 
többször emlitett és maximálisan 3 évig tartó szavatossági kötelezettsé
get. s.

Csak példaszerűen emlitett három témakörrel vázlatosan és gondolatébresztőül
kívántam rámutatni olyan kérdésekre, melyek sajnálatos íródon ma még sem téte
les jogszabályokkal, sem elvi vagy eseti döntésekkel nem rendezettek.
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A Jogtudományi Szakbizottság Győri Munkacsoportjának, 
kerekasztal megbeszélése 1978. november 28-án 

Győrött, a Jogász Klubban

Tézisek a Polgári Törvénykönyv módosítása és a vásárlók 
minőségi kifogásainak intézése cinii tanulmányhoz

Dr.Domonkos Dezső

A fogyasztói piacon a vásárlók érdekeinek védelmét a jog eszközei is 
segitik. A vásárlók egyik alapvető érdeke, hogy jó minőségű árut vásárol
hassanak. Ézt szolgálja a Ptk-nak a 4/1978. /XII.1./ Bk.M. számú rendelet
nek /a továbbiakban: Ш/ és a belkereskedelemről szóló 1978. évi I. törvény
nek számos rendelkezése.

Mivel elkerülhetetlen, hogy hibás áruk is forgalomba kerülnek, az eb
ből származó érdeksérelem orvoslására van szükség. Erre hivatottak a szava
tossági jogok és a jótállás.

A Ptk. módosításáról és egységes szövegéről szóló 1977. évi IV. tör
vény /a továbbiakban: Novella/ a jogi szabályozás egységesitésére töreked
ve módosította a szavatosságra vonatkozó előírásokat. A Novella 305-307 §- 
ai jogszabályi eltérést nem engedő rendelkezések. Az 1978. évi 2. számú tvr. 
/a továbbiakban: Ptké/ 22. §-a a vásárlók érdekében a szavatossági és jótál
lási igények intézése eljárási szabályaitól való eltérésre ad lehetőséget. 
Ezért kérdéses, hogy az UR nem lépi-e túl az eltérési lehetőség kereteit,a- 
mikor a Novella 306. § /6/ bekezdésével szemben arra ad lehetőséget, hogy 
az eladó a vásárló elállási igényét kicseréléssel válthassa fel.

I. Anyagi jogi kérdések
A Novella 305. §-a - a korábbi helyezettől eltérően - nem szól az al

kalmatlanságról, mert az'uj szabályozás a jogosult érdekeire figyelemmel 
minősített kijavithatóság alapján határozza meg az érvényesíthető szavatos
sági jogokat. Sajátos csoportja a hibáknak a Ptké 6. §-ában részletezett 
körbe tartozók: az olyan hibák, amelyek nyolc - kötelező jótállás esetében 
harminc - nap alatt úgy javíthatok, hogy értékük és használhatóságuk ugyan
olyan lesz, mintha a hiba elő sem fordult volna. Az engedményes áron, kiá
rusításkor vásárolt áru nem minősül hibásnak.

A vizsgált szavatossági jogok jogosultjainak és kötelezettjeinek körét 
a Ptk. 6. és 22. §-ai határozzák meg, amikor a "kiskereskedelmi fór galeriban” 
eladott árucikkekről szólnak. Ez a kör nem azonos a belkereskedelemről szó
ló törvénynek a "kiskereskedelem" fogalmát maghatározó körével. Ez utóbbi sző
kébb. A "kiskereskedelmi forgalomban" való eladás és vásárlás körébe tarto
zik
- az engedéllyel fenntartott üzletben, vagy elárusító helyen;
- mozgóárus utján;
- vendéglátó üzletben;
- kisiparos által való forgalorrbahozatal, az utóbbi két esetkörben azonban 
nem mindig. így nem kiskereskedelmi forgalomban adják el az árut, ha vál
lalkozási szerződés alapján következik be a tulajdonváltozás. Nem ebbe a 
körbe tartozik az "őstermelői" piacon való eladás sem.
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Az UR 10 §-ának /2/ bekezdése értelmében a szavatossági jogok kötele
zettjének személye élelmiszer, háztartási vegyiáru és kozmetikai készítmény 
hibája esetén megváltozhat. Kérdéses csak az, hogy a vásárló és az eladó he
lyébe lépő harmadik személy közötti jogviszonyt a Novella 198. § /3/ bekez
désére és 685. §-ának a. / pontjára figyelermel ki lehetett-e mondani az UR- 
ben.

A szavatossági igény jogosultja mindig a vásárló. Ez jogi személy is 
lehet, kivéve, ha szállitási szerződés vagy mezőgazdasági termékértékesíté
si szerződés alapján következik be a tulajdonváltozás. A jogalkalmazói gya
korlatnak kell kialakítania a helyes jogértelmezést arra az esetre, amikor 
a jogi személy kiskereskedelmi boltban "raktári beszerzés"-t végez. A kér
dés eldöntésénél a beszerzés célja lehet meghatározó.

A vásárlót a Novellában felsorolt szavatossági jogok illetik meg. Nem 
változtat ezen az sem, hogy az UR helyenként az elállás helyett az eladó 
visszavételi és vételár-visszatéritési kötelezettségéről szól.

A Novella egységes szabályozása jelentős változást hozott a vásárlók 
minőségi kifogásaival kapcsolatos rendelkezésekben. Az 1978. március 1. u- 
tán eladott áru hibája miatt a vásárló már nem választhat a korábbi teljes 
szabadsággal a szavatossági jogok között. A kicserélést és az ellátást csak 
bizonyos feltételektől függően igényelheti. Uj joga viszont, hogy a válasz
tott savatossági jogról másikra térhet át.

A választási lehetőség összeszűkülését ellensúlyozza, hogy a Ptké a 
kicserélés és elállás választását kizáró feltételeket az eladóra nézve szi
gorúan állapitotta meg. Ez egyben megakadályozza a vásárló visszaélési kí
sérletét.

A vásárló választási jogának további korlátozásával jár, ha az eladó 
jótállást vállalt. Ebben a kérdésben korábban eltérő volt a joggyakorlat-A 
Novella 248. §-ának /3/ bekezdése a kérdést úgy döntötte el, hogy a szava
tossági jogokat is a jótállásra vonatkozó jogszabály szerint kell elbírál
ni. Ez több tekintetben leszűkíti a vásárló választási lehetőségét.

Gyakorlati okok miatt szükebb a választási lehetőség az élelmiszerek, 
háztartási vegyiáruk és kozmetikai készítmények hibája esetén. Kérdéses a- 
zonban, hogy miért nem választhat ilyen esetben is árleszállítást a vásár
ló.

Az egyes szavatossági jogokra vonatkozó főbb változások:
A vásárló a vételárkülönbözet elszámolása mellett a hibás árutól el

térő, nem azonos fajtájú, értékű áruval való kicserélést is igényelhet. Más 
áruval való kicserélést viszont az eladó felváltó igényként nem ajánlhat fel 
Változatlanul érvényesek a nem hibás áru kicserélésére a Kereskedelem Álta
lános üzleti Szabályzatában foglalt előírások.

Elálláskor - mivel ez a szerződést felbontja - az eladó nem szoríthat
ja rá a vásárlót a visszajáró vételár "levásárlására".

Az UR 9. §-a rendezi az időközben bekövetkezett árváltozás hatását a 
visszajáró vételár összegére. Itt fontos lehet a bizonyítás teher vizsgála
ta.
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indokolt lenne, ha a megfelelően kijavítható hibás áru eladása eseté
ben többször intéznék el javítással a vásárló kifogását. Az egységes sza
bályozás folytán az eladó költségére a vásárló is kijavíttathatja a hibás 
árut. Kérdéses lehet, hogy milyen összegű javitási költséget igényelhet,a- 
ki maga javította meg az árut.

Az árleszállítás igényével is többször lehetne élni mindkét fél érde
kében. Ebben az esetben is irányadó a bizonyítási teherviselés árváltozás 
alkalmával.

A Novella 306. § /5/ bekezdése szerinti vételár-visszatérités jogát a 
vásárló legfeljebb magánkereskedővel vagy kisiparossal szemben érvényesít
heti.

A határidők újraszabályozása folytán nincs jelentősége a nyilt- és rej
tett hibának. Kérdéses, hogy a hároméves jogvesztő határidő csak a kötelező 
jótállással érvényesített árukra vontkozik-e. Helyesebb lenne, ha a gyakor
lat ebben a kérdésekben inkább a fogyasztói szokásokat venné figyelembe.

Kérdéses, hogy a rövid idővel a jogvesztő határidő lejárta előtt meg
tett igénybejelentés - melyet az UR elsődleges igényérvényesítési módként 
szabályozott -, elutasításakor lehet-e keresettel szavatossági igényt ér
vényesíteni a jogvesztő határidő lejárta után. Ha az elévülésnél alkalma
zott félbeszakadás és nyugvás nem is érvényesülhet ebben az esetben,a kés
lekedés nélküli perindítást az anyagi igazság érdekében meg kell engedni.

Uj rendelkezés, hogy a jogvesztő határidő is meghosszabbodik, ha a vá
sárló a hibás árut - javítása miatt - bizonyos ideig nem használhatta.

П. Eljárási kérdések
A vásárló szavatossági jogát elsősorban az eladóhoz - vagy más köte

lezetthez - intézett "bejelentés"-sel érvényesiüieti. Ez azonban nem olyan 
hatósági eljárás, melynek hiányában a Pp 130.. § /1/ bekezdése alapján a bí
róság keresetlevelet elutasíthatja.

A szavatossági igény érvényesítésére rendelkezésre álló elévülési ha
táridő általában hat hónap. Ennél hosszabb nem lehet, de rövidebb igen. Ha 
azonban a hiba ez alatt nem ütközik ki vagy a vásárló az igényt egyéb ment
hető okból nem tudta érvényesíteni, hárem hónapon belül legfeljebb azonban 
a jogvesztő határidő lejártáig - érvényesítheti az igényét.

A jogvesztő határidő egyes esetekben idöbeiileg is korlátozza a vásárló 
igényérvényesítési lehetőségét, ami a korábbi jogszabályok alapján kialakult 
birói gyakorlat folytán hosszabb időn át rendelkezésre állt. Ennek hátrányát 
ellensúlyozza, hogy a Novella 310. §-a ötéves elévülési időn belül lehetővé 
teszi a minőségi hiba miatti kár megtérítésének igénylését. A hat hónapnál 
rövidebb elévülést pontosabbn a "kötelező alkalmassági idő" határozza meg.
A "kötelező alkalmassági idő" fogalomkörének kialakítása a gyakorlatra vár.
A tanulmány szerint ide tartoznak a vásárló által érthető íródon feltüntetett 
szavatossági idők, értékesitési, eltarthatósági, fogyaszthatósági, használ
hatósági és minőségellenőrzési idők.

A határidőkké 1 kapcsolatos változások folytán a jövőben nagyobb szere
pe lesz a fizetési jegyzéknek /blokknak/.
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Az eladó érdeirtoen köteles elintézni a vásárló kifogását és őt terheli 
a legtöbb esetben a bizonyítási teher. A minőségvizsgáló szerv a jövőben a 
kijavithatóság és a megfelelő ár leszállítás kérdésében is véleményt közöl.
Ez megkönnyíti az elintézést.

Az alapos igényt - a kijavítás kivételével - azonnal teljesíteni kell.
A legalitásra nyolc, illetve jótállás esetén harminc nap áll az eladó rendel
kezésére. Ezeknek a határidőnek a szankciója, hogy sikertelen lejártuk után 
a vásárló kicserélését vagy elállást választhat.

A vállalati központ, a felügyeleti szerv és az Állami Kereskedelmi Fel
ügyelőség szerepe a szavatossági igények teljesítésében.
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.4 Kémiai Szakbizottság Agrokermzálási Munkabizottságának és a 
Magyar Talajtani Társaság Talajbiológiai Szakosztályának 

"A kemizáaió talajbiológiai kérdései" címmel 
1978.szeptember S-én tartott közös tudományos értekezlete 

Veszprémben a VEAB székházban.

A hazai peszticidkutatás helyzete és alakulása 
Dr.Nádasy Miklós

/Nehézvegyipari Kutató Intézet, Veszprém/

A korszerű nagyüzemi gazdálkodás, az iparszerü termelési rendszerek nagy 
hatású, korszerű növényvédelmet igényelnek és jelenleg, de még hosszú időn ke
resztül a kémiai növényvédelem fogja képezni a leghatásosabb védekezést a nö
vényeket kárositó rovarok és gyerek, valamint a kórokozó gombák, baktériumok 
és virusok ellen. A kémiai növényvédőszerék a mezőgazdaságban ma már nem se
gédanyagok, hanem termelési eszközök.

Ez a felismerés, valamint a hazai növényvédőszer iparban elért kimagas
ló eredmények alapozták meg az MSzMP Gazdaságpolitikai Bizottságának 1976.no
vember 24-i döntését, amely kimondja, hogy a növényvédőszer ipart az átlagot 
meghaladóan, dinamikusan kell fejleszteni az 1981-1990 években. Ennek alapján 
kidolgozták a növériyvédőszer ipar központi fejlesztési koncepcióját és az Álla
mi Tervbizottság 1978. julius 5-én tartott ülésén - azt elfogadva - határoza
tot hozott a magyar rövényvédőszer ipar tőkés export-orientált fejlesztésére.
A határozat többek között kimendja, hogy "a fejlesztés feltétele az, hogy tu
dományosan és gazdaságilag is megfelelő originális eredményt adó kutatások a- 
lapczzák meg. "
A növényvédészer ipar fejlődési szakaszai

Egy ország növényvédőszer iparának kifejlődésében hárem szakaszt külön
böztetünk meg:

Az első szakasz: hatóanyagok vásárlása és ezeknek hazai formálása hazai 
nyers- és segédanyagokkal. A növényvédőszer hatóanyag önmagában ritkán alkal
mazható megfelelő hatásfokkal. Olyan formába kell hozni, hogy az könnyen ki
juttatható legyen a hatás helyére és ott biológiai hatását optimálisan kifejt
hesse. Ezeknek a kémiai-fizikai műveleteknek sorozatát formálásnak nevezzük.
Az ilymódon előállított készítmény vagy szer hatóanyag-tartalma - eltekintve 
a korszerű szerektől, amelyek részaránya még viszonylag kicsi - általában 50 
% körül van. Gazdasági előny tehát már az, ha a mezőgazdaságnak szükséges nö- 
vényvédőszer közel 50 %-át nem kell inportálni, hanem hazai nyersanyagokkal 
helyettesíthetők. Kutatási igény ebben szakaszban is jelentkezik, de ez 
csupán a vásárolt üoenc vagy know-how alapján alkalmazható hazai nyers- és 
segédanyagok vizsgálatára, valamint a formálási technológia adaptálására ter
jed ki.

A második szakasz, amely természetesen fejletteb az elsőnél, a hatóanya
gok hazai gyártása. A gyártás történhet külföldről megvásárolt licenc és knew- 
how alapján, esetleg ezzel össszekötve néhány gyártó üzem kulcsrakész megvásár
lásával, vagy a reprodukciós kutatás segítségével. A növényvédőszer iparban rin
dig probléma volt az a tény, hogy a tőkés vállalatoktól mindezideig nem tudturk 
licencet vásárolni hatóanyag gyártásra vonatkozóan, mert ezek a cégek - külö-
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nősen a termék extraprofit időszakában - vagy elzárkóznak a licencek el
adásától, vagy olyan árat kémek érte, amely nem éri meg. Reprodukciós vagy 
adaptációs kutatásoknak azt a kutatási formát nevezzük, amely elsősorban ké
miai súlypontú és kiindulási pontja valamely külföldön ismert, bevált és e- 
setleg szabadalmaztatott hatóanyag hazai gyártás és alkamazás céljára szol
gáló adaptálása. E kutatások kockázata kicsi, hisz a termék, a növényvédőszer 
már rendszerint alkalmazásban van mezőgazdaságunkban, a mezőgazdasági igény
li a szert és a felhasználásra vonatkozó mennyiségi adatok is meghatározha
tók viszonylag jó megközelítéssel.

Hazánkban nincsen termékszabadalom, igy a külföldi szer szabadalmival 
kapcsolatban lehetőség nyilik kerülő szabadalmak kidolgozására, és ezen a té
ren a magyar kémikusok rendkívül elegáns megoldásokat dolgoztak ki.

Nem vitás,hogy a növényvédőszeripart leggyorsabban az eredményes repro
dukciós kutatásokkal lehet fejleszteni. A reprodukciós kutatásokon alapuló 
iparfejlesztésünk nagyszerű eredményeket adott. Elsőnek kell megemlítenem a 
hazai triazin gyomirtószerék gyártásának gyors megszervezését az 1960-as ér
vek elején, amely a Nehézvegyipari Kutató Intézet, a Növényvédelmi Kutató In
tézet és a Nitrokémia Ipartelepek együttes munkája volt. E szuperszelek ti v 
gyomirtószerek gyártásának gyors kifejlesztése egyben az első komoly front- 
áttörést jelentette a mezőgazdaság kemizálása területén. Az épp kellő időben 
rendelkezésre álló gyomirtószerek társadalmi és politikai kihatása is jelen
tős volt a termés növelése, a termelőszövetkezetek megerősödése és az akkori 
időre jellemző viszonylagos mezőgazdasági munkaerő hiány leküzdése szenpcnt- 
jából is.

Ezt követően a növényvédőszer kutatás fejlődése olyan nagyarányú volt, 
hogy a termelési érték az elmúlt 15 évben több mint tízszeresére nőtt. Külö
nösen a negyedik 5 éves tervben volt kiemelkedő a fejlődés. Jelentős lépések 
voltak a Sympran, a Safidon, az Unifosz, a Buvinol, a Satecid, a Gcmex és a 
Fundazol nevű termékek hazai gyártásának megindítása. A belföldi felhasználás 
rohamos fejlődésével a növényvédőszer-gyártás megközelitőleg azonos szinten 
tudott lépést tartani és a mezőgazdaság igényét mintegy 60 %-ban kielégíteni.

További uj termékek jelentek meg a hazai piacokon: az Olipref, a Rideon, 
az Adói, a Nitesorg, ill. Glyalka gycmirtószerek, a Nevirol terméskötődést fo
kozó szer, és a Nevibes nevű vadriasztószer. Az 1978. év legújabb fejlesztése 
az acetoklór hatóanyag gyártásának megindítása, amely a NEVIKI és a Nitroké
mia kutatóinak nem egészen 3 éves gyümölcsöző együttműködésének az eredménye. 
Ez a kukorica gyomirtószer 1978-ban nagyüzemi szinten is kitünően vizsgázott 
a mezőgazdaságban. •

A reprodukciós kutatásokon alapuló, iparfejlesztéssel tehát kiemelkedő 
és gyors fejlesztés érhető el, hátrányai idővel irégis mindinkább előtérbe 
kerülnek.

Hazánkban elvileg nincsen termékszabadalom, ezért a tőkés vállalatok 
eljárás-szabadalmaikat igyekeznek úgy megfogalmazni, hogy azok megkerülése 
mind nehezebbé váljon. A reprodukciós kutatásokon alapuló iparfejlesztésnek 
azonban legnagyobb hátránya az, hogy egyetlen ország növényvédőszer ipara 
sem épülhet fel távlatilag teljes egészében ismert készitmények adaptálásá
ra, írért

a./ az adaptált készitmények általában nem exportálhatok a világpiacra ill. 
bármely olyan országba, ahol a szemek termékszabadalma van érvényben.
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b./ a gyártott növényvédőszerek lényegében állandóan elmaradnak a világszín
vonaltól, hiszen a gyártás csak követi a külföldi eredményeket, és a 
peszticidek gyors cserélődése miatt a termékek már esetleg elavultnak 
számítanak a gyártás realizálásakor.
Az adaptációs peszticid üzem - bár ez nem tövényszerü, általában nem kor

szerű nagyüzem, hanem éppen azért, mert elsősorban csak hazai igényeket elé
gíthet ki, inportot válthat ki, az üzenek kis kapacitásúak, szakaszos tech
nológiával dolgoznak, a gyors megvalósitás és az esetleges elavulás miatt 
provizórikus megoldásúak. így azt mondhatjuk, hogy növényvédőszertermelésünk 
a gyártástechnológiák szempontjából -igen csekély kivételtől eltekintve - 
műszakilag elmaradott.

Ahhoz, hogy növényvédőszer iparunk korszerű nagyüzemmé fejlődhessen, szük
séges, hogy átlépjen a fejlődés harmadik szakaszába, alkalmassá legyen erede
ti növényvédőszerek gyártására, azaz olyan termékek előállítására, amelyek 
exportálhatok, amelyek a világpiacon eladhatók, amelyeknél a gyártás volume
ne éppen ezért elérheti a gazdaságilag optimális üzemnagyságot.
Az eredeti uj növényvédőezer kutatás

Az eredeti növényvédőszerek kutatási folyamata rendkívül komplex,kifej
lesztésének kockázata és költségei pedig világviszonylatban állandóan emel
kednek. Az vegyüljetek kutatásának az átlagnál kockázatosabb voltát két ol
dalról lehet megközelíteni. Ez következik abból, hogy az uj növényvédőszer 
minősítése két szenpontból történik. A mezőgazdaság igénye szerint az uj 
szer az eddigieknél jobb sajátságu, és a mindenkori célnak megfelelő legyen, 
ugyanakkor a környezetvéde] em mindinkább szigorodó feltételeinek is feleljen 
meg. Egy uj növényvédőszer szinte átmenet nélkül több évtizedes gyakorlatot 
tehet túlhaladottá, vagy megengedhetetlenné. Jól bevezetett, széleskörben al
kalmazható szerről huzamos használat során olyan információk halmozódhatnak 
fel, amelyek a készítmény használatakor korlátozását vagy betiltását indokol
ják.

A világpiaoon folyó heves nemzetközi versenyben a jó szert a jobb szer 
állandó kiszorítással fenyegeti.Mindez azt jelenti, hogy egy-egy növényvédő
szer bevezetése után a kutató-fejlesztő munka nemi fejeződhet be, sőt éppen 
ellenkezőleg a kutatásnak fokozódnia és koncentrálódnia kell annak érdekében, 
hogy
- egyrészt időben megszüntessük a tömeges felhasználás miatt keletkezett nem
kívánatos hatásokat és elváltozásokat /teratcgén hatás, rezisztens fajok ki
alakulása/,

- másrészt módosítva vagy továbbfejlesztve a terméket újabb felhasználási te
rületeken szüntessük meg az alkalmazásgátló okokat.

Legújabb irodalmi becslések alapján ezek a defenziv jellegű kutatások a 
kutatás-fejlesztési, költségeknek ma már több mint 50 %-át teszik ki. E kuta
tások nélkül a termék egyre kevésbé lesz korszerű, mert állandóan csökken a 
termék piacon maradásának esélye. Mindez maga után vonja a kutatási költsé
gek állandó emelkedését.

Az uj vegyületek kutatása tehát igen költséges folyamat. A világ tőkés 
cégei árbevételük 5-8 %-át fordítják kutatásokra.
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Általánosan jellemző ezekben az országokban a koncentráció és az integ
ráció fokozódása. Ennek útja vagy a kis cégeknak a nagyok által való beol
vasztása, vagy kis- és középméretű vállalatok közös kutatási központjainak 
létrehozása. Becslések szerint már 1980-ban a további koncentráció folytán 
világviszonylatban mindössze 15 nagy növényvédőszert gyártó cég fog uj nö
vényvédőszerek kutatásával, ill. kifejlesztésével foglalkozni.
A kutatási stratégiák

Az eredeti növényvédőszer kutatásban három féle módszer, stratégia al
kalmazható :

Az egyszerű szelektáló stratégia,amelynek lényege a nagyszáma, bárhol, 
bármilyen ötlet alapján előállított vegyületek biológiai-hatástani és toxi
kológiai szűrés reprezentativ teszt-szervezeteken a gyakorlatban bevált ösz- 
szehasonlitó-szelektáló módszerekkel. Ezzel a módszerrel egy növényvédőszer 
kifejlesztésének az esélye 1:40.000-hez.

A második módszer a kémiai szerkezetet módositó visszacsatolásos sze
lekció /analóg, isochemical/, amely az alábbi folyamatokból áll:
- ismert, hatékony vegyületekhez szerkezetileg hasonlitó uj vegyületcscpor- 
tok kiválasztása, a kémiai szerkezet /funkciós vagy toxofor csoport/ és a 
peszticid hatás korrelációs vizsgálata alapján,

- a peszticid hatás és az uj kémiai szerkezet között pusztulált szerkezeti 
összefüggés leírása matenatikai modellezéssel,

- a vegyületcsalád egyes - alkalmazott matematikai modell átal előirt - tag
jának kiválasztása, szintetizálása, és a peszticid hatás mérése reprezen
tativ teszt-szervezetek együttesén bevált mérési módszerekkel,

- az empirikus összefüggések alapján olyan uj vegyületek szintetizálása, ame
lyek várhatóan a tervezett fizikai-kémiai tulajdonságokkal rendelkeznek és 
a kivánt biológiai hatást optimálisan előidézik.

Egy növényvédőszer kifejlesztésének esélye ezzel a módszerrel 1:12.000. 
Időtaortama 8-10 év és költsége 8-10 millió dollár.

A harmadik módszer a teoretikus szelektálás biokémiai rendszer modelle
ken. A gyakorlati fontosságú, kiválasztott biológiai rendszerekben valamely 
megkívánt hatást előidéző vegyület tudatos szintetizálása, előzetes bioló
giai, fiziológiai és biokémiai ismeretek alapján. E kutatási stratégiában 
a biológusoké és a biokémikusoké a vezető szerep.a célkitűzés a biológiai 
folyamatok mechanizmusának a felderítéséből indul ki. Az emberi, az állati 
és a növényi szervezetekben lejátszódó lényeges biológiai és biokémiai reak
ciók egész sora ma mag nem irható le egzakt, például sztöchicrnetrikus mód
szerekkel. Szükséges ezért olyan modellreakciókat kiválasztani, amelyek ta
nulmányozhatók, a kiindulási és a végállapotok meghatározhatók és a metabo- 
litok elkülönithetők. A biológus ezeknek a metabolitoknak szerkezet felderí
téséhez veszi igénybe a kémikusokat, akik a metabolitok kipreparálásával i- 
gyekeznek olyan biológiai hatóanyagokhoz jutni, amelyek a modell-reakciókat 
vagy a biológiai folyamatokat hatékonyan és a kivánt irányban befolyásolhat
ják.

A hazai kutató-fejlesztő szervezeteknél a jelelegi felszereltséget fi
gyelembe véve az egyszerű szelektáló stratégia minden további nélkül alkal
mazható. Nem célszerű azonban erre a kutatási módszerre ráállni, mert na
gyon sok vegyületet kellene szintetizálni egy uj vegyület feltárása érdé
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kében, és ez nagy szintézis és tesztelő kapacitásokat kötne le 7090 %-ban 
feleslegesen. Az egyszerű szelektáló stratégiával ezért csak olyan értelem
ben számolunk, hogy a legkülönbözőbb kutató helyekről érkező, tudatosan szin
tetizált vagy melléktermékként keletkező vegyületeket átvisszük a biológiai 
szűrő rendszeren és pozitív eredmény esetén megindulhat egy uj vegyületcsa- 
lád tudatos vizsgálata.

A kémiai szerkezetet módosító visszacsatolással szelektáló kutatási 
rendszer alkalmazására a Nehézvegyipar! Kutató Intézetben már meg van min
den feltétel, és ezt a módszert találtuk körülményeink között legmegfele
lőbbnek. Ettől várjuk a leggyorsabb eredményt.

A biológiai rendszermodelleken szelektáló stratégia alkalmazásának fel
tételei még nincsenek mag az országban, de a biológiai rendszerék biokémiai 
vizsgálata alapkutatás szelektáló stratégia fejlesztésének szolgálatába áHit- 
jük.
Az uj növényvédőszer kutatás folyamata

A kutatási stratégiák bármelyikét is alkalmazzuk, a reményteljes vegyü- 
let növényvédőszerré való kifejlesztése rendkívül bonyolult és kcnplex fel
adat és általában 4 nagyjából egységes, de egymást átfedő tevékenység jellem
zi, amelyek önmagukban is komplexek és nagyon sok kölcsönhatásban állnak egy- 
mással.
a. / A kémiai folyamatban általában vegyészek dolgoznak és főtevékenységük az

alábbi:
- uj vegyületek szintézise,
- a kiválasztott vegyület laboratóriumi előállítása,
- a vegyület gyártástechnológiájának kidolgozása,
- termelő jellegű kísérleti üzem létesítése, hogy

egyrészt referencia üzem legyen,
másrészt a piackutatás céljaira hazai viszonylatban 10-50 t, 
export esetén 100-200 t terméket gyártson,

- nagyüzem létesítése,
- az uj vegyület analitikai szerkezetkutatása,

b. / A biológiai folyamatban mezőgazdasági mérnökök,
növényvédő szakmérnökök, biológusok és biokémikusok együttes munkájára 
van szükség az alábbi részfeladatok teljesítésére:
- a biológiai hatástani szűrés 4 fokozatban,
- a felhasználási területek meghatározása,
- az alkalmazástechnológiák kidolgozása.

c. / A humantoxikológiai vizsgálatokat toxikológusok, erber- és állatorvosok,
gyógyszerészék, biokémikusok és analitikusok végzik. A vizsgálatok az 
aláhhi területre oszthatok:
- akut toxikológiai vizsgálatok,
- krónikus toxikológiai vizsgáltok /90 nap/,
- krónikus és genetikai vizsgálatok /2 év/,
- hatásmechanizmus felderítése,
- metaboliznus melegvérű állatokban és emberen.
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d. / Környezetvédelmi kérdések tisztázása vegyészek, biológusok, biokémiku

sok és analitikusok részvételével. Fő feladatok:
- abiotikus tényezők hatása a növényvédőszerekre, /degradáció talajban, 
vizben, levegőben/,

- biotikus tényezők hatása a növényvédőszerekre /metabolizmus növényben, 
gombákban, rovarokban, madarakban és halakban/,

- perzisztencia,
- szermaradék értékek meghatározása.
Ehhez csatlakoznak még ázok a tevékenységek, amelyek uj növényvédősze

rek értékesítésével /piackutatás, marketing, külföldi bemutató és kísérleti% 
telepek nüködtetése stb./ kapcsolatosak.

Egy ilyen programot megvalósítani csak központi támogatással lehetsé
ges, vagy egy központi nagyon jól felszerelt kutatóhelyen, vagy több kutató
helynek magasszintü koordinálásával.

•*

Felvetődik ezek után,hogy van-e joguk és milyen alapon vállalkozunk i- 
lyen rendkívül költséges, kockázatos és komplex kutatásokra.

A válasz erre egyértelműen: igen. Egyrészt a kutatások iránti igények 
reális népgazdasági szükségletek, azok gyakorlatba való átvitele iparpoliti
kánk szükségszerű tényezője. Nagyon kevés olyan területe van népgazdasá
gunknak, amelyen kormányzatunk tudománypolitikai irányelvei közül a szelek
táló, a koncentráció, a gyakorlatba való átvitel hatékonysága, általában az 
elmélet és a gyakorlat egysége olymértékben érvényesülne, mint éppen a bio
lógiailag aktiv anyagok kutatása területén. Biztató, hogy a szintetikus szer
ves kémia, a biokémia, a biológia és a farmakológia területén nagy múlttal és 
értékes hagyományokkal rendelkező magyar kutatási iskolák irmér kereken 50 é- 
ve a világszínvonalnak megfelelő, élenjáró tevékenységet fejtettek ki. A ma
gyar kutatási, gyógyszeripari és növényvédőszeripari fejlesztési eredmények •
- kevés kivétellel - világosan bizonyítják a tudományos alapok színvonalát.Az 
a tény, hogy a magyar-szovjet agrokémiai egyezmény keretében mindössze négy 
Magyarországon gyártott növényvédőszer szállítása ellenében annyi műtrágya és 
vegyi alapanyagot szerezhetünk be, amely 10 milliárd forint hazai beruházást 
tesz szükségtelenné, bizonyítják, hogy az ipar nemcsak igényli, hanem jól is 
hasznosítja a kutatás-fejlesztés eredményeit.

Igaz, hogy a hazai növényvédőszer kutatás meglehetősen elaprózott és sÉt
szórt, de az is tény, hogy kellő időben felismerve az originális vegyületkuta- 
tás szükségességét, felettes hatóságunk az CMFB és a NIM hathatós segítségével 
a Nehézvegyipari •'Kutató Intézetnél már működik az uj vegyület kutatás nélkü
lözhetetlen feltétele, a központi hiológiai-hatástani és toxikológiai vizsgáló 
bázis. Ahhoz azonban, hogy a feladatot kellő eredményességgel megoldhassuk, 
szükséges, hogy a kutatásra rendelkezésre álló anyagi erőforrásainkat a cél 
érdekében koncentráljuk, és a hazánkban a magas színvonalon folytatott alap
kutatásokat, valamint a tudományközi kutató-fejlesztő tevkenységet magas szin
ten koordináljuk.
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A peszticidek alkalmazásának talajbiológiai 
problémái

Dr. Szegi József
/MTA Talajtani és Agrokémiai Kutató Intézet, Budapest/

A modem mezőgazdasági termelés nem képzelhető el magasfoku gépesités, 
valamint különböző kemikáliák, műtrágyák és növényvédő szerek kiterjedt al
kalmazása nélkül. A kémiai növényvédelem színvonalának növekedését mi sem 
bizonyltja jobban mint az a lény, hogy az évi peszticid felhasználás világ- 
viszonylatban eléri a kétmillió tonnát és évről-évre közel 10 %-al növek
szik. A mezőgazdasági termelésben jelenleg kb. 100.000 peszticidet alkal
maznak, amelyek közül 900 különböző vegyületcsoporthoz tartoznak /Melnyi- 
kov, 1970/. Évről-évre újabb és újabb növényvédő anyagokat állit elő a vegy
ipar, amelyek közvetve vagy közvetlenül a talajba kerülnek. A peszticidek 
rendszeres alkalmazása talajbiológiai vonatkozásban azt jelenti, hogy azok 
állandóan ható ökölógiai tényezővé váltak, amelyek befolyást gyakorolnak a 
makro és mikrobiális cönózisok kialakulására, azok tevékenységére, s fenn
áll annak a veszélye, hogy szakszerűtlen alkalmazásuk esetén azokat súlyo
san károsíthatják. Ebből következik, hogy a peszticidek ökológiai jelentő
ségének felmérése jövőbeli szerepük megítélése napjainkban nemcsak tudomá
nyos feladat, hanem széles körben vitatott társadalmi-politikai kérdés is, 
messze túlnőve az országhatárokat.

A peszticidek toxikológiai értékelése talajbiológiai szenpontból rend
kívül nehéz, mivel a különböző szerek eltérő tulajdónságai, a mikrobiális 
társulások sokfélesége, valamint a klimatikus.és talajtényezők heterogeni
tása erősen határt szabnak univerzális vizsgálati eljárások kidolgozásának. 
Ezzel magyarázható elsősorban az, hogy a rendelkezésünkre álló irodalmi for
rásmunkák - annak ellenére, hogy számuk ezrekben fejezhető ki - ellentmcndá- 
nak egymásnak, s nem teszik lehetővé olyan törvényszerűségek megállapítását, 
amelyek kiállnának minden kritikát. A kísérletek bebizonyították, hogy ugyan
azon készítmény meghatározott körülmények között serkenti a talajmikrobák é- 
letnüködését, más viszonyok mellett pedig gátol vagy nem fejt ki hatást.

A különböző peszticidéknék a talaj mikroorganizmusokra kifejtett toxici- 
tása eltérő hatásmechanizmusokon keresztül érvényesül. Egyes esetekben a lég- 
zőrendszer enzimjeinek a működése szenved gátlást, más körülmények között pe
dig a sejt anyag szintézisében résztvevő fermentek valamelyikét blokkolja a 
szer. Közös tulajdonsága a peszticideknek, hogy a mikroszervezetekre kifej
tett toxikus hatásuk talajviszonyok között időleges és a toxicités kinetiká
ja "S" alakú görbével jellemezhető, azaz a biomassza csökkentését intenziv 
szaporodás követi, amelynek során a mikroorganizmusok mennyisége nem csupán 
eléri de túl is haladhatja a kiindulási értéket. Ily módon a mikrobák össz- 
mennyiségének meghatározása alapján nyert adatokból olyan következtetésekhez 
lehetne jutni, hogy teljesen végbemegy a mikrobiális életközösségek rege
nerációja. Ugyanakkor ismeretes az is, hogy a különböző kemikáliák eltérő 
toxicitással rendelkeznek a különböző fajokhoz vagy élettani csoportokhoz tar
tozó mikroorganizmusokkal szemben. így pl. elfogadhatóan igazolták a kutatások, 
hogy a kukorica gyomtalanítására széles körben alkalmazott triazinok nem gátol
ják a mikrobák alapvető csoportjainak a baktériumoknak, gombáknak és aktincmy- 
cetáknak az összmermyiségét, de jelentős toxicitással rendelkeznék a talajok 
algaflórájának a vonatkozásában /Kruglov 1976/.
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Más peszticideknél is megfigyelték, hogy a különböző élettani cscpor- 

tdkhoz tartozó mikroorganizmusok szenzibilitása lényeges mértékben különbö
zik egymástól. leírták,hogy az adott peszticid erősen toxikus a nitrogénkö
tő és a cellulózbontó baktériumokkal szemben, ugyanakkor a mikrobák összmeny- 
nyiségének vonatkozásában nem állapítottak meg különbségeket, vagy csak cse
kély eltérést regisztráltak.

A különböző mikroorganizmus csoportoknak eltérő érzékenysége az egyes 
növényvédő szerekkel szemben azzal a veszéllyel jár, hogy a szenzibilis fa
jok kiszorulhatnak az életközösségekből, mások pedig túlsúlyba juthatnak, s 
igy hosszabb-rövidebb időre megbomlik az egyensúlyi állapot. A fentiekből kö
vetkezik,hogy a peszticidek másodlagos talajbiológiai hatásának tiszázásánál 
a mikroszervezetek összemennyiségének kimutatása önmagában nem elegendő,s ezt 
ki kell egészíteni a mikroflóra minőségi analízisével. >

A peszticidek talajbiológiai hatásának értékelésére széles körben alkal
mazzák a talajbiológiai összaktivitás mérési módszereit. Közülük a CC^-terme- 
lés kimutatása az egyik legelterjedtebben alkalnazott eljárás. Bartha es mun
katársai /1969/ arról számoltak be, hogy a klórtartalmú szerves inszekticidek 
nem befolyásolják erősen a C02-produkciót, még igen nagy dózisban sem, s ez 
az említett szerek magasfoku stabilitásából következik. Hasonló megfigyelések
hez jutott a triazinok vonatkozásában Bakalivanov /1977/ is, aki azt találta, 
hogy a kezdeti gyenge gátló hatás később serkentésbe négy át, bár a serkentő 
vagy gátló hatás függ a vizsgált talaj típusától is. Wolf és munkatársai /1976/ 
a bromacil vizsgálata során olyan következtetésekhez jutottak, hogy 2,5-100 ppm 
közötti dózisokban nem gátolja a vizsgált talajok respirációs aktivitását. Más 
esetekben a szerzők Dctnsch /1972/, Kruglov és munkatársai .1976, Velev és Rarikov 
1976, Karki és Keiser 1976 stb. azt találták, hogy a kísérletbe vont peszticid 
és alkalmazott dózistól és a talajtípustól függően időlegesen csökkenti a С02_ 
produkciót.

Hasonló következtetésekhez jutottak azok a kutatók is, akik a talajok en
zimaktivitásából vonnak le következtetéseket a peszticidek talajbiológiai ha
tását illetően. Mivel a talajokban egyidőben számtalan enzimatikus átalakulás 
megy végbe,a. talajenzimológiai módszerek alkalmazhatósága sok esetben attól 
függ, hogy milyen enzimekre terjednek ki a vizsgálatok. Ezért Galsztján /1977/ 
olyan következtetésekhez jutott, hogy a talajok biológiai aktivitása enzimoló- 
giai módszerrel akkor értékelhető megbízhatóan, ha mind a hidroláz, mind pedig 
az oxireduktáz fermentek aktivitása meghatározásra kerül.

A talajok biológiai összaktivLtásának kimutatására használt módszerek bár 
lehetőséget adnak bizonyos összefüggések kimutatására, nem helyettesíthetik a 
talaj mikrofbórájának minőségi analízisét.

Az irodalmi adatok között bőven találunk utalásokat, hogy egy azon mik- 
róbafaj érzékenysége egy adott peszticiddel szemben változhat fejlődésének 
különböző stádiumaiban. így pl. a baktériumok spórái nagyobb rezisztenciával 
rendelkeznék mint a sejtek. Ugyanez vonatkozik a mikroszkopikus gombákra és 
az aktinomycetákra is.

Egyre több kísérleti adat ismeretes a peszticidek mutagén tulajdonságai
val kapcsolatban is. A mutációk során bekövetkező irreverzibilis ■'•áltozások 
csökkenthetik a különböző mikroszervezetek teljesítőképességét, s ezen ke
resztül az Ökoszisztéma vitalitását. így a rhizobiuirok között kialakulhatnak 
olyan mutánsok, anelyéknek csökken a virulenciájuk és effektivitásuk. Az aerob 
nitrogénfixáló baktériumok esetében ugyancsak a nitrogénkötő aktivitás csökke
nését eredményezheti a kiváltott mutáció. Má esetekben a peszticid mint muta
gen ágens olyan mutánsok elszaporodását eredményezheti, amelyeknél csökken a 
vitaminok, más biológiailag aktiv vegyületek, valamint az antibiotikumok szin
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tézise. Elengedhetetlenül szükséges tehát a gyakorlatba bevezetendő peszti- 
cidek mutagén tulajdonságainak kutatása és a mutagén peszticidek alkalmazá
sának korlátozása /Szende 1974/. Az e téren előttünk álló feladatokat bonyo
lítja az a tény, hogy a mutánsok létrejötte az esetek többségében több gene
rációval később jelentkezik, s ezért felismerésük huzamos és szív ó s munkát 
igényel.

A peszticidek nemcsak közvetlenül, hanem közvetve is befolyásolhatják 
a talaj mikrobiális életközösségeinek szaporodási feltételeit. A mechanikai 
utón történő gyomtalanítást, amely a talaj felület gyakori lazításával forga
tásával jár, felváltják az u.n. "minimum tillage" és "non tillage" agrotech
nikai eljárások, amikor a talajfelszín bolygatása minimális vagy teljesen el 
is maradhat. Az irodalomból /Szoszin 1972/ ismeretes, hogy a kémiai utón gyon- 
talanitott talaj több nedvességet tartalmaz a klasszikus módon müveit terület
hez viszonyítva. A talaj viz és levegőviszonyainak változása következtében 
megváltozott ökológiai feltételek hatása a mikrobiális ökoszisztéma összeté
telében is jelentkezik.

A peszticidek közvetett hatása a talaj mikroflórájára a magasabhrendü 
növényeken keresztül is érvényesülhet. így a peszticides kezelés, különös
képpen pedig a szelektív, hormonális gyomirtószerek alkalmazása, befolyásol
ja a növény anyagcseréjét, s kihat a gyökérváladékok mennyiségi és minőségi 
összetételére, amely viszont szelektálja a gyökérfelületen élő mikroflórát.

Itt kell beszélni azokról a veszélyekről is, amelyeket a talajba vagy an
nak felszínére kerülő vegyi szennyeződések migrációja vált ki. A peszticidek 
ugyanis mind vertikális mind pedig horizontális irányban mozoghatnak az al
kalmazás helyétől. A peszticidek vertikális mozgását egyrészt azok sajátos
ságai, másrészt a talajok fizikai és fizikokémiai viszonyai, harmadrészt pe
dig a nedvességviszonyok határozzák meg. Szokolov és munkatársai /1973/ akik 
a rizsföldeken alkalnazott 2,4 D, propanin és néhány más herbicid migrációját 
vizsgálták, azt találták, hogy a vizsgált gyomirtószerek a tartós vízborítás 
ellenére sem hatoltak be 2,5-15 cm-nél mélyebbre a kisérletbevont réti agyag 
talajba. Ugyanakkor azt találták, hogy a vízgyűjtő rendszerbe jutva az alkal
mazás helyétől nagy távolságra eljuthatnak.

A fentiekből látható, hogy a peszticideknek a talajmikroflórára kifej
tett hatása igen sokoldalú és szakszerűtlen alkalmazásuk jelentős veszélyt 
rejt magában. Ugyanakkor hangsúlyozni kell azt is, a kutatók túlnyomó több
sége olyan esetekben állapított meg kedvezőtlen hatást talajbiológiai 'vonat
kozásban, amikor isa.peszticideket nagy dózisokban vitte a talajba, amelyek 
a gyakorlati adagok sokszorosát tették ki. A mezőgazdasági gyakorlatban al
kalmazott dózisok,kevés kivételtől eltekintve nem gátolták számottevően a 
talajbiológiai folyamatokat. Nan ilyen egyértelmű a helyzet a vizi ökoszisz
témák vonatkozásában. A víztározókba jutó peszticidek kömyezetkárositó hatá
sa jóval nagyobb, mivel detoxikációjuk lasabban íregy végbe a környezeti fel
tételek eltérő volta következtében.

A peszticidek kömyezetkárositó hatása nem csupán azok kémiai sajátsá
gaitól, hanem alkalmazásuk helyének ökológiai feltételeitől függ. Elméleti
leg az volna célszerű, ha a talajba kerülő szer funkciójának betöltése u- 
tán elveszítené környezetszennyező tulajdonságait. A mezőgazdasági termelés
ben alkalmazott növényvédő kemikáliák detoxikációjában mind a biötikus ,mind 
pedig az abiotikus talaj tényezők részt vesznek, s, hogy közülük melyikek sze
repe kerül előtérbe az a szer kémiai sajátosságaitól, valamint a környezeti 
faktoroktól függ.
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Az abiotikus tényezők közül igen nagy szerepet visznek a detoxikáció- 
ban a talaj pH-viszonyai. Az e téren folytatott vizsgálatok egyérteImién 
bizonyították, hogy savanyu kémhatásu talajokban a detoxikáció jóval gyor
sabb mint neutrális vagy gyengén lúgos körülmények között. így pl. a tria- 
zinok neutrális körülmények között évekig megmaradhatnak aktiv állapotban, 
azonban ha a talaj kémhatása pH 3-ra csökken néhány napon belül elveszítik 
aktivitásukat. Hasonló irányban hatnak a mezőgazdaságban alkalmazott sava
nyú vagy lúgos kémhatásu ásványi trágyák is.

A peszticidek talajbeli viselkedését jelentős mértékben befolyásolják 
a fiziko-kémiai talaj saj átosságok is. Számos peszticid intenziven kötődik 
meg a talajkolloidok felületén, amely toxikus tulajdonságuk időleges elvesz
tését eredményezheti, de katalizálhatja azok kémiai leépülését is. A peszti
cidek adszorpciójával kapcsolatban nagy számú kísérleti anyag áll rendelke
zésre. Ezekből egyértelműen megállapítható, hogy a szerves kolloidok peszti
cid lekötő képessége jóval nagyobb mint az agyagásványoké. Az utóbbiak közül 
a mantmorillanit és a vermikulit köt le legtöbb peszticidet.

A peszticidek vagy azok bomlástermékei a talaj különböző alkotóelemei
vel kémiai reakcióba is léphetnek, amely egyes esetekben toxikus hatásuk el
vesztését eredményezheti. A peszticidek kémiai detoxikálásában fontos szere
pet visznek a humuszanyagok. A hunát-peszticid kotplexusok létrejötte sok e- 
setben egyenlő a toxikus tulajdonságok elveszítésével. Más esetekben - mint 
Bartha /1976/ rámutat - egyes fenilamid peszticidek perzisztenciáját éppen 
a humuszanyagpkhöz való kémiai kötődés fokozza. Az elmondottakból látható, 
hogy a kémiai növényvédelem előretörésével a talaj szervesanyagának a humusz
nak egy uj funkciója jön Être.

A peszticidek detoxikálásában igen fontos szerepe van a biológiai fak
toroknak, elsősorban a mikrobiális életközösségeknek, amelyeknek a hatása 
lehet közvetlen vagy közvetett. Közvetett hatás pl. az amikor a mikroszer
vezetek elsavanyitják a talajt s ezáltal elősegítik a peszticidek detoxiká- 
lását. Ismeretes, hogy a talaj kemotrof baktériumai, elsősorban a ként és 
nitrifikáló baktériumok jelentős mennyiségű kénsavat és salétromsavat képe
sek produkálni, amelyek egyes extrém esetekben a talaj elsavanyodásához ve
zetnek. Szerves savak keletkezhetnek a növényi eredetű anyagok anaerob de- 
korpoziciója során is. Amint Kruglov /1976/ reámutat, fennáll annak a lehe
tősége, hogy a növényi anyagok lebontása folyamán a mikrobiális gócokon be
lül jelentősen csökkenhet a pH, s ez vezet a gócokba bejutó szermaradványok 
detoxikálásához.

Sokkal jelentősebb a mikroszervezetek közvetlen hatása a talajba kerü
lő peszticidek perzisztenciájára. Ez következik abból is, hogy a talaj mik- 
roflórája rendkívül nagy aktiv felülettel rendelkezik, amelyen keresztül je
lentős mennyiségű enzimet választanak ki a környező szubsztrátumban. A mikro
organizmusok által szintetizált fermenbek szerepe a peszticidek perziszten- 
ciájánál sok esetben meghatározó jellegű /Bakalivanov 1977/. Ebből egyér
telműen következik, hogy a talajok mikrobiális életközösségei a talajképzés
ben és a növénytáplálkozásban vitt szerepük mellett igen jelentős környezet
védelmi funkciót is betöltenek, s ez a szerepük a kémiai növényvédelem előre
haladtával egyre inkább Jokozódik.

A peszticidek túlnyomó többsége a talajban fokozatosan épül le, s az 
egyes bomlástermékek megjelenését a talaj biotikus és abiotikus faktorai 
felváltva vagy együttesen befolyásolják. A degradáció nem feltétlenül je
lent detoxikációt, hiszen számos peszticidről tudjuk, hogy az alapkészit- 
mény nem vagy csak kis mértékben károsítja a talajmikroflórát,mig a bomlás
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termékek toxicitása rendkívül erős. A peszticidmaradványck leépítését a ta
lajban általában nem egyik vagy másik mikroorganizmus végzi, hanem a külön
böző rendszertani kategóriákhoz tartozó fajok bonyolult szukcessziója. A le
építés dinamikája, mint korábban már említettük "S" alakú görbével jellemez
hető. A látens periódus hosszát a szer természete és a mikroszervezetek adap
tációjának időtartama határozzák meg. Ez az időszak egyes .esetekben csipán 
pár napig tart, más esetekben hónapokig is elhúzódhat. Audus /1964/ szerint 
a mikroorganizmusok adaptációja feltételezhetően két különböző után megy vég
be. Az egyik a peszticidet bontani képes spontán mutánsok megjelenése a populá
cióban mig a másik ut az adaptiv enzimek inkubációja. E két mechanizmus nem 
alternativ jellegű, azaz természetes körülmények között párhuzamosan is tud
nak hatni.

A mezőgazdasági termelésben alkalmazott peszticidek úgyszólván mindegyi
két képesek metabolizálni a mikroszervezetek. Ismereteink azonban eléggé kor
látoltak a tekintetben, hogy milyen fajok vesznek részt az egyes szerek le
építésében, de sck esetben tisztázásra vár a lebontás mechanizmusa is. így 
pl. eddig nincsenek megnyugtató adatok arra nézve, hogy milyen fajok bontják 
le a ditiokarbamátokat,de eléggé hiányos ismeretekkel rendelkezünk a piridi- 
umszármazékokat hasznosító mikroszervezetek vonatkozásában is. Egyes forrás
munkák szerint a klórozott alifás savak, a fenoxialkil-karbonsav és a karba- 
mátok lebontásában a baktériumok viszik a döntő szerepet, mig a szimmetrikus 
triazinok valamint a fenil-karbarnát és benzoesav származékok métábólizálásá- 
nál a gombák szerepe az elsődleges. Az aktinonyceták szerepére vonatkozó for
rásmunkák ellentmondóak.

A peszticidek lebomlásánál szerepet vivő biokémiai folyamatokat Dcmsch 
/1972/ oxidációs, redukciós, észterhidrolizises, dealkilezéses, dehalogéne- 
zéses, gyürühidrolizises és gyürühasitásos enzimreakciókhoz sorolja. A lebon
tás során a mikroorganizmusok tápelemként értékesítik a peszticidmolekula e- 
gyes ásványi összetevőit, a szerves komponenseket pedig energiaforrásként 
hasznosítják.

A peszticidek jelentős részének metabolizálása jelentős energiafelhasz
nálással jár. Az ilyen szereket a mikroorganizmusok csak olyan körülmények kö
zött képesek lebontani, ha a szubsztrátum kiegészítő energiaforrással rendel
kezik, amely biztosítja a mikroszervezetek biomassza szintézisének feltétele
it. Ezt a folyamatot nevezik a biokémiában ko-metabolizmusnak. Szkrjabin és 
munkatársai /1974/ szerint a kiegészítő energiaforrás oxidációja során reduká
lódnak azok a ko-enzimek, amelyeknek a jelenléte elengedhetetlenül szükséges a 
transzformációs folyamatokhoz. A kiegészítő energiaforrás szerepét természetes 
körülmények között a talajba kerülő növényi maradványok töltik be. Ezzel magya
rázhatok azok a megállapitások /Murcmcev 1974, Szegi 1973, stb./ amelyek a nö
vényi maradványok lebontásárak jelentőségét hangsúlyozzák a peszticidek minera- 
lizálásánál. Ez a tény méginkább aláhúzza azt a fontos szabályozó szerepet,ame
lyet a talajba kerülő növényi anyagok visznek a talajok mdkrcbiális életközös
ségeinek normális működésében. Ezért hangsúlyozzák egyre többen, hogy a növé
nyi maradványok megsemmisítése a szalma és tarló égetés hosszú távon nem csu
pán a talajok szerves anyag utánpótlásában okozhat zavarokat,hanem a talaj 
mikroflórájának energetikai feltételeit is befolyásolja.

Kiindulva a mikroszervezeteknek a peszticidek lebontásában vitt szere
péből egyes kutatók megpróbálták ezt a folyamatot mikrobatenyészetek talaj- 
bavitelével meggyorsítani. Kruglov. /1976/ számításai szerint ez az eljárás 
csak akkor vezetne eredményre, ha hektáronként mintegy 30 tonna biomassza ke
rülne a talajba, amely a gyakorlatban nem valósítható meg. Kis tömegben ta
lajba vitt miikrcbiális oltóanyagok ugyanis nem képesek konkurálni az adott 
környezeti feltételekhez alkalmazkodó természetes populációval és rövid időn
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belül kiszorulnak a talajból. Más szerzők /Bumside 1974/ mikrobiális ere
detű enziirkészitirények talajba vitelével próbálkoztak, azonban véleményünk 
szerint ilyen módszer gyakorlati kivitelezése az előbbihez hasonló nehéz
ségekbe ütközik, azaz igen nagy dózisokban kellene azokat a talajba juttat
ni. Sokkal célravezetőbbnek tartjuk olyan agrotechnikai eljárások alkalma
zását, amelyek kedvezően hatnak a mikrobiális életközösségek tevékenységé
re. Műtrágyák és szerves trágyák alkalmazása, a növényi maradványok beszán- 
tása, megfelelő talaj szerkezet kialakítása a legfontosabb ilyen vonatkozás
ban.

A mikroszervezetek nem csupán enzimjeik segítségével vesznek részt a 
peszticidek detoxikációjában, hanem képesek azokat adszorbeálni is. Az ad- 
szorbció eredményeképpen a peszticid a sejtfehérje megfelelő alkotórészei
vel komplexusokat képez. Az adszorbció nechanizmusának tisztázása a jövő 
feladatát képezi. Kruglov /1976/ a talaj mikröbiális biomasszájának súlyá
ból kiindulva olyan következtetésekhez jutott, hogy 1 ha területen a mikro
biális adszorbció során lekötött peszticidntennyiség elérheti a fél kilót is.

A peszticidek azon kivül, hogy mikrobiális sejtekben megkötődnek kap
csolatba is léphetnek a mikroorganizmusok által szintetizált különböző me- 
tabolitikumckkal. Ez ugyancsak a szer detoxikálódásához vezet. Sobieszczans- 
ki /1976/ kísérletei szerint a CXPC /Izopropil N-3-klorfenil-karbarnát/ her- 
bicidnek a lucerna növekedésére valamint gyökérgumók képzésére kifejtett 
toxikus hatása jelentősen csökken, ha a magvakat vetés előtt egy Pseudomo
nas törzs anyagcseretermékeit tartalmazó szubsztrátunmal kezelik.

A peszticideken kivül más növekedésszabályozó vegyületek is alkalmazás
ra kerülnek a mezőgazdasági gyakorlatban. A továbbiakban közülük csak a nit- 
rifikációt gátló kemikáliákra térünk ki. Mint ismeretes, a klasszikus talaj- 
írüvelésnél a nitrifikáció pozitiv folyamatoknak számitott, mivel a nitrifi- 
káló baktériumok fokozták a talaj felvehető nitrogénkészletét. A fentiek a- 
lapján a nitrifikációs aktivitást a talajok biológiai állapotának fokmérője
ként tekintették és széles körben alkalmazták a talajbiológiai vizsgálatok 
során. Az intenziv műtrágyázás korában a nitrifikáció talaj termékenységi 
szempontból negativ folyamatnak számit, mivel a talajba vitt ásványi aimé- 
niumvegyületek oxidációja jelentős nitrogén veszteséget eredményezhet, de a 
talajvízben migrálódó salétromsók a viztározókba jutva, környezetvédelmi 
szempontból is karoly problémát jelentenek.

A közel 15 éve folyó laboratóriumi és szabadföldi kísérletek eredményei 
szerint megfelelő kemikáliák alkalmazásával az amnóniumsók oxidációja hosz- 
szabb-rövidabb idői keresztül visszaszorítható, s ez jelentős mértékben csök
kenti a nitrogén kimosódását. Az eddigi kísérletek, amelyek ciánvegyületek
kel, halopixidinekkel és haloanilidekkel folytak, azt mutatták, hogy a nit
rifikáció inhibitorai megfelelően alkalmazva 1-2 hónapon át gátolják a nit- 
rifikációt, ugyanakkor nem toxikusak a magasabbrendü növényekre nézve.

A ciánquanidin nitrifikációs inhibitor talajbiológiai, hatását tanulmá
nyozva Bazilevics /1966/ megállapította,hboy az említett szer a nitrogén műtrá
gyához keverve 2 %-nyi mennyiségben több mint egy hónapon keresztül erőtel
jesen gátolja a növény gyökérzónájában élő denitrifikáló baktériumok szapo
rodását,de Csenge mértékben gátolja arizoszférán kívüli talajmikroflórát is.
A szerző szerint a ciánquanidin toxieitását a növényekkel való fedettség mér
téke is befolyásolja.

Az elmondottakban csak nagy vonalakban tudtuk vázolni azokat a problé
mákat, amelyeket a növényvét® szerek kiterjedt alkalmazása vet fel a talaj
tannal különösképpen pedig a talajbiológiával foglalkozó szakemberek részé
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re. Az ismertetett nehézségek ellenére a felsorolt adatokból leszűrhető az 
a következtetés, hogy a mezőgazdasági gyakorlatban jelenleg alkalmazott pesz- 
ticid dózisok extrém esetektől eltekintve hosszabb-rövidebb időn belül detoxi- 
kálódnak a talajban a biotikus és abiotikus tényezők hatására. Nem mondható 
ugyanez el a víztározókba jutó kemikáliákról, ahol a környezeti tényezők és 
a mikrobapopuláció eltérő volta következtében a lebomlás lassabban megy vég
be és nagyobb az akkumuláció veszélye.

Mivel a termésátlagok intenzív emelése az emberi környezetet fokozottan 
befolyásolja, a kemizáció során a gazdaságossági kérdések mellett egyre na
gyobb figyelmet.kell fordítani a környezetvédelmi szempontokra is. A szerna- 
radványok sorsának nycmonkövetése a talajban, az általuk kiváltott másodla
gos hatások felmérése, a talajok biotikus és abiotikus tényezőivel létrejö
vő kölcsönhatásaik megismerése jelentős mértékben járul hozzá a környezetvé
delmi célkitűzések megvalósításához.
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Intenziv rtütrágyázás és a talajba kerülő növényi 
anyagok transzformációja

Dr.Tóth Benedek
/Agrártudományi Egyetem, Keszthely/

A mezőgazdasági termelés korszerű módszerei: a magas fokú gépesitettség, 
a kemikáliák, közöttük elsősorban a nagyadagu írütrágyázás és a peszticidek 
általános alkalmazása, a különböző növénytermelési rendszerek sajátságos ta- 
lajnüvelési és betakarítási módszerei, nagy termőképességü növényfajták köz
termesztésben léte stb. az utóbbi időben számos uj, korábban ismeretlen kér
dést tettek fel a talajbiológia szánára is.

Ilyen kérdés a - talaj termőképességét alapvetően befolyásoló - szerves- 
anyag-tartalom fenntartásában és fokozásában döntő szerepet játszó növényi 
maradványoknak a megváltozott körülmények között végbemenő mikrobiológiai 
transzformációja is.

Napjainkban a modem állattartó üzemek istállótrágya produkciója a meg
változott technológia következtében összehasonlíthatatlanul kisebb, mint a 
korábbi évtizedekben. Ilyenformán a talajok szervesanyagutánpótlását a ta
lajban és annak felületén visszamaradó növényi maradványok vannak hivatva
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biztosítani, annál is inkább, mivel az intenziv nütrágyafelhasználás és a 
gépi betakarítás eredményeként ezen növényi mradványok mennyisége mintegy 
megkétszereződik.

A mezőgazdasági termelésnek elsőrendű érdeke az, hogy ez a nagy tömegű 
szerves növényi maradvány lehetőleg már a következő termelési ciklus végé
ig mineralizálódjon és humifikálódjan úgy, hogy a talaj optimális kultur- 
állapotban maradjon, sőt termékenysége lehetőleg növekedjék.

Ezt a célt sokféle agrotechnikai és kemizációs eljárás szolgálja, közü
lük a legfontosabbnak az okszerű műtrágyázást tartjuk.

A növénymaradványok a talaj szántott rétegének heterogén volta következ
tében különböző talajmélységekben eltérő módon alakulnak át. Misusztin Д970/ 
kimutatta, hoqy a legfelső /1-10 on-es/ talajrétegben mineralizálódik a nö
vényi szervesanyag a leggyorsabban, s itt a legkisebb a toxikus anyagok /el
sősorban illő savak: ecetsav, vajsav, továbbá borkősav, almasav, oxálsav,fe- 
nol-tipusu vegyületek stb. / felhalmozódása. Lényegében ugyanilyen következ
tetésre jutottak más szerzők is /Rauhe, Leine és Koepke 1961, Parker és Lar
son 1962, Sauerlandt 1962, Mishoustine, Erofeev et al. 1964, Misusztin,Voszt- 
rov, Nikitin és Erofeev 1965. stb./.

Aliev /1971/ kimutatta, hogy a növényi maradványok lebontása során kb. 
annyi /482-628 kcal./ energiatartalmú széndioxid szabadul fel, amennyi ek
vivalens a lebontandó növényi massza energiatartalmával /498-628 kcal./. 
Minthogy azonban a lebontás kezdeti szakaszában a lebontott növényi anyag 
energiatartalmának csak egy része mutatkozik a képződött C0~ energiatartal
mában, a szerző szerint kézenfekvő az a feltevés, hogy a különbség humusz- 
vegyületek szintézisére forditódik. Alief fenti megállapitásai azért igen 
figyelemre méltóak, mert energetikai vizsgálatokkal bizonyítják a növényi 
maradványok szerepét a légkör C02-tartalmának utánpótlásában és a talaj hu
musz képződésében.

Ansorge /1966/ nagyszámú tartamki sér let eredményei alapján megállapítot
ta, hogy az istállótrágya szalmatrágyával való helyettesítése még 8 év vitán 
sem csökkentette a kisérleti talaj humusztartalmát, ha nagyadagu műtrágyaki- 
egészitést alkalmaztak. Más helyen ugyan ő arról tudósit, hogy a nitrogén- 
-kiegészitéssel adott szalmatrágyázás 0,1-0,2 %-kal növelte a talaj szerves 
C-tartalmát /Ansorge 1967/.

Szegi /1975/ hangsúlyozza,hogy a talajok tápanyagforgalmában, de álta
lánosságban az emberi beavatkozás által megbolygatott ökológiai rendszerek 
energiaforgalmában fontos szabályozó szerepük van a talajba kerülő szerves 
növényi maradványoknak, s jelentőségük a kanizáció és gépesités előrehalad
tával állandóan növekszik. A N-inrrobilizáció csökkenti a veszteségeket, a 
képződő CO„ és szerves savak elősegitik a P és K vegyületek felvételét, ez
által a műtrágyák hasznosulását.

Morei /1968/ kisérletileg bebizonyította, hogy a tarlómaradványok je
lenléte kifejezetten kívánatos a N-iriűtrágyák jobb hasznosulása érdekében.
A növények által fel nem vett talaj-N egy része elegendő szénforrás hiányá
ban veszendőbe megy a szervesanyag-képződés szempontjából.

Schmalfuss /1969/ teljesen humuszmentes lösztalajjal végzett vizsgála
taiban bebizonyította, hogy a gabonafélék tarló- és gyökérmaradványaibó 1 
képződött szervesanyagok végleges humuszállapota elegendő K, N és P-kiegé- 
szités mellett igen gyorsan bekövetkezik.
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Glükóz, keményitd, búzaszakra és lucerna humifikációját vizsgálva Kovák 
/1967, 1972/ megállapította, hogy 63 napig tartó anaerob érlelést követő 7 
napos aerob inkubálás többszörösére növeli a humuszképződést a. fenti anyag
ból. A szerző azt a meggyőződését fejezte ki, hogy megfelelő agrotechnikával 
és tárgyázással úgy lehet irányítani a talajokba jutó szervesanyag mikrobi- 
ális transzformációját, hogy az a termelés érdekeit szolgálja.

Ugyanezt a gondolatot fogalmazza meg Szegi/1974/ is, aki évtizedekig tar
tó monokultúrás kísérletek eredményeire hivatkozva kijelenti, hogy a mi éghaj
lati viszonyaink között a növényi szár- és gyökérmaradványok teljes egészében 
képesek fenntartani a talajok szervesanyag-háztartásának egyensúlyát.
A N-irmóbilizdció problémája

A mikrobiológiai gyakorlatból ismeretes, hogy. a talajba kerülő növényi 
maradványok lebontását döntően befolyásolja a lebontó szervezetek rendelke
zésére álló nitrogén mennyisége. Minthogy a buzaszalra és a kukoricaszár C/N 
aránya igen tág, a mikroorganizmusok a talaj N-tartalmu vegyületeit részben 
vagy egészben felhasználják a bontáshoz. Ilyen körülmények között a lebontás 
kezdetében mutatkozó "mikrobiológiai explózió" a felvehető N immobilizációjá
hoz vezet, beépítve azt az elsődleges kolóniák sejtjeibe. A lebontás során 
keletkező szén-dioxid ugyancsak befolyásolja a talaj szaprofita szervezetei
nek élettevékenységét /Williams és Gray 1974, Gray és Biddleston 1974/.

Garrett /1970/ a növényraradványok bomlásakor bekövetkező N-immobilizá
ciót azzal ragyarázza, hogy a bontás a poliszabaridok leépítésével kezdődik. 
Mivel a gonba eredetű cellulóz adaptiv enzim, a cellulózbontó gomba hifájá- 
nak állandó kontaktusban kell lennie a cellulózzal, mint az enzim szintézi
sét indukáló szubsztráttal. Az enzimszintézis után negtörtént a cellulóz el
bontása, majd több szubsztrátum nem lévén az enzim lebomlik. Ilyen módon a 
gorrbamicélium cellulóztartalmu közegben gyors növekedésre van késztetve. Eh
hez a növekedéshez viszonylag nagy mennyiségű, a protoplazma szintéziséhez 
felhasználható tápanyag szükséges. A nitrogén, mint ilyen tápanyag, ezért 
iirmobilizálódik gyorsan, már a cellulózbontás kezdeti szakaszában. Ez a fo
lyamat a N-immobilizáció mikrobiológiai útja.

Danneberg /1971a és 1971b/ szerint a N-nek több mint 95 %-a organikus kö
tésben van a talajban, s csak mintegy 2-5 %-a ionos /főleg aiménium és nitrát/ 
formában. Vizsgálatai szerint a talajhumusz rendszeresen tartalmaz nitrogént, 
kb. 3-5 %-nyi mennyiségben. Egy része ennek savval hidrolizálható, és a hid- 
rolizáturrban aminósavak vannak. Ez igazolni látszik azt a véleményt, amely 
szerint a humuszanyagok keletkezésében a fehérjék is szerepet játszanak. A N- 
nék más része kötött, un. "humin-N", amely alighanem heterociklikus vegyüle- 
tékben épül be. A hidrolizátum N-jének egy része a ninhidrin reakció szerint 
c<-amino-N, ez a frakció a talaj-N mennyiségének mintegy 30 %-át teszi ki.Az 
egyes aminósavak kroratográfiásan meghatározhatók. A hidrolizátum továbbá min
dig tartalmaz ammóniát, amelynek a mennyisége a hidrolízis körülményeitől függ. 
A talaj-N-nek 5-24 %-a aminocukrokban, továbbá nükleinsavákban és azok bomlás
termékeiben van.

Fiáig /1970/ leirja a N-immobilizáció kémiai útját.E szerint a növényi ma
radványok lignin-tartalmának a lebontásakor főként fenolderivátumök keletkez
nek, az OH-csoporthoz képest 0-állásu 1 vagy 2 metoxil csoporttal. A fenolos 0H- 
hoz v is z o n y íto tt p-helyzetben 1-2 szénatcmos oldalláncok vannak, rendszerint 
k a rb o x il cso p o rto t is tartalmazva. Ilyen elsődleges bomlástermékek po. a fe- 
ru lasa v szinapinsav és p-kumársav. Ezek oldallánc-rövidüléssei és oxidációval
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vanillinsawá, syringasawá és p-hidroxi-benzoésavvá alakulnak. Ezek a ter
ítékek tovább alakulnak: a vanillinsavból demetilálással, a p-hidroxi-benzoé- 
savból hidroxilálással protokatehusav keletkezik, amely további hidraxl lálás 
után galluszsawá alakul, vagy pedig az aratás gyűrű felszakadásával alifás 
ketosavakhoz vezet,amelyeket a mikroorganizmusok C-forrásként sokkal könnyeb
ben hasznosítanak, mint az aratás vegyületeket.

A N-immobilizáció szempontjából nagyon lényeges folyamat az elsődleges 
bomlástermékek dekarboxilálása, amelynek során kánonok keletkeznek.

így Fiáig és Haider /1961/ és Sundman és Haro /1966/ egyaránt metoxi- 
benzokinon 1,4-ret identifikáltak mikroorganiznus kultúráidban.

A banlástermékek dehidrogénezéssel dinerekké, ill. polimerekké alakul
hatnak. Sál féld és Baume /1964/ azt találták, hogy pl. a galluszsav oxidá
ciós termékeiből purpurogallin-9-karbonsav keletkezik. Hasonló utón más di- 
fenil-vegyületek is keletkezhetnek.

Haider és Martin /1967/ leirják, hogy az Epicoccum nigrum alifás prekur- 
zorokból orzellin- és krezorzellinsavat képes szintetizálni, amelyek azután 
dekarboxilezéssel metil-rezorcin derivátumbkká alakulnak át. Ez bizcnyitek 
arra, hogy a talajmikroorganizmusok is képesek fenolokat szintetizálni. Ezek 
a fenolok és aromás magon különböző helyzetben 2-3 CH-csoportot tartalmaznak. 
Az 1,2,3, - vagy az 1,2,4-tihidroxi-derivátumok,amelyek a mikróba-kultúrákban 
megjelennek, a huminsavakhoz hasonlóan sötét szinü vegyül etek.

A talaj fenol-tipusu vegyülebeinek a jelentősége Fiáig /1970/ véleménye 
szerint különösen abban van, hogy könnyen kánonokká oxidálhatok, amelyek az
után a talaj N-tartalmú vegyületeivel, mint pl. amino sa vakkal, peptidekkel és 
más nukleofilekkel tudnak reakcióba lépni. Ezek a N-tartalmu vegyületek igy 
az aitmonifikáció szánéra időlegesen elvesznek, - s ez tulajdonképpen a N-im
mobilizáció kémiai útja. Ez a folyamat - minthogy késlelteti a szerves N-ve
gyületek mineralizációját - ugyancsak indokolja az anorganikus N-nütrágyák 
kellő időben és adagban történő talajba juttatását.

Ismeretes, hogy a cellulóz biológiai lebontásához felvehető nitrogén 
szükséges, ezért pl. a nitrátok talajba vitele elősegíti a cellulóz degra
dációját /Waksman és Skinner 1926/.

A lebontott cellulóz mennyisége arányos a rendelkezésre álló N-mennyi- 
ségével, s az optimális arány az egyes cellulózbontó szervezeteknél eltérő.
A cellulózbontó myxobacterLumöknál ez az arány 29/8 - 34/9 /Krzeminiewska 
és Krzeminiewski 1937/, a vibrióknál 100/2 - 2,2 /Vinograszkij 1952/, a gom
bák esetében pedig 25-50/1 /Waksman 1928/.

Szalma formájában a talajba vitt szerves anyag hatására Misusztin /1970/ 
a N-kötő szervezetek intenziv szaporodását tapasztalta, de csak abban az e- 
setben, ha a talajban felvehető N-vegyületek is voltak, ügy találta, hogy 1 g 
- a talajba vitt cellulóz 5 mg nitrogén megkötését eredményezte. Ezt hektárra 
átszámítva: 4-5 tonna szalma talajba vitele esetén a mikroszervezetek a légkö
ri nitrogénből mintegy 20-25 kg-ot kötnek meg.

A növényi maradványok lebontásában kiemelkedő szerepet játszó talaj gom
bák N-igénye eltérő.

Rcbbins /1937/ a mikroszkopikus gombákat az alábbi 4 csoportba sorol
ta:
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1. Minden formában felveszik a N-t, beleértve a molekuláris 
^-t is.

2. NHt és NO, ionokat használnak.4 3
3. Ammóniát és szerves N-vegyületeket kedvelők.
4. Csak organikusan kötött N-t tudnak hasznosítani.

Igen nagy azoknak a munkáknak a száma, amelyek bizonyítják, hogy a fel
használható N-forma igen erősen függ a környezeti tényezőktől /Foster 1949/. 
Sinden és munkatársai /1948/ szerint a Glicmastix conoulata a cellulózt csak 
abban az esetben hasznosítja, amikor a közegben élesztőki vonat van - nyil
vánvaló, hogy az élesztőkivonat bioszfaktorai közül a gombának néhányra szük
sége vaui.

Sjegi /1973/ Beese után közli, hogy az Aspergillus fumigatus ásványi,fő
leg NH.-N jelenlétében bontja a legintenzivebben a cellulózt, mig a Humiçola 
grisea az organikusan kötött /karbamid, pép ton/ nigrogént kedveli. Az NH^ és 
N0,—N források felhasználásának aránya lényeges mértékben függ a szubsztrátum 
pH-jától.

A nemzetközi irodalarban olykor ellentmondásos eredményekkel is találkoz
hatunk. Brian et al. /1947/ pl. a^t közlik, hogy a tfyrothecium verrucaria e- 
lcnyben részesíti a N0,-N-t az NH.-N-nel szénben, ugyanakkor Sinden et al. 
/1948/ azt mondják, hogy a Myrothecium verrucaria csak abban az esetbeç tud
ja a cellulózt a maximális sebességgel bontani, ha a közegben a N0,:NH4 arány 
1:24. Ezek az ellentétes eredmények valószínűleg az eltérő kísérleti feltéte
lek következményei. Az mindenesetre kétségtelen, hogy elegendő mennyiségű és 
megfelelő formában jelenlévő N szükséges a növényi anyagok mikrobiológiai 
transzformációját végző szervezetek kívánatos növekedéséhez és működéséhez. 
Több adat bizonyítja, hogy a N-formák közül döntően az anorganikus N befolyá
solja e tevékenységet. Naplekova /1964a és b/ kimutatta, hogy peptcn, mint e- 
gyetlen N-forrás jelenlétében az általa megvizsgált gombák legtöbbje csak a- 
lig, vagy egyáltalán nem fejlődik, s e gombák aminosavat tartalmazó közegben 
nem bontották a cellulózt.

Szántóföldi körülmények között is elsősorban anorganikus N-vegyületek ok
szerű felhasználásával tudjuk a talajbiológiai folyamatokat befolyásolni, - mű
trágyaként főleg ezek állnak rendelkezésünkre.

A talajokban a különböző élettani csoportba tartozó mikroszervezetek él
nek egymás mellett és tevékenységük non független egymástól. A környezeti fel
tételek változása, a mikroszervezetek tevékenysége az egyes populációk egymás
hoz való viszonyát állandóan módosítja, s ez a változás a mikroorganizmusok 
számában és a populációk fiziológiai aktivitásában egyaránt megmutatkozik.

Musisztin és Errcev /1970/ gyepes podzoltalaj mikroflórájának összetéte
lét vizsgálták különböző trágyázási mód mellett és az alábbi értékeket ta
lálták:

Talaj összcsiraszám Sugárgcmbák 
X 1000/1 g talaj

Gombák

Trágyázatlan 594 117 15,0
NPK 1246 61 23,6
Istállótrágya 2297 250 30,6
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Csemozjcm talajban Misusztin /1972/ a foszfor-, kálium- és nitrogén 
tápanyagkiegészitésnek a talajrtűjcroorganizmusok egyes csoportjainak számá
ra gyakorolt hatásait vizsgálta és az alábbiakat észlelte:

Trágya Baktériumok
X

Sugárgmbák Gombák 
1000/1 g talaj

Cellulózbontók

Ф 4200 1700 16 30
P2°5 + K20 5600 2450 27 185
P205 + K20 + N 8300 3350 21 270

Látható, hogy a talajhoz adagolt niitrágya valamennyi megvizsgált mik
roorganizmus-csoport számát megnövelte a csemozjcm talajban.

Mindezek a kérdések, amelyekről a fentiekben szó van, örvendetesen sze
repelnek a magyarországi talajbiológiai kutatás témái között is. Egyre töb
bet ismerünk meg a természetes és a kultur ökoszisztémák törvényszerűségei
ből. így ma már szigorú következtetések levonására is alkalmas adataink van
nak a legfontosabb magyarországi talajok mikróbapopulációinak dinamikájáról 
mind szabadföldi, mind laboratóriumi körülmények között /Helmeczi 1978,Tóth 
1978/, eltérő kémiai /mütrágyázási/ környezetben. Az utóbbi időben a Talaj- 
ternékenység korrplex kutatása cimü K-9-es kormányszintű kutatási progranban 
kitüntetett szerepet kapott a növényi maradványok mikrobiológiai transzfor
mációjának témaköre. Remélhető, hogy a közeli években a mezőgazdasági gyakor
latban széles körben alkalmazható eredmények születnek.
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A nagy műtrágya adacpk hatása és utóhatása a talaj cellulóz
bontó aktivitására

Dr.Gulyás Ferenc
/MTA Talajtani és Agrokémiai Kutató Intézete,Budapest/

A talajmtkroszervezetek többsége - közvetlenül, vagy közvetve - növé
nyi szerves anyagokból jut energiaforráshoz. így a talajba kerülő szerves 
anyagok transzformációjának mértéke és a talajmikrobiológiai folyamatok in
tenzitása között szoros kapcsolat áll fenn. Ez az összefüggés lehetőséget 
nyújt arra, hogy a talajba lehelyezett növényi maradványokat, illetve azok 
homogén frakcióit, vagy különböző egyszerű szerves vegyületeket paraméterül 
használják a talajbiológiai folyamatok jellemzéséhez.

A szaprofita mikroorganizmusok mineralizálható szerves anyagon kivüli 
ásványi tápanyagokat is igényelnek. Ezeket éppen úgy, mint a magasabb rendű 
növények a talajból veszik fel. Az ásványi tápelemek jelenléte, vagy hiánya; 
nehezen, illetve könnyen elérhető formája jelentős mértékben befolyásolja a 
szaprofita mikroszervezetek életfolyamatait és egyben szervesanyag transzfor
mációs tevékenységét is.

Munkánk során célkitűzésűnk volt annak megállapítása, hgoy a fokozott 
műtrágya terhelés, milyen mértékben befolyásolja a talaj cellulózbontó mik- 
roflórájának a tevékenységét. Az aerob cellulózbontó szervezetekre gyakorolt 
hatás lemé résén túlmenően értékelni kívántuk a talajok felvehető tápanyag 
'tartalma és a cellulózbontás összefüggését, annak tisztázására, hogy a cel
lulóz-bontás intenzitása, mennyiben szolgálhat a talaj termékenység indexéül.

Anyag és módszer

A nagy műtrágya adagok talajbiológiai folyamatok intenzitására gyako
rolt hatása jellemzéséhez szervesanyag próbákat alkalmaztunk u.n. cellulóz 
tesztet, amely Unger /1960/ munkája nyárién vált a talajbiológiai gyakorlat
ban elterjedté.

A szabadföldi talajbiológiai vizsgálatok, amelyeket az Intézet Trágyá- 
zási Osztályával együttműködésben folytattunk le, 1974-ben kezdődtek. A jobb 
áttekinthetőség érdekében röviden ismertetjük az Intézet nagyhörcsögi Kísér
leti Telepén, ítészlepedékes csemozjam talajon beállított multifaktoriális, 
nagyadagu NPK mütrágyázási báziskisérletet. A kisérlet kezeléseit, az alkal
mazott műtrágya hatóanyag mennyiségeket az 1. táblázatban mutatjuk be.A fosz
for és a kálium műtrágya teljes mennyiségét 1973 őszén, szántás előtt vitték
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a parcellákra, mig a nitrogén műtrágyának csak a felét, a másik részét pedig 
tavasszal fej trágya formájában alkalmazták. Ezt követő években csupán nitro
gén műtrágyát kaptak a parcellák, a táblázatban közölt dózisokban, ősszel és
tavasszal.

A kísérleti növény az első két évben őszi búza, a harmadikban pedig ku
korica volt. Az elővetemény négy éves lucerna volt.

A tesztek tiszta cellulóznak tekinthető gyapot vattából készültek. Rit- 
kaszövésü müszálszövet zacskókban 5 g, 105 C-an kiszárított szemészeti vat
tát mértünk be. A tesztek mérete 16 x 8 cm volt. A teszt-zacskókat négy is
métlésben helyeztük le minden egyes parcella talajába, olymódon, hogy a hosz- 
szabbik élük 8, illetve 16 cm mélységben helyezkedett el a talaj felszínével > 
párhuzamosan. A lehelyezés időtartama hárem hónap volt. Az elbontott cellulóz 
mennyiségét a visszamaradt cellulóz ismeretében számítás utján határoztuk meg. 
A maradék cellulóz visszahatározása az izzitási vesztesség alapján történt.

Eredmények

Az 1-3. ábrán egyedül alkalmazott műtrágyák, valamint ezek tiszta kom
binációinak cellulózbantásra gyakorolt hatását mutatjuk be. Az 1. ábra di
agramjai az első évi cellulózbontási adatokat szemléltetik. A bemutatott e- 
redményekből kitűnik, hogy a nütrágyák alkalmazásának az évében foszfor ha
tás dominált. Az eredetileg kevés felvehető foszfort tartalmazó talajon /6 mg 
Al-P-Cb /100 g/ mindegyik foszfor műtrágya dózis fokozta a cellulózbantást a 
2. és 3. dózis szignifikánsan. Nitrogénhatás nem volt. Ez a lucerna elővete
mény után visszamaradt biológiai nitrogénnel magyarázható.

A kálium az egyes dózis kivételével enyhén csökkentette a cellulózban-
tást.

Az 500 kg foszfor és ugyanennyi kálium hatóanyag, 100 kg nitrogénnel 
együtt alkalmazva serkentette a mineralizációt. A két nagyobb dózisu NPK mű
trágya kombináció már szignifikánsan gátolta a cellulózbontást. A gátló ha
tást a legmagasabb dózisok együttes alkalmazásából eredő tényezők válthatták 
lei. így a káliumkloridból származó klór, illetve a szuperfoszfátból származó 
szulfát ionok fokozódó jelenléte a cellulóztesztek lehelyezési mélységében,de 
szerepet játszhatott a cellulózbontás gátlásában a dózisok arányában növekvő 
sckoncentráció is.

A legmagasabb NPK dózis kombinációk az első két évben a kísérleti növény 
termését nem csökkentették. Depresszió itt csak később a kísérlet harmadik é- 
vében jelentkezett.

A kísérlet második évében /2. ábra/ még mindig a foszfor hatás dominált, 
de ez egyoldalú kálium és nitrogén műtrágyázás is szignifikánsan növelte a 
cellulózbontást. A oellulózbontás a legkisebb műtrágya adagokkal mütrágyázott 
parcellákon volt a legintenzivebb.

A 3. ábrán a kísérlet harmadik évében mért cellúlózbontási értéket szem
léltetjük. Az egyoldalú nitrogén, foszfor és kálium műtrágyázás csak kis mérték
ben, de a dózisok emelkedésével fokozatosan növelte a cellulózbontást. A műtrá
gya kombinációk közül a kettes tápanyag szinten adott NPK műtrágya adag volt a 
leginkább kedvező a cellulóz mineralizációja szempontjából.
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Kevert, faktoriális elrendezésben értékelve a műtrágyáknak a cellulóz
bontásra gyakorolt hatását további információkat nyerhetünk az intenzív mű
trágyázás és a talajbiológiai aktivitás összefüggéséről. A műtrágya kölcsön
hatásokat hatásfelület diagramokon szemléltetjük.

A4, és 5. ábrán a foszfor és kálium műtrágyázás együttes hatását mu
tatjuk be átlagos nitrogén szinten.

A kisérlet második évében a kálium műtrágya, 500 kg hatóanyag dózisban 
alkalmazva, mindegyik foszfor szinten, bár kismértékben fokozta a cellulóz
bontást /4. ábra/. A Kj és a dózisok már csökkentették a mineralizációt.

A kisérlet harmadik évében, mint az 5. ábra adataiból is kitűnik, az 
eltérő kálium műtrágya dózisok minden foszfor szinten növelték a cellulóz
bontást, kivéve a P3K3 kombinációt.

A foszfor és nitrogén műtrágya kölcsönhatását és a cellulózbontás ala
kulását átlagos kálium szinten szemléltetjük /6. és 7. ábra/.

A kisérlet második évében /6. ábra/ a legkisebb foszformütrágyázási szin
ten, a nitrogén dózis növekedésével fokozódott a cellulózbontás. P~ és P, fos- 
for szinten csak az N. dózis fokozta a cellulóz mineralizációt, a nagyobb nit
rogén adagok már csökkentették azt.

A kisérlet harmadik évére a lucerna elővetemény után visszamaradt bioló
giai nitrogént a kisérleti növények már zömében felhasználták és a foszfor- 
műtrágyázás hatása csak N-trágyázás mellett érvényesült. A növekvő adagu N- 
-mütrágya mindhárom foszforszinten fokozta a cellulózbontást.

Tápanyagvizsgálati adatok feldolgozásával lehetőségünk nyillott arra, 
hogy statisztikailag értékeljük a cellulózbontás intenzitása és a talajok 
felvehető foszfor- és kálium-tartalma közötti összefüggést.

A 8/a. ábrán a cellulózbontó aktivitás és a talaj felvehető foszfortar
talmának kölcsönviszonyát ábrázoltuk átlagos nitrogén és káliumszintre vonat
koztatva. Az eredményekből kitűnik, hogy ilyen viszonyok között a cellulóz
bontás és a talaj A1-P~0,- tartalma között csak 20 mg% felvehető foszfor tar
talomig volt pozitiv összefüggés.

Ugyanakkor meg kell említeni, hogy átlagos N-szinten, káliumtrágyázás 
nélkül, a talaj felvehető foszfortartalma és a cellulózbontás között 40 mg%
' Al-P20g tartalomig szoros pozitiv összefüggést tapasztaltunk.

A 8/b ábrán a talaj felvehető káliumtartalma és a cellulózbontás össze
függését szemléltetjük átlagos N- és P-szinten számitva. Az ábra adataiból 
kitűnik, hogy a talaj felvehető káliumtartalmának növelése 20 ng% Al-í^O ér
téken felül a cellulózbontás csökkenését okozta.

Az eredmények értékelése

A bemutatott eredrtényekből kitűnik, hogy a talajba lehelyezett cellulóz
tesztek alkalmasaik voltak a tápanyag feltöltő PK műtrágya dózisok talajbioló
giai hatásának lemérésére és segítséget nyújthatnak a tápanyag feltöltés opti
mális szintjének megállapításában. Ezen túlmenően a cellulózbcntási értékeken 
a tápanyagvizsgálati analízisek adataival való összevetése a talaj felvehető 
tápanyag-készletének magitéléséhez is információt adhat.
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A kísérlet első évében - a tanulmányozott mészlepedékes csemoz jam ta
lajon - az egyedül alkalmazott műtrágyák közül csak a foszfor befolyásolta 
jelentősen a cellulózbontást. Az eredetileg gyenge P-ellátottságu talajon 
/6 mg A1-P205/100 g talaj/ mindegyik foszfor dózis fokozta a mineralizációt, 
a trágyázatlan kontrolihoz viszonyítva, a P2 és a P3 dózisok szignifikánsan.
A tápanyag-vizsgálati és a cellulózbontási eredmények statisztikai értékelé
se során nyert adatok arra mutatnak, hogy átlagos N-szinten számitva a cellu
lózbontás intenzitása és a talaj felvehető foszfor tartalma között 40 mg% 
Al-P^Oj értékig szoros, pozitiv kölcsönviszony állt fenn.

Chang /1940/ a talaj P-ellátottsága és a cellulózban tás összefüggése 
tekintetében olyan megállapitásra jutott, hogy a talaj P-tartalmának növe
lése serkentette a cellulózbontást. Novák /1965/, valamint Rankov és Dimit
rov /1971/ megállapításai szerint, a foszfor-nütrágyázás csak az eredetileg 
alacsony felvehető P-tartalmú talajokban fokozta a cellulóz mineralizációt.

A talaj felvehető P-tartalma és a cellulózbontó aktivitás közötti köl- 
csönviszonyt átlagos N és P szinten számítva, a két mutató között csak 20 
mg% felvehető P-tartalcmig volt pozitiv összefüggés.

A kísérlet beállításának évében nitrogénhatás nem volt, mivel a lucer
na elővetesnény után elegendő mennyiségű felvehető nitrogén állt a talajban 
rendelkezésre.

Az egyedül alkalmazott kálium műtrágya, a káliumnál közepesen ellátott 
talajon nem befolyásolta szignifikánsan a cellulózbontást. A cellulózbontás 
mértéke és a talaj felvehető káliumttartalira között, átlagos P- és N-mütrágyá- 
zási szinten, negatív kölcsönviszony volt.

Uebel /1970/ rámutatott arra, hogy kísérletei során a kálium 80-160 kg/ha 
hatóanyag dózisban, szignifikánsan növelte a cellulózbantást, de a 240 kg/ha 
dózis már nem fokozta a mineralizáció mértékét.

A műtrágya kcrribinációk közül a tartamkisérlet első évében az N^P̂ K. és 
N.P-K-. kombináció volt a leginkább optimális a cellulózbontás szempontjából. 
Ugyanakkor a P- és K-mütrágya 1000 és 1500 kg/ha hatóanyagot tartalmazó dó
zisainak kombinációja szerint trágyázott parcellákon a cellulóz mineralizá
ció a trágyázatlan kontrolihoz viszonyítva, szignifikánsan csökkent.' A cel
lulózbontás gátlását a nagy PK műtrágya dózisok együttes alkalmazásából ere
dő tényezők; nevezetesen a káliumkloridból eredő klór és a szuper foszfátból 
származó szulfátionoknak a cellulóz-tesztek lehelyezési mélységében való fel- 
halmozódása válthatta ki. így pl. a SO^ ionok koncentrációja a 15-20 cm-es 
talajrétegben a kontroll parcellákon mert 0,19 mg%-os értékről 0,70 mg%-ra e- 
nelkedett az 1500 kg/ha P2°5 hatóanyagot tartalmazó szuperfoszfát trágyázás 
ztán. Szerepe lehet a celíulózbontás gátlásában a műtrágya dózisokkal növeke
dő sókoncentrációnak is.

A nagyadagu foszfor és kálium műtrágyáknak a talaj -mikrobiológiai folya
matokra gyakorolt hatása alapján megállapíthatjuk; amennyiben az egyszeri fel- 
töltő trágyázással az optimális 20 mg% Al-PjO^ és 19-20 mg% AL-K20 értéken 
túl jelentősen növeljük a talaj felvehető K- es P-tartalnát a talajbiológiai 
folyamatok intenzitásának csökkenésével kell számolni.

A kísérlet harmadik évében a legmagasabb foszfor és kálium adagoknak a 
cellulózbontó folyamatokra gyakorolt gátló hatása megszűnt. A lucerna előve- 
tenény után visszamaradt biológiai nitrogén felhasználódott és a nitrogéntrá
gyázás hatása már jelentkezett. A három évvel korábban alkalmazott P és K mű
trágyázás hatása csak nitrogén-műtrágyázás mellett érvényesült.
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összefoglalás

A gyenge foszfor-ellátottságu mészlepedékes csemozjam talajon különösen 
erős volt a foszfornak a cellulózbontásra gyakorolt serkentő hatása. A N-itil- 
trágya hatása a bőséges biológiai nitrogén jelenléte miatt, a kisérlet első 
két évében igen mérsékelt volt. Az eredetileg 15 mg% felvehető káliumtartalan 
mellett a kálium-műtrágyázás befolyásolta a legmsrsékeltebben a cellulózbon
tást.

A legmagasabb P- és K-mütrágya dózisok kombinációi a trágyázás évében 
gátloan hatottak a cellulózbontá szerveztek tevékenységére. Ez a gátló hatás 
a harmadik évben gyakorlatilag megszűnt.

A vizsgált talajon a cellulózbontás szempontjából optimális felvehető 
P-tartalom 20 mg% AD-P-Oc értékre tehető, mig a kálium optimális szintje 
19 mg% AL-K-0 értékhez áll közel. A talaj felvehető K és P-tartalmának egy
szeri feltöltő műtrágyázással, ezen értékeket jelentősen meghaladó növelése 
esetén a talajbiológiai folyamatok intenzitásának csökkenésével kell számol
ni.

IRCDADOMJEGYZÉK
Chang, S.C. /1940/: Soll Sci. 49. 197-210 
Novák, B. /1965/ Ved. prace UVUHV, 2- 185-192
8ankov,V.. - Dimitrov,G. /1971/: Synp. an: Effect of introduction of Chemi

cals in agriculture on microbiological processes in the soll. 
Sofia, Bulgária, 1971.

Uebel,E. /1970/: Pedobiológia, 10. 149-160.
Unger,H. /I960/: Z.PflanzenemShr. Düng. Bodenkd. 91. 44-52.

1. táblázat
1973/74-ben talajba juttatott műtrágyák hatóanyag

ban kifejezve

Tápanyag Mitrágya
T á p a n y a g  s z i n t e k  ,

0 1 ' 2 3
Műtrágya hatóanyag kg/ha

N Arrrnóniumnitrát 0 100 200 300
/25 %—os/

P2°5 Szuperfoszfát 0 500 1000 1500
/17 %-os/

KjO Káliumklorid 0 500 1000 1500
/40 %-os/



300 kg N, 1500 kg PpO-, 1500 kg K„0/ ha
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ábra. 

Az intenzív műtrágyázás hatása a cellulóz 
elbontására. Nagyhörcsög 1974.
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Az intenzív műtrágyázás hatása a cellulóz 

elbontására. Nagyhörcsög 1976.
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P óo K műtrágyázás hatása a cellulóz mineralizációjára, átlagos N szinten

/Síbontott cellulóz %-ban. Nagyhörcsög 1976/
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Kölcsönviszony a cellulózbontó aktivitás,. 
valamint a talaj felvehető P20̂ ás K-,0 

tartalma kgzBtt.

8. ábra

8/a..ábra 
Y

AL-PgOç mg/100 g talaj
Átlagos N ás K műtrágyá
zás! szinten

8/b. ábra
Y

AL-KjO mg/100 g talaj
Átlagos V ás P műtrá
gyázás! szinten



Néhány külföldi eredetű bioaktiv készítmény 
hatásvizsgálata

Dr. Kovács Géza
/Agrártudományi Egyetem, Gödöllő/

Az utóbbi időben több külföldi eredetű isrreretlen összetételű és hatás
mechanizmusú készítményt kipróbálták a talaj termékenységének fokozása remé
nyében hazai mezőgazdasági üzemeinkben. Az ilyen irányú érdeklődés gyökere
it a következőkben látjuk:

1. A talajban óriási tápanyagtőke található, melynek mobilizálásával 
hosszú időre lecsökkennének tápanyagpótlási gondjaink.

2. A műtrágyázás technológiájában a felvehető tápanyagok időzítése még 
nem megoldott feladat. Ezért felmerül olyan megoldás keresése, mely- 
lyel a tápanyagok akkor válnának oldhatóvá, amikor a növénynek arra 
a legnagyobb szüksége van.

3. A növények biokémiai serkentésének gondolata az aux inok felfedezése 
óta izgatja a szakembereket.

Néhány készítménynek a kereskedelmi nevét megemlítjük: Kofuna, Eucomit, 
Agrcmax. Az elsőt úgy ismertetik, hogy hatócsoportja egy gcmbamutáns /Tric- 
hcderma Viridis/, mely fokozza a cellulózbontást, a másodikat kéregbontásra 
ajánlják az erdészet részére. A harmadik ismertetője 18 pozitív hatást sorol 
fel a talaj és a növény különböző komponenseinek és tulajdonságainak megvál
toztatásában.

A talaj serkentők piaca már a múlt században elkezdődött. 1895-ben Alinit 
néven forgalmaztak ilyen szert. Erdman és Brown 1929-ben a Soil Vita nevű ké
szítményt és hatását vizsgálva nem találtak benne uj szervezetet, de termés
vagy mikrobiális aktivitást növelő, tápanyagoldódást előrrozditó hatást sem tud 
tudtak kimutatni. A foszfobakterin nevű talaj oltóanyagot 1947-ben a Szovjet
unióban állították elő. A szerves foszfátok mineralizációját akarták fokozni 
vele. Smith /1961/ vizsgálatai szerint a foszfor felvételre és a termés meny- 
nyiségre előnyös hatása nem volt. Amerikában sok talaj aktiváló szer volt már 
forgalomban, mint pl. a Medina, Supernate, Normal Soil, Farm Builder Biochem, 
stb. Sok vizsgálatot és kísérletet folytattak velük sikeresnek azonban egyi
kük sen mutatkozott. Az USA 8 déli állam közös kísérletet folytatott a Me
dina és Supernate nevű talaj aktivátorokkal, melyek eredményét 1974-ben tet
tek közzé /R.W.Weaver, E.P.Dunigan, J.F.Parr, A.E.Hiltbold 1974/. A kisérletëc 
laboratóriumban, üvegházban és szabadföldön folytak. 22 különböző talajon vé
gezték, melyek kötöttség tekintetében agyagtól a futóhcmokig, pH tekintetében 
4,8-tól 8,4-ig, szervesanyagtartalmukat illetően 0,4-5,8 % terjedtek. Földraj
zilag Floridától Texasig arid és humid kiima egyaránt előfordult a kísérletek 
területén. Méréseik nagyon átfogóak voltak, sck tényezőre kiterjedtek, melyek 
közül néhánynak bemutatom az eredményét :

Amint az 1. sz. táblázatból látható a Medina és Szupemate oly csekély 
mértékben tartalmazzák a szervetlen tápelemeket, hogy ha figyelembe vesszük, 
hogy a javasolt adagolás 1-3 kg/ha, a növények táplálék ellátásában nem ját
szanak szerepet. /Még a legnagyobb koncentrációban előforduló elemekből is 
csak 0,5-0,7 gram jut 1 hektárra.
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A második táblázat arról tanúskodik, hogy a bennük található mikrobák 
száma indokolja a hatékonyságot. A talajban általában található 22004500 
kg/ha mikroba tömeghez képest a hozzáadott 0,0003 kg/ha elenyésző. A Szuper- 
nate állítólag tartalmaz uj talajidegen mutánst a Medina nem.

2. táblázat
Mikroorganizmusok száma a Medina 

és Supernate 1 ml-ében
Alga Baktérium Gátba 

Medina 650 870 0
Supernate 0 6200 870

A 3. táblázatban bemutatott adatok 
szerint a különböző energiaforrások 
megváltoztatták a mikrobiális akti
vitást, de a számítások szerint e- 
gyik aktivátor sem hatott viszont 
Pj-%-os szignifikáciát kielégítő ülő
dön.

A bemutatottakhoz hasonló következtetésre jutottak a kísérletek alap
ján mind az üvegházi, mind a szabadföldi körülmények között. Nem növelte e 
két szer a szemescirok, a kukorica, a szója, a gyapot,a zab, a rizs, a para
dicsom és a vizsgált takarmánynövények termését sem.
Az Agromax nevű készítmény hatásvizsgálata nagyüzemi kísérletben

Az Agromax egyike azon u.n. "csodaszereknek", melyeket egy termelő meg
álmodhat. Prospektusa a talaj szerkezetétől és vízgazdálkodásától kezdve a 
pH kedvező változásán át a mikrobiális tevékenység félj avulásáig, a termés 
mennyiségi és minőségi mutatóiig minden jót Ígér. Tudományos irodalnat nem 
találhatunk ilyen nevű szerről. Az előállítók képviselője, H.H. Cobble fo
lyékony humuszkivonatnak mondja, mely egy speciális szubsztráton elszapori- 
tott meg nem nevezett mikroorganizmus elölt anyagából képződik.

A hazai kísérletek már beindultak, amikor felkértek a vizsgálatok veze
tésére. A kísérleteknek az Agromax hatásvizsgálatán túl más céljai is voltak. 
Kezelésük: üzemi szintű üütrágya adag, 50 %-os műtrágya adag /az előzőhöz ké
pest/, Agromax 0,1 liter hektáronként, és Agromax nélküli kezelés. Parcella
méretek: 10 ha. Ismétlés a parcellákon belüli mérési helyek viszonylatában 
volt csak. Kezelési tökéletlenség miatt a 4 hely közül 3-at értékeltünk. Az 
eredmények értékelése: a talaj pH-jára két talajon nem találtunk semmilyen 
hatást. Barna erdőtalajon szignifikáns különbség mutatkozott a 2-2 tábla 4-4 
mérési adatának összehasonlításában, tehát 50 % és 100 % műtrágyázás mellett
is kevesebbnek találtuk az Agrcmaxos táblák pH-ját. Szakmailag mégsem tekint
hető bizonyítottnak az ismétlések jellege miatt az egy éves eredmény.
4. táblázat
A talaj pH változásai az Agrcmax- 
szal kezelt és nem kezelt táblák
átlagában

Kontroll Kezelt .
Baksa 6,7 6,3
Biharkeresztes 6,9 6,9
Orosháza 7,1 7,1
SzD5%= 0,3

i., 2., 3. ábrán bemutatjuk az aimó- 
niumlaktátban oldható P2°5 tartalom 
szezondinamikáját a talajban hárem 
kísérleti helyre vonatkozólag. Agro- 
max hatást nem lehetett szignifikáns 
mértékben kimutatni.

A talaj oldható nitrogén, kálium,vas,mangán, cink és réz tartalma nem 
változott az agromax alkalmazás hatására. A cellulózbantó szervezetek tevé
kenységét jelző vatta tesztek azt mutatták, hogy a talaj heterogenitása fe
lülmúlja az esetleges agrenax hatást. A táblánként! 30-as ismétlésszám sem 
volt elegendő szignifikáns hatás kimutatására.
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3. táblázat
Mikrobák populáció, légzési aktivitás és nitrát nitrogén procukció 8 texasi 

talajban 6 hetes inkubálás után Medina és Supernate szerrel

Kezelés Talaj Levelek A talajhoz adott növényi részek
Szárrészek crvökerek

Baktériumok és sugárgcnbák a talajban /x 10̂ /g/

Kontroll 8 40 28 26
Medina 8 51 30 17
Supernate 9 48 19 20

Gombák a talajban /x 103/g

Kontroll 55 120 1979 84
Medina 39 120 171 80
Supernate 38 102 240 120

Szén felsj:abadulás a talajból /mg/g x h /

Kontroll 3 15 16 9
Medina 4 17 15 8
Supernate 4 17 16 8

Nitrát nitrogén tartalom a talajban Ipám/

Kontroll 28 37 15 35
Medina 29 53 21 29
Supernate 30 37 13 36
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Az agrcmax hatását ellenőriztük a növényre nézve is. A táblák, melyek 
természetesen tőszomszédok voltak és azonos fekvésnek, a következő termés
átlagokat adták:

5. táblázat
Az agrcmax kezelési kisérlet tábláinak termései 

g mm kukorica/ha

Kontroll műtrágya
Kezelt 100

Kontroll
% rrü trágya

Kezelt
Baksa 52,43 55,24 58,46 69,15
Biharkeresztes 53,05 51,48 43,26 42,50
Orosháza 63,31 79,47 70,64 69,09

Az agromaxot forgalmazó cég Ígérete papírforma szerint teljesült a fen
ti termésekben; az ugyanis, hogy az üzemi szokásos adagot felére csökkentve 
az agronax adagolása esetén nem csökken a termés a 100 %-osan mütrágyázott 
táblákhoz képest. Két esetben még látványos különbség is mutatkozik az agro- 
maxos tábla javára. Az üzemi kisérlet gazdasági kockázata miatt nem állt mó
dunkban agrcmax kezelés nélkül beállítani egy évre 50 %-os műtrágya adagu 
táblát. Azonban e hatáskisérlétén kivül további 20-30 ezer hektáron volt be
állítva a forgalmazó cég kockázatvállalása mellett az említett kétvariáns.
Az összesített eredmények azonban nem igazolták egyértelműen az agrcmax ha
tását.

A növény beltartalmivizsgálata N, P, K, Ca, Mg, Fe, Mn, Zn, Cu-ra néz
ve szintén nem tudott szignifikáns hatást kimutatni. Az agrcmax nem volt 
hatással a szemtermés víztartalmára, nyersféhérje-, kemény!tőtartalmára 
sem.

laboratóriumi kísérletek az agrcmax hatásának vizsgálatára

Az alábbiakban ismertetem dr.Erdei László méréseinek eredményeit, melyet 
a Szegedi Biológiai Központban végzett kísérleti anyagunkon .Ugyanazt a kuko
rica hibridet használtam a csiranövénv K -ion felvételi kísérletében, mint a 
mi nagyüzemeinkben, a kálium felvétel sebessége által a gyökér membrán per
ire abilitását kívánta jellemezni. A mérések tk. ö°Rb izotóppal történtek. A 
kálium és az antagonosta kalcium mérése atomadszorpciós spektrofotcmetrálás
sa 1 történt .Az eredményeket a 4., 5. ábra szemlélteti.

A 330,** 1/1 permet koncentrációnál higabb tartományban /amilyen kb. a 
talajban kialakulhatott/ a gyökérsulyra gyenge pozitiv hatást lehet látni.
A kálium influx a talajoldat átlagos agrcmax koncentrációja mellett nem 
változik a kontrolihoz képest /4. ábra/.
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Az 5. ábra az agranax koncentráció növekedése mellett mutatja a csira
gyökér kalcium és kálium tartalmának változásait.

Messzemenő következtetések helyett, csak annyit kivánunk levonni a lá
tottakból, hogy ténylegesen biológiailag aktiv anyagról van szó akkor is,ha 
a várt gazdasági eredményeket nem teljesiti.

összefoglalóan elmondhatjuk, hogy
1./ A talajaktivátorok száma és forgalma megnövekedett. Ezt azonban nem uj 

tudományos felfedezés, hanem a szükséglet mozgatja.
2.1 Gazdaságaink vállalkozókedvének, uj iránti fogékonyságának elismerése 

mellett figyelmeztetnünk kell, hogy a már nagyobb és fejlettebb orszá
gokban be nem vált készítményeket nagyobb irodalmi körültekintéssel ke
zeljék.

3./ A kutatók passzivitását helyes feloldani ilyen népgazdasági szinten is 
mérhető beavatkozással kapcsolatban. Ha elve megvan a véleményünk, iro
dalmi és kísérletes bizonyítással publikálással tartozunk.

IRODALOMJEGYZÉK
/1/ Erdei,L. - Zsoldos,F. 1977: Potassium Absorption by Rice at different 

Levels of Organization. Physiol. Plant..41. 99-104.
/2/ Erdman,L.W. - Brown,P.E. 1929: The inoculation of non-legumes. Iowa 

Agr. Expt. S tat. Bulletin 262. pp. 317-339.
/3/ Hiltbold,A.E. - Gope,J.T. 1967: Soll inoculants fail to improve crop 

production. Highlights of Agr. Redearch. Vol. 14. No. 4. 
Auburn Univ. Agr. Expt. Stat., Auburn. Alabama

/4/ Peterson,F.J. - Dedberry,J.E. - Dunigan,E.P. - Wilson,F.E. 1970:
The effect of certain micronutrients and a soil activator on 
the yield of rice grtwn on a Crowley silt loam soil at the 
rice expt. Station, Crowley, Louisiana. 62nd. Annual Prog
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46.
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/j. mei. K*/g száraz súly/ óra

m g  gyôuérszàrazsüiy

Különböző koncentrációjú Agroroax-ban nevelt kukorica
gyökerek 

K+/86Rb/ felvétele és szárazanyag-gyarapodása
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A Kémiai Szakbizottság Környezetvédelmi Munkabizottságának 
előadói ülése 1978. október 12-én, a VEAB székházban

Az 1978. október 12-i munkabizottsági ülés a Veszprémi Vegyipari Egye
bem Kémiai Technológia Tanszéke levegőtisztaságvédelmi kutatása, oktatása 
és az NDK-beli Leuna-Merseburg-i Műszaki Főiskolával fennálló együttműködé
se kérdéseinek bemutatásával és megvitatásával foglalkozott. Az előadásprog
ram a "Cari Sebor lenmer" Miszaki Főiskola együttműködő tanszéke vezetőjének 
és vezető munkatársának előadásával is kiegészült:
Dr.Káldi Pál tanszékvezető egye tani tanár: "A levegőtisztaságvédelmi kuta

tás és oktatás néhány elvi és gyakorlati kérdése"
Prof.Dr.Sc. Techn. Jugel /Technische Hochschule "Carl Schorlenmer" Leuna- 

Merseburg; Sektion Verfahrenstechnik, Wissenschaftsbereich Uriwlt- 
schutzbechnik / : "Aufgaben des Wissenschaftsbereiches Uhwaltschutz- 
technik und Zusammenarbeit mit der Technischen Universität Veszp
rém auf dem Gebiete des Unweltschutzes "

Dr. Birr: Ausrüstungen zur Staubabscheidung in der DDR und Auslegungsmetho
den

Dr.De Jonge János, dr.Káldi Pál, dr.Mészáros Pál: Szervetlen vegyipari gá
zok szorptiv megkötésének vizsgálata zeolitokon"

DR.Mészáros Pál, dr.Kovács Béla, dr.Káldi Pál: "Szervetlen vegyipari véggá
zok abszorptiv megkötése habositó módszerrel ellenáramú tányéros 
kolonnában"

Dr.Kovács Béla, dr.Mészáros Pál, dr.Káldi Pál: "Ipari véggázok portalaní
tása ellenáramú, tányéros habkolonnában"

Jelinkóné, Tasnády Katalin, dr.Mészáros Pál: "Nedves porleválasztók haté
konyságának mérési módszerei"

Dr.Seholtz József, dr.Kovács Béla: "Nagylaboratóriumi kísérletek elektro
sztatikus porleválasztóval"
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A Kémiai Technológia Tanszéken folyó levegőtisztaságvé
delmi kutatás és oktatás néhány elvi és gyakorlati 

kérdése
Dr.Káldi Pál

/Veszprémi Vegyipari Egyetem,Kémiai Technológia Tanszék/

levegőtisztaságvédelmi kérdésekkel kutatási vcntkozásban mintegy 20 é- 
ve, oktatási vonatkozásban pedig 1973-tól foglalkozunk a Veszprémi Vegyipa
ri Egyetem Kémiai Technológia Tanszékén.

A vegyipari levegőszennyezés az ember termelő tevékenységének káros ve
lejárója. Kifejlődése és napjainkban világméretű problémává válása az ipari 
termelés volumenének óriási méretű növekedésével van összefüggésben. Amit a 
terme lésnövekedés a termékbőség oldaláról az anyagi javak biztosításával a 
társadalmi jólétet segiti elő, addig - a termékcentrikus szemléletből adódó
an - a termelés ilyen hatalmas méretű, de egyoldalú fejlesztéséből adódóan, 
egészségre ártalmas anyagkibocsátásával az élővilágra, s igy magára az ember
re is rendkivül káros. Az ellentmondás feldolgozása a társadalmi fejlődés 
szempontjából természetesen nem az anyagi javak terme lésének visszaszorítá
sában keresendő, hanem az egyoldalú termékcentrikusságnak olyen szemléleti 
és gyakorlati feloldásában, ahol termelési technológiák az élővilág létfel
tételeit nem gátolva, hulladékmentesen valósulnak meg.

Az egészségre ártalmatlan úgynevezett hulladékmentes technológiák be
vezetése műszaki feladatok, problémák megoldását igényli elsődlegesen,majd 
pedig megfelelő pénzalapok megteremtését, tehát gazdasági feltételek bizto
sítását.

A műszaki megoldás és a gazdasági feltételek biztosítása időben nem 
feltétlenül egybeeső tényezők. Várhatóan egy-egy területen a műszaki kér
dések bonyolultsága ellenére is hamarabb születik megoldás, sőt több alter
nativa is a megoldásra, mint az anyagi javak ezzel egyidőben való biztosí
tása. Természetesen az egészségre különösen ártalmas gyártási folyamatoknak 
megfelelő technológiákkal való gyors, időben kevésbé elhúzódó lecserélésében 
a társadalmi összefogásnak óriási szerepe van. De azért ez végső soron pénz
ügyi kérdés.

Felmerül itt a kérdés: lehet-e valamit tenni és mit addig is, amig az 
ideális technológiák bevezetésre kerülnek. Természetesen nemcsak lehet, de 
kell is. A tanszéken folyó levegőtisztaságvédelmi kutatásaink is a jelenle
gi, tehát a még nem hulladékmentesen rrüködő technológiák emisszióinak csök
kentésére irányulnak.

Az emissziócsökkentés vizsgálatánál elvileg két ut áll előttünk. A gya
korlatban is járható ut eldöntéséhez mindenekelőtt az adott gyártási folya
mat egyes lépéseinek alapos elemzése szükséges. Például egy közbülső gyár
tási folyamat nem tökéletes megvalósitása eleve forrása a gyártástbefejező 
folyamatok véggázában negjelenő, egészségre ártalmas kcnponensnek. Az elmon
dottakat a kénsavgyártás példáján keresztül lehet illusztrálni. Ha a kén-di- 
oxidnak kén-trioxiddá való oxidálása nem tökéletes, akkor az át nem alakított 
kén-dioxid végigmegy az összes következő gyártási folyamaton, és végül mint 
levegőszennyező az atmoszférába jut. Itt a megoldás az adott oxidációs folya
mat egyensúlyi és kinetikai összefüggéseiből adódó úgynevezett közbülső ab
szorpcióval egybekapcsolt kettős kontaktozás megvalósitása. Ezzel a módszer
rel 99,1 %-os kontaktozási fok érhető el. Jelenleg ezen a területen optimá
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lási feladatok megoldásával foglalkozunk. Amennyiben nincsen lehetőség a 
technológiai folyamat olyan irányítására, vagy átalakítására, hogy kén-di- 
oxid csak minimális mértékben maradjon kontaktozás után a gázban, a véggáz
zal távozó kén-dioxidot fizikai vagy kémiai módszerekkel kell eltávolitani.
Ez az emissziócsökkentés másik, extenziv útja.

Tanszékünkön a kénsavgyári és erőnüvi kén-dioxid-emissziók megkötésé
vel foglalkozunk. Meg kell jegyezni, hogy a legtöbb emittált gáz megíté
lésénél két szempontot kell figyelembe venni:
a. / egészségi szempontot, miszerint ezek ártalmas anyagok,
b. / gazdasági szempontot, miszerint ezek a gázok értékes, de a termelés szá

mára elveszett nyersanyagok, félkész- vagy késztermékek.
Ez a megítélés arra ösztönzi a kutatókat, hogy az emissziók csökkentésé

nek egészségi szempontból indokolt megoldását - a lehetőséghez mérten - az 
elveszett nyersanyag hasznosítása oldaláról igyekezzenek realizálni.

.A kénsavgyári 0,4-0,5 tf% kén-dioxid-tartalmu véggázok tisztítását a 
Tanszéken mi értékes anyag, a kristályos nátrium-szulfit előállítására al
kalmas nátrium-hidrogén-szulfit-oldat előállításával kapcsoltuk egybe. Ez 
csak akkor érhető viszont el, ha a termelt nátriurm-hidrogén-szulfit-oldat 
kén-dioxid-tartalma eléri a 20 %-ot.

Mivel a véggáz kis koncentrációban tartalmazza a kén-dioxidot, ezért a 
gáznak valamilyen abszorpciós készüléken való áthajtásakor sok ballaszt
anyagot is meg kell mozgatni. A nagy ballasztanyag és az előirt elérendő 
oldatkoncentráció miatt a készülékben a gáz:folyadék arányt igen nagy ér
tékre kell beállítani. Ez másként értelmezve azt jelenti, hogy a folyadék
nak a készülékben nagy tartózkodási időt kell biztosítani az előirt kén-di- 
oxid-töménység eléréséhez, vagy állandóan recirkuláltatni kell a folyadékot.
A recirkuláció csak abban az esetben küszöbölhető ki, ha az abszorber nagy 
gázátbocsátó, ugyanakkor kis folyadékátbocsátó képességgel rendelkezik. En
nek az ellentmondásos feladatnak a megoldására dolgoztuk ki a Tanszéken az 
úgynevezett elárasztásos habkolomna-tipust.

Az erőmüvek véggázainak megkötésére karbonátos mangánérccel folytattunk 
kísérleteket. A kén-dioxid abszorpcióját és a mangánérc oldását ugyancsak el
árasztásos habkolonnában végeztük félüzemi méretben, ipari körülmények kö
zött. Tisztáztuk az áramlástani paraméterek hatását az abszorpcióra és az ol
dásra.

A szervetlen vegyipari gázok szorptiv megkötésének vizsgálata zeolito- 
kon témakörben folyó kísérleteinkkel is - a végső célkitűzésűnket tekintve - 
a levegőtisztaságvédelmét nyersanyaghasznositáson keresztül igyekszünk megva
lósítani .

A levegőtisztaságvédelem "gazdaságosabbá" tételét hivatottak elősegí
teni azok az üzeni kísérletek, amelyekben a véggáz portalanítását a gáz hő
tartalmának hasznosításával kapcsoltuk egybe. A portalanítással egybekötött 
hőhasznositási eljárásunk, amelyet az Ajkai Timföldgyár kalcináló üzemében 
próbáltunk ki, azon alapszik, hogy mosófolyadékként viznél lényegesen maga
sabb hőmérsékleten forró folyadékot /célszerűen megválasztott olajpárlatot, 
esetleg pakurát/ használunk és a habkolonna csövekből kiképzett tányérjai
ban vizet cirkuláltatunk, nyitódon kettős kedvező effektust tudunk hasznosí
tani:
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a. / Az olaj nagyon jól nedvesíti a timföldszencséket, igy azok gyakorlati
lag tökéletesen leválaszthatók a véggázból. Mivel a viz rosszul nedve
síti a timföldszerrcséket, igy vizes mosással tökéletes leválasztás nem 
érhető el. A gázból kimosott timföldszemcsék az olajban pillanatszerüen 
leülepednek, igy a szilárd és folyékony fázisok szétválasztása egyszerű
en elvégezhető.

b. / A magas hőmérsékleten forróoolaj lehetővé teszi, hogy a hütendő forró
füstgáz harmatpontjánál /60°C/ lényegesen magasabb hőmérsékletre mele
gedjen fel a hőátvevő folyadék, s igy habkolonna csövekből kiképzett 
tányérjaiban különböző célokra, pl. távfűtésre alkalmas 80-90 C hőmér
sékletű vizet nyerjünk. A lehűtött gáz hőmérséklete viszont ilymódon 
még kellőep-magas a kéményhatás kihasználásához.
Van olyan eset is, amikor az egészségre ártalmas komponensnek az elimi

nálása a gázból hasznos termék előállításával egybekötve elvileg jelent nem 
járható utat. Példa erre a nitrózus gázoknak lúgos oldattal való mosása. A 
nitrogén-dioxid savanyu karakterű gáz, ezért kézenfekvő megoldásnak tűnhet 
az, hogy a viszonylag hig nitrogén-oxidokat tartalmazó véggázokat lúgos ol
dattal mossák, amikoris a gáztisztitáson túl, az értékes nitrogén-gxid kom
ponenst is visszanyerik. Ez a módszer azonban csak akkor valósítható meg,ha 
a nitrogén-dioxid aránya az összes nitrogén-oxidokhoz a gázban minimálisan 
0,5, vagyis 50 %. A lúg ugyanis az NC^NO =1:1 arányú nitrogén-oxid elegyet 
képes csak megkötni. A maradék nitrogen-oxidnak a további oxidációja, az 50 %- 
os oxidációs fok ismételt beállítása céljából reakciókinetikai megfontolások
ból kifolyólag igen lelassul ̂mi a készülékméretek többtizszeres megnövelését 
igényelné. A technika mai fejlettsége mellett itt a nitrogén axiddk kataliti
kus redukciója jelenti a probléma megoldását. Most kezdünk el foglalkozni a 
katalitikus nitrózusgáz-megsemmisités,inint humán oldalról indokolt műszaki in
tézkedés és az ammóniaszintézis katalizátorainak használatán alapuló különbö
ző gáztisztitási eljárások, mint a termelés oldaláról indokolt műszaki intéz
kedések gazdasági kihatásainak elemzésével.

Korábbi kutatási tevékenységünk eredményéként a Perenartoni Vegyipari 
Vállalatnál megvalósitás alatt áll a szuper foszfátgyártás fluortartalmu gá
zainak úgynevezett fincmtisztitása az általunk kidolgozott habkolonnás mód
szerrel.

A fluortartalmu véggázok finontisztitásánál először is elvileg kellett 
tisztázni az egész tiszti tó rendszer vízmérlegének kérdését, vagyis azt, hogy 
a fincmtisztitás elvégezhető-e azzal a vízmennyiséggel, amely közvetlenül a 
durvatisztitásnál kerül felhasználásra. Az úgynevezett gázlé felhasználása u- 
gyanis csak adott töménység esetén lehetséges, s ha a rendszer vízmérlege 
nincs egyensúlyban, akkor a gázlé egy részét a csatornába kellene engedni, 
ami viztisztaság-védelmi problémát vet fel. A tenzióértékek elemzése alap
ján a rendszer vízmérlegét egyensúlyba lehetett hozni, és igy a problémát 
gyakorlatilag is sikerült megoldani.

A tanszéki levegőtisztaságvédelmi kutatások külön területét képezi az 
elektrosztatikai elven működő porleválasztóval végzett tevékenységünk.A fél- 
üzemű méretű porleválasztóval végzett kísérleteinkkel - az alapvető portech
nikai, áramlástani adatck meghatározásával - üzemi készülékek tervezéshez 
szolgáltatunk alapadatokat.

A levegőtisztaságvédelmi kutatások mellett a Tanszék résztvesz a 
környezetvédelmi szakmérnökök képzésében is a Veszprémi Vegyipari Egyete
men. Két tárgyat oktatunk: "A levegőtisztaság védelme" és "A nehézvegyipar
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levegőtisztaság-védelme " tárgyakat. Az első tárgy oktatási célkitűzéseit az 
alábbiakban lehet megfogalmazni: "A környezetvédelem általános és a légszeny- 
nyeződéssel kapcsolatos speciális alapismereteinek /fogalmak, mértékegységek, 
definíciók/ birtokában ismertetni a levegőtisztaság védelmének alapelveit,a 
levegőszennyezést okozó porok meghatározási módjait, majd a levegőtisztaság 
védelmére szolgáló eljárások alapelveit és a megfelelő berendezések működé
sét és műszaki jellemzőit", mig a második tárgy célkitűzései a következők:
"A levegőtisztaság-védelem általános ismereteire támaszkodva levegőtisztaság- 
védelmi szenpantból ismertetni az egyes nehézvegyipari technológiákat, azok 
emissziós forrásait, az emisszió csökkentésének a technológiákhoz kapcsoló
dó jelenlegi módszereit, lehetőségeit és a fejlődés várható irányát".

A szakmémökképzésben résztvevők részére a tárgyi ismeretek közlésén 
túl egy szemléletbeli felfogás kialakítását is szeretnénk elősegíteni, ame
lyet kutatási tevékenységünk tapasztalataiból merítettünk. Nevezetesen azt, 
hogy egy adott levegőtisztaságvédelmi probléira megoldásának megközelitési 
módja mindenekelőtt az adott folyamat belső összefüggéseinek a megismeré
se. Ennek ismeretében azután lehet elemezni, hogy a technológiai paraméte
rek változtatásával a levegőszennyező anyagok képződése illetve mennyisé
gük mennyiben befolyásolható. Fontosnak tartjuk annak hangsúlyozását is, 
hogy a tiszti tó berendezés kiválasztásánál tisztában kell lenni azzal, ho
gyan módosulnak a berendezésnek a folyamatba való bekapcsolásával a techno
lógiai paraméterek /hőmérséklet-,nyomás-, koncentrációviszonyok/, és ezek 
hogyan hatnak magára a termelő folyamatra. Egy-egy adott levegőtisztaságvé
delmi feladat megoldására szolgáló tisztitó eljárás és berendezés kiválasz
tásánál ugyanis az előirt tisztasági fok elérésén kivül ügyelni kell a ter
melő folyamat zavartalanságának biztosítására, gazdasági /beruházási és ü- 
zemeltetési költségek/ és nüszáki /üzembiztos működés/ szempontokra is és 
arra, hogy a légszennyezés problémája ne alakuljon át vizszennyezési prob- 
lénává. Végzett környezetvédelmi szakmérnökeink ma már különböző felelős 
psoztdkon tevékenykednek és sok értékes információval segitik Tanszékünk 
levegőtisztaságvédelmi kutatási és oktatói munkáját, s egyben segitik az 
országos levegőtisztaság-védelmi feladatok megoldását.

Szervetlen vegyipari gázok szorptiv megkötésének 
vizsgálata zeolitokon

Dr.de Jonge János, dr.Káldi Pál, dr.Mészáros Pál 
/Veszprémi Vegyipari Egyetem Kémiai Technológia Tanszék/

A mesterséges és természetes eredetű zeolitckat a második világháború 
óta mind nagyobb mértékben alkalmazták - többek között - gázok és gőzök ad- 
szorptiv megkötésére, ennek célja az egyes gázok száritása ill. tisztítása 
volt. Az eljárásoknak kétségkivüli előnyei mellett egyik hátránya a mester
ségesen előállított zeolitok költséges volta. Természetes eredetű zeolitok- 
kal csak kevés állam rendelkezik, igy az Amerikai Egyesült Államok, és Ja
pán. Hazánkban az elmúlt időben jelentősebbnek mondható mennyiségű zeolitás- 
ványt találtak, ennek ipari felhasználása indokolt.

A Tanszékünk részére átadott, a bánya különböző helyeiről származó ze- 
olitminták minősítésénél alapul azok anmóniagáz - adszorpciója mértékének, 
vaalmint a minták fajlagos felületének megállapitását választottuk.

Az adszorpciós izoterma maghatározását az 1. ábrán szemléltetett egysze
rű készülék segítségével végeztük.
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1. ábra
A szorpciós izoterna meghatározására szolgáló készülék
1 - mintatároló edény; 2 - üveg gáztároló; 3 - termosztát;
4-5 - higanyos nanométerek; 6 - áteresztő csap; 7 - gumi- 
ballon-gáztároló; 8-9 - üvegcsapok; 10 - üvegpalack; 11 - 
büretta; 12 - vizzel töltött U-maneméter; 13 - üvegcsap;

14 - üvegcsőcsonk

Az 1. ábrán látható készüléket a használatbavételét megelőzően kalibrál
ni kell, azaz meg kell állapítani a mintatároló edény /1/, valamint a /6/,
/8/ csapok és a higanyzár közti csővezeték, továbbá az üvegből levő gáztáro
ló edény /2/ és a /6/, /8/ és /9/ csapok, valamint a higanyzár közti kapil
láris csővezetékek belső térfogatát. Ez utóbbi méréshez használtuk az 1. áb
ra jobboldalán látható készülékrészt.

Zárva agumiballon-gáztároló üvegcsapját /9/ és a jobboldali /8/ üvegcsa
pot nyitva, evakuáltuk az üveg gáztároló edényt, amelyben uralkodó nyomást a 
gáztárolóhoz kapcsolt higanyos nanométerről olvashattuk le. A jobboldali /8/ 
csap lezárása után a csap csonkját gumicsővel a kalibrációra alkalmazott ké
szülékrész /14/ üvegcsőcsonkjával kötöttük össze. A /13/ üvegcsapot nyitva a 
/12/ U-mancméter folyadékoszlopai egyenlő magasságba hozhatók. A /13/ üveg
csap zárása után a jobboldali /8/ csapot igen rövid ideig megnyitva a /10/ ü- 
vegpalackból kevés levegőt juttattunk az üvegből készült gáztárolóba /2/, a- 
melyben uralkodó, most már megnövekedett nyomást a higanyos nanométer /5/ je
lezte. A /2/ gáztárolóba bevezetett levegő térfogata azonos azzal a vizével, 
amelyet a /11/ bürettából kell a /10/ edénybe bevezetni ahhoz, hogy a /12/ U- 
mancméter csöveiben a folyadékoszlopok azonos magasságúak legyenek. A leírta
két megismételve mindaddig, amig az üveg tárolóedényben /2/ a légkörével azo
nossá nem válik a nyomás, közben feljegyezve az edényben /2/ uralkodó nyomás 
és az edénybe vezetett levegő térfogatának adatait, megszerkeszthetjük a vizs
gált P = f/V/ összefüggést. Ez utóbbi ismeretében - adott és állandó hőmérsék-’ 
létén - számíthatjuk az adott nycmásváltozás eléréséhez szükséges, az edénybe 
/2/ juttatott gáz - levegő - térfogatát.
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A fentiekhez hasonlóan kalibráltuk a mintatároló edényt /1/ is, megál
lapítva annak belső térfogatát.

Az adszorpciós izoterma megállapitását megelőzően a gáztároló gumihal- 
lcnt /7/ amrnóniagázzal töltöttük meg. Ezt követően a mg-pontosságga 1 lemért 
zeolitmintát a mintatároló edénybe /1/ helyeztük , najd a 25°C-on termosztált 
mintatároló edényből /1/ és az üveg gáztároló edényből /2/ kiszivattuk a le
vegőt. Meggyőződve a készülék csővezetékkötéseinek jó zárásáról, a /6/ üveg
csap zárása után az üveg gáztárolóba /2/ ammóniagázt vezettünk. Az üveg gáz
tárolóban iraradt levegő eltávolítása érdekében azt ismét megszívattuk, s új
ból aimóniagázzal töltöttük meg annyira, hogy a benne uralkodó nyomás azonos 
legyen a légkörével.

A /8/ és /9/ csapok zárt állása mellett, a /6/ csapot óvatosan és igen 
rövid ideig nyitva, az üveg gáztárolóból /2/ kevés ámmóniagázt vezettünk a 
mintatároló edénybe /1/. Ezt követően mintegy 5 perc eltelte után feljegyez
tük a /4/ és /5/ higanyos nanométerek által jelzett nyomásért ékeket. A leír
takat mindaddig ismételtük, amig a mintatároló edényben /1/ a nyomás értéke 
a 600 torrt meg nem haladta /természetesen a /2/ üveg gáztároló edényt ismé
teltei fel kellett történünk ammóniagázzal/. '

A koráiban tárgyalt kalibrációk eredményei, valamint a /4/ és /5/ nano
méterek feljegyzett adatai alapján az ismert mennyiségű zeolitminta által 
megkötött ammóniagáz mennyisége számithatóvá vált.

Mellőzve a számi tás menetét, az I. táblázatban tüntettük fel a számos 
vizsgált minta közül egy-egy jellegzetes mordenit- és klinoptilolit-minta 
adszorpciós izotermájának adatait:

I. táblázat
Az adszorbeált ammóniagáz mennyisége /mg NH^/g zeolit/

Minta Az aitmóniagáz nyomása, torr
50 100 200 300 400 500 600

Mordenit 
/M 7723/ 12,6 13,0 14,8 15,4 16,1 16,7 17,4

Klinoptilolit 
/K 7723/ 31,5 38,6 41,0 43,5 45,5 47,4 49,0

Célszerűnek tartottuk az I. táblázat adatait diagramon is szemléltet
ni, ezt tünteti fel a 2. ábra.

Amint az a 2. ábrán is látható, a zeolitok airmóniás adszorpciós izo
termái Brunauer csoportositása szerint az I. típushoz tartoznak, vagyis ked
vező adszorpciós tulajdonsággal rendelkező anyagokkal állunk szemben. Min
denesetre, a klinoptilolitok adszorpciós sajátságai - aimóniagázt véve fi
gyelembe - kedvezőbbek, mint a mordeniteké.

Amint ismeretes a Brunauer- fé le I. típushoz tartozó adszorbensek ad
szorpciós izotermái a Freundlich-féle egyenlettel leírhatók:
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ahol: q - az adszorbens tömeg egységén adszorbeált gáz
p - az adszorbenssel egyensúlyban levő adszorbeálandó gáz nyomása 
a és m állandók, m-re jellemző, hogy 0<m<l

2. ábra
Mordenit- és klinoptilolit-anyagminták adszorpciós 

izotermái
A vizsgált esetünkre érvényes a Freundlich-féle izoterma. Az "a" és "m" 

számértékei alapján minősíthetjük a vizsgált adszorbenseket, az adszorbens 
ugyanis annál inkább kedvező sajátságu, mennél nagyobb az "a" s minél ki
sebb az "m" számértéke. Esetünkben ezeket a jellemző adatokat a II. táblá
zatban tüntettük fel:

II. táblázat

Minta a m
Mordenit 
/M 7723/ 6,391 0,155
Klinoptilolit 
/K 7723/ ‘ 14,608 0,190

Fontosnak látszik megjegyezni, hogy az esetünkben az "a" állandó nagy
sága különösképpen fontos. Ez a szám ugyanis a jellenzője annak,hogy az ad
szorbens az ammónia viszonylag kis parciális nyomásai mellett is képes meg
felelő mennyiségi gázt adszorbeálni.

Vizsgáltuk az adszorbenseket "dinamikus" körülmények között, azaz azt 
kivántuk megállapítani, hogy az adszorbensből készített anyagréteg a rajta 
átáramló gázból mekkora mennyiségű ammóniát képes megkötni. E kísérleteink
hez a 3. ábrán látható készüléket használtuk fel.
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3. ábra
Amrróniagáz megkötésére használt adszorberkészülék

l-amróniapalack, 2-rotaméter, 3-áramlásmérő, 4-gázkeverő, 
5-adszorber, 6-transzformátor, 7-vizes hütő, 8-gázelemző, 
9-kcnpenzográf, lO-gázmosó, 11-mananéterek, 12-termoelem.

A 3. ábrán látható készülékben az adszorbenst 16 nm belső átmérőjű 
kvarccsőben helyeztük el. A kvarccsövet Kanthal-huzallal tekercseltük,igy 
az adszorbert, tartalmának deszorpciója érdekében, elektromosan füthettük. 
Az adszorberből távozó gázt, vizes hűtővel való hűtése után, a hővezetőké
pesség mérése alapján működő elemzőkészüléken vezettük át, az aimóniakon- 
oentráció megállapítása érdekében. Egyúttal a gázt ismert töménységű kén- 
savoldattal mostuk, az oldat visszatitrálásával ellenőriztük a vezetőké- 
pesség-mérő nüszer működésének helyességét.

A kísérleti adatainkat és a mért értékeket, valamint a II. táblázat
ban szereplő állandók felhasználásával számított adszorbeált gázmennyisé
get a III. és IV. táblázatokban tüntettük fel:
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III. táblázat
Adszorbens: Mordenit /M 7723/. A töltet súlya 103,5 g; 
magassága 51 cm; szabadtérfogat-tényezője: 0,68.

Gázsebesség 
cm/s

NH, parc.nyomása 
torr.

Adszorbeált NH,. 
mért adat

mg NH,/g zéolit, 
számított adat

10 70,0 14,1 12,35
10 69,12 13,46 12,32
10 69,2 14,45 12,32
10 69,5 13,62 12,33
10 68,2 8,5 12,30
10 68,7 14,03 12,31

IV. táblázat
Adszorbens: Klincptilolit /K 7723/ A töltet súlya 99,27 g
a magassága: 51 cm, szabadtérfogat-tényezője: 0,64

Gázsebesség NH, parc.nyomása Adszorbeált NH, mg NH,/g zeolit, 
számított adatcm/s torr mért adat

20 39,1 29,69 29,31
10 68,9 32,31 32,65
10 77,7 35,78 33,40
20 78,8 31,77 33,49
20 77,6 29,96 33,39
10 154,4 35,12 38,05
10 156,2 34,89 38,14

Megemlítendő, hogy a megkötött aimónia mennyiségét az adszorpció és a 
deszorpció során mert ammónia mennyiségének átlagértéke alapján adtuk meg.
A deszorpciót előbb 150, majd 200, végül 250°C-on, lépésenként végeztük. A 
fentebb közölt mennyiségű adszorbeált aimónia 78,5; 14,5; 7,0 %-a távozott 
el a közölt hőmérsékleteken.

A III. és IV. táblázatokban feltüntetett számított és mért adszorbeá- 
lódott aimóniagáz-nennyiségek közelitő egyezése azt sugalmazza, hogy az ad- 
szorpciós izoterma adatait figyelembe véve negfelelően közelíthető az az am- 
móniagáz-mennyiség, amennyit az adszorber a rajta átvezetett gázból megköt
ni képes.

További, nagy laboratóriumi méretű készülékkel végzett aimónia-, itajd 
kén-dioxid-tartalmu levegő tisztítását célzó kísérleteink adatainak értéke
lése még folyamatban van. Vizsgálataink gyakorlati hasznosításaként az am
mónia-szintéziskor u.n. lefújt gázának, ill. az aimóniával szennyezett le
vegőnek a tisztítását említjük meg. A kén-dioxid-gáz megkötésére végzett 

, kísérleteinket a kontakt kénsavgyár véggázának tisztítása terén szeretnénk 
alkalmazni.



- 196 -

Ipari véggázok portalanitása ellenáramú, tányéros 
halkolonnában

dr.Kovács Béla, dr.Mészáros Pál, dr.Káldi Pál 
/Veszprémi Vegyipari Egyetem Kémiai Technológia Tanszék/

A Vegyipari Egye tan Kémiai Technológia Tanszékén az abszorpciós méré
sekkel párhuzamosan folytak és folynak ellenáramú, átcsöpögő tipusu, tányé
ros kolonnában nedves porleválasztási kísérletek. Mint ismeretes, a gázáram
ban levő porszemesék nedves utón történő leválasztását többféle íródon való
síthatjuk meg.
Ezek: - folyadékon történő átbuborékoltatás,

- kondenzációs effektus,
- ütköztetéses eljárás.

A nagy gáz sebességgel dolgozó mosótomyokban, igy a mozgó, dinamikus hab 
tartományában üzemeltetetett,tányéros mosóberendezésben mindhárom módszer 
egyidejűleg szerepet játszik.

Az adszorpciós méréseknél használt perforált, réseit és szelepes tányér 
portalanitási vizsgálatát különböző lelőhelyekről származó porokra végeztük 
el /kvarc-, agyag-, piritpörk-, timföldpor/.A porok átlagos szemcsemérete 
20-40 um körüli, a belépő porkoncentráció pedig 10 g/iri volt. A leválasztá
st összhatásfok egyetlen tányér alkalmazásakor sem volt rosszabb397,5 %-nál.
A kilép» porkoncentráció egyik esetben sem haladta meg ̂  0,3 g/irr-t, sőt több- 
tányéros méréseinknél a kilépő porkoncentráció 0,10 g/nr alatt volt. A belépő 
por szerre seméretének finomításával / d = 6 /un/ és belépő porkoncentráció csök
kentésével /2,5 g/пг/ a folyadékterheléstől és gázsebességtől függően az öss- 
portalanitási hatásfok 90 % körüli értékre csökkent egyetlen tányéron. Porta- 
lanitási méréseinknél a legjobb hatásfokot az abszorpciós mérésekhez hasonló
an szelepes tányérral értünk el.

Az eddig említett porok szervetlen eredetűek voltak. A Péti Nitrogénmű
vek megbízásából megvizsgáltuk egy szerves eredetű por, a szorbitpor nedves 
leválasztásának a lehetőségeit is. A vállalattól kapott szorbitpor előkészí
tése, valamint a különböző koncentrációjú szarbitoldat - mint nosófolyadék - 
sűrűségének, viszkozitásának és felületi feszültségének meghatározása után a 
Tanszék üzenikisérleti csarnokában felállított nagylaboratóriumi méretű 250 irm 
belső átmérőjű, ellenáramú, átcsöpögő tipusu, tányéros mosókészülékben vizsgál
tuk a szorbitpor nedves leválasztásának lehetőségeit.

A szorbitpor összetapadásának elkerülése érdekében a poradagolást vibrá
ciós adagolóval végeztük. Készülékünk szivás alatt állt, igy a vibrátorról le
hulló por a beszivott levegőáramtal a kolonnába került. A mosófolyadékot a ko
lonna alján levő szivattyú cirkuláltatta a készüléken át. A belépő levegő por
tartalmát az időegység alatt beszivott gázáram, valamint az adagolt ponrennyi- 
ség ismerete alapján számítottuk. A kilépő levegő portartalmát Sartorius-iremb- 
ránfiltetrel izokinetikus körülmények között irértük. Mértük természetesen a ké
szülékünk üzemeltetési jellemzőit, igy a kialakuló hab magasságát, a tányér 
ellenállását, a szivás nagyságát. Méréseinket egy és három perforált tányér 
beépítésével végeztük. Az egytányéros méréseinknél a tányér szabad felszine 
25 %-os, a’hárantányéros méréseknél pedig 20 %-os volt. Az üres keresztmet-, 
szetre vonatkoztatott gázsebesség 2 m/s-tól 2,8 m/s-ig, a porterhelés 5 g/m - 
tői 174 g/m-ig változott. A folyadékterhelést 100 és 600 1/h, a nosófolyadék 
szorbitkoncentrációját pedig 0 és 640 g/1 között változtattuk, ami valamivel
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több mint 50 s%-os szorbitoldatnak felel meg. Méréseinkből megállapítottuk, 
hogy hárem tányérai történő mosáskor, kis belépő porkoncentrációnál a kilé
pő gázban nincsen mérhető mennyiségű szorhitpor, s az igái nagy 174 g/nr-es 
porterhelésnél a kilépő gáz csak mintegy 4 mg/in port tartalmaz. Megfelelő 
portalanitás a hárem tányérnál lényegesen kisebb ellenállással egy ellentá- , 
nyéron is elvégezhető, mikoris a belépő gáz portartalma kisebb, mint .16 mg/m . 
laboratóriumi kisérleteinknél a szorbitpor átlagos szemesemérete 60 fxa volt. 
Méréseinkből azt is megállapithattuk, hogy a szorbitoldat fizikai tulajdon
ságainak változásával az üzemi körülmények is megváltoznak. Jóllehet az 50 
s%-os szorbitoldattal is megoldható a megfelelő mértékű portalanitás, de eb
ben az esetben,a viz-levegő rendszerben mért értékekhez viszonyítva a hatma- 
gasság 50-60 %-ra csökken, a tányérellenállás pedig 1,1-1,2-szörösére nő.Az 
oldat reeirkulációját biztositó szivattyú szállitóteljesitménye..mintegy 40 
%-kal csökken. Összefoglalóan megállapitható volt, hogy 20 mg/пГ kisebb ki
lépő szorbittartalan biztonsággal elértető, ha két tányért alkalmazunk 2,5 
m/s körüli gázsebességgel és 5-10 mJ/m n folyadékterheléssel, ami esetünkben 
250-500 1/h folyadékmennyiségnek felelt meg.

A laboratóriumi mérések után került sor üzemi mérésekre a Péti Nitrogén- 
itíivek szorbit űzőiében. Készülékünket a porlasztó száritó mellett kiván- t 
tűk felszerelni, hogy a berendezésünkbe a poros levegőt szállító csővezeték 
minél rövidebb legyen. Ez az óiban elsősorban termelési okok miatt nem volt 
lehetséges, igy azt a szennyező forrástól távolabb helyeztük üzembe. Készü
lékünket a porlasztó száritóval összekötő, 125 man belső átmérőjű niianyag ve
zeték hossza 18 m, amely 5 db könyököt tartalmazott, ami a gáz lehűlését s 
portartalmának felére, harmadára történő csökkenését eredményez te. Méréseink 
egy részét igy végeztük, majd a niianyag csövet biztonságtechnikai okokból 90 
írni belső átmérőjű aluminium vezetékre cserélték és a porlasztó száritó közvet
len közelében is mintavevő helyet biztosítottak. Nedves portalanitónkba 2 db 
perforált tányért építettünk, amelynek szabad felszíne 25 % volt. Pormintavé
telre a porlasztó száritónál, a készülékbe történő belépésnél, valamint a 
tisztított gáz portartalmának meghatározására a cseppleválasztó után volt le
hetőség. A porkoncentráció meghatározásához szükséges mintát izokinetikus kö
rülménye]': között vettük. Porméréseinkből kiderült, hogy az üzemi méréseknél 
az általunk mért belépő porkoncentrációk nagyságrenddel kisebbek, mint a la
boratóriumi méréseinknél. Kezdetben a hosszú, könyökökkel szabdalt csővezeték
ben történő lerakódásokra gyanakodtunk, de a poriaszó száritónál, valamint a 
készülékbe történő belépésénél vett minták meggyőztek arról, hogy az alumini
um csővezetékben jelentős mértékű porlerakódás nincsen. A két mérési helyen 

v vett minták porkoncentrációja között az átlagos eltérés 0,03 g/nr volt, s a 
nedves porleválasztóba belépő porkoncentráció pedig 0,45 g/nr körüli érték. 
Meglepő volt számunkra, hogy gyengébb összleválasztási hatásfokot értünk el, 
mint a laboratóriumi méréseknél. Üzemi méréseinknél az összhatásfok 80 és 90 
% között változott. Ennek okát kutatva Leitz-Classimát szemcseanalizátorral 
maghatároztuk a leválasztó készülékünkbe belépő por szemcseméret-eloszlását.
A minták átlagos szemcsemérete ‘5 és 8 unt között változott, mig az általunk 
előkészített laboratóriumban mért por átlagos szemcsemérete 60 um. A kisebb 
porleválasztási hatásfok tehát egyrészt az összhatásfok számítási módjából a- 
dódóan, a kisebb belépő porkoncentrációból, valamint a sokkal finetnabb szemcse- 
összetételből adódott.

Méréseink is igazolták, hogy nedves, tányéros mosóberendezéssel a kis szem
esemé retü porok is jó hatásfokkal leválaszthatók. A kolonna üzemeltetési jel
lemzői és a kilépő porkoncentráció között is fellelhető egyértelmű kapcsolat. 
Nagyobb energiabefektetéssel, amit a tányéron mért nyemásesés reprezentál, kö
zel azonos belépő porkoncentráció mellett a kilépő gáz portartalma csökken. Ezt 
támasztják alá timföldporral végzett méréseink is.
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Mért adataink alapján elkészítették egy 2000 m /h poros gáz tisztítá
sára alkalmas tányéros berendezés terveit, amelynek gyakorlati megvalósítá
sa folyamatban van. A Vállalat a Tanszéket bízta meg a készülék beüzemelé
sével. így a laboratóriumi illetve nagylaboratóriumi készüléken mért ered
ményeinket és tapasztalatainkat ipari méretű berendezésen nyert értékekkel 
bővíthetjük, amelyet további munkánkban hasznosítani kívánunk.

Nedves portalanitók hatékonyságának mérési módszerei

Jelinkóné Tasnády Katalin, dr.Mészáros Pál 
/Veszprémi Vegyipari Egyetem Kémiai Technológia Tanszék/

A termelésből származó különféle és sokszor nagy mennyiségben képződő 
gáz, gőz és szilárd légszennyező anyagok gyakran együttesen jelentkeznek. 
Újabb technológiai folyamatok alkalmazása, valamint a termelési folyamatok
nál újabban fellépő nagyobb légtisztitási igények a vegyiparban előtérbe he
lyezték a porleválasztás! feladatok megoldását.

A porleválasztás! eljárásoknál figyelembe kell venni olyan fontos körül
ményeket, mint a vivőgáz hőmérséklete, mérgezőanyag-tartalma, a szilárd szeny- 
nyeződések koptató hatása, valamint a tűz- és robbanásveszély.

Az ipari folyamatok nagymértékben különböznek egymástól a létrejövő szi
lárd részecskék természetét és ezek összegyűjtésének körülményeit illetően. 
Ennek megfelelően nagyszámú portalanitó készüléket fejlesztettek ki. Ezek a- 
lapvetően a száraz és a nedves 'portalanitók csoportjába sorolhatók.

A száraz portalanitó berendezésekben a gázáramot olylan pályára kénysze
rítik, amelyet a szilárd részecskék különböző fizikai tulajdonságuk és kü
lönböző erőhatások /tehetetlenség, centrifugális-, nehézségi erő/ miatt nem, 
vagy csak nehezen tudnak követni, azaz a gázáramhoz viszonyítva eltérő pályá
ra kényszerülnék, s ezáltal leválasztásuk megtörténik /gravitációs ülepitő 
kamrák, zsalus porleválasztók, ciklonok, szürőportalanitók, elektrosztati
kus porleválasztók/.

A száraz portalanitók alkalmazásának határt szab az a tény, hogy finom, 
azaz ÍO um-nél kisebb szemcseméretü porok jó hatásfokú leválasztására csak 
egyes porszűrők és az elektrosztatikus porleválasztók használhatók. A nedves 
portalanitók működési területe ezzel szenten 0,06 im - 100 um tartományban
Vein.

Nedves porleválasztáskor a leválasztandó komponenseket tartalmazó gázt 
mosófolyadékkal érintkeztetik, ezáltal a szilárd részecskék nedvesednek, s 
igy a megváltozott fizikai tulajdonságú - negnövekedett súlyai - részecskék a 
gázfázisból a folyadékfázisba kerülnek. Tulaj dórképpen olylan anyagátadási 
folyamat játszódik le, amelyben jelentős szerepe van az ütközésnek, a kon
denzációs effektusnak és a kis részecskék Brown-mozgásának.

A tisztítandó gáz és a mosófolyadék érintkeztetése sokféle módon való
sítható meg,például a mosófolvadák bepermetezésével, vagy a gáznak a folya
dékon keresztül való átbuborékoltatásával is.
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A nedves portalanitókat leválasztóteljesitményük és üzemképességük szem
pontjából értékeljük. Üzemképesség alatt értjük azt, hogy a teljes leválasz
tás milyen mértékben függ a nyomásveszteségtől, a mosófolyadéktól, a bemene
ti porkoncentrációtól és a gázáthataolástól, mint paraméterektől.

A portalanitók leválasztóképességét az összportalanitási fokkal és a 
frakcióportalanitási fokkal jellemezzük. Egy adott portalanitóban a leválasz
tott és a leválasztóba belépő por mennyiségének hányadosa a portalanitó össz
hatásfoka vagy portalanitási foka. Ez az adat jellemző a berendezésre, de kö
zelebbi felvilágositást a készülék teljesítőképességéről nem ad, mert függvé
nye a belépő porkoncentrációnak.

A portalanitó frakcióportalanitási foka azonban megadja, hogy bizonyos 
alakú és fizikai tulajdonságú por különböző nagyságú szemcséit a berendezés 
milyen összhatásfokkal, választja le. Ez az értéksereg a porleválasztásra 
jellemző minőségi meghatározó, s ennek 50 %-os értéke az u.n. határszemcse, 
azaz annak a porszemcsének a nagysága, amelyet az adott berendezés még 50 %- 
os hatásfokkal választ le.

A frakcióportalanitási fok többféleképpen számítható:
1. A maradványgörbék alapján
2. Gyakorisági görbék alapján
3. Anyagmérleg alapján

A szakirodalomban több olyan összefüggést találunk, amelyek a leválasz
tandó por fizikai tulajdonságainak és a berendezés üzemi paramétereinek se
gítségével fejezik ki a berendezések frakcióportalanitási fokát.

Langmuir, Blodgett és Sell a cseppek portalanitási fokát adja meg a Sto- 
kes-szám függvényében

Stk
T Stk + 0,5 ' ^  T = 0,4 Stk1/2,. Stk df Vr

Eisner szerint a frakcióhatásfok kifejezhető a mosóvíz /К/ és az ener
gia-felhasználással /В/

1 .i-.-
Ezek növekedésével nő a portalanítás foka,' nagyobb energiaráfordítás e- 

setén a leválasztás a kisebb szemcsék irányába tolódik el.
Piekarczyk szerint a K exponens a porrészecske átmérőjének, sebességé

nek, a gáz dinamikus viszkozitásának, a közegek sűrűségének, a felületi fe
szültségnek, a por nedvesítés! szögének és a gáz sebességének a függvénye.

*1 = 1 - exp /-К/, K = f /d, Û , £ 'J’p'J’ü'ö * ®  •

A permetező és töltött mosótomyokra Andrejewsky és Gutcwsky, a tányé- 
ros mosókra Priemov adott meg hatásfokszámitási összefüggéseket.
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Kicke a későbbiekben isirertendő mérési eredmények alapján irt fel ösz- 
szefüggést a határszemcse és a berendezésben létrejövő nyotásesés között.

-2
d = a e~°'667,10 4 Pf A p = 50 -

A Venturi-mosők frakcióhatásfokának számítása
- g

t̂ f = 1 - exp - f* d/W - -A*- • Vgk2 .

300 v.o.rnn 

Güntheroth szerint:

A hatásfokot a sűrűség, a gáz Venturi-torokbeli sebessége és a fajlagos 
energiaigény befolyásolja. Ezen empirikus képletek felhasználása a gyakor
latban nehézkes, mivel non alkalmazhatók egyértelműen minden készülékre.

A nedves portalanitók kiválasztásához szükséges a leválasztandó por szem
cseeloszlásának és sűrűségének, valamint a berendezés frakcióportalanitási 
fokának ismerete - ezekből az összhatásfok számítható. Általában a gyártok 
a készülékek frakcióhatásfokát egyáltalán nem ismerik, és sok mosónál az e- 
lőirt teljesitmény nem érhető el. Másik probléma, hogy a leválasztandó por 
2,5 um alatti szemcséinek analízise méréstechnikailag nehézkes, pedig ép
pen èz a tartomány fontos a nedves mosóknál. Ezért,hogy a sok nedves mosóti- 
pus között némiképp tájékozódni tudjunk a készülékeket csoportosítjuk.

Wicke és Krebs 28 különböző nedves portalanitó vizsgálatát végezte el, 
s eredményeik azt mutatják, hogy leválasztási teljesitmény és üzemképesség 
szerint - áramlástani szempontokat figyelembe véve - valamennyi nedves por- 
talanitó besorolható a mosóberendezések öt alaptípusába.

Vizsgálataikhoz $ = 2,42 g/cm2 sűrűségű kvarcport használtak. A kiin
dulási por jellemző mérete d^Q = 1,5 um /az 50 %-os visszatartási érték/.
A 0,5 yjm-nél kisebb frakció a por 25'%-a.

A Kicke és Krebs által adott felosztást kibővítettük a tányéros mosótor
nyokkal, mivel ezek abszorpciós és portalanitási vizsgálata évek óta a Kémi
ai Technológia Tanszék kutatási területe.

Az üres permetezett mosótoronyba a mosófolyadékot /viz/ fuvókákon ke
resztül permetezik be. A tisztítandó gáz ezzel ellenárarriban alulról felfelé 
halad 1 m/s sebességgel. A határszencse 2-4 um között van. A készülék frak
cióhatásfoka 5 um-es szemcséknél elérheti a 80 %-ot. A permetezett mosóto
rony fő előnyeit csekély nycmásveszteség /20-100 v.o.imi/, elszennyeződésre 
nem hajlamos. Gazdaságosan alkalmazható gázmosó hűtőként előportalanitásra.

Töltött nosótomyokban a hűtéssel és portalanitással egyidőben a nemkí
vánatos gáz- és folyadék részecskéket is leválaszthatjuk. Különböző formájú 
/görrb, henger stb. / és anyagú /fa, porcelán, műanyag/ tölteteket alkalmaz
nak. Az ömlesztett rétegben.a sokszoros sebesség- és irányváltoztatással 
szoros érintkezés jön létre a gázáram és a mosófolyadék között. A tisztítás 
foka függ a töltet nagyságától, ill. magasságától. Túl nagy rétegvastagság 
esetén, megnövelt nycmásveszteség mellett fennáll az eltömődés veszélye - e- 
zért alkalmaznak újaiban fluidizált ágyas mosótomyokat. A töltött tornyok^ 
ha tár szemcsemérete 0,7-1,5 um, fajlagos energiaigényük 0,2-1,5 kWh/1000 m 
gáz. '
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A dinamikus v. örvénymosók sok fajtája ismeretes, portalanitási mecha
nizmusuk: egy kádban található folyadék felületére érkező gáz a folyadékot 
többé-kevésbé diszpergálja kinetikus energiája révén. Az ütközés következ
tében bizonyos előleválasztás megy végbe, kedvező áramlás esetén a gyorsí
tott gáz folyadékot ragad magával, amely a terelőkön leválik. Ebben az ör
vénylésben járulékos nycmásveszteség nélkül a por nedvesedik és leválik. A 
gázsebesség az örvényzónában 10-20 m/s. A vizszint nagyságától függően a nyo
másesés 150-280 v.o.imi. A határszemcse 0,6-1,0 um, 5 um-es frakciónál 93 %- 
os portalanitási fck is elérhető. Előnye az alacsony ár, kis karbantartási i- 
gény.

A rotációs mosókban a mosófolyadékot forgó porlasztóval oszlatják szét.
A tisztítandó gázt tangenciálisan vezetik be a készülékbe. A cseppek tisztít
ják a gázt, majd a készülék falához csapódnak, ahol filmet képezve futnak le 
a leválasztó térből. Alacsony nyomásveszteségü berendezések: 40-100 v.o.imi.
A határ szemcse 0,5-0,6 um. Magas energiaigényű, költséges konstrukciójú mo
sók. '

A tányéros mosótornyckban a portalanitandó gáz és a mosófolyadék inten
zív érintkeztetését az oszlopba épitett tányérokon /perforált, réseit és sze
lepes/ valósítják meg. Tanszékünkön az ellenáramú mosókat vizsgáltuk portala
nításra. Az eredmények azt mutatják, hogy leválasztás! telj esi txnény szenpant- 
jából közel állnak a Venturi-mosokhoz, a határszemcse 0,3-0,5 um. A készülék 
nycmásvesztesége 25-150 v.o.imi. Az 5 um-es részecskéknél a frakcióhatásfok 
elérheti a 99 %-ot. '

A Venturi mosók a gázt axiálisan vezetik be a konfuzorrészbe, ahol fel
gyorsul és a torokban éri el a maximális sebességet /100 m/s-nél nagyobb is 
lehet/. A diffuzorban az áramlási sebesség redukálódik. A mosóvizet a legszű
kebb keresztmetszetbe /torok/ vagy efölött, porlasztással vagy szabad átfolyás
sal vezetik be. A nagy gázsebesség miatt sürü, ködalaku permet keletkezik - a- 
mely jó érintkezést biztosit a vizcseppek és a perrészecskék között.

A határszemcse 0,1- 0,4 um. Nagy portalanitási igény esetén alkalmazzák. 
Hátránya: a nagy nycmásveszteség 300-2000 v.o.rrm, a nagy energiaigény, speciá
lis ventillátorokat és fúvókat kell alkalmazni - ez nagy beruházási költséget 
jelent.

Jelenleg ellenáramú tányéros mosók hatékonysági vizsgálatát végezzük rend
kívül finom szemcsés porokkal, hogy megállapíthassuk a frakcióhatásfokot az e- 
gyes tányérokra a fő változók függvényeként. Meg vagyunk ugyanis győződve ar
ról, hogy a ventillátorokkal működtethető, az áramlástani optimurmál üzemelő 
tányéros mosótomyok leválasztási hatékonysága nagyobb, mint bármilyen más ned
ves leválasztóé ugyanolyan nycmásveszteség mellett.
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Nagylaboratóriumi kisérletsk elektrosztatikus 
porleválasztóval

Dr.Scholtz József, dr.Kovács Béla 
/Veszprémi Vegyipari Egyetem Kémiai Technológia Tanszék/

Az elektrosztatikus porleválasztó berendezésekben lejátszódó folyama
tokat hárem részre lehet bontani. Ezek:
1. A gázban diszpergált részecskék eltolódása az elektromos erők hatására.
2. A részecskék kiválása az elektródokra.
3. Az elektródok tisztítása.

A portalanítás mértékét döntően a részecske eltolódása azaz vándorlá
si sebessége határozza meg. Elektromos erőtérben, ahol más erőhatás nincsen 
a részecske vándorlási sebessége

egyenesen arányos a térerő /F/ nagyságával és fordítottan arányos a közeg- 
ellenállással /R/. IQI a részecske töltése, amely a térerősségtől /E/ és a 
részecske méretétől,valamint anyagi sajátságaitól függ.

A vándorlási sebesség konkrét mérése az adott rendszerben nem lehetsé
ges, vagy legalábbis csak túlságosan költséges módszer képzelhető el. Ezért 
értékének meghatározása megfelelő elhanyagolással és kritériumok kijelölésé
vel közvetett utón történik. Általánosan elterjedt a vándorlási sebesség szá
mítására Deutsch módszere. Ennek feltételei:
a. / A leválasztóba belépő és távozó gáz mennyisége azonos, sebessége állandó

és az áramlás örvénymentes.
b. / A porkoncentráció a leválasztás! keresztmetszetben azonos.
c. / A leválasztó elektródról a gáztérbe porvisszaáramlás nincs.

A részletes levezetés mellőzésével sik lemezekből épitett leválasztóra a 
mérhető portalan!tási hatásfok és a vándorlási sebesség közötti összefüggés 
Deutsch iródszerével alkalmazva a következő:

Se - Su _ . Su 
Se Se

ahol: Se,Su : a belépő ill. kilépő porkoncentráció 
1 : a leválasztó elektród hossza
a : a sugárzó és leválasztó elektród közötti távolság 
W : a vivő gáz sebessége a leválasztóban 
W£: vándorlási sebesség
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A fenti összefüggés exponenciális kitevője két tényező szorzatára bont
ható:

A vándorlási sebesség és az elektrosztatikus leválasztó jellemzőinek,va
lamint üzemeltetési körülményeinek ismeretében következtetni lehet a várható 
hatásfok értékére.

A.Zankar a várható hatásfok számítására nctnogramot szerkesztett, amely-

A ncmogram használata a következő:
1 . / Kössük össze az ismert 1 és a értékeket. Az egyenes a referencia vonalon egy

metszéspontot eredményez /A/.
2. / Kössük össze az "A" pontot a megfelelő W sebesség értékkel és az "a” ská

lán jelöljük meg a metszéspontot /B/. "
3. / A "B" pontot kössük össze a már mért és ismert vándorlási sebesség érték

kel /Wr/. A hatásfok vonalon kimetszett "C" pont a készülékben várható 
hatásfok értéket adja.
Tanszékünkön különböző eredetű és fajtájú porok leválaszthatóságát vizs

gáltuk nagylaboratóriumi méretű elektrosztatikus porleválasztóban.
3300-500 m /h térsebesség határok között vizsgáltuk a porkonoentráció és a 

térerő hatását a leválasztásra. Mértük a be- és kilépő porkoncentrációkat, va
lamint a szemcseméret-eloszlásukat. így adatokat nyertünk a vándorlási- és frak
cióvándorlási sebesség értékekre is. A mért adatokkal támpontot nyújtottunk a 
Szilikátipari Kutató Intézetnek elektrosztatikus porleválasztók tervezéséhez, 
méretezéséhez.



- 204 -

A Társadalctntudonényi Szakbizottság ülése 1978. szeptember 22-én
Dunaújvárosban

Az elvárás kategóriájának tartalma és szociális funkciói 

Dr.Sztankó János

Nyelvünk szakadatlanul változik, fejlődik, bővül. Pégi fogalmak elhal
nak, feledésbe merülnek, uj fogainak születnek, elterjednek "divatossá" vál
nak. Ilyen divatossá vált - bár nem egyértelműen uj, inkább reneszánszát é- 
16 fogalom - az "elvárás".

A mindennapi beszédben régóta ismeretes, hogy a szülők elvárják gyerms- 
keiktől a jó magaviseletét, az idősebb generáció elvárja a fiatalabbak részé
ről a tiszteletet, megbecsülést; "elvárom, hogy ne hozz szégyent a nevemre" 
stb.

Napjainkra ez a fogalom igen érdekes pályát futott be; a köznapi be
szédből átkerült a filozófiai-szociológiai szaknyelvbe, majd újból vissza
tért a mindennapi beszédbe. Ez a pályafutás természetesen rányomta bélyegét 
a fogalom tartalmi értelmezésére is. Ma már megszokott, hogy a filozófia 
vagy a szociológia tárgykörében, annak nyelvezetében kevésbé járatos embe
rek is a legkülönbözőbb szituációkban magától értetődő természetességgel be
szélnek az elvárásokról. Ezen a tényen mit sem változtat az, Hőgy vannak a- 
kik elitélik e fogalmat, csúnyának, magyartalannak, modorosnak, mesterkélt
nek stb. tartva tagadják létjogosultságát, használatának helyességét.

Az elvárás fogalmával kapcsolatos fő probléma ma már tulajdonképpen nem 
is atban a kérdésfelvételben rejlik, hogy szabad-e, helyes-e a használata,ha
nem abban, hgoy mikor milyen értelmezéssel alkalmazzuk? Ahogyan például gro- 
teszkül hat a kisestélyi ruha és a tüsarku cipő a krunpli-földön kapáláskor, 
ugyanúgy disszonáns és bántja az ember fülét, ha a házasságra lépő fiatalok 
az őket faggató riporternek céljaik, vágyaik, reményeik stb. helyett az egy
mással szemben támasztott elvárásaikról nyilatkoznak. Más szavakkal, megfele
lő helyen, megfelelő nyelvezet, az odaillő fogalmak használata a helyes.Ezért 
nem helyeselhető, hogy egyes speciális helyzeteket kivéve ezt az elsősorban 
filozófia, szociológia vagy a politika témákban természetesen* ható fogalmat 
utón-útfélen, csak "divatból" használjuk.

Mindez azonban még mindig csupán a probléma egyik oldala.
Non kevesebb problémát okoz az sem, hogy még maguk a filozófusok és szo

ciológusok sem értelmezik és használják egyértelműen, azonos módon az elvárás 
fogalmát. Egyes polgári szociológusok például csak "a fölényes helyzetben lé
vő" elvárásait vizsgálják,vagy a társadalmi osztályviszonyokat elmosó "sze
repelvárásokra", más emberek által kinyilvánított magatartásmódokkal kapcso
latos magatartásformák leírására redukálják ezt a fogalmat.

A marxizmus-leninizmus elvi alapjain álló filozófusok, szociológusok ter
mészetesen nem fogadhatják el és nem is fogadják el az elvárás polgári értel
mezését. Bár az egy percig sem vitatott, hogy a polgári társadalom viszonyai 
között a fölényes helyzetben lévő általában könnyebben tudja elvárásait reali
zálni, ez azonban egyáltalán nem jelenti azt, hogy az "alantas", elnyomott
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helyzetben lévők nem rendelkezhetnek elvárásokkal.Az is nyilvánvaló - és ma 
már történelmi tények igazolják -, hogy a társadalmi fejlődés objektiv irá
nya a "fölényes helyzetben lévck" kiváltságainak magszünése, az egyenrangú 
és egyenjogú emberek társadalmának megteremtésének irányába hat.

Ezért napjainkban az uj szocialista társadalom elvi és gyakorlati prob
lémáit elemző filozófusok, szociológusok nem térhetnek ki a feladat elől, 
hogy tudományos, marxista-leninista választ adjanak többek között az elvá
rással kapcsolatos problémák kérdésfelvetéseire is. Mindenekelőtt arra,hogy 
mit is kell értenünk e fogalom alatt?

Felfogásunkat úgy fogalmazhatjuk meg, hogy az elvárás olyan, a 
társadalmi együttélés során kialakuló, a követelésnél enyhébb, 
a kérdésnél, a passziv reménykedésnél erősebb magatartási for
ma, amely úgy a társadalom, mint az egyén részéről jelentkez
het, vertikális és horizontális irányban is ható, sokoldalú 
oda-vlssza kölcsönviszonvt fejezi ki.

Ebből a meghatározásból következik, hogy minden társadalarban a legkü
lönbözőbb elvárásrendszerek bonyolult hálózatát figyelhetjük meg mint pél
dául a társadalom egészének elvárásai az egyes egyénekkel szemben, az egyes 
egyén elvárásai a társadalom egészével és más egyénekkel kapcsolatban,a tár
sadalom makro- és mikrocsoportjainak egymásközötti és az adott csoport tag
jai között kialakult elvárások stb.

Közismert az is, hogy az embert, az egyes egyént születésétől a halá
láig objektiv tényezők determinálják. Ez más szavakkal azt jelenti, hogy az 
ember az objektiv feltételek hatása alatt csak a társadalomban válik szub
jektumra, személyiséggé és ezért nem elvont individum, hanem társadalmi 
lény. Ennek megfelelően az egyén elvárásai az objektiv természeti, társadal
mi, gazdasági feltételek közepette alakulnak ki - ennyiben objektívak -, de 
ezek az objektiv feltételek az egyének szubjektív tudatában nem azonosképpen 
tükröződnek, megnyilvánulásaikat az egyén mindenkor szubjéktive éli át,ezért 
az objektiv tényezők hatására kialakuló egyéni elvárások végső soron minden
kor szubjektív elvárásokként jelentkeznek.

A szocializmust megelőző osztálytársadalmakban, igy a kapitalista tár
sadalom viszonyai között is, a társadalom minden egyes tagja a maga szemé
lyes, individuális érdekeit követi, melynek következtében ezekre a társadal
makra az individuális érdekek és elvárások szakadatlan összeütközése és har
ca a jellemző. E társadalmak személyiségeinek szubjektív elvárásai és az a- 
dott társadalmi realitás hölcsönviszonya antagonisztikus ellentmondásoktól 
terhes.

A szocialista forradalom győzelmével, a szocialista gazda- 
sági-társadalmi-politikai viszonyok kibontakozásával a személyes 
szükségletek, érdekek és elvárások közötti ellentmondások foko
zatosan elvesztik antagonisztikus jellegüket, a személyiség el
várásai és a társadalmi realitás közötti ellentmondások, mint a 
fejlődés hajtóerői, uj módon, uj formában jelentkeznek. Ez minde
nekelőtt azt jelenti, hogy mig a kapitalizmusban a társadalom egyes tagjai
nak, társadalmi csoportjainak antagonisztikus szembeállitása és harca a fej
lődés fő hajtóereje, addig a szocialista társadalomban az alapvetően azonos 
célokért küzdő, baráti, szövetséges osztályok-és társadalmi csoportok szemé—  
lyiségeinek alapvető érdekazonossága válik mindinkább a társadalmi mozgás, 
fejlődés motorjává.
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A kibontakozó uj, szocialista viszonyok között a személyes elvárások 
és a társadalmi realitás közötti ellentmondásokban mindinkább visszatükrö
ződik a társadalom szociális egységének, alapvető érdekazonosságának kibon- 
takozódása, amely úgy a személyes, mint a társadalmi szükségletek, érdekek 
és elvárások mind magasabb szintű kielégítését eredményezi. A fejlődésnek 
ez a tendenciája az osztályantagonizmusok felszámolása mellett a szocialis
ta társadalom gazdasági alaptörvényéből is következik, mely szerint a tár- 
sadaicmban a termelés már nem az individuális konkurenciaharcban megvaló
suló profitszerzés céljait szolgálja, hanem "a társadalom valamennyi tagja 
teljes jólétének és mindenirányu szabad fejlődésének" /Lenin Összes Mivei
6. kötet, Budapest, 1964. 214. old./ biztosítását. A szocialista társada
lomnak ez, a kapitalizmussal szembeni minőségi különbségét kifejező törvény, 
természetesen nem jelenti a személyes elvárások és a társadalmi realitás kö
zötti ellentmondások teljes kiküszöbölését, valamiféle utópikus harmónia lét
rejöttét. E folyamat maga is ellentmondásos, amelyben a lehetőség és valóság, 
a szükséglet és a kielégítés, az elvárás és a realitás között természetszerű
en mindig újabb és ujább ellentmondások /eltérések, különbségek/ keletkeznek.

Hazánkban az MSzMP vezető szerepe, tudományos előrelátással kidolgozott 
és következetesen érvényesített politikája meghatározza mindazokat a legfőbb 
tennivalókat, módszereket és eszközöket, amelyek a szocializmust épitő magyar 
társadalom további fejlődését, a meglévő ellentmondások hatékony megoldását 
segíthetik elő. Ezekben az irányelvekben a meglévő problémák objektiv elem
zése, a gazdasági-, társadalmi-politikai életben létező és ható ellentmondá
sok nyilt, őszinte, minden szépitgetést, "lakkozást" mellőző feltárása fi
gyelhető meg. A párt nyíltan, konkrétan, a valóságnak megfelelően beszél a 
meglévő ellentmondásokról, azok okairól,egyben pedig meghatározza ezen ellent
mondások megoldásával kapcsolatos főbb feladatokat. Ez az eljárás megfelel a 
marxizmus-leninizmus szellemének.

V.I. Lenin gyakran mutatott rá a polgári társadalom antagonisztikus osz- 
tályviszonyai között megnyilvánuló olyan törekvésekre, amelyek a valóságos 
problémák elködösitését, elleplezését, az objektive létező ellentmondások 
élének csökkentését, ezáltal pedig a társadalmi fejlődés fékezését kísérel
ték meg. Ezzel szemben, mivel a szocializmust épitő társadalomban már nin
csenek antagonisztikus osztályok és érdekellentétek,az össztársadalmi fei- 
lődés irányát képviselő kommunista pártnak már sertmi oka sincsen arra, hogy 
elleplezze, útját állja az ellentmondások kibontakozásának, hanem éppen el
lenkezőleg létérdeke, hgoy az ellentmondásokat felfedje és tudatosan megol
dásukat elősegítse.

Az MSzMP által kidolgozott gazdasági és politikai irányelvek természe
tesen nem foglalkozhatnak a szocializmust épitő magyar társadalom minden e- 
gyes személyiségének, valamennyi elvárásával kapcsolatos ellentmondás konk
rét egyedi eseteivel. De a párt gazdaságpolitikájában lényegében benne fog
laltatik az anyagi szükségleteket kielégítő javak megszerzésével kapcsolatos 
ellentmondások megoldásának reális alapja. Ha pedig mindezt kiegészítjük még 
azokkal a célkitűzésekkel, hogy a jövedelmekkel arányosan fejleszteni kell 
az üzlethálózatot,növelni kell az eladásra kerülő közszükségleti cikkek vá
lasztékát, javítani kell a lakáshelyzetet, szociálpolitikai intézkedésekkel 
kell elősegíteni a sokgyermekes családokat, gnelni kell a nvuadiiakat. stb.. 
akkor egy olyan kép alakul ki előttünk, amely egyértelműen azt tükrözi, hogy 
az MSzMP tudatosan, tervszerűen igyekszik betölteni az anyagi szükségleteket 
kielégítő javak megszerzésével kapcsolatos ellentmondások megoldásában törté
nelmileg objektive ráháruló feladatát.
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A munkásosztály pártjának vezető szerepe természetesen nemcsak az a- 
nyagi szükségleteket kielégítő javak megszerzésével kapcsolatos ellentmon
dások felszámolásában nyilvánul meg. A szocialista társadalom építésének 
előrehaladásával egyre inkább előtérbe kerülnék a nem-anyagi jellegű elvá
rások és az ezekkel kapcsolatos ellentmondások is.

Mig például a kapitalista társadalom munkanélküliségétől, a kizsákmá
nyolás embertelen munkaviszonyaitól éppenhogy csak megszabadult dolgozó a 
szocialista forradalom győzelme után közvetlenül még annak is örül, hogy 
egyáltalán biztosítva van számára az állandó, tisztességesen megfizetett 
munka lehetősége, addig a kibontakozó uj szocialista társadalom személyi
ségének már megnőnek a végzett munka jellegével, feltételeivel, az adott 
munkaterületen.uralkodó légkörrel, az általános szocialista fejlődés részét 
képező üzemi demokráciával kapcsolatos elvárásai is. Ezeknek az elvárások
nak a figyelemmel kisérése, a realizálásukkal kapcsolatos ellentmondások 
feltárása, megoldása, ugyancsak nem nélkülözheti a munkásosztály pártjának 
narxista-leninista elveken nyugvó elvi útmutatásait és gyakorlatilag is meg
nyilvánuló vezető tevékenységét.

A társadalom fejlődésével, a szocializmus építésének időszakában foko
zatosan nő a szubjektív tényezők szerepe, az emberek mind tudatosabban tűz
nek ki maguk elé célokat és nem csipán reménykednek, hanem mind tudatosab
ban várják el azok megvalósulását. Ezért a munkásosztály kcrrrrunista pártjá
nak történelmi küldetése az is, hogy vezesse, irányítsa a szocializmust é- 
pitő társadalom egész szellemi életét, nevelje és alakítsa az ujtipusu szo
cialista embert a marxista-leninista ideológia és a kommunista erkölcs for
mái alapján. Mivel pedig a szocializmust épitő társadalom személyiségeinek 
tudata általában elmarad az objektiv léttől, a szocialista tudat nem jön 
létre önmagától, ezért a munkásosztály marxista-leninista pártjának egész 
eszemei-politikai tevékenységét úgy kell megtervezni és megvalósítani,hogy 
képes legyen bevinni - mint Lenin tanította - a kcmmunista tudatot a töme
gekbe.

A szocializmus épitése során megnyilvánuló ellentmondások igy vagy úgy 
mindig tükröződnek valamilyen formában az egyes ötberek tudatában. Amitor a' 
párt ideiológiai tevékenységével arra törekszik, hogy az objektiv valóság 
szubjektív tükröződéseként kialakuló vélemények, elvárások a szocialista 
tudatosság és nem pedig az önkényes, irreális szubjektivizmus megynyilvá- 
nulásai legyenek, akkor egyaránt szolgálja a személyes és az össztársadal
mi érdekeket. Ezért az ideológiai élet pártirányitása feltételezi a szoci
alista tudatosság megszilárdításának folyamatát, a progresszív és a maradi 
nézetek, a reális és az irreális elképzelések közötti harcot.Ebben a harc
ban a munkásosztály kcmmunista pártjának eszmei-politikai, ideológiai neve
lő munkája úgy is megnyilvánul, mint a szocializmust épitő társadalom szemé
lyiségének szubjektív elvárásai és a társadalmi realitás közötti ellentmon
dások megoldásának egyik legfontosabb tényezője.
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A Társadalomtudományi Szakbizottság Neveléstudományi 
Munkabizottságának 1978. október 27-i ülése, 

a VEAB székházban

Nevelésügyünk a felszabadulás után 
Dr. Molnár Károly

A második világháború után uj korszak kezdődött a magyar kultúra, igy 
annak integráns része a tanügy történetében is. Az átalakulás kezdeti, leg
fontosabb mérföldkövének az Ideiglenes Nemzeti Kormány 1945.augusz
tus 16-án kiadott törvényét tekinthetjük, amely az egységes, nyolc- 
osztályos, általános és ingyenes iskola létesítéséről, az egész országra 
szóló kiterjesztéséről intézkedett.

Az általános iskola megszervezése után a kormányzat november 21- 
én hivta életre a dolgozók iskoláját.

Az ellenforradalmi rendszer igazságtalanságainak részleges helyrehoza
talán kivül óriási jelentőségű volt ezen iskoláknak a demokratikus átalaku
lás, társadalmunk mielőbbi megújhodása szempontjából. A VKM. az 1945/46-os 
tanévben a következő iskolákban és osztályokban engedélyezte a dolgozók is
koláinak megnyitását : a gimnázium I-VIII. osztálya; a polgári iskola I-IV. 
osztálya; a tanító- és tanítóképző I-V. osztálya; az óvónőképző I-IV. osz
tálya.

Az oktatás demokratizálása azonban korántsem volt zökkenőmentes. . fii
ként gigantikus küzdelem folyt a földrefómért, a köztársaságért, majd ké
sőbb a szocialista forradalom céljaiért, vagyis a termelőeszközök, a pénz- 
és hitelrendszer, a kereskedelem államosításáért, úgy kerrény harc folyt a 
kultúra demokratizálásáért is. E harcban a munkásosztály, s annak szerve
zett ereje a Magyar Kcmrunista Párt tudta képviselni a legkövetkezetesebb 
programot és benne volt a garancia, hogy valóra is válnak elképzelései.Már 
1944-ben a demokratikus újjáépítést és felemelkedést célzó MKP javaslatban, 
amelyet a Függetlenségi Front és az Ideiglenes Nemzeti Kormány is magáénak 
vallott olvashatjuk, hogy a sajtóból, az oktatásból, a kultúrából ki kell 
küszöbölni a fasiszta mételyt, a népellenes szellemet, a faji és nemzeti 
gyűlöletet. így 1945 februárjától egyre határozottabb intézkedések történ
tek a tanügyigazgatás, az oktatás és nevelés érdekében. /A tani tás megkez
dése, az azonos fajú iskolák összevonása, az orosz nyelv rendkívüli tárgy
ként való tanítása, a demokratikus szellemű világnézeti áthangolásu nevelés 
igénye, az iskolák igazgatóinak öntevékenységre ösztönzése, a kaszt-szellem, 
a vak tekintélyimádat elutasítása, stb./. A különböző rendelkezések deklarál
ták az ingyenességet, az iskolafenntartók együttműködésének kívánalmát, a ta
nyai lakosság érdekeit szolgáló körzetesités fontosságát, az értelmi és ér
zékszervi fogyatékos tanulók külön nevelésének elveit. •

• Az intézkedések azonban miközben helyesen bírálták a Horthy-éra osztály
tagozódásához igazított iskolastruktúrát, nem fogalmazták meg egyértelműen a 
felszabadulás utáni Magyarország társadalmi rendszerének jellegét.A magyar 
népi közösségről beszéltek. A tananyagokban a magyar népi közösség hazáját 
az osztatlan világ részeként kívánták bemutatni, pedig ebben a történelmi 
szituációban hol volt már a restitutio in integrum lehetősége, ez a sok kő
sziklába ütközéstől megrokkant és kivénhedt "csatahajó". Az iskolarendszer . 
alapját képező általános iskola feladatának megjelölése sem volt egyértelmű.
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Egységes alapvető nemzeti műveltség, erkölcsössé nevelés szólamai kerültek 
megfogalmazásra. A magyar demokrácia és az osztatlan emberiség ideológiája 
nem tartalmazott semmiféle szovjet orientációt. Gróf Teleki Géza akkori kul
tuszminiszterünk /1945. november 14-ig/ hangoztatta, hogy a magyarságnak 
nem szükséges idegenből hoznia eszményeket, nyugodtan fordulhatunk múltúnk
hoz példaképekért.

Ezek a néhány gondolatban felvillantott elvi bizonytalanságok is ma
gyarázhatják, hogy miért nem lehetett gyorsabban előrelépni a nevelés és az 
oktatás tartalmi, szervezeti reformjában. Tagadhatatlan azonban az is,hogy 
az objektiv akadályok sem voltak csekélyek, elhanyagolhatók. Az általános 
iskola kiépítését hátráltatták, hogy több helyen hiányoztak a legszűkebb 
tárgyi, személyi feltételek. Erdey-Gruz Tibor 1955-ös költségvetési beszá
molója szerint a háborúban a tantermek 30 %-a elpusztult, ugyanannyi súlyo
san megrongálódott. Az 1945-46-os tanévben tervezett 1476 általános iskola 
közül ilyen körülmények között nem is nyílhatott meg több mint 816.

Az 1946-ban bevezetett tanterv nagy eredménye volt a demokra
tikus közoktatásnak. 14 éves korig minden gyermeknek egységes művelődési 
anyagot biztosított, egyenlő művelődési feltételeket teremtett. Jellemző 
a tantervre a gyakorlatiasság, a sokféle választható tárgy rendszere, ame
lyek az egyéni hajlamok és képességek kibontakozását segítették, és a pá
lyaválasztás előkészítését szolgálták. Jelentős tényként kell elkönyvelni 
ennek az első általános iskolai a tantervnek eléggé erős természettudomá
nyos voltát. Vitathatatlan, hogy fogyatékosságai is akadtak: a szabad be
szélgetések cimü tárgy, amelyet ugyan a demokratizálás igénye hozott lét
re, nem volt alkalmas a politikai nevelésre, egyes tantárgyakba korszerűt
len ismeretanyag is került, maximalista követelményt támasztott a növendé
kekkel szemben, nem biztosította megfelelően az átmenetet az alsó- és a 
felső-tagozat között, stb.

A tárgyi feltételek fokozatos javitása mellett egyre égetőbbé vált az 
oktatás személyi feltételeinek biztosítása . Az általános iskola u- 
gyanis csak abban az esetben tölthette be hivatását, ha felső négy osztály
ban szakrendszerű oktatást folytat. A polgári iskolák, a gimnáziumok, a kö
zépiskolák megszűnt alsó négy osztályából felszabadult tanerők csak átmene
tileg enyhítettek a gondokon, hiszen a kultúra demokratizálódásának folyama
tában a középiskolai tanulócsoportok /nappali és esti/ is egyre gyarapod
tak, ugyanakkor nőtt az általános iskolák száma. /1947-48-ban már 4.850 mű
ködött/. Az általános iskolai tanárképzés hibákkal és ellentmondásokkal tar
kított élete 1947 novemberében kezdődött a budapesti, majd később a szegedi, 
pécsi, debreceni /egri/ pedagógiai főiskolák felállításával.

1947-től vette kezdetét a nevelők 3 éves ideológiai, szakmai to
vábbképzése; ugyanebben az érten szervezték meg az állami tankönyv- 
kiadást, és ezzel párhuzamosan‘a készülő tankönyvek szakmai, ideológiai irá
nyítására és ellenőrzésére Állami Tankönyvi Bizottság létesült.

Az általános iskola mellett napirendre került a szakiskolák re
formja, de gyökeres változás csak 1949-50-ben következett be. 1949 őszén 
valamennyi középiskola gimnáziumé alakult át. Voltak általános-, testneve
lési-, zenei-, pedagógiai-, ipari-, közgazdasági gimnáziumok. 1950-ben pe
dig sor került az ipari- és mezőgazdasági technikumok szervezésére.

Iskolarendszerünk legkritikusabb pontja a középiskola volt. Többen 
az uj társadalom szükségleteit célzó tartalmi és szerkezeti változtatásán 
munkálkodtak /Mézei, Szávai, különböző társadalmi és politikai fórumok,stb./,
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de a girmázium 1949 őszéig tulajdonképpen lényegi változáson - eltekintve 
alsó osztályainak általános iskolákká alakulásától -, nem ment keresztül. 
/1950-ben jelent meg az általános girmázium felszabadulás utáni első tan
terve és rendtartása/.

Iskoláink belső életében, az ifjúság demokratikus nevelésében, a neve
léspolitika alakulásában jelentős szerepet játszottak a kcmnunista párt be
folyása alatt álló ifjúsági szervezetek: elsősorban a MADISZ, az ifjúmunkás 
mozgalom tradícióira támaszkodó SZÍT, a MEFESZ, a NÉKOSZ. /1948: MINSZ, 1950: 
DISZ/. Az általános iskolás koruakat az Úttörő Mozgalom szervezte,amely 
a Gyermekbarátok Országos Egyesülete keretében területi, üzemi csoportokat 
alakitott, majd 1946-tól önálló, iskolákban is szervezhető egyesületként te
vékenykedett.

Demokratikus szellemi iskolai nevelés szempontjából lényeges volt az 
1946 derekán kiadott intézkedés, amely a fasiszta és klerikális elemeket 
tömőritő ifjúsági szervezeteket: КАШГ, KALÁSZ, KIÉ, КГ0Е, Qrericana,Cser
kész Szövetség, stb. feloszlatta.

A felszabadulás a kulturális sajtó terén is változásokat hozott. El
sősorban az Uj Szó, a Jövendő, a Köznevelés, az Embernevelés 
vállalkozott a szocialista közoktatás, kultúra és pedagógia ismeretterjesz
tésére.

A szovjet könyvforditások 1947-től jelentek meg. Az első - talán a leg
hitelesebb híradás a győztes proletárforradalan igazi humánumáról -, Maka
renko: "Az uj entier kovácsa"c. rtü volt.

A földreform, a gyár, a bánya és egyéb termelő-értékek államosítása u- 
tán megérett a helyzet arra, hogy a korszerű oktatás és nevelés érdekében a 
szervezeti akadályokat is felszámoljuk. Amig 1945-ben az volt a legfontosabb, 
hogy ne türjük a fasizmust a nevelésben és demokratikus irányban lépjünk elő
re, 1948-ban az uj hazában a szocializmus irányába tendáló politikai és gaz
dasági életben helytálló fiatalok nevelése lett a feladatunk. Az iskolával 
szemben táirasztott ezen uj, fejlettebb társadalmi igények teljesítésére az 
egyházi iskolák, a széttagolt nagyar iskolahálózat már képtelen volt.

A Magyar Kcmnunista Párt és a szociáldemokrata párt 1948. junius 12-i 
egyesítése végleg eldöntötte a nagyar nép történelmi jövőjét. E két munkás
pártból alakult Magyar Dolgozók Pártja programnyilatkozatban szögezte le a 
köznevelés legfőbb elvi alapjait. Politikai tekintetben a vagyonos osz
tályok műveltségi monopoliuirának megszüntetését, a reakciós szellem és előí
téletek felszámolását, a jövő nemzedékének demokratikus és munkára nevelését; 
szervezési szempontból az általános iskola negszilárditását, az iskola
kötelezettség következetes megvalósitását, egységes állami tankönyvek beve
zetését, a tanügyigazgatás egységesítését tűzte ki feladatul. A külön kieme
lés érdekében utoljára emlitem az iskolák államosításának ügyét, amelyhez a 
szikrát egy tragikus körülmény, a Pócspetri rendőráldozat szolgáltatta.

Az iskolák államosításáról szóló törvényjavaslatot 1948.ju
nius 16-án tárgyalta az országgyűlés. A parlamenti vita egyike volt 
a koalíciós idők legizgalmasabb, leggazdagabb vitáinak és még Schlachta Mar
git képviselő magatartása sem ronthatta el azt az ünnepi hangulatot, amikor 
a parlament tagjai a törvényjavaslat megszavazása után minden megbeszélés 
nélkül felálltak és elénekelték a Himnuszt. Megrendítő, szép pillanata volt 
ez a magyar kultúra történetének - emlékezett vissza a nemrég elhunyt Ortu- 
tay Gyula - s ezt az sem zavarhatta meg, hogy Schlachta Margit a Himnusz é- 
neklése alatt ülve maradt.
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1948 nyarán tehát győzelmesen befejeződött a nagy történelmi per, meg
történt az iskolák államosítása. Az államosítás az ország iskoláinak /9274/ 
több mint kétharmadát érintette, közel 20 ezer nevelő /18.000 felekezeti/ 
került állami státuszba, s a tanulok 61 %-a /639.335/ lépett először vilá
gi iskolába.

Ezzel lényegében befejeződött népi demokráciánk tanügyének első szaka
sza, hooy egyben kezdetét vehesse az egyértelműen szocialista iskolarendszer 
kialakításának hatalmas esznei és szervezeti jellegű munkája. Ehhez az ala
pot népi demokráciánk gazdasági és politikai helyzetének a fordulat éve u- 
tán bekövetkező stabilizálódása, a szocializmus épitése melletti végleges ál
lásfoglalása biztosította. A szocializmus építésének programjával párhuzamo
san a párt számos határozatával segítette a szocialista tartalom kibontakozá
sát, a nevelés és oktatás elvi tisztaságát, a munkás és paraszt gyermekek to
vábbtanulásának történelmi igazságszolgáltatását.

II.

Az államosítás után határozott lépések történtek az iskolák szociális 
összetételének megváltoztatására. Révai a MÁVAG-ban tartott beszédében 1948. 
szeptember 16-án leszögezte, hogy a párt széles frontot nyit a vagyonos osz
tályok nüvelődési monopóliumának megtörésére- "nem várhatunk 50 évig" amig 
lassan megváltozik a helyzet, hanem siettetni kell ezt a folyamatot. E harc 
eredményeként szervezte meg a VKM a szakérettségis tanfolyamot kezdet
ben egy, 1952-től 2 évi időtartammal /1955. júniusáig működött/.

17-32 év közötti fiatalokat vettek fed ide, akiket az üzemi bizottság, 
vagy a szakszervezet javasolt. A tanfolyamot kb. 2Q.000-en végezték el, s 
akik innen egyetemre vagy főiskolára kerültek, jelentős szerepet játszottak 
a felsőoktatási intézmények mozgalmi-politikai életében. A szociális össze
tétel megváltoztatását segítette a VKM 1948-ban kiadott rendelete, amely meg
engedte a népiskolák 8, illetve a polgári iskola 4. osztályát végzett és ön
hibájukon kivül gimnáziumi tanulmányokat folytatni nem tudó munkás fiatalok
nak, hogy a gimnázium 5. osztályába különbözeti vizsga nélkül lépjenek. Ezek 
voltak a Révai osztályok. Ezen intézkedések nyomán mind a középiskolai, mind 
pedig a felsőoktatásban jelentősen emelkedett a munkástanulók aránya. /Az 
1950-es MEP határozat megállapítása szerint a középiskolák első osztályai
ban az összes tanuló 57,7 %-a, a főiskolák és egyetemek I. évére beiratkozott 
hallgatóknak pedig fele munkás és paraszt származású volt.

Az állam és az egyház szétválasztásának befejezését jelentette két fon
tos jogszabályunk. Az 1949. évi 5. sz. törvényerejű rendelet a vallásoktatás 
kötelező jellegét megszüntette, majd az 1951. évi I. törvény az állami és a 
vallásfelekezetek közötti ügyek intézésére Állami Egyházügyi Hivatalt állí
tott fel. A VKM vallásügyi feladatainak megszüntetésével: Közoktatásügyi Mi
nisztériumié alakult át.

1949- ben, majd az 1950. évi I. törvénycikkely életre hivott tanácsok ki
épülésével a tanügyigazgatás végleges átszervezésére is sor került.

1950- től a szocialista köznevelés célkitűzéseinek a megvalósitása került 
a középpontba. Az MDP 1950-es határozata fellépett a közoktatás elmaradása és 
annak okai ellen. Sürgette az iskola és a termelés szorosabb kapcsolatát, a 
klerikális reakció és a burzsoá ideológia elleni harcot, a munkás-paraszt szár
mazású tanulók lemorzsolódásának felszámolását, jelezte a túlterhelés veszélyét 
és jobb tantervet, tankönyveket és könyvellátást követelt.
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Mindezek a nem teljes részletességgel felsorolt Útmutatások és intézke
dések helyesek voltak, de az 1949-es évektől kialakult gazdasági, politikai 
légkörien végrehajtásuk tele volt ellentmondásokkal. A pedagógia tudományos 
fázisa leszűkült, a polgári pedagógia felszabadulás utáni tapasztalatainak 
kritikai elemzése elmaradt.A neveléspolitika terén is a kampányszerüség u- 
ralkodott el az egyenletes intenzitású nevelcmmka helyett. Általánossá vált 
a bizalmatlanság a nevelőkkel szénben. Simon Gyula megfogalmazásával élve:
"A köznevelés is átvette a gazdasági életben uralkodó tulfeszitettség pszic
hózisát". Vitathatatlan azonban, hogy ezeknek az éveknek is voltak komoly e- 
redményei. 1950-ben uj általános iskolai tanterv lépett életbe, amelynek fél
reérthetetlen világnézeti, politikai jellemzői mellett a természettudományos 
tantárgyak előnyös arányváltoztatását is javára kell Írnunk. /Az 1956 ill. 
1958-ban kibocsájtott tantervek megőrizték az 1950-es tanterv eszmei szilárd^ 
ságát, inkább annak pedagógiai hiányát igyekeztek pótolni/.

1950-ben jelent meg a felszabadulás után először a Rendtartás, amely
ben már a Szülői Munkaközösség, az Úttörő Szervezet és Iskolabizottság hiva
talosan is elismert tényezői a nevelésnek.

Az 1950-es évektől kezdve jelentős reformmunkálatok folytak az egyetemi 
és főiskolai oktatáaban. Kötelezővé tették a marxizmus-leniniznust, uj tanul
mányi és vizsgarendet léptettek életbe. Kiépült a levelező oktatás hálózata 
/1951-től az általános- és középiskolákban is/, a nevelők továbbképzésére 
külön intézeteket szerveztek, s a szaktanítói, szaktanári átképző tanfolya
mok rendszere egyre szélesebb méreteket öltött.

A központi vezetőség 1954-es határozata a közoktatás helyzeté
ről és feladatairól újabb jelentős állomása a felszabadulás utáni közneve
lésünk történetének. Többek között megállapította, hogy nem gondoskodtunk 
megfelelően az általános iskolákról, közoktatásunk szűk anyagi bázisra é- 
pült; párt és állami szerveink nem foglalkoztak megfelelően az oktatás tar
tamával, az uj pedagógia kialakításával ; nem kapott megfelelő helyet: a ma
gyar nyelv, helyesírás, a helyes beszéd, irodalmunk, történelmünk, nemzeti 
kultúránk értékeinek megfelelő oktatása és megszerettetése, ifjúságunk ha
zafias nevelése. E határozat elévülhetetlen érdeme, hogy a művelődés és ne
velés vulgáris szemléletének felismerését segítette és ugyanakkor kereste a 
kapcsolatot a szocialista kultúra haladó hagyományaival. Jószándéka ellené
re azonban fogyatékosságot is tartalmazott. Háttérbe szorította a szocialis
ta haza fiság internacionalista vonásait s utat nyitott a demokratikus hagyo
mányoktól távol eső burzsoá örökségnek.

A revizionizmus politikai térhódítása a pedagógiában is erős jobbrato- 
lódást idézett elő.

Az 1956. évi júliusi párthatározat helyesen mutat rá a kétfron- 
tos harc szükségességére, s ennek nyomán a neveléstudomány is előbb-utóbb 
felvette volna a harcot a revizionizmus és dogmatizmus ellen, erre azonban 
az ellenforradalom kirobbanása miatt nem kerülhetett sor. Az elleniorradalcm 
után a politikai és gazdasági konszolidációval párhuzamosan a kutura és a köz
nevelés helyzete is fokozatosan megszilárdult, bár itt az előrehaladás lassúbb 
üteirii volt. A neveléstudományban is kétfrontos harc kezdődött a marxista peda
gógia eszmei tisztaságáért. Ez volt a helyes, a járható ut. Csak igy lehetett 
a pedagógia fejlődését akadályozó dogmatizmust leküzdeni, illetve az ellenfor
radalomban tetőző revizionizmust felszámolni, amely a szocialista pedagógia a- 
lapjait és vívmányait veszélyeztette. A dogmatizmus leküzdése a neveléstudomány
ban elsősorban azt jelentette, hogy emelni kellett az alacsony szakmai és ide
ológiai szintet. A neveléselméletnek a valóság tényeit, a nevelés társadalmi
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és szociológiai feltételeit, lélektani vonatkozásait, vagyis a valóságos, 
reális nevelési problémákat kellett figyelembevennie. A revizionizmussal 
szemben védelmezni kellett a nevelés osztályharcos jellegét, a szocialista 
nevelés céljának egyértelműségét, a szovjet pedagógiai megbecsülését,amely 
termékenyitően hatott a magyar nevelésügyre.

Az ideológiai-eszmei harc tisztázását nagyban segítették az MSzMP 1958- 
as művelődéspolitikai irányelvei, amely kulturális életünk fejlődé
sének eredményeit és hibáit elemezve, a művelődésügy feladatait programsze
rűen határozta meg. A határozat közoktatásról szóló fejezete az ifjúság . 
marxista szellemű nevelését tekintette igen fontos feladatnak, továbbá a 
pedagógusok és a párt kapcsolatának megszilárdítását, szakmai, pedagógiai 
és ideológiai fejlődésükkel váló intenzivebb törődést. Mindezek vitathatat
lanul jelentős eszmei és gyakorlati eredménnyel jártak.

A párt 1959. évi kongresszusa /VIL/ is részletesen foglalkozik 
a közoktatásunk kérdéseivel, eszmeileg előkészítve az 1961. évi III. Tör
vényt, amely a szocialista iskola kialakításának, formálásának uj szakaszát 
nyitotta meg. Intézkedett a tankötelezettségről /10 éves/, az általános is
kolai oktatásról, a szakmunkásképzésről, a közép- és felsőfokú oktatásáról 
/1961-től felsőfokú technikumok alakultak/, a felnőttoktatásról, a pedagó
gusokról, az oktatásügy irányításáról, a társadalom és iskola együttműködé
séről. Túlzott elképzelései ellenére is leglényegibb összegzőjeként állapít
ható meg, hogy tendenciáiban egységes szocialista oktatási rendszert alko
tott.

1961 után a szocializmus, a demokrácia, a tudomány és a technika gyors- 
ütemű fejlődésének igényéből pártunk egyre mélyrehatókban foglalkozik a köz
oktatás kérdéseivel. A VIII. Kongresszuson /1962/ az egyetemi és főiskolai 
felvételeknél megszünteti a származás szerinti kategorizálást. 1963-ban a 
Politikai Bizottság az ösztöndíjrendszer, a diákok szociális támogatásának 
és a diákotthonok nevelőmunkájának reformját késziti elő. 1965 júniusában a 
PB korrigálja az 1961 évi III. törvény elvi és gyakorlati hibáit /középfokú 
képzés gyors általánossá tétele, gimnáziumok kötelező szakmai előképzése, 
szakmunkásképző iskolák jelentősége, stb./.

1969-ben törvény született a szakmunkásképzésről, aminek alapján meg
szűnt a szakmunkásképző iskola zsákutca jellege.

Pártunk X. Kongresszusa /1970/ a magyar nép általános és szakmai 
műveltségét a szocialista fejlődés egyik alapkérdéseként kezelve felhívja a 
figyelmet az állami oktatás egész rendszerének továbbfejlesztésére.

Az MSzMP Központi Bizottságának 1972. junius 14-i és 15-i ülésén két
ségtelenül jó érzés volt számot adni arról, hogy pártunk vezetésével a szo
cialista Magyarország történelmileg rövid idő alatt megvalósította mindazt, 
amiről az 1945 előtti idők haladó reformerei álmodoztak. De, ha tanulni ép
pen a történelmi leckéből akartunk, akkor a jövőért érzett felelősség a gon
dok egész sorát kellett, hogy felvesse. Többek között a világméretű civili
zációs haladás uj konzekvenciákat vont le az ifjúság nevelésében; újból 
megfogalmaztatja a korszerű általános műveltség tartalmát. Gazdasági fejlő
désünk az alkotó energiák felszabadítása érdekében más módon szervezi szabá
lyozóit, ami a nevelés nyelvére lefordítva az alkotó, kezdeményező ember sze
mélyiségének formálását jelenti, de jelenti demokratizmusunk további fejlő
dése szempontjából az önálló, társadalmi önirányításra képes ember személyi
ségének kialakítását is. A radionálisabb és intenzivebb iskolai munka egy 
sor szemléleti problémára és kutatási munkaprogram végrehajtására hívja fel 
a figyelműnket, pl. a tuldifferenciált tantárgyi rendszer egyes szektoraiban
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a komplex tantárgyak létjogosultságára, a tantárgyak koncepcionális és struk
turális változásaira, az enciklopédizmussal való szakitás következetes végig- 
vi te lére, ennek érdekében a fogalomrendszerek vizsgálatára, a metodikai íreg- 
ujulására, stb. A ssrükségszerü fejlődés irányát ma már elég világosan kör
vonalazó előjelzések, a tervezésre és fejlesztésre irányuló kutatások és e- 
rőfeszitések biztató előjelei annak, hogy iskoláink a jövőben is betöltik 
nejd azt a hivatásukat, amit a nemzet élete» fejlődése, tőlük igényel.
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A Társadalomtudonányi Szakbizottság Szocialista Vállalat Munkabi
zottságának ülése 1978.november 30-án a VEftB székházban

A rrunkatermelékenység értelmezésének egyes aktuális 
közgazdasági kérdései
Vándor Józsefné

Ezzel a kezdenényezéssel, hogy a VEAB "Szocialista Vállalat Munkabi- 
zottsága"keretében az önök közreműködésére támaszkodva napirendre tüztük a 
népgazdaság és a közgazdaságtudományi kutatások szánéra is az egyik legak
tuálisabb kérdését, a munkatermelékenység kérdésének megvitatását, lénye
gében az a célunk, hogy közreadjuk és kipróbáljuk egymás gondolatait, öt
leteket, módszereket adjunk egymásnak a vállalatok, munkahelyek rejtett tar
talékainak feltárásához.

Egy bevezető előadás keretében, de különösen a rendelkezésemre álló i- 
dő alatt csak felvillantani lehet a termelékenység közgazdasági tartalmi 
kérdéseit és csak vitaalapot szeretnék szolgáltatni a hozzászólások száné
ra.

Elsőként a munkatermelékenység, a teljes foglalkoztatott
ság és a munkaintenzitás összefüggéseinek kérdésével szeretnék 
foglalkozni.
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Ismeretes, hogy a munkatermelékenység fogalma alatt a termel&iunka a- 

zon sajátosságát értjük, hogy egységnyi idő alatt meghatározott mennyiségű 
terméket hoz létre, vagy ennek a fordítottja, a tennék egy egységének elő
állítására felhasznált munkaráfordítás.

A termelékenység alakulásának, változásának a vizsgálatát - helyesen 
vagy helytelenül - az élőmunkával hozzuk kapcsolatba, de tisztában vagyunk 
azzal, hogy valójában nagyon sok tényező hatással van az élőmunka termelé
kenységére.

így például:
- a termelő berendezések műszaki színvonala, kapacitása, a kapacitás-ki
használás szervezettsége,

- a technológiai eljárás korszerűsége,
- a folyamatos anyagellátás,
- a vezetés színvonala, szervezettsége,
- magának az emberi munkaidőnek a kihasználása,
- a munkahelyi légkör.

E sok tényező közül előadásomban mégis elsősorban az élőmunka szere
pével, és ezzel össze függésben, a foglalkoztatottság és a munkaintenzitás 
kérdéseivel szeretnék foglalkozni.

E kérdéssel való foglalkozás elméleti oldalról is egyik legaktuálisabb 
feladatunk, ugyanis ma nem elszigetelten jelentkezik az a felfogás, - elméle
ti kutatók és gyakorlati vezetők körében - mely szerint a népgazdaságunkban 
meglévő teljes foglalkoztatottságot teszik felelőssé azért, hogy nálunk ala
csony a munka termelékenysége, laza a munkafegyelem.

Akik ilyen nézetet vallanak, azok felé tanulságos felidézni, hogy az 
1956-os ellenforradalom leverése után az iparosítás terén elkövetett hibák 
kijavítása, de az iparosítás folytatása és a foglalkoztatás lehetőségeinek 
javítása érdekében az MSzMP álláspontja az volt, hogy "....szocialista ipa
rosítás elsőrangú célja nem egyszerűen munkaalkalmak, vagy munkalehetőségek 
teremtése. Fordítva: a munkanélküliség megszüntetése és a munkaerő a népgaz
daság szempontjából legtermelékenyebb foglalkoztatása az iparosítás velejá
rója és eredménye" /Tervgazd. Közierények 1974/4./.

A II. ötéves terv készítése során a foglalkoztatottság növelésének 
tervei mellett ma is érvényes elvként került megfogalmazásra a foglalkoz
tatás és a gazdaságfejlesztés kölcsönös összefüggése: "Csak akkor lehet uj 
munkásokat alkalmazni, ha ezek tárgyi feltételei megvannak". Ez pedig csak 
úgy érhető el, ha emelkedik a már foglalkoztatott dolgozók munkájának ha
ha tékonysága , nő a munka termelékenysége. A munka termelékenységének emelé
se tehát nincs ellentétben a foglalkoztatottság emelkedésével. Ellenkezőleg: 
a munkatermelékenység szakadatlan emelkedése teremti meg a foglalkoztatott
ság növelésének a feltételeit. '

Tehát az olyan gazdasági erekor lat, amely a foglalkoztatottság problé
máit kiragadná a szélesebb gazdasági összefüggésből, s csak arra törekedne, 
hogy minden felhasználatlan munkaerőt, mindegy hogy milyen munkával, milyen 
termelékenységgel, milyen technikai színvonalon - lekössön, hosszabb távon 
a munkaerő pazarlását jelentené, és ezáltal fékezné gazdasági növekedésün
ket, életszínvonal politikai célkitűzéseink megvalósítását.

Az MSzMP állásfoglalása, és közgazdaságtudományi szerpontból is egy
értelmű, hogy a teljes foglalkoztatottság és termelékenységnövelés egymást 
kiegészítik, feltételezik, egyazon dolognak két oldalát jelentik. lauere-
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tes, hoov a termelés növelésének van egy gxtenziv oldala, pl. foglalkozta
tottak széna, a imnkanap hossza, vagy a létszám, és van egy intenziv olda
la: az időegység alatt előállított termékmennyiség. Ezek is egymást felté
telezik, mert minden extenziv idehoz hozzátartozik a munkaintenzitás vala
milyen szintje.

Hogy milyen nálunk a termelékenység színvonala, úgy gondolom, hogy 
jottan tudjuk az alábbi adatok alapján, nemzetközi összehasonlításban ér
zékelni, ill. megítélni. A nemzetközi összehasonlitás felmérésében kb. 8 
évvel ezelőtt a KSH irányításával több kutatóintézet vett részt. A felmé
résbe 36 országot vontak be, melyek között szerepelt 7 szocialista ország,
16 európai tőkés ország, 5 amerikai ország, 5 ázsiai, 1 afrikai és 2 óce- > 
ániai ország. Az összehasonlitás három mutató segítségével történt:
1. A foglalkoztatottság szintje alapján, amely arra ad választ, hogy a la

kosság hány %-a van foglalkoztatva, az összehasonlított országok sorá
ba ilyen szempontból Magyarország volt a hetedik helyen.

2. Az összehasonlitás alapjául szolgáló másik mutató az iparban foglalkoz
tatottak aránya az összes foglalkoztatottakon belül. Ilyen szempontból 
Magyarország volt a 14. helyen.

3. A harmadik mutató az ipari termelésnek az ipari foglalkoztatottra eső 
nagysága tekintetében voltak a 27. helyen. Ezt a helyezésünket az utób
bi évék alatt sem sikerült lényegesen javítani.
Mit mutatnak ezek az adatok? Mutatják egyrészt azt, hogy való

ban megteremtettük a teljes foglalkoztatottság feltételeit, másrészt nép
gazdaságunkban van közepesen fejlett gazdasági potenciál, amit igen rossz 
kihasználás jellemez.

Nálunk az utóbbi években sajnos elég elhanyagolt terület volt a munka- 
intenzitás vizsgálata, annak ellenére, hogy krónikus jelenség, hogy munka
erőhiányról beszélünk. Ma már felismert és bizonyított tény, hogy nem való
ságos munkaerőhiány, hanem a meglévő munkaerő rossz kihasználásáról van szó, 
és ez tovább növeli a felszínen jelentkező munkaerőhiányt, rontja a munka
fegyelmet. A nunkafegyelemről, munkaintenzitásról, egyáltalán az élőmunka 
kihasználásának elemzéséről az utóbbi években népazdasági szinten is sok
oldalról folyt vita, különböző intézkedések kerültek bevezetésre, de ujra- 
és újra meg kell állapítani, hogy a holtpontról nagyon nehéz az elindulás, 
melynek igen sok ismert és ismeretlen oka van.

Ezen okok közül említek néhányat:
- amikor munkafegyelemről és itunkaintenzitásról beszélünk, a dolgozók gon
dolkodásában még kísért a régi rossz emléke az ötvenes évek módszerének, 
amitor szinte havanként változtak a normák,

- demoralizáló hatású és sajnos országos jelenség lett, hogy valaki ha ki
lép egy munkahelyről, vagy elbocsátják, az uj munkahelyen többet kap,

- gyakran nincsenek a folyamatos munkavégzés feltételei biztosítva, a kor
szerű munkamódszerek alkalmazása pedig lassan terjed, pedig sok követen
dő példa van: /Bakonyi Bauxit Bányánál, Győri Vagon- és Gépgyárban al
kalmazott módszerek stb./

- nincs megteremtve, illetve nem érvényesítjük következetesen az anyagi 
érdekeltség, a differenciált bérezés elvét. A munka még nem életszükség
let és a jobb munkafegyelmet nan lehet társadalmi elvárásokra épiteni,ha
nem annak személyre szóló anyagi és erkölcsi ösztönzőit bátrabban kell 
alkalmazni.
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A következő kérdésben a munkatermelékenység, a technikai 
fejlődés és a munkaintenzitás összefüggéseivel szeretnék fog
lalkozni.

Az előző kérdésben már említettem, hogy technikai, műszaki színvonal 
szerrpontjából van egy közepesen fejlett gazdasági potenciálunk, amit rossz 
kihasználás jellenez.

Néhány adatot ezzel kapcsolatban: - 1975/76-ban a termelőberende
zéseink munkarend - szerinti időalapja 72,6 %-ban volt kihasználva 1977- 
ben még ez is visszaesetté, - Tehát több mint 1/4-ével a munkarend sze
rinti időalapnak nem tudunk elszámolni.

Szenbetünő a különbség, hogy a termelőberendezések átlagos müszakszá-ira:
Jugoszláviában 1,63
Lengveloszácjban 1,51
Szovj etunióban 1,35

• Magyarországon 1,16
A termelőberendezések kihasználása, a technikai fejlődés 

és a munkaerő hatékony felhasználása szorosan összefüggnek.

Időnként, amikor a termelékenység alakulásáról készitünk jelentést, 
mindig elégedetten leirjuk, hogy a termelés növekménye létszámnövekedés 
nélkül következett be, tehát termelékenység-emelkedéséből származott. Ez 
örvendetes, de mégsem válasz arra a kérdésre, hogy milyen a munkaerő fel- 
használásának hatásfoka, és hogyan állunk a termelékenységgel ha a techni
kai felszereltséggel összefüggésben vizsgáljuk a termelés alakulását.

Mégis elgondolkodtató, hogy az 1970-76 közötti időszakban az egy fog
lalkoztatottra jutó termelési érték 42,6 %-kal nőtt, az egy főre jutó gé
pi berendezések értéke pedig 62,1 %-kal.

Ismert az a tanítás, hogy akkor kedvező a termelékenység tendenciája, 
ha az egy főre jutó termelés gyorsabban nő, mint az egy főre jutó gépi be
rendezések értéke. Ebben az esetben a gépesítés nemcsak munkaerőt pótol, 
hanem ómegában is hatékony, mert a jobb kihasználás révén gyorsabb a meg
térítés.

A fenti adatok alapján a termelékenység emelkedésének ütemét már nem 
lehet egyértelműen kedvezőnek tekinteni, A gépesítés növekedésével nem tar
tott lépést a termelőberendezések kihasználása népgazdaságunkban. Ez is oka 
annak, hogy lassú a beruházások megtérülése, és drága a beruházás.

A fejlődés velejárója, hogy az eszközlekötés, a technikai felszerelt
ség a jövőben is növekedni fog, és ha a kihasználás szintjét, a műszaki 
színvonalat, de ha a berendezést üzemeltető élőmunka hatékonyságát nem 
javítjuk, akkor népgazdaságunk és a világszinvonal fejlettségi szintje 
között a rés nemhogy nem csökken, hanem tovább növekszik, mert a termelé
kenységre eső fajlagos ráfordításaink növekednek, a minőségi és hatékony- 
sági гшtatóink pedig elnaradnak a ráfordítások nagysága mögött.

Ismert Lenin klasszikus tanitása „A szocialista népgazdaságban minden 
a termelékenységen és a műszaki fejlődésen múlik."
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A marxista közgazdászok szánéra adódik a feladat is: mindent meg kell 
■ tenni a termelékenység növelése és a miszaki fejlődés érdekében, mert a kér
dés forditva is igaz: a termelékenység növelése és a műszaki fej
lődés mindenen múlik. Kihat rá a tervezés, az irányitás, a szabályozás 
rendszerének valamennyi elate, mind a központi döntések, mint a gazdasági 
egységek cselekvései.

Ma az a helyzet,hoqy korszerű berendezéseket vásárolunk gyakran azért, 
hogy a munkafeltételeket javítsuk, ill, hogy az élőmunkát pótoljuk, azaz ki
váltsuk. E berendezések kihasználása a fegyelmezett munkától, a munkainten
zitástól függ, és mindez együttesen meghatározza az önköltséget, amely az 
áru értékének ill. ármegállapításának az alapja.

Tudjuk, hogy a munka termelékenysége fordítottan arányos az áru értéké
vel, azaz minél magasabb a munka termelékenysége, fajlagosan annál kisebb 
munkaráfordítás szükséges a termékegység előállításához.

A technika fejlődésével természetesei változik a ráfordítások szerekeze- 
te úgy, hogy relative csökken az élőmunka, és növekszik a holtmunka aránya.
De a pótlólagosan történő holtmunka-ráfordításoknak is van egy törvénye, il
letve határa, túl azon, hogy a munkát akarjuk megkönnyiteni. Termelékenység- • 
növelés csak akkor következik be, ha nagyobb mennyiségű, illetve értékű élő
munkát takarítunk meg, mint amennyivel a holtmunka-ráforditás növekszik. Ez 
ma a termelékenységnövelő beruházások gazdaságossági számításainak az élőmun
ka kiváltása, illetve ma még inkább az extenziv, manuális módszerek alkalma
zásában érdekeltek a vállalatok. Ha pedig drága pénzen beszerzik a fejlett 
technikát, a kapacitáskihasználás alacsony szintje miatt rossz a hatékonysá
ga. Öböl a szempontból közömbös, hogy az alacsony kapacitáskihasználás mű
szaki hibákra, anyagellátási zavaroka, vagy munkafegyelmi okokra, a munkain
tenzitásra vezethetőivissza. lényeg az, hogy a drága berendezés után növekvő 
teke- és költségterhekből alacsony kihasználási szint miatt a termelékenység
re magas hányad jut, következésképpen gyakran ez is oka annak, hogy drágán 
termelünk.

Ahhoz, hogy ezen a helyzeten változtassunk, nem kell mindig várni a 
központi döntéseikre. A munkahelyi tartalékokat más- és más módszerrel kell 
feltárni, és kihasználásukat megszervezni. A helyi vezetés és a munkahelyi 
kollektívák összefogása képezi azt az erőt, mely eredményezi, hogy újabb be
ruházások nélkül is többet és olcsóbban termeljünk, és ezátal mégj óbban meg
alapozzuk további fejlődésünket.
FELHASZNÁLT IRODALOM
/1/ Rátán Zoltán: Termelékenység és gazdasági növekedés, KJK. 1978.
/2/ Bálint József: Termelékenység számok tükrében. Társadalmi Szemle 1978/4.
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A termelékenység néhány elvi problémája és növelésének 
egyes lehetőségei a bányászatban

Dr. lövess Gyula

Az elmúlt évek világgazdasági eseményeinek tükrében különösen látható
vá és érezhetővé vált a nyersanyagok jelentősége. A tuScatányos-rriiszaki hala
dás a termelés növekedésén keresztül nemcsak a nyersanyagok iránti igénye
ket növelte meg, de megváltoztatta a felhasználás struktúráját is.

A nyersanyagkitermelő ágazatok sajátossága, hogy igen eszköz- és bér
igényesek. A bányászat aránya a szocialista ipar ágazati szerkezetében a 
termelőalapokkal mérve kétszer, a foglalkoztatottak száma alapján több mint 
másfélszer akkora, mint a termelési érték. Éppen ezért ezekben az ágazatok
ban a munkatermelékenységnek az intenziv tényezők utján való növelése külö
nösen fontos feladat.

A ráutaló tények szerint a hazai szilárd ásványi nyersanyagtermelésnek 
jelenleg is - az energiahordozók iránti kereslet növekedésével párhuzamosan- 
a belátható jövőben is alapvető módszere a mélymüvelés. A szilárd ásványi 
nyersanyag termelésének nagyobb hányadát biztositó mélyirüvelésü bányászat 
fejlesztésének pedig különösképpen súlyponti kérdése a sok tényező által 
befolyásolt termelékenység.

A földalatti bányászat viszonylag nagy élőmunka igényessége folytán 
- a bérköltségek számottevő hányada miatt - a termelékenység kiemelkedő je
lentőségű az eredmény szempontjából, amit tovább fokoz a bányászat munkaerő- 
hiánya és a bányászok átlagéletkorának növekedése. Ezért érthető, hogy a 
termelékenységnövelés lehetőségei a figyelem középpontjában állnak és nagy 
erőfeszítések történnek a termelékenység fokozására, azaz azoknak a lehető
ségeknek a felkutatására és alkalmazására, amelyek révén nemcsak az élőmun
ka, hanem a felhasználásra kerülő összmunka mennyisége csökken.

A munka társadalmid termelékenysége
Még a közelmúltban is szűk és szegényes felfogásnak voltunk tanúi a mun

katermelékenységgel kapcsolatban. Széles körben meghonosodott pl. az a véle
mény, hogy a munkatermelékenység kizárólag azzal az egyéni munkatermelékenység
gel azonos, amelyet az az anyagi termelésben dolgozó munkás valósit meg nagyobb 
intentitásu munkával, aminek révén nagyobb mennyiségű terméket állit elő.

Ez a felfogás a régi tőkés vállalati viszonyokban gyökerezik, amikor is 
a munkafolyamatokon belüli érdek megoszlott egyfelől azok között akiktől csak 
a munkát és "verejtékezést" követeltek, másfelől azok között, akik igazgattak 
és kezükben tartották a bővitett újratermelés egészét, a felhalmozást és a be
ruházásokat .

Mielőtt igen vázlatosan foglalkoznék a bányászati termelékenységnöve
lés néhány általános kérdésével /a földalatti bányászat termelékenysége nö
velésének itt nem tárgyalt lehetőségeivel kapcsolatos gondolataimat a /3/-ban 
és a /4/-ben fejtettem ki/, közös nevezőre jutás érdekében,célszerű tisztázni 
azt, hogy mit is értünk a termelékenység fogalma alatt. A fogalmak tisztázá
sa azért is fcntos, mert a munkatermelékenység fogalmának fejlődése a szenünk
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előtt játszódik le. Ma már a termelékenységnövelés iskolapéldája ugyanis nem 
az, hogy egy munkás nem egy, hanem két gépet kezel, hanem az, hogy dollárt 
egy forinttal olcsóbban állit elő.

A termelékenységelemzés kezdetleges vállalati módszerei is elegendők vol
tak ahhoz, hogy rávilágítsanak az élő- és holtmunkaráforidtások szoros kap
csolatára. Sokszor szembetaláljuk magunkat azzal, hogy az élőmunka termelé
kenységet mérő mutató szinte sémit sem mutat.

A termelékenység nem is egyszerűen a terméktömeg és a ráfordított össz
munka mennyiség viszonya, hanem a kielégített szükséglet és az erre fordí
tott munkamennyiség viszonya. A bányászatban is mint az iparban általában a 
termelékenység kérdése csak a fogyasztói igényrendszerrel együtt kezelhető.
A munka termelékenysége magában foglalja

- a termékegység szükségletkielégitő képességét;
- a termékszerkezet és a szükségletszerkezet mennyiségi és minőségi 
megfelelését.

Ma már a bányászatban is egészen természetes, - a kivételek ellenére - 
hogy a ráfordítások között nemcsak az "élőmunkát", hanem a "holtmunkát" is 
figyelembe kell venni. A bányászati munka társadalmi termelékenységét válla
lati szinten sem értelmezhetjük úgy, mint az egy műszakra eső termelést, il
letve az egy munkás által egy adott időegység alatt előállított termékmeny- 
nyiséget, mart nyilvánvaló, hogy a termelésnek más erőforrásai is vannak, 
mint a munkaerő, nás költségek is vannak, mint az élőmunka költségek. Sem
mit sem ér az egy főre, egy műszakra jutó termelés olyan emelkedése, amely 
mellett a költségszint nem csökken, a nyereség nem nő.

A megfelelő fázisban ráfordított élőmunka tovább gyűrűző hatékonyságát 
képviselő holtmunka termelékenységét vizsgáljuk akkor, amikor beruházásgaz
daságossági számításokat végzünk. A beruházásgazdaságossági számítások so
rán ugyan értékmutatókkal dolgoztunk, de lényegében konkrét munkamennyisé
get viszonyítunk egymáshoz megvizsgáljuk, hogy az adott tentelő állóeszköz 
műszaki-gazdasági élettartama alatt saját munkatartalmához képest mennyi 
munkát takarít íreg.

A termelési eszközöket előállító munkanennyiség felértékelődik aszerint, 
hogy azok felhasználásuk során saját munkatartalmakon felül még mennyi mun
kát takarítanak meg. Következésképpen a termelési eszközöket előállító mun
ka "teomnelékenységemelő" munka, szemben azzal a munkával, amelyik a személyi 
fogyasztás tárgyait közvetlenül állit ja elő. A termelékenységeme lő munkának 
csak közvetlen célja a termelési eszközök előállítása. Közvetett célja ama 
tevékenység termelékenységének az emelése, amelyik ezeket a teomelési eszkö
zöket felhasználja.

Korábban nem nagyon, vagy egyáltalán nem beszéltünk az egyes sajátos 
munkatárgyak termelékenységnövelő erejéről. Általában azt vallottuk, hogy 
rájuk irányul a munka, szerepük passziv. Ma mér tudjuk, hogy ez nem álta
lános. A holtmunka nemcsak a munkaeszközök hanem bizonyos esetekben a mtun- 
katárgyak területén is aktivizálódik. Példa a bányászat teorületéről : a mun
ka hatékonyságát nemcsak a gépesítés növeli, hanem a korszerű robbanástech
nikai anyagok, korszerű taortós biztositó elemek stb. alkalmazása.

Könnyen belátható, hogy a holtrnunka hatékonysága, megtakarító képessé
ge csak potenciális, egy lehetőség, amit az élőmunka mozgósit, használ fel. 
Tényleges hatékonysága nagymértékben - de nem teljes egészében - függ az
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alkalmazó élőmunkától. A potenciális hatékonyság egy része, - néni egy eset
ben jelentős része - gyakran kárba vész. Adott esetben hiába igyekszünk a 
folyó termelés bővítési és rrüszaki fejlesztési kapacitásait egyre növekvő 
mértékben létrehozni, ha ezeket a kapacitásokat az élőmunka extenziven és 
intenziven nem használja ki kellő fokon. Példaként elegendő ha megám! item, 
hogy a kcnplex gépesitésü fejtéseinkben dolgozó kombájnok üzemidokihaszná- 
lási foka nem éri el az effektiv munkaidőalap 20 %-át; az elavult és sokfé
le tipusból álló - 44 % nettó értékű - teljes gépállomány hasznos gépideje 
a munkaidőmérlegből 25-30 %, bányáinkat csak 290 napon át üzemeltetjük a 
lehetséges 365 nap helyett. /Itt szeretném rregemliteni, hogy megengedhet- 
jük-e magunknak azt, hogy átlagosan 5 és félnapos munkahéttel, olyan ener
giahordozókkal versenyezzen a szénbányászat, akik 7 napos munkahét alap
ján termelnek?/ stb.

Az ásványvagyongazdálkodás és a termelékenység
A munka termelékenységét - ceteris paribus - a bányászatban jelentő

sen befolyásolja a bányászati munka tárgya, a kitermelhető ásványvagyon po
tenciális hatékonysága, amely lényegében olyan állóeszköznek tekintendő, a- 
nelynek értéke van.

Az ipart elsősorban nem a föld mélyében lévő geológiai ásványvagyon 
összessége, hanem ezen vagyonnak csak az a része érdekli, amelyet az ipa
ri célra érdemes kiaknázni. A föld kérgében lévő ásványvagyont a társadal
mi szükségletek kielégítése érdekében azonban először át kell alakítani ter- 
mőkapacitássá, közgazdasági értelemben vett használati értékké. Különböző 
fázisú kutatás előzi meg a termelő üzemek tervezését és telepítését, majd 
a kutatás eredményeire épült bányalétesités teremti meg végérvényesen az 
effektiv termelési lehetőséget, a kapacitást. Az igy "művelésre" vont ás
ványvagyon mint termelőkapacitás, mindig tartalmaz munkát.

A megkutatott és feltárt ásványvagyon ''munkatartalma" természetesen 
nem értékelhető úgy, mint csak közvetlenül befektetett munka. A bányater
mékek társadalmi szükségletek kielégítésére való felhasználása előzetesen 
ráfordított munka nélkül elképzelhetetlen,de ez a munka nem mindig közvet
lenül irányul az ásványvagyon földtani megismerésére, kitermelésére. Nem 
elég ugyanis csak a föld kérgében kapacitást létesíteni és termelni, kell 
az is, hogy maga a munkahely például megközelíthető legyen, rendelkezésre 
álljanak osztályozó, tárolóberendezések, azaz földalatti és külszini infra
struktúrára is szükség van.

Persze nem a telep egyéni ráfordítás tartalma határozza meg saját mun
ka tartalmát. A gyakorlatban olyan ásványvagyonnak is tulajdonítanak érté
ket, amelyben nincs munkatartalan, tehát ahol nem volt kutatási ráfordítás, 
vagy ha volt is, azokat már olyan régen eszközölték, hogy ezek nem számít
hatnak az ásványvagyonnak mint termelési lehetőségnek munka tartalmába. Itt 
nyilván a természeti erők potenciális hatékonyságát fizetik meg, illetve 
fizetnék meg, vagyis annak a megtakaritásnak egy részét, amelyet majd ál
tala el lehet érni. Az ásványvagyonnak olyan értékmeghatározó ráforditás- 
tartalmat tulajdonítanak a kutatás, a feltárás és a művelés különböző fá
zisának megfelelően, amilyenek helyére potenciális hatékonyság lép.

Specifikus tulajdonsága a bányászati munka tárgyának az is,hogy egyes 
előfordulásaik - adott esetben egymástól lényegesen eltérő - természeti tu
lajdonságai egyrészt közvetlenül befolyásolják a kitermelés munkaráfordítá
sait, másrészt a természeti tényezők által determinált nüvelésmód, a terme
lés- és előkészitéstechnológia hat közvetve a munkaráfordításra.
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Abban az esetben, amikor az ásványvagyon potenciális hatékonyságát meg
határozó limit és a várható kitermelési ráfordítások hányadosa egynél nagyobb, 
az ásványi nyersanyagbázis nürevaló, mely mürevalóság az előfordulás geoöko- 
namiai jellemzője.

Amikor egyébként nürevaló, az elmondottak szerint tehát in situ érték
kel rendelkező előfordulás az aláfejtés, vagy a lefejtési visszahagyás kö
vetkeztében - véglegesen elveszik, csökken a munka társadalmi termelékeny
sége.

Ugyanígy csökken ha az ideiglenesen visszahagyott nürevaló előfordulás 
későbbi termelésbevonásának többlet-költsége meghaladja a kérdéses előfordu
lásnál gazdaságosabb előfordulás leművelése révén elérhető népgazdasági ered
ménytöbbletet . Az igy elveszett ásványvagyon az egyébkénti termelékenység nö
vekedést lefölözi. Az történik ugyanis, hogy egy adott befektetéssel létreho
zott, adott in situ értékkel rendelkező termelési kapacitás elveszik és az 
egyedi bánya élettartama során felszínre hozható ásványvagyon fajlagos össz
munka igénye megnövekszik. De természetesen fordított esetben, amikor gazda
ságossági számítások szerint igazoltan mürevalótlan készletet hagy vissza a 
bánya, a termelékenység egyértelműen növekszik.

A munka tárgyának potenciális hatékonysága természeti adottság, amely 
adottságot a bányászati és ásványelckészitési módszerek természetesen nega
tiv vagy pozitív irányban megváltoztathatnak. Az ásványvagyon in situ minő
sége és az értékesített bányatermék minősége közötti negativ különbség ront
ja, a pozitív különbség pedig növeli a bányászati munka termelékenységét.

A vállalati belső mechanizmus fejlesztése a pénzügyi gazdálkodás terü
letén a népgazdasági irányítás mechanizmusához igazodik. Célja az, hogy az 
állami szabályozás keretein belül keresse a vállalati gazdálkodás legered
ményesebb formáját.

A bányavállalatoknak ez a törekvése azonban csak akkor járhat siker
rel,ha a népgazdasági megítélésen alapuló' ásványvagyongazdálkodási és a vál
lalati pénzügyi gazdálkodási területek érdekei azonosak, a szabályozás fel
tételei a közös érdekek és célok irányába ösztönöznek. Elvileg nincs érdek- 
ellentét a vállalati és a népgazdasági célokban, de a gazdasági szabályozás 
bonyolult és komplex rendelkezései gyakran nem biztosítják a párhuzamosságot 
a két gazdálkodási terület érdekeiben. Ez ellentmondás lényege alton van, 
hogy a mürevalóság nem jelent egyben vállalati gazdaságosságot.

Az ellentmondásnak kettős oka van:
- Az érték megítélésének különbözősége, azaz a bányavállalat által realizál
ható ár és a mürevalósági megítélés alapját képező "limit" /költséghatár/ 
eltérő összege, azaz más "áron" értékelik az in situ ásványvagyont,mint 
ahogy azt értékesítik.

- A ráfordítások eltérő megítélése; a számviteli önköltség és a mürevaló
sági számításokban felhasznált kamatos növekményköltség nem azonos a szó- 
banforgó készletre.

Előfordulhat, hogy a költséghatár és növekményköltség alapján müreva- 
ló készlet kitermelése a bányavállalat részére az ár és számviteli költség 
alapján nem gazdaságos és igy e készletet a vállalat nem törekszik kitermel
ni, hanem esetleg felhagyja, minek következtében az előbb említettek sze
rint a fajlagos összmunka igény növekszik. De természetesen az is előfor-
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dúlhat.hogy az egyébként írürevaló készletet, a bányavállalat éppen azért 
nem hozza a felszínre, mert ezzel az egy műszakra eső termelés mutatóját 
rontaná.

A probléma megoldása érdekében célszerű lenne olyan elszámolási rend
szert kidolgozni és bevezetni, mely biztosítani képes, hogy a népgazdasá- 
gi szintű gazdaságosság azonos legyen a vállalati gazdaságossággal, termé
szetesen továbbra is szem előtt tartva azt, hogy az ásványvagyon-kapacitás 
gazdasági hatékonysága minden esetben a végtermékig történő feldolgozással 
egy rendszerben alakul ki.

Vállalati érdek és bánya járadék
A bányászati munka tárgyát képező ásványi nyersanyagok különféle elő

fordulásai egymástól széles skálán eltérő természeti adottságokkal rendel
keznék. Ennek folytán az értékesítési árat meghatározó előfordulásnál ked
vezőbb adottságú valamennyi előforduláson folyó bányászat az adottságok 
kedvezel* voltának mértékét tükröző különbözeti bánya járadékot élvez.

A hazai bányászatban az ásványi nyersanyagok árszínvonalát ugyan nem a 
"társadalmilag még szükséges legrosszabb" bánya ölköltségéből, hanem külön
féle átlagos önköltségekből kiindulva szabják meg, ezért egyes bányáknál 
negativ járadék is képződik, következésképpen egyes bányák eleve "nyeresé
gesek" mások "veszteségesek". A veszteséges vállalatok pénzügyi hiányainak 
fedezésére a nyereséges vállalatok nyereségének egy része a szénbányászat
ban elvonásra kerül az u.n. eredménykiegyenlités rendszerének alkalmazásá
val. Az eredménykiegyenlités - amelynek tehát elvi alapja a bánya járadék - 
gyakorlatilag a keletkezett eredmény újraelosztását jelenti.

Az elszámolások során a ki nem mutatott, de valóságban ténylegesen lé
tező hánya járadék vállalatonként! - az egyéb tevékenységet is magában fog
laló - eredménykülönbséggé mosódik el, olyan eredménykülönbséggé, amelyben 
nem elkülöníthetően kifejezésre jutnak még a vezetési színvonal különböző
ségéből adódó eredményeltérések is. Mindkét csoportba tartozó vállalatok 
egyöntetűen igyekeznek minél alacsonyai* eredményt tervezni részben azért 
hogy az eredménykiegyenlitéssel kapcsolatos elvárásokat mérsékeljék, illet
ve növeljék. A bányavállalat, mint kollektíva más bányavállalatokkal szem
ben és az állammal szemben gyakorlatilag egységesen érdekelt a nyújtott 
teljesítményhez viszonyított kedvező* helyzet biztosításában.

A termelési tényezői, a fejlesztési lehetőségek tartalékolása, a telje
sítménynövelés és a vállalati eredménymutatók növelésének a népgazdaság szá
néra elfogadhatónál nagyobb mértékű visszafogása az adott szituációban a 
vállalat immanens céljai megvalósításának fontos eszköze.

Egyéb vonatkozásban viszont, éppen a tartalék feltárás céljából a válla
latok - még az indirekt irányítás mellet is - nagyon erősen és sokrétűen 
függnek a központi irányi tó szervektől. Az élőmunka hatékonyságát jellem
ző teljesitnényterv is egyre inkább egy sajátos diktátumnak tekinthető, ami 
nem a körültekintően tervezett teljesitményelemekből épül fel, hanem amit 
- miután a vállalat "kialkudta" - "lebontanak" elemeire. A lebontás továb
bi alku tárgya a vállalat és az üzem között. A tervező munka üzemi szinten 
is az u.n. "elvárások" és a valós lehetőségek között vergődik, mindinkább 
magára hagyva magát az egyedi bányát, a konkrét munkahelyet, ahol valójá
ban minden eldől /6/.
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Célszerű megoldást, az irányítási és belső érdekeltségi rendszer továb
bi tökéletesitése jelentene, összekapcsolva a számitógépes irányítási rend
szer mielőbbi megvalósításával.

A magasabb-rendü munkavégzés feltételei
A ltunkéval szembeni egyik alapkövetelmény az intenzív munkavégzés »vagy

is a munkaidő produktiv kitöltése; a másik a kifogástalan munkavégzés,vagyis 
a technológiai és munkaszervezési utasítások pontos betartása.

Társadalmunkban az intenziv és kifogástalan munkát egyfelől a technoló
gia fegyelmével, másfelől azzal lehet elérni, hogy lehetőség nyilik a munka 
alkotó jellegének kibontakoztatására és az anyagi javak elosztásakor első 
szempontként a hozzáadott érték mennyiségét veszi figyelembe a társadalom.
Ez a követelmény éppenugy kell,hogy vonatkozzon a termelőmunkára, mint a 
szervezői-vezetői, vagy a mérnöki tevékenységre.

.A munkaerőnek a kor követelményeinek megfelelő kulturáltsága és a ma- 
gasabbrendü termelékenyebb munkára való ösztönzés azonban ikertestrvérek. 
Saját magával szeriben is alacsony követelményekkel fellépő munkaerőt jó 
munkára ösztönözni pusztán anyagi eszközökkel rendkívül alacsony hatásfokú 
és bizonytalan kimenetelű dolog. Az anyagi ösztönzés nem használható fel 
termelékenységnövelő lehetőségként a fegyelem, a képzettség, valamint az 
igényesebb munka tárgyi feltételeinek biztosítástól független tényezőként.

A irai értékelésben a produktiv munka korábban döntőnek minősített fi
zikai jellege egyre inkább háttérbe szorul, és nő az alkotó összetevők, 
azaz a megismerő és ujitó tevékenységre jellemző elemek jelentősége. Sőt 
a jövőben a termelő ágazatok - s igy természetesen a bányászat is - csak a 
nem termelő szféra a tudomány,a művelődés és az egészségügy által kialakí
tott keretek között fejlődhetnek. Következésképpen a jelenlegi gazdasági- 
-társadalmi fejlődést lényegében a műszaki-tudományos forradalom határoz
za meg, amely alapvetően megváltoztatja a munka jellegét és funkcióját a 
termelő folyamatokban.

A változás legszembetűnőbb megnyilvánulása az, hogy a tudomány terme
lőerővé vált,, ami ebben a vonatkozásban azt is jelenti, hogy a műszaki-tu
dományos forradalom időszakában a munka termelékenységének növekedése a 
társadalmi isleretek gyarapodásában és elmélyülésében, valamint azok haté
konyait itüszaki alkalmazásában jelentkezik. A termelőfolyamatok műszaki 
színvonalának síelése tehát csak a tudomány és a kutató munka fejlesztése 
utján lehetséges, ami általában fokozódik az általános és á speciális szak
képzés jelentősége.

A hazai bányászat előtt álló feladatok ezért különösen megkövetelik, 
hogy értékrendszerünknek meg kell becsülni, az alkotómunkára kell ösztönöz
ni és a válságba kerüléstől, széthullástól óvni kell azokat az értékes nagy 
szellemi tőke-akkumulációt képviselő kollektívákat,amelyek a bányászat ino- 
vációs magját képezik a jelenben és méginkább a jövőben.

A vezetés hatékonysága
Amióta megnőtt a vállalatok önállósága, mindinkább bebizonyosodik,hogy 

a vállalkozói, a vállalat és üzemvezetői tevékenység is szinte önálló "ter
melőerő". Csatlakozhatunk ahhoz a véleményhez, hogy legalább akkora hatása 
van a munka termelékenységére, mint az állóeszközök, az anyagok hatékonysá
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gának, a természeti feltételeknek, a tudományos eredményeknek. A vállalat- 
vezetés az a tevékenység, amelyik a termelési feltételeket összehozza, a 
termelő erők optimális kombinációját kialakítja, a nagyobb munkákat, tevé
kenységsorozatokat megszervezi, a döntések kockázatát úgy vállalja,hogy a- 
zok egymást finanszírozzák, végeredményben hasznot hozzanak.

Ha elfogadjuk - márpedig el kell fogadnunk - a vállalatvezetés fogai
ménak eme meghatározását, akkor nyilvánvaló, hogy a vezetőknek kell az ál
talános felelősséget viselni a termelékenység javításáért, a vezető kell, 
hogy legyen a kivitelezés mozgató rugója.

A termelékenység növelése megkívánja, hogy a vezetők képesek legyenek 
a problémák bonyolultságukban való elemzésére, a feladatok meghatározására. 
Nekik kell megjelölni a megoldandó problémákat, azok prioritását, fel kell 
készülniük azon kelepcék ellen, amelyek a célkitűzések megvalósitását aka
dályozzák, nekik kell a terv kivitelezésének minden mozzanatát nyomonkövet- 
ni annak sikeres befejezéséig.

A vezetés emberek alakítását is jelenti, és nemcsak a dolgoknak irányí
tását. A vezető saját személyét más embereken keresztül teszi kocskára, és 
az a mód, ahogyan a . vezető, megkönnyíti vagy megnehezíti az embe
reknek, hogy ők maguk is alakuljanak. A vezető vagy fejleszti a bennük rej
lő képességeket, vagy elfojtja azokat, vagy erősiti becsületességüket,vagy 
gyengiti azt. Ez igy van akár észreveszi ezt a vezető, akár nem.

A vezető feladata , hgy maga körül olyan légkört teremtsen,amelyben azok 
a gondolatok születhetnek, amelyekkel ma kell rendelkeznünk, hogy a termelé
kenység holnap emelkedhessen. A ma elért eredmények csak a tegnapi gondola
tokból származhatnak és a holnapi eredmények onnan jönnek, amit ma kidolgoz
tunk.

A jövő bányája
Az ásványi nyersanyagigény és az energiaszükséglet progressziven növek

szik és ezeket az igényeket túlnyomórészt a föld mélyéből kitermelve kell ki
egészíteni. A következő években és évtizedekben lényegesen nagyobbak lesznek 
a követelmények, egyre szigorúbb feltételek mellett, ami a számitógépes, iró- 
és rajzasztal! tervezőmunkát is megsokszorozza és a szervezés terén is az ed
diginél jóval átgondoltabb munkát igényel.

Előrelátható, hogy a termelés volumene egyre kevésbé fog függeni á köz
vetlen munkaráfordítástól, hanem inkább a jól képzett emberektől és az uj 
gépektől. Most élünk a tudományos-technikai forradalom kezdeti szakaszában, 
amelyben kibontakozik a gépesített termelésről a komplex automatizálásra va
ló áttérés. A tudomány és technika további fejlődése fokozatosan felszabadít
ja az embert a termelési folyamatban való közvetlen részvételtől, áthelyezve 
tevékenységét a berendezések ellenőrzésére és működtetésére, valamiint a ter
melési rendszerek irányítására. Minél inkább a tudomány és a technika ered
ményeinek kihasználásán alapul majd - más iparágakhoz hasonlóan - a bányásza
ti termelés fejlődése is, annál nagyobb jelentőségű lesz a gazdasági növeke
dés minőségi tényezője, a termelékenység növekedése.
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A vállalati gazdálkodás továbbfejlesztésének 
néhány gyakorlati kérdése

Dr. Bar síné dr. Lelkes Anna

I.

Hazánk jelenlegi gazdasági helyzete nélkülözhetetlenné teszi, hogy a 
vállalatok minden eddiginél gondosakban bánjanak a rájuk bizott eszközök
kel, egyre nagyobb mértékben használják ki a vállalati gazdálkodás tarta
lékait. Mindez csak növekvő felelősség és tudatosság írellett érhető el.
Az e téren elért eredményeknek tisztelettel adózunk, de ha tovább akarunk 
lépni, - márpedig ezt meg kell tennünk - nem hunyhatunk szemet a hibák, 
hiányosságok, a kihasználatlanul hagyott lehetőségek előtt sem; akár ob
jektiv, akár szubjektív, akár külső, akár belső okokra vezethetjük vissza 
ezeket. Bizom benne, hgoy megértőén fogadják, ha most inkább a negatívumo
kat hangsúlyozom és nem a pozitiviumokat, remélve, hogy a kritika önkriti
kát és aktivitást vált majd ki.

A vállalati nyereségérdekeltségi rendszer csak eszköz a szocialista 
termelés céljainak megvalósításában, bármennyire is célnak tűnhet az egyes 
termelőegységek szánéra. Olyan céllá ugyanis, amely mindenképpen ösztönöz 
az eszközök hatékony felhasználására, például az élő- és holtrnunka-ráfordi- 
tásdk gazdaságosabb kihasználására. A gazdasági eredmények és ráfordítások 
kedvezőbb viszonya úgy a vállalatok, mint a népgazdaság számára kedvezőbb 
lehetőségeket teremt. Jó volna azonban arról is képet kapni, hogy pl. 1.- 
Ft nyereségből mennyi az állami támogatás teljes összege, mennyi az olyan 
áremelés, ami elkerülhető lett volna, mennyi az állami támogatás teljes ösz- 
szege, mennyi az olyan áremelés, ami elkerülhető lett volna, mennyi a''kijá- 
rás” esetleg a kalkulációs ügyesség eredménye, illetve hányszor annyi lett 
volna még körültekintőbb gazdálkodás esetén.
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A marxizmus klasszikusainak módszereit pontosabban követve a termelő 
munka tervezésében/ szervezésében, vezetésében és irányitásában megvaló
sulhatna az elmélet és a gyakorlat elválaszthatatlan egységére támaszkodó
tudományosság és pártosság.

"Lenin müveiben iskolapéldáját láthatjuk annak, hogy hogyan lehet a 
’cülönböző gazdaságtudományok eredményeit és módszereit olyan módon elemez
ve ötvözni, hogy abból a marxi politikai gazdaságtan alapján állva uj el
méleti és gyakorlati következtetések legyenek lebonható.” /2/. Tegyük hoz
zá, hogy a következtetések annyit érnek, amennyi belőlük - legalább tenden
ciájában - megvalósul.

A fentiek következetesebb szem előtt tartása egyértelműen a sokat em
legetett "komplex szemlélet", a "rendszerszemlélet", a műszaki-gazdasági és 
ökológiai szemlélet, a makro- és mikroökanómiai szemlélet terjedése irányá
ba hat rrajd.

Az elmélet és a gyakorlat összekapcsolásában kihasználatlan lehetősé
gek rejlenek a napi feladatok megoldását illetően is, bár vannak úttörői 
ennek a munkának. Például Tatabányán a Komárom megyei Pártbizottság dönté
sei előtt a sokoldalú informálódás végett gyakran két párhuzamos előterjesz
tést készíttet: egyiket a hagyományos módon, másikat a közvélemény-kutató 
csoport állitja össze ugyanarról a témáról. Ilymódon egyszerre láthatják 
"alulnézetben" és "felülnézetben" ugyanazt a képet, a vizsgált területet.

II.

A vállalati gazdálkodás területei közül - kiemelkedő fontosságukra 
és kölcsönös összefüggésükre való tekintettel - kettőt vizsgáljunk meg rész
letesebben: a termékszerkezet alakításának és a munkaerőgazdálkodásnak a 
leggyakrabban felmerülő problémáit. Tekintsünk el most attól, hogy ezek 
megoldhatók-e a vállalat keretein belül, vagy vállalaton kivüli tényezők 
hatásai-e, hiszen a tapasztalható nehézségek különböző csoportjai együtt 
jelentkeznek és leküzdésük is - a lehetőségek határain belül - össztársa
dalmi feladat.

1. A termékszerkezet alakítása
A népgazdaság ágazati és termékszerkezetének alakulása nagy mértékben 

a vállalat tevékenységének, a vállalati termékszerkezetnek a függvénye.
Ezért kellene nagyobb figyelmet szentelnünk azoknak a hatásoknak,ame

lyek a korszerűsítési törekvéseket korlátozzák. Lássuk most ennek néhány 
megnyilvánulását:
a. / A megszokott, a hagyományos termékekről való lemondás igen nagy körül

tekintést igényel. A hagyományos termék előállításához szükséges élő
munka-hányad gyakran jóval nagyobb mint a korszerűbb termékek esetében. 
A jelenlegi szabályozás mellett, valamint nem utolsó sorban a vállala
tok esetleges létszámcsökkentésével járó presztizs-vesztés veszélye mi
att a vállalatok vezetői számára kedvezőbb lehet, ha a nagyobb élőnun- 
katartalmu termékek mellett maradnak, még akkor is, ha fejlesztési le
hetőségeik lehetővé tennék, s a népgazdasági kihatások pedig megköve
telnék az ellenkező lépést.
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Néhány találmányt, ujitást, vagy korszerüsitési javaslatot is azért nem 
vezetnek be, mert az a megitélők szerint túlzott létszámcsökkentéssel 
járna.

b. / A sok helyen szétaprózott termelés, a "bazár-jelleg" gazdaságos lehet
a v á l l a l a t  számára, hiszen a kis szorzat darabjai, vagy e- 
gyedi termékek kedvezőbb áron értékesithetők. A népgazdaság egészére 
gyakorolt kedvezőtlen hatások figyelembe vétele ilyen esetben szinte 
másodlagossá válik a vállalat vezetői számára.

c. /.Az uj tennék bevezetésének kockázatai között - ha ritkán is - előfor
dulhat, hogy a jóval gazdaságosabb gyártás a vállalat számára "túl ol
csó" lenne, az árcsökkentés nyereség-csökkenéshez is vezethetne.

d. / Mindenki előtt nyilvánvaló a tudományos kutatás és fejlesztés terüle
tén dolgozók és a termelő vállalatok kölcsönös és szoros kapcsolatának 
Szükségessége. Azonban gyakran elmarad a műszaki előkészítés során egy 
rendkívül fontos lépés: a gyártók véleményének kikérése, a kivitelezés 
szempontjainak érvényesitése.
Eredmény: esetleg elvetik a termék gyártásának gondolatát, vagy későn, 
már a próbagyártás közben vagy után kell módosítani az előírásokat,ho
lott a kollektiv bölcsesség és az előrelátás nem kerülne semmibe.

e. / A korszerű gazdaságirányítási rendszer és annak továbbfejlesztése meg
növeli a vállalatok önállóságát, kezdeményezési lehetőségeit és termé
szetesen a felelősségét is. Ez a felelősség azonban túlságosan elvont, 
nehezen megragadható, ritkán történik felelősségrevonás a mulasztókkal 
szemben.

A vállalatoknál nagyobb önállóságot és felelősséget kellene tanú
sítani a marketing-tevékenység, a fogyasztókkal való kapcsolatok kiépí
tése terén is, úgy ritkábban kellene "felülről” megszabni, hogy mit ter
meljenek és mit ne.

f. / A vállalatok nem eléggé érdekeltek a termékszerkezet változtatásával
járó, vagy attól független anyagtakarékosságban. Ahol mód van rá,hogy 
a hulladék-anyagok értékét is beépítsék a termék árába, ott a szigorúbb 
ellenőrzés nagy mértékű pazarlást állapíthatna meg. A hulladékok haszno
sítására való felhívások is ezért járnak kevesebb eredménnyel, mint az 
lehetséges volna. Pedig ami az egyik vállalat számára hulladék, azt más 
vállalat gazdaságosan felhasználhatná.

2. A vállalatok nunkaerőgazdálkodása
A népgazdaság munkaerőgazdálkodási elvei, céljai is a vállalatok /és in

tézmények/ munkaerőgazdálkodásán keresztül konkretizálódnak. A muhkaerőállo- 
mány és szerkezet alakulása a vállalat termelési szerkezetével szorosan ösz- 
szefügg, attól szinte elválaszthatatlan. Témánk szempontjából vannak olyan 
sajátos vonásai, amelyek emlitést érdemelnek.
a./ Hazánkban a vállalatok számára a munkaerő nem elég drága ahhoz,hogy ösz

tönözzön, különösképpen nem, hogy kényszeritsen a technikai színvonal 
gyorsabb emelésére, ezzel együtt a létszám csökkentésére. Az átlagbér
szabályozás rendszere pedig kifejezetten előnyössé teszi a "vatta"-lét- 
szám fenntartását a vállalatoknál.
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Időszerű feladatunk a számbavételi módszerek és eljárások állandó fi
nomítása ezen a téren, hiszen a pontos tájékozódás itt is a racionális dön
tés alapvető feltétele. Ehhez esetleg nem is kellene sokkal több, mint a meg
lévő számítástechnikai kapacitások ésszerűbb kihasználása.

A vállalati, ágazati, népgazdasági, külgazdasági folyanatokat követő 
statisztika sokat fejlődött az utóbbi évtizedekben, azonban a vállalati 
belső információk sokoldalú,kritikai elemzése gyakran nem, vagy csak rész
ben valósul meg.

Nem tekinthetjük kielégítőnek a többi társadalomtudomány eredményeinek 
gyakorlati alkalmazását sem a termelés területén. Olyanokét, mint pl. a fi
lozófia, a gazdaságszociológia, a szervezés és vezetés-elmélet, vagy a peda
gógia és a pszichológia. Hogy csak a legkézenfekvőbb példákat ragadjuk ki: 
a filozófiában vagy a politikai gazdaságtanban és a propaganda-munkában is 
elismerjük a szocializmusbeli ellentmondások lehetőségét és tényét, előre
vivő szerepét is,de a gazdasági életben még gyakori - a metafizikával, sőt 
idealizmussal rokon - olyan magatartás, amely azt sugallja, hogy "amit sok
szor hangoztatunk, az már-már realitás is". Nem merjük tudomásul venni,hogy 
pl. a gazdaságpolitikai céljaink között egymásnak ellentmondóak is vannak 
és hogy ez szükségszerű tény. Nemcsak a gazdaságpolitika, hanem a gazdasági 
élet folyamatainak mindegyike tartalmaz ellentmondásokat, feszültségeket,e- 
zeknek nem a kiiktatása a közvetlen, elsődleges feladat, sőt ez nem is jár
ható ut,hanem a megismerésük, feltárásuk, felhasználásuk. Hiszen "az anyagi 
világ valamennyi tárgyára, jelenségére és folyamatára jellemző, hogy belsőleg 
ellentmondó oldalai, tendenciái vannak, amelyek harcban állnak egymással. E 
harc adja meg a fejlődés belső impulzusát, ez vezet el az ellentétek kiélező
déséhez , amely ellentétek a régi eltűnése, és az uj keletkezése révén megol
dódnak. A fejlődésnek ez a dialaktikája teljes egészében megnyilvánul az a- 
nyagi világ sajátos megjelenési formájában: az emberi társadalomban is." /1/.

Az ellentmondásos oldalak elismerése nem feltétlenül jár együtt azok 
eltulzásával, vagy a szocialista jelleg kétségbevonásával, vagy a szocialis
ta jelleg kétségbevonásával! Túlbecsülni vagy lebecsülni őket egyaránt koc
kázatos dolog. A marxizmus klasszikusai természetszerűleg nem végezhették 
el a társadalom mai viszonyai között szükségszerű ellentmondások vizsgála
tát, ez a mai és a későbbi köreik feladata lehet csak, eredményességétől pe
dig nagyban függ a fejlődés hajtóerőinek kihasználási lehetősége.

A különböző osztályok, rétegek, különböző helyzetek, különböző érdekek 
és értékek motivációs készletét teremtik meg. A vállalatok formális szerve- 

' zeti céljai az informális célok és érdekek együttes hatásait ismeri a szoci
ológiáidé gazdasági gyakorlatunk még aligha tud mit kezdeni ezzel az ismeret
tel; a legkényelmesebb megoldást választ ja, amikor úgy tesz, mintha ezek az 
utóbbiak nem volnának,vagy hatásaik elhanyagolhatók lennének. Valóban szeret
nék megvalósítani, hogy az alapvető érdekek legyenek döntőek és meghatározóak 
rövid távon is, ne a különböző parciális érdekek; azonban tényleges és haté
kony összekapcsolásukhoz sok egyéb tényező is szükséges, mint az anyagi ér
dekeltség és az anyagi ösztönzés.A jelenleginél sokkal jobban kellene támasz
kodnunk az anyagi érdekek mellett az érdeklődés, a becsvágy, a tudásvágy,meg
győződés, stb. hajtóerőire. Az ilyen komplex ösztönzés, amelyben az anyagi 
és erkölcsi ösztönzők egynást jóiban kiegészítenék, mindenképpen eredménye
sebb lenne, mint az eddig alkalmazott módszerek. Igaz, hogy több munkával is 
járna, mert fokozni kellene az ellenőrzés, az értékelés, a számonkérés kiter
jesztését és differenciáltabbá válását, hiszen az ismeretek jártassággá és 
készségé itt is csak gyakorlás - gyakoroltatás! - utján válhatnak. A jelen
leginél sokkal inkább kellene élnünk ezzel a lehetőséggel, valamint a pozitív 
ösztönzési formák mellett a negativ anyagi és erkölcsi ösztönzés eszközeivel.



- 230 -

b. / A különböző színvonalú munkahelyek közötti béraránytalanság általános
jelenség: amiatt, hogy nem kielégítő egyes kiegészítő folyamatok gépe- 
sitettségi foka, ezeket is el kell végeztetnünk, tehát kénytelenek va
gyunk az alacsonyan kvalifikált munkások munkáját jobban megfizetni.Ez 
azzal a következménnyel jár, hogy a betanított- és segédmunka a szakmun
kások bizonyos rétegei szánéra is vonzóvá lehet. Ez a tendencia a fej
lődés ellen hat, de csak addig, amig olcsóbb a magasabb bér fizetése, 
mint úgy megváltoztatni a munkakörülményéket, hogy ne legyen szükség i- 
lyen mértékben a szakképzetlen munkára. Elsősorban az építőiparra és é- 
pitőanyagiparra érvényes ez a jelenség, de fellelhető kisebb-nagyobb mér
tékben a legtöbb ágazatban.

c. / A termelékenység fokozásának technikai feltételei mellett az eddigieknél
több gondot kell fordítanunk a beruházásnélküli lehetőségek kiaknázására, 
a munka- és üzemszervezési feladatok pontosabb teljesítésére. A szervezé
si intézkedések között sok olyan van, amely csak látszat-eredményt hoz, 
vagy csupán a bürokrácia növekedését segíti elő. Feltehetően szerepet 
játszanak ebben olyan tényezők is, mint pl. a szervezési munkát végzők 
járatlansága,esetenként nem megfelelő képzettsége, vagy az érintett te
rületek vezetőinek szükebb érdekei.

Az ügyvitel-gépesítés bevezetése pl. nem egy helyen ugyanannak a 
ll munkának a géppel történő elvégzését jelenti még na is, anélkül, hogy a 
gépesítésben rejlő racionalizálás lehetőségével élnének, mivel az az 
osztály, vagy csoport létszámának csökkentését vonhatná maga után.

Operativ döntésre aligha használhatók azok az adatok,amelyeket egy- 
egy közép-, vagy kis vállalat ugyan számítógéppel dolgoztat fel, de a 
rendszer nehézkessége miatt csak késve jut hozzá. Ilyenkor legfeljebb 
regisztrálni tudja az eredményt, változtatni rajta már ritkábban. Min
den esetben meg kellene fontolni, van-e elegendő haszna a közvetett szá
mítógépes kapcsolatnak népgazdasági szempontból, vagy csak akkor célsze
rű, ha közvetlen, .a kapcsolat a számitógéppel.

d. / Kevés helyen történik meg a munkaidő-kihasználás rendszeres és alapos e-
lemzése, az ebből adódó következtetések levonása. Az e tapasztalatok a- 
lapján történő racionalizáláshoz a vállalatoknak és a vállalat vezetői
nek nem fűződik elég közvetlen érdeke. A normákat legfeljebb fincmitják, 
ehelyett azonban egységes eljárások kellenének, amelyek alapja az "érték- 
elemzés", a "3M-es" módszer lenne, és nem egy-egy részfolyamatra, hanem 
az egész vállalat minden tevékenységére kiterjednének.

e. / A fentiek hiányával függ össze, hogy az egyes üzemrészek, vállalaton be
lüli szervezeti egységek létszámállománya nem mindig arányos az illető 
terület produktumával és ahhoz mért tényleges szükségletével, hanem gyak
ran azzal,hogy milyen sokat panaszkodik az egység vezetője a létszámhiány
ra.Különösen jellemző ez az alkalmazotti állományra és azokra, amelyeknek 
nem, vagy nehezen mérhető a telj esi titénye.

f. / A közvetlen termelésirányítók között sok az arra alig alkalmas.Aki jó
szakmunkás, dolgozni szeret, nem biztos, hogy dolgoztatni is tud és sze- 
'ret. Jó-'volna, ha nem csak a jövőben potenciálisan számbajöhető vezetők 
képesség-vizsgálata történne meg, hanem - bármilyen kényelmetlen - a meg
lévőké is. /Minél több szinten kellene "Horváth Ede-tipusu" vezetőket be
állítani 1 /

A látszólagos munkaerőhiány megszüntetése nem feltétlenül vezetne
munkanélküliséghez, a termelékenység emelkedésére pedig kedvezően hatna
pl. a munkaerő járulékos költségeinek emelése.
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g. / A jelenlegi helyzetben gyakori, hogy a vezetők kifejezetten személyük
elleni sértésnek veszik, ha valaki javaslattal áll elő, vagy netán bí
rálatot gyakorol, ahelyett, hogy hiúságukat félretéve megfontolnák,nem 
tartalmaz-e realitásokat, ésszerű ötleteket is, amelyek megszivlelése 
előnyös lenne a vállalat és a népgazdaság szánára.

h. / Számottevő szellemi kapacitás megy veszendőbe az újítási javaslatok
körültekintés nélküli kezelése miatt. Az elutasítás oka sok esetben 
a döntésre illetékesek puszta irégysége. "Né zsirosodjanak az ujitók"
- mondják azok, akik még mondvacsinált ellenérvek, gyűjtésére is saj
nálják a fáradságot. Az ujitók pedigrvagy megtanulják, hogy vegyék be a 
kulcsembereket az üzletbe, vagy leszoknak az ujitó tevékenységükről.
A vállalati gazdálkodás továbbfejlesztésének a gyakorlatban tapasztal

ható korlátáit figyelembe véve, a tapasztalatokat elemezve folyamatosan te
remthetjük meg a lehetőségek szélesebb körét. Ennek érdekében meg kell gyor
sítani a különböző tudományágak behatolását a gazdasági gyakorlatba, vala
mint ezzel párhuzamosan az elmélet és a gyakorlat - egymástól semmiképpen 
sem függetleníthető - tanulságainak felhasználását. Mindez érthetően meg
haladja az egyes vállalatok lehetőségeinek kereteit, de a vállalatok aktiv 
és tudatos közreműködése nélkül non történhet meg. Ugyancsak nem nélkülöz
hető a vállalati pártalapszervezetek és a párttagok nagyobb aktivitása és 
példamutatása ezen a téren.

JEGYZETEK
1. részletesebb kifejtését lásd a Vasi Propagandista 1978/3. számában 

dr.Sztankó János: "Az ellentmondások lehetősége és jellege a szocia
lizmus építésének korszakában" cimü cikkében /5-24 old./.

2. Bálint József: Lenin módszerei a gazdaság vizsgálatára. Propagandista, 
1978. 1. szám 91. old.
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A VEAB Társadalcntudcnényi Szakbizottsága, a PAB Irodaion- Nyelv- és 
Történet tudonányi Szakbizottsága, a Vas negyei Pedagógus Továbbképző 
Kabinet együttes ülése "A történeti szemlélet elvi tartalma,a dialek

tikus gondolkodásmód alapelvei" témakörben 1978. december 8-án 
Szombathelyen, a Megyei Tanács disz termében

Dr.Magyar János megnyitó beszéde

Tisztelt Tudományos Ülés!
Abban a megtiszteltetésben van részem, hogy ezt a mai vitathatatlanul 

nagyigényü rendezvényt megnyithatom
Jósziwel és illő tisztelettel köszöntem mind a rendező szervek,mind 

a magam nevében:

- az Elnökséget,
- a főelőadót és a Társelőadókat,
- az örvendetesen szépszámú Hallgatóságot,
- és külön, névszer int is dr. Bécsi Tartás kandidátust, az MTA Pécsi Akadémiai 
Bizottsága Irodalom-, Nyelv- és Történettudományi Szakbizottságának elnö
két, akire - dr.Bihari Ottó akadémikus távollétében - a programunkban elő
irányzott előadások elhangzása után a zárószó-mondás nem egészen könnyű 
leckéje hárul.

Melegében köszönöm, - s ezt nőst már, úgy vélem, mindannyiunk képvise
letében tehetem - az Elnökünknek, a házigazda szerepét is betöltő Rácz János 
megyei titkár elvtársnak a hozzánk intézett szives üdvözlő szavait és nekünk 
szánt jókívánságait.

Bizonyára non tévedek, ha elöljáróban azt a meggyzöződésemet fejezem ki:
- hogy szocialista épitő munkánk céltudatos és tervszerű továbbfejlesztése 
szenpontjából tudományos ülésünk ténajânak a mindennapi dolgaink-gondjaink 
közül magasan kiemelkedő jelentősége van;

- hogy tudományos ülésünk éppen ezért szerfölött időszerű;
- hogy tudományos ülésünk a társadalomelmélet dunántúli testületéinek és hi
vatásos képviselőinek az együttműködésére bizvást követni való példa;

- 'és, hogy tudományos ülésünk a KMP 60 évvel ezelőtti megalakulásának fejlő
déstörténeti jelentőségéhez valóban méltó rendezvény.
Az ülést ezennel megnyitom.
Most pedig - kedves Hallgatóim - minthogy a megbízatásamat már teljesí

tettem, vissza is ülhetnék a helyemre.
Mielőtt azonban ezt megteszem, szives engedelmükkel igénybe veszem még 

néhány percre a türelmüket.
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Jómagam - emlékezetem szerint - afféle 15-16 éves diákgyerek voltam, a- 
mikor egyszer egy szépirodalmi hetilapban megakadt a szemen a következő mon
daton: a gondolkodás - tanulás nélkül hebehurgyává tesz; a tanulás viszont - 
gondolkodás nélkül - szerencsétlengségbe ránt.

Attól kezdve tudatosan igyekeztem gondolkodva tanulni, és tanulva gon
dolkodni.

Megjegyzem: mind a gondolkodás, mint a tanulás, egyaránt munka, mégpe
dig szerintem nehéz munka; megfelelő színvonalon és eredménnyel bizony még 
annak is nehéz, akinek viszonylag mind a kettő könnyen megy.

S emellett a gondolkodás is, és a tanulás is, egészen különleges rrun- 
ka, mert mindek! csakis a saját eszével gondolkodhat, s a tanulást sem végez
tethetjük el magunk helyett másokkal.

Számomra aztán éppen a gondolkodva tanuláson, illetve a tanulva gondol
kodásom eredményeként vált világossá az az igazság, hogy az ember gondolkodá
sának a módja alapvetően a világnézetén múlik, és hogy a dialektikus materia
lista világnézetnek megfelelő cpndoikodásmód tételeit sem szabad dogmákként 
megtanulnunk- diáknyelven: bemagolnunk -, és különösen nem: gondolkodás nél
kül alkalmaznunk.

*i /
Az a tétel pl. ,hogy minden mindennel összefügg,kétségtelenül igaz.De mégin- 

kább igaz az, hogy nem minden függ össze mindennel egyazon erővel. 
Márpedig erről gyakran megfeledkezünk, s non eléggé tudatosan különböztetjük 
meg a lényegtelent a lényegestől, s a lényeges tényezők közül son sikerül min
dig kiválasztanunk a leglényegesebbet, amelytől tervünk sikeres megvalósítása 
elsődlegesen függ.

A materialista dialaktika tételei közül például az a tétel is szinte köz
szájon forog már, hogy minden a helytől, az időtől és a körülménytől függ.Két
ségtelenül igaz ez a tétel is. Csakhogy konkrét esetben sem az idő, sem a hely, 
sem a körülmények nem szólnak sohasem egy szót sem. Nem mondják sohasem, hogy 
mit tegyünk. Mindig kell tehát legalább egy ember, aki felismeri, hogy az adott 
helyen, adott időben és az adott körülmények között konkrétan és reálisam mi 
leginkább a tennivalónk. Ugyanez vonatkozik a tudományra is.

Mert mi lényegileg a tudomány? Szerintem végsősoron nem más, mint az em
ber munkában /munkafolyamatban/ megnyilvánuló szellemi és fizikai ereje. Az a 
tudomány, amely nem a szocialista épitő munkában nyilvánul meg, olyan mint a 
szél, amely nem fuj. Elmélet lehet a fejünkben még abban az esetben is, amikor 
alszunk. De az elmélet csak a munkafolyamatban megvalósítva igazán tudorány.

Aki tehát a gondolkodásban, s különösen a szocialista épitő munkában nem 
akar elkerülhető hibát elkövetni, annak: az elméiét és a gyakorlat egységében 
kell tevékenykednie.

Kedves Hallgatóim! - Köszönöm, hogy türelmükkel és figyelitükkel megaján
dékoztak.
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A történeti szemlélet elvi tartalma, a dialektikus 
gondolkodásmód alapelvei

Dr.Gutter József

Az enter minden társadalmilag jelentős tevékenysége mögött egyetlen a- 
lapvető probléma húzódik meg: a környezeti valósághoz való viszony. Ez lé
nyegileg elsajátítási, azaz megismerési és gyakorlati átalakítási viszony, 
amely igen bonyolult tevékenységi és obejktivációs struktúrát alkot.Főbb te
rületei: a gazdaság, a politika, a tudomány és a művészet - egyszóval az em
ber által létrehozott "második természet". Az embernek tehát nemcsak a nyers 
természethez, hanem az átala létrehozott mesterséges környezethez is alkal
mazkodnia kell.

Alkalmazkodása alapvetően a mindenkori társadalmi-történelmi feltételek
től, mindenekelőtt az osztályhelyzetétől függ, amelyben a tudati tényezőknek 
is fontos szerepük van. Vagyis az ember magatartását, cselekvésének irányát 
a külső anyagi viszonyok nem közvetlenül, hanem tudatán keresztül megszűrve, 
azáltal szabályozottan determinálják. Körülményeit, lehetőségeit tudatában 
feldolgozza, megismeri, értékel, célokat tűz maga elé, s e szerint cselek
szik. Ilymódon a külső viszonyok rágyakorolt hatása a tudatának szintjétől is 
függ, attól, hogy képes-e helyesen felismerni a saját érdekeit, cselekvési 
lehetőségeit ott és akkor, ahol és amikor annak a konkrét történelmi szituá
ció helyet kinál.

A tudatnak azonban nem minden szintje, formája, oldala van közvetlen 
kapcsolatban a gyakorlattal, hanem elsősorban azok az elenei, amelyek a min
dennapi gondolkodásunkban, a különböző jelenségek megítélésében, törekvése
inkben és cselekvéseinkben ösztönző, irányitó szerepet töltenek be. A tudat
nak ezt a közvetlenül funkcionáló állományát szemléletmódnak nevezzük.

A szemléletmód felosztható alanya-, jellege-, tárgya- és az elmélet-lo
gikai általánosításának szintje alapján. legáltalánosabb szintje a világné
zeti-ideológiai szint. A továbbiakban ez utóbbival foglalkozunk részleteseb
ben.

Legáltalánosabb értelemben a szemléletmód fogalmán azt a módot, világ
nézeti nézőpontot értjük, ahogyan környezetünk dolgairól, önmagunkról és mások
ról, a térben és időben közelebbi vagy távolabbi eseményekről véleményt mondunk, 
értékeljük azokat és gyakorlatilag viszonyulunk hozzájuk. A szemléletmód alap
vető funkciója tehát az, hogy integrálja az emberek gondolkodását összeköti tu
datukat a létükkel, áthatja - a társadalmilag jelentős tevékenységük valamennyi 
formáját, s végül azonos helyzetekben azonossá teszi magatartásukat. Funkciójá
ból egyértelműen adódik az a következtetésünk, hogy egyidős a társadalom, a tu
dat kialakulásával, s nagyvonalakban követi annak történelmi változásait, s ki
fejezi fejlődési szükségleteit. Ezért egyetlen társadalmi rendszer, osztály 
vagy politikai párt számára sem közömbös, hogy tagjai milyen szemléletmódot 
követnék, s ez különösen a magasszintü tudatosságot igénylő szocialista épi- 
tés szenpcnjtából igaz. Századunk heves viharai, a történelem korszakváltása, 
a kapitalizmus és a szocializmus világméretű mérkőzése, az uj társadalom tel
jes felépítése megköveteli, hogy történeti szénnél nézzünk a környező világra 
és önmagunkra. A valóság, társadalmunk, s benne az enber formálódása törté
neti, ezért a helyes megértése is csak történeti lehet. A marxista történeti 
szemlélet elvi tartalmának tüzetesebb vizsgálata és annak általános netodoló- 
giai alkalmazása tehát nem a "divatos" népszerű fogalmak hajszolása, hanem 
tudományos és gyakorlati szükséglet.



- 235 -

E koncepciók legnagyobb viványai : az anyagelvüség, a törvényszerűség, 
az egyetemesség, a haladás, amely a mechanikus korlátáik ellenére a törté
netiség tudományos eszméjéhez fontos adalékokkal szolgáltak.

A Marx előtti gondolkodásban a historizmus elvének megmagasabh fokát 
Hegel képviselte. "Ő az első, aki a történelemben fejlődést, belső össze
függést próbált kimutatni..." /2/ - jegyzi meg róla Engels. legértékesebb 
öröksége a dialaketika mint totalitáselmélet, amely a marxista ideológia 
módszertani forrásává vált. Az idealista világfelfogás azonban nem teszi 
lehetővé a történelem konkrét elemzését, ezért Hegel historizmusa sem jut
hatott el a tudományos történetszemléletig.

A Hegel utáni polgári ideológusok elődeik tiszteletre méltó eredményei
ről is lemondtak, sőt szembefordultak azokkal. A mai kapitalista társadalom
elméleteket a technika fejlődésének elismerése és a:termelési viszonyok állan
dóságának hirdetése jellemzi. Olyan történetietlen szemlélet ez, amelyben 
nyilvánvaló hasadás van a termelőerők történetisége és a társadalmi szerke
zet történelmiétlensége között, ami a jövőt formáló és a jelent stabilizáló 
erők küzdelmét fejezi ki.

Ez a polgári apológia legfőbb gyökere, amely ma már nemcsak a társadal
mi törvények megismerhetőségét, hanem a létezésüket is tagadja. Toynbee an
gol történész és filozófus pl. kijelenti: "Az emberi dolgok területén nem 
vagyok determinista... Az a véleményem, hogy az "emberi" területen a jövő 
nem meg j cső Iható— ” /3/. Ezek a történetszemléletek elfordulnak a jövőtől, 
a kapitalizmust tartják a társadalmi haladás csúcsának, ugyanakkor sápadt 
utópiák és az "untergang"-hangulat, vagy a multat dicsőitő romanticizmus kö
zött hányódnak.

"Egyik ismertetőjelük az, hogy a történelemnek - a jelenségek, főként 
az emberi viszonylatok alakulásában fontos mozzanatok egyfajta, általuk ki
alakított és előtérbe helyezett történelmi nagyarázatának - valóban kiemelt 
/az indokoltnál is nagyobb/ fontosságot tulajdonítottak mint a gondolkodás 
és a műveltség, mind általában a körülmények értelmezésében; a másik, nem 
kevésbé fontos ismertetetőjelek viszont az, hogy mind a vizsgált jelesége- 
ket, mint az ezeket létrehozó történelmi folyamatokat egyértelműen idealista 
és metafizikus módon fogják fel, szöges ellentétben a történelmi marxi-lenini 
materialista és dialektikus értelmezésével. /4/.

Társadalmunk szocialista átalakulása, a marxista ideológia pozícióinak 
megerősödése visszaszorította a polgári historicizmust, de annak különböző 
maradványait: a pozitivizmus, a szellemtörténet, a nacionalizmus, a fajelroé- 
let elemei még ma is élnek népünk tudatában, amelyet a nyugati propaganda 
legmáig táplál. S ez nemcsak azért veszélyes, mert háttérbe szőrit ja a való
ban helyes történeti gondolkodás elterjedését, hanem főleg azért, mert dezo- 
rientálja korunk alapvető tartalmának, fejlődési tendenciáinak értelmezését, 
s igy bizalmatlanságot kelt a tudományosan kidolgozott marxista politikával 
szemben is.

Az emberek gondolkodásmódja tehát valóban jelentős társadalmi tényező, 
ezért nem mindegy milyen forrásokból táplálkozik, hogy ad-e olyan szemléleti 
tájékozódási pontokat impulzusokat, amelyek szükségesek ahhoz, hogy tovább
építsük társadalmunkat és önmagunkat? Be kell bizonyítanunk, hogy a kapita
lizmus válságával a történelem folytatásának értelme nan halt meg, csupán át
költözött a munkásosztály gondolataiba, izmaiba és tetteibe.

A történelem uj alapokon történő megújítása azonban nem a múlt vívmá
nyainak teljes tagadását jelenti, mint ahogyan azt a "modernizmusnak" nevez
hető álláspont hívei gondolják. Sk ugyanis azt állítják, hogy az uj generáci-



236

ők mindent jobban csinálnak, mint a régiek. Éhből a felfogásból úgy tűnik, 
mintha az elmúlt korok dolgozó nemzedékeinek, forradalmárainak, tudós, mű
vész titánjainak részvétele a mához vezető történelem alakításában minden
féle tanulság nélküliek volnának.

Igaz, ennek - különösen az ifjúság körében ható -felfogásnak az a tény 
is kedvez, hgoy az utóbbi évtizedekben az egyetemes- és a magyar történelem 
gyökeresen átértékelődött, a hagyományok gyökereit sokszor nemcsak joggal, 
hanem joatalanul is átvágták. [Másfelől a tudományos-technikai forradalom vív
mányai, s a fogyasztási szemlélet felerősödésének fényében a na embere előtt 
nem a múlt tapasztalatai, hanem elsősorban napjaink kézzelfogható eredményei 
látszanak fontosnak.

A másik - "archaizálónak" nevezhető - véglet pedig a ma szociális és ci
vilizációs vívmányait tünteti fel úgy, mintha azok mesterségesen bevezetett 
újítások volnának, s a megszokott életforma kevésbé igazolt felbcmlasztóit 
látják bennük, ők az intelléktualizmus terjedésével, a civilizáció, az ipar 
"táncával" szemben érzelgős nosztalgiával idézik emlékezetükbe a hagymasza- 
gu parasztbácsit, az ősi parasztkunyhókat, a tárgyadcmbon kukorékoló kakas
sal, a régi templomot, szokásokat és a vallással összefonódott falusi bölcse
let megállapodott laposságait. Ezzel akarva-akaratlanul konzerválják a régi 
életformát, a hozzá kapcsolódó szemléletet, s gátolják az uj térhódítást.

Mint ismeretes, Lenin különösen az erkölcsi szokásokkal szénben hangoz
tatta, hogy mi nem hiszünk az "örök erkölcsiségben", s leleplezte az erről szó
ló meséket. Ez nem azt jelenti, hgoy az egész népi-paraszti örökséget elvetjük. 
Ellenkezőleg, megőrizzük és továbbfejlesztjük mindazokat a haladó és demokra
tikus elemeit, amelyeket népünk erkölcsi tapasztalata magában foglal és jól 
kiegészíti osztályerkölcsünk alapjait. Ilyenek a munkában tanúsított lelemé
nyesség, a hazaszeretet, a közösségi magatartás, amelyek a szocialista épités 
során uj tartaloméi telitődnek.

A rcrvanticizált, múltba forduló, archaizáló nézet ellenlábásának lehet te- 
kitneni azt az álláspontot, amely a történelem menetét a puszta szükségszerű 
mozzanatok összegének nyilvánítja. Éhben a felfogásban a múlt és jelen tár
sadalmi korszakváltása kizárólag a fatalisztikus szükségszerűség alakját öl
ti, amely olykor-olykor a marxista propagandánkban is feltűnik. így azonban 
a politika minden lépése, a tévedéseink, hibáink is a szükségszerűség lánc
szemeivé válnak, s felmentve érezhetjük magunkat a tetteinkkel szembeni fele
lősség, cselekedeteink közvetkezményei alól.

A személyikultusz idején ezen az elvi alapon került sor‘mindenféle kri
tika felfüggesztésére a művészetben, a tudományban és a propagandában, indult 
meg a korszak egyértelmű heroizálása, amelynek antimarxista jellege és káros 
következményei ma irér közismertek. S nem hallgathatjuk el, hogy a marxista 
történetszemlélet mai polgári ellenfelei éppen a fenti torzulásokra hivatkoz
va próbálják ideológiánkat a tudománytalan historicizmus gyomjába keverni és 
igy korszerűtlennek nyilvánítani.

Többszörösen is hibás és veszélyes az a nézet, amely nem veszi figye
lembe azt, hogy minden kor népei, osztályai, emberei előtt álltak reális 
választási lehetőségeik is, hogy a kor kínálta lehetőségek közül ki tudnák-e 
választani a legoptimálisabb alternatívát, hogy melyiket és milyen követke
zetességgel valósították meg a tudatukon és a meggyőződésüktől hajtott cse- 
lékedeitiken múlott. Hiszen az emberiség maradandó alkotásai éppen azokban 
a "törtére Imi pillanatokban" jöttek létre, amikor a korszak emberei a kínál
kozó társadalmi, gazdasági, poltikai, tudományos és művészeti lehetőségek 
maximumát valósították meg, vagy készítettek elő.
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Nem véletlen, hogy a tömegek marxista szemléletformálásának fontossága 
a vonatkozó párt- és állami dokumentumokban, ideológiai- és művelődési hatá
rozatokban is megkülönböztetett hangsúlyt kapott. A KB 1976. október 26-i, a 
pártpropaganda soron lévő feladatairól szóló határozata - a számottevő ered
mények elismerése mellett - rámutat a történelmi szemlélet és a dialektikus 
gondolkodásra való nevelés gyengeségeire, s megjelöli a fejlesztésével kap
csolatos feladatokat. "A pártpropaganda a számottevő előrehaladás ellenére 
nem elég hatékony, a nevelési célok megvalósításában hiányosságok vannak. Ez 
különösen a történelmi szemléletre és dialektikus gondolkodásra való nevelés
ben tapasztalható. Nem használtunk ki megfelelően minden lehetőséget a mate
rialista világnézet elterjesztésében és elmélyítésében sem. Előfordul,hogy 
bizonyos kérdéseket tértől és időtől elszakítva magyaráznak, non tudják élet
szerűen kapcsolatba hozni azokkal a bonyolult viszonyokkal, amelyek között 
szocialista eszméink fokozatosan és tendenciaszerűen megvalósulnak, s ennek 
következtében a tanultak olykor non egyeznék a mindennapi tapasztalatokkal. 
Gyakori a szocialista viszonyok között jelentkező ellentmondások figyelmen 
kivül hagyása, illetve dogmatikus, tehát non marxista kezelése. A marxista 
társadalomtudományi kutatások eredményei - egyes kérdések megítélésében je
lentkező bizonytalanság miatt - viszonylag lassan épülnék be az oktató-tevé
kenységbe, illetve abban helyet kapnak nem kiforrott nézeték is." /1/.

A határozatban megjelölt hiányosságok felszámolásának és a fejleszté
sével kapcsolatos feladatok megoldásának egyik legfontosabb feltétele az, 
hogy ezeknek a kategóriáknak a tartalxiát mi kutatók és oktatók is helyesen, 
egységesen értelmezzük. Elemeznünk kell tehát a marxista történeti szemlélet, 
a dialektikus gondolkodásmód elvi tartalmát, meg kell találnunk a fejleszté
sének és a tömeges terjesztésének legjobb módjait. Ez szükségessé teszi a 
marxista gondolkodásmód előtörténete pozitív elemeinek és korlátainak átte
kintését, a mai reakciós burzsoá-szemlélet bírálatát, a saját hibás nézete
ink kritikáját és a helyes dialektikus materialista álláspont tartalmának, 
pozitiv kifejtését.

A történeti szemlélet egyik előfeltétele, hogy e gondolkodáanódot is az 
adott társadalmi - gazdasági - szellemi viszonyoktól függő történeti fejlő
désben vizsgáljuk. A historizmus a Marx előtti gondolkodók szánéra nem volt 
idegen. Az antik bölcselők, köztük Platon és Arisztotelész, történetírók pl. 
Heredotosz és Tacitus, kiemelkedő Írók, művészek is vizsgálták a társadalmi 
változások okait és összefüggéseit,de ezeket többnyire csak az esetlegesség 
szférájában, egyedi cselekvésekben, az emberek jellemvonásaiban látták. Ez 
ugyan lehetővé tette számukra az egyes események bizonyos részeinek jobb meg
értését, de távol maradtak azok mélyebb és átfogóbb megértésétől.

Az európai középkor uralkodó gondolataiban az evilági történeteket ki
zárólag a képzelt tulvilági hatalmak irányították, az enberi értelmet megha
ladó teleologikus szempontokkal magyarázták. Ennek a történetszemléletnek mo
dernebb változatai a mai neotcmizmusban és a teilhardizmusban élnek tovább.

A történetiség vallásos-teleologikus értelmezésén ütött rést - az uj 
társadalmi erők hatására kibontakozó - polgári eszmerendszer, a tudomány, az 
irodalom és a művészet, amely a földi események tulvilági mozgatója helyébe, 
igaz nem a tömeget, de a nép irányítására hivatott hőst, a nagy embert állí
totta. A humanisták által erjedésnek indult történetszemlélet a nagy francia 
felvilágosítok és kiemelkedő kortársaik gondolatvilágában teljesedett ki.Esz-- 
mevilágukban a saját történelmét formáló ember mellett már szerepet kap a kül
ső térrészét, annak részeként értelmezett társadalmi viszonyok, sőt megsejtet
ték - különösen Diderot - az alacsonyabbtól a magasabbrendühöz való átmenet
ként értelmezett haladás törvényét is. A francia restauráció korának történé
szei pedig már a haladás forrásáról, a társadalmi ellentmondásokról, az osz
tályok harcáról beszélnek.
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A konkrét emberi szituációk, történelmi konfliktusok, összeütközések, 
drámai erőfeszítések konkrét elemzésének elhanyagolása, a fejlődési tör
vény elvont értelmezése oda vezet, hogy a társadalmi haladás szükségsze
rű mozzanatai a szemléletünkben e folyamat fölé kerülnek, s mint valami 
külső és végső célként jelennek meg. "A teleoligikus szemlélet ott lép be, 
ahol magukat a konkrét formákat megadott sorrendjükben mint egy eleve elren
delt irányt tételezzük eleve szükségszerűnek, s ezzel a menetrenddé 1 eleve 
kizárjuk a környezetet, a körülményeket, s a világtörténelem már realizáló
dott útját és tartalmát meghatározott szemléletmódban külső, transzcendens 
elemként hozzuk vissza és erőltetjük rá az eleven történelmi mozgásra. Ez
zel a valóságos történelem helyett külsődleges, reformált történelmi folya
mat lesz, amely végső kifutásban célokat keres és bennük nyugvóponthoz jut." 
/5/.

Ez a nézet a történelemtanításunkban és a marxista propagandánkban is be- 
szüremlik, főként úgy, hogy a kommunista társadalom - és embertípus a törté
nelmi fejlődés "végső célja". A történelemnek azonban nincsen célja, létezé
sének nyilt vagy burkolt feltételezése ellentmond a marxista filozófia kon
zekvens monista világmagyarázatának. A történelmet nem egy előtte, vagy fölöt
te lebegő cél, hanem a gyakorlat hajtja. Az emberek cselekedeteikben sohasem 
a történelmi ideálokat követik, hanem az általuk létrehozott társadalmi-embe
ri lehetőségeket váltják valóra. így a szociallsta-kamunista társadalom sem 
az eszmények beteljesülése, hanem az uj és újabb lehetőségek létrehozása és 
azok maximális kihasználása. Marx és Engels Írják: "A kcttmunizmus a mi felfo
gásunk szerint nem állapot, amelyet létre kell hozni, nem is eszmény, a- 
melyhez a valóságnak hozzá kell majd igazodnia. Mi kommunizmusnak azt az 
é lő mozgalmat nevezzük amely a mai állapotot megszünteti... A kommunizmus 
egyáltalán csak mint "világtörténelmi" lét lehetséges__" /6/.

Ebből világosan adódik az a következtetés, hogy a kommunista embertípus 
sem jellemezhető előre pontosan behatárolt személyiségjegyekkel, a befeje
zettség cinkéjével, hanem inkább olyan emberről van szó, aki élni tud a tár
sadalom által nyújtott egyre bővülő lehetőségekkel, s saját képességeit össz
hangba tartja a közösség szükségleteivel, vagyis folyamatosan és bővítetten 
termeli újra önmagát. Olyan történelmi processzusról van tehát szó, amely nem 
egyszerűsíthető arra, hogy "ez a harc lesz a végső", sem arra, hogy "holnapra 
megforgatjuk az egész világot", hanem újabb és újabb problémákat termelő és 
megoldó folyamat.

A marxizmus az emberiség történelmét mint az ember történelmi önéletre- 
hozásának folyamatát fogja fel, úgy mint az emberi világ totalitásának kibon
takozását és fejlődését, a korábbi totalitásból egy másik totalitásba való 
átmenetét. Ezt azért hangsúlyozzuk ismétléssel is, hogy ráirányítsuk a fi
gyelmet annak a - propagandánkban is fellelhető - nézetnek a korlátáira, a- 
mely a történetiség elvét kizárólag a társadalom jelenségeinek magyarázata
ira szükiti.

Vannak, akik azt hiszik, hogy a dialektika törvényei egyetemesek,a tör
ténetiség elve pedig csak a társadalom történetére vonatkozik. Ezzel széniben 
Marx és Bigels ezt Írják: "Cak egyetlenegy tudományt ismerünk: a törénelem tu
dományát. A történelmet két oldalról lehet szemügyre venni;természet történe
tére és az emberek történetére lehet felosztani. Âmde a két oldalt nem szabad 
elválasztani; ameddig emberek léteznek, a termeszt története és az emberek tör
ténete kölcsönösen feltételezik egymás." /7/.

A történeti szemlélet leszűkítésre a társadalomra, sérti a világ anyagi 
egységére vonatkozó alapelvünket, a totalitáskoncepciónkat, s metafizikusán 
leválasztja a dialektikát a történetiségtől, amellyel valójában nem is lehet
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a marxizmus talaján maradni.A társadalom, az ember a természettörténeti fo
lyamat folytatása "...a természet igazi feltámadása, az ember végigvitt na
turalizmusa és a természet végigvitt humanizmusa.” /8/.irta Marx. "Maga a 
történetirás - folytatja - csak mellékesen van tekintettel a természettudo
mányra, mint a felvilágositásnak, hasznosságnak, egyes nagy felfedezéseknek 
a mozzanatára. ...De annál gyakorlatibban nyúlt bele a természettudomány 
az ipar révén az emberi életbe és alakította azt át és készítette elő az em
beri emancipációt... Az ipar a természetnek és ezért a természettudomány
nak valóságos történeti viszonya az emberhez." /9/.

Marx gondola tmenetéből, de a modem természettudomány eredményeiből is 
világosan kirajzolódik a történetiség egyetemes jellege,az, hogy az élette
len - és az élq természetben, a társadalomban és a megismerés folyamatában 
egyaránt jelen van.

A valóságnak, a mozgásnak azonban különböző szintjei vannak, s minthogy 
a társadalom az anyag legmagasabbrendü mozgásformája, igy evidens, hogy "a 
történetiség tartalmilag leggazdagabb, szintjében pedig a legmagasabb formája 
a társadalmi szférában valósul meg. A történelem a történetiség legma
gasabb szintje." /10/.

Ez persze non indokolhatja azt, hogy a történeti szemlélet formálását csak 
a társadalomra szűkítsük, ellenkezőleg, ha a történetiség egyetemes, akkor a 
neki megfelelő gondolkodásmód kialakításában nemcsak a történelem- és más tár
sadalomtudományoknak, a marxizmusok ta tásnak, hanem a különböző természettudo
mányoknak, sőt az irodalcmak, a nüvészeteknek is részt kell vállalniuk, ele
get téve a "mindenséggel mérd magad" szép parancsának.

Ahogyan a természet és tárdadalom nem külchithetők el egymástól, ugyan
úgy a történeti és a dialektika is egységet alkotnak. Hiszen a dialektika 
objektive is magában foglalja a mozgás, a változás, bizonyos értelemben a 
fejlődés tényét, a dialektika törvényei pedig maguk is történetiek. Ezért a 
történetiség nem más mint a dialektika egyik sajátos megnyilvánulása és alkal
mazása. A dialektika egyik alapkövetelménye éppen az, hogy a dolgok, különbö
ző viszonyok megértése nem épülhet kizárólag a jelenlegi állapotuk, helyzetük 
elemzésére, hanem magában kell foglalnia kialakulásuk, történetük vizsgálatát 
is.

Ezzel egybehangzóan Írja Elekes la jós: "Történelmi gondolkodáson nem pusz
tán a történelmi tények vagy az ezekről folytatott elmélkedések többé-kevésbé 
alapos ismeretét vagy ezek többé-kevésbé rendszeres felhasználásának »érvként 
való alkalmazásának készségét, képességét értjük. Elsősorban a gondolkodásmód
nak azt a történelmi tények és összefüggések elemzésén iskolázott vállfáját 
értjük rajta, amely arra képesit és ösztönöz, hogy minden jelenséget összefüg
géseiben, keletkezésében és változásában, vagyis történeti fejlődésében,törté
nelmi módon és ennek megfelelő szemlélet birtokában, röviden: történelmileg 
vizsgáljuk. A történetiségnek,a történelmi gondolkodásmódnak ilyenképpen ér
telmezett formáját méltóan tartják a marxizmus-leninizmus egyik jellegzetes
ségének. Természetesen nem akármilyen történetiségről, nem a történelmi szem
lélet és magatartási mód akármilyen formájáról van szó. Csak arról az egy, a 
jelenségek dialektikus materialista értelmezésén alapuló történelmi felfogás
ról és módszerről, amely a marxizmus-leninizmus tudományosságának nem csupán 
integráns eleme, hanem egyben kitüntető megkülönböztető ismérve is." /11/.

A történetiség mint ismeretelméleti-metodológiai elv azonban csak akkor 
lehet tudományos, ha ontológiai alapja van, ha a dolgok, folyamatok valóságos, 
tehát objektiv történelmi voltát fejezi ki. Ezért a marxista történeti szemlé
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let kiindulópontja a valóság, annak dialektikus, történeti jellege objekti
vitásának elismerése. A történetiség marxista fogalma tehát - az ontológiai 
elsődlegessége alapján - az ontológiai és a gonoszeológiai egységre épül, a- 
melynek tartalma a mozgás, létformája pedig a tér- és időbeliség. Ilymódon a 
történetiség átfogó értelemben nem más, mint a valóság folyamatszerü létezé
se: a tér-idő viszályok dinamikájában végbemenő specifikus mozgás, genetikus 
folytonosság, amely a keletkezés és a pusztulás dialektikája alapján valósul 
meg /12/. A történeti szemlélet pedig ennek az objektiv folyamatnak a szubjek
tív, tudati képe, tanulmányozásának megértésének orientáló, módszertani alap
elve, amely a marxista-leninista elmélet és politika egészét áthatja.

Marx a kapitalizmus lényegét és történelmi helyét elemezve ezt irja: 
"...módszerünk megmutatja azokat a pontokat, ahol be kell lépnie a törté
nelmi szemléletnek, vagyis ahol a polgári gazdaság mint a termelési folya
mat pusztán történelmi alakja túlmutat magán a termelés korábbi történelm 
módjaira... A termelési viszonyok történelmisége létrejött viszonyokként 
való helyes szemlélete .és levezetése mindig olyan első egyenletekre vezet, 
amelyek egy, a rendszer mögött levő írultra utalnak. Ezek az utalások, a je
lenleginek a helyes felfogásával együtt, nyújtják azután a kulcsát a múlt 
megértésének is... Éppigy ez a helyes szemlélet másrészt olyan pontokhoz ve
zet, amelyeken a termelési viszonyok jélenlegi alakjának megszüntetése - és 
ilymódon a jövő körvonalainak előrevitetitése, létrejövő mozgás jelződik. Ha 
egyrészt a polgárit megelőző fázisok mint csak történelmi, azaz megszün
tetett előfeltételek jelennek meg, a termelés mostani előfeltételei viszont 
már önmagukat megszüntető és ezért egy uj társadalmi állapot történel
mi előfeltételeiként tételező feltételek." /13/.

A nuit, a jelen és a jövő egységbe látása tehát a marxista történeti 
szemlélet egyik legfontosabb követelménye. Ez a szemlélet azonban csak úgy 
lehet igazán hatékony, ha kellő tudományos fedezet, konkrét valőságismeret 
van mögötte. Klasszikusainknál a történeti látásmód ugyanis nem az elmélet 
és a gyakorlat fiktiv kapcsolatát, hanem a valóság mély és sokoldalú elemzé
sét jelentette. Lenin irja: "A marxizmus egész eleme, egész rendszere azt 
követeli, hogy minden tétele csak /Alfa/ történelmileg: /Béta/, csak más té
telekkel összefüggésben: /Gamma/ csak a konkrét történelmi tapasztalatokkal 
kapcsolatban vizsgáljuk." /14/. "A konkrét azért konkrét - hangoztatja Marx -, 
mert számos meghatározás összefoglalása, tehát a sokféleség egysége”. /15/.

A valóság helyes gondolati képe tehát nem a definiciók túlburjánzása, 
amely mellékesen szólva merev logikai folyamattá szükiti a történetit -, de 
az adatok halmaza sem, amely mögött rejtve marad a lényeg, hanem a "logikai 
konkréthoz" való felemelkedés, az, hogy minden bonyolultságot .és ellentmon
dásosságot., folytonosságot és megszakitottságot figyelembe véve elemezzük az 
adott helyzetet, fejlődési tendenciákat, hogy helyes cselekvési alternatívá
kat vonhassunk le belőlük.

Sokan a-gondolatiság mélységét tekintik absztraktnak, valójában nem ez, 
hanem a konkrét elemzést nélkülöző leegyszerüsitések, olyankor az érthetőség 
lobogója alatt jelentkező laposságok képezik az absztraktat, mert a valóság 
alapos megértéséhez semmi közük sincs.

Hamis tehát az un. re fontpedagógia vagylagos kérdésfeltevése: konkrét 
ismeretek vagy önálló gondolkodás? - Inkább a kettő szintézisére kell töre
kednünk. Az ismeretek tekintetében is olyan szintézisre, amely mögött a ter
mészeti-társadalmi-tört éne Imi totalitás áll, s a központi rendező elvét a 
történetiség képzei, minthogy csakis ez a szanlélet képes helyesen orientálni, 
az ember társadalmi cselekvését. De nem az oktatásunkra ma még jellemző sé
mát iznus, vagy faktológia útvesztőiben, hanem úgy, ahogy Lenin gyakran han
goztatta: a konkrét helyzet konkrét elemzésének folyamatában. Valamennyi is-
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meretet úgy kell tanítanunk, mint amelyek az enberi történelem sörén kelet
kezett problémák megoldási eszközeiként és eredményeiként jöttek létre', s a 
világnézeti kérdésfeltevések és válaszok sem mások, mint a társadalmi küzdel
mek szülöttei, hajtóerői.

A történeti szemlélet tudatos kialakításában a művészetnek - különösen 
a szépirodalomnak - a tudományokkal egyenértékű és nélkülözhetetlen szerepe 
van. "A reprezentativ nü az enberi ség fejlődésének sorskérdéseit, forduló
pontjait, ember és világ viszonyának dilemmáit fogalmazza meg. Ezért és ez
által az ember történelmi öntudatának niivészi dokumentuma. A klasszikus rrii- 
vészet remekeiből a befogadó "visszaolvashatja", történelmi öntudatának elemé
vé asszimilálhatja a megtett fázisait. A művészetben pedig a mát mint a teg
nap következményét és a holnap előzményét élheti át. Azaz az erre koncentrá
ló esztétikai nevelés "a világtörténelmi szinten való élés" iskolája" /16/.
Az egyént állásfoglalásra, döntésre kényszeríti, bevonja a nagy sorskérdések 
formálásába, a közösség részévé integrálja és a társadalmilag-történelmileg 
elérhető teljesség felé kerekíti.

A sokoldalú szilárd ismeretek a történeti szemlélet elengedhetetlen ele
met! képezik, a lényege azonban mégsem ebben, hanem inkább a gyakorlati cse
lekvést orientáló funkciójában van, abban,hoqv;társadalmunk tagjainak tudatá
ba hatolva kapcsolatba kerül egyéni céljaikkal, tevékenységükkel, s igy annak 
szocialista motiválójává válik. Következkésképpen a marxista történeti szemlé
let egyben "cselekvési program is, a mult-jelen felmérése és a jövő meghatáro
zása formájában az enberi szabadság gyakorlása, a többtényezős jövő alávetése 
az akart jövő világának." /17/. Túllép a múlt és a jelen a puszta magyarázatán, 
s a jövőt megvalósító forradalmi gyakorlat jegyében a világ "megváltozatását" 
veszi célba. Ezért a történetszemléletünk valódi formálója és igazi valósá
ga a társadalmi gyakorlat.

A történelem ugyan objektiv folyamat, a társadalmi-történelmi kérdéseket 
is a történelem veti fel, de az emberek csinálják, válaszolják és valósítják 
meg őket. A történelmi lehetőségek valóra váltása azonban különböző szociális 
csoportok, osztályok szükségleteihez, érdekeihez kapcsolódik. Az alternatívá
kat viszont csak az az osztály képes a maga érdekeinek megfelelően eldönteni, 
megvalósítani, amelynek megfelelő tudati és szervezeti ereje van ahhoz,hogy 
az alternatívákban mint gyakorlati hatalom lépjen fel. S a maxista történeti 
szemléletnek - éppen a gyakorlati meghatározottsága miatt - elengedhetetlen 
vonása pártos irányultsága.

A marxista pártosság lényegileg a munkásosztály érdekeivel egybefogott 
elmélet és gyakorlat belső egysége. Marxista értelembn nem lehet tehát, igazán 
pártos az, aki nem vállalja a gondolkodás, a megértés terhét, de az sem, aki 
azt hiszi, hogy a történeti szemléletünk végterméke a fogalom, s elfordul a 
gyakorlattól. Szemléletünkben a tudományos elmélet, a gyakorlat és a pártos
ság szerves egységet alkotnak.

A marxista pártosság azonban nemeseik egyszerűen osztálytendenciát fejez 
ki, hanem a tudományos igazság objektivitásán alapuló állásfoglalás is. Tar
talma szintén történeti, minthogy "a munkásmozgalom és a szocialista világ- 
rendszer erősítésével párhuzamosan, a munkásosztály mindinkább egyetemes ér
dekű feladatokat tűzhet gyakorlatilag is napirendre." /18/. Harca egyben össz
népi, nemzeti és egyetemes enberi érdekek érvényesítéséért folyik.Ahogyan fej
lődik a gyakorlat - az alapelvek folytonossága mellett - változik az elmélet 
is, és minél jobban megvalósul az elmélet, annál inkább nemcsak az elmélet tük
rözi a gyakorlatot, hanem a gyakorlat is az elméletet.



A szocialista gyakorlat azonban sohasem juthat a befejezettség állapo
tába, mivel az uj társadalmi berendezésnek éppen az "előrehaladás", /19/, 
a forradalmi nyitottság az alapelve. Marxnál - ahogyan erre már utaltunk - 
a kcratunizims nem állapot, nem végcél, vagy eszmény, hanem a történe Imi-em
beri lehetőségek szakadatlan termelése, bővítése és megvalósitása. S az el
méletünk is csak úgy tud valóban tudományos forradalomelmélet maradni, ha 
nem merevedik meg, fa minden irányban nyitott marad.

Marx Írja: Az én dialektikus módszerem nemcsak különbözik alapjában a 
hegelitől, hanem ennek egyenes ellentétele... mert meglévő pozitiv megérté
sébe tagadásának, szükségszerű elmúlásának megértését is belefoglalja,minden 
keletkezett formát, a mozgás folyamatában, tehát múlandó oldaláról is felfog, 
sertmi előtt nem hódol, lényegében kritikus és forradalmár." /20/. "A tudomány
ban Marx történelmet mozgató, forradalmasító erőt látott." /21/ - jegyezte meg 
Marx életművét értékelve Engels.

A tudományos elméletnek az a feladata, hogy a változó valóságból kiol
vassa az objektiv lehetőségeket, fejlődési tendenciákat, s feltárj a a cselek
vés széles mezejét a gyakorlat számára.

Lenin a rarxizimst jellemezve irta: "Annak az ellenál 1 hatatlan erőnek, 
amely az egész világ szocialistáit ehhez az elmélethez vonzza, éppen az a 
titka, hogy a marxizmus a szigorú és rragasabbrendü tudományosságot /mint a 
társadalomtudomány legfejlettebb foka/ egyesit! a forradalmisággal, és nem 
véletlenül egyesit!, nemcsak azért, mert e tani tás alapitója egyesitette ma
gában a tudós és a forradalmár tulajdonságait, hanem mert magában az elmélet
ben egyesíti, bensőleg és elválaszthatatlanul. Mert itt az elmélet egyenes 
feladatául, a tudomány egyenes céljául tűzte ki azt, hogy segítsen az elnyo
mottak osztályának valóban lejátszódó gazdasági harcában". /20/.

A marxista történeti szemlélet elvi tartalmának tehát igen fontos, ta
lán a leglényegibb eleme éppen a kritikai magatartás, a fcrradalmiság, mint
hogy ebben jut kifejezésre a gyakorlati, funkcionális oldala, valóságba va
ló átmenete. S a szocializmus a kritikai-magatartás legjobb talaja, mert a 
forradalmi gondolkodás és cselekvés ennek a társadalomiak a tipikus létfor
mája, ezért mint fejlődésnek előfeltételét meg is követeli azt. Hiszen a szo- 
cializnus - s ezt a marxizmus-leninizmus klasszikusai nem győzték hangsúlyoz
ni - nem befejezett, egyszer s mindenkorra adott dolog, hanem a jövő szünte
len gondolati és gyakorlati termelése.

A forradalmi gyakorlat természetéből következik, hogy sohasem koifláto- 
zódhat a jelenre. Ellenkezőleg. "A cselekvésnek olyan átgondoltsága, érett
sége, amely a szocialista viszonyokat úgy akarja állandósítani, hogy ugyan
akkor nem konzerválja egy adott szinten, hanem az elértnek a jobb, 
magasabb szinten való meghaladására törekszik. A forradalmiság a szocialista 
társadalom fejlődésének törvénye, ... a munkásosztály, az újért küzdő embe
rek gondolkodásának és magatartásának alapelve, anely, a történelem szük
ségleteiből és lehetőségeiből adódó feladatokat radikálisan oldja meg, 
úgy, hogy a társadalmi haladást optimálisan elősegítse." /22/.

Ez a magatartás napjainkban mindenekelőtt az itt és a most u.n. apró fel
adatainak jó megoldását jelenti. "Harc ez a saját végességünk ellen, ez elmú
lás ellen... Küzdelem azért, hogy kivívjuk munkánkkal helyünk a világba, az 
emberek szivében, megbecsülésében; a megmaradást - ha közvetlen, névtelenül, 
pusztán az elvégzett munka tovább öröklődő néma jelén át is - a körülöttünk 
élők, s az utánunk jövők jó emlékezetében. Törekvés ez arra, hogy beleolvad
junk ily íródon mintegy a nagunk létével is a végtelen egészbe: az emberiség
be; nyugalmat leljünk, ha nem is a vágyott,s elérni nem birt messzi teljes
ségben, de annak biztató, vigasztaló, szép előképében: a másokért való hasz
náló létben." /23/.

- 242 -
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A történelmi jelenlét, a használni akaró igyekezet, a valóságot és ön
magunkat formáló erőfeszítéseink, a célt-, eszközt hamisitó jobb- és balol
dali opportunistákkal folytatott pörlekedéseink egyben a szocialista haza- 
fiság és internacionalizmus megvalósulását is jelentik. Ezért a történeti
ség marxista elve belső kapcsolatban áll az otthont teremtő szocialista ha
zai isággal és az összemberiség hajlékát épitő internacionalizmussal.

Elemzésünk témája tehát nem elvont katedra-professzori kérdés, hanem i- 
gen jelentős társadalmat-embert formáló probléma, amelynek éppen ezért igen 
fontos nevelési konzekvenciái is vannak. Mindenekelőtt az, hogy az oktatás, 
a nevelés minden szintjén és formájában tudatosan segitsük az ifjúság,a leg
szélesebb tömegek gondolkodásában kialakítani a marxista dialektikus és tör
téneti személetet.

Ez szükségessé teszi, hogy egységbe mutassuk be a történelem menetéből 
kiboruló objektiv lehetőségeket és az ezeket létrehozó, megvalósító cselek
vő emberek elképzeléseit, törekvéseit. E kettős megközelítés egysége bizto
sítja, hogy a társadalmi folyamatokat, egyes szituációkat ne az egyéni ro
kon- vagy ellenszenv, hanem a tényleges cselekvési feltételek és reális le
hetőségek alapján értékeljük. Úgy, hogy a történelem törvényszerű folyamat, 
amely szükségszerűen a szocialista-kcrtnunista társadalom felé tart, de ez 
csakis a társadalmi osztályok és kultúrák harcán keresztül, az emberek egyé
ni erőfeszítésein át valósul meg. A történeti folyamat objektiv "logikájá
nak" megismeréséből meritjük azt a tudatosságot, amely elméletileg megala
pozza a küzdés értelmét, a bizonyosság érzését, azt a lelkesedést, amely a 
forradalmi változások idején a heroikus cselekvés kifogyhatatlan forrása.

A történeti szemlélet igy óriási társadalmi-egyéni erőforrássá válik, 
mert az individuális létet a korábbi nemzedékek tapasztalataival gazdagít
ja, annak folyamatába helyezi, s kialakítja az emberekben a társadalmi ér
zékenységet, felelősséget. Azt a képességet, hogy a történelem örök-friss 
hullámveréseiben felismerjék és megszeressék azt, ami pozitív előjellel meg
újul és készül, hogy felelős tevékenységükkel ezek létrejöttét maguk is elő
mozdítsák. Hogy alakuljon ki bennük a mindenben való illetékesség tudata, a 
tőlük legtávolabbinak látszó hibák személyes sérelmezése és a leküzdésükben 
való szenvedélyes részvétel igénye.

Erre napjainkban és a jövőben mind nagyobb szükség lesz, mert a szocia
lista épités során a problémák nem megszűnnek, hanem átalakulnak, finomod
nak és sokasodnak. Most is szorítanak még bennünket az életfeltételek elég
telenségei, a demokratizmus itt-ott feltűnő "egyszemélyes" formái, a fogyasz
tás demonstrativ torzulásai, a látszattevékenységek különböző formái, a kicsi
re nem adók nagyképü közönye, pusztán a színes céltalanság végleteiben hányó
dó mának élés, a társadalom pórusaiban levő magányos szigetek, az elhaszná
lódott és dekadens erkölcsi maradványeb és a nyálfröcsögő sznobizmus, a kol
lektívák életét felbonygató káros indulatok és a szomszédságban lévő tudat
lanság.

Ezekkel hittel és haraggal szembenézni, vállalni, hogy ki-ki a maga he
lyén mozdítson, javítson valamit a valóság és önmaga elrontott szerkezetén, 
azt jelenti, hogy a marxista szemléletmód a környezetünkhöz és a jövőhöz való 
személyes viszonyunkká vált. József Attila költői hitvallásának szép szavai- 
val: "Nincs alku - és hadd legyek 

boldog!
Másként akárki meggyaláz."
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Időbeliség és struktúrák a történelemben 

Dr.Tóth Tibor

Mindaz, ami a hozzászólás cime alatt tartalmilag értendő, olyan széles 
ivü, hogy a rendelkezésre álló lehetőségek között azt aprólékosan, részlete
sen kifejteni képtelen vállalkozás lenne. Nem kevesebbet fog át az iv, mint 
azt,ahogy ira is és az ember saját múltjában is gondolkodott a történések, e- 
semányek tartamán és egyidejűségén. Az alábbiak szükségképpen nagyon vázla
tosak, majdnem tézisszerüek lesznek, nem logikai konstrukciók megalkotását, 
hanem pusztán ilyenek generálását szeretnék szolgálni.

A történeti megismerés legfontosabb feladásra váró metodológiai és el
méleti nehézsége - úgy tűnik - a különféle gazdasági, társadalmi, elméleti 
struktúrák időben való elgondolása. Nem kétséges, hogy a társadalmi-törté
neti mozgások egyik legáltalánosabb "foglalata" az egységes vonalú és visz- 
szafordithatatlan "idő". Az ezzel egyenértékű másik dimenzió az a tér,amely
ben a történések időben lejátszódnak, s ezek eredményeként maga a tér is vál
tozik. Ez a változás természetesen nem a terek halmazán belül játszódik le, 
hanem az a halmazt jellemző, s igy ezzel a megismerés szempontjából nagyjából 
azonos értékű attribútumaiban.

A két dimenzió kölcsönhatását - anélkül, hogy természettudományi törvé
nyek társadalmi transzplantálásának "bűnébe" esnénk - feltételeznünk kell. 
Vagyis "minden térállapotot olyan minőségnek kell felfognunk, amelyet egyút
tal vele adekvát idődimenzió jellemez. Minden horizontális, térszerkezeti 
vizsgálatunk más és más, önálló idejű jelenségek halmazát tárja elénk. A tör
ténések egymásközti viszonya, egymáshoz viszonyított különbsége döntően idő
beliségük különbözőségéből ered. Nem kétséges, hogy a társadalom időbeni moz
gásának tartalma, iránya egy és oszthatatlan. Mint Toynbee irja: "A primitiv 
társadalmak civilizációkká válásának mértékét megadja a napjainkban egymás 
mellett létező két társadalom fajta közti különbség." Akár azonos időben szem
léljük a tér különböző pontjainak eseményeit, akár az időbeli fejlettség sze
rint válogatott események mozaikjával fedjük is el a történések terét, minden
kor tér-idő jelenségekkel, típusokkal dolgozunk.

Az emberi gondolkodás történetének forrásai azt mutatják, hogy a törté
nések tér-idő típusainak, struktúráinak érzékelése, következésképpen a leírá
sukra irányuló törekvés valószínűleg egyidős a tudatos emberi gondolkodással.
A múlt tudat legeirpirikusabban az ember számára saját életének folyamat jelle
ge miatt kézenfekvő, s ahhoz, hogy a társadalom eltérő térformáiról is tudo
mással bírjon a hajdani ember, elég volt szülőhelye határait átlépni. A Föld
közi-tengert^ Pontos Euxeinost keresztülhajózó kereskedő hellásziak egész ta
pasztalati világa halmozódott föl Hérodotos, Thukididés, Polybios és másfelől 
Strabon munkáiban.

Külön-külön adott volt tehát mind az időbeliség tudata, mind pedig a 
térérzés, a kettő azonban non kapcsolódott össze. A történések rendszere egy- 
ismeretlenes maradt az emberi empíriából leképezett kezdet és vég közti mutá
ciók feltételezett egymásutánjából eredően. A pythagorasi matézis rendszeré
nek, a különböző szintű, egymásra épülő harmóniák világának e gondolkodásmód 
kialakításában valószínűleg különösen nagy jelentőséget kell tulajdonítanunk. 
Enpedoklész csodálatosan szép költői leírása a "Viszály" és "Szerelem" szim
bólumaival értelmezett harmóniatipusokról valószínű az egyik csúcspontja volt 
a társadalom és természet múltjáról és jövőjéről való görög gondolkodásnak!Nem
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lesz talán felesleges, ha a párhuzamosság kedvéért felemlítjük, hogy a 11-13. 
század neokonfuciánus filozófiája a T'ai esi /abszolút/ modulációit hasonló
an a görög gondolkodáshoz a Yin /statikus, nyugalmi állapot/ és Yang /a dina
mikus mozgás állapotának/ ritmikus egymásutánjaként fogta fel./.

A hellén, majd a másodlagos hellénisztikus kultúrákból kinövő középkori 
gondolkodás a már kialakult nuit- és tértudathoz nem tudott hozzátenni. A 
késő platonista Philon nyomát viselő János-evangélium nevezetes bekezdése 
még egységbe képezi le a világot - "Minden ő általa lett, És nélküle sarud 
sem lett, Ami lett. Benne élet volt. És az élet volt az emberek világossága." 
/János 1. 3-4./ - de a klasszikus neveltetésü hippói Ágoston szánéra a meg
változott körülmények kihívására a nehezen megkinlódott válasz /lásd Vallo- 
másait/ a világ megkettőzése lett. Empedoklész világa úgy mozog időben, hogy 
ezáltal a célok meg nem szűnő sorát valósítja meg. Ágoston egyetlen célkitű
zésével szükségtelenné teszi az időt, s helyére az egyetemes teret állitja. 
Képletesen úgy fogalmazhatnánk, hogy az emberi gondolkodás függőleges tenge
lyét 90 fokkal elfordítja, s az igy kapott egyetlen tengelyen az origótól 
balra és jobbra csak az origótól függő, de egymáshoz viszonyítva diszjunkt 
jelenségek helyeződnek el. Tegyük hozzá, hogy a gazdasági és társadalmi szem
pontból döntően rurális Európa igényeit ez a gondolati modell a legteljesebb 
mértékben ki is egészítette.

Vállalva azt, hogy sokszor hallott közhelyet isrétlünk meg, azt kell mon
danunk, hogy az időtlenség görcsét is a reneszánsz kezdte oldani. 
Tette mindezt azért, hogy. a társadalom és gazdaság téreloszlásában írutatko- 
zó különbségekre racionális magyarázatot találjon. Oksági rendszerében ugyan 
az egyes tértipusok geográfiai tényezői voltak a döntőek /Bodin/, de szükség
képpen kelett idővariánssal is számolnia. Ez a klasszikus gyökéren nőtt uj 
szemléleti rendszer a csúcsát alighanem Gianbattista Vioo rriiködé seben érte 
el azáltal, hogy Vioo ismeretes modelljében a történetileg egymást követő 
struktúrákat nemcsak egymás mellettinek, hanem egymás utáninak is leirta.
A felfedezett természeti világ bűvöletében élő reneszánsz ember számára a 
természet történései, időbeli mutációi jelentették a példát, s a folyamato
san észlelt ciklikusság a társadalmi viszonyokra is vonatkoztathatónak lát
szott. Mindenképpen Vioo-tól kell eredeztetnünk azt az eszmei folyamatot,a- 
mely Herder, Rückert, a szlavofil Danyilevszki munkáján át szinte napjaink
ig része a történeti gondolkodásnak. /Furcsa fintora a gondolkodás történeté
nek, hogy Spengler 1918-22 közt irt nagyhatású írunkájában, a "Der Untergan
ges des Abendlandes "-ben ismét az együttélő kultúrák diszjunktivitásából in
dult ki./.

A Vico-t követő gondolkodók sorából külön is kiemelést kiván Saint-Si
mon, aki a ciklikusságot a történések lényegi, szociális mozzanata
iban kiván ta megragadni. Qrpeddklésszal azonos módon nem a pusztulásból 
való újjászületés, hansn az egyirást váltó, egyenértékű belső szociológiai 
fonták módosulási . folyamataként Írja le a társadalom mozgását. Az empedok- 
lészi "Szerelem"-szimbólum nála az organikusság, a "Viszály" pedig a kriti- 
kusság. így ir: "Organikus korszakban a társadalom kerületének minden pont
jából a központ irányába hat minden szellemi erő és minden tett: a kritikus 
korszakban viszont a régi hitek, melyeknek avultságát a régi társadalom szá
néra érthetetlen érzelmek és szükségletek jelzik, szembekerülnek a jelennel, 
mely elszakad a hagyományoktól, megtagadja tőlük a jövő felé vivő kapcsola
tot, és végül rente dönti őket." S e folyamat zajlik vég nélkül.

E ciklikus modellek tartalmi vonatkozásaival még mindig nem törődve, 
elsődleges hiányosságukat abban látjuk, hogy nem képesek a történések, je
lenségek térvariánsait leimi. legfeljebb implicit módon feltételezik leirá-
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suk általános érvényességét. Ezt a hiányt kívánta pótolni századunk aligha
nem legnagyobb hatású polgári történésze Arnold Toynbee hatalmas összehason
lító kultúrtörténeti munkájában. A civilizációk keletkezéséről Írott részta
nulmányában költői metaforával irja le nézetét a történet tartalmáról és egy
idejűségéről. Az emberi fejlődés meredélyein föl fele-kapaszkodókat lát, aztán 
egy-egy sziklafal alatt a fekvőket. A kérdése az, vajon a fekvők holtak-e, 
vagy eddigi fáradságukat kipihenő, a továbbmászáshoz erőt gyűjtő atléták. 
Felfogása szerint mindkettő; egymás mellett fekszenek a majdan elinduló, 
s ehhez erőt gyűjtők, és a hajdan elindultak, kik erejük fogytán visszazu
hantak, meghaltak vagy lassú halálra várva végleg megbénultak. Toynbee sze^ 
rint nincsen visszaút, hiszen ki tudhatná azt, hogy hány szakadékot hagytak 
már maguk mögött a kapaszkodók.

Az Qtpedöklsztól elinduló gondolatfolyanat igazi mélységét kétségkívül 
Toynbee jelenti a maga módján. Az ő világképében az emberiség halad előre, 
s ezzel egyidejűleg más és más, a földgolyón jól elhelyezhető viselkedési 
típusokat is reprezentál. Az előrehaladás célja azonban - úgy tűnik - "a 
küzdés maga". Ugyanazon a helyen, ugyanazok a sziklák várják a kapaszkodó
kat, s legfeljebb csak egy-egy szükebb padmaly elérésének reménye, s a visz- 
szazuhanás irtózata hajtja előre eket. A cél azonos, a történések ismétlik 
magukat.

A Toynbee rendszerében kicsúcsosodó gondolat a világtörténetet tekint
ve tulajdonképpen nem tartalmatlan, axióma-rendszerét elfogadva, logikus és 
rendszerszerű. Mind ő, mind pedig a korábban emlitett elődök a társadalom 
mindenkori intéznényviszonyaiból indultak ki és csak ebből. S tudjuk, az in
tézménystruktúrák nagyfokú autonómiával bimak, tartalmi felépítésük fontos 
elemét alkotják az emberi viszonyok. Amik- viszont nagymértékben szubjekti
vek is. Ez a részben antropológiai megokoltságuszubjektivitás hajlamos dön
tően eltérő körülmények, objektivitások közepette is analóg struktúrákat lét
rehozni, az intézményrendszerben bizonyos ciklikus elemet megvalósítani. Ez 
a ciklikusság azonban nem a civilizációk - a mi szóhasználatunkkal - kultú
rák ciklikussága, hanem az intézményeké. Azoké az intézményeké, amelyek az 
osztálytársadalom viszonyai között egyformán erednek a kisajátítás jogából 
és az elsajátítás ethoszából. Ez a jog és ez az ethosz az adott társadalom 
számára egyként jelenti az állitás és a tagadás forrását és ennek folyama
tos újratermelődését. Az osztálytársadalmak egymásutánisága csak az érdekvi
szonyok átrendeződését és nem strukturális átalakulását intézményesítette az 
emberi kapcsolatokban. Az emberi viszonylatok változatlan időbeli és térbe
li rendeződése nagy lehangoló prespektiva, ha csak a végén nem áll a fideiz- 
mus lehetősége. Másfélezer év gondolkodása végül is leírta nekünk mindazt,a- 
mit a földi világról nem tudtunk. A hippói Ágoston által észlelt kihívásra 
a felelet kiegészült.

Ismeretes módon azonban az emberi gondolkodás története más feleletet 
is kinált. S ez nem azért járt más, nem ágostoni utón, mert a materializnust 
posztulálta. Hanem azért, mert nem az intézmények által megvalósított esz
mék világából indult ki, tehát szükségképpen lett materialista. E gondolati 
konstrukció legfontosabb eredménye, hogy tartalmazza az időbeli előrehaladást, 
de nem az állitás és tagadás egymást követő váltásain át szemlélve, hanem a 
kettő közti ellentmondás dialektikus feladásának lehetőségeit felismerve. A 
termelőerők és termelési viszonyok közti valós kapcsolatok feltárása leírja 
az időbeliség tartalmát is, miután segítségével nemcsak a megszakitottság, 
hanem a folyamatosság is érzékelhetővé válik.De globális rendszert is leír, 
miután az adott társadalmi struktúrák létrejöttéhez vezető folyamatok homo
genitását.
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E szemléletmód gazdaságtörténeti tudatosulásának nemcsak ideológiai 
feltételei voltak. Ezen túl elengedhetetlenül fontosnak bizonyult a meg
felelő ismeretanyag birtoklása is. S ez hozta létre az összehasonlító gaz
daságtörténetet .

Az összehasonlító gazdaságtörténet már eddig is hallatlanul nagy ered
ményeket hozott. A francia gazdaságtörténet múlt század végi vizsgálatai az 
európai és az ázsiai földközösségi formákról elsőként hivta fel a figyelmet 
arra, hogy globális méretekben tekintve a fejlődés eltérő variánsai a társa
dalmi igényeket képesek adekvát módon leimi és kielégíteni. Az ekkori ered
mények csak sejtetik, Polányi Károly le is Írja: téridegen történeti struk
túrák átplántálódása adekvát civilizációs viszonyok leépülését kezdeményez
heti.- Szánunkra ezek az általánosítások azért bimak különös jelentőséggel, 
mert felhívják a figyelmet rá: minden konkrét történelmi struktúrát csak saját, 
konkrét idejével együtt lehet értelmezni, az időt fejlődési dimenzióként fog
va fel.

A konkrét történeti struktúrák, térszerkezetek abszolút idő összefüggé
sében való szemlélésének jelentős veszélyére még ma sem ébredt rá az össze
hasonlító történetírás. Nyikolaj Kanrád Taynbee-vel vitatkozva Írja: "A kö
zépkori Franciaország történetét valóban nem lehet összevetni az ókori gö
rög történelemnél, de a középkori Japánéval igen. " A kcnparáció szolgáltat
ta imponáló eredmények bűvöletében az összehasonlító történetfelfogás - úgy 
tűnik - vizsgálati feladatai közül ténylegesen kiiktatta a konkrét idő-di
menziót, érezvén azonban pótolhatatlanságát, örökös vitákat kiváltó perio
dizációkkal kivánta a megüresedett helyet betölteni. Mivel azonban a perio
dicitás a ciklusossághoz hasonlóan főként intézmény-aggregátumokkal jelle
mezhető, szükségképpen e történetfilozófiai rendszer is a felépítményi struk
túrák változataihoz alkalmazkodik. Legklasszikusabb példa: az elsajátítás, 
az elosztás társadalmi rendszerét mindenkor jogi, főként tulajdonjogi tár
sadalmi alakzatok, és nem intézmény-függelten gazdasági-technikai viszonyok 
funkcionális következményeként fogjuk fel meg ma is. E megközelitési mód 
problémáit valószínűleg elégségesen jellemzi, ha a még ma is gyakori "feu- 
dálkapitalista" szóhasználatra utalunk.

Az összehasonlítás elvének másik veszélyét atban találhatjuk, hogy ma
ga az eljárás bizonyos tér-idő típus mértékként való standard kezelését fel
tételezi. S ez esetünkben egyfajta európai normát jelent. /Megjegyzem: ezt 
a normát már Voltaire is szűknek érezte./ A Thünen-körök globális kiterjesz
tése, Gerschenkom globális modellje a világfejlődés centrális és periféri
ás területeiről eleve feltételeznek egy viszonyítási rendszert. E megköze
lítés helytelensége egyelőre nem bizonyítható, legfeljebb kételyeink lehet
nek megalapozottságáról, feltétlen és korlátlan használhatóságáról. Rezig- 
náltan állapíthatjuk meg tehát, hogy az ázsiai termelési íród kutatásai ál
tali kezdeményezett áttörést további eredmények nem nagyon követték, csak az 
ősi társadalmakra vonatkozó, főként etnográfiai kutatási eredmények tartanak 
fent bizonyos, nem túlzottan mély hitfőt a hagyományos összehasonlító tör
téneti szemlélet szilárd frontja mögött.

A helyzet azonban megérett a továbbfejlődésre, a szükséges módszertani- 
elméleti előmunkálatoknak azonban - úgy tűnik - híján vagyunk. Ahogy előbb 
is jeleztük, a feladat megoldása nem könnyű. Nagyjából egészéből máris nyil
vánvalónak látszik az, hogy egy-egy tér-idő struktúra minősítése nem okvet
lenül más egyidejű - s ez az egyidejűség nem jelent saját értékben is egy
idejűséget - struktúrákkal való összevetésekkel érhető el. Egy-egy struktú
ra fejlettsége egyértelműen csak az önmagával szembeállított kihívásra adott 
válasz mérlegelésével dönthető el.
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Kicsit mechanikus egyszerűsítéssel - úgy véljük - a történések elhelyez
hetők egy. olyan ortogonális rendszerben, melynek egyik dimenziója az idő, má
sik a tér. Nyilvánvaló, hogy ez esetben a sik bármely pontjához csak egyetlen 
ordináta és egyetlen abcissza rendelhető kizárólagos érvénnyel. Az is egyér
telmű, hogy a vizsgált struktúra, vagy a struktúrák "felhője" eleve kapcso
latot teremt a két tengelyen található két pont között. Mig azonban a sík
ban elhelyezett hárem pont között a kapcsolat feltétlen és kizárólagos, u- 
gyanez - az előzőek után belátható - a tengelyeken lévő pontokról nem mond
ható el. Ahogy tehát a megvalósult struktúra csak a két tengelyhez való vi
szonyítás eredményeként nyer értelmet, a két tengelypont is csak a struktú
rával határozható meg. A történeti térnek és időnek tehát nem gondolható el 
olyan minősített pontja - az origót kivéve - amely minden struktúrát egyfor
mán jellemezhet. S ez a megfontolás az összehasonlító szemléletű munkákat 
illetően óvatosságra kell, hogy intsen bennünket.

Javasolt megközelítésünknek azonban vannak egyéb logikai következményei 
is. A tér- és időtényezők ugyanis nyilván nem létrehozzák a struktúrákat,ha
nem feltételezik azt és viszont. A köztük lévő kapcsolatok tehát csak statisz
tikai, valószihüségi összefüggésekkel gondolhatok el. Ez pedig a struktúrák 
és meghatározottságuk tekintetében a kauzalitást és a determinitást valószí
nű csak az egyik és nem az egyetlen rendező elvvé teszi.

Számolnunk kell bizonyos történet-elméleti következményekkel is. Az el
mondottakból következően számunkra a konparáció elvének két következményt kell 
kielégíteni:

1./ Mindenképpen változatlanul fel kell használni azokat az előzményeket, ame
lyek a tér-strukturák összehasonlításától várhatók;

2.1 Ezzel együtt azonban meg kell teremteni az adott tér-strukturák önmagá
hoz való viszonyításának, vagyis az időbeli kcrrparáciők metodikai felté
teleit is.
A legfontosabb kérdés, hogyan homogenizálható egy-egy struktúra annyira, 

hogy időben önmaga korábbi mutációjával összevethető legyen. Megoldáshoz va
lószínűleg csak az a szemléletmód vezethet, amely a múlt gazdasági-társadal- 
mi-politikai-ideológiai jelenségeit non történeti objektumokként, hanem idő
ben korábban megvalósuló gaz da sági-társadalmi-politikai-ideológiai jelenség
ként kezeli. Ez szükségképpen meghatározza a megismerő ember tevékenységét 
is, aki most már kutatási tárgyához nem a történeti diszciplínával, hanem a 
mindent jellemző történeti szemlélettel közelit. Ebben - és hangsúlyozom: csak 
ebben az összefüggésben - a történelemnek mint tudománynak a helyét a törté
nelem egy magasabb minősége: az egyetemes szemléleti mód funkciója foglalja 
el.

összefoglalva végül is az elmondottakat: minden megvalósult történeti- 
-gazdasági struktúrát nem általános modellhez, hanem saját konkrét tér-idő 
helyzetéhez való viszonyítással tarthatjuk definiálhatónak. Ezek a struktú
rák mindig konkrét tér-idő meghatározottsággal rendelkező előzrrénystruktu- 
rák következményei. Következményei tehát, de nem eredményei; a két struktú
ra, vagy ezek egész láncolatának egymáshoz való kapcsolatai sztochasztikus 
jellegűek. S végül e struktúrák adekvát leírása nem valamely kitüntetett 
tudományág, hanem a társadalom konkrét megértésére vállalkozó konkrét tudo
mányok feladata.
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Idegenforgalom, történetiség, szocialista 
hazafiság

Dr.Beszteri Béla

Az idegenforgalom fejlődéstörténete fontos politikai tanul
ságokkal szolgál. A turizmust a kapitalizmus alakította ki, de csak a 20. 
században, annak is az 50-es éveiben indult világméretekben gyors fejlődés
nek.

Figyelemre méltó, hogy még Brzezinski is elismeri, hogy "Kelet-Európa 
sohasem volt a nemzetközi turistaforgalom hagyományos területe, és a II. vi
lágháború előtt a kelet-európaiak kevésbé utaztak külföldre, mint a nyugat- 
európaiak." /1/. Ennek oka egyértelmű: a rendkivül alacsony életszínvonal 
csak a tőkés és feudális uralkodó osztály és a jobfcmódu középrétegek száné
ra tette lehetővé az utazás kiváltságát.

A П. világháború után a háborús károk helyreállítása, a súlyos elma
radottság felszámolása volt a népi danókratikus és a szocialista forrada- 
lcmak egyik fő feladata. A kelet-nyugati érintkezést súlyosan gátolta a 
nyugati hidegháborús politika, a propagandájukban oly sokat emlegetett "vas
függöny leeresztése", de állításaikkal ellentétben nem a szocialista orszá
gok, hanem a tőkés világ részéről. A nyugati hidegháborús politika minden
fajta érintkezést, kapcsolatot befagyasztott a szocialista országokkal.

Az imperialista, agressziv törekvések következményeként a szocialista 
országok részéről is a turistaforgalom korlátozásának politikája jelentke
zett. Mindez együttesen az 50-es évek során messzemenően gátolta a különbö
ző társadalmi berendezkedésű országok közötti idegenforgalom kibontakozását.

A nemzetközi inperializmus a 40-es évek végén az 50-es években a szo
cializmus fegyveres meg sermi sitésére törekedett, elhatározta, hogy "felsza
badítja" vagy "megszabadítja" a kommunizmustól a népeket. Vágyálmuk megva
lósítására törekedtek az 1956-os magyarországi ellenforradalmi lázadás so
rán is.

Miután kudarcba fulladt a fegyveres ellenforradalmi kísérlet, majd a 
Magyar Népköztársaság politikai és diplomáciai elszigetelésére provokált 
"magyar kérdés" EWSz-beli napirenden tartása, a dülödten uszító propagan
dát fokozatosan kezdte felváltani az álobjektív hang. Mindegyiket az jel
lemezte, hogy rágalmazta, meghamisította a szocializmus valóságát, mérték
telenül dicsőítette a kapitalizmus viszonyait.

Pártunk és kormányunk ebben a helyzetben olyan politikai döntést ho
zott, hogy mozdítsuk elő a turistaforgalom növekedését, hogy ez
által elősegítsük a reálisabb kép kialakulását a magyar valóság
tól . Erre utalt Kádár János bécsi sajtóértekezletén, amikor megállapítot
ta: "Amikor az utasforgalommal, a külföldi utazásokkal kapcsolatos korábbi 
korlátozások megszüntetését elhatároztuk, arra is gondoltunk, hogy az 50-es 
évek végén, a 60-as évek elején Magyarországnak Nyugat-Európában nagyon tos sz 
sajtója volt. Nos, változtattunk a korábbi, gyakorlaton, és a nyugat-európai 
országokkal elég széleskörű turistaforgalom kezdődött el. Ez politikai ha
szonnal járt szánunkra." /2/.
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1959-ben elértük a felszabadulás előtti legmagasabb beutazó forgalmat. 
Nemzetközi idegenforgalmunk viharos felgyorsulása 1964-től kezdődött. A beu
tazó vendégek száma az előző évhez képest megduplázódott, és elérte az 1 mil- 
litő 800 ezer főt. A fejlődés üteme a következő években tovább gyorsul.1970- 
ben 6,3 millióan utaznak hozzánk, 1977-ben pedig 12,4 millióan. Az idén vár
hatóan a hazánkban utazó külföldiek száma mintegy 16 millió lesz.

A magyarok külföldi utazása hasonló ütemben növekszik. Az elmúlt 12 év
ben 4 és félszeresére emelkedett, 1977-ben 4 millió 700 ezer magyar állampol
gár utazott külföldre, az idén pedig 5 millió.

A világturizmuson belül a szocialista országoké fejlődik a 
legdinamikusabban. Az 50-es évek alig néhány tized százalékos arányáról 
1960-ban 3 százalékra emelkedett a KGST országok részvétele, 1977-ben pedig 
már a világ idegenforgalmának 25 %-át bonyolítják le, pedig a KGST országok
ban a világ lakosságának ÍO %-a él.

Tekintsük át ezek után az antikommunizmus ellen, az idegen- 
forgalom kapcsán folytatott harcunk főbb történelmi állomásait.
1.1 Az 50-es évek végétől, miután kudarcba fulladtak a szocializmus fegy

veres megsemnisitésére irányuló ki serietek és az erőviszonyok a kapita
lizmus számára kedvezőtlen fordulatot vettek, az ellenséges erők -
- a hidegháborúról fokozatosan - áttértek a szocializmus 
fellazításának taktikájára.
Az idegenforgalom fellendülésével u.i. lehetővé vált a külső és belső 
ellenséges erők képviselőinek közvetlen kapcsolata is, amelynek nega
tiv hatása a nyugatról jövő anyagi és politikai propaganda-támadás fo
kozódásában és összehangoltságában, elvétve a belső reakció aktivizá
lódásában realizálódott. Ebből logikusan következik, hogy ezen első 
szakaszban az ellenséges akciók elleni harc fő formája az 
adminisztrativ küzdelem.

2.1 A burzsoá propagandában a 60-as évek közepén meghatározóvá vá
lik a lélektani hadviselésre épülő álobjektív hang, a nyu
gati turisták tudatos felkészítése, amely arra irányul, hogy a 
nyugatot állitsa példaképül, terjessze a gondtalan élet, a korlátlan 
érvényesülés illúzióját, ugyanakkor kételyeket, bizalmatlanságot tá
masszon a szocialista eszmékkel és pártunk politikájával szemben. E- 
közben megpróbálja elősegíteni a kapitalizmus eszmei maradványainak 
továbbélését, terjeszti a kapitalizmust védelmező, nyugaton divatos 
eszmeáramlatokat, újjáéleszti a kispolgári ideológiát. A fellazító pro
paganda korábbinál kifironultabb változata ezekben az években hatással 
volt az értelmiség és az ifjúság egy részére, erősítette a nyugat irán
ti illúziókat, ami együtt járt szocialista épitcmunkánk eredményeinek 
lebecsülésével.
Az e célok és módszerek elleni harc részünkről már döntően politikai 
eszközökkel folyik. A kommunistákat és rendszerünk aktiv híveit ar
ra ösztönzi és bátorítja, hgoy határozottan és erélyesen álljanak ki 
pártunk politikája, a szocialista eszmék és vívmányaink védelmében.Mind
ez a fellazítás elleni harc politikai fontosságának felismerését 
eredményezi.
Az eszmei és politikai harc célravezető módszereinek kidolgozása és ter
jesztése a korrmunisták, az idegenforgalmi szervek és az érintett lakos
ság körében növeli a szocializmus ügye melletti kiállást, fokozza az é
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berséget, javítja az állampolgári fegyelmet és felelősségérzetet. De 
- elsősorban - még csak leleplez és cáfol, tehát védekező,de
fenzív jellegű.

3./ Korábban is tudtuk: a legcélravezetőbb módszer az offenzív 
magatartás, a támadás,a szocialista rendszer értékeinek, 
vívmányainak terjesztése.
Tisztában voltunk azzal is, - hogy a történelmi fejlődés dialektikájá
ból adódóan - a szocializmus és a munkásosztály ideológiája, a marxiz- 
nus-leninizmus objektive és természeténél fogva eleve támadóban van.
De csak a 70-es évek közepére került előtérbe, hogyan, milyen 
érvekkel, eszközökkel és módszerekkel tudjuk realizálni esz
méink és politikánk offenziv jellegét, többek között a turizmus 
révén is. Rájöttünk arra, hogy az idegenforgalom nagy lehetőséget nyújt 
a kapitalizmus és a szocializmus viszonyainak sokoldalú összehasonlítá
sára, saját szocialista épitőmurikánk eredményeinek bemutatására, a tő
kés társadalom távlatvesztésének, minden oldalú valóságának bizonyítá
sára.
A hozzánk, szocialista, tőkés és fejlődő országokból látogatók körében 
a turizmus nyújtja a legkedvezőbb és a legnagyobb tömegekre 
ható befolyásolás lehetőségét. Azonban kötelezettségekkel is jár. 
Mindenekelőtt az idegenforgalomban tevékenykedő dolgozóktól, de minden 
magyar állampolgártól is joggal elvárhatjuk rendszerünk eredményeinek 
és értékeinek képviseletét. E feladatnak jól megfelelni,politikánk és 
valóságunk ismeretében lehet.
A két ellentétes társadalmi rend kapcsolatából adódó tömeges turizmus 
parancsolóan megköveteli minden hazánkfiától, hogy természetes állam- 
polgári erényként értelmezzék a szocialista társadalom képviseletét, 
védelmét, rendszerünk értékeinek terjesztését.
Ehhez azonban elengedhetetlenül szükséges a szocialista ha- 
zafiság és a proletár nemzetköziség erősitése, elmélyitése. 
Ugyanis: "A szocialista hazafiság - a szocializmusért cselekvő hazafi- 
ság: közösségi aktivitás, munka és állandó készenlét a szocializmus,a 
haza szolgálatára. A szocialista hazafiság legfőbb tartalma a szükebb 
és a tágabb közösséggel, a szocialista nemzettel és annak perspektívá
jával való cselekvő azonosulás, amely viszont szervesen összefügg a vi- 
lágszocializrms ügye melletti kiállással." /3/.
Mindez megköveteli a dolgozók öntudatának, vitakészségének 
fejlesztését. Ez nemcsak az idegenforgalomban közvetlenül érdekelt 
dolgozók, hanem minden állampolgár sokoldalú felkészítését igényli.
Nyilvánvaló, hogy a szocialista hazafiságból és a proletár internaci
onalizmusból adódó magatartás, az állampolgári fegyelsn kialakítása 
hosszabb távú politikai feladatot jelent. Az egész lakosság 
politikus szemlélete, egészséges nemzeti önérzete kialakításának alap
ja az, hogy jól megismerjék pártunk politikájának kulcskér
déseit, a szocialista épités nemzetközi, országos és helyi eredmé
nyeit, hogy képesek legyenek eredményeinket és gondjainkat - saját tör
ténelmi múltúnkkal egybevetve - reálisan értékelni. legyenek 
büszkék elért eredményeinkre! Ez biztosítja, hogy elkötelezett válaszo
kat adjanak a küföldieket érdeklő kérdésekre, s ha kell - vitatkozzanak 
velük, cáfolják meg a szocialista társadalmi rendszerre tett esetleges 
rosszindulatú megjegyzéseket.
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A külföldi turistákkal folytatott beszélgetéseink során helyes,ha tar
tózkodunk eredményeink túlbecsülésétől, ha érzékeltetjük, mi tudjuk leg
jobban: a nálunk épülő szocializmus - hasonlóan a többi szocializ
must épitő országokban - még nem hibamentes, hanem fejlődésben lé
vő társadalmi szervezet. Az uj társadalom még nem épült fel, a fejlett 
szocializmus megvalósitásának programja is 15-20 éves periódussal számol ad
dig. A megvalósult szocializmust vagy a kctrmunizmust számonkémi fejlődésünk 
jelen szakaszától naivitás, illúzió lenne. Ilyenre csak a társadalmi való
ságtól elszakadt árterek gondolhatnak, illetve a rosszindulatú burzsoá pro
paganda, amely a létező szocializmus mai - esetenként még nem tökéletes - 
gyakorlatától az emberöltők múlva esedékes kommunizmus viszonyait kéri szá
mon, ami nem más, mint tudatos zavarkeltés.

A helyes alapálláshoz hozzátartozik annak bemutatása is, hogy a 
szocializmus gazdaságilag és kulturális tekintetben is elmaradott or
szágokban alakult ki. A történelem kényszeritette rá a ma létező szocia
lista országokat, hogy az elmaradottságot - történelmileg viszonylag rövid 
idő alatt - felszámolják, hogy az adott nemzetközi helyzetben gazdasági le
hetőségeiknek megfelelő maximális fejlesztés valósítsák meg.

Ebből természetszerűleg következik - hogy az uj ut keresésének ne
héz buktatóit is végig járva és leküzdve, ma még nem tudunk egy eszményi, 
ideális szocializmust felmutatni a hozzánk látogató tursitáknak. Mindebből a- 
dódik - és erről beszéljünk nyiltan -, hogy a szocialista társadalmi 
rendszer történelmi előnyei ma még csak kibontakozóban vannak.

Ahogy előbbre jutunk - nálunk is - a fejlett szocialista társadalom 
megteremtésében, úgy válnak mind nyilvánvalóbbá a szocializnus magasabbren- 
düségének tényei a tőkés világgal szemben.

Beszélgető partnereink előtt jogos büszkeséggel szólhatunk a 
felszabdulásunk óta eltelt több mint három évtized munkájának, 
harcának eredményeiről. Az eredmények megismertetésén, történelmi el
maradottságunk leküzdésének és az útkeresés nehézségeinek bemutatása mel
lett harcunk tanulságainak megismertetése is fontos feladatunk.

A szocialista valóság hiteles bemutatásához az is hozzátartozik, hogy 
helyesen feltárjuk történelmi utunkat. Népünk a történelem viharát 
átélve maradt fenn Közép-Európában. E körülmények, valamint a kizsákmányoló 
uralkodó osztályok, a Horthy fasizmus negyedszázados uralma vezetett oda, 
hogy 1945-ben, hazánk felszabadulásakor Európa egyik legelmaradottabb orszá
ga voltunk, a hárem millió koldus országa, az iparilag fejlett tőkés orszá
gokhoz képest 100-150 éves elmaradottsággal. A kedvezőtlen indulási felté
telekhez hozzájárult az uralkodó osztályok súlyos bűne: a II. világháború 
hatalmas emberáldozata és anyagi veszteségei.

Fejlődésünk reális megítélésének feltétele, hogy vitapartnereinkkel 
ismertessük meg: honnan indultunk el, hová jutottunk és milyen 
távlatot tűztünk magunk elé.

A szocialista épités során elmaradott agrár-ipari országból fejlett 
nagyiparral és nagyüzemi mezőgazdasággal rendelkező országgá váltunk. Fej
lődésünk ütemére jellemző, hogy mig a feudál-kapitalista társadalomban 1900- 
-1942 között az ipari termelés évi átlagban 1,7 %-kal nőtt, ezzel szerben 
a szocialista épités évtizedeiben /1950-1977 között/ 5,7 százalékkal.
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A Horthy-rendszer utolsó évtizedében az egy főre jutó nemzeti jövedelem 
mintegy 1 %-kal, az egy főre jutó fogyasztás pedig mindössze 0,6 %-kal emel
kedett. Ez oda vezetett, hogy a felszabadulás előtt a félfeudális,elmaradott 
Portugália, Törökország és Görögország szintjén álltunk. Az egy főre jutó nem
zeti jövedelem termelésében az emlitett országokat azóta messze magunk 
mögött hagytuk. Ez is azt érzékelteti, hogy a szocialista társadalom ked
vezőbb feltételeket nyújt a fejlődéshez, mint a kapitalista.

Érdemes megismertetni velük gazdasági fejlődésünk imponáló ténye
it. A nemzeti jövedelem 5 és félszerese az 1938-as évinek. Az ipar termelése 
12-szeresére növekedett, tehát egy hónap alatt termel annyit, mint a II. vi
lágháború előtti utolsó békeévben.A mezőgazdaság szocialista átszervezésének 
eredményeként mezőgazdaságunk felénél kevesebb munkaerővel 80 %-kal termel 
többet, mint 1938-ban. Az egy hektárra jutó gabonatermelésünk megelőzi az E- 
gyesült Államokat és Kanadát, a kapitalista világ fő gabonatenrelő országait. 
A 100 hektárra jutó hústermelésben 4. helyen állunk a világban, az egy lakos
ra jutó tojástermelésben Hollandiával együtt elsők vagyunk a világon /4/.

A lakosság egy főre jutó fogyasztása a háború előttinek háromszorosára 
emelkedett. Ezen belül az egy emberre jutó átlagos kalóriafogyasztás 3200, 
ami mennyiségileg kielégítő, s na már inkább a tultápláltság okoz problémát.
A tartós fogyasztási cikkek terén rövidebb távon, 1960. óta minőségi válto
zás következett be, melynek eredményeként végbement a háztartások gépesíté
se.

Ezt tánasztják alá a következő adatok: mig 1960-ban 100 háztartásra é5 
mosógép, 1 hűtőszekrény, 3,5 televízió jutott, addig 1977-ben 78 mosógép,
81 hűtőszekrény és 76 televízió. A leggyorsabb fejlődés a személygépkocsik 
számában következett be: 1960-ban még csak 20.000 gépkocsi volt személyi tu
lajdonban, na pedig több mint 700.000, tehát minden 5. család autótulajdo
nos /5/.

Bátran hivatkozhatunk arra,hogy a szocializmus mindenki számára bizto
sítja az emberhez méltó életet, a teljes foglalkoztatottságot. Ennek gyöke
res ellentétele a létbizonytalanság növekedése, a tömeges munkanélküliség 
állandósulása a kapitalista társadalomban.

A tőkés világból jövő látogatókra nagy hatással vannak szociális 
vívmányaink. Indokolt, hogy azokat részleteiben és fejlődésükben mutas
suk be vendégeinknek: az anyák és a család intézményének megbecsülésére,vé
delmére és erősítésére hozott intézkedéseink átfogó rendszerét; az ifjúság
ról és az idős koruakról való sokoldalú gondoskodást; azt, hogy az ingyenes 
orvosi ellátás mindenkire kiterjedő állanpolgári jog.

Bár lakáshelyzetünk még mindig nehéz, a lakásépítés ütemével Európá
ban az elsők közé tartozunk. Az utóbbi 15 évben 1 millió lakást építettünk 
és a következőben 12 millió felépítését határozta el pártunk Központi Bi
zottsága.

1965-ben az óvodáskorúak 47 %-át, ma a 83 %-át fogadják be az óvodák.
Ez nemzetközi összehasonlításban is kiemelkedő eredmény.

Fejlődésünknek ez az üteme - hasonlóan a többi szocialista országéhoz -
lényegesen gyorsabb, mint a legtöbb tőkés országé.
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A szocializmus épitése során - felszámolva a népellenes uralkodó osztá
lyok nüvelődési monopóliumát - a munkások és parasztok, illetve gyermekeik 
számára lehetővé tettük az iskola, a közművelődés, a kultúra és a tudomány 
várának meghódítását. Ennek során az oktatás és a művelődésügy terén elért 
eredményeink önmagukban is bizonyítják társadalmunk fölényét a fejlett tő
kés országokkal szemben is. Történelműnk során a fejlett szocializmus épi
tése közben érkeztünk el oda, hogy hazánkat mind a kultúra, mind a tudo
mány terén az élenjáró nemzetek sorában tartják nyilván.

Nemcsak gazdasági eredményeinket kell nemzeti önértékelésünk egyik lé
nyeges elemévé, a szocialista hazafiság egyik mércéjévé tennünk, hanem az 
előzőkben említetteket is széles körben tudatosítanunk, mint szocialista 
rendszerünk magasabbrendüségének bizonyitékait.

A magyar nép nagy vívmánya, hogy hazánk ma gazdaságilag a közpesen fej
lett országok közé tartozik. Pártunk XI. kongresszusán elfogadott program- 
nyilatkozat célkitűzéseinek megvalósitása esetén a gazdaságilag fejlett or
szágok sorába kerülünk. Ez azt jelenti, hogy fejlődésünknek a nemzeti jöve
delem évi 5-5,5 %-os növekedése mellett az évszázad 90-es éveiben elérjük 
az Egyesült Államok mai gazdasági fejlettségi szintjét. A fejlett országok 
kritériumának eléréséhez т a közgazdasági szakirodalom szerint -az Egyesült 
Államok egy főre jutó nemzeti jövedelmének 2/3-át kell elérni. Jelenleg an
nak 40 .%-ánál tartunk.

Hatalmas nemzeti és internacionalista sikernek tekinthetjük, hogy 100- 
150 éves öröklött elmaradást felszámolva, mintegy fél évszázaddal hazánk fél
szabadulása után - nálunk korábban fejlett országok sorát megelőzve - köze
lebb jutunk a legfejlettebb országok gazdálkodási szintjéhez.

Hazánk társadalmi-gazdasági fejlettsége az egy főre jutó társadalmi 
összterméknél pontosabb mutatóval is kifejezhető.Az ENSz társadalmi kérdé
sekkel foglalkozó kutatóintézetének mutatója szerint ugyanis az egy főre 
jutó nemzeti jövedelem mellett figyelembe kell venni a várható életkort,a 
fehérje fogyasztást, az iskolázottsági fokot, az egy lakásra jutó személyek 
számát, a telefon-, a TV-, a rádió elterjedtségét is. Az igy kiszámitott 
komplex fejlettségi index alapján az Egyesült Államok csupán másfélszer 
áll jobban nálunk, mig olyan országok, mint például Olaszország vagy Vene
zuela - amely az egy főre jutó társadalmi össztermék alapján előbbre tart, 
mint mi - mögénk kerül.

A gazdasági adatok csak a számszerűleg kifejezhető összevetéséket tar
talmazzák. Az emberi élet teljessége tekintetében mi is, más szocialista or
szágok is, megelőzzük a tőkés országokat.

A kapitalista és szocialista társadalom viszonyainak szembeállitása bi
zonyltja a szocialista társadalmi rendszer magasabbrendüségét. Beszélgető 
partnereinknek bátran tegyük fel a kérdést: melyik rendszer a jobb, melyik 
biztosítja a teljesebb emberi életet? Az "élet minősége" - a szocializmus 
körülményei között a jobb!

"...az eddiginél nagyobb hangsúllyal kell a szocialista hazafiság aktiv • 
tényezőjévé emelni a szocialista felemelkedés távlatát, az anyagi és szelle
mi kultúrának, jólétnek és közösségi életnek azt a harmonikus jövőjét, amely
be népünk csak a szocializmus révén juthat el,- s amelyért ma munkálkodni ha
zafias felelősségvállalás is." /6/. /А kiemelés tőlem: B;B/.
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Vagyis érvényesíteni kell a lenini történetszemlélet azon követelményét, 
hogy a múlt, a jelen és a jövő egységében és összefüggésében lássuk és vizs
gáljuk társadalmi valóságunkat.

Pártunk a XI. Kongresszusén 15-20 évre szóló programnyilatkozatában mu
tatta meg a jövőben vezető forradalmi utat, a fejlett szocialista társadalom 
felépítésének útját.

Idegenforgalmi tudatformáló munkánkban, külföldi beszélgető partnereink
kel folytatott vitában ezzel nagyszerű lehetőséget kaptunk a kezünkbe. Egész 
népünk előtt lelkesítő, forradalmi távlatot mutat meg pártunk, amelyért érde
mes ifjúságunknak és a mai felnőtt nemzedéknek is harcolni, hiszen gyümölcse
it a ma élők túlnyomó többsége élvezni fogja. De nemcSak a cél, hanem az oda 
vezető ut is lelkesítő, hiszen amit mai küzdelmeinkkel, erőfeszítéseinkkel 
megteremtünk,rövidesen visszakapjuk annak gyümölcsét, saját életünk válik tő
le szebbé, gazdagabbá.

Programnyilatkozatunk bizonyitékául szolgál a szocializmusnak a tőkés 
társadalommal szembeni magasabbrendüségre is. Egyike azon válaszoknak, ame
lyeket a szocialista világ ad - hozzánk hasonlóan - az emberiséget foglal— 
koz tató nagy problémákra. Vajon melyik tőkés ország kormánypártja lenne na - 
a sokoldalú tőkés válság viszonyai között - képes arra, hogy 20 évvel előre 
reális prognózist nyújtson a társadalmi-gazdasági-politikai-kulturális és tu
dati fejlődésre? Ilyenre csak a szocialista országok képesek!

E mellett a fejlett szocialista társadalom megteremtésének folyamatában 
bontakoznak ki és válnak egyértelművé a szocializmusnak a burzsoá renddel 
szenteli történelmi előnyei is.
összegezve:

Politikai, ideológiai, tekintetben is fel kell nőnünk a turizmus szabta, 
a két világrendszer ideológiai harcából adódó követelményekhez. Ehhez még na
gyobb tájékozottsággal, még meggyőzőbb érvekkel, tényekkel álljunk ki a szo
cializmus igazsága mellett.

Egészséges légkörű, munkára serkentő, embert felemelő belpolitikai hely
zetünk, konszolidált közállapotaink adnak erkölcsi alapot és hasznos érveket 
ahhoz, hogy itthon és külföldön még nagyobb megbecsülést, tekintélyt vivjunk 
ki szocialista rendünknek.
JQiyZET
/1/ Zbigniew Brzezinszki: A megosztottság alternatívája. /Amerika európai sze

repének szélesebb koncepciójáért/ A Külföldi Kapcsolatok Tanácsának Atlan
ti Politikai Tanulmányok Programja számára készült. 1965./

/2/ Kádár János: Sajtóértekezlet Bécsben /1976. december/. /A szocializmusért, 
a békéért.. Kossuth Könyvkiadó, 1978. 445. old.

/3/ A pártpropaganda soron lévő feladatai. Kossuth Könyvkiadó, 1976. 34-35.old. / 
/4/ Az adatok forrásai: A mezőgazdaság és az élelmiszeripar helyzete, továbbfej

lesztésének feladatai. Az MSzMP KB 1978. március 15-i ülésének dokumentumai. 
Kossuth Könyvkiadó, 1976.

/5/ Belkereskedelmi törvény a vásárlókért. Politikai Vitakör 197. 11. /5.sz./
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/Az MSzMP kulturpol. Munkaközösségének állásfoglalása. Az MSzMP határozatai 
és dokumentumai 1971-1975. Kossuth Könyvkiadó, 1978. 847. old./
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Rendszer, dialektika, történetiség 

Dr.Horváth Jenő

Napjainkban sokat emlitjük a rendszer fogalmat, úgy mint gazdasági,po
litikai, kulturális stb. rendszert és számos kérdést próbálunk megoldani
rendszerszemlélet alapján.

A mai értelemben vett rendszer az újkorban keletkezik Descartes ide
jében /1/, aki az "Értekezés"-ben Írja: "...az emberi isneret számára hoz
záférhető dolgok mind hasonló rendben követik egymást." /2/. Itt hangsúlyoz
za, hogy a "... tárgyakban csak a vonatkozásokat, s viszonyokat__"/2/ kell
vizsgálni, mert ez a legfontosabb. Továbbá 4 módszertani alapelvet emlit,a- 
melyik között az is szerepel,hogy a vizsgálandó tárgyat részekre kell osz
tani /értsd m i  nyelven részrendszerekre/.

Holbach fő nüvében "A természet rendszeré "-ben lényegében egy mozgás, 
változás és történetiség nélküli rendszert fejt ki. Az anyag változtatha
tatlan, oszthatatlan, atomokból áll, melynek tulajdonságai: kiterjedés, 
súly, alak, áthatolhatatlanság. A mozgás nála csak helyváltoztatás. Végül 
is 6 egy "szummativ rendszerinek képzelte a világot.

Kant "A tiszta ész kritikájá”-ban /3/ nem ért egyet az előbbi mechani
kus rendszerelmélettel, melyben a rendszer változatlan elemekből áll és az 
egész ezektől függ, amely szintén stabil és változatlan. Helyesnek az or
ganikus rendszert tartja, amely az egész eszméjéből indul ki és ebből szár
maztatja az egymással kölcsönhatásban lévő elemeket. Itt találkozunk a to
talitáselmélet első kifejtésével, amely azonban lényegében eszmei rendszer 
/nem anyagi/: a tiszta észből származik. Kant ennek forrását lényegében a 
"kopernikuszi fordulat"-ban jelölte, meg, mikor is azt emeli ki, hogy előt
te élő gondokodók szerint ismereteinknek a tárgyakhoz kell igazodni, Kant 
viszont úgy gondolja, hogy a tárgyaknak kell a mi megismerésünkhöz igazod
ni. Ez lényegében egy racionalista felfogás, amely az egész világ megisme
rését tűzi ki célul. A kérdés pedig két lényegi problémára osztható: az a- 
nyagi valóság, a tárgyak /amelyeket mi magunk alkottunk/ megismerésére; va
lamint az egészre, a megimerés végső szubsztanciájának problémájára, amely 
segítségével az előbb feltárt részrendszerek totalitássá, világegésszé vál
nak. /Az utóbbi kérdések Kant szerint megválaszolhatatlanok, mivel az ész 
állandóan feloldhatatlan ellentmondásokba ütközik ezeknél, ilyenek Dl. isten 
léte, nem léte, világ véges vagy végtelen, stb./. Ezek alkotják a Ding an 
Sich-t, magánvalót, amely nem megismerhető. így viszont Kantnál nem alakult 
ki egy igazán totális rendszerszemlélet, mivel a racionalitás szembe került 
az irracionalitással.

Hegelnél találjuk a totalitáselmélet legnagyobb szabású próbálkozását. 
"Szellem fenomenológiájá"-ban Hegel rendszerének alapvető vonásait fejtette 
ki /4/. Az abszolút tudást, az abszolutunot /az obejktum szubjektum azonos
ságát/ megértéssel, tudományos rendszer formájában érhetjük csak el - igy 
Hegel. A tudománynak végig kell járnia a közvetlen érzéki, bizonyosságból 
az abszolút tudáshoz vezető utat.

Hegel igy nyilatkozik az abszolutumról :
"Nézetem szerint, amelyet csak magának a rendszernek kifejtése igazolhat, min
den azon múlik, hogy az igazat ne csak mint szubsztanciát, hanem éppannyi
ra mint szubjektumot is fogjuk fel és fejezzük ki." /5/ Hegel tehát az ab-
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szolutumot, mint önfejlődésben, önmagában lévő eszmék rendszerét /nem egy 
meghatározottság nélküli szubsztanciát/ gondolja, amelyek szülik a valósá
got /=totalitást/. A mozgás, fejlődés pedig az ellentétek megszüntetve,meg
tartásán keresztül érvényesül az abszolút eszme mozgásában. Az ellentétek 
egyik fajtájának megszűnése után újabb keletkezik. /Hibája az abszolút esz
me fejlődésének utolsó fokán szintézis jön létre, amely ellentmondana a di
alektikának/.

. A hegeli rendszert áthatja a történetiség gondolata. Nála a valóság je
lenségei egy fejlődő egész /persze szellem!/ mozzanatai.

"Csak az egész szellem van az időben, az alakok pedig, amelyek az egész 
szellemnek mint olyannak alakjai egymásutánban sorakoznak, mert csak az egész
nek van tulajdonképpeni valósága, s ennélfogva mással szemben tiszta szabad
sági ormája, amely mint idő fejeződik ki." /6/.

Feltétlenül igaz az a gondolata, amely arra utal, hogy a természet, tár
sadalom jelenségei csak az egész /=totalitás/ történelmi mozgásában érthetők 
meg. Valójában Hegel az objektum, szubjektum dialektikus kapcsolatát viszi 
végig egységben és fejlődésben.

Marx: "A politikai gazdaságtan birálatának alapvonalai. Bevezetés-"ben, 
amelyet 1857-ben irt, fogalmazza meg módszertanát, amelyek lényegében dialek
tikus materialista rendszerelméleti gondolatoknak értékelhhetők. Kiemeli a szer
ző, hogy a társadalomban termelő egyének és az egyének társadalmilag megbatá- 
zott termeléséből kell kiindulni. Vagyis nem lehet a részeket /egyéneket/ úgy 
figyelembe venni, mint elszigetelt, az egésztől /társadalom/ függetlenül élő 
embereket; "Az ember a szó legszorosabb értelmében..." nemcsak társas állat, 
hanem olyan állat, amely csak a társadalomban tud egyedülállóvá válni." /7/.

Marx a termelés fogalmát elemzi és ennek során birja a polgári felfogást, 
amely szerint van "általában való termelés" /bár ez egy értelmes absztrakció, 
amennyiben a közöset rögziti/ és állitja, hogy nincs "A termelés mindig egy 
különös termelési ág - pl. földniivelés, állattenyésztés, manufaktúra,stb.
- vagy pedig totalitás" /8/. Más szóval: az elvonttól el kell jutni a külö
nösig, a konkrétig a gazdaságtani /de általában minden tudományban/ elemzés 
során; ugyanakkor ezeket a termelési ágakat /különöst, konkrétat/ totalitás
ban, egészében kell 'szemügyre vennünk.

Marx,a termelést, elosztást, cserét és fogyasztást dialektikus egység
ben fogja fel a következőképpen:

"Az eredmény, amelyre jutunk, nen az, hogy termelés, elosztás, csere, fo
gyasztás azonosak, hanem hogy valamennyien egy totalitás tagjai, különbségek 
egy egységen belül. A termelés az átfogó, átfogja mind önmagát a termelés el
lentétes meghatározásában, mind a többi mozzanatot__Meghatározott termelés
tehát meghatározott fogyasztást, elosztást, cserét határoz meg, s e külön
böző mozzanatok egymáshoz való meghatározott viszonyait. __A külön
böző mozzanatok között kölcsönhatás van. Minden szerves egésznél ez az eset." 
/8/. Nyilvánvaló, hogy itt egy szerves /=organikus/ egész és ezen belüli ré
szek kölcsönhatásáról van szó, amely hatások között van egy átfogó,döntő rész, 
amely determinál /itt a termelés/, de amelyet determinálnak más mozzanatok is 
/részek/.

Marx határozottan megkülönbözteti az anyagi és gondolati totalitást, és 
birálja Hegelt, aki a gondolati totalitást hangsúlyozza "elfelejtve" ennek ma
teriális alapját. Ezt igy foglalja össze:
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"... a konkrét totalitás, mint gondolati totalitás, mint gondolati 

konkrétum, in fact a gondolkodásnak, a fogalmi megragadásnak terméke,de 
semmiképpen nen a szemléleten és felképzelésen kivül vagy túl gondolkodó 
és önmagát szülő fogalomnak terítéke, hanem a szemlélet és elképzelés fo
galmakká való feldolgozásának." /9/.

Marx a tudományosan helyes módszernek az elvonttól a konkréthoz való 
felemelkedést tartja. Ezért birálja a XVII. század közgazdászait,akik elem
zésüket mindig a népességgel, nemzettel, állarrmal, stb. kezdték és kutatásuk 
végén olyan elvont vonatkozásokat találtak, mint pl. munkamegosztás, pénz, 
érték stb. Az emlitett módszerrel tudjuk csak feltárni a rendszereket, mint 
történelmileg létrejötteket, kialakultakat /ez egyben valóságos keletkezési 
folyamatok is/, másrészt a magasabbrendü és alacsonyabbrendü rendszerek dia
lektikáját. Ezt a nagy gondolkodó a következőképpen elemzi; "A polgári tár
sadalom a termelés leglfejlettebb és legsokrétübb történelmi szervezete. E- 
zért a kategóriák, amelyek a viszonyait kifejezik tagolódásának megértése 
egyúttal betekintést nyújtanak mindazoknak a letűnt társadalmi formáknak a 
tagolódásába és termelési viszonyaiba, melyeknek romjaiból és elemeiből fel
épült, melyeknek részint még le nem küzdött maradványai továbbtengődnek ben
ne, az, ami azokban pusztán jelzésszerűen volt meg, kialakult jelentésekké 
fejlődött stb. Az ember anatómiája kulcs a majom anatómiájához... A polgá
ri gazdaság, ilymódon az antik stb. gazdaság kulcsát nyújtja." /10/.

"A politikai gazdaságtan bírálatának alapvonalai" pénzről és 
tőkéről szóló fejezeteiben a polgári társadalom rendszerszemléletű felfo
gását láthatjuk. Hangsúlyozza többek között, hogy a tőkés társadalom rendsze
rének kifejtése"... olyan első egyenletekre vezet - mint az empirikus számok, 
pl. a természettudományban -, amelyek egy a rendszer mögött levő múltra utal
nak... másrészt olyan pontokhoz vezet, amelyeken a termelési viszonyok jelen
legi alakjának megszüntetése - és ily módon a jövő■ körvonalainak előrevetité- 
se, létrejövő mozgás jelződik. Ha egyrészt a polgárit megelőző fázisok mint 
csak történelmi, azaz megszüntetett előfeltételek jelennek meg, a terme
lés mostani feltételei viszont mint önmagukat megszüntető és ezért egy 
uj társadalmi állapot történelmi előfeltételeiként tételezőfeltételek". 
/11/ .

Tehát Marxnál a tőkés társadalom /de általában a társadalmak/ mint kelet
kezett, kifejlődött és megszűnő - újat létrehozó, tehát önfejlődő totális 
rendszerek jelennek meg. A társadalom tagjai szerves egészt alkotnak, köl
csönhatásban vannak és az egésznek, a termelési célnak vannak alárendelve. A 
polgári társadalom homo oecancmicus-a, szemben áll az ember összes többi ol
dalával, ezért szükségszerű a különböző társadalmi szférák összeütközése, a 
rész és egész konfliktusa, antaganizmusa. A termelés magasabb fokán viszont 
az ember összes funkciói bevonódnak a termelésbe,mint "az ember teremtő haj
lamainak abszolút kimunkálása.. amikor az ember nem egy meghatározottságban 
termeli magát újra, hanem a totalitását termeli." /12/.

A XX. század rendszerelméletei lényegében két fő csoportra oszthatók: 
egyrészt a különböző szaktudományokat mintegy "egyesitő" általános rendszer
elméletek /lásd pl. Dudwig von Bertalanffy; Kennet E Boulding/, kibernetika, 
operációkutatás /operations research/; másrészt a speciális rendszerelméle
tek, amelyek egyes szaktudományok rendszerének lényegét elemzi. Ezekben sok
féle rendszerdefinicióval találkozunk - általában a rendszerkutatás jellege 
szerint, amelyek lényegében az objektumok adott feltételek mellett vizsgált 
osztálynak specifikus jegyeit fejezik ki /13/. Pl. Gosling /műszaki szempont
ból/: "egyszerű részek együttese." Watt /ökológus/: "olyan kölcsönhatásos 
komplexum, amelyet az oksági behatárok számos oda-vissza útja jellemez." Az 
előbbi meghatározások alapvető problémája, hogy itt az általános felcserélő
dik a specifikussal. Másrészt nem mutatnak rá a különböző rendszerek közötti 
összefüggésre. /Pl. műszaki és nyelvi rendszer/
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Kiindulópontunk lehet az a gondolat, hogy a rendszer különösen össze
függő eleitek totális halmaza. A rendszer mint elkülönült totalitás a közeg
gel, a környezettel áll szemben, köztük kölcsönös viszony van.

A rendszerek elemei maguk is rendszerek, másrészt az adott rendszer is 
tekinthető egy nagyabb rendszer részének, tehát a rendszerek hierarchikus fel- 
épitésüek. Megfelelő rendezettségnek, szervezettségnek és struktúrának kell 
lenni.

A rendszer működését rá jellemző törvények szabályozzák. A rendszerek 
működök, fejlöcßk /önszervező, önfejlesztő/.

Már mint emlitettem sokféle rendszer meghatározás van, amelyeket hozzá
vetőleg 3 csoportra oszthatunk:
1. matematikai modellek bizonyos osztálya a rendszer,
2. az elem, viszony, összefüggés, egész, totalitás fogalmát használják fel.
3. a bemenet /input/, kimenet /output/ információfeldolgozás, vezérlés fogal

maival operálnak.
Véleményem szerint a 2. alatti meghatározások megfelelők,mert ezek feje

zik ki legjobban az általánost, amely mindegyik más rendszerre igaz. Ide kap
csolódik Szadovszkij is, alti a rendszert igy definiálja:

"Rendszernek elemek meghatározott módon rendezett halmazát nevezzük,ame
lyek kölcsönösen összefüggnek egymással és valamilyen totális egységet alkot
nak." /14/.

Az előbbi meghatározás elfogadható; különösképpen azért, mert jól feje
zi ki az általánost, a filozófiai fogalmat és úgy érzékelteti a rendszereket, 
mint a dialektika "bizonyítékai". Talán az "objektiv valóság elemei" gondola
tot beékelném a diefinicióba és igy mentesülhetünk esetleges szubjektív ide
alista eltorzitástól.

Szadovszkij - helyesen - használja a totalitás fogalmát definíciójában.
Afanaszjev szerint /15/ a totalitás objektumok rendszere, amelyeknek 

kölcsönhatása olyan uj, integrativ minőségeket eredményez, amelyek alkotó
részeire nem volt jellemző. - Szerinte tehát a totális rendszer tulajdonkép
pen az egész fogalmának dialektikus megközelítésé ve 1 egyenlő, amely természe
tesen helyes meglátás.

A totális rendszer aktivan hat komponenseire, igy megváltoznak részek 
tulajdonságai, amelyek a "belépés" előtt voltak. A neutron pl. az atommag
ba való "belépéskor" állandó lesz, mig szabad állapotban csak rövid ideig 
létezik és protonra, elektronra és neutrínóra esik szét. Nagyon szoros a 
komponensek kapcsolata /pl. sejt, szövet, szerv/ egymással és az egész rend
szerrel. A totalitás struktúrájára a belső kölcsönös összefüggés jellemző.

Ugyanakkor a totális rendszer /egész / összefüggésben van az őt körülve
vő külső környezettel,sőt az egész fejlettségének fokmérője az ilyen kapcso
latok sokrétűsége, bonyolultsága.

A totális rendszereknek története, genetikája van: összefüggés a megelő
ző rendszerekkel és alapja egy következő rendszernek. Természetesen minden 
totális rendszernek van általános, integrativ és specifikus tulajdonsága,igy 
tehát több szinten értékelhetők.
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Összegezésül a következőkre szeretném felhívni a figyelmet:-

1. / A rendszerről alkotott filozófiai kép - ugyan változott a történeti fej
lődés során - mégis aligha tévedek, ha azt állitam, hogy a dialektika és 
rendszer kontúrjai párhuzamosan futottak egymás mellett, /elsősorban He
geltől számitva/ függetlenül attól, hogy a "rendszeralkotó" tudatában 
volt-e ennek.

2. / A történetiség a rendszerek "feltérképezésénél" úgyszintén hangsúlyozó
dik, amelynek csúcsát a klasszikusok /Marx, Engels, Lenin/ jelentették, 
a rendszer múltja, jelene, jövője dialektikus összekapcsolásával.

3. / A XX. századi rendszerelméletre sokféle rendszerdefiniciói jellemző,még
is ezek - fogyatékosságaik ellcaaére - a dialektikát támasztják alá.

4. / A fentiekből következik, amelyet remélem, - a rendelkezésemre álló rövid
idő ellenére - sikerül igazolnom; rendszer, dialektika, történetiség sok 
szállal egymáshoz kapcsolódó, átható objektiv kategóriák.
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A magyar-lengye1 történész vegyesbizottság ülésszaka 
1978. október 30. - november 2. között Veszprémben

Helytörténeti kutatások Veszprém megyében 
Dr.Beszteri Béla

A magyar-lengyel történész vegyesbizottság 1978. október 30. - novem
ber 2. között Veszprénben tartotta soron lévő ülésszakát a Magyar Tudomá
nyos Akadémia Filozófia-Történeti Szakosztálya és a VEAB közös rendezésé
ben. A tanácskozás keretében október ЗО-án tartottam előadást: "Veszprém 
megye és város története, mai helyzete. Helytörténeti kutatások Veszprém 
megyében" cinnel.

Az alábbiak az előadás befejező részét, a megyei helytörténeti kutatá
sok összefoglaló értékelését tartalmazzák.

Megtisztelő feladaton, hogy röviden szóljak a megyei helytörténeti ku
tatómunkáról .

A megye helytörténeti kutatása az elmúlt húsz évben lendült fel, koráb
ban messze elmaradt az országos átlaghoz képest. Magas tudonányos igényű, or
szágosan is érdeklődést keltő müvek születtek.|Ezek a következők:
- Veszprém megye helytörténeti lexikona,
- régészeti topográfiája,
- az Árpád-kori Veszprém,
- a Veszprém megyei céhek forrásanyagának és országos céhkataszterének el
készítése,

- a Tanácsköztársaság Veszprém negyében,
- Veszprém megye irodalmi hagyományai,
- Veszprém megye fejlődése 1945-1970 c. tanulmánykötet,
- a balatoni csata.

A Veszprém megyei Múzeumok Közleményei 12 kötetében, a Művelődésügyi 
Szemle 8 kötetében régészeti és művészettörténeti dolgozatok mellet igényes 
munkásmozgalom és párttörténeti, a tanácsok tcmegkapcsolatával foglalkozó 
színvonalas tanulmányok is helyt kaptak.

Igen jelentős kézmuvesipartörténeti kutatások folynak mintegy 7 éve,
1975 november óta már a VEAB Településtörténeti Szakbizottság munkabizott
sága keretében. A Veszprém megyei céhek forrásanyagának gépi utón való fel
dolgozását és az országos céhkatasztert is elkészítették. /VEAB Értesitő, 
1977/1./.

A felsoroltakon kivül számos üzemtörténet, üzeni évkönyv, tsz.törté
net, intézet, intézmény és iskolatörténet is megjelent. Ez utóbbiak többsé
ge azonban kevésbé tudományos igényű - gyakran nem is - történeti feldolgo
zás, inkább egy-egy jelentős jubileum alkalmából a megrendelő igényei sze
rint összeállitott dokumentum-riport könyv.

A megyében, a megye vagy annak valamely szükebb egységéről szóló tör
téneti alkotások közül néhány kiemelkedőről külön is szólok:
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Veszprém megye régészeti topográfiája /helyrajz, valamely terület /or
szág, vidék, helység/ leirása/ 4 kötetben jelent meg. Ez része a hazai ré- 
gészettudomány eddig legnagyobb kollektiv vállalkozásának

Az úttörő Veszprém megyei kötetek és az őket követő többiek /eddig még 
3 más megye anyagának kötetei jelentek meg/, felkutatják, regisztrálják,rög
zítik a régészeti lelőhelyeket, és tudományos meghatározásokkal, adattárral, 
térképészeti dokumentációval, illusztrációkkal teszik közzé azokat. E köte
tek olyan helytörténeti kézikönyvek is, amelyek a múzeumok, a kulturális és 
oktatási intézmények, a tanácsok szakemberei egyaránt használhatnak a közmű
velődési, oktatási, rrüemlékvédelmi, épitési-fejlesztési és közigazgatási te
vékenységük során.

A Veszprém megye fejlődése 1945-1970. Tanulmányok a megye felszabadulás 
utáni történetéből c., több mint 40 iv terjedelmű tanulmánykötet az első tu
dományos mélységű feldolgozása a felszabadulás utáni 25 év korszakos válto
zásokat eredményező történetének. ífegianerhetjük belőle a megye felszabadulás 
előtti gazdasági, társadalmi, politikai, kulturális és ideológiai helyzetét; 
a felszabadulás utáni pártharcok történetét; a karmunista párt politikáját 
Veszprém megyében a szocializmus alapjai lerakásának idején és a fejlett szo
cialista társadalom építésének első éveiben; a szocialista állam helyi szer
vei, a tanácsok létrejöttét és fejlődését; a megye iparának, továbbá mezőgaz
daságának 25 évét; a közoktatás, a népművelés és a művészeti élet alakulását; 
és végül a társadalmi struktúrában végbement megyei változásokat.

A balatoni csata c. könyv a megye felszabadításának történetét dolgoz
za fel mérhetetlen precizitással és nagy szakértelemmel. Kiemelkedő hadtör
téneti nü.

A reális történeti tudat fejlesztése közügy, társadalmi igény. A szoci
alista hazafiság legfőbb tartalma a szükebb és tágabb közösséggel való cse
lekvő azonosulás. A szocialista társadalom, amely messzire tekint a jövőben, 
a fejlett szocializmus megteremtését tűzi célul, nem lehet meg a tájékozódást 
elősegítő, a hazához való kötődést szolgáló törtneti emlékezet nélkül. E cél 
elérésében fontos szerepe van a hivatásos és öntevékeny helytörténeti kutatá
soknak. Ennek elismerése fejeződik ki az amatőr honismereti és helytörténeti 
tevékenység ösztönzésében és felkarolsáában.

Ez a felismerés realizálódik a honismereti és helytörténeti pályázatok 
meghirdetésében, a mozgalomnak a helyi sajtóban történő népszerűsítésében és 
publikációs fórum biztosításában. A Veszprém megyei Honismereti Tanulmányok 
címmel eddig négy kötetben adtuk ki az öntevékeny kutatók munkáit, az 5. pe
dig már nyomdában van.

A sokirányú törődés eredményeként különösen fellendült nálunk az üzem
történeti mozgalom. E tevékenység elismerése fejeződik ki abban, hogy ez év 
márciusában Veszprémben rendezték meg az első országos üzemtörténeti konfe
renciát.
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A Környezetvédelmi és Tájhasznosítási Koordinációs Tanács 
és a Balatoni Intéző Bizottság együttes ülése "A balatoni 

szúnyogirtás hatásának biológiai felmérése" táráról 
1978.szeptember 25-én Veszprémben.

A balatoni szúnyogirtás hárem éves tapasztalatai 

Dr.Sáringer Gyula
/Agrártudományi Egyetem, Növényvédelmi Intézet,Keszthely/

Mint mindannyiunk előtt ismeretes 1976 óta a Balaton-parton repülőgé
pes ill. helikopteres szúnyogirtás folyik. Mielőtt azonban ennek, az életkö
zösségre kifejtett hatásáról részletes ismertetést nyújtanánk, engedjék meg, 
hogy röviden a balatoni szúnyogirtás eddigi történetéről is néhány szóban be
számoljak.
A balatoni szunyogkérdés rövid áttekintése

A magyarországi szunyogproblána először a ЗО-as évek első felében ke
rült az érdeklődés középpontjába. Lőrinc Ferenc az Országos Közegészségügyi 
Intézet Parazitológiai Osztályának akkori vezetője inditotta el a vizsgálato
tokat.

1937 és 1944 között Makara György szervezte és irányította a munkát.
A Balaton környék csípőszúnyogjainak vizsgálatát 1938-ban Mihályi Fe

renc kezdte meg. Még ebben az évben megalakult a Balatoni Szunyovizsgáló Ál
lomás, a tihanyi Magyar Biológiai Kutató Intézet keretében. Két évi munka 
eredményeként sikerült tisztázni a Balaton körül élő csipőszunyog fajok rend
szertani hovatartozását, fenológiai és populációdinamikai viszonyait, vala
mint kidolgozni a védekezés irányelveit.

Az 1950-es év fordulópontnak tekinthető a balatoni szunyogkutatás tör
ténetében. A Magyar Tudományos Akadémia támogatásával munkaközösség alakult, 
amely rövid néhány év alatt, rendkívül alapossággal feltárta a szunyogkérdés- 
sel összefüggő tudományos és gyakorlati problémákat. A munkaközösség tagjai 
Mihályi Ferenc, Soós Árpád, Sztankayné Gulyás Magdolna és Zoltai Nándor vol
tak. Magyar és idegen nyelven megjelent dolgozataik egész sora /Mihályi és 
Soós, 1952; 'Mihályi, Soós és Sztankay, 1952; Mihályi, Soós, Sztahkay-Gulyás 
és Zoltai, 1952, 1953 a,b, 1954, 1955, 1956; Mihályi és Sztankayné,Gulyás, 
1963/ dokumentálja a kutatásban elért eredményeiket. 1953-ban "A Balaton-men- 
ti községek szunyoghelyzete és gyakorlati védekezés módjai" cinen 60 oldalas 
tanulmányban Írták le a szunyogpcpulációk faji, fenológiai és populációdina
mikai viszonyait, valamint sűrűségi eloszlását, majd községekre lebontva, 
részletes Útmutatást adtak a községi tanácsok vezetőinek a szunyogpcpuláci
ók csökkentésének elősegítésére. Javaslataik végrehajtásáról nincsenek írá
sos feljegyzések, annyi azonban tény, hogy a szúnyog elhárítás végleges meg
oldást nem nyert, egészen 1976-ig. Természetesen közben is végeztek inszek- 
ticides védekezést, amelyekhez nem mindig a legalkalmasabb anyagot használ
ták fel. Ezek a földigépes védekezések a BIB adatai szerint kb. 30 millió 
forintba kerültek és eredményességük messze elmaradt a költségekhez képest, 
nem is beszélve az életközösségben okozott káros hatásukról.
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A Veszprém Megyei KÖJÁL és a zirci Bakonyi Természettudományi Muzeunv 
szakemberei 1973-ban kezdtek foglalkozni a balatoni szunyogpcpul ációval fa- 
unisztikai és populációdinamikai nézőpontból /Kecskeméti és Tóth, 1974,1975/.

E rövid történeti áttekintésből kitűnik, hogy a szunyogkérdés akkor ke
rült ismét az érdeklődés homlokterébe, amikor a balatoni táj, mint üdülőöve
zet rohamos fejlődésnek indult.

Mindannyiunk előtt közismert, hogy az elmúlt 15 év során a Balaton par
ton rendkívül mélyreható és gyors civilizációs fejlődés zajlott le,amely ki
hatással volt a tó egész ökoszisztémájára. Éhnek igazolására említem meg 
Pálos /1974/ adatait, amely szerint 1960-ban 99, 1970-ben 123 ezer volt a 
Balaton-parton élő állandó lakósok száma. A lakóépületek /villák, nyaralók/ 
száma 1960-ban -26843, 1970-ben 44956 volt.
A szúnyogirtás ökológiai problémái

Ma már mindenki előtt világos, hogy a korábbi földigépes csak kis terü
letekre korlátozódó szúnyogirtás nem felelhet meg azoknak a kivánalmaknak,a- 
melyeket a kulturált üdülés feltételeinek biztosítása érdekében támasztanak 
az üdüléssel foglalkozó hazai szakemberek. így került napirendre 1976-ban a 
legkorszerűbb irtási mód, amely helikopterrel ill. repülőgéppel juttatja ki 
az inszekticideket.

Ilyen nagy felületen történő inszekticides kezelés azonban számos olyan 
problémát vet fel a területen élő életközösséget alkotó taxonok pusztulása 
szempontjából, amelynek vizsgálata elől a biológusok nem térhetnek ki. Eh
hez járul továbbá az az el nem hanyagolható tény, hogy a nagyközönség is bi
zonyos averzióval viseltetik a peszticidekkel szettben, amely az elmúlt két 
évtizedben a mezőgazdasági termelés kemizálása következtében vált közismer
té. A zsurnaliszták, a napi sajtóban sok esetben nem éppen reális képet fes
tettek az emberi környezetbe jutó minden olyan anyagról, amely nélkül korsze
rű termelés és civilizált élet ma nár el sem képzelhető. Ennek köszönhető, 
hogy a közvéleményben bizonyos fokú fóbia fejlődött ki a repülőgépes szú
nyogirtás ellen. De nemcsak a közvéleményt alkotó laikus nagyközönség, ha
nem még a biológus képzettségű szakemberek véleménye ser volt egységesen po
zitív a nagy felületen végzett szúnyogirtással kapcsolatban. E téma, nem kis 
hazai szaktekintélyei, a balatoni ökoszisztémát alkotó állatfajok pusztulá
sát féltve, a helikopteres .irtás Helyett a klasszikus irtási módszerek, úgy
mint szunyogtenyészhelyek betemetéses felszámolása, ablakokra erősitett szú
nyogháló alkalmazása stb. ajánlották. Mások, a mindmáig ködös biológiai vé
dekezés lehetőségét vagy a fénycsapdás gyérités módszereit emlegették. Saj
nos azonban meg kell állapítani, hogy ezek a módszerek, hatásukat tekintve 
nagyon gyengének bizonyultak.

Jelenlegi ismereteink szerint a nyugodt, zavartalan üdülés biztosítá
sa érdekében nincs más módszer, mint az inszekticides kezelés. Erről való 
lemondás valami olyasmit jelentene »mintha azt követelnénk, hogy a kukori
cát fojtogató gyomok ellen ne herbicidekkel védekezzünk, hanem kézikapával 
vagy gépivontatásu talajművelő eszközzel oldjuk meg a gyomirtást. Azt hi
szem mindenki előtt abszurd követelménynek tűnne.

Nézzünk szembe a kérdéssel! Mit tehetnek azok a biológus, orvos és ké
mikus szakemberek, akik ismerik az inszekticides szúnyogirtás környezeti ár
talmait, régis arra kényszerülnek, hogy inszekticiddel irtsák a szúnyogot?
A válasz egyértelmű. Úgy végeztetni el a kezeléseket, hogy annak környeze
ti veszélye a legkisebb legyen. Ahhoz, hogy ezt a kettős követelményt, ne
vezetesen a szunvogpopulációk egyedszámát minimálisra csökkentsük, az öko
szisztémát alkotó egyéb állatfajok pusztulását pedig a lehetőségekhez ké-
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pest legkisebbre szorítsuk, rendszeres és részletes faunisztikai és hidro
biológiái vizsgálatokra van szükség. Beszámolón nagy vonalakban ezekről a 
vizsgálati eredményekről kiván tájékoztatást nyújtani.
A szúnyogirtás megszervezése

Az egész üdülési szecn alatt jelenlevő szunyogpopulációk, közegészség- 
ügyi szempontból is káros hatása miatt, az Egészségügyi Minisztérium 50481/1976 
számú leiratával engedélyezte a Balaton-part szunyogmentesitését. A Balatoni 
Intéző Bizottság, amely ebben a vonatkozásban is a Balaton gazdájának tekint
hető, 1976. májusában "Megállapodást" kötött a MÉM Repülőgépes Szolgálattal a 
szúnyogirtás elvégzésére. A Repülőgépes Szolgálat kizárólag az inszekticid ki
szórását vállalta. A Balatoni Intéző Bizottság Környezet- és Vízvédelmi Szak- 
hizottsága, felismerve az insz ekticides szúnyogirtás rendkívül erős környezet
károsító hatását elrendelte olyan biológusokból, orvosokból és kémikusokból 
álló ad hoc Munkabizottság létrehívását, amelynek az volt a feladata, hogy az 
egyes kezelések hatását az aktiv szunyogszám alakulására, a szárazföldi izelt- 
lábu-fauna egyedszám változására, továbbá a hidrobiológiái hatások megállapí
tására mérje fel. A Munkabizottság felhatalmazást kapott arra is, ha menetköz
ben végzett felmérései alapján úgy Ítéli meg, hogy a balatoni ökoszisztéma 
szerkezetében veszélyes mértékű káros hatás tapasztalható, azonnali javasla
tot tegyen a védekezés módosítására. Mint később látni fogjuk, élt is a Mun
kabizottság ezzel a jogával. A kapott feladat rendkívül felelősségteljes volt, 
amelyet csak igen lelkiismeretes munkával lehetett elvégezni.

A fentiek előrebocsátása után, mielőtt rátérnék vizsgálataink eredménye
inek vázlatos ismertetésére, úgy érzőn közölni kell néhány védekezés-techni- 
kai adatot.
Néhány védekezés-technikai adat

A kiszórásra került anyag, Malathion néven ismert inszekticid volt.Szer
kezeti képlete: 0,0-dimetil-S-/l,2-dikarbetoxi-etil/-ditiofoszfát. Az ENSz 
Egészségügyi Világszervezete /WH0/ által javasolt szunyogirtószer. Inszekti
cid hatásspektruma igen széles. Sz í v ó- és rágó-rovarok ellen egyaránt hatásos.
A parathionhoz hasonlóan nélyhatásu vegyület, azaz a permetezett levélfelület
ről behatol a levélszövetekbe, tovább azonban nem transzldkálódik, tehát szisz- 
témikus hatása nincs. Az összes eddig ismert foszforsav inszekticidek között a 
legkevésbé mérgező. Akut orális LD 50 értéke him patkányokon 940, nőstényen 
1200 mg/kg /Terényi, Josepovits és Matolcsy, 1967/

A szer kipermetezését 1976-ban az északi parton KA-26-os helikopter, a 
délin AN-2-es merevszámyu repülőgép végezte. 1977 és 78-as években úgy a déli, 
mint az északi parton helikopterrel történt a védekezés ULV szórófejekkel. A 
permetezések hajnalban és a késő délutáni órákban történtek. Hektáronként 0,4 
litert permeteztek ki.

A kezelendő területről a pilóták pontos térképet kaptak. A "Megállapodás" 
szerint 1976-ban az északi parton 100, délin 60 kirí nagyságú terület, ami a 
fordulókkal együtt durván 180 km2-t tett ki /azaz 18 ezer hektár/ került vol
na kezelésre.

Mind a hárem évben összesen 5 alkaloméi végeztek védekezést. A kijelölt 
terület egyszeri kezelése általában 3 napot vett igénybe.

E néhány védekezés-technikai megjegyzés után vizsgálati módszereinkről 
kell röviden megemlékezni.
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A vizsgálatok módszerei
A védekezés időpontjáról a Munkabizottság tagjai értesítést kaptak, ami 

lehetővé tette számukra, hogy közvetlenül a kezelés előtti napon elvégezhet
ték felvételeiket, amelyeknek eredményeihez lehetett hasonlítani a kezelés 
napján felvett, valamint az ezt követő napok felvételeinek eredményeit.

Az aktiv szunyogszám-mérés, - miután a hazai szunyogfajok jelenleg ve
szélyes hunén fertőzést nem terjesztenek - hagyományos módszerrel történt' 
olymódon, hogy a legalkalmasabb helyen 1-1 személy összegyűjtötte az 5-10, 
egyes esetekben 15-20 perc alatt támadó szúnyogokat és ezeket az adatokat 
egy órára számoltuk át. Az expozíciók általában 16-21, leggyakrabban 17-20 
óra között történtek. Ha lehetőségünk nyilott, több személy végzett egy-egy 
helyen párhuzamos mérést és ezek eredményeit átlagoltuk. A begyűjtött szú
nyogokat fajra meghatároztuk.

Az Ízeltlábú /Artropoda/ fauna felvételezését 18-20 helyen végeztük el 
mintegy 70-80 alkalommal. A begyűjtött anyag egyedszáma évenként meghaladta 
a 8 ezret. A fauna kvantitatív felvételezés úgy történt, hogy a permetezések 
előtti napon, a permetezés napján és az azt követő napokon felvételi helyen
ként 100 hálócsapást végeztünk 30 cm átmérőjű lepkehálával. A begyűjtött a- 
nyag válogatás után került feldolgozásra. Természetesen a feldolgozás kellő 
szakember hiányában csak rendekre terjedhetett ki, amiből az következik, 
hogy az Arthropodák egyedszámváltozásából levont következtetéseink nem le
hetnek olyan megbizhatóak, mintha fajra meghatározhattuk volna a begyűjtött 
anyagot. Éppen ezért javaslatunkra a Magyar Tudományos Akadémia megbízásából 
a Tihanyi Biológiai Kutató Intézet 1977-ben szerződést kötött a Természettu
dományi Muzeum Állattárával, amelynek keretében a muzeum specialistái a per
metezések hatására a faunában beállott egyedszámváltozást fajra meghatározva 
végezték el. /Természettudományi Muzeum, 1978/.

A talajon élő Ízeltlábúak, az anlősök és a madarak egyedszám-változásának 
megállapítására, a vizsgálat rrunkaigényessége miatt nem végeztünk vizsgálato
kat.

A hidrobiológiái vizsgálatok céljára 1976-ban mintaterületeket jelöl
tünk ki Szigligetitől Balatanszentgyörgyig terjedő partszakaszon. 1977-ben 
a vizsgálatok kiterjedtek a Balaton vizének északi és déli partszakaszára 
egyaránt. Az első és utolsó szúnyogirtás között eltelt 60 nap alatt több száz 
plankton és benthos mintát vettünk a terület több pontján. A plankton vizsgá
latikhoz egy-egy mintát 100 liter vízből átlagoltuk. A benthos vizsgálatokhoz 
1 m -re vonatkoztattuk az adatokat. A zooplanktonból a nagytömegben előfordu
ló rákplanktont vettük szánba. A több fajból álló populációt egységesen plank
tonrákok gyűjtőnév alatt tárgyaljuk. A benthos vizsgálatoknál a meio- és mak- 
robenthosra szorítkoztunk. A nektonból, más néven úszó szervezetekből, né
hány száz hal gyomortartalmát vizsgáltuk meg.

1978-ban az északi oldalon a modernebb Sebestyén-féle vertikális minta
vevő gyűjtési módszert alkalmaztuk és a planktonrák-együttes is részletesen 
lett vizsgálva.

A fenti rövid módszertani áttekintés után áttérünk vizsgálati eredménye
ink ismertetésére.
Eredmények és értékelés

1976-ban az aktiv szúnyogok számának vizsgálata során a kezelt területen 
vérszivás közben összegyűjtött /VI. 13. - IX. 9. között/ mintegy 3376 szúnyog 
18 fajhoz tartozott. A kontroll területen /Tihany-Sajkód/ 9 fajt gyűjtöttünk.
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Anélkül, hogy részletes fajlistát közölnénk, megjegyezzük, hogy ebben az év- 
.. ben legnagyobb egyedszátrban a mocsári szúnyog /Mansonia richiardii Fic./ for
dult elő. Számszerűen 71,65, a kontroll területen pedig 86,14 %-át tette ki 
az osszszunyog-populációnak. Utána a gyötrő szúnyog /Aädes vexans ÎSeig/ faj 
következett 15,46 illetve 2,95 %-ban. Még az Aädes annulipes Meig. fordult 
elő viszonylag jelentősebb százalékban: 5,54 illetve 7,27 %-ban. A többi faj 
előfordulása 2 % alatt maradt. Az Aädes annulipes faj jelentősége azonban el
enyésző, mivel csak a nyár elejéig rajzik.

1977-ben a mocsári szúnyog kb. .70 %-át, a gyötrő szúnyog kb. 20 %-át ké
pezte a szunyogpopulációnak.

Az 1976-os permetezési időszakban összesen 364 szunyogmérés eredménye 
alapján állapítottuk meg, hogy a permetezés hatásfoka a kezelések után 89 
és 97 % között mozgott. Az aktiv szúnyogok száma az egyes kezelések után 5,
6, 4, 7 és 3 óra/fő értékre esett vissza. Ilyen eredményes szúnyogirtás a 
Ш1лbon-parton mind ez ideig nem volt.

1977-ben a permetezések hatékonysága alatt maradt az 1976-osnak, de igy 
is általában 90 % körül ingadozott. A csökkent hatékonyság több okkal magya
rázható pl. a fákkal erősen fedett Hévizén gyengébb volt a hatás mint a nyilt 
területeken. Maga a MalatMon a raktározás során is veszíthetett hatékonysá
gából. Gondolni lehet továbbá a Malathionnal szemben kifejlődő bizonyos fokú 
rezisztenciára is, erre azonban kísérleti bizonyitékaink egyelőre nincsenek.

Megjegyzésre érdemes az a megfigyelésünk, hogy az aktiv szúnyogok szá
ma nemcsak közvetlenül a permetezés után csökkent, hanem az azt követő 1-2 
napon belül is. Ez a megfigyelés arra enged következtetni, hogy nemcsak a 
lehulló permetszemcsékkel közvetlenül érintkezett szúnyogok pusztultak el, 
hanem a növényzetre hulló inszekticid hatásos méregmazőt képezett egy-két 
napon át. A hatástartósság a harmadik naptól kezdve azonban erősen csökkent, 
úgy, hogy mindkét évben 8-10 nappal a permetezések után ismét magas szúnyog- 
számot mértünk.

átütésre méltó az a megfigyelésünk is, hogy a kezelt és nem kezelt te
rületek határán nem mértünk magasabb értékeket, mint a kezelt területeken 
belül, távol a határvonaltól..

Az eredményes védekezésre utal,hogy az összszunyogpopuláció egyedszá- 
na a kezelések nyanán állandóan csökkent.

A szárazföldi Ízeltlábú /Arthropoda/ fauna permetezés előtti és utáni 
kvantitativ felvételezése során mint emlitettük 1976-ban több mint 80 ezer 
állatot gyűjtöttünk be. A begyűjtött populáció 65,7 %-át Diptera-k alkották, 
majd az Aphioidea-k következtek 9,8 %-kal. A Hyrrenoptera-k 8 %-kal szerepel
tek. Az összes többi rend: Hamoptera, Coleoptera, Himiptera, Arachnoidea 5 % 
alatt maradt, majd a Lepidoptera, Odonata, Orthoptera, Neuroptera és egyéb 
rovarok együttvéve 2,6 %-ot tettek ki. Az 1977-ben gyűjtött anyag hasonló 
megoszlást mutatott.

A rendszeresen végzett vizsgálatok megállapították, hogy a permetezés 
után 12-24 óra elteltével az Ízeltlábú populáció egyedszáma rendkívüli mó
don visszaesett. Ha a permetezés előtti állapotot 100 %-nak vesszük, akkor a 
permetezés után a populáció mindössze 5-10 %-a maradt életben. Más szóval 
egy-egy kezelés nyarán a permetezett sávban a rovarfauna több mint 90 %-a 
elpusztult.
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A permetezés után a fauna regenerálódásának nyernem követésére hárem gya
kori kabócafajjal végzett két éves vizsgálatok azt matatták, hogy a regenerá
lódás, egy rendkívül sok tényezős fénemén, amely csak több éves rendszeres 
vizsgálat eredményeként tárható fel.

Megállapítottuk továbbá, hogy az 1976-os permetezések megkezdése előt
ti egyedsürüség a nyár folyamán többé nett állt vissza. Itt figyelőibe kell 
venni azonban azt a körülményt is, hogy a Balaton-partan /és más biotópokban 
is igy van/ a rovar fauna egyedszána a nyári időszakban nem egyforma. A Tihany- 
Sajkódi kontroll területen végzett felvételek nutatták, hogy a rovarok egyed- 
számát ábrázoló görbe junius 25 körül érte el a kulmináclós pontot, majd ettől 
kezdve julius 22-ig erősen csökkent. Ezután kisebb ingadozással egyenletesebb 
csökkenés következett szeptember elejéig, majd ezt követően ismét enyhén emel
kedett.

Itt kell megemlítenünk egy 1976-os madárfiókákkal kapcsolatos megfigyelé
sünket. Nevezetesen, junius közepén egy fülemüle-fészekben 4 fióka a permete
zést követő napon, valószínűleg táplálékhiány miatt, elpusztult.

Az 1977-es év általános tapasztalata, hogy a parti sáv Ízeltlábú populá
ciója nem csökkent nagyobb mértékben az 1976. évihez viszonyítva. A gyűjtött 
anyagban is a Diptera-k játszották a vezető szerepet, sőt részarányuk némileg 
még fokozódott is.

A hidrobiológiái vizsgálatok eredményeit röviden a következekben foglal
hatjuk össze:

A Malathion káros hatása a rákplantonokra 1976-ban egyértelműen kiimtat- 
ható volt. A kezelt viz felületén az első permetezés előtt 18 és 20 között 
ingadozott a 100 literben előforduló egyedszám. A permetezés után következő 3 
napon 38, 67 és 40-es egyedszámot állapítottunk meg 100 liter vízben. A4., 5. 
és 6. napon 800 és 1200 közötti egyedszámot találtunk. Az utóbbi értékek a las
sú utánpótlás mértékét mutatják.

A benthos árvaszúnyog lárváira vonatkozó 1976-os vizsgálatok az első per
metezés káros hatását kétséget kizáróan kimutatták, ugyanis a permetezés előt
ti populációnak csak 15-20 %-a maradt életben a permetezést követő 6 napon át.

A nekton szervezetek közül, áz első permetezés után 1976-ban 202 elpusz
tult halat találtunk a mintaterületen. Analitikai vizsgálatok híján nem álla
píthatjuk, hogy a Malathiontól pusztultak volna el.

Röviden még a permetezés minőségéről kell néhány szóban megemlékeznünk.
A permetezés minőségét a szilufol lemezek kihelyezésével, a rájuk hullott 
szemcse sűrűségének eloszlása alapján lehet megítélni. Az idevonatkozó méré
seink között elég jelentős eltérések mutatkoznak 1976 és 1977-ben egyaránt, 
ami a helikopter szórófejének meghibásodása következtében állt elő. Pl. a 
déli parton néha 500 szerese /dm is előfordult. Ha az egyszer már kezelt te
rület felett a helikopter még egyszer elhaladt 600 szemcse/dnr sűrűséget is 
mértünk. Ugyanitt vett növénymintákból 10 mg/kg feletti Malathion volt kimu
tatható.

Az 1977-es év vizsgálatai azt mutatták, hogy a vizi szervezetekben lénye
ges károsodás nem történhet, kivéve néhány camping partmenti vizeit. Itt ész
lelni lehetett egyes szervezetek számának csökkenését, de a terület 1-2 nap a- 
latt ismét benépesült. Az első permetezés ebben az évben junius 22-én kezdődött, 
amikorra az árvaszúnyog rajzás végétért, tehát a permetezés későbbi kezdésével 
sikerült ezt az értékes haltáplálékot a partmenti sávban a pusztulástól megóv-
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ni. Az utolsó, augusztusi permetezéskor ugyan jelentős nem csipőszunyog 
populáció pusztult el, azonban ezek mennyisége korántsem olyan nagy, mint 
a koratavaszi rajzásból származó populációé.

A Balaton vizének Malathion tartalmát 1977-ben tettük vizsgálat tárgyá
vá. 9 alkalommal vett vizminták vizsgálati adatai azt mutatták, hogy a víz
felszínén vett minta Malathion tartalma 5 és 300 gaitma/liter, ugyanakkor a 
vizfelszin alól 50 cm mélységben vett minta 5 és 120 gaittna/liter Malathiont 
tartalmazott.

A fentiekből talán kitűnt, hogy a Munkabizottság az elmúlt hárem évben a 
rendelkezésre álló lehetőségeihez képest igyekezett nyomon követni az egyes 
permetezéseknek, a balatoni ökoszisztémát alkotó néhány fontosabb rovarrend 
mennyiségi változására kifejtett hatását. Ennek eredményeként 1976-ban az el
ső permetezés után azonnal javasoltuk, hogy a nyilt vizet és a partmenti náda
sokat sentni körülmények között ne kezeljék. A partvonaltól legalább 50 méter
re kezdődjék a kezelt sáv.

A permetszerrese méretét /30-40 mikron/ és a repüléssel együtt járó mikro
klíma hatásokat ismerve ez a távolság minden bizonnyal kevésnek bizonyult. A 
későbbiek során felhívtuk a figyelmet arra, hogy csak az idegenforgalom szem
pontjából jelentőséggel biró területek kerüljenek kezelésre. Ezáltal elértük, 
hogy igen jelentős területek maradtak ki a kezelésekből.

Az 1977 és 1978-as tervek már eszerint készültek.
összefoglalva megállapítható, hogy a balatoni szúnyogirtás történetében 

olyan eredményes védekezés mint az 1976, 1977 és 1978-as években folyt, még 
nem volt. Más szóval a védekezés elérte célját, mert a tóparton megforduló 
kb. 5-8 millió ember zavartalanul pihenhetett.

A balatoni ökoszisztémát alkotó egyéb rovar populációkra kifej tett. hatá
sa azonban nem értékelhető ilyen pozitívan, de kezelésekkel párhuzamosan fo
lyó biológiai-hatástani vizsgálatokkal kiegészítve, mégis azt kell mondanunk, 
hogy sikerült kialakítani egy olyan kezelési módszert, amelynek nyomán a szu- 
nyogsürüség az üdülőket zaklató szint alá csökkent, ugyanakkor az ökosziszté- 
mát alkotó állati komponens károsodása egyelőre még nem látszik jelentősnek.

Az eddig elmondottak alapján felvetheti valaki a kérdést, hogy ha ilyen 
sikeres volt a szúnyogirtás az elmúlt két esztendőben, vajon nem volna-e cél
szerű egy-két évre abbahagyni vagy ha csináljuk is, a kezelések számát csök
kenteni. A felvetett kérdésre a két legfontosabb szúnyog-faj' a mocsári szú
nyog és a gyötrő szúnyog évi fejlődésmenetének ismeretében határozott nemmel 
kell válaszolnunk. Ugyanis a szunyogpopuláció több mint 60 %-át kitevő mocsá
ri szúnyog életmódja eltér a többi szúnyog fajétól, mert lárvája különböző 
vízinövények gyökerébe fúrja be légzőcsövét és annak légjárataiból szerzi be 
oxigénszükségletét. Növekedése rendkívül lassú, mintegy 10 hónapig tart. A 
lárvák bebábozódása júniusban kezdődik és folyamatosan tarthat augusztus kö
zepéig is. Ezért az egyes permetezések csak a kezelés időszakában, már kikelt 
szúnyogokat pusztítják el, utána a bábokból folyamatosan kikelt szúnyogok to
vábbira is nyugtalanítják az üdülőket.

A mocsári szúnyog elleni védekezés szarpontjából olyan szelektív szer 
volna szükséges, mely csak a vizben /feltehetően a Balaton vizben is/ élő 
lárvákat pusztítaná el. Erre irányuló kísérletek folyamatban vannak. Addig 
azonban marad a kifejlett szúnyogok ellen jól bevált hagyományos kémiai re
pülőgépes védekezés, melyet évente rendszeresen kell folytatni.



A másik a gyötrő szúnyog, amaly a szúnyog populáció 20-30 %-át teszi 
ki, petéit a talajra rakja,ezek a nagyobb esőzések után összegyűlt pocsolyák
ban a v í z  alá terült réteken kelnek ki. A lárvák meleg nyári napokon akár 4-5 
nap alatt is kifejlődnek, ezért a fajnak évente több nemzedéke van, vagyis 
kedvező időjárás esetén tavasztól őszig nyugtalanítják csípésükkel az embert.
A gyötrő szúnyog nemcsak a Balaton-parton, hanem a Balaton környékén is minde
nütt előfordul, igy a környező területekről a Balaton parti sávjába való be
vándorlása akkor is biztosított, ha a Balaton-parton a permetezésekkel sike
rülne egyedszámát minimálisra szorítani. Vagyis az évenként ismétlődő perme
tezések a gyötrő szúnyog /és hozzá hasonló életmódú, de kisebb jelentőségű 
többi faj / szempontjából sem mellőzhetők, ha nem akarjuk azt, hogy visszatér
jen a korábbi évek állapota.

A védekezések évenkénti megismétlésének szükségességét mi sem bizonylt
ja jobban, mint az a körülmény, hogy az 1976-os, igen eredményes szúnyogirtás 
után 1977 és 19’78-ban sertmivel sem volt kevesebb a szunyogpopulációk egyedszá- 
m  a tó környékén és minden bizonnyal a következő években sem lesz kevesebb.
Ez egyébként a rovarvilágból jól ismert törvényszerűség, fajokat a természet
ből kiirtani nem leheti
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A fentebb csak igen vázlatosan iarertetett eddigi eredmények alapján a 
Munkabizottság a következő javaslatokat tette:
1. / A helikopterről történő kémiai szúnyogirtásnak az ökoszisztéma fauna kom

ponensére kifejtett hatását továbbra is rendszeresen vizsgálni kell.
2.1 A szúnyogirtással foglalkozó világirodalmat állandóan figyelemmel kell kí

sérni és ha valahol a Malathionnál jobb, esetleg szelektiv, tehát csak
I szúnyogokra ható, inszékticid áll rendelkezésre, akkor azt nálunk is mi

előbb ki kell próbálni, hogy megelőzzük a szunyogpopulációk esetleges 
Malathion rezisztenciájának kialakulását, továbbá kiméljük az ökoszisz
téma Ízeltlábú tagjait.

3.1 Ornitológus kollégát kell megbízni, aki a permetezések hatását tanulmá
nyozza a különböző madárpopulációk faji és mennyiségi változásaira.

4./ A környezet, minél nagyobb kimélése érdekében még jobban csökkenteni kell 
a kezelt területek nagyságát.
Végezetül, az elmúlt három nyáron szerzett tapasztalatok alapján a Munka- 

bizottság úgy értékeli, hogy a helikopteres kémiai szúnyogirtás folytatása a 
zoológiái tudanány mai állása szerint csak a fentebb vázolt kcmprcrui ss zumos 
megoldások mellett lehetséges.

A fenti beszámoló a Munkabizottság tagjainak munkája alapján készült.
Tagok voltak:
1976-ban:
Dr.Harkai László tud.tanácsadó 
Kecskeméti István biológus 
Dr.Kölüs Gábor egyetemi tanár, tanszékvezető 

a biológiai tudományok kandidátusa 
Limbek Pál csoportvezető 
Dr.Tóth Sándor muzeumigazgató
Dr.Tusnády Győző egyet.docens

a mezőgazdasági tudományok kandidátusa 
Dr.Sáringer Gyula tud.tanácsadó 

/a Munkabizottság vezetője/ 
a mezőgazdasági tudományok doktora

/Kaposvár, Megyei KÖJÁL/ 
/Veszprém, Megyei KÖJÁL/ 
/Keszthely, Agrártudományi 
Egyetem/
/Kaposvár, Megyei KÖJÁL/ 
/Zirc,Bakonyi Természettud. 
Muzeum/
/Keszthely, Agrártudományi 
Egyetem/
/Keszthely, Agrártudományi 
Egyetem



- 272 -

1977-ben a fentieken kívül:
Stagl József vegyésztechnikus
Dr.Szepesvári László tud.Osztályvezető
Dr .Hanger Éva tud.munkatárs

/Kaposvár, Négyei KÖJÁL/ 
/Budapest, MÉM. NAK/ 
/Keszthely, Agrártudományi 
Egyetem/

1978-ban a fentieken kívül:
Dr.Ponyi Jenő tud.osztályvezető

a biológiai tudományok kandidátusa
/Tihany, MTA. Biológiai 
Kutató Intézet/

IRODALOM
KecsekemétijI., Tóth,S. /1974/: Az északi Balaton-part szúnyog faunájának 
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Repülőgépes szúnyogirtás a Balatonnál
/Előzmények és a nagyüzemi légi szúnyogirtás szervezései, 

technológiai és meteorológiai szenpontjai/

a biológiai tudományok kandidátusa, 
a MÉM Repülőgépes Szolgálat 
termelési igazgatóhelyettese
a BIB titkárság főmérnöke 
növényvédő szakmar-»ok

I. Általános szempontok

Dr. Bajcsy László

Illés István 
Dr.Klosz László

Szükséges röviden foglalkozni azzal, milyen indokok alapján került kivite
lezésre a repülőgépes szúnyogirtás a Balaton üdülőterületén, és milyen körül
mények, előzmények, szervezési, technológiai, pénzügyi, meteorológiai felté
telek alapján határozott úgy a Balatoni Intéző Bizottság, hogy a jelenleg hasz
nálatos módszert választja. Előzményként el kell mondani, hogy' a Balaton körül 
az utóbbi 10-15 évben szórványosan végeztek szúnyogirtást. Sőt a repülőgépes 
irtást is alkalmazták a hatvanas évek elején. Ebben az időben a klórozott szén- 
hidrogén tartalmú szerekkel igyekeztek egy-egy területen a■szunyogsürüséget 
mérsékelni. Később az üdülés átalánosabbá válásával különböző szakvállalatok, 
tsz. mellék-üzemágak, sőt magán kisiparosok is vállaltak szúnyogirtást a Ba
latonnál .. Felméréseink szerint 1964 és 1974 között, 10 év alatt több mint 30 
millió forintot költöttek el szúnyogirtásra, de ennek eredményeképpen sertmi- 
nenü mérhető eredményt nem lehetett felnutatni. A különböző, kisteljesítményű 
berendezések, kézi és gépkocsira szerelt melegködfejlesztő készülékek egy-egy 
szűk területen néhány napos szunyog-szám csökkentést eredményeztek, de gyakor- 
lagilag eredménytelenek voltak. A kivitelezők ellenőrzését a Közegészségügyi 
szervek nem tudták megoldani, mert a különböző üdülők üzemeltetői az ország 
más részeiből hozták "megbizható" szunyogirtóikat. Felméréseink szerint 8-10 
különböző szervezet, főként foszfationt használva irtogatott 1964-1974 között. 
Hozzá kell tenni, hogy ezek között voltak szakszerűen dolgozó kivitelezők is, 
igy pl. a Megyei Növényvédő Állomások, de imnkájuk nem lehetett eredményes, 
mert a terület néhány ezrelékére kiterjedő tevékenység hatása gyakorlatilag a- 
zonnal megszűnt. Ilyen előzmények után az Országos Idegenforgalmi Tanács 1974- 
ben megkísérelte a nagyüzemi irtás szervezését előkészíteni, de a mintegy 23 
millió forintos költségigény olyan magas volt, hogy azt senki nem tudta vállal
ni.

1975 évben a BIB Környezetvédelmi Szakbizottsága együttnüködve a MÉM Nö
vényvédelmi és Agrokémiai Főosztályával a Növényvédelmi Központtal és az AG- 
ROTRöSZT-tel előkészített egy kivitelezési tervezetet, amely reális lehetősé
gekkel számolt a költségek, a technológia, a környezetvédelem és az üdülőkö- 
zönségre gyakorolt hatás tekintetében. Minden illetékes szerv /elsősorban az 
Országos Közegészségügyi Intézet és a Megyei KÖJÁL-ок/ véleményét előzetesen 
beszereztük és 1975 junius 14-én reggel megkezdődött az első nagyüzemi szúnyog
irtás.

A költségvetés 12-13 millió forintba került tervezésre, ebből 10 milliót 
az OIT a fennmaradó részt fele-fele arányban a megyék vállalták.
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Itt jegyezzük meg, hogy az első évi irtás költségei valamivel 10 mil
lió forint alatt maradtak és a végelszámolás során a megyék 1,5-1,5 millió 
forinttal, az 0ГГ pedig közel 7,0 millió forinttal részesedett a költségek
ből.

Az irtás hatásainak vizsgálatára és környezetvédelmi kihatásainak el
lenőrzésére a Ш В  Környezetvédelmi Szakbizottsága szakértő csoportot hozott 
létre, ez a csoport a hárem év során folyamatosan tevékenykedett és munkájuk 
eredményeiről az illetékes szerveket évről-évre tájékoztattuk.

Ezek után szólni kell a gyakorlati kivitelezés néhány kérédéséről. Meg 
kell itt emliteni dr.Nagy Bálint elvtárs, a MÉM Növényvédelmi és Agrokémiai 
Főosztálya vezetőjének nevét, továbbá Szász Árpád növényvédelmi szakmérnök, 
és Mészáros Géza, Gaál Ferenc és Sárvári Zoltán repülőgépvezetőket, továbbá 
a kenesei "Egyetértés" MTSz vezetői közül Ckolicsányi Dezső főagranónus, 
Székely Tibor növényvédelmi szakmérnök nevét és továbbá mintegy 20-30 fős 
munkacsoportról sem feledkezhetünk meg, akik évről-évre tevékenyen részt vet
tek ennek a nagy munkának sikeres megvalósításában.

II. Szervezési szenpontok:
A szúnyogirtást mindhárom évben a Balatoni Intéző Bizottság megrendelé

se alapján a MÉM Repülőgépes Szolgálata végezte el. 1976-ban a Balaton észa
ki partján KA-26 tipusu helikopter, déli partján pedig AN-2 tipusu merevszár- 
nyu repülőgép dolgozott. Az első év tapasztalatai alapján megállapítható volt, 
hogy a merevszámyu repülőgép nehezebben tudott alkalmazkodni a meglehetősen 
szabdalt, esetenként szórtan kijelölt terepviszonyokhoz, s ezért a második 
évtől kezdve a jobb manőverezési képességekkel rendelkező helikopterekre szólt 
a megrendelés, mindkét part vonulatot illetően.

A Repülőgépes Szolgálat üzemeltetésében lévő helikopterek nem kizárólago
san csak szúnyogirtási feladatokkal foglalkoztak, hanem egy-egy mezőgazdasági 
üzem gesztorsága mellett, egyes körzetek szőlővédelmi és egész éves növényvé
delmi feladatait is ellátták. A szúnyogirtás szakaszai előtt e gépek átszerelés
re kerülték és a kijelölt időpontokban e munkát végezték az ütemtervnek meg
felelően.

A szúnyogirtásra felhasznált és megvásárolt vegyszer tárolását az adott 
időben, a meghatározott helyekre történő kiszállítását, feltöltését - szin
tén szerződéses megbízás alapján - az egyik gesztor gazdaság, a balatonkene
sei "Egyetértés" MgTSz. végezte. E munkák elvégzésének megkönnyítésére, va
lamint az egész szúnyogirtás megszervezése, lebonyolitása, irányítása és el
lenőrzése érdekében mindkét partvonulatot szektorokra osztottuk, s az egyes 
szektorokban a tulajdonképpeni munkavégzést szigorú, részletes ütemterv sza
bályozta.

A kivitelezési ütemterv mindkét gép számára 9-9, összesen 13 szektoit irt 
elő. Egy-egy nap három-hárem, - összesei hat - szektorban történt az irtás, s 
ennek megfelelően a szunyogirtási forduló összesen hárem napos volt. A szaka
szok egyben felszállásokat is jelentettek,tehát mindkét gép 3-3 felszállást 
végzett naponta, mégpedig olyan megoszlásban, hogy reggel 1/2 4 és 8 óra kö
zött kettőt, és este 18 és 20 óra között pedig egyet. Az ütemterv ugyanakkor 
előirta, hogy tekintettel egyes kimaradási eshetőségekre - időjárás /szél, e- 
ső/ géphiba... stb. - a kihagyott szakaszokra történő visszatérés, a forduló 
befejezése után, a napszaknak megfelelő időben végezhető csak el. így az egész 
szunyogirtási művelet irányítás és ellenőrzés vonatkozásában teljesen kézben 
tartható és a kimaradások sem jelentenék a továbbiakban általános csúszást.
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Mint az előzőekből kitűnik, egy-egy szektor területi nagyságát gyakor

latilag az egy felszállás alatt teljesíthető terület határozza meg. Ez ugyan
akkor függ:
- az egy felszállással elvihető hasznos terhelhetőségtől; általában 240 li
ter Malathion /= 300 kg/,

- a dózistól: 0,4 1/ha kijuttatott vegyszermennyiség,
- a repülési sebességtől: 100 km/óra,
- a raunkaszélességtől: 50 méter és mindezekkel összhangban,
- a szórófejek által kijuttatható permetlémennyiségtől, pennetlényanástól és 
a szórófejek számától.
Tekintettel arra, hogy az elvitt 240 liter vegyszer - Q,4 1/ha dózissal 

számolva - 600 ha lepermetezésére elgendő, az egyes szektorok hosszát, illet
ve nagyságát - munkaszélességenkénti mélységét - úgy kellett megválasztani, 
hogy összességében ezt a 600 ha területet adja.

A szóróberendezés beállítására a technológiai szempontoknál még visszaté
rünk, jelen helyen még arra szükséges felhívni a figyelmet, hogy a helikopter 
üzemanyagmennyiségének elegendőnek kell lennie az egy felszállás légiidejére
- általában 87-90 perc között - a visszatérésre és még biztonsági tartaléknak 
is kell maradnia. A feltöltött 400 liter /330 kg/ üzemanyagból a norma szerint 
280-300 liter fogyott el felszállásonként és igy még naradt 100-120 liter a 
visszatérésre, illetve biztonsági tartalékra. A két mennyiség /300 kg vegyszer 
és 320 kg üzemanyag/ a helikopter terhelhetőségét adja a biztonságos üzemelés
hez.

így tehát a szektorok és a felszállóhelyek megválasztása előre megtervez
hető volt és a térképen kijelölve voltak azok a helyek, ahová az ütemtervnek 
megfelelően előre lehetett szállítani a következő felszállás vegyszer- és ü- 
zemanyagmennyiségét.

A szúnyogirtás időtartama alatt az irányitó és a koordináló Balatoni In
téző Bizottság bekapcsolódott a Repülőgépes Szolgálat URH rádió láncolatába 
és a fölszerelt készülékkel állandó kapcsolatot tudott tartani mindkét heli
kopteres brigáddal. Ez nagymértékben elősegítette a tervszerű, pontos végre
hajtás és az ütemterv betartását.

A két helikopteres brigád telephelye Balatonkenese és Balatanederics vol
tak, az irtásra került területek e két gép között oszlottak meg, mégpedig úgy, 
hogy a balatonkenesei gép Szántód-Tihanyrév irányú bekötőuttól a Balaton kele
ti partját megkerülve Badacsony-lábdihegyik /9 szektorban/, az edericsi gép pe
dig a Szántó-Tihanyrév irányú bekötőuttól nyugatra megkerülve a Balatont Szig- 
liget hajóállomásig dolgozott /szintén 9 szektorban/. A munka mindkét gépnél 
mindig egyidőben indult és került végrehajtásra.

III. Technológiai szerrpontok
A balatoni szúnyogirtás gyakorlatilag az Egészségügyi Világszervezet /WHO/ 

által megvizsgált és egyben ajánlott technológiát követte, amikor a Malathion 
95 % /ULV/ illetve Cythion UIV készítményt alkalmazta légi utón és 0,4 1/ha dó
zisban. A szúnyog- és moszkitó-irtással már számos külföldi országban foglalkoz
tak földi és légi utón egyaránt, s az itt kapott kedvező eredmények, tapaszta
latok birtokában javasolja e módszer alkalmazását a WHO.

Ugyanakkor számos olyan feltételt kell biztosítani a védekezés sikeréhez, 
amelyek betartása e vegyszer felhasználásánál elengedhetetlen. így - mint leg
fontosabb tényező - egyenletesen és maximálisan 50-60 mikronos cseppméretü ap
rításban szükséges a 0,4 1/ha Malathion kijuttatása ahhoz, hogy biológiai hatá-
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sa optimális más nemkivánatos hatása pedig teljesen kizárható legyen. Ilyen 
körülmények között ugyanis anberre, melegvérű állatra teljesen veszélytelen: 
környezetszennyező hatása /az egyéb rovarokra és az élővilágra kifejtett ve
szélye/ a legkisebb és a lakott területekre esetleges kárositó hatása is te
jesen kizárt.

Tekintettel arra, hogy a KA-26 tipusu mezőgazdasági helikopter eredeti 
berendezése alkalmatlan volt e feladatra, részben iansrt berendezés adaptá
lásával /Beeccmist/, részben uj berendezés konstrukciójával /Rotam/ kellett 
a kérdést megoldani. A KA-26 tipusu helikoptert a mezőgazdaságban műtrágya- 
szórásra, permetezésre és porozásra alkalmazzák. Permetezésnél a szórófejek 
által 25-150 liter/ha permetlémennyiség juttatható ki, általában 150-350 mik- ' 
ron átlagos permetcsepp nagyságok mellett.

Ez a berendezés téhát ilyenformán nem jöhetett számításba, helyette a kül
földi gyakorlatból ismert, elektromos meghajtású Beeccmist forgódobos szóró
fejeket kellett adaptálni, illetve a hazai kifejlesztésé, szintén elektromo
san meghajtott, Rotam-tipusu, keresztréses forgódobos szórófejeket kellett ki
próbálni a cél érdekében.

Megjegyzendő, hgoy az első évben a merevszámyu repülőgépen alkalmazott 
ílixronair-AU 3000 tipusu forgódobos, de széllapát meghajtású szórófejek is 
megfeleltek a követelményeknek. Helikopteren való felhasználásának azonban 
az vetett gátat, hogy a megfelelő cseppmérethez szükséges 10.000 n/perc for
dulatszám elérésére 160 km/óra repülési sebesség volt alkalmas, amely a me
revszámyu repülőgépnél megvolt, de a helikopteren nem lehet megvalósítani, 
így a továbbiakban a kétféle elektromos meghajtású szórófej maradt. Gyakorla
tilag mindkét tipus megfelelt a követelményeknek, s 1977-ben az egyik gépen 
Beeccmist, a másikon pedig Rotam szórófejek kerültek alkalmazásra.

Az elmúlt idényben - 1978-ban - tekintettel a Rotam tipusu szórófejek 
mechanikai meghibásodására /doböntvény és eléktranotor/ - amelyek ugyan nem 
jelentették a minőség rontását, de időnként munkakiesést okoztak 1977-ben - 
a biztonságosabb Beeccmist alkalmazása mellett döntöttek a műszaki szakembe
rek mindkét gépen.

E szórófejnél megfelelő időben való, megelőző szénkefe cserékkel az ü- 
zemeltetés biztonságosabban megoldható, legalábbis jelenleg, illetve a Rotam 
tipus hibáinak folyamatban lévő kiküszöböléséig.

A gyakorlati alkalmazás előtt - több alkaloméi - bemérésre kerültek a 
szórófejek paraméterei, és a repüléstechnikai előírások. Ezek alapján lehe
tett kidolgozni a szúnyogirtás technológiáját, amelyet még cseppfelvételezé- 
si és eloszlási vizsgálatok is kiegészítettek. A kapott eredményeket és ezek 
alapján a szúnyogirtás helikopteres technológiáját a következő táblázatban 
foglalhatjuk össze:
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A helikopteres szúnyogirtásnál nyert vizsgálati eredmények 

és a kijuttatástechnikai jellemzők /1978-ban/:

Megnevezés K jelű helikopter 
56

E jelű helikopter 
X

A védekezésre felhaszn.vegyszer Cythion ULV Cythion ULV
Hatóanyag 95 % Malathim 95 % Malathion
Helikopter tipusa KA—26 KÄ-26
Rep. rrugka sebesség 100 km/óra. 100 km/óra
Rep.magasság a tereptárgyak 
felett 10 méter 10 méter
Munkaszélesség 50 méter 50 méter
Szórófej tipusa Beeccmist 275 Beeccmist 350
Dobok tipus 60 mikronos 60 mikronos
Szórófejek sz. /egyenlően a két 
oldalon/ 2 + 2 = 4 2 + 2 = 4
SzükitÓk nagysága 1,0 irm-es 1,2 mm-es
Nyomás 1,4 at. 1,2 at.
Átfolyási teljesitm. /a 4 szóró
fejen együttesen/ 3,52 1/perc 3,28 1/perc
Mindezek alapján a dózis 0,410 =0,4 1/ha 0,395 =0,4 1/ha
Perire te seppek nagys. 40-50 mikron 40-50 mikron

Megjegyzés: x K jelű helikopter: Balatonkenesei bázissal, Szántódrévtől ke
letre - Badacsanylábdihegyig

E jelű helikopter: Balatonedericsi bázissal, Szántódrévtől 
nyugattá - Szigliget hajóállomásig.

IV. Meteorológiai és környezetvédelmi szenpcntok
A légi utón végzett szúnyogirtás lehetőségét és eredményességét nagymér

tékben meghatározzák a meteorológiai vizsonyok. A külföldi szakirodalmi ada
tok és a hazai szakemberek véleménye szerint is a kora reggeli, valamint a 
napnyugta előtti időszakok a legalkalmasabbak az irtás elvégzésére. Ennek meg
felelően került tervbe, hogy reggel /4 és 8 között/ kettő, este /18 és 20 kö
zött/ pedig egy felszállás történjen a fordulók során. Ilyenkor - amellett, 
hogy az irtás biológiailag is kedvezőbb hatékonyságú - sokkal kisebb a való
színűsége annak, hoqy a lakott területeken emberrel találkozzék közvetlenül 
a vegyszer, noha mint már szó volt róla, ebben a dózisban és cseppnéretben - 
teljesen veszélytelen.

E két időszakban sokkal kisebb az esetleges környezeti veszély és sokkal 
valószínűbb annak az esélye, hogy szélcsendes időben történjen a munka, amely 
egyik feltétele ennek. Gyakorlatilag 3-4 m/sec. szélesebesség a felső határ, 
ezen felül az elsodródás már olyan mértékű, hogy a szúnyogirtást lehetetlen
né teszi. Még alacsonyabb légmozgás esetén is úgy szükséges a repüléseket 
megválasztani, hogy ezek a légmozgások ne a vízfelületre, hanem az irtandó 
terület felé sodorják a permetlevet. Ennek megfelelően bizonyos ráhagyások
kal szükséges dolgozni, amelyet a helikoptervezetők már a gyakorlatból jól 
ismernek.

Az eső szintén gátló tényezőként szerepel, ezért ilyenkor az irtást szü
neteltetni kell.

A hőmérsékleti értékek az emlitett napszakokban kedvezően alakulnak, ilyen
kor kisebb a felszálló légmozgás, és ami még lényegesebb,kisebb a párolgás, 
jóllehet az olajos vivőanyag párolgása sokkal kisebb mint egy vizes permetlé 
esetén. Mégis 40-50 mikronos cseppek esetén ezt is figyelemle kell venni.



Mindezek alapján a helyesen irányított és az ütemtervnek megfelelően 
végrehajtott szúnyogirtás úgy biológiailag, mint környezetvédelmi szenpont- 
ból optimálisan végrehajtandó - ha az adott körülményeket helyesen vesszük 
figyelembe.

Az elmúlt három év tapasztalatai bebizonyították, hogy ennek az eljárás
nak van létjogosultsága, s ha megfelelő biológiai, kömyezetvedelmi és hid
rológiai vizsgálatok, megfigyelések egészítik ki, akkor huzamosabb ideig e- 
redményes szúnyog irtási eljárás marad a Balaton térségében, különösebb ve
szélyek nélkül. Ennek során ki kell emelni még az eljárás gyorsaságát, te
repviszonyokhoz való pontos alkalmazkodását és az üdülőterületek lehető leg
kisebb zavarását.
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A balatoni szunyogpcpuláciők egyedszámváltozása 
a szúnyogirtás során

Kecskeméti István - dr.Tóth Sándor 
/Megyei KÖJÁL,Veszprém, Bakonyi Természettudcrrényi Muzeum, Zirc/

A szúnyogok elleni eredményes védekezés alapja az ártalmat okozó fa
jok felderítése, a faj spektrumon belül a mennyiségi viszonyok tisztázása.
Mig azonban a régebben használatos, a tenyészőhelyek megszüntetésére,il
letve kezelésére alapozott-védekezési módszereknél elegendő volt annak 
tisztázása, hogy milyen faj, vagy fajok, ellen kell védekezni, az inszekti- 
cidek és a nagyüzemi irtószer-ki juttatási módszerek bevezetése szükségessé 
tette a fő ártalcmokozó fajok felkutatásán kivül azok egyedszámának rendsze
res vizsgálatát, a szunyogsürüségmérést is.

Az inszekticidek felhasználásával végzett nagyüzemi szúnyogirtás leg
főbb sajátossága ugyanis, hogy csak rövid időre biztosit védelmet, tehát a 
kezelések optimális időpontjának és frekvenciájának megválasztásához ismer
nünk kell az egyedszám alakulásának szezonális változásait. Ezenkívül a nagy
mennyiségű inszekticid felhasználásával végzett, nagy területre kiterjedő vé
dekezésnél a különféle irtószerek és technológiák összehasonlítása és opti
malizálása, továbbá a végzett írunka folyamatos ellenőrzése szintén igényel 
olyan objektiv mérőszámokkal jellemezhető hatásosságértékelést, amelyet csak 
a szúnyog sűrűségmérés biztosit.

A szúnyog sűrűségmérés gyakorlati kivitelezésére két módszer használata 
a leggyakoribb. Az egyik a kvantitatív fénycsapdázás. Ennek lényege, hogy 
egy megfelelően mechanizált, automatikus működésű fénycsapda összegyűjti az 
időegység, rendszerint egy 12 órás éjszakai periódus alatt odarepülő rova
rokat, és a sűrűségérték mint szúnyog db/csapda/12 ó adható meg. A másik mód
szernél a mérő személy egyszerűen összegyűjti a vérszivás céljából őt felke
reső szúnyogokat, és az időegység alatt gyűjtött példányok száma pl. mint 
csipés/óra/fő érték szolgál a példányszám jellemzésére. Annak illusztrálá
sára, hogy hogyan szolgálják az ilyen mérések az irtás hatásosságának érté
kelését, ismertetném, Taylor és munkatársai /1975/ /J.Trop.Msd.Hyg. 24.188./ 
adatait, akik egy Haitiben 1972-ben végzett, a Balaton védekezésénél is al
kalmazott, annak legtöbb paraméterével megegyező, malathion repülőgépes ULV 
permetezés során az alábbi értékeket kapták: /a kezelt terület 8000 ha volt, 
a célzott faj az Anopheles albimanus/ az első permetezés után a vérszivás 
közben végzett mérésnél a permetezés előtti szunyogsürüség 87 cs/ó/fő érték
ről 2-re, tehát 98 %-kal, mig az UV fénycsapdával végzett mérésnél a kiindu
ló 43 db/csapda/12 ó. érték 3-ra, tehát 93 %-kal csökkent.
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Az egyedszámváltozás mérésének a fontossága a nagyüzemi szmyogirtás- 

nál késztetett bennünket is arra, hogy az 1973-ban az északi Balaton partén 
elkezdett culicidológiai felmérő munkánknál ne csak az egyes fajok előfordu
lását vizsgáljuk, - amelyről ezen a fórumon az előző évben már beszámoltunk,- 
hanem azok egyedszámát is rendszeresen mérjük. Mivel ehhez cikkor még megfe
lelő fénycsapda nem állt rendelkezésre, méréseinket mi is úgy végeztük,hogy 
az erre legalkalmasabb tereppontokon 1-1 személy összegyűjtötte az őt 5-10, 
kivételes esetben 15-20 perc alatt megtámadó szúnyogokat, és ezek számát 
egy órára átszámítva használtuk a szunyogsürüség jellemzésére. Az expozíci
ók általában 16-21, leggyakrabban 17-20 óra között történtek /a szúnyogirtást 
megelőző 3 évben/ 1973-ban mintegy 170, 1974-ben 110, és 1975-ben 120 ilyen 
mérést végeztünk.

E 3 év méréseinek alapján az egyedszámváltozás szezonális lefutását az
1. ábra szemlélteti. /A diagramm függőleges tengelyén a sűrűségértékeket a 
vízszintesen pedig az időt tüntettük fel/.

Az osszsűrűség alakulását elemezve láthatjuk, hogy az junius első felé
ig csökken, majd előbb lassan, később, julius elejétől meredeken emelkedik, 
egészen julius végéig.

A továbbiakban augusztus közepéig lassú, majd gyors csökkenést figyelhe
tünk meg.

A hárem leggyakoribb faj az Aedes annulipes, az Aedes vexans és a Man- 
sonia richiardii sűrűségének alakulását ábránk külön is feltünteti, /ezek a 
balatoni szunyogpcpuláció több, mint 95 %-át teszik ki/ igy jól látható,hogy 
az egyes fajok időről időre hogyan alakítják ki az összsürüséget.

A legfontosabb következtetés, amit az ismertetett mérések eredményeiből 
az irtási akció megszervezése szempontjából levonhattunk az az volt, hogy a 
permetezéseket junius végéig célszerű kezdeni, ezután rendszeresen kétheten
ként végezni, - ennyi idő alatt az emelkedés júliusban, mint az ábráról leol
vasható, elérheti az 50-et - és a spontán csökkenés miatt augusztus közepén 
be lehet fejezni. E következtetések még akkor is helytállóak, ha figyelembe 
vesszük, hogy az időjárás alakulásától függően + egy hét eltolódás adódhat a 
sűrűség alakulásánál.

1976-tól a repülőgépes irtás bevezetésétől egyedszámváltozás mérésein
ket az ismertetett módon, de nagyobb intenzitással tovább folytattuk, most 
már kifejezetten azzal a céllal, hogy értékeljük az egyes permetezések hatá
sosságát . 1976-ban közel 360,1977-ben 220,végül 1978-ban 290 ilyen mérést 
végeztünk. Az értékelés úgy történt, hogy a kezeléseket megelőző és követő, 
valamint az egyes kezelések közötti időszakban végzett méréseink eredménye
it átlagoltuk.

E mérések eredményei azt mutatták, hogy 1976-ban az 5 permetezés előt
ti szunyogsürüség rendre 155, 118, 122, 104 és 33 volt, ami a permetezés u- 
tán 6, 6, 4, 5, és 3-ra csökkent, az egyes permetezések hatásfoka tehát rend
re 96, 95, 97, 95 és 89 %-nak adódott. 1977-ben a permetezés előtti szunyog- 
sürüségértékék 116, 127, 189, 141 és 152 voltak, s ezek a permetezés nyomán 
3, 14, 4, 10 és 37 értékekre estek, igy a kezelések hatásfokát rendre 97, 89, 
98, 93 és 76 %-nak számítottuk. Végül 1978-ban a permetezéseket megelőző sű
rűségértéket 14, 100, 169, 315 és 112-nek találtuk, amelyek a permetezések 
hatására 14, 28, 6, 29 és 16 értékekre csökkentek a hatásfok tehát rendre 90, 
72, 96, 91 és 86 % volt.

A szunyogsürüség alakulását a permetezések hatására jól, bár nehezen át
tekinthetően illusztrálja a 2. számú ábra.
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A kontrollt két nem permetezett helyen Tihany, Sajkod és Keszthely, 
Fenékpusztán 1976-1977- és 1978-ban végzett méréseink átlagértékei rep
rezentálják. Az ábrán az egyes szunyogsürüség görbe lefutásán jól látha
tók az egyes kezelések által előidézett ötrések. Ugyanakkor némileg érzé
kelhető, egyelőre még elég bizonytalanul az a tendencia is, hogy a kifo- 
tástalan hatásfok ellenére évről-évre a sűrűség maximumok egyre inkább 
megközelítik a kontroll értékeket és emelkedik a permetezések után megma
radó szunyogsürüség átlagérték is. E jelenség feltételezhetően a Balatőn- 
parti szunyogpopuláció csökkenő malation érzékenységére mutat.

Az irtás hatásfokának értékelésén kivül fontos feladat volt annak 
megállapitása, hogy a permetezésből kihagyott terület szunyopopulációj a 
veszélyezteti-e a kezelt területeken az irtás eredményességét. Ennek meg
állapitása céljából 1977-ben a kezeletlen területek közelében lére helye
inken az irtás eredményességét. Ennek megállapitása céljából 1977-ben a 
kezeletlen területen mért értékekkel. Az összehasonlítás eredményét a 3. 
számú ábra szemlélteti.

látható, hogy a kezelt területek szélén mért értékek alig térnek el 
az átlagtól, egyes területek megkimélése a permetezéstől tehát nem befolyá
solja hátrányosan a kezelések eredményességét, ami azzal magyarázható,hogy 
a szunyoautánpótlás|a tenyésztőhelyekről sokkal intenzivebb mint az esetle
ges bevándorlás a kezeletlen területekről. Nem hátrányos tehát az irtás e- 
redményessége szenoontjából az az intézkedés,hogy a hasznos rovarfauna meg
kimélése céljából bizonyos területek kimaradnak a permetezésből.

Összefoglalva: az 1973-1978-ig a Balaton északi partján végzett szu- 
nyogsürüség-rrérési programunk eredményei kimutatták egyrészt, hogy itt a 
nyári szunyogsürüség junius közepétől augusztus közepéig kulminál, a keze
léseket tehát erre az időszakra kell összpontosítani, másrészt, hogy a ma- 
lathion ULV permetezések hatásfoka minden esetben megfelelő volt, többnyi
re meghaladta a 90 %-ot. Megállapítottuk azt is, hogy egyes területek ki
hagyása a permetezésből nem rontja a kezelt területen az irtás eredményét.

Felmerült méréseink során a balatonparti szunyogpopuláció malathion 
érzékenység csökkenésének a gyanúja is,ami aláhúzza a hatásfok további 
gondos ellenőrzésének szükségességét, sőt véleményünk szerint foglalkozni 
kell a jövőben a szunyogpopuláció irtószer rezisztenciájának a vizsgálatá
val is.



Sz
un
yo
gs
ür
üs
ég
 k
ez
el
és
 e
lő
tt
 

19
73
-1
97
5.

áb
ra



Szunyogsürüség alakulása a kezelések hatására



/x.
s



- 284 -
Az Ízeltlábú populáció változása a balatoni 

szúnyogirtás során, 1976-1978-ban

dr. Kölüs Gábor - dr. Tóth Sándor
/Agrártudományi Egyetem, Keszthely, Bakonyi Természettudományi Muzeum, Zirc/

Az 1976-ban bevezetett módszeres repülőgépes balatoni szúnyogirtást meg
előző munkabizottsági ülésen határozat született, hogy a permetezések idősza
ka alatt a Balaton partszegélyében vizsgálni kell az ökoszisztémában jelenlé
vő Ízeltlábúak mennyiségi /és lehetőség szerint minőségi/ változásait. Ezt a 
permetezések előtti és permetezések utáni kvantitatív hálózással oldottuk meg.

Az alábbi helyeken végeztünk felvételezést:
Alsóörs, Balatonalmádi, Balatonfüred, Balatonienyves, Balatonkenese, Badacsony, 
Tihany, Révfülöp, Szigliget, Keszthely, Siófok, Héviz, Csopak, Zánka, Balaton- 
boglár.

2A kvantitatív hálózás során általában 100 m -es területen 100 hálócsapást 
végeztünk, majd az anyagot patentzáras üvegben ecetéterrel elöltük. Az állatok
nak a törmelékből való kiválogatása dr.Sáringer Gyula irányításával Keszthelyen, 
a rendekre való szétválogatása pedig Zircen, dr.Tóth Sándor felügyelete mellett 
történt. A szétválogatást az anyag megszámolása követte. Az igy nyert adatokat 
a Keszthelyi Agrártudományi Egyetem Állattani Tanszékén értékeltük.

A három év alatt keréken 26 ezer Arthropoda feldolgozása történt meg. Az 
anyagból 93 %-kal a rovarok, 7 %-kal a pókok voltak képviselve.

Mivel igen egyszerű relativ felvételezési módot alkalmaztunk, ezért a hi
balehetőség is eléggé változó lehet. A fogási értékek ennek megfelelően értékel
hetek. Előfordult több esetben, hogy a kapott erdmények ellentmondóak. Olyan e- 
set is előfordult, hogy a permetezés előtt alcsonyabb volt a begyűjtött egyedek 
száma, mint a permetezés után. Ez persze nem volt jellemző, ezért a módszer ál
talános következtetések levonására alkalmas.

A táblázatos kimatatásból levolashatők a fontosabb eredmények. Az 1. táb
lázat tartalmazza /évenkénti bontásban/ a populáció változásait a permetezések 
nyomán, valamint százalékos arányban a kezelések után bekövetkező pusztulás mér
tékét.

A 2. táblázat ugyancsak évenként, de rendek szerinti bontásban mutatja a 
populáció alakulását.

A 3. táblázat pedig a gyűjtött anyagból az egyes rovarrendek, valamint a 
pókok részesedési arányáról tájékoztat. Ez utóbbiból világosan kitűnik, hogy a 
Balaton-part ökoszisztémájában a rovarok 44 %-át Dipterák alkotják, ezért a rend 
alakulására a továbbiak során fokozott figyelmet kell fordítani, annál is inkább, 
mivel ezek jelentős hányadát /vizsgálataink szerint 8,3 %-át/ az árvaszúnyogok 
/Chironamidae/ teszik ki.

Vizsgálataink eredményeképpen megállapítottuk,hogy a permetezések következ
tében a Balaton parti sávjának Ízeltlábú populációja 1976-ban 85 %-os, 1977-ben 
75‘%-os és végül 1978-ban 65 %-os mortalitást mutatott. Ugyanakkor azt tapasztal
tuk, hogy a populáció regenerálódása elég intenzív, a következő permetezés előtt 
eléri a 75-80 %-ot. Ez az adat megnyugtató,úgy látjuk a szúnyogirtás nem veszé
lyezteti alapvetően a Balaton-part Ízeltlábú populációjának fennmaradását. Termé
szetesen a permetezések folytatása esetén további rendszeres, tervszerű és az ed
digieknél szélesebfakörü ellenőrző vizsgálatokra van szükség.
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A balatoni szúnyogirtás hidrobiológiái vonatkozásai

Dr.Ponyi Jenő a biológiai tudományok, kandidátusa, 
tudományos osztályvezető

Dr.Tusnádi Győző a mezőgazdasági tudományok kandidátusa, 
egyetemi docens, ATEK

Vanger Éva tudományos munkatárs, ATEK.
/Előadás vázlat/

1. Bevezetés
A tavi anyag- és energiaforgalom a tápláléklánc mentén zajlik le. Erre 

tipikus példa a Georgia államban egy sport-horgászat számára fenntartott tó 
/Odúm, 1971/. A bemutatott példából világosan látszik a planktonrákok szere
pe, funkciója.

Különösen fontos a rákok kapcsolata a plankton rendszerhez, mivel a mik- 
ro-algák és baktériumok főként rajtuk keresztül jutnak magasabb trofitási 
szintre.

Ha a plankton rendszer valamelyik "funkció" szempontjából fontos tagját 
pl. a rák-fajok valamelyik populációját károsodás éri /egyes faj populációk 
elpusztulnak, vagy szaporodásuk csökken stb./, a tavi rendszerijen zavarok 
lépnek fel.
2. Gyűjtések helye és módszer

1977-ben a tó 12, 1978-ban 13 partközeli pontjáról gyűjtöttek plankton- 
rák mintákat. 1977-ben minden egyes térségből permetezés előtt és után 100 
liter vizet szűrtek meg planktonhálón és meghatározták a rákplankton egyed- 
számát. Ezek átlagát hasonlították össze egyedszám/liter egységre vonatkoz
tatva /Tusnádi, Vanger/. 1978-ban, amikor Ponyi és munkatársai bekapcsolód
tak a munkába, a gyűjtések módja az északi part esetén /Balatonalmádi és Ba
dacsony között/ az előbbitől eltért. Itt a Sebestyén-féle vertikális vizosz- 
lop siirő-meritő készüléket használták.

A gyűjtéseken túlmenően laboratóriumi tesztvizsgálatok is történtek /Po
nyi és munkatársai/.
3. Eredmények
1./ 1977. évi vizsgálatok /Tusnádi és Vanger/

A tó északi és déli oldalán 12 helyről vett rákplankton-minta analizis e- 
redményei szerint sehol és semmikor nem találtak szignifikáns különbséget 
.a permetezés előtti és utáni adatok között. A permetezés előtt összes hely
re és időre vonatkoztatott átlagos érték 73,3 + 17,9 és permetezés után 
68,8 + 21,6 egyedszám/liter volt.

П./ 1978. évi vizsgálatok
П /1. Vizsgálatok a déli parton /Tusnádi, Vanger/

8 gyűjtőhelyen végzett vizsgálatok szerint egyetlen alkaloméi sem ta
láltak különbséget sem térben, sem időben a permetezés előtti és utáni 
adaték összevetése esetében. A permetezés előtt az átlagos érték 17jO,7, 
utána 16,5 + 0,8 egyedszám/liter volt.
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П/2. Vizsgálatok az északi parton /Ponyi és munkatársai/
Az 5 gyűjtőhelyről kapott adatok átlagait figyelembevéve azt találták, 
hogy az ötszöri permetezés után két alkalommal csökkent le szignifikán
san az összes rákok egyedszáma. Ez junius és julius hónapokban követke
zett be, amikoris 35 ill. 54 %-os egyedszám pusztulást észleltek 
/0,10 P 0,05/.
A permetezés utáni rák-egyedszáircsökkenés különösen Tihanynál feltűnő.
Az 5 permetezésből négy alkaloméi 59-86 % között mozgott a pusztulás 
aránya.
A teljes rákplantonra megállapított júniusi és júliusi csökkenést első
sorban a Daphnia fajok és az Eudiaptomis gracilis pusztulása idézte elő. „ 
ffig az utóbbi faj átlagos pusztulása 65 %-os, addig az előbbié az észle
lések nagy részében 80-100 %-os volt.
Az eddigi vizsgálatok arra utalnak, hogy a közönséges "Cyclops"-nak tar
tott rákcsoport érzékenysége a legkisebb, bár két permetezés után megfi
gyelték a Cyclops naupliusz-lárvák nagyobb-arányu csökkenését is.
Az adatok szerint a rákplankton egyedszárnának megújulása 10-14 nap alatt 
megy végbe. Ez azonban nemcsak a faji populációk produkciójából, hanem a 
nyílt v í z felőli bevándorlásból is származhat.

III. laboratóriumi vizsgálatok /Ponyi és munkatársai/
Laboratóriumi körülmények között 1978-ban vizsgálták néhány rákfajra vo
natkozóan a Cythion készítmény -hatását. A terepvizsgálatok eredményeivel 
összhangban az találták, hogy a Daphnia fajok érzékenysége /10^= 5-6 ug/1 
feltűnően nagymértékű és Copepodákhoz viszonyítva /!£,£= 550дгј/1/. '

A v í z- és növényminták malathion tartalmának 
vizsgálati eredményei

Limbek Pál - Stágl József 
/Somogy megyei KÖJÄL, Kaposvár/

A Balaton egyik legfontosabb természeti kincsünk. Nyaranta több százezer 
ember keresi fel, hogy a munkával, tanulással eltöltött fárasztó hétköznapok u- 
tán szabadságát, vagy a hét végét kellemes környezetben pihenéssel, kikapcsoló
dással töltse. Ennek egyik feltétele azonban az volt, hogy a vér s z í v ó  szúnyo
gok irtásáról a Balaton-partcn gondoskodni kellett.

A zavartalan üdülés biztosítása érdekében szükségessé vált a hatásos szú
nyogirtás megszervezése és végrehajtása.

Az irtószer kiválasztásánál arra törekedtek, hogy a környezetvédelem figye
lembevételével olyan szert válasszanak, amelynek környezetkárosító hatása ne 
legyen.

Mint tudjuk, a választás a Malathionra esett, amely a szerves foszforsav 
észterek között az egyik legkevésbé toxikus. Az irtás kivitelezésére a mai vi
szonyok között legmodernebb az ULV-/kistérfogatos/ eljárást választották. Éhnek 
az a lényege, hogy speciális szórófej segítségével a tömény irtószer higitás 
nélkül nagy területen 20-40 mikron nagyságú cseppekben terithető.
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A Balatoni Intéző Bizottság Környezetvédelmi Szakbizottsága több inté
zet munkatársai beválásával létrehozott egy Tudományos Ellenőrző Bizottsá- 
ságot, melynek a szúnyogirtás hatás-vizsgálata volt a feladata.

Az idei permetezés a déli parton junius 22-től augusztus 16-ig tartott.
A permetezés kéthetenként ismételve öt alkalctmal történt. Egy-egy permete
zés időtartama, anenyiben az időjárási viszonyok kedvezőek voltak, két nap 
alatt.

A permetezések alkalmával minden esetben vizsgáltuk a kijuttatott anyag 
szemcsenagyságát, szemcsesürüségét, valamint azt, hogy a permetezőszer milyen 
mennyiségben kerül a Balaton vizébe, s mennyi mutatható lei a permetezett terü
letről begyűjtött növényből, illetve gyümölcsből.

A behozott anyagokból tehát szemcsesürüséget, növény-, gyümölcs- és viz 
malathion koncentrációt határoztunk meg.

A növényminta koncentrációjának meghatározását dr.Cieleszky Vilmos és 
dr. Dénes Anna "Élelmiszerek kémiai-toxikológiai vizsgálati módszerei" c. 
"Peszticid maradékok vizsgálata II." jegyzetében leirt "Foszfátészter mara
dékok meghatározása növényi anyagokban szinreakció alapján vékonyréteg-kro- 
matográfiával" címszó alatti metodikával végeztük. Az itt közölt vizsgálat
tól csak annyiban térünk el, hogy a kromatográfiás lemezt nem mi készítettük, 
hanem Csehszlovák gyártmányú "Syluphol UV-254" elnevezésű vékonyréteg-kroma
tográfiás lemezt használtunk, amely véleményünk szerint jobban megfelelt er
re a célra.

A Balaton vizéből a peszticid koncentráció meghatározását gyakorlatilag 
ugyanúgy végeztük, mint a növénytől annyi különbséggel, hogy a hatóanyag ki
nyerését diklórmetános extrakcióval választótölcsérben végeztük, a növénymin
tákat vizmjJa2SÔ  jelenlétéből diklórmetánnal extraháltuk.

A vizsgálat további menete megegyezett a fentebb említettel. Az extra
hálást minden esetben 0,5 1 vizmintából végeztük. Négy alkalommal vettünk nö
vénymintát. A vizsgálati eredmények mellett feltüntettük az ugyanarról a hely
ről származó Syluphol papíron mért szemcsesürüség értékeket is.

Sor
szám

M i n t a
helye

v é t e l
ideje

Minta Malathion 
megnevezés mg/kg

Szemcsesürüség
db/dm2

í. Zamárdi junius 22. akácfalevél 6,6 510
2. Zamárdi julius 04. akácfalevél 10,6 465
3. Alsóbélatelep junius 23. fü 2,2 315
4. Alsóbélatelep julius 05. fü 1,5 245

' Összehasonlitva a növényekben talált malathion mennyiséget a szeme se sűrű
ségekkel azt tapasztaljuk: egyenes arányosságot felállítani nem lehet.

Ez következik abból a tényből is, hogy a helikopter szórófeje nem minden 
esetben volt egyformán beállitva, s a szeme serré retek különbözőek voltak.

Aa akácfalevél minták malathion tártaira lényegesen nagyobb volt mint a 
fümintáké. Ez azzal magyarázható, hogy az azonos súlyú akácfalevelek felülete 
nagyobb.



Élelmiszerből /meggyből/ csak egy esetben végeztünk vizsgálatot. A min
tavétel helye Fonyódon volt, a vízparttól kb. 500 méterre. A meggy malathion 
tartalna 0,2 mg/kg. Az élelmiszerekben megengedett határérték ennek 10-szere- 
se.

A tó vizéből összesen 52 vizsgálatot végeztünk. Minden esetben a felszín
ről és a felszín alatt 0,5 méterről is vettünk mintát, hogy a malathion mély
ségbeli elhelyezkedéséről és a süllyedéséről képet kapjunk. A felszín alatti 
mintákat úgy vettük, hogy a mintavevő üvegek száját befogva a kívánt mélység
be helyeztük, és szinültig történő feltöltődése után kiemeltük. Párhuzamosan 
itt is feltüntetjük a Syluphol papíron írért szere se sűrűség értékeket is.

Az első permetezés után Zamárdiban közvetlenül a vízpart mellett vettünk 
mintát. A szemcsesürüség 250 db/dnr volt.

A felszínről vett minta malathion tartalma 10, a felszín alattié 6 mikro- 
gramn/liter.

- 2Alsóbé la telepen is igy vettek mintát. A szemcsesürüség 680 db/dm . A fel
színről vett minta 11, a felszín alatti 10 mikrograimi/liter malathion-tartal- 
mu volt.

A második permetezés után a Zamárdiból behozott felszíni minta 8, a fel
szín alatti 10 mikrggranm/liter/nalathiont tartalmazott, a mért szemcsesürü
ség isnét 250 db/dm volt. Az előző permetezéshez viszonyítva megállapítottuk, 
hogy a felszínen vett minta malathion koncentrációja kismértékben csökkent ,mig 
a felszín alól vett mintáé ugyanakkora szemcsesürüség mellett kismértékben nőtt.

Az Alsóbélatelepen vett felszíni minta 50, a felszín alatti 75 mikrogramn/li
ter iralathicnt tartalmazott 810 db/dm -rés szemcsesürüség mellett.

Ebből láthatjuk, hogy alig valamivel magasabb szemcsesürüség mellett az elő
ző permetezéshez viszonyítva a felszíni minta koncentrációja több mint 4-szere- 
sére, a felszín alattié pedig 7 és félszeresére nőtt.

A harmadik permetezés után julius 18-án Zamárdiból és Balatonlelléről is egy
aránt 4 mintát vettünk. A mintavétel módja megegyezett az előzőekkel azzal a kü
lönbséggel, hogy az eredeti minatvételi helytől kb. 15-20 méterre is vettünk min
tát. Zamárdinál a szemcsesürüség 2000 db/dnr volt. Az egész permetezés viszony
latában ez az eredmény volt a legnagyobb érték. Azt vártuk, hogy ennek függvé
nyeként a vizminták malathion tartalma lényegesen nagyobb lesz az előzőekhez vi
szonyítva. Ezzel szemben azt tapasztaltuk, hogy a Zamárdiban vett 2 felszíni min
ta malathion tartalma 15, illetve 40, a felszín alatti mintáké 25 és 40 mikro- 
graitm/liter volt.

A Balatonlelle-felsőn vett felszíni mintákra 25, illetve 30, a felszín a- 
lattiakra 70 és 50 mikrogramn/liter értéket kaptunk. Tehát 8-szoros szemcsesü
rüség értékek mellett a viz malathion koncentrációja csak 2-4-szeresére emelke
dett.
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Ez azzal mgyarázható,hogy tapasztalataink szerint a szemcsesürüség minél 
nagyobb értéket matatott, a szemcsék méretei mind kisebbbek voltak. A két,egy
mástól 15-20 méterre vett minta malathion-tartalma eléggé eltérő eredményeket mu
tatott, amely véleményünk szerint a különböző légáramlati és vizáramlati viszo
nyok következménye.

Julius 19-én a második szakasz permetezése után Alsóbélatelepről 4, az elő
ző napi permetezés színhelyeiről Balatonlelléről és Balatonszemesről 2-2 vízmin
tát hoztunk be labaratóriununkba. Alsóbélatelepen a vízparton a szemcsesürüség 
mindössze.55 db/dnr volt.
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Az Alsóbélatelepen vett felszini vízminták malathion-tartalmára 12, 111. 
10, a felszin alattiakéra mindkét esetben 15 mikrogramm/liter értékeket kap
tunk.

Összehascnlitva ezeket az eredményeket azt tapasztaltuk, hagy az egymás
tól kb. 15-20 méterre vett minták gyakorlatilag egyforma mennyiségben tartal
maztak malathiont, mig a zamárdi minták koncentrációja lényegesen eltért egy
mástól.

/
A balatonlellei és balatonszemasi minták analizálásából a 24 óra alatti 

lebomlásra lehet következtetni. A julius 18-i vizsgálat alapján a felszini min
ták malathion tartalma 25 és 30, a felszin alattiaké 50 és 70 mikrogranm/ liter 
volt. Az egy nappal későbbi felszini minták 5 és 6, a felszin alattiak mindkét 
esetben 20 mikrograimi malathiont tartalmaztak literenként.

Az augusztus 1-i permetezés után Zamázdiból a Balatonlelléről 4, Bala
tont» lgárról pedig a hatóanyag 2 hét alatti lebomlásának elemzéséhez 2 vízműn-- 
tát hoztunk be. Zamrádiban a vizparton a szeme se sűrűség igen magas, 1450 db/'drri 
volt. Ezzel szemben a felszini vizminták 5 és 2, a felszin alatti minták 6, il
letve 3 mikrogranm/liter malathiont tartalmaztak. A Balatoniénál vett felszi
ni minták 4, illetve 15, a felszin alattiak pedig 14 és 16 mikrogramn malathi
ont tartalmaztak 1 liter vizben.

A balatonboglári vízmintákat vizsgálva /13 nappal előbb volt ezen a ré
szen a pernetezés/ igen meglepő eredményt kaptunk. A 24 óra alatti malathion 
lebomlása eredményéből ugyanis arra következtethetünk, hogy 2 hét. alatt a tó 
vizébe került peszticid biztosan lebamlik. Ezzel szemben, ha igen minimális 
mennyiségben is, de sikerült nalathiont kimutatni. A felszini és a felszin a- 
latti vízmintákban is egyaránt 2 mikrograirm/liter malathiont találtunk.

Az augusztus 16-i szúnyogirtás után Alsóbé la telepről 4 vízmintát hoztunk.
A szerre se sűrűség 610 db/drni volt, a vizparton elhelyezett Syluphol papíron. Á 
felszini minták 18 és 16, a felszin alattiak pedig 22 és 20 mikrogramn malat
hiont tartalmaztak egy liter vizben.

Ezekből az értékekből megállapítható, hgóy az egymástól kb. 15-20 méter
re vett mintákban talált malathion mennyiségei gyakorlatilag megegyeztek.

Az itt felsoroltakból a malathionnak a Balaton vizében való teljes lebom
lására vonatkozóan véleményt mondani nem tudunk, mert az eredmények ellentmon
dóak.

A kapott adatok összehasonlításából csak annyi látszik, hogy a malathion 
lebomlása 24 óra elteltével 80 %-os volt. Ebből elméletileg az következne,hogy 
kb. 1-2 nap alatt a tó vizébe került malathion teljesen lebcmlik. Ezért ért vá
ratlanul minket a két hét utáni lebomlást vizsgálva az, hogy - mg ha elenyésző
en kis mennyiségben is - találtunk a vizben malathiont.

A 24 óra utáni lebomlásra vonatkozó értékeket - habár ezek analóg konoent- 
rációkat mutatnak - sem szabad egyértelműen értékelni. A balaton vize ugyanis 
nem egy nyugvó rendszer, hanem állandóan mozgásban van. Ebből adódik, hogy köz
vetlenül a permetezés utáni mintából kapott eredményeket, mint összehasonlítási 
alapot sem szabad fenntartás nélkül felfogadni, mert nem valószinü, hogy a beho
zott minta előző napi malathion tartalma megegyezett vele.

A közvetlenül a permetezés után vett felszini és felszin alatti minták ma
lathion tartalmának összehasonlításakor megállapíthatjuk, hogy a mélységből vett 
vízminta malathion tartalma nagyobb volt, mint felszini mintáé.
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A 24 óra utáni lebomlásra vonatkozó vizsgálatok eredményeiből arra le
het következtetni, hogy a vizben ez a peszticid arány egy nap múlva is fenn
állt.

Ezekből az értékekből megállapíthatjuk, hogy a Balaton vize a permete
zések után nem telítődik annyira malathionnal, amely veszélyeztetné a tó 
halállományát. A többi vizi élőlény károsodására vonatkozóan ezeknek az ered
ményeknek az ismeretében folynak kísérletek.

Összességében elmondhatjuk, a nyári Balaton-parti szúnyogirtásra szük
ség van. Véleményünk az, hogy az irtás • szervezése és lebonyolitása zökkenőmen
tes volt, és ami a legfontosabb, olyan módszerrel és olyan irtószerrel történt, 
amelynél jobbat a mai viszonyok között nem lehetett volna találni.

Szükséges azonban a permetezés hatásfokának állandó figyelemmel kiséré
se egyrészt az eredményesség szempontjából, másrészt a balatoni és a balaton- 
kömyéki élővilágra gyakorolt hatásának szempontjából.







A MAGYAR TUDOMÁNYOS AKADÉMIA 

VESZPRÉMI AKADÉMIAI BIZOTTSÁGÁNAK

1 9 7 9 .  évi 
PÁLYÁZATI KIÍRÁSA



PÁLYÁZATI FELTÉTELEK

Pályázhatnak tudományos vagy gyakorlati munkakörben dolgozó egyéni kutatók és kutató 
kollektívák, attól függetlenül, hogy tagjai-e a Veszprémi Akadémiai Bizottságnak, illetve a 
Veszprémi Akadémiai Bizottság valamely szakbizottságának.

.4 pályázaton eddig nem publikált, másutt be nem nyújtott, olyan tanulmányokkal lehet 
részt venni, amelyek a feldolgozott téma eddigi irodalmához képest eredeti, új gondolatanya
got tartalmaznak. A pályázat jeligés. A pályázathoz zárt borítékban csatolni kell a pályázó 
nevét és pontos címét.

.4 pályázatot öt példányban, ritkított sorokkal gépelve, A/4 formátumban kell beadni a 
Veszprémi Akadémiai Bizottság Titkárságához, 8201 Veszprém. Tolbuhin u. 37.

.4 tanulmányhoz egy-egy oldalas összefoglalót is kell csatolni, és a pályázónak meg kell 
jelölnie a gy akorlati felhasználhatóság szempontjából számbajöhetó területeket, intézményeket, 
illetve üzemeket.

A pály ázatok terjedelmét a Veszprémi Akadémiai Bizottság nem kívánja korlátozni.
A Bíráló Bizottság fenntartja a jogot, hogy pályadíjakat megosszon, illetve visszatartson, 

amennyiben megfelelő tudományos színvonalú mű valamelyik meghirdetett témakörből nem 
érkezne be.

Az 1979.. 19S0. illetve 1981. szeptember 1-ig beküldendő pályázatok eredményhirdetésé
re minden évben a VE AB decemberi plénumán kerül sor.

M T A  V E S Z P R É M I  A K A D É M I A I  B IZ O T T S Á G A



A Magyar Tudományos Akadémia Veszprémi Akadémiai Bizottsága a Közép- és Eszakdunántu- 
lon folyó tudományos tevékenység hatékonyabbá tételére részben saját anyagi erőből, részben 
az illetékességi területén levő hal megye; Fejér, Győr—Sopron, Komárom, Vas, Veszprém és 
Zala megyei Tanácsai által rendelkezésre bocsájtott anyagi támogatás révén az alábbi témakörből 
hirdet pályázatot:

a g r á r tu d o m á n y i s z a k b iz o t t sá g

„ A nyugat-dunántúli savanyú talajok termékenységének fokozása”

„ A cirokfélék termesztésének lehetőségei és feltételei a nyugati országrészben”

„ Fű és aprómagtermesztés lehetőségek a Nyugat-Dunántúl gyenge termékenységű talajain”

„ A kukorica-érésidőt meghatározó tényezők hatása a nyugati országrészben”

„ Az NPN vegyületek szélesebb körű felhasználásának lehetőségei és módszerei az állattartás 
területén”

„ Gabonafélék minőségének javítása agrotechnikai módszerekkel”

„ Növényvédelmi eljárások és a környezetvédelem kapcsolata”

„ A melléktermékek takarmányozási célú felhasználásának egészségügyi kérdései”

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

„ A balaton-felvidéki üdülőterület kertészeti tájrenaezése”

„Savanyú talajok javító meszezésének tartamhatása Dunántúlon”

„ Hatékony foszfortrágyázás iparszerű növénytermelési rendszerben"

„ A gyepgazdálkodás új lehetőségei iparszerű állattartási rendszerben'

„ A burgonyatárolás iparszerű termelési rendszerben

Növekedés és termésszabályozó eljárások kémiai lehetőségei a gyümölcstermesztésben

„ A kutatás hasznosulása az állattenyésztés fejlesztésében az V. ötéves tervidőszakban

„ A takarmányfehérjék gazdaságosabb felhasználásának lehetőségei, módozatai és vizsgálati 
módszerei’

Takarmányártalmat és hiánybetegséget előidéző környezeti tényező feltárása



..Az üzemi takarmánybázis bővítésének módszerei a belső források feltárásával

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d í j a k

I. díj 10.000 Ft
II. díj 6.000 Ft

III. díj 4.000 Ft



BIOLÓGIAI ES ORVOSI SZAKBIZOTTSÁG

. Ipari ártalmak felismerésének, megelőzésének és kezelésének kérdései’

.. Tromboembóliás és haemorragiás állapotok kérdése és megelőzése a VEAB területén

,, Rosszindulatú daganatos betegségek gyógyszeres kezelésének gyakorlata és távlatai a V'EAB 
körzetében

„ Az emlőrák előfordulása és a korai felismerés lehetőségei a VEAB körzetében szerzett tapasz 
tálatok alapján’’

„ Szülészeti-nőgyógyászati vérzéses állapotok okainak felderítése, megelőzése és gyógyítása a 
VEAB körzetében szerzett tapasztalatok alapján

„ Abiotikus és biotikus tényezők hatása a fénycsapdák által fogott rovarpopulációk egyedszám 
változására”

„ Fizikai teherbíróképesség megítélésének komplex megközelítése’

„ ökoszisztémákban emberi beavatkozások következtében beállott változások a VEAB terüle
tén”

,, A monokultúrás búza vagy kukorica kártevői elleni integrált védekezés kidolgozása 

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

„ Uj módszerek és eredmények a növények vírusmentesítésében”

„ Egy, a VEAB területén levő szárazföldi vagy vízi élőhely faunisztikai illetve florisztikai es öko
lógiai feltárása’

„ A rákos morbiditás és mortalitás alakulása, a VEAB területén szerzett tapasztalatok a la :

,, Peszticidmentes védekezési módszer kidolgozása valamely gyümölcskultúrában ille ti 
lobén”

„ A kukorica csíranövénykori kártevői elleni komplex védekezési módszer kidolgozása

„ A szakszerű tréning szerepe a myocardiális infarctus primaer és secundaer preventiouKm. 
valamint rehabilitâtiójában

„ Véralvadási zavarban szenvedő betegek és terhesek perioperativ védelme



„ A korszerű egészségügyi ellátás érdekében kifejlesztett regionális izotópdiagnosztikai hálózat 
megszervezésének lehetőségei Észak-nyugat Dunántúlon”

Beküldési hatáidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d í j a k

I. díj 10.000 Ft
II. díj 6.000 Ft

III. díj 4.000 Ft



ERDÉSZETI SZAKBIZOTTSÁG

A szárnyas vadtenyésztésének korszerű technológiája”

Erdészeti szakemberképzésünk helyzete és javaslatok a fejlesztésre”

Beküldési határidó: 1979. szeptember 1.

P á l y a d i j a k

I. díj
II. díj 

I I  díj

10.000 Ft
6.000 Ft
4.000 Ft



JOGTUDOMÁNYI SZAKBIZOTTSÁG

.. A környezeti károk megtérítésének problémái”

.. A tanácsok hatékonyabb tervezési és gazdálkodási lehetőségeinek feltárása ’

.. Л természetes emberi környezet büntetőjogi védelme

.. A környezetvédelem demográfiai vonatkozásai

.. A tanácstörvény érvényesülésének eredményei, problémái”

.. Víztározók vízminőségvédelmének jogi kérdései

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

.. Az államigazgatás korszerűbbé és egyszerűbbé tételének alapos kidolgozása helyzet feltárással 
és gyakorlatban hasznosítható javaslatokkal valamely részterületen”

A társadalmi és az egyéni érdekek összehangolásának vizsgálata az államigazgatási és bírósági 
eljárásban. (A tanulmány általános, elvi feldolgozású is lehet, vagy egy-egy részletkérdésre pl. 
kisajátítási jogszabályok alkalmazása, összpontosulhat)’

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d í j a k

/. díj
II. díj

III. díj

10.000 Ft
6.000 Ft
4.000 Ft



KÉMIAI SZAKBIZOTTSÁG

„ Motorhajtó-éskenőanyagokkal kapcsolatos takarékosságra vonatkozó kutatások”

„ Szénhidrogénalapú fűtőanyagok gazdaságosabb felhasználására vonatkozó javaslatok kidol
gozása”

„ Korszerű műszerek optimális kiválasztása megvalósuló technológiák esetében”

„ A víz illetve a talaj szervetlen mikroszennyezőinek meghatározása”

„ Agrokémiai centrumokban keletkező, elsősorban peszticideket és műtrágyahulladékot tartal
mazó koncentrált szennyvizek kezelése és tisztítása”

„ A víz illetve a talaj szerves mikroszennyezőinek meghatározása”

„ A tápanyagellátás és a növényi betegségekkel szembeni ellenállóság összefüggései”

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

„ Nagy inerttartalmú földgázok energiahordozóként, illetve alapanyagként történő hasznosítási 
lehetőségeinek vizsgálata”

„ Bitumenek, kenőolajok, valamint kis volumenű kőolajipari termékek szerkezeti módosítását 
befolyásoló adalékok kísérleti kutatása, vizsgálata és ipari felhasználása”

„ Üjabb eredmény a környezetvédelem analitikájában”

„ Műanyagok öregedése”

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d í j a k

I. díj
II. díj 

I li díj

10.000 Ft
6.000 Ft
4.000 Ft



MŰSZAKI SZAKBIZOTTSÁG

.. Alumínium félgyártmány és késztermékek fejlesztési lehetőségei”

.. Ritkafémek kohászati alkalmazásának további lehetőségei és gazdaságossága’

.. Az anyagmozgatás gépesítésének lehetőségei Észak-Dunántúl bútoripari üzemeiben”

.. Egy adott hulladék, vagy melléktermék hasznosítására vonatkozó javaslat”

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

.. Energiatakarékossági lehetőségek adott ipari üzemben. Új elektro-hőtechnikai, hulladék hasz
nosítási módszerek, eljárások kidolgozása és alkalmazása” .

A homokszerű timföldgyártás hazai megvalósításának műszaki-gazdasági lehetősége”

„ öntészeti szintetikus nyersvas előállításának lehetőségei”

„ Korszerű technológiák és a műszeres mérések összefüggése a kohászatban”

„ Közép, vagy Észak-dunántúli bányavidék környezete természetes radioaktivitás eloszlásának 
tanulmányozása”

„ Tektonikai vonalak meghatározásának új módszerei”

„ Dunántúli középhegység regionális tektonikájának főbb sajátosságai”

„ Bányaműveléssel kapcsolatos mozgások fizikai és geometrikai paramétereinek meghatározása 
és értelmezése”

„ VEAB területén, ásványi nyersanyag prognosztikai és környezetföldtani feladatok megoldása, 
regionális és lokális példákon”

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

„ Hazai bauxit készletünk gazdaságos kitermelésének és felhasználásának távlati lehetőségei”

Oxigénes konverteres acélgyártás maximális szilárd betét alkalmazásának műszaki-gazdasági le
hetőségei

Beküldési határidő: 1981. szeptember 1.

P á l y a d í j a k

I. díj
II. díj 

III. díj

10.000 Ft
6.000 Ft
4.000 Ft



SZÁMÍTÁSTECHNIKAI ÉS RENDSZERELMÉLETI SZAKBIZOTTSÁG

„ A rendszerelmélet, illetve számítástechnika alkalmazása valamely gazdasági szervezetben a 
gyakorlat számára fontos problémakör megoldásában”

„ A rendszerelmélet, illetve számítástechnika alkalmazási lehetőségei és módjai a VEAB más 
szakbizottságainak területén”

„ A termelő szervezeteknek, mint kibernetikus rendszereknek a vizsgálata-(vezetési információ
rendszerek, számítógépes termelésirányítás, műszaki-anyagi ellátás döntési rendszere, stb.)"

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

P á l y a d i j a k

I.dij
II. díj

III. díj

10.000 Ft
6.000 Ft
4.000 Ft



t á r s a d a l o m t u d o m á n y i  szakbizottság

A pályaválasztási döntésekre való felkészítés módszerei az általánosan képzó iskolában (általá
nos iskola, gimnázium)''

A pályaválasztási szándékok és megvalósulásuk (több éves tapasztalatok alapján)”

.. A propaganda alapszervezeti irányításának elvei és módszerei”

Audiovizuális ismerethordozók szakanyagának elkészítése a filozófia, a politikai gazdaságtan, 
a nemzetközi vagy a magyar munkásmozgalom története oktatásához (írásvetítő transzparens, 
dia. film. video stb.)"

,. Az audiovizuális eszközök komplex felhasználása a politikai oktatás folyamatában”

„ A munka ösztönzői a szocializmusban”

„ A VEAB régió munkásművelődés története”

„ A VEAB régió irodalmi életének eseményei, folyamatai és ezek hatása a társadalmi tudatra a 
szocializmus építésének korszakában”

„ A könyvtári funkciók bővítésének, a könyvtárak szervezeti és tartalmi továbbfejlesztésének 
lehetőségei és ezek várható társadalmi hatása (társadalmi tudat, kutatás, termelés)”

„ A szocialista tudatosság fejlesztésének elméleti és gyakorlati kérdései”

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

„ A hivatásra és pályaérettségre nevelés módszerei a középfokú iskolákban”

,. Szabadidő szerepe a pályaválasztásban”

„ A tájegységre vonatkozó nyelvföldrajzi és nyelvszociológiái kutatások”

„ A környezetünk irodalmi hagyományainak feltárása (művek, szerzők, folyóiratok, irodalmi 
társaságok)”

„ A tájegységre vonatkozó könyv-lés könyvtártörténeti kutatások”

„ A társadalmi struktúravizsgálatok elméleti és módszertani kérdései”

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d i j a k

I díj 
11. díj 
111 díj

10.000 Ft
6.000 Ft
4.000 Ft



TELEPÜLÉSTÖRTÉNETI SZAKBIZOTTSÁG

„ A VEAB Településtörténeti Szakbizottsága Kézművesipartörléneti Munkabizottsága kiadásá
ban megjelent: „ A magyarországi céhes kézművesipar forrásanyagának katasztere” című munka 
anyagának felhasználásával a közzétett, feltárt anyag kiértékelése általában”

„ Egy-egy megye, város vagy tájegység céhes iparának helyzete, fejlődése, tendenciái a 16-19. 
században”

„ Egy-egy mesterség, illetve azonos szakmai csoportba tartozó céhek működését, helyzetét, 
fejlődését elemző és kiértékelő tanulmány”

„ Településszerkezeti változások a Dunántúlon a 19. század közepén”

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

„ Egy adott, Észak-nyugat-dunántúli település társadalom- és gazdaságtörténete a dualizmus 
korában”

„ Céhes legényvándorlással kapcsolatos, társadalom-, gazdaság- és technikatörténeti jellegű ta
nulmány, magyar vagy külföldi vándorlegények-Eszak-nyugat-Dunántúlt is érintővándorutjá- 
nak eredeti forrásanyagok alapján történő konkrét nyomon követésével”

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

Pályadijak

,/. díj 
II. dil
in. díj

10.000 Ft
6.000 Ft
4.000 Ft



KÖRNYEZETVÉDELMI ES TÁJHASZNOSÍTÁSI KOORDINACIOS TANÁCS

„ Egy a VEAB illetékességi területén levő környezetvédelmi szempontból kiemelt, illetve külö
nösen veszélyeztetett területre vonatkozó kutatás”

„ A Balaton és Bakony térsége környezetvédelmére vonatkozó alap és alkalmazott kutatások’

„ Újabb eredmények a környezetet szennyező hulladékok kezelésében és hasznosításában”

„ Természetvédelmi területek történeti, botanikai és dendrológiai értékelése”

„ A környezetszennyezést mérséklő védekezési eljárások a mező- és erdőgazdasági növények be
tegségei ellen”

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

„ Ember által szabályozott ökoszisztémák (agrárökoszisztémák) környezetvédelmi problémái”

„ A kőolajbányászat és feldolgozás, a kőolajtermékek felhasználása, valamint városi és földgáz
szolgáltatás során fellépő levegő-, víz-, és talajszennyező hatások csökkentésének lehetőségei”

c

„ A kémiai szúnyogirtás pozitív és negatív hatásainak vizsgálata, az önszabályozású és ember ál
tal szabályozott ökoszisztémákban”

„ A városok és környezetük komplex tájhasznosítása a VEAB illetékességi területén”

„ Az ipartelepítés es a tájrendezés kapcsolata”

Az erdő légkondicionáló hatása a településekre”

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d í j a k

1. díj 
II. díj 
III díj

10.000 Ft
6.000 Ft
4.000 Ft



A VEAB ÊS FEJÉR MEGYE TANÁCSÁNAK KÖZÖSEN MEGHIRDETETT
palyazatai

„ A mezőgazdasági és élelmiszeripari üzemek közötti integráció tapasztalatai, fejlesztésének 
szükségessége, lehetőségei, irányai és módjai”

„ Fejér megye vízháztartásának helyzete, továbbfejlesztésének lehetőségei és irányai”

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

„ A párttörténet szerepe a szocialista hazafiságra és a proletár internacionalizmusra nevelésben”

„ A parasztság életmódjának alakulása az elmúlt húsz évben”

„ Egy megye osztályszerkezetének változása a szocializmus alapjainak lerakása óta”

„ Fejér megye mezőgazdaságának fejlődése a hetvenes években, különös tekintettel a munkaerő 
helyzet alakulására”

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d í j a k

/. díj 
II. díj 

III. díj

5.000 Ft
3.000 Ft
2.000 Ft



VEABÊS GYÖR-SOPRON MEGYE TANACSÄNAK KÖZÖSEN MEGHIRDETETT
PALYAZATAI

„ Az Észak-dunántúli tervezési-gazdasági körzet fejlesztési kérdései”

„ Az ipari termékszerkezet nemzetközi összefüggéseken alapuló értékelése Győr-Sopron me
gyében”

„ A műszaki fejlesztés és a nemzetközi gazdasági kapcsolatok összefüggései Győr-Sopron megye 
iparvállalatainál”

„ A nagyvállalat belső irányítási mechanizmusa és információs rendszere, különös tekintettel az 
anya-vállalat és a gyáregységek viszonyára”

„ Az iparvállalatok közötti együttműködés lehetőségei, fejlesztésének feladatai Győr-Sopron 
megyében”

„ A gazdasági növekedés regionális feltételeinek változása Győr-Sopron megyében

„ A gépipari vállalatok termékszerkezet-korszerűsítésének feltételei, lehetőségei, feladatai Győr- 
Sopron megyében”

„ A pótlólagos automatizálás lehetőségei Győr-Sopron megye gépipari üzemeiben”

„ A könnyűipari vállalatok természerkezet korszerűsítésének feltételei, lehetőségei és feladatai 
Győr-Sopron megyében”

„ Győr-Sopron megyei kiskereskedelmi áruellátás raktározási és szállítás-szervezési rendszeré
nek komplex vizsgálata és fejlesztése”

„ Az idegenforgalmi tevékenység koordinálásának módszerei, különös tekintettel, a bonyolító 
szervezetek közös érdekeltségének megteremtésére”

„ A panelos családi ház építés építészeti és gazdaságossági kérdései Győr-Sopron megyében”

„ A házgyári technológiával épült többszintes lakóházak felújításának műszaki és gazdasági 
kérdései”

„ Az epwoipari szövetkezetek együttműködésének szervezeti és gazdaságossági kérdései

„ A szerviz-állomások vízellátási rendszerének továbbfejlesztési lehetőségei, különös tekintettel 
a környezetvédelemre”

. A korróziós folyamatok sebességének vizsgálata a korróziós anyagban uralkodó atomcsopor
tok polaritásnak függvényében. (Különös tekintettel a gépjárművek ápoló és mosószereire)”

A forgalomszervezés feladatai Győr város tömegközlekedésében, annak javításában ’



„ Л tervezés matematikai programozásának kérdései a mezőgazdasági üzemekben

„ Л húsmarha tenyésztés ökonómiai kérdései Győr-Sopron megyében

„ Az ivarszabályozás várható tenyésztési és gazdasági hatásai különböző állatfajoknál

„ A nagyteljesítményű tehenek gépi fejés fejlesztésére ható értékmérőinek vizsgálata

„ A termelésfejlesztési körzetek szerepe a mezőgazdasági üzemek gazdálkodásának továbbfej
lesztésében ’

A racionális energiagazdálkodás időszerű feladatai a mezőgazdasági üzemekben

„ A géptárolás és korrózió elleni védelem gazdaságossági kérdései a termelőszövetkezetekben

„ Az állati- és növényi eredetű melléktermékek feldolgozásának technológiai- és ökonómiai 
kérdései”

„ A Hanságban végrehajtott vízrendezési munkák hatása a térség ökológiai viszonyaira”

„ Energiatakarékos takarmány-tartósítási eljárások és értékelésük’

„ Az agrárközgazdászok helye, szerepe és feladatai a mezőgazdasági termelőszövetkezetekben

„ A beltartalom-nemesítési kutatások kukoricával Magyarországon

„ A takarmánygazdálkodás hatékonyságának megjavítása egy adott üzemen belül”

„ Az anya- és nővédelem helye az integrált betegellátási rendszerben, a továbbfejlesztés lehető
ségei Győr-Sopron megyében”

„ A Kórház-Rendelőintézetének, mint bázis-intézménynek szerepe a terület betegellátási rend
szerében Győr-Sopron megyében”

„ Az értelmi fogyatékosság okainak felmérése Győr-Sopron megyében”

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

,. A mezőgazdasági üzemnagyság és a hatékonyság összefüggése Győr-Sopron megyében 

A hansági gyepek hasznosításának kérdései

.. A laboratóriumi ellátás szerepe, megszervezése a progresszív betegellátást biztosító egészségü
gyi intézményekben

,. A rosszindulatú daganatos betegségben szenvedők új dokumentációjának kidolgozása, külö
nös tekintette! a tudományos célból történő sokoldalú felhasználhatóságára”



.. A szövetkezeti tulajdon- a vállalati gazdálkodás és a hatékonyság kapcsolata'”

„ A vállalati gazdálkodás-benne a hatékonyság-minőségi mutatók alapján történő vizsgálatának 
mérési eszközrendszere”

,, A jövödelemelosztást torzító jelenségek feltárása és visszaszorításuk módszerei, feladatai”

„ Az egyetemi és főiskolai hallgatók erkölcsi tudatosságának vizsgálata-”

„ A falusi családok, mint kisközösségek strukturális átalakulása; a kétlakiság és a városba járás 
hatása a faluközösségekre”

„ A termelés és a külkereskedelmi értékesítés egységét biztosító szervezeti, érdekeltségi formák 
vizsgálata Győr-Sopron megyében”

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d i j a k

/. díj 
II. díj 

III díj

5.000 Ft
3.000 Ft
2.000 Ft



A VEAB ÊS KOMAROM MEGYE TANÁCSÁNAK KÖZÖSEN MEGHIRDETETT
palyazatai

„ A lakosságtól és üzemből származó olajos, kátrányos és egyéb (toxikus) szennyező anyago
kat tartalmazó szennyvíz iszapokra, a környezetvédelmi és egészségügyi igényeknek megfelelő 
korszerű begyűjtési, tárolási, kezelési és ártalmatlanítási módszer kidolgozása”

„ A megye társadalmi, gazdasági fejlődésének hatása az urbanizációs folyamatra, annak főbb 
jellemzői”

„ A Duna szennyezettsége és vízminőség-változásai”

„ Ipari üzemek környezetszennyező hatásának vizsgálatai”

„ Haemophylias betegek gondozása Komárom megye területén”

„ Cardiológiai betegek rehabilitációja Komárom megye területén”

„ A tanácsi információk szerepe és jelentősége a testületek és bizottságok munkájában”

„ Az újonnan épülő lakótelepek és a környezeti kapcsolatok egészséges összhangjának megterem
tése”

„ A mélyművelésű, új szénbányáknál jelentkező karsztíz elvonás hatása és kiküszöbölése az érin
tett területek közműves ívóvíz ellátásban”

„ A középfokú szerepkört betöltő települések ellátottsági helyzete, a vonzáskörzetbe tartozó 
településekre gyakorolt hatása”

„ Tatabánya városi szennyvíziszap mezőgazdasági hasznosítása”

„ KGST modell-terület levegőszennyezettségi helyzete”

„ Az energiatakarékosság lehetséges módozatai a megye gazdálkodó szervezeteinél (vállalatok, 
szövetkezetek, tanácsi intézmények)”

„ A termelési rendszerek Komárom megye növénytermesztésében és állattenyésztésében”

„ A Komárom megyei borjúveszteségek alakulása a tartás és takarmányozás függvényében”

„ A búza termését befolyásoló tényezők vizsgálata Komárom megye mezőgazdasági üzemeiben"

Beküldési határidő:' 1979. szeptember 1.



.. Meliorációs munkák szükségessége és megvalósítása Komárom megyében

.. körzeti orvosok gyógyszerrendelésének gépi adatfeldolgozása és elemzése Komárom megye 
területén

.. Az eocénprogrami nagyberuházások hatása Komárom megye foglalkoztatási szerkezetére’ 

Beküldési határidő: 1960. szeptember I.

P á l y a d í j a k

.. \z évelő pillangós és a monokultúrás kukorica levéltetű faunáját támadó entomopliag szer
vezetek vizsgálata eoenológus szemmel

I. díj
II. díj
III. díj

5.000 Ft
3.000 Ft
2.000 Ft



A VEAB ES VAS MEGYE TANÁCSÁNAK KÖZÖSEN MEGHIRDETETT
PALYAZATA

„ Vas megye mezőgazdasági nagyüzemeinek termelés-eredményei között jelentkező indokolat
lan szóródások okai, összefüggései, különös tekintettel az élő és holtmunka ellátottság kihasz
náltságára és annak hatékonyságára”

„ A kenőanyagokból származó fáradtolaj hőenergiaként való hasznosításának módjai a szárító
üzemekben”

„ A tanácsi információgyűjtés, tárolás és feldolgozás integrált rendszere”

„ Az egészségügyi intézmények integrációja hogyan segíti az ellátási szint emelését, a költségve
tési tervezést és gazdálkodást, valamint a belső ellenőrzést Vas megyében”

„ A területi tervezés információ igényei és lehetőségei a megyei tanácsok munkájában”

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

„ A mezőgazdasági üzemek energiagazdálkodása”

„ Változások és a változások okai a tankötelezettség időbeni teljesítéséről Vas megyében az 
1972. júniusi Központi Bizottsági határozat megjelenése óta”

„ A gyártmányszerkezet változtatásának közgazdasági összefüggései és azoknak a népgazdaság 
egyensúlyi helyzetére gyakorolt hatásai”

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d i j a k

I.dij
II. díj

III. díj

5.000 Ft
3.000 Ft
2.000 Ft



A VEAB ES VESZPRÉM MEGYE TANÁCSÁNAK KÖZÖSEN MEGHIRDE i TT
PÁLYÁZATAI

.. Veszprém város helye és funkcionális szerepe a Közép-dunántúli ipari, idegenforgalmi és gaz
dag történelmi múltú térségben az ezredfordulóig”

,, Veszprém város vonzás-körzete társadalmi-gazdasági szerkezete fejlesztésének optimalizálása 
az ezredfordulóig

„ Javaslat a Veszprém és a városkörnyéki községek közigazgatási és fejlesztési együttműködése 
korszerű modelljének kialakítására”

„Veszprém város szerepe a vonzás-körzete és Észak-keleti balatoni térség fejlesztésében és ellá
tásában”

„ A műtrágya- és növényvédószer gyártó üzemek és kutatóhelyek közelségéből származó elő
nyök és azok optimális hasznosításának lehetőségei Veszprém megye mezőgazdasági üzemei
ben”

.. Az iparvállalatok együttműködésének lehetőségei és formái az ipari szolgáltatások megoldásá
ban (különös tekintettel a karbantartásokra, javításokra, szállításra, anyagmozgatásra, raktáro
zásra stb.) ’

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

.. A mikroelemes műtrágyák alkalmazásának gazdasági jelentősége, perspektívái a termőföld 
jobb hasznosításában

.. Javaslat Veszprém megye építőipari egységei rádió-telefon rendszerének kialakítására, az in
formációközlés bővítésére, gyorsítására, a számítógépes adatfeldolgozás segítésére

., Javaslat Veszprém megye számítástechnikai koncepciójára, figyelembe véve a meglevő számí
tógép parkot, (különös tekintettel a műszaki számítástechnikai, ügyvitelgépesítési igényekre, 
valamint az államigazgatás adatrendszerének igények szerinti gyors áttekinthetőségére )

A bauxitkitermeléssel kapcsolatos nyirádi regionális vízszintsűllyesztés hatása a környezetre, 
a káros hatások megelőzése, illetve szabályozása”

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d í j a k

/. díj 
4  díj 

///. díj

5.000 Ft
3.000 Ft
2.000 Ft



A VEAB ES ZALA MEGYE TANACSANAK KÖZÖSEN MEGHIRDETETT
PÁLYÁZATAI

„ A Zala folyó és a Balaton vízvédelme”

„ A Zala folyó hatása a Balaton eutrofizációjára”

„ Az aprómagtermesztés korszerű eljárásai a Dél-nyugat-Dunántúl ökológiai körülményei 
között”

Beküldési határidő: 1979. szeptember 1.

„ A propaganda eszmei politikai tapasztalatainak felhasználása a pártszervezetek tartalmi mun
kájának fejlesztésében”

„ A pártfórumok és az eszmei politikai nevelés kölcsönhatásának vizsgálata és elemzése Zala 
megye pártalapszervezeteiben”

„ A korszerű és jövedelmező gyümölcstermesztés fejlesztésének főbb irányai és lehetőségei 
Zala megyében”

„ A mezőgazdasági üzemek gépjavítási, karbantartási tevékenységének fejlesztési alternatívái, 
különös tekintettel a gépjavítási társulások kialakítására”

Beküldési határidő: 1980. szeptember 1.

P á l y a d i j a k

I. díj
II díj

III díj

5.000 Ft
3.000 Ft
2.000 Ft
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